
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 18209
2. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον. ν. 3126/2003,
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν:

i. Tην 25.8.2021 ποινική δικογραφία που αφορά στους: Νι-
κόλαο Κοτζιά, τέως Υπουργό Εξωτερικών, Γιώργο Κατρούγ-
καλο τέως Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών, Νικόλαο
Τόσκα τέως Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών, αρµόδιο για
θέµατα Προστασίας του Πολίτη, Παναγιώτη Κουρουµπλή
τέως Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ιωάννη
Μουζάλα τέως Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής και
Παύλο Πολάκη τέως Υπουργό Υγείας και 

ii. την 30.8.2021 ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη Μιχάλη Χρυσοχοΐδη και
στον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη Ελευθέριο Οικονό-
µου., σελ. 18136

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  18133, 18136, 18147,
18159, 18162, 18167, 18169, 18170, 18173, 18179, 18180,
18183, 18185, 18186, 18189, 18190, 18209

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Τετάρ-

της 1ης Σεπτεµβρίου 2021, σελ. 18133

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση: α) της
από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου "  Έκτακτα
µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών" (Α’138)
και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
" Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία και την
ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, την
άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του Ιου-
λίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις" (Α’143) και
άλλες διατάξεις», σελ.  18133 - 18197

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
i. Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Εσωτερι-

κών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι Υπουργοί Επικρατείας, οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερι-
κών καθώς και οι Υφυπουργοί Προστασίας του Πολίτη και
Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 30 Αυγούστου
2021 σχέδιο νόµου: «Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας
σε θεσµικούς φορείς της Πολιτείας, αποκατάσταση της ακε-
ραιότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και λοιπές
διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών», σελ.  18134

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
H Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων «Ασφαλιστική Μεταρρύθµιση για τη
Νέα Γενιά: εισαγωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος προκα-

θορισµένων εισφορών στην επικουρική ασφάλιση, ίδρυση,
οργάνωση και λειτουργία Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποι-
ητικής Ασφάλισης και συναφείς διατάξεις», σελ. 18160

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 18170 - 18183
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 18133 - 18143
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 18183 – 18209                                    
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 18156 - 18170
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 18143 – 18156 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 18170, 18173, 18179, 18180
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 18179
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 18179, 18180
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 18133, 18136
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 18183
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 18183, 18185, 18186, 
18189, 18190, 18209                                                                                                           

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 18159, 18162, 18167, 18169
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 18147
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 18179
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 18180
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 18170

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας:

ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 18157
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 18149
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 18166
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 18177, 18179, 18180
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 18134, 18180, 181191, 

18193, 18194
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 18189
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 18136
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 18169
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 18140
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 18467
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 18149
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 18162
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 18165
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 18152
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 18181, 18183
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 18187, 18188
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 18163
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 18159
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 18155
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 18148
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 18185
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 18189
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 18184, 18185
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 18176
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 18145

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 18171
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 17142, 17190
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 18138, 18190
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 18146
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 18172
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 18173
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 18146, 18147
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 18143
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 18187
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 18156
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 18133, 18192
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 18180, 18181
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 18179, 18184
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 18192, 18193, 18194
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 18144
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 18160
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 18152
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 18173
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 18150
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 18175, 18176
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 18186
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 18169, 18170
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 18153, 18190

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 18156



Αθήνα, σήµερα στις 31 Αυγούστου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας!

Αρχίζει η συνεδρίαση.
Πριν προχωρήσουµε στο νοµοσχέδιο επιτρέψτε µου πρώτα να

ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Τε-
τάρτης 1ης Σεπτεµβρίου 2021 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 993/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Άµεση ικανοποίηση όλων των αιτήσεων για τη
φοίτηση των παιδιών σε βρεφονηπιακούς - παιδικούς σταθµούς
και κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Κύρωση: α) της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου "Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύ-
νου πυρκαγιών" (Α’138) και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου "Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική
προστασία και την ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλ-
λοντος, την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του
Ιουλίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις" (Α’143) και
άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
26ης Αυγούστου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. 

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης προτείνεται µε φυσική
παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές, οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ένας κύκλος κατά προτεραιότητα
που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβουλευτική
Οµάδα και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την εξής ανα-
λογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ και
ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, από το ΚΚΕ, από την Ελληνική
Λύση και από τη ΜέΡΑ25. Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης ή και µε

φυσική παρουσία προτείνεται επίσης ένας δωδεκαµελής κύκλος
οµιλητών µε την ίδια ως άνω αναλογία. Τα ονόµατα των οµιλητών
έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές
επιστολές. 

Σας ενηµερώνω ότι έχουµε κάνει έναν υπολογισµό µε το σύ-
νολο των ονοµάτων και η συνεδρίαση θα κρατήσει γύρω στις
οκτώ µε εννέα ώρες. Σας το λέω για να κανονίσετε τις δουλειές
σας. 

Επί της βασικής εισήγησης, νοµίζω, δεν υπάρχει κάποια αντίρ-
ρηση. Άρα µπορούµε να ξεκινήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
Καλείται, λοιπόν, στο Βήµα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, ο συνάδελφος κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα πριν

ξεκινήσω την οµιλία µου, γιατί πραγµατικά αισθάνοµαι την
ανάγκη, να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στους άνδρες, στις γυναί-
κες της Πυροσβεστικής, της Αστυνοµίας, τους απλούς πολίτες,
τους εθελοντές και σε όλες τις ξένες αντιπροσωπείες που συµ-
µετείχαν αυτή τη δύσκολη περίοδο και βοήθησαν τη χώρα µας
τις ηµέρες των πυρκαγιών. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, που αφορά την κύρωση των δύο πρά-
ξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, µας έδωσε τη δυνατότητα για
άλλη µια φορά και µε τον ενθουσιασµό αυτό να διαπιστώσουµε
ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιµένει να διατηρεί έναν στείρο
λόγο και να λαϊκίζει, γιατί αποκλειστικά και µόνο η άσκηση της
κριτικής, η στείρα, δηλαδή, αντιπολίτευση χωρίς προτάσεις και
σύµπραξη στο εθνικά επιβεβληµένο και η επιλογή του δρόµου
της επίρριψης ευθυνών και µόνο και µάλιστα στοχευµένα στο
πρόσωπο του Πρωθυπουργού, αναδεικνύουν έναν πρωτόγονο
πολιτικό πολιτισµό. Νοµίζω ότι αναδεικνύουν µια αδόκιµη κοινο-
βουλευτική συµµετοχή. 

Δεν ακούσαµε προτάσεις σχετικές µε το πώς, πού, πώς θα
µπορούσαµε να θωρακίσουµε την επόµενη µέρα, µε δεδοµένο
ότι οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής είναι πλέον εµφανείς
στη χώρα µας και οι προβλέψεις των επιστηµόνων δραµατικές. 

Αντίθετα, η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση προσπάθησαν
και ανέδειξαν ένα νέο µοντέλο, µια κουλτούρα διακυβέρνησης,
που ταιριάζει και αξίζει σε µια σύγχρονη χώρα όπως είναι η Ελ-
λάδα, στην οποία οι κυβερνώντες κάνουν τον απολογισµό τους
γι’ αυτά που δεν έκαναν ή γι’ αυτά που έκαναν, αναδεικνύουν όσα
πέτυχαν ή όσα δεν πέτυχαν και κυρίως µε πολιτική ωριµότητα
νοµοθετούν, προγραµµατίζουν µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθε-
σµα πώς θα βελτιώσουν τις δυνατότητες του κράτους. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική αλλαγή ανα-
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δεικνύει νέες και επείγουσες ανάγκες. Η πρώτη είναι η πολιτική
συνεννόηση και συναίνεση όλων των κοµµάτων. Αυτή τη συναί-
νεση ζήτησε και ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του τις προηγού-
µενες ηµέρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε στόχο να αισθανθούν όλοι
οι πληγέντες την πολιτεία δίπλα τους, µε στόχο να µη χαθεί ούτε
1 ευρώ, µε στόχο την προστασία του περιβάλλοντος, ξεπερνών-
τας τα όρια των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων, η Κυβέρνηση, µε
πρώτο τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, ανέλαβε την ευ-
θύνη για όσα έγιναν και δεσµεύτηκε για όσα θα γίνουν, κάτι που
δεν µπορεί να αµφισβητήσει κανείς. Γιατί είναι µια προσπάθεια
να αντιµετωπιστεί η πύρινη λαίλαπα, οι συνέπειές της και απέ-
δειξε η Κυβέρνηση ταχύτατα ανακλαστικά. 

Παρά δε την προσπάθεια της Αντιπολίτευσης να πείσει για το
αντίθετο, σήµερα έγινε εµφανές µία ειδοποιός διαφορά σε σχέση
µε το παρελθόν. Σήµερα το κράτος είναι παρόν τόσο στην αντι-
µετώπιση των φαινοµένων όσο και στο να τρέξουν τα έργα απο-
κατάστασης, οι αποζηµιώσεις, η ανακούφιση των πληγέντων, µε
σχεδόν εκατό ταυτόχρονες πυρκαγιές κάθε µέρα, το «112» αλλά
και η διεθνής πρακτική των οργανωµένων εκκενώσεων που εφαρ-
µόστηκε απέδωσε και δεν θρηνήσαµε θύµατα. Και, βέβαια, ποτέ
στο παρελθόν το ελληνικό κράτος δεν δηµιούργησε τόσο άµεσα,
ειδικά σε αποζηµιώσεις. Ήδη έχουν ξεκινήσει οι πρώτες πληρω-
µές περί τα 10 εκατοµµύρια ευρώ, σχεδόν, µέχρι προχθές σε
όσους δήλωσαν µέσω της πλατφόρµας arogi.gov.gr τις ζηµιές κι
έχουν καταγραφεί από ειδικά συνεργεία όλα τα καµένα στη βό-
ρεια Αττική και στο µεγαλύτερο µέρος της Εύβοιας, µε έναν συµ-
πληρωµατικό προϋπολογισµό ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ
προκειµένου να χρηµατοδοτηθούν για το 2021 παρεµβάσεις,
αποκαταστάσεις δασών, οικισµών, σχετικών υποδοµών και να λη-
φθούν κυρίως µέτρα ενίσχυσης των πληττόµενων περιοχών, των
οργανισµών της τοπικής αυτοδιοίκησης, των νοικοκυριών, των
επιχειρήσεων.

Με την εκπόνηση του προγράµµατος στεγαστικής αρωγής και
αποζηµίωσης τόσο για τις κατοικίες που έχουν καταγραφεί έως
το 80% επί της αξίας της πλήρους κυριότητας του ακινήτου, σύµ-
φωνα µε σχετική τροπολογία που έχει κατατεθεί, όσο για την οι-
κοσκευή, µε παρεµβάσεις για τις επιχειρήσεις που επλήγησαν,
για τις κτηριακές εγκαταστάσεις, τον µηχανολογικό εξοπλισµό,
τα µέσα παραγωγής, τις πρώτες ύλες, τα εµπορεύµατα, τα κα-
τεστραµµένα οχήµατα. Ανάλογη αρωγή έχει ανακοινωθεί για τα
αγροτεµάχια και τις καλλιέργειες, ειδικά για τον πρωτογενή
τοµέα. Προβλέπεται έκτακτη οικονοµική ενίσχυση, αύξηση της
µοριοδότησης στο σχέδιο βελτίωσης στις πληγείσες περιοχές,
καθώς και των νέων αγροτών µαζί µε τη βελτίωση των υποδοµών,
δηλαδή µέτρα πραγµατικής υποστήριξης.

Οι οικονοµικές ενισχύσεις των πληγέντων από φυσικές κατα-
στροφές είναι ακατάσχετες, αφορολόγητες και µη συµψηφι-
στέες µε οφειλές προς το δηµόσιο. Έχουν περαιτέρω προβλεφ-
θεί και επιµέρους µέτρα, όπως η µη επιστροφή της επιστρεπτέας
µεταβολής, η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ, η επιδότηση ενοικίου, η
αναστολή φορολογικών υποχρεώσεων, η αναστολή δανειακών
υποχρεώσεων, η αναστολή διενέργειας πράξεων αναγκαστικής
εκτέλεσης, η αναστολή καταβολής ασφαλιστικών εισφορών, δό-
σεις και παρατάσεις καταβολών, αλλά και ειδικά µέτρα στήριξης
των ανέργων και των εργαζοµένων, όπως η αποζηµίωση του ει-
δικού σκοπού των εργαζοµένων, η αυτόµατη ανανέωση όλων των
δελτίων ανεργίας. 

Ειδικότερα στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων παρέ-
χεται ένα voucher 200 ευρώ για αγορά ψηφιακού εξοπλισµού.
Προβλέπεται άµεση ψυχολογική υποστήριξη των µαθητών, των
γονέων, των κηδεµόνων, των εκπαιδευτικών στις πληγείσες πε-
ριοχές, υποστήριξη των πληγέντων φοιτητών στις αιτήσεις για
στέγαση, φοιτητικές εστίες, λέσχες, η δυνατότητα υποβολής αί-
τησης µετεγγραφής των πληγέντων φοιτητών και άλλων. 

Για το περιβάλλον προωθείται ένα πλάνο άµεσων και στοχευ-
µένων παρεµβάσεων που περιλαµβάνει χαρτογράφηση καµένων
εκτάσεων, άµεση αποµάκρυνση των υφιστάµενων καµένων δέν-
τρων, κατασκευή αντιδιαβρωτικών έργων, έκδοση δασικών και
αστυνοµικών διατάξεων. Παράλληλα, προωθείται ένα εθνικό σχέ-
διο αναδάσωσης και υλοποίησης αντιπληµµυρικών έργων συνο-

λικού ύψους αρχικά 430 εκατοµµυρίων ευρώ. Το έργο στοχεύει
στην αποκατάσταση των καµένων περιοχών, αλλά και στην ποι-
οτική διαφοροποίηση των νέων αναδασωµένων εκτάσεων, µε
νέες ποικιλίες ανθεκτικότερες στις θερινές πυρκαγιές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας προχωρά σε έκτακτη χρηµατοδότηση των κέντρων
διάσωσης και περίθαλψης άγριας ζωής που επηρεάστηκαν από
τις πρόσφατες δασικές πυρκαγιές. Στον συγκεκριµένο τοµέα,
πολλά µπορεί να προσφέρει η θεσµοθέτηση του αναδόχου ανα-
δάσωσης µε τη µορφή εθελοντισµού. Είναι ένα µέτρο αναγκαίο,
ώστε να κτίσουµε κουλτούρα ευθύνης και κοινωνικής συµµετο-
χής. 

Σηµαντική, απαραίτητη, τόσο χρήσιµη και καίρια είναι η µετα-
φορά της δασικής υπηρεσίας του Υπουργείου Περιβάλλοντος, η
οποία έγινε τις τελευταίες ηµέρες, µε σκοπό όλη τη δασική πο-
λιτική να συγκεντρώνεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος κάτω
από τη Γενική Διεύθυνση των Δασών. Έτσι θα έχουµε µια ενιαία
δασική πολιτική µε δύο πυλώνες: την Πολιτική Προστασία και το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, το οποίο θα χαράζει τη δασική πολι-
τική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θέτουµε τους κανόνες
ανάταξης του κράτους, καθώς και του µηχανισµού πολιτικής
προστασίας µε γνώση, µε επίγνωση αφ’ ενός ότι ένα κράτος δι-
καίου οφείλει να έχει αποτελεσµατικό µηχανισµό πολιτικής προ-
στασίας και αφ’ ετέρου ότι οι πληγέντες θα υπάρχουν πάντα από
φυσικές καταστροφές. Χρειάζεται και απαιτείται ισχυρή οικονο-
µική, αλλά και βαθιά αίσθηση κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Για να είµαστε ειλικρινείς όµως, µετά από µια τέτοια καταστρο-
φική περίοδο, όσο σοβαρή και αν είναι η παρέµβαση του κρά-
τους δεν αισθάνεται κανείς οικονοµικά δικαιωµένος. Γι’ αυτό
πρέπει κάθε φορά η πολιτεία να δίνει όσο ισχυρότερη οικονοµική
βοήθεια γίνεται.

Η κλιµατική κρίση δοκιµάζει πολλές χώρες µε σύγχρονες υπο-
δοµές, µηχανισµούς, πρόληψη και αντιµετώπιση. Στο µέλλον, οι
απειλές θα είναι απρόβλεπτες και αν υπάρχει µέλλον αυτό µόνο
πράσινο µπορεί να είναι, όπως έχει ειπωθεί. Ο Υπουργός έχοντας
αυτό υπ’ όψιν, ζήτησε την άµεση ένταξη της χώρας µας στο πρά-
σινο ταµείο και προέκρινε δράσεις και προγράµµατα όπως αυτό
της απολιγνιτοποίησης στη δυτική Μακεδονία. 

Εποµένως η θωράκιση της πολιτείας είναι µονόδροµος και
απαιτεί σύµπραξη, συνεννόηση σε όλα τα επίπεδα και από όλους
στο Κοινοβούλιο, κόµµατα, αυτοδιοίκηση, οργανώσεις πολιτών
και άτοµα µεµονωµένα. Ο Αϊνστάιν είχε πει ότι θα χρειαστούµε
ένα πολύ διαφορετικό νέο τρόπο σκέψης αν θέλουµε να επιβιώ-
σει το ανθρώπινο είδος. Τελικά µάλλον είχε δίκιο. 

Σας καλώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αποκτή-
σουµε όλοι µας έναν νέο τρόπο σκέψης. Σας καλώ να συµπράξε-
τε στη σηµερινή προσπάθεια της Κυβέρνησης. Δεν είναι µια
προσπάθεια που εγείρει κοµµατικά οφέλη ή κοµµατικές νίκες.
Είναι µια προσπάθεια που αφορά τον ελληνικό λαό, είναι µια προ-
σπάθεια που είναι χρήσιµη για όλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Αντιπρόεδρος της

Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι Υπουργοί Επικρατείας,
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτε-
ρικών καθώς και οι Υφυπουργοί Προστασίας του Πολίτη και Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 30 Αυγούστου 2021
σχέδιο νόµου: «Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας σε θεσµι-
κούς φορείς της πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραιότητας του
Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και λοιπές διατάξεις του
Υπουργείου Εσωτερικών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ.

Ευάγγελος Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επόµενη µέρα της απανθρα-
κωµένης βόρειας Εύβοιας ξηµέρωσε µε πολίτες συνειδητοποι-
ηµένους που ζητούν κάθαρση για τη µεγαλύτερη περιβαλλο-
ντική, κοινωνική και οικονοµική τραγωδία στην ιστορία του νη-
σιού. Κάθαρση, µε απόδοση ευθυνών και στήριξη των πολιτών. 

Για την ολοκληρωτική καταστροφή της βόρειας Εύβοιας δεν
θα σταθούµε µόνο στους άφαντους ποινικά υπόλογους. Η ελλη-
νική δικαιοσύνη καλείται να γράψει τη δική της ιστορία για τις
εννέα ηµέρες των παθών. Έχουµε εµπιστοσύνη. Αυτές οι εννέα
µέρες που συγκλόνισαν τη βόρεια Εύβοια θα στοιχειώνουν την
Κυβέρνηση και θα κατακαίουν τον µύθο του επιτελικού κράτους.

Ο περιφερειάρχης Στερεάς Ελλάδας τραγικά εγκαταλελειµµέ-
νος τις µέρες της καταστροφής από την Κυβέρνηση και το επι-
τελικό κράτος, προέβη ψύχραιµα στην καταγγελία -και όχι για
µια φορά- για εντολή µη κατάσβεσης. Την ενίσχυσε, µάλιστα, επι-
καλούµενος αµέτρητες µαρτυρίες συµπολιτών µας λέγοντας ότι
σε πείσµα αυτών των εντολών πολλοί ηρωικοί πυροσβέστες δού-
λεψαν µε δική τους πρωτοβουλία. Τον περιφερειάρχη που δεν
µπορούσε να επικοινωνήσει, όπως ο ίδιος κατήγγειλε, τις µέρες
της φωτιάς µε κανέναν Υπουργό, τον θυµηθήκατε µόλις πλήγωσε
το επικοινωνιακό σας µοντέλο, το οποίο µε τη δήλωση επανόρ-
θωσης επιχείρησε, δυστυχώς γι’ αυτόν, να υπηρετήσει λησµο-
νώντας τον εαυτό του και τις αµέτρητες µαρτυρίες των συµπο-
λιτών του. Μια φωτιά που ξεκίνησε από τις παρυφές χωριού της
Λίµνης µε πλήρη άπνοια και µε εύκολη προσβασιµότητα, έκαιγε
για εννιά ηµέρες. Έκαιγε το νησί από τον Ευβοϊκό στο Αιγαίο και
από το Αιγαίο πάλι στον Ευβοϊκό. Σε αυτόν τον όλεθρο ο Αρχη-
γός της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας σε συνέντευξή του κυνικά,
χωρίς αίσθηση του µεγέθους της καταστροφής και του ρόλου
του, αλλά και της ευθύνης του, αυτός ο επιτελικός µας είπε: «Δεν
παρακολουθούσα και πολύ τη βόρεια Εύβοια. Ήµουν αποκλει-
στικά αφοσιωµένος στην πυρκαγιά της Πάρνηθας», γιατί αυτό
ήταν το στοίχηµα της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.

Επιπλέον, στην εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» υπάρχει καταγγε-
λία ότι τις ηµέρες της τραγωδίας κρίσιµες αποφάσεις για την κα-
τανοµή των πυροσβεστικών αεροπλάνων και ελικοπτέρων
ελήφθησαν όχι από τους αρµόδιους αξιωµατικούς, αλλά από την
πολιτική ηγεσία οδηγώντας σε επιχειρησιακά λάθη. Καταθέτω
και το σχετικό δηµοσίευµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Αποστόλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και εδώ τίθεται το µεγάλο ερώτηµα: Ποιον υπολογισµό κά-
νατε, κύριοι της Κυβέρνησης, εκείνες τις ηµέρες του ολέθρου;
Τι βάλατε στο ζύγι και εγκαταλείψατε στην τύχη της τη βόρεια
Εύβοια;

Αγαπητοί συνάδελφοι, σας καλώ όλους και όλες να δείτε µε
τα µάτια την τραγική πραγµατικότητα µετά την πύρινη λαίλαπα.
Το κράτος της κοινωνικής πρόνοιας που ως Ευρωπαίοι ευαγγε-
λιζόµαστε οφείλει να διορθώσει τα λάθη και να δηµιουργήσει τις
κατάλληλες συνθήκες για να ανθίσει ξανά η ζωή όχι µόνο στη βό-
ρειο Εύβοια, αλλά και σε όλες τις πληγείσες περιοχές της χώρας
µας χωρίς πειράµατα, χωρίς παροτρύνσεις για ευκαιρίες µέσα
στην κρίση µε τις υποδοµές που χρειαζόµαστε και τη στήριξη
των πληγέντων.

Τώρα στη Βουλή µάς καλείτε να συµφωνήσουµε µε την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου µε ηµίµετρα που ανοίγουν και πόρτα
σε συµφέροντα. Οι καταγραφές ανέδειξαν ότι οι καταστροφές
σε όλη τη χώρα ήταν µεγάλες. Ολόκληρη η παραγωγική δραστη-
ριότητα της βόρειας Εύβοιας εξοντώθηκε. 

Αναφέρω χαρακτηριστικά τη δηµοτική ενότητα Αγίας Άννας,
αφορά την περιοχή που γεννήθηκα και µεγάλωσα, το 100% του
δάσους και σχεδόν το 100% της ελαιοκαλλιέργειας που ήταν η
βασική τους δραστηριότητα εξαφανίστηκαν. Το ίδιο έγινε και
στην κτηνοτροφία, στην µελισσοκοµία, στην ρητινοκαλλιέργεια
και σε όλες τις παραγωγικές µονάδες. Στον τουρισµό ακόµη χει-
ρότερα εκτός των ζηµιών στις υποδοµές καθολική ήταν και η κα-
θίζηση της τουριστικής δραστηριότητας. Η απάντηση πρέπει να
αφορά στο µέλλον των ανθρώπων. 

Πιστεύετε εσείς συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας ότι επαρ-

κούν τα µέτρα για να µπορέσουν οι κάτοικοι των περιοχών που
επλήγησαν να παραµείνουν στους τόπους τους για την υπόλοιπη
ζωή τη δική τους και των παιδιών τους; Πιστεύετε ότι επαρκούν
τα µέτρα της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου για την αποκα-
τάσταση των καταστροφών που έγιναν στους τόπους τους;
Απαντήστε και αναφέροµαι ιδιαίτερα στους Βουλευτές που
έχουν πληγεί οι περιφέρειές τους. Δεν βλέπω και πολλούς από
τις αντίστοιχες περιφέρειες να είναι κοντά µας. Εννοώ ιδιαίτερα
την περιφέρεια τη δική µας και κυρίως Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Μια πρώτη απόδειξη ότι δεν επαρκούσαν τα µέτρα είναι η πο-
λυτροπολογία που καταθέσατε. Και πάλι µε αυτή δεν επαρκούν,
γιατί τα µέτρα έχουν περισσότερο επιδοµατικό χαρακτήρα, προ-
κειµένου η Κυβέρνηση να απαντήσει στο επικοινωνιακό δίληµµα
ότι προχωράει στην άµεση ενίσχυση των ανθρώπων έναντι του
µελλοντικού σχεδιασµού. Τα µέτρα ανακούφισης είναι σίγουρα
αναγκαία, αλλά δεν µπορούµε να µείνουµε σε αυτά. Το αρνητικό
παράδειγµα υπάρχει και είναι του 2007 στην Ηλεία µε κυβέρνηση
πάλι της Νέας Δηµοκρατίας όπου η συµβολή του κράτους έµεινε
στα αρχικά επιδόµατα. Αυτό δεν θα επιτρέψουµε να επαναλη-
φθεί. Οι κάτοικοι των πληγέντων περιοχών είναι εξοργισµένοι µε
τα µέτρα σας, γιατί η καταστροφή είναι µεγάλη. 

Όλοι -και δεν εξαιρώ κανέναν- δεν θέλουµε η χώρα µας να κα-
ταλήξει ένα ξερό τοπίο µε τεράστιο αστικό κέντρο, εγκαταλειµ-
µένα χωριά και τουριστικούς προορισµούς για λίγους. Είναι
αναγκαία η επίσπευση των µελετών δασοτεχνικών έργων και η
υλοποίησή τους. Βεβαίως, τονίζω και πάλι ότι η δασική υπηρεσία
σε αυτές τις διαδικασίες πρέπει να είναι παρούσα από την µελέτη
µέχρι την παραλαβή των συγκεκριµένων έργων. 

Εµείς απαντάµε πως παράλληλα µε την περιβαλλοντική απο-
κατάσταση που µπορεί να απασχολήσει πολλούς για µεγάλο
χρονικό διάστηµα η ανασυγκρότηση των περιοχών της επαρχίας
πρέπει να στηριχτεί στους δύο τοµείς που επλήγησαν περισσό-
τερο και είναι αυτοί που ζούσαν τον κόσµο ως τώρα στον τουρι-
στικό και στον αγροτικό. Έχουµε προτάσεις που πιστεύουµε ότι
αν υπηρετηθούν όχι µόνο δεν θα εγκαταλείψει κανείς τον τόπο
του, αλλά και θα δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις µέσα από ένα
στρατηγικό σχέδιο για την περιοχή για περισσότερες ευκαιρίες
απασχόλησης. Περιµένουµε και την Κυβέρνηση να γίνει πιο συγ-
κεκριµένη µε τις δικές της προτάσεις.

Επιχείρησε ο κύριος Υπουργός στην οµιλία του στην επιτροπή
να µας πείσει για τη δήθεν χρησιµότητα των αναδόχων αναδά-
σωσης. Η διάταξη, κύριε Υπουργέ, παίζει κρυφτό µε συγκεκρι-
µένα συµφέροντα. Μιλάτε για έργα τεχνητής αναδάσωσης σε
εκτάσεις που θα κηρυχθούν αναδασωτέες, γιατί το επιβάλλει το
Σύνταγµα, αλλά και γιατί πρέπει να δοθεί η δυνατότητα στη φύση
να αναγεννήσει αυτές τις εκτάσεις που βέβαια έτσι και αλλιώς
θα το κάνει. Αναδασώνοντας, όµως αυτές τις εκτάσεις ο ανάδο-
χος εµποδίζει ουσιαστικά την φυσική αναγέννηση µε αποτέλεσµα
κάποια στιγµή να µην υλοποιηθεί τίποτα ούτε του αναδόχου ούτε
της φύσης.

Σε αυτό το σοβαρό ενδεχόµενο ο ανάδοχος, που έχει επιλέξει
µια έκταση στοχεύοντας και σε άλλη χρήση, µπορεί να επικαλε-
στεί τις διατάξεις του δικού σας νόµου, του ν.4280/2014, περί πε-
ριβαλλοντικού ισοζυγίου για µεγάλες επενδύσεις, που τον καταγ-
γείλαµε τότε εµείς ως αντισυνταγµατικό και να δώσει άλλη
έκταση ίδιου εµβαδού ή και να κάνει δασοκοµικές εργασίες σε
άλλες εκτάσεις όπου θα επιτρέπεται η τεχνητή αναδάσωση. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι το 50% των δασών της χώρας
µας εξακολουθούν να χαρακτηρίζονται αναδασωτέα µε παλιότε-
ρες πράξεις, γιατί δεν έχουν αξιολογηθεί ούτε και ασφαλώς έχει
αρθεί η πράξη αναδάσωσης; Αφήνετε, λοιπόν, κερκόπορτα στα
συµφέροντα λεηλασίας του περιβάλλοντος και αυτός είναι ένας
λόγος παραπάνω που καταψηφίζουµε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου.

Θα σταθώ για λίγο στις πυρκαγιές για να τονίσω ότι αυτό που
επηρεάζει καθοριστικά την εξέλιξή τους και τις καταστροφές που
προξενούνται είναι η προσέγγιση που θεωρεί την καταστολή ως
αποκλειστικό εργαλείο αντιµετώπισης των πυρκαγιών εξαφανί-
ζοντας ουσιαστικά την πρόληψη και την ετοιµότητα στην πρώτη
επέµβαση.
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Για τους ανησυχούντες ασφαλώς και δεν µιλάµε για κατάρ-
γηση της εναέριας δασοπυρόσβεσης όταν µάλιστα σε συνδυα-
σµό µε την αλλαγή του κλίµατος η πιθανότητα να ζήσουµε στο
εγγύς µέλλον καταστροφικές πυρκαγιές είναι εξαιρετικά µεγάλη. 

Δεν µπορεί, όµως, να αποτελεί µονόδροµο, πόσω µάλλον όταν
σε δύσκολες καιρικές συνθήκες, σε δύσβατες περιοχές και σε
νυχτερινές ώρες δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα επέµβασης
από αέρος. 

Επισηµαίνω για µια ακόµη φορά ότι η πυρκαγιά δεν είναι φυ-
σικό καιρικό φαινόµενο, δεν είναι, δηλαδή, αποτέλεσµα της κλι-
µατικής κρίσης, όπως τεχνηέντως θέλει να παρουσιάσει η
Κυβέρνηση, αλλά και πολλοί άλλοι που το έχουν κάνει «καρα-
µέλα». Οι συνθήκες που ευνοούν την εξάπλωση των πυρκαγιών,
δηλαδή η ξηρασία, η θερµοκρασία, ο αέρας, είναι που επηρεά-
ζονται από την κλιµατική αλλαγή. Όµως, πλέον είναι τέτοια τα
τεχνικά µέσα που διαθέτουµε που η άγνοια είναι αδικαιολόγητη. 

Η Κυβέρνηση γνώριζε πολύ καλά το επίπεδο συναγερµού πυρ-
καγιών και δήλωνε ότι ο κρατικός µηχανισµός είναι έτοιµος. Απο-
δείχθηκε, όµως, ανύπαρκτος κρατικός µηχανισµός. Ένας σω-
στός σχεδιασµός προστασίας από τις πυρκαγιές πρέπει να στη-
ρίζεται κυρίως στην πρόληψη και δευτερευόντως στην κατα-
στολή. Είναι αδιανόητο αυτή την ώρα οι δαπάνες για πρόληψη
να µην ξεπερνούν το 10% των δαπανών καταστολής. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν έµεινε σε εξαγγελίες. Κάναµε ουσια-
στικές παρεµβάσεις, όπως η εκπαίδευση και η απασχόληση στην
πρόληψη. Από το καλοκαίρι του 2018 µέχρι το καλοκαίρι του
2019 µέσω των προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα του
ΟΑΕΔ που εποπτεύονταν από τις δασικές υπηρεσίες σε πέντε χι-
λιάδες ανέργους των τοπικών κοινωνιών µετατρέψαµε την ανερ-
γία τους σε εργασία πρόληψης στα δάση και ταυτόχρονα σε
εξειδίκευση για µελλοντική στο ίδιο αντικείµενο απασχόληση. Δυ-
στυχώς δεν ανανεώσατε τη σύµβασή τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς, επίσης, προχωρήσαµε στην αξιοποίηση του πορίσµατος

Γκολντάµερ, στη σύνταξη του οποίου συµµετείχαν πέντε άξιοι
ερευνητές του Ινστιτούτου Μεσογειακών Δασικών Οικοσυστηµά-
των του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» που εποπτεύεται από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτό αναφερόταν ιδιαίτερα στη συµµε-
τοχή της δασικής υπηρεσίας στη δασοπυρόσβεση. Το αγνοή-
σατε και αυτό.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια έκκληση. Ο τόπος
µου, η βόρεια Εύβοια, για να ανακάµψει χρειάζεται σαφές και
βιώσιµο σχέδιο, δεσµευτική πολιτική γραµµή και σύνδεση µε την
κοινωνία. Σας καλώ όλους αυτή την προσπάθεια να µας βοηθή-
σετε να την υπηρετήσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν:

Την 25-8-2021 ποινική δικογραφία που αφορά στους: Νικόλαο
Κοτζιά, τέως Υπουργό Εξωτερικών, Γιώργο Κατρούγκαλο τέως
Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών, Νικόλαο Τόσκα τέως Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εσωτερικών, αρµόδιο για θέµατα Προστασίας
του Πολίτη, Παναγιώτη Κουρουµπλή τέως Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Ιωάννη Μουζάλα τέως Υπουργό Με-
ταναστευτικής Πολιτικής και Παύλο Πολάκη τέως Υπουργό Υ-
γείας. 

Και την 30-8-2021 ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουρ-
γό Προστασίας του Πολίτη Μιχάλη Χρυσοχοΐδη και στον Υφυ-
πουργό Προστασίας του Πολίτη Ελευθέριο Οικονόµου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Αρβανιτίδης ειδικός αγορητής
από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέτος ζήσαµε την πιο κατα-

στροφική θερινή περίοδο δασικών πυρκαγιών. Πάνω από ένα
εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα είναι καµένα. Είναι
ο θλιβερός απολογισµός αυτού του περίφηµου δήθεν επιτελικού

κράτους της Νέας Δηµοκρατίας. Ένα πανέτοιµο, κατά τα άλλα,
επιτελικό κράτος, που δυστυχώς έχει καταρρεύσει. 

Η χώρα έχει φέτος την τραγική πρωτιά να έχουµε τις περισ-
σότερες καµένες εκτάσεις αναλογικά στη Μεσόγειο, µπροστά
ακόµα και από την Τουρκία που στην αρχή των πυρκαγιών µας
την εµφανίζατε ως κακό παράδειγµα. Και, βέβαια, τελικά περιµέ-
ναµε και αεροπλάνα ως βοήθεια από τη γείτονα χώρα. 

Μόνο στην Αττική, τα Γεράνια, τη Βαρυµπόµπη, την Κερατέα
και τα Βίλια, έχουµε συνολικά διακόσιες εξήντα χιλιάδες καµένα
στρέµµατα. Μιλάµε, δηλαδή, για καµένες εκτάσεις που ξεπερ-
νούν τη µισή έκταση ολόκληρου του µητροπολιτικού πολεοδοµι-
κού συγκροτήµατος της πρωτεύουσας, που είναι τετρακόσιες
εξήντα χιλιάδες στρέµµατα. Μισή Αθήνα, δηλαδή, κάηκε φέτος. 

Το µέγεθος αυτής της καταστροφής έφερε στο προσκήνιο
όλες τις παθογένειες και τα προβλήµατα που κατέγραφε µια δε-
καετία πίσω, το 2008, η έκθεση της Επιτροπής Περιβάλλοντος,
δηλαδή την υποστελέχωση, τη µη επαρκή χρηµατοδότηση της
πρόληψης, την έλλειψη συντονισµού και οργάνωσης των κρατι-
κών υπηρεσιών και τα πολλά προβλήµατα στη λειτουργία των δα-
σικών υπηρεσιών. 

Ο Υπουργός ζητούσε επίµονα στα τέλη του Ιούλη τριακόσιες
προσλήψεις για τις δασικές υπηρεσίες, ενώ οι πραγµατικές ανάγ-
κες είναι περισσότερες από χίλιες πεντακόσιες. Τώρα είναι αργά
βέβαια. Τρέχουµε και δεν φτάνουµε. Και προκύπτει το ερώτηµα:
θα γίνουν αυτές προσλήψεις; Πότε τελικά, κύριε Υπουργέ; Είναι
µια αναγκαιότητα η οποία είχε αναγνωριστεί ακόµα και από τους
θεσµούς εκείνα τα δύσκολα χρόνια που οτιδήποτε ήταν δηµόσιο
ήταν κακό, ήταν ύποπτο. 

Το Κίνηµα Αλλαγής ζητά τη δέσµευση του Υπουργού και της
Κυβέρνησης για τον αριθµό και το χρονοδιάγραµµα αυτών των
προσλήψεων στις δασικές υπηρεσίες. Θα πρέπει ίσως να εξετά-
σει και νοµοθετική ρύθµιση που θα επιτρέπει κατ’ εξαίρεση µε-
τάταξη µε αίτηση των υπαλλήλων από τις αποκεντρωµένες
διοικήσεις σε δασικές υπηρεσίες του Υπουργείου σας. Εξυπα-
κούεται ότι θα πρέπει, επίσης, να καταβληθεί απρόσκοπτα η µι-
σθοδοσία των υπαλλήλων που θα µεταφερθούν και µετατάσσο-
νται στο Υπουργείο σας. 

Ελπίζουµε αυτή τη φορά να λειτουργήσει γρήγορα και αποτε-
λεσµατικά η µεταφορά των δασικών υπηρεσιών στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος και να επισπευσθούν όλες οι ενέργειες για αυτή
τη µεταβίβαση. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το υπόµνηµα της Πανελλήνιας Ένω-
σης Δασολόγων Δηµοσίων Υπαλλήλων, που αναφέρεται στα
προβλήµατα τα οποία πιθανόν να προκύψουν απ’ αυτή τη µετα-
φορά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι βέβαιο ότι θα χρειαστούν και άλλες µεταρρυθµίσεις στον
τοµέα της δασοπροστασίας και µάλιστα επί της ουσίας. Για πα-
ράδειγµα, πείτε µας τι αλλάζει µε τις ρυθµίσεις που φέρνετε ανα-
φορικά µε τη χάραξη των αντιπυρικών ζωνών. Ποιος ήταν υπεύ-
θυνος πριν και ποιος θα είναι τώρα µετά τις αλλαγές τις οποίες
φέρνετε. Γι’ αυτόν τον λόγο και σας καταθέτω το υπόµνηµα, το
οποίο οφείλετε να λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν και να το µελε-
τήσετε.

Αυτή η συζήτηση, όµως, πρέπει να γίνει οργανωµένα, όχι µε
την επιλογή των ΠΝΠ και µε τροπολογίες, για να αποδείξετε τα
γρήγορα ανακλαστικά σας. Αντιλαµβάνοµαι την πίεση να παρου-
σιάσει η Κυβέρνηση κάποια ανακλαστικά, αλλά δεν µπορούµε να
ξεχάσουµε και τις διαβεβαιώσεις που εσείς δίνατε ότι ήσασταν
έτοιµοι από καιρό, για την άψογη προετοιµασία για φέτος το κα-
λοκαίρι. 

Το «καµπανάκι» για την καταστροφική χρονιά και πρωτιά είχε
ήδη χτυπήσει από τον Μάη µε τη φωτιά στα Γεράνια, τότε που
όλη η Κυβέρνηση και οι αρµόδιοι καλλιεργούσαν επικοινωνιακά
έναν εφησυχασµό ότι ήταν προετοιµασµένοι πιο καλά από ποτέ.
Το ίδιο προσπαθήσατε να κάνετε και κατά τη διάρκεια των κατα-
στροφικών πυρκαγιών. Ήταν τότε που ο κ. Σκέρτσος έδινε τρι-
πλάσιο αριθµό αεροπορικών µέσων από όσα πραγµατικά επιχει-
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ρούσαν. Εκ του αποτελέσµατος, όµως, αποδείχθηκε ότι το κυ-
βερνητικό σύστηµα πολιτικής προστασίας δοκιµάστηκε και απέ-
τυχε. 

Ο δικός σας πρόσφατος νόµος, κύριε Υπουργέ, για την πολι-
τική προστασία δεν λειτούργησε και, βέβαια, µε δική σας ευθύνη.
Όλοι το φωνάζουν πλέον, πολίτες, τοπική αυτοδιοίκηση, δήµαρ-
χοι, περιφερειάρχες, και όλοι ζητούν εξηγήσεις για το τι δεν πήγε
τελικά καλά. 

Ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός και ψέλλισε µισή συγγνώµη.
«Συγγνώµη» για ποιο πράγµα; Για ποια λάθη; Για ποιες παραλεί-
ψεις; Για ποιες ευθύνες; Κανείς δε µας λέει και ξεχνά ο ίδιος
αυτά που έλεγε και ζητούσε από την αντιπολίτευση το 2018 περί
συγγνώµης και παραιτήσεων. 

Μαζί µε τη συγγνώµη βέβαια έχει χαθεί και το φιλότιµο, αλλά
και η ψυχραιµία του κυρίου Πρωθυπουργού, ο οποίος όταν είναι
στριµωγµένος είναι κατώτερος των περιστάσεων και απευθύνε-
ται υποτιµητικά, όπως έκανε µε την κ. Γεννηµατά στη Βουλή την
προηγούµενη εβδοµάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως, ναι, η κλιµατική κρίση
είναι εδώ και είναι επιβαρυντικός παράγοντας. Δεν µπορεί, βέ-
βαια, να είναι άλλοθι για κανέναν. Άλλοθι δεν µπορεί να είναι επί-
σης και η τραγική σύγκριση µε το Μάτι. Έτσι δεν πάµε πουθενά,
αν Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ αλληλοσυγκρίνονται και αλληλο-
συγκρούονται πάνω σε τραγικά γεγονότα καταστροφικών πυρ-
καγιών, µε επιχειρήµατα «στρέµµατα» ή «φέρετρα». Λίγη αυτο-
κριτική δεν βλάπτει. 

Όπως δεν βλάπτει και η µνήµη που πρέπει να έχουµε για το
ποιοι µίλησαν πρώτοι για την κλιµατική αλλαγή, ποιοι θεσµοθέ-
τησαν Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, Πρά-
σινο Ταµείο και άλλες επιλογές, που ήταν πρόδροµες ενέργειες
για να προλάβουµε, να προβληµατιστούµε και να προετοιµα-
στούµε ως χώρα για τις επιπτώσεις που ήταν µπροστά µας, γι’
αυτό που ερχόταν, για την κλιµατική αλλαγή που διαµορφώθηκε
σε κλιµατική κρίση. 

Ήταν στρατηγική πρόληψης και προσαρµογής, κάτι που δυ-
στυχώς η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν δείχνει αντιλαµ-
βάνεται ακόµα και τι σηµαίνουν οι έννοιες αυτές. Γι’ αυτό και
βρισκόµαστε σήµερα στο σηµείο να συζητάµε, όπως πάντα, κα-
τόπιν εορτής για µέτρα ύψους 60 εκατοµµυρίων ευρώ. Το συνο-
λικό κόστος των δύο ΠΝΠ θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπο-
λογισµό µε περίπου 60 εκατοµµύρια ευρώ, 58 εκατοµµύρια δα-
πάνες και 2,7 εκατοµµύρια από απώλειες εσόδων και χωρίς βέ-
βαια να µπορούν να συνυπολογιστούν επακριβώς τώρα όλες οι
τελικές δαπάνες. 

Αναλογίζεται κανείς ότι αν η Κυβέρνηση είχε δώσει έστω και
ένα µέρος από τα 60 εκατοµµύρια ευρώ σε µέτρα πρόληψης δεν
θα ήταν αναγκασµένη τώρα να ψάχνει ποσά τόσο µεγάλα για
µέτρα αποκατάστασης. Και, βέβαια, δεν υπολογίζεται πουθενά
ακόµα το τεράστιο κόστος από την απώλεια δασικού, αγροτικού
και ζωικού πλούτου και της βιοποικιλότητας των περιοχών που
κάηκαν. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση είχε ανακοινώσει πριν από τις πυρ-
καγιές του καλοκαιριού τη χρηµατοδότηση από Ταµείο Ανάκαµ-
ψης µε 224 εκατοµµύρια ευρώ του Εθνικού Σχεδίου Αναδάσω-
σης µε χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2025 και αναδασώσεις
δεκαεξίµισι χιλιάδων εκταρίων σε όλη την Ελλάδα. Ο στόχος
είναι εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα, πεντακόσια
στρέµµατα περίπου ανά δήµο, µε έµφαση τις περιαστικές περιο-
χές. Ξεχωριστό κονδύλι 45 εκατοµµυρίων ευρώ έχει ενταχθεί στο
Ταµείο Ανάκαµψης για την ανάπλαση το πρώην βασιλικών κτη-
µάτων Τατοΐου και τώρα, βέβαια, θα απαιτηθούν πολύ περισσό-
τεροι πόροι. 

Είναι προφανές ότι ήταν πολύ λίγα τα στρέµµατα που είχαν
ανακοινωθεί εξαρχής. Το αρχικό σχέδιο αναδασώσεων αποτελεί
πια σταγόνα στον ωκεανό καθώς υπάρχουν, δυστυχώς, νέα δυ-
σάρεστα δεδοµένα που πρέπει να συνεκτιµηθούν. 

Η φύση θα κάνει τη δουλειά της µε φυσική αναγέννηση των
δασών που κάηκαν, όπου ασφαλώς τα δάση δεν έχουν ξανακαεί
και όπου την αφήσουµε, λαµβάνοντας παράλληλα και τα απαραί-
τητα µέτρα προστασίας. Η Κυβέρνηση οφείλει να επανασχεδια-
στεί το Εθνικό Σχέδιο Αναδασώσεων και να εξασφαλίσει την

ισόρροπη γεωγραφική κατανοµή ποσών και έργων. Οι ανάγκες
είναι πολύ µεγαλύτερες πλέον τόσο στην Αττική όσο στην Εύ-
βοια, την Ηλεία, την Αχαΐα και την Αρκαδία αλλά και τη βόρειο
Ελλάδα. 

Μπορεί να µην είχαµε στη Μακεδονία φέτος πολλές φωτιές,
αλλά η Περιφέρεια Θεσσαλονίκης πρέπει να προσεχθεί ιδιαί-
τερα. Υπάρχουν σηµαντικές εκτάσεις για αναδάσωση. Έχω συ-
ζητήσει µε τον κ. Αµυρά την ανάγκη αναδάσωσης της κοίτης του
Γαλλικού Ποταµού, µια πολύ µεγάλη έκταση η οποία θα φέρει
σηµαντική αλλαγή συνολικά στη Θεσσαλονίκη και θα δώσει διέ-
ξοδο στους κατοίκους του πολεοδοµικού συγκροτήµατος. Ελ-
πίζω, κύριε Υπουργέ, να µας δοθεί η δυνατότητα στη ΔΕΘ να
επισκεφτούµε την περιοχή αυτή.

Το Κίνηµα Αλλαγής ζητά την προστασία της βιοποικιλότητας
µε την αναδάσωση των περιοχών µε φυτά που θα προέρχονται
από πιστοποιηµένο γενετικό υλικό. Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει
να δοθεί έµφαση στα υπάρχοντα δασικά φυτώρια και τους σπο-
ροπαραγωγούς κήπους που λειτουργεί η Δασική Υπηρεσία και
να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότησή τους. 

Όλα τα δασοτεχνικά και αντιπληµµυρικά έργα θα πρέπει να γί-
νουν µε περιβαλλοντολογικές παραµέτρους, φυσικά υλικά και
ήπιες παρεµβάσεις. Κι εδώ θα µπορούσε η Βουλή σε συµβολικό
επίπεδο να αναλάβει, κύριε Πρόεδρε, να αναλάβει κάποια σχε-
τική πρωτοβουλία σε όλες τις πληγείσες περιοχές. Θα µπο-
ρούσε, για παράδειγµα, να αναλάβει τη χρηµατοδότηση πρότυ-
πων αναδασώσεων και αντιπληµµυρικών έργων όπου χρειάζεται. 

Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να κοπεί πυρόπληκτη χλω-
ρίδα στις όχθες των ποταµών. Μεγάλος αριθµός δέντρων θα
αναγεννηθούν από το ριζικό τους σύστηµα. Γι’ αυτό και είναι
πολύ σηµαντικό να προηγηθεί αξιολόγηση της επιτυχίας της φυ-
σικής αναδάσωσης και αναβλάστησης πριν από οποιαδήποτε τε-
χνητή αναδάσωση. Αυτή η φυσική αναγέννηση γίνεται άλλωστε
και χωρίς κανένα κρατικό ή ιδιωτικό έξοδο. 

Επίσης, ο θεσµός των αναδόχων αναδάσωσης προκαλεί ερω-
τηµατικά που θα µπορούσε να γίνει µόνο αν αυτή η επιλογή σας
γινόταν µε πολύ ξεκάθαρους όρους. Κι εδώ επαναφέρω τις ανα-
πάντητες έως τώρα ερωτήσεις µας, κύριε Υπουργέ. Τι θα γίνει
µε τα παραγόµενα προϊόντα υλοτοµίας και ποιος θα καρπωθεί
την παραγόµενη αξία πώλησής τους; Τι είδους αντιπαροχή εν-
δέχεται να λάβουν οι ιδιώτες; Με τι είδους δέντρα και από πού
θα προέρχονται αυτά θα γίνει η αναδάσωση; Η κήρυξη των ανα-
δασωτέων θα λάβει ως πρόβλεψη τις εκκρεµότητες των δασικών
χαρτών; 

Συνεχίζουµε, επίσης, να ζητάµε απαντήσεις σε σχέση µε τους
προβληµατισµούς που σας θέσαµε για την οριζόντια απαγό-
ρευση µετακίνησης και διέλευσης και παραµονής όσον αφορά
τα δάση µέσα στους φυσικούς ιστούς και µάλιστα µέχρι 31
Οκτωβρίου. Η ρύθµιση προδίδει την έντονη αδυναµία και ανε-
πάρκεια φύλαξης µικρών χώρων πρασίνου σε αστικές περιοχές
και οδηγεί µαζί µε τους περιορισµούς των µέτρων κατά του
COVID τον κόσµο σε περεταίρω εγκλεισµό και απόγνωση. 

Θα πρέπει να εξειδικεύσετε καλύτερα όλες αυτές τις στοχεύ-
σεις. Για παράδειγµα οι εργασίες µελισσοκοµίας µε αυστηρές
προφυλάξεις θα µπορούσαν να επιτρέπονται. Και σε σχέση µε
τα µέτρα οικονοµικής στήριξης, όµως, καταθέσαµε συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα και προτάσεις. Σκοπεύετε πέραν της κατάθεσης
αιτήσεων µέσω της ψηφιακής πλατφόρµας να θεσπίσετε και τη
χειρόγραφη δυνατότητα ή εξυπηρέτηση στα ΚΕΠ για όσους πο-
λίτες αδυνατούν να έχουν πρόσβαση στα ηλεκτρονικά µέσα; 

Το Κίνηµα Αλλαγής έχει προτείνει εδώ και καιρό µε την πρω-
τοβουλία µας για τον κλιµατικό νόµο να ξαναδούµε θέµατα όπως
η πλήρης αναδιοργάνωση των δυνάµεων πολιτικής προστασίας
της χώρας και η δηµιουργία συστήµατος δηµόσιας ασφάλειας
για την αντιµετώπιση όλων των κινδύνων, µε ξεκαθάρισµα αρµο-
διοτήτων και κυρίως των αρµόδιων κατά περίπτωση υπηρεσιών
φυσικού και τεχνολογικού κινδύνου. 

Δεύτερον, τις τοµές στη διοίκηση στο πλαίσιο της προστασίας
και διαχείρισης δασών. 

Τρίτον, εθνικό σχέδιο προστασίας από τις πυρκαγιές. 
Τέταρτον, επιτέλους θεσµοθέτηση ταµείου ασφάλισης φυσι-

κών καταστροφών προκειµένου να θωρακιστούν τα νοικοκυριά
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από τα ακραία καιρικά φαινόµενα στα πρότυπα αντίστοιχων τα-
µείων που υπάρχουν σε άλλες χώρες, κυρίως για την πυροπρο-
στασία και την προστασία από τους σεισµούς. Αυτή η λογική
έχουµε προτείνει να προσαρµοστεί στην Ελλάδα για τα ακραία
καιρικά φαινόµενα, µαζί βέβαια µε τη συµµετοχή του ιδιωτικού
τοµέα. 

Πέµπτον, την άµεση ολοκλήρωση, έγκριση και ουσιαστική επι-
καιροποίηση ανά τακτά χρονικά διαστήµατα -τριετία- όλων των
περιφερειακών σχεδίων για την προσαρµογή στην κλιµατική αλ-
λαγή. 

Έκτον, την εισαγωγή δεσµευτικής διάταξης για αύξηση του
δείκτη πρασίνου ανά κάτοικο σε όλες τις ελληνικές πόλεις.
Έχουµε ανάγκη από πράσινο στις πόλεις µας. 

Ειδικά για τον πρωτογενή τοµέα που επλήγη από τις φετινές
καταστροφές προτείνουµε: Να αποζηµιωθούν πλήρως οι αγρό-
τες για τις απώλειες της παραγωγής τους. Να καλυφθεί η απο-
κατάσταση του ζωικού και φυτικού κεφαλαίου. Να υπάρξει ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα µέχρις ότου υπάρχει νέα αποδοτική
παραγωγή. Να βγει άµεσα η ΚΥΑ για την οριοθέτηση των περιο-
χών που θα περιλαµβάνει τα µέτρα στεγαστικής συνδροµής. Να
καλυφθούν τα κενά της ΠΝΠ, όπως, παραδείγµατος χάριν, -το
γνωρίζουµε, το βλέπουµε ότι είναι ελλιπής- η µη αναφορά των
µη επαγγελµατιών αγροτών στα µέτρα αρωγής. Να διευκρινιστεί
για ποιους ισχύει η αναστολή φορολογικών και ασφαλιστικών
υποχρεώσεων. Τα ελαιοτριβεία, σας είπα στην επιτροπή, προ-
βλέπονται -διότι δεν έχουν παραγωγή λόγω του ότι κάηκε- να
στηριχθούν; Να δοθεί προτεραιότητα και διευκόλυνση σε αγρό-
τες, κτηνοτρόφους και µικρές οµάδες παραγωγών για να εγκα-
ταστήσουν µικρά φωτοβολταϊκά µέχρι 500 KW για την απόκτηση
σταθερού εναλλακτικού εισοδήµατος στις πυρόπληκτες περιο-
χές. Και, τέλος, να υπάρξει συγκρότηση ειδικού αναπτυξιακού
προγράµµατος για κάθε περιοχή που επλήγη η Ηλεία, η Εύβοια,
η Αχαΐα, η Αρκαδία. 

Όλα αυτά δεν µπορούν να γίνουν µε τα παραδείγµατα διαχεί-
ρισης των αντίστοιχων ταµείων της περιόδου του 2009 στην
Ηλεία, αν δεν συµµετέχουν και διαχειριστές των προγραµµάτων
δεν είναι θεσµικοί φορείς και οι κάτοικοι των περιοχών αυτών. Η
νέα ανάπτυξη  στις πληγείσες περιοχές πρέπει να είναι πράσινη,
αλλά όχι πράσινης εκµετάλλευσης για συγκεκριµένα συµφέ-
ροντα. Ούτε 1 ευρώ δεν πρέπει να διατεθεί χωρίς κριτήρια, χωρίς
διαφάνεια, χωρίς συγκεκριµένες στοχεύσεις και λογοδοσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής σεβόµενο
την ιστορία και την πρωτοπορία του δεν ασκεί στείρα κριτική,
αλλά καταθέτει προτάσεις και αναµένουµε να ακούσουµε τις
απαντήσεις της Κυβέρνησης. Τα µέτρα στήριξης των πληγέντων
συµπολιτών µας και τα µέτρα αποκατάστασης των περιοχών
είναι αναγκαία, αλλά όπως τα φέρνετε δεν είναι επαρκή ούτε
συγκεκριµένα και όσο πρέπει εξειδικευµένα. 

Επιτέλους, χρειάζεται µία εντελώς άλλη φιλοσοφία αντιµετώ-
πισης των δασικών πυρκαγιών µε έµφαση στην πρόληψη και την
έγκαιρη επέµβαση. Χρειάζεται, επίσης, µία άλλη προσέγγιση της
πολιτικής προστασίας.

Κλείνω µε ένα σχόλιο για την τροπολογία που κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση. Η αύξηση των δαπανών βεβαίως είναι αναγκαία. Θυ-
µίζω, όµως, ότι στην εισήγησή µου στον προϋπολογισµό του
2021 είχα επισηµάνει την ανεπάρκειά του. Το Κίνηµα Αλλαγής
είχε από τότε, έγκαιρα, τονίσει ότι εξαιτίας των προβληµάτων
που δηµιουργεί η COVID-19, όσο και εξαιτίας της πολιτικής για
την κλιµατική κρίση, δεν θα έβγαινε αυτός ο προϋπολογισµός
που είχε καταθέσει ο Υπουργός Οικονοµικών. Σε εµάς ήταν φα-
νερό από τότε ότι τα νούµερα δεν έβγαιναν. 

Η Κυβέρνηση έχει ήδη προχωρήσει σε συµπλήρωση του προ-
ϋπολογισµού του 2021 µε τους νόµους 4796 και 4797. Ο υπό κα-
τάρτιση προϋπολογισµός του 2022 πρέπει να είναι προσαρµοσ-
µένος αναλόγως, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις παρούσες και κλιµα-
κούµενες συνθήκες σε αυτά τα δύο µέτωπα, στο µέτωπο της
πανδηµίας και της κλιµατικής κρίσης. 

Αυτή η τροπολογία µε τον συµπληρωµατικό προϋπολογισµό
των 150 εκατοµµυρίων για ενίσχυση πληγέντων από θεοµηνίες
και η πίστωση των 350 εκατοµµυρίων ευρώ στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων -συνολικά µισό δισεκατοµµύριο, λοιπόν-

είναι τα σηµάδια που επιβεβαιώνουν, δυστυχώς, τις προβλέψεις
της έκθεσης της Τράπεζας της Ελλάδος το 2011. Τότε η Τράπεζα
της Ελλάδος -και κλείνω µε αυτό- είχε προβλέψει ότι το κόστος
αντιµετώπισης των επιπτώσεων από την κλιµατική αλλαγή εάν
δεν υπάρξει δράση για την αντιµετώπισή της, θα ξεπεράσει τα
700 δισεκατοµµύρια ευρώ έως το 2100 στη χώρα µας. 

Αν θέλουµε να µην επιβεβαιωθεί το 100% της παραπάνω έκ-
θεσης, πρέπει άµεσα η Κυβέρνηση να αλλάξει στρατηγική και
περπατησιά. Αν δεν το κάνει, τότε τροφοδοτεί έναν φαύλο κύκλο
που θα πηγαίνουµε από κρίση σε κρίση, οικονοµική, οικολογική,
κοινωνική και πάει λέγοντας. Γι’ αυτό θα πρέπει να σκεφτείτε την
ανακατεύθυνση των πόρων του Ταµείου Ανάπτυξης. Δεν υπάρχει
άλλος χρόνος για δράση. Ο χρόνος είναι τώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Διαµάντω Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τα φώτα της δηµοσιότητας για τις
µεγάλες φωτιές σβήνουν και το θράσος της ιδιωτικοποιηµένης
ΕΥΔΑΠ είναι απύθµενο. Έστειλε µηνύµατα σε πυρόπληκτους ότι
είχαν αυξηµένες καταναλώσεις νερού και συστήνει έλεγχο για
διαρροή για να µην επιβαρυνθούν άσκοπα. Το θράσος το αντ-
λούν από την πολιτική και τα ανεπαρκή µέτρα σας που δεν κα-
λύπτουν τις ανάγκες των πληγέντων από τις µεγάλες καταστρο-
φικές πυρκαγιές σε σπίτια, αποθήκες, αγροτικές και δασικές
εκτάσεις, ζώα και µελίσσια, αγροτικά µηχανήµατα και άλλα. Δί-
καια διεκδικούν από το πρώτο ευρώ αποζηµίωση στο 100%, εξα-
σφάλιση εισοδήµατος και δουλειάς και ειδικά οι ρετσινάδες που
είδαν τη ζωή τους να ανατρέπεται µετά τις καταστροφές. 

Γενικές και αόριστες οι υποσχέσεις σας, χωρίς χρονοδιαγράµ-
µατα, µε πολλές σκόπιµες ασάφειες για τα λαϊκά στρώµατα.
Αυτά ισχύουν και στην τροπολογία που καταθέσατε. Και για να
µην ξεχαστούν, θα σας καταθέσουµε συγκεκριµένα τα αιτήµατά
τους µέσα από τα ψηφίσµατα, όπως αυτό που εγκρίθηκε στο µε-
γάλο, συγκλονιστικό συλλαλητήριο των πυρόπληκτων χωριών
στη βόρεια Εύβοια, στη Στροφυλιά, όπου από την αρχή εκφρά-
ζουν την οργή και την αγανάκτησή τους για την εγκατάλειψη του
λαού της βόρειας Εύβοιας, αλλά και το πλαίσιο πάλης αιτηµάτων
άλλων καµένων περιοχών, όπως των πυρόπληκτων περιοχών
Ηλείας και αλλού. Κυρίως διεκδικούν άµεσα τα απαραίτητα έργα
αντιπληµµυρικής προστασίας, καθώς, όπως σηµειώνουν, ό,τι δεν
κατέστρεψαν οι φωτιές, κινδυνεύουν να το πνίξουν οι βροχές.

Μπορεί, λοιπόν, να υποστηρίζετε ότι δεν χάθηκαν ανθρώπινες
ζωές, όµως καταστράφηκαν χιλιάδες ζωές πληγέντων ανθρώ-
πων. Γι’ αυτό οι ευθύνες είναι βαριές και οι όποιες επιχειρησιακές
παραλείψεις και λάθη στην κατάσβεση των πυρκαγιών, που
υπήρχαν και πάντα θα υπάρχουν, δεν µπορούν να αποτελούν άλ-
λοθι και «πλυντήριο» για την εγκληµατική πολιτική της σηµερινής
Κυβέρνησης, αλλά και όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων,
που εκθέτουν σε κίνδυνο τα δάση και την περιουσία του λαού,
που επεκτείνουν την εκµετάλλευση του φυσικού πλούτου στο
έδαφος της εµπορευµατοποίησης της γης, που βάζουν την πρό-
ληψη, την πυροπροστασία και την πυρόσβεση στη µέγγενη του
κόστους-οφέλους για το κεφάλαιο συσσωρεύοντας καύσιµη ύλη
για να λαµπαδιάζουν χιλιάδες στρέµµατα κάθε χρόνο, ούτε µπο-
ρούν να κρύψουν την επιλεκτική ανικανότητα του αστικού κρά-
τους να προστατέψει τον λαό σε πληµµύρες και φωτιές.

Αυτά είναι τα πραγµατικά εγκλήµατα µε τη σφραγίδα της Νέας
Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, του ΚΙΝΑΛ και των
άλλων, που ο λαός δεν πρέπει να επιτρέψει να παραγραφούν. Γι’
αυτό, εξάλλου, αρνηθήκατε οι τελευταίες κυβερνήσεις τις συγ-
κεκριµένες προτάσεις του KKE για την πυρασφάλεια και τη δα-
σοπροστασία, που, µάλιστα, είχαν παρουσιαστεί και σε ηµερίδα
τον Μάιο του 2018, δηλαδή πολύ πριν την πύρινη καταστροφική
λαίλαπα που ζήσαµε.

Δεν µείναµε, όµως, εκεί. Και τώρα σε κάθε φλεγόµενη περιοχή
ρίχτηκαν στη µάχη µε τις φλόγες εθελοντές και φίλοι του ΚΚΕ
προκειµένου να σώσουν ό,τι έχει αποµείνει από το δάσος αλλά
και από τις περιουσίες των κατοίκων. Συγκρότησαν οµάδες για
την αντιµετώπιση της φωτιάς, την προστασία του φυσικού πλού-
του και των λαϊκών κατοικιών και, ταυτόχρονα, υπήρξε οργανω-
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µένη αλληλεγγύη στους κατοίκους και τους πυροσβέστες που
έδιναν τη µάχη µε τις φλόγες. Και συνεχίζεται ευρύτερα η αλλη-
λεγγύη στους πυρόπληκτους, όπως την περασµένη Κυριακή µε
τη συναυλία που διοργάνωσαν οι φοιτητικοί σύλλογοι της Αθή-
νας στο Σκοπευτήριο της Καισαριανής παρά την προσπάθεια της
αστυνοµίας να την εµποδίσει. Μάλιστα, ήταν συγκινητική και η
προσφορά ειδών πρώτης ανάγκης από τους φοιτητές, προκειµέ-
νου να σταλεί υλική βοήθεια στα πυρόπληκτα χωριά. Το ίδιο γί-
νεται σε πολλές πόλεις της χώρας.

Βλέπετε, λοιπόν, ότι αναπτύσσεται οργάνωση και αλληλεγγύη.
Και αυτό είναι δύναµη! Και είναι σωστό το σύνθηµα του ΚΚΕ ότι
ο λαός µπορεί να σώσει τον λαό, όσο και αν αυτό σας ενοχλεί να
το ακούτε.

Αυτά, όµως, ως συµπεράσµατα βγαίνουν και από την εγκλη-
µατική έλλειψη ολοκληρωµένης αντιπυρικής προστασίας από το
κράτος και την Κυβέρνηση όχι σε κάποιο αποµακρυσµένο δάσος,
αλλά ακόµα και στην καρδιά της Αθήνας. Είχαµε ανεξέλεγκτες
καταστροφικές πυρκαγιές σε Βαρυµπόµπη, Άγιο Στέφανο, βό-
ρεια Εύβοια -εννιά µέρες καιγόταν αβοήθητη- Ηλεία, Λακωνία,
µε χιλιάδες καµένα ελαιόδεντρα, Αρκαδία, Βίλια κ.λπ.. Έγκληµα
κατά συρροή σε βάρος του περιβάλλοντος, της ζωής και της πε-
ριουσίας του λαού!

Είναι χαρακτηριστική η εικόνα µε τους Τσέχους πυροσβέστες,
όταν µέσα στη φωτιά εντοπίζουν µια σκουριασµένα ασυντήρητη
βάνα που δεν άνοιγε. Τη κτύπησαν µε βαριοπούλα, άνοιξε, αλλά
η διάµετρος του σωλήνα τους ήταν διαφορετική. Αυτή είναι η
πρόληψη µε µηδέν στην κυριολεξία!

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της επιλογής σας -και των άλλων
αστικών κοµµάτων- όταν η γη γίνεται εµπόρευµα και ο χωρικός
σχεδιασµός έχει ως κριτήριο το καπιταλιστικό κέρδος. Λειτουρ-
γούν, λοιπόν, σαν εύφλεκτη ύλη και την πυρπολούν οι δικές σας
πολιτικές εγκατάλειψης, πρόληψης και προστασίας δασικών οι-
κοσυστηµάτων.

Κατά τα άλλα, και οι δυο σας τα φορτώνετε στην κλιµατική αλ-
λαγή, που υπήρχε και θα υπάρχει, ως βολικό καταφύγιο και άλ-
λοθι για να µπουκώσετε µε χρήµα από το Ταµείο Ανάκαµψης τις
«πράσινες» µπίζνες των οµίλων και, βέβαια, για να κρύψετε τις
βαριές σας ευθύνες διαχρονικά, µε τεράστια κενά και ελλείψεις,
υποστελέχωση και ανεπάρκεια σε µέσα και υποδοµές. Γι’ αυτό
και οι κυβερνητικές µεγαλοστοµίες περί ετοιµότητας έγιναν στά-
χτη, αφού συνεχίζετε την ίδια δασοκτόνα πολιτική αντιµετωπί-
ζοντας τα δάση σαν εµπόρευµα και πεδίο κερδοφορίας για τους
οµίλους στη λογική κόστους-οφέλους. Για αυτό Νέα Δηµοκρατία
και ΣΥΡΙΖΑ συµφωνείτε πως αυτό που τώρα επείγει, είναι να
δούµε την επόµενη µέρα µε τα µάτια των «πράσινων» οµίλων και
όχι, βέβαια, των πυρόπληκτων που έδιναν ακόµα τη µάχη απέ-
ναντι στη γύµνια του κράτους για να σώσουν ό,τι µπορούσαν από
το βιός τους.

Ο απλός κόσµος ξέρει και από προηγούµενους µεγάλους εµ-
πρησµούς ότι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, το κατασκευαστικό κε-
φάλαιο κερδοφορεί από την αλλαγή χρήσης γης, αφού δασικά
οικοσυστήµατα µετά την καταστροφή τους γίνονται βιοµηχανίες,
τουριστικές επιχειρήσεις, κατοικίες, βίλες εκτός σχεδίου δόµη-
σης, αξιοποιώντας τη δασική νοµοθεσία που ψηφίζουν διαχρο-
νικά οι κυβερνήσεις για να τους εξυπηρετήσουν, αλλά και τις
δασικές πυρκαγιές σαν εργαλείο αλλαγής χρήσης τους.

Μετά τις πυρκαγιές οι περισσότερες καµένες δασικές εκτάσεις
δεν κηρύσσονται αναδασωτέες, µε πρόφαση ιδιοκτησιακές ασά-
φειες. Έτσι αλλάζουν χαρακτήρα και ιδιοκτήτη, µε σκοπό την πα-
ράνοµη ή νόµιµη αλλαγή χρήσης τους. Αυτό αποτελεί το ισχυρό
κίνητρο των εµπρηστών.

Σήµερα, στο όνοµα της λεγόµενης πράσινης ανάπτυξης, του
πράσινου new deal της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα δάση αξιολο-
γούνται από τους οµίλους σαν κερδοφόρες επενδύσεις στις
ΑΠΕ, καταστρέφοντας δάση, ποδοπατώντας βιοποικιλότητα και
άγρια πανίδα, για την οποία δήθεν ενδιαφέρονται.

Το πρόβληµα των δασικών πυρκαγιών όξυνε η πολιτική διαχω-
ρισµού πρόληψης και καταστολής, χωρίς καµµία επιστηµονική
τεκµηρίωση. Οξύνεται επίσης από την ανύπαρκτη χρηµατοδό-
τηση για τη διαχείριση, προστασία και κυρίως αντιπυρική προ-
στασία, τον ανεπαρκή και πεπαλαιωµένο εξοπλισµό, την αναπο-

τελεσµατική οργάνωση των δασοπυροσβεστικών δυνάµεων. 
Με αυτή την έννοια, οι αποζηµιώσεις που ανακοινώθηκαν δεν

επαρκούν. Και βέβαια αρπάζετε την ευκαιρία για να βάλετε στο
παιχνίδι ιδιώτες χορηγούς στις δηµόσιες δασικές εκτάσεις για
µελέτες, αντιδιαβρωτικά έργα και άλλα. Ουσιαστικά είναι οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι ΑΠΕ και άλλα συµφέροντα που θα εµφανι-
στούν ως ευεργέτες και χορηγοί για να διευκολύνουν τη
διείσδυση της παρουσίας τους και τις business τους πάνω στα
αποκαΐδια.

Δεν περισσεύουν, βλέπετε, λεφτά από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό και τα διάφορα πακέτα. Αυτά προορίζονται αποκλειστικά
για τους επιχειρηµατικούς οµίλους και όχι για δράσεις και έργα
για το κοινωνικό σύνολο.

Και όµως, για να ξαναδηµιουργηθεί ένα δάσος θα χρειαστεί
δεκαετία, συνεπώς εξασφάλιση δουλειάς για αυτούς που ζουν
και το προστατεύουν, όπως είναι οι ρητινοσυλλέκτες.

Και όσον αφορά το άρθρο 7 και το ακατάσχετο, είναι χρήµατα
επιδότησης που τους οφείλει το κράτος και είναι απαράδεκτο να
µην υπάρχει ακατάσχετο. Και στην τροπολογία διατηρεί τα όρια
αντί να τα καταργεί. Όλο το ποσό πρέπει να δοθεί ακατάσχετο
και µάλιστα άµεσα. Για το 2021, που καταστράφηκε όλη η παρα-
γωγή ρητίνης, πρέπει να δοθεί η τιµή πώλησης µαζί µε την επι-
δότηση και τα ένσηµα, δηλαδή όλο το 2021 για να µπορέσουν
να επιβιώσουν οι οικογένειές τους. Δεν έχουν αποταµιεύσεις.
Είναι κατεστραµµένοι χωρίς να φταίνε. 

Οι υποσχέσεις του κυρίου Πρωθυπουργού στους ρετσινάδες
για κοινωφελή εργασία των 560 ευρώ τους καταδικάζει σε µη επι-
βίωση, κάνοντας στάχτη εργασιακά και ασφαλιστικά τους δικαιώ-
µατα. Ή ακόµα για το σπίτι µιας λαϊκής οικογένειας που έγινε
στάχτη χρειάστηκαν κόποι, θυσίες, στερήσεις µιας ολόκληρης
ζωής και µερικές φορές δύο και τριών γενεών. Οι ελιές και τα
καρποφόρα δέντρα δίνουν εισόδηµα µετά από τέσσερα-πέντε
χρόνια και όλα αυτά έχουν γίνει στάχτη και τα επιδόµατά σας
είναι ψίχουλα. Τα µέτρα για τα λαϊκά στρώµατα είναι µια κοροϊδία
πάνω στα αποκαΐδια.

Τα άρθρα 10 και 12 χορηγούν ορισµένες προκαταβολές που
θα συµψηφιστούν µε αποζηµιώσεις και θα υπολογιστούν µε την
κατάθεση φακέλου, επιβαρυνόµενοι, όµως, οι πληγέντες µε
έξοδα για λογιστές. Αυτό πραγµατικά είναι βάρβαρο. Γιατί για
τους αγρότες σηµαίνει ότι οι απώλειες σε ζώα και µελίσσια θα
αποζηµιωθούν µέσω ΕΛΓΑ, µε τους γνωστούς κόφτες αποζηµιώ-
σεων και προαπαιτούµενα βαριά ασφάλιστρα. Ωστόσο, δεν πε-
ριλαµβάνουν ζηµιές για φωτιές, ενώ η αποζηµίωση για ζωικό
κεφάλαιο και µελίσσια καλύπτει µόνο το 80% της ασφαλιστικής
αξίας και δεν αποζηµιώνει τους πολύ µικρούς. Είναι απαράδε-
κτο.

Οι ζηµιές φυτικής παραγωγής θα αποζηµιωθούν µε τον κανο-
νισµό των πρώην ΠΣΕΑ, µε προϋπόθεση ότι έχουν πληρώσει ει-
σφορές στον ΕΛΓΑ και υπάρχουν νόµιµες προϋποθέσεις, παρα-
δείγµατός χάριν για στάβλους, όταν το 80% δεν έχει πανελλα-
δικά. Και είναι γνωστό ότι αυτός ο κανονισµός πετσοκόβει απο-
ζηµιώσεις σε κινητό εξοπλισµό, τρακτέρ, φρέζες αντλιοστάσια
και γεωτρήσεις, που δεν αποζηµιώνει, και µπαίνει τσεκούρι του-
λάχιστον 50% για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες.

Τα ψίχουλά σας λοιπόν είναι πολύ πίσω από τις ανάγκες και
την πραγµατική αποκατάσταση των πληγέντων. Με τι εισόδηµα
θα παραµείνει ο αγρότης στον τόπο του; Με 10 ευρώ τον χρόνο
ανά δέντρο, που µε αυτό θα πρέπει να ζήσει και να περιποιείται
και τα δέντρα του;

Ταυτόχρονα δεν παίρνετε µέτρα πρόληψης για να µην επανα-
ληφθούν τέτοιες τεράστιες καταστροφές. Βέβαια και µε τον
«Ιανό» και τη «Μήδεια» το υποσχεθήκατε στους πληγέντες, όµως
υπάρχουν αρκετοί που περιµένουν, γι’ αυτό δεν σας εµπιστεύον-
ται και στα ψηφίσµατά τους συµπληρώνουν ότι τα αιτήµατά τους
τα διεκδικούν χωρίς όρους και προϋποθέσεις.

Εξάλλου στις αλλαγές και τα µέτρα που προτείνει η Κυβέρ-
νηση και µας καλεί να βγάλουµε συµπεράσµατα προβάλλει την
ατοµική ευθύνη για καθάρισµα και την ιδιωτική ασφάλιση της λαϊ-
κής περιουσίας στους καρχαρίες των ασφαλιστικών εταιρειών,
λες και περισσεύουν λεφτά για το λαϊκό εισόδηµα, όταν το
αστικό κράτος αφήνει τη δηµόσια δασική περιουσία χωρίς στοι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18139



χειώδη πρόληψη και προστασία.
Στη Δασική Υπηρεσία οι κενές θέσεις ανέρχονται στο 70% των

αναγκών και η χρηµατοδότηση είναι σχεδόν ανύπαρκτη. Στην Πυ-
ροσβεστική τα µέσα καταστολής είναι περίπου στο ένα τρίτο
αυτών που χρειάζονται. Και οι ευθύνες είναι διαχρονικές.

Η αντιπαράθεση Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ για επιτροπές
και επιτροπάτα είναι στο πλαίσιο του ποιος θα είναι καλύτερος
διαχειριστής της αστικής εξουσίας. Διότι και οι δύο είσαστε συ-
νυπεύθυνοι, όταν εξειδικεύετε και εφαρµόζετε τις Ευρωενωσια-
κές κατευθύνσεις που αντιµετωπίζουν το περιβάλλον και τα δάση
ως πεδίο επιχειρηµατικής δράσης. Αυτό εξυπηρετεί ο νόµος για
τον εκσυγχρονισµό της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, στην εξα-
σφάλιση και διεύρυνση πεδίων κερδοφορίας στα υπερσυσσω-
ρευµένα κεφάλαια, µε εφεύρεση οικιστικών πυκνώσεων, ο νόµος
για τις ειδικές µορφές τουρισµού και την τουριστική ανάπτυξη. 

Εντείνετε και εµπλουτίζετε το νοµικό πλαίσιο για το περιβάλ-
λον, ακολουθώντας οδηγίες του µεγάλου κεφαλαίου, του ΣΕΒ,
των τραπεζών, υποτάσσοντας ακόµη περισσότερο το περιβάλ-
λον στις ανάγκες της καπιταλιστικής ανάπτυξης. Εντείνετε την
εµπορευµατοποίηση της δασικής γης, διευρύνοντας και επιδο-
τώντας επενδύσεις µέσα στα δάση, µετατρέποντάς τα σε δάση
ανεµογεννητριών. Διατηρείτε την ιδιοκτησιακή βαβυλωνία στα
δάση, µε αποχαρακτηρισµούς και αναγνωρίσεις ανύπαρκτων δι-
καιωµάτων και κυριότητας. Γι’ αυτό τα µέτρα σας υπολείπονται
πάρα πολύ από τα ψηφίσµατα των πυρόπληκτων. Η φωτιά κατέ-
καψε τον τόπο τους, δεν έκαµψε, όµως, την αποφασιστικότητά
τους να µην τον εγκαταλείψουν. Αντίθετα, θα αγωνιστούν και θα
παραµείνουν στον τόπο τους.

Το ΚΚΕ θα είναι µαζί τους και µπροστά, και ταυτόχρονα λέµε
καθαρά ότι κάθε πυρκαγιά θα µπορούσε να αντιµετωπιστεί απο-
τελεσµατικά µε την προϋπόθεση ότι θα υπήρχε ολοκληρωµένη
διαχείριση και προστασία των δασών. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο
στο πλαίσιο της εργατικής εξουσίας, που εξασφαλίζει όλες τις
απαραίτητες για αυτό προϋποθέσεις, την ενίσχυση των αρµό-
διων υπηρεσιών σε χρήµα, προσωπικό, υποδοµές. Σε αυτό το
πλαίσιο θα είναι δυνατή η ολοκληρωµένη διαχείριση, η συνολική
προστασία και ανόρθωση δασικών οικοσυστηµάτων από κάθε
κίνδυνο και τις δασικές πυρκαγιές που απαιτούν µεσοµακροπρό-
θεσµο επιστηµονικό σχεδιασµό και ενιαίο σύγχρονο αντιπυρικό
σχεδιασµό, σε επιστηµονική βάση, µε κύριο βάρος την πρόληψη
και την ειδική διαχείριση της δασικής βλάστησης. Αυτό γίνεται
από µια δασική υπηρεσία µε διαφορετική δοµή, οργάνωση, προ-
σωπικό, οικονοµικούς πόρους και µε νοµικό και θεσµικό πλαίσιο
υπέρ του λαού.

Το ΚΚΕ, λοιπόν, µπαίνει µπροστά για την κατάργηση της καπι-
ταλιστικής εκµετάλλευσης του περιβάλλοντος των δασών και
αυτή η προοπτική κρίνεται και από τους σηµερινούς αγώνες για
όλες τις λαϊκές ανάγκες.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα θα
πάρει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος
κ. Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ξεκινή-

σουµε µε µία ερώτηση στον Υπουργό κ. Σκρέκα σχετικά µε τη
διακοµµατική επιτροπή της Βουλής για την πολιτική προστασία,
που ανέφερε στην πρόσφατη οµιλία του ο Πρωθυπουργός.
Επειδή εµείς δεν γνωρίζουµε την ύπαρξή της, ενώ είναι ασφαλώς
αδύνατο να λέει ψέµατα ένας Πρωθυπουργός, πότε έχει συστα-
θεί, κύριε Υπουργέ; Πότε συνεδριάζει και ποια κόµµατα συµµε-
τέχουν; Τι αποφάσεις έχει πάρει µέχρι σήµερα; Αν θέλετε, µου
απαντάτε. 

Ως Ελληνική Λύση, πάντως, έχουµε καταθέσει ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο πυροπροστασίας και δασοπροστασίας, παρά το ότι
δεν µας ζητήθηκε ποτέ και από κανέναν. Ο συνάδελφος λείπει,
ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά θέλαµε να του πούµε
ότι προτάσεις έχουµε καταθέσει, αυτός δεν τις διάβασε ή δεν τις
άκουσε. Προφανώς είχε κλειστά τα αυτιά του. Θεωρούµε, λοι-

πόν, πως τα λόγια δεν προσφέρουν απολύτως τίποτα, αλλά µόνο
οι πράξεις. Οπότε αυτός είναι ο λόγος που εµείς καταθέτουµε
πάντοτε γραπτές προτάσεις, για να τις έχει ο καθένας στα χέρια
του να τις διαβάσει. 

Ο Πρωθυπουργός, βέβαια, είχε δηλώσει τον Μάιο του 2021,
πως είχε ακόµη και ειδικό σχέδιο για τα περιαστικά δάση, ενώ
τελικά κάηκαν η Βαρυµπόµπη, η Πάρνηθα, τα Γεράνεια, η Στα-
µάτα, η Κερατέα, τα Βίλια και ούτω καθεξής. Υπάρχει, αλήθεια,
αυτό το σχέδιο; Εάν ναι, η αποτυχία της εφαρµογής του οφειλό-
ταν σε ερασιτεχνισµό ή σε ανικανότητα; Εάν, πάντως, φυσούσαν
δυνατοί άνεµοι, η πυρκαγιά θα έφτανε µέχρι τον Πειραιά, αφού
θα έκαιγε προηγουµένως τη µισή Αθήνα. Ακόµη όµως και χωρίς
να φυσούν άνεµοι, οι πυρκαγιές προκάλεσαν τεράστιες κατα-
στροφές υλικού κόστους, περί τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αφού κάηκαν σχεδόν ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα, σύµφωνα µε µια ιταλική µελέτη, κατά την οποία η κα-
ταστροφή δύο χιλιάδων στρεµµάτων από πυρκαγιές ισοδυναµεί
µε κόστος 50 εκατοµµυρίων ευρώ. Για την ακρίβεια, κάηκαν ένα
εκατοµµύριο διακόσιες εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες εβδοµήντα
στρέµµατα έως τις 26 Αυγούστου, εκ των οποίων τα πεντακόσιες
οκτώ χιλιάδες στην Εύβοια. Απίστευτη καταστροφή. 

Εν προκειµένω, οφείλουµε να επιστήσουµε την προσοχή στις
τεράστιες ποσότητες διοξειδίου του άνθρακα από τις πυρκαγιές,
που µόλυναν την ατµόσφαιρα, εκτός από το ότι επιπλέον ποσό-
τητες δεν θα απορροφώνται πια από τα καµένα δάση. Στο πλαί-
σιο αυτό, το σταµάτηµα του λιγνίτη έλειπε από την Κυβέρνηση,
δήθεν λόγω της περιβαλλοντικής της ευαισθησίας, ενώ στην
πραγµατικότητα, όλοι το γνωρίζουµε, το επιβάλλουν οι Γερµανοί.
Οι Γερµανοί, βέβαια, δεν θα σταµατήσουν τον λιγνίτη, τουλάχι-
στον έως το 2038, έχοντας πρόσφατα, το 2020, εγκαινιάσει ένα
νέο εργοστάσιο, µε µεθόδους καύσης που απορροφούν έως και
το 85% των ρύπων για να µην τους κοστίζουν. 

Εµείς αντίθετα, παρά το ότι είµαστε χρεοκοπηµένοι, θέλουµε
να πετάξουµε από το παράθυρο αποθέµατα λιγνίτη αξίας τουλά-
χιστον 230 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως υπολογίζονται µε την
τιµή του πετρελαίου στα 60 δολάρια το βαρέλι. Δεν είναι έγκληµα
εις βάρος των Ελλήνων; Δεν ληστεύονται έτσι οι σηµερινές και
οι επόµενες γενιές; Με ποιο δικαίωµα παίρνει τέτοιες αποφάσεις
η Κυβέρνηση; Επειδή διαθέτει εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές,
εκ των οποίων οι πενήντα της δόθηκαν δωρεάν από το σύστηµα
της ενισχυµένης αναλογικής, οπότε δεν εκπροσωπούν στην
ουσία κανέναν; Δεν είναι απαράδεκτη η λήψη τέτοιων σοβαρών
αποφάσεων από εκατόν οκτώ στην ουσία εκλεγµένους Βουλευ-
τές, πόσο µάλλον µε την αποχή από τις εκλογές του 2019 στο
42%; Προφανώς θα είδαν τα πρώτα αποτελέσµατα οι Έλληνες
µε την αύξηση κατά 50% των τιµολογίων της ΔΕΗ κι ο θεός ξέρει
ακόµη πόσο θα αυξηθούν περαιτέρω. 

Όσον αφορά δε τις χίλιες διακόσιες εβδοµήντα εννέα διαφο-
ρετικές πυρκαγιές, που είπε ο Υπουργός στην επιτροπή –χίλιες
διακόσιες ενενήντα εννέα είχε πει ο Πρωθυπουργός στην οµιλία
του- το ευρωπαϊκό σύστηµα κατέγραψε µόλις εξήντα εννέα πυρ-
καγιές, έναντι τριάντα του µέσου όρου της περιόδου 2008 έως
2020, υπερδιπλάσιες δηλαδή, όταν οι καταστροφές ήταν σχεδόν
οκταπλάσιες. Γιατί; Λόγω των αναζωπυρώσεων, που τεκµηριώ-
νουν την ανικανότητα της Κυβέρνησης. 

Περαιτέρω, δεν γνώριζε η Κυβέρνηση πως υπήρχε κίνδυνος,
αφού το ενδεχόµενο της κλιµατικής αλλαγής συζητείται ήδη από
το 2007; Δεν αναφέρεται η κλιµατική αλλαγή στο πόρισµα της
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Προστασίας του Περιβάλλοντος της
Βουλής, στην οποία συµµετείχε ο κ. Μητσοτάκης, ενώ ήταν επι-
κεφαλής της αυτοψίας το 2008; Δεν έλεγε η έκθεση πως απαι-
τείται καλύτερη συνεργασία µεταξύ των δασικών υπηρεσιών και
της πυροσβεστικής, όπως άλλωστε ανέφερε στην πρόσφατη συ-
νέντευξη Τύπου του ο κ. Μητσοτάκης; Μόνο το «112» θεώρησε
απαραίτητο η Κυβέρνηση, την κουλτούρα εκκένωσης, όπως τη
χαρακτήρισε ο Πρωθυπουργός; Εάν, όµως, υπήρχε κουλτούρα
εκκένωσης, στην περίπτωση της Βαρυµπόµπης, εάν δηλαδή οι
κάτοικοι δεν προστάτευαν την περιοχή, η φωτιά θα είχε περάσει
στην Κηφισιά. Σε αντίστοιχη περίπτωση, πάντως, πέρυσι ο κ.
Χαρδαλιάς είπε πως δεν είναι σωστή η τυφλή αποστολή του
«112» και έχει απόλυτο δίκιο. 
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Έχει άδικο λοιπόν ο κόσµος να εκνευρίζεται; Δεν έχουν δίκιο
οι κάτοικοι της βόρειας Αττικής, που έλεγαν πως εφόσον η Κυ-
βέρνηση δεν προστάτευσε τα σπίτια µας θα πρέπει να πάει στο
σπίτι της; Όπως πολύ σωστά γράφτηκε στον Τύπο, πώς είναι δυ-
νατόν να εγκαταλείψουν οι πολίτες τα χωριά τους, κυρίως τα σπί-
τια τους, που είναι αποτέλεσµα στερήσεων, κόπων δεκαετιών και
ονείρων µιας ολόκληρης ζωής; Πώς να εγκαταλείψουν τα όνειρά
τους, τα ζώα τους, τα µελίσσια τους, τις γεωργικές καλλιέργειές
τους, τα αµπέλια τους, τα µηχανήµατά τους και τη ρητινοπαρα-
γωγή τους, τις ελιές τους, τις εκκλησίες τους, τους τάφους των
γονέων τους, τις βιοτεχνίες τους, τις εστίες των προγόνων τους,
τα χωριά τους και τα όνειρα µιας ζωής; 

Στο Μάτι έφταιγαν τα δέκα µποφόρ. Τώρα οι σαράντα βαθµοί.
Οι κυβερνήσεις που εγκληµατούν, νοµιµοποιώντας χιλιάδες πα-
ράνοµα σπίτια µέσα στα δάση, µόνο και µόνο για ψηφοθηρικούς
σκοπούς, δεν φταίνε. Οι κυβερνήσεις που εκδίδουν άδειες για
να κτίζονται σπίτια σε πευκόφυτες περιοχές, χωρίς να υποχρεώ-
νουν ή έστω να συµβουλεύουν τους ιδιοκτήτες να εφοδιάζονται
µε ικανοποιητικά συστήµατα πυρόσβεσης, δεν φταίνε. Η ανικα-
νότητα των κυβερνήσεων να δηµιουργούν αντιπυρικές ζώνες
έναντι ενός σχετικά µικρού κόστους δεν φταίει. Η ανάληψη τεκ-
µηριωµένα ανίκανων στελεχών σε επιτελικές θέσεις δεν φταίει.
Οι κυβερνήσεις που µείωσαν το κονδύλι της δασοπροστασίας
και δασοπυρόσβεσης από το 2010 έως το 2020 κατά 1,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ λόγω της πολιτικής των καταστροφικών µνηµο-
νίων, που ασφαλώς συνεχίζονται, δεν φταίνε. Ποιος φταίει,
αλήθεια; Κανένας; 

Ξεκινώντας τώρα από την ΠΝΠ της 5ης Αυγούστου, εκδόθηκε
την εποµένη της πυρκαγιάς στη Βαρυµπόµπη, ενώ προβλέπει τα
αυτονόητα, µέτρα πρόληψης και φύλαξης, όπως η απαγόρευση
υπαίθριων δραστηριοτήτων που µπορεί να προκαλέσουν πυρκα-
γιά. Ο Υπουργός κ. Σκρέκας θεώρησε κατά την οµιλία του πως
θα έπρεπε σήµερα να ψηφιστεί από όλους, θέλοντας προφανώς
να αποκρύψει το γεγονός ότι η Κυβέρνηση δεν είχε προβλέψει
ούτε καν τα αυτονόητα, προτού ξεκινήσουν οι πυρκαγιές. 

Τι νόηµα έχει, όµως, αλήθεια, να ζητείται σήµερα η δική µας
συµφωνία; Προσπαθεί να δικαιολογήσει µε τη στήριξή µας τα
αδικαιολόγητα; Έπρεπε να προκληθεί αυτή η καταστροφή για να
ληφθούν µέτρα φύλαξης; Δεν τεκµηριώνεται ακόµη µία φορά η
ανευθυνότητα και η ανεπάρκεια της Κυβέρνησης, που ενώ νοµο-
θετεί δύο χρόνια µε καταιγιστικούς ρυθµούς δεν έχει πετύχει τί-
ποτα άλλο από την εκτόξευση των ελλειµµάτων και των χρεών
της χώρας µας, από τη σπατάλη µε δανεικά σαν να µην υπάρχει
αύριο; Αν η ανάπτυξη ή η εθνική ασφάλεια ή η ασφάλεια των πο-
λιτών ήταν θέµατα νοµοθεσίας, τότε δεν θα είχε κανένα κράτος
πρόβληµα.

Ειλικρινά, πάντως, δεν πιστεύαµε, έως πρόσφατα, πως θα µπο-
ρούσε να υπάρξει κυβέρνηση χειρότερη ακόµη και από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Δυστυχώς διαψευστήκαµε, αφού καµµία άλλη κυβέρνηση
µέχρι σήµερα δεν έχει χρεώσει την Ελλάδα µε 41 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ µέσα σε δύο µόλις χρόνια και δεν έχει προκαλέσει ζη-
µίες 30 δισεκατοµµυρίων λόγω της κακοδιαχείρισης των πυρ-
καγιών. Εκτός από τα τεράστια δίδυµα ελλείµµατα και δίδυµα
χρέη, που συσσώρευσε µε πραγµατικά καταιγιστικούς ρυθµούς,
τελικά βέβαια, αφού αυτό που µετράει είναι πάντοτε το αποτέ-
λεσµα, η πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δεν είχε κα-
νένα νόηµα, επειδή από την ηµεροµηνία έκδοσής της και µετά
συνεχίστηκαν οι πυρκαγιές, ενώ προστέθηκαν πολλές άλλες. Η
δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ακολούθησε στην
ουσία µετά την αποτυχία της πρώτης, όπου η Κυβέρνηση, αφού
στάθηκε ανίκανη να προστατέψει τα σπίτια, τις περιουσίες και
τον τρόπο ζωής βέβαια των πολιτών, προτείνει µέτρα ανακούφι-
σής τους. Αποζηµιώσεις δηλαδή, όταν δεν έχουν ακόµη αποζη-
µιωθεί οι πληµµυροπαθείς του Ιανού από το 2020. Ψέµατα επί
ψεµάτων για επικοινωνιακούς, προφανώς, σκοπούς. 

Εν προκειµένω, όπως ήδη αναφέραµε, το κόστος αυτών των
µέτρων, σύµφωνα µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, είναι
περί τα 60 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι σταγόνα στον ωκεανό δη-
λαδή, αφού µόνο στο Μαντούδι της Εύβοιας κάηκαν πάνω από
χίλια σπίτια, κόστους τουλάχιστον 100 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Εδώ θέσαµε µία σειρά από ερωτήµατα, όπως τα εξής: Έχει,

αλήθεια, υπολογίσει η Κυβέρνηση το συνολικό κόστος έστω κατά
προσέγγιση; Θα βρει τα χρήµατα ή ως συνήθως µοιράζει κενές
υποσχέσεις; Πώς συνδέονται οι ενισχύσεις 500 εκατοµµυρίων
ευρώ που έχουν ανακοινωθεί στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε
τα παραπάνω ποσά; Θα είναι επιπλέον; Εάν ναι, τι θα συµπερι-
λαµβάνουν; Γιατί ανακοινώθηκε πως το συνολικό σχέδιο ανασυγ-
κρότησης θα τεθεί υπό την εποπτεία του Πρωθυπουργού; Δεν
εµπιστεύεται τους Υπουργούς του και τις δηµόσιες υπηρεσίες ή
είναι ένα ακόµη επικοινωνιακό τέχνασµα; Πότε θα ανακοινωθούν
τα δέκα πρόσθετα µέτρα, που ανέφερε σε συνέντευξή του ο
Υπουργός Οικονοµικών και πόσο θα κοστίσουν; Από πού θα χρη-
µατοδοτηθούν; Διαβάζοντας πως συµπεριλαµβάνουν δάνεια και
ενισχύσεις στεγαστικής συνδροµής, καθώς επίσης επιτρεπτές
προκαταβολές για επιχειρήσεις και αναστολές πόρων, πώς θα
εξοφληθούν από κατεστραµµένους; 

Στο δεύτερο µέρος, όπου µεταφέρονται δασικές υπηρεσίες
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, µήπως αυτό γίνεται για να µπορεί
να ανοίγει δρόµους και να συνδέει τις ΑΠΕ, φωτοβολταϊκά και
ανεµογεννήτριες δηλαδή; Όσον αφορά στον καθορισµό των ανα-
δόχων αναδάσωσης, θα έχουµε και εδώ παρέµβαση ευεργετών,
που θα δίνουν το όνοµά τους στα δάση, όπως συµβαίνει µε τα
νοσοκοµεία;

Σε σχέση µε τη στήριξη των ρητινεργατών έως 7.500 ευρώ
ισχύει πως ο κύριος Υπουργός υποσχέθηκε προσλήψεις στα αι-
ολικά της «ΤΕΡΝΑ», του γνωστού εθνικού κατασκευαστή που
κέρδισε και το διαγωνισµό για την Εγνατία χωρίς να υπάρχει
άλλος συµµετέχων, που βγήκε πρώτος, δηλαδή, χωρίς να υπάρ-
χει δεύτερος;

Αναφορικά µε τα µέτρα του τρίτου µέρους, γιατί τίθεται ανώ-
τατο όριο αποζηµιώσεων 120.000 ευρώ ανά δικαιούχο και 80%
της αξίας του ακινήτου; Η Κυβέρνηση δεν έδωσε την εντολή εκ-
κένωσης των οικισµών; Δική της δεν είναι η ευθύνη αποζηµίωσης
κατά 100%;

Τι θα συµβεί µε τα οικόπεδα κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων,
που µε το νέο νόµο Χατζηδάκη δεν κτίζονται; Θα εγκριθούν εξαι-
ρέσεις; Θα υπάρξει «πάγωµα» εξώσεων και πλειστηριασµών,
που, εκτός του ότι είναι ανθρωπιστικό µέτρο, έχει και οικονοµική
λογική, αφού, εάν διενεργηθούν τώρα πλειστηριασµοί, οι τιµές
θα είναι εξευτελιστικές;

Σε σχέση µε την επιδότηση της ανεργίας των εργαζοµένων σε
επιχειρήσεις που καταστράφηκαν, δεν είναι λάθος να δίνετε το
ίδιο ποσό µε το «Συν-Εργασία» σε άµεσα ή έµµεσα πυρόπλη-
κτους και µάλιστα µόλις για τρεις µήνες;

Δυστυχώς δεν δόθηκε από τον Υπουργό καµµία απάντηση στα
ερωτήµατά µας. Οπότε, θεωρούµε απαράδεκτο να ζητάει τη στή-
ριξη και τη θετική µας ψήφο, εκτός του ότι σε γενικές γραµµές
είναι ανεπαρκές, εάν όχι προσχηµατικό, το συγκεκριµένο πλαίσιο
ενίσχυσης. 

Ασφαλώς, δεν πρόκειται να συµβάλουµε σε προπαγανδιστικά
και για επικοινωνιακούς λαϊκίστικους λόγους σχέδια νόµου. Δεν
είναι αυτή η αποστολή µας στη Βουλή και δεν µας το επιτρέπει
η συνείδησή µας. 

Από την άλλη πλευρά, όσον αφορά το Ταµείο Αρωγής και τις
δωρεές πολιτών, όλοι γνωρίζουµε πως υπάρχει ένα πολύ κακό
προηγούµενο από το ταµείο Μολυβιάτη για την Ηλεία, στο οποίο
συγκεντρώθηκαν 208 εκατοµµύρια και το 2011 διαλύθηκε, έχον-
τας δαπανήσει µόλις 97 εκατοµµύρια, µε τα υπόλοιπα να λέγεται
πως υπήχθησαν στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων του
2020. Λογικά, λοιπόν, ούτε αυτό το σηµερινό θα πετύχει.

Όσον αφορά δε το άρθρο 3, ασφαλώς πρέπει να επεκταθούν
και σε άλλες περιοχές τα µέτρα. Να ληφθούν, όµως, πραγµατικά
και όχι προσχηµατικά µέτρα και κυρίως, βέβαια, να εφαρµοστούν
και να µη µείνουν κενές υποσχέσεις.

Κλείνοντας, στο πλαίσιο αυτό, η Κυβέρνηση πρέπει να εκπο-
νήσει ένα πραγµατικό, αποτελεσµατικό, ρεαλιστικό σχέδιο για
όλους όσους έχουν πληγεί, λαµβάνοντας επιπλέον υπ’ όψιν τους
µελλοντικούς κινδύνους στους οποίους θα είναι άµεσα εκτεθει-
µένοι, όπως είναι οι πληµµύρες. Έως τότε καλά θα κάνει ο
Υπουργός να µη ζητάει τη συναίνεσή µας, ειδικά όταν δεν απαν-
τάει σε κανένα ερώτηµα, όπως, δυστυχώς, συνηθίζει. Να αφήσει
δε στην άκρη τα µεγάλα λόγια, όπως το ότι ο εχθρός του καλού
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είναι το καλύτερο, αφού η Κυβέρνησή του έχει προκαλέσει τε-
ράστιες ζηµιές στη χώρα, χωρίς να επιτύχει κανένα καλό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ετοιµαστεί το Βή-
µα, στο οποίο καλείται ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Λογιάδης από
το ΜέΡΑ25.

Ανακοινώνω, επίσης, τους πέντε συναδέλφους, τους κατά προ-
τεραιότητα οµιλητές, έναν από κάθε κόµµα: Ανδρέας Νικολακό-
πουλος, Χρήστος Σπίρτζης, Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος,
Γιώργος Μαρίνος, Αντώνης Μυλωνάκης. Άλλοι είναι στην Αί-
θουσα, άλλοι δεν είναι, να ειδοποιηθούν να έρθουν.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ.
Ξεκινάµε τη νέα κοινοβουλευτική περίοδο µε ένα σχέδιο νόµου

που αφορά τρεις επιτροπές, τη Διαρκή Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου, τη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και την
Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Προστασίας του Περιβάλλοντος σε µία
και µόνη κοινή συνεδρίαση, όπου κανείς φορέας δεν εκλήθη για
να εκφράσει τις απόψεις του για το τεράστιο και διαχρονικής ση-
µασίας θέµα των πυρκαγιών.

Εισάγονται σήµερα στην Ολοµέλεια δύο πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου. Η πρώτη εκδόθηκε στις 5 Αυγούστου και αφορά
έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου των πυρκα-
γιών. Η ουσία της βρίσκεται στα δύο πρώτα άρθρα, όπου η ευ-
θύνη µεταφέρεται στις πλάτες των πολιτών µε απαγορεύσεις και
ποινές, όπως έγινε και στην περίπτωση της πανδηµίας του CO-
VID-19, µε αλλοπρόσαλλα και αντιφατικά µέτρα. Δεν γίνεται
λόγος για καµµία ουσιαστική προστασία, παρά µόνο επιβάλλον-
ται απαγορεύσεις και πρόστιµα κατά την πάγια τακτική της Κυ-
βέρνησης. Μεταθέτει τις δικές της ευθύνες της ανυπαρξίας
µέτρων και στρατηγικής πρόληψης, προετοιµασίας, προστασίας,
αντιµετώπισης και καταστολής των πυρκαγιών στους πολίτες,
στην ατοµική ευθύνη όπως της αρέσει να λέει. Αποσιωπά τις
δικές της εσκεµµένες αλλά και διαχρονικές παραλείψεις από τη
µία και από την άλλη και αποφασίζει ή διατάσσει και επιβάλλει
ποινές και επενδύει πολιτικά στον φόβο των πολιτών. 

Είναι φανερή η αναποτελεσµατικότητα του επιτελικού κράτους
της κυβέρνησης των αρίστων, διότι τις πυρκαγιές καλούνται να
διαχειριστούν σαράντα πέντε και πλέον αρµόδιοι φορείς, από
τους οποίους µόνο για την κατάσβεση εµπλέκονται οι δεκαέξι
από έξι διαφορετικά Υπουργεία. Λαβύρινθος εσκεµµένης γρα-
φειοκρατίας και πολυνοµίας, as usual, λοιπόν! 

Η δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου κατατέθηκε στις
13 Αυγούστου µε τίτλο: «Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική
προστασία και ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλον-
τος, την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές Ιου-
λίου-Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις». Εδώ θεσµοθε-
τείται ο όρος των αναδόχων αναδάσωσης. Ως ανάδοχοι αναδά-
σωσης µπορεί να ορίζονται νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτι-
κού δικαίου, ανεξαρτήτως εάν έχουν κερδοσκοπικό χαρακτήρα
ή µη. Ουσιαστικά, λοιπόν, πρόκειται για ιδιώτες. Το ΜέΡΑ25 το-
νίζει ότι όλες αυτές οι µελέτες και τα έργα, οι αποκαταστάσεις,
οι αναδασώσεις, πρέπει να γίνονται από τη δηµόσια Δασική Υπη-
ρεσία και όχι από ιδιώτες µε δικές τους µελέτες. 

Ό,τι δεν έκανε η σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά και όλες οι προ-
ηγούµενες, τώρα τα εκχωρεί σε ιδιώτες εργολάβους -ο ιδιώτης
ισχυρότερος και αποτελεσµατικότερος του κράτους-, µε ιδιωτι-
κοποίηση του κράτους. Διαβάζω ακριβώς τι ανέφερε ο κύριος
Υπουργός Περιβάλλοντος στις 26 Αυγούστου στην οµιλία του:
«Ο ιδιώτης δεν έχει διαδικασίες. Μπορεί -και γρήγορα- να επιλέ-
ξει τον δασικό συνεταιρισµό που θα κατασκευάσει αυτά τα
έργα».

Ο κ. Βαγγέλης Γεωργαντζής, Πρόεδρος Ρητινοκαλλιεργητών
και Δασεργατών Ευβοίας ανέφερε δηµοσίως ότι στόχος είναι να
γίνει η Εύβοια ένα τεράστιο αιολικό πάρκο –«ΤΕΡΝΑ», «ΑΚΤΩΡ»
και «ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ» κάνουν ήδη προσφορές- και συνέχισε λέ-
γοντας ότι οι κύριοι Σκρέκας και Αµυράς ήρθαν και παρουσίασαν
την «ΤΕΡΝΑ» σαν έναν ευεργέτη που ήρθε για να ανοίξει δρό-
µους. Αυτά συνάδουν απόλυτα µε αυτά που µας είπε τον Οκτώ-
βρη του 2019, εδώ στη Βουλή, η διακοµµατική επιτροπή Γερµα-

νών Βουλευτών, οι οποίοι µας είπαν ότι η Ελλάδα θα γίνει µπα-
ταρία της Ευρώπης.

Διαβάζω από το βιβλίο του αείµνηστου καθηγητή Διοικητικού
Δικαίου του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης κ. Τάχου τι είχε προ-
βλέψει: «Το ελληνικό Διοικητικό Δίκαιο θα πάψει να είναι ελλη-
νικό. Θα παύσει ίσως και τυπικά σε ικανή έκταση να είναι διοι-
κητικό; Διότι αν επικρατήσει η πολιτικονοµική τάση της επιβολής
και όχι απλώς της εξέλιξης του συστήµατος της απόλυτης ή σχε-
δόν απόλυτης φιλελεύθερης οικονοµίας, θα µετατρέψει και το
Δίκαιο αυτό από δηµόσιο διοικητικό σε ιδιωτικό. Τότε η ιδιωτικο-
ποίηση των δηµοσίων υποθέσεων των αναγκών των λαών θα ρυθ-
µίζεται από το ιδιωτικό δίκαιο και όχι από το δηµόσιο δίκαιο».
Αυτό είναι η πλήρης απαξίωση του κράτους, το εγώ πάνω από
το εµείς.

Με τα άρθρα 9 έως 14 έρχεται µε δήθεν µέτρα στήριξης και
ενίσχυσης να µοιράσει ψίχουλα στους πληγέντες και τα άρθρα
15 έως 21 αφορούν κλασικές πλέον αναβολές πληρωµών στις
ΔΟΥ και τα ασφαλιστικά ταµεία, όπου όλα αυτά απέχουν πολύ
από την πλήρη αποκατάσταση των τεράστιων ζηµιών.

Και οι δύο ΠΝΠ κατατέθηκαν εν µέσω των καταστροφικών
πυρκαγιών, οι οποίες όµως συνεχίστηκαν, άρα για ποια αντιµε-
τώπιση και ποια αποτελεσµατικότητα µιλάµε µε τόσες ελλείψεις
προσωπικού και µε απαρχαιωµένα µέσα, όπως παραδέχτηκε ο
Πρωθυπουργός σε οµιλία του στην Ολοµέλεια στις 25 Αυγού-
στου, λέγοντας ότι «βάλαµε τον πήχη ψηλά, αλλά περάσαµε από
κάτω»; Κυνική οµολογία πλήρους αποτυχίας.

Στις 25 Αυγούστου για το µείζον αυτό θέµα ο Πρωθυπουργός
ήταν από τις 11.00’ έως τις 16.00’ το απόγευµα στην ολοµέλεια
και µετά «γεια σας», µια ολοµέλεια που αυτός καθόρισε για τις
25 Αυγούστου. Στις 18.00’ το απόγευµα είχαµε τελειώσει και
προφανώς δεν είχε λυθεί απολύτως τίποτα. Δυστυχώς έγινε µόνο
µια σειρά µονολόγων κοκοροµαχιών, όπως κατήγγειλε ο Πρό-
εδρός µας Γιάνης Βαρουφάκης. 

Από ένα εννιάχρονο παιδί που παρακολουθούσε άκουσα αρ-
γότερα να λέει ότι αυτοί τσακώνονται και φωνάζουν, αλλά έτσι
δεν µπορούν να βρουν λύση. Το εννιάχρονο παιδί! Αυτό είναι ποι-
ότητα Κοινοβουλίου; Την απάντηση όµως τη γνωρίζω. Μα έτσι
γινόταν πάντα, έτσι έκαναν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

Ως νέος Βουλευτής διερωτώµαι πόσες φορές άραγε στο πα-
ρελθόν έχει συζητηθεί το διαχρονικό αυτό µείζον πρόβληµα εδώ
µέσα στη Βουλή και κάθε φορά µετά από µια τέτοια πυρκαγιά
όλο και σε χειρότερο σηµείο βρισκόµαστε.

Οι πυρκαγιές γίνονται όλο και καταστροφικότερες, διότι όλες
οι παρατάξεις που κυβέρνησαν τον τόπο αυτό καµµία αποτελε-
σµατική λύση δεν ήθελαν να δώσουν. Λυπάµαι πολύ για την κα-
τάσταση αυτή και αρνούµεθα ως ΜέΡΑ25 να συµµετέχουµε,
καταδικάζοντας τις σκόπιµες αυτές πολιτικές σας.

Στις οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών για τις πυρκαγιές Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ έριζαν για το ποιος φταίει και
τι φταίει. Μα βέβαια αυτοί που κυβέρνησαν διαχρονικά τον δύ-
σµοιρο αυτόν τόπο ευθύνονται. Επιπλέον τα τελευταία δέκα χρό-
νια υπογράψατε τα µνηµόνια που µας επέβαλαν οι θεσµοί και
είµαστε αναγκασµένοι να παράγουµε δυσβάσταχτα πρωτογενή
πλεονάσµατα, τα οποία οδηγούν στην απαξίωση και την ουσια-
στική υποδούλωση της Ελλάδας. Διότι τι πρόληψη, τι έγκαιρη
επέµβαση και τι καταστολή να κάνεις, όταν δεν έχεις ανθρώπους
και µέσα; Αυτά δεν υπάρχουν για καθαρά δηµοσιονοµικούς λό-
γους εξαιτίας αυτών των µνηµονιακών δεσµεύσεων.

Για πεντακόσιες χιλιάδες στρέµµατα στην Εύβοια δόθηκε στο
Δασαρχείο το ευτελές ποσό των 20.000 ευρώ για πρόληψη. Ο
Πρωθυπουργός χρησιµοποίησε πάλι τη συνήθη επί δεκαετίες
εδώ µέσα τακτική να ρίχνει την ευθύνη αλλού και όχι στην Κυ-
βέρνηση, λέγοντας ότι για τις πυρκαγιές ευθύνεται η κλιµατική
κρίση.

Να προσθέσω εδώ ότι η κλιµατική αυτή κρίση ευθύνεται βε-
βαίως για τη φετινή µεγάλη καταστροφή της αγροτικής παρα-
γωγής σταφυλιών και ελιών στην Κρήτη, όπου δικαίως οι αγρό-
τες ζητούν τη στήριξη στην πραγµατική ζηµιά τους. 

Το ΜέΡΑ25 τονίζει ότι πρέπει να εγκαταλειφθούν τα σχέδια
ιδιωτικοποίησης του δάσους µέσω αναδόχων. Το καµένο δάσος
δεν πρέπει να γίνει πεδίο εφαρµογής µεταλλαγµένων τροποποι-
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ηµένων σπόρων ούτε χωράφι που θα φυτευτούν ανεµογεννή-
τριες. Το ΜέΡΑ25 περαιτέρω θεωρεί ότι πρέπει να γίνει δια-
γραφή χρεών σε ιδιώτες και επιχειρήσεις και λόγω του κορω-
νοϊού και λόγω των πυρκαγιών και όχι αναβολές και επιµηκύνσεις
χρεών, όπως ακριβώς υποστηρίζει και το Εµπορικό Επιµελητήριο
Αθηνών, ο κ. Χατζηθεοδοσίου, αλλά και πολλοί άλλοι φορείς.

Ως ΜέΡΑ25 έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις που
συνοψίζονται στη φυσική και σωστή αναδάσωση των καµένων
εκτάσεων χωρίς µεταλλαγµένα τροποποιηµένα φυτά, δενδρύλ-
λια από τα δασαρχεία, κινητοποίηση της τοπικής κοινωνίας και
ένταξή της στη λύση του προβλήµατος, ώστε να µη φύγει κανείς
από τον τόπο του, µακροχρόνια και πλήρη στήριξη όλων των
πληγέντων, καµµία αλλαγή χρήσης γης για τριάντα χρόνια, την
προστασία από την υπερβόσκηση των εκτάσεων αυτών που κάη-
καν, καµµία ανεµογεννήτρια σε στεριά αλλά µόνο πλωτές ανε-
µογεννήτριες µε αξιοποίηση τριών µορφών ενέργειας, αιολικής,
κυµατικής και ηλιακής. Η δασοπυρόσβεση να υπαχθεί στα δα-
σαρχεία και όχι στο Πυροσβεστικό Σώµα, όπως το έκανε το 1998
η κυβέρνηση Σηµίτη, σε αντίθεση µε ό,τι προέβλεπε τότε το οµό-
φωνο πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής το
1992. Έκδοση γρήγορων και αποτελεσµατικών ποινών για τους
εµπρηστές.

Τέλος, στηρίζουµε τα δίκαια αιτήµατα, όπως έχουν κατατεθεί
µε επιστολές των φορέων της Εύβοιας µε ηµεροµηνία 12 Αυγού-
στου του 2021 και της Ένωσης Ξενοδόχων Εύβοιας στις 17 Αυ-
γούστου του 2021.

Ως Έλληνας Βουλευτής θέλω να ευχαριστήσω µέσα από την
καρδιά µου όλους τους συνανθρώπους µας, τους ήρωες πυρο-
σβέστες της πρώτης γραµµής, τους απλούς πολίτες, τους εθε-
λοντές, όλους για την κάθε µορφή αλληλεγγύης τους, αλλά και
όλα τα ξένα κράτη που µας βοήθησαν στις πολύ δύσκολες αυτές
µέρες των πυρκαγιών και των τεράστιων καταστροφών. Το µέ-
τωπο Ευρωπαϊκής Ρεαλιστικής Ανυπακοής µε ορίζοντα το 2025
καταψηφίζει το σχέδιο νόµου. 

Κλείνοντας, θα ήθελα για να αναδείξω περαιτέρω το πρόβληµα
της υποστελέχωσης των δηµοσίων υπηρεσιών, να αναφέρω την
υποστελέχωση του Γραφείου Πυρασφάλειας Ηρακλείου Κρήτης.
Το Τεχνικό Επιµελητήριο Ηρακλείου, τµήµα ανατολικής Κρήτης
αναφέρει ότι ο Νοµός Ηρακλείου είναι ο τρίτος σε µόνιµο πλη-
θυσµό νοµός της χώρας και ο µεγαλύτερος σε πληθυσµό νοµός
της Κρήτης. Στο γραφείο πυρασφάλειας της Πυροσβεστικής
Υπηρεσίας Ηρακλείου παραµένει ένας ελεγκτής πυρασφάλειας,
ο οποίος δεν επαρκεί για την κάλυψη των αναγκών της υπηρε-
σίας. Αυτό έχει ως συνέπεια να καθυστερούν οι έλεγχοι των µε-
λετών πυρασφάλειας ή αν δεν ολοκληρωθεί το έργο της µελέτης
πυρασφάλειας και η έκδοση του αντίστοιχου πιστοποιητικού δεν
µπορεί να λειτουργήσει καµµία ξενοδοχειακή µονάδα ή καµµία
επιχείρηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκαν οι
εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές.

Καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος Ανδρέας Νικολακόπουλος
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας, όπως και πολλές

άλλες χώρες, βρίσκεται στον απόηχο µιας µεγάλης φυσικής κα-
ταστροφής. Οι πρόσφατες πυρκαγιές, πολλές εκ των οποίων δυ-
στυχώς από εµπρησµό, κατέστρεψαν ένα µεγάλο µέρος του
οικοσυστήµατός µας, ένα µέρος του φυσικού µας πλούτου. Κα-
τέστρεψαν γεωργικές και κτηνοτροφικές εκτάσεις, περιουσίες
ανθρώπων, κόπους µιας ζωής. Μάς έφεραν δυστυχώς στη δεινή
θέση να αντιµετωπίσουµε ένα πλήθος συνεπειών και βέβαια κα-
θίσταται πλέον σαφές σε όλους ότι η κλιµατική κρίση είναι µια
πρόκληση της εποχής µας, την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε
σοβαρά και αποφασιστικά.

Προερχόµενος, όµως, από έναν από τους νοµούς που επλή-
γησαν σοβαρά και µάλιστα για δεύτερη φορά µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια και βρισκόµενος από την αρχή κοντά στο πεδίο της
µάχης, οφείλω να πω και από αυτό εδώ το Βήµα ένα µεγάλο ευ-
χαριστώ σε όλους αυτούς τους ανθρώπους που έδωσαν µε αυ-

τοθυσία από την πρώτη στιγµή τη µάχη στην πρώτη γραµµή, µια
µάχη µε έναν άνισο εχθρό σε εξαιρετικές συνθήκες.

Η Πολιτική Προστασία, η Πυροσβεστική, οι Ένοπλες Δυνάµεις,
η Αστυνοµία, άνθρωποι της αυτοδιοίκησης, άνθρωποι του δα-
σαρχείου, οι εθελοντές µας και συµπολίτες µας, βίωσαν την πύ-
ρινη λαίλαπα και όλοι µαζί κατάφεραν ευτυχώς να σώσουν
χιλιάδες ανθρώπινες ζωές και να αποτρέψουν µια ακόµα µεγα-
λύτερη καταστροφή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ) 

Την ίδια ώρα που µιλάµε για τις εκτάσεις που κάηκαν, θα πρέ-
πει να µιλάµε και για το πόσες πυρκαγιές αντιµετωπίστηκαν ταυ-
τόχρονα σε διαφορετικά σηµεία της χώρας και εντός των ίδιων
περιοχών. Χίλιες διακόσιες εβδοµήντα εννέα πυρκαγιές ξέσπα-
σαν µέσα σε λίγες ηµέρες, σχεδόν εξήντα την ηµέρα. Και την ίδια
ώρα που κάποιοι έδιναν τη µάχη, κάποιοι άλλοι ασκούσαν
σκληρή και πολλές φορές χαιρέκακη και άδικη κριτική από την
ασφάλεια του πληκτρολογίου τους και κάποιοι άλλοι είδαν αυτήν
την κρίση ως ευκαιρία πολιτικής εκµετάλλευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση όπως έχει τονίσει
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, από την πρώτη στιγµή
έθεσε ως πρωταρχικό µέληµα την άµεση στήριξη σε κάθε πυρό-
πληκτο συµπολίτη µας. Δεσµεύτηκε ότι σε όλες τις πληγείσες
περιοχές θα πραγµατοποιηθούν άµεσα οι παρεµβάσεις που
απαιτούνται για την αποκατάστασή τους, πράγµα το οποίο έχει
αποδείξει και στις πρόσφατες ζηµιές που προκλήθηκαν από τον
«Ιανό». Η διαδικασία αυτή έχει ήδη τεθεί σε λειτουργία και έχει
τα χαρακτηριστικά της ταχύτητας, της διαφάνειας και της δικαιο-
σύνης.

Σε όλη τη χώρα έχουν ολοκληρωθεί αυτοψίες από τους µηχα-
νικούς του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών για τα κτί-
σµατα και τις επιχειρήσεις που έχουν πληγεί και προχωρούν και
οι έλεγχοι από τον ΕΛΓΑ, δίνοντας τη δυνατότητα σε συµπολίτες
µας να µπορούν να λαµβάνουν άµεσα τις αποζηµιώσεις που
απαιτούνται για την αποκατάστασή τους. Μέσα από µια απλή
υποβολή αίτησης στην ιστοσελίδα arogi.gr οι συµπολίτες µας
από όλες τις πυρόπληκτες περιοχές, λαµβάνουν ήδη µια προκα-
ταβολή της αποζηµίωσης που είναι ήδη αφορολόγητη, ανεκχώ-
ρητη και ακατάσχετη.

Καλό είναι όσοι σπεύδουν να κάνουν κριτική να θυµηθούν ότι
οι µελέτες αποκατάστασης στο Μάτι ολοκληρώθηκαν τρία χρό-
νια µετά, να θυµηθούν τις δηλώσεις σε πυρόπληκτους ότι δεν θα
κάνουν τίποτα τα 2.000 ευρώ αποζηµίωση, ότι έτσι έκαναν σόου
µε το επιτελείο τους, ενώ οι συµπολίτες µας έδιναν µάχη για να
σωθούν από τις φονικές πυρκαγιές και δεν έχουν ζητήσει µέχρι
σήµερα ούτε µία συγγνώµη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διαφορές µε την προηγού-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι πράγµατι πάρα πολλές και στη
διαχείριση τέτοιων κρίσεων, όµως αυτή τη στιγµή απαιτείται ενό-
τητα και σοβαρότητα απ’ όλους µας. Με τις προτεινόµενες ρυθ-
µίσεις µε τις οποίες κυρώνονται οι πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου της 5ης και της 13ης Αυγούστου του 2021, θεσπίζονται τα
αναγκαία µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου των πυρκα-
γιών, αλλά και για την ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη αντιµε-
τώπιση των επιπτώσεων για την οµαλή αναγέννηση του φυσικού
περιβάλλοντος και την ανακούφιση των πληγέντων.

Στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 13ης Αυγούστου οι
απαγορεύσεις που θεσπίζονται είναι άκρως σηµαντικές για όλες
τις περιοχές και βέβαια και για την Ηλεία, το µεγαλύτερο ποσο-
στό των κατοίκων της οποίας στηρίζεται από την υγεία αυτού του
φυσικού πλούτου που καταστράφηκε. Και αυτό µας υπενθυµίζει
ότι οφείλουµε να προστατεύουµε αυτό το πολύτιµο δώρο που
µας δίνει η φύση και είναι υποχρέωσή µας να παραδώσουµε στα
παιδιά µας ένα περιβάλλον που σίγουρα δεν θα είναι χειρότερο
από αυτό που παραλάβαµε. Μια από τις βασικότερες προβλέ-
ψεις αυτής της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου είναι η άµεση
κήρυξη των καµένων εκτάσεων ως αναδασωτέων και µάλιστα
εντός προθεσµίας τριάντα ηµερών αντί για τριών µηνών που
ίσχυε µέχρι σήµερα.

Η Κυβέρνηση από την αρχή και από τις προγραµµατικές της
θέσεις -και όχι τώρα- έχει κατανοήσει απόλυτα την αξία της προ-
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στασίας του φυσικού µας περιβάλλοντος ως βασικό πυλώνα της
αναπτυξιακής της πολιτικής, για µια βιώσιµη και πράσινη ανά-
πτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε όλοι µας να στηρί-
ξουµε τις παρούσες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Οι πυ-
ρόπληκτοι συµπολίτες µας, ανεξάρτητα από το µέγεθος της
ζηµιάς τους, πρέπει να λάβουν την απαραίτητη στήριξη και οι
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που καλούµαστε να κυρώ-
σουµε κινούνται προς αυτή την κατεύθυνση. 

Η εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για κάθε
κτηριακή εγκατάσταση και οικοσκευή σε φυσικά και νοµικά πρό-
σωπα, αλλά και η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για το 2021, το 2022
και το 2023, τόσο για τα ακίνητα σε περιοχές που εκδηλώθηκαν
οι πυρκαγιές όσο και για αγροτεµάχια, αποτελούν τα αναγκαία
µέτρα στήριξης των πληγέντων συµπολιτών µας. Η στήριξη αυτή
πρέπει να είναι όχι µόνο άµεση, αλλά και πλήρης. 

Επιπλέον, η σύσταση του Ταµείου Κρατικής Αρωγής µε τη
µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, το οποίο θα επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Οικονοµικών µε σκοπό τη χρηµατο-
δότηση προγραµµάτων και δράσεων στήριξης, ενίσχυσης και
αποκατάστασης των πληγέντων από θεοµηνίες, συµπληρωµα-
τικά προς τις ενισχύσεις από τον κρατικό προϋπολογισµό, απο-
τελεί τη βάση, ώστε οι συµπολίτες µας να αισθανθούν σιγουριά
και ασφάλεια για την επόµενη ηµέρα. 

Στο πλαίσιο αυτό αξίζει να αναφερθώ και στο ειδικό µοντέλο
αναπτυξιακού προγράµµατος, το οποίο τόνισε ο Πρωθυπουργός
την προηγούµενη βδοµάδα στη Βουλή, το οποίο θα αφορά και
την Ηλεία. Είναι ένα σχέδιο άκρως απαραίτητο κυρίως, αλλά και
όχι µόνο για τις περιοχές του Δήµου Αρχαίας Ολυµπίας και του
Δήµου Πύργου που επλήγησαν άµεσα, αλλά και για τις υπόλοι-
πες περιοχές που υφίστανται έµµεσες δυσµενείς συνέπειες. Ο
Νοµός Ηλείας έχει βιώσει, δυστυχώς, και στο παρελθόν τις συ-
νέπειες φυσικών καταστροφών, ειδικά µάλιστα πριν από δεκα-
τέσσερα χρόνια που κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε µία φονική
πυρκαγιά στον νοµό µας. 

Μέχρι σήµερα αναρωτιόµαστε για την πορεία της ενίσχυσης
του ταµείου Μολυβιάτη, ενός ταµείου που θα µπορούσε να εξα-
σφαλίσει όχι µόνο οικονοµικά, αλλά και ως προς τις υποδοµές
για τέτοιου είδους καταστροφές τον Νοµό Ηλείας. Για τον λόγο
αυτό, αυτή τη φορά η στήριξη της περιοχής πρέπει να είναι ολο-
κληρωµένη, καθολική και µε συγκροτηµένο σχέδιο και πρέπει να
αποφύγουµε τα λάθη και τις αστοχίες του παρελθόντος. 

Με την αξιοποίηση κάθε δυνατού µέσου, κάθε χρηµατοδοτικού
εργαλείου οφείλουµε να θέσουµε τις βάσεις από τώρα για την
επόµενη µέρα µε στόχο την αναγέννηση των δασών µας, τη δη-
µιουργία βασικών υποδοµών και δικτύων και την κατεύθυνση
ενός συγκροτηµένου µοντέλου ανάπτυξης της περιοχής. 

Όλοι µαζί έχουµε χρέος να διασφαλίσουµε όχι µόνο την απο-
κατάσταση, αλλά και την ανασυγκρότηση και την ανάπτυξη των
πυρόπληκτων περιοχών και θα κάνουµε γι’ αυτό ό,τι χρειαστεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σπίρτζης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή συζή-

τηση θα περίµεναν οι πολίτες, µε όσα έχει πει η Νέα Δηµοκρατία
και ως Αντιπολίτευση και ως Κυβέρνηση, να είχαµε σήµερα µια
αναβαθµισµένη παρουσία. Αντ’ αυτού µετά τον περίγελο των τε-
λευταίων ηµερών και για τον ανασχηµατισµό και τη στρατηγική
υποµονή και τις διαρροές να µη γίνουν τηλέφωνα -από συγκε-
κριµένα οικονοµικά κέντρα φαντάζοµαι-, έχουµε την παραδοχή
της αποτυχίας δύο χρόνων, της αποτυχίας στην ασφάλεια του
πολίτη, στην Πολιτική Προστασία, στην πανδηµία, στον τουρισµό
και σε όλα τα υπόλοιπα, που θα τα συζητήσουµε µετά. Έχουµε
την προεξόφληση της συνέχισης της ίδιας καταστροφικής πολι-
τικής Μητσοτάκη. Και βέβαια έχουµε και τη συνέχεια της πολιτι-
κής παράδοσης Μητσοτάκη στη µεταγραφή προσώπων από µια
παράταξη στην άλλη και στη συνέχεια στο πέταµά τους ως λε-
µονόκουπες. Οι παρατάξεις δεν είναι πουκάµισα. Κρίµα!

Θα περίµενα να αποδεικνύατε στην πράξη, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, και όχι στα λόγια τη συµπόνια σας και τα όσα έχει πει ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης στους πολίτες που είχαν πληγεί από τις
πυρκαγιές. Σήµερα αποδεικνύεται το αντίθετο. Τα δάκρυα για το
Μάτι ήταν κροκοδείλια. Πέρασαν δύο χρόνια απόλυτης απρα-
ξίας, απόλυτης για να αποδείξετε την τυµβωρυχία που κάνατε
και που συνεχίζετε να κάνετε. 

Τα πρόσφατα διαγγέλµατα του Κυριάκου Μητσοτάκη για τη
δήθεν πλέον πλουσιοπάροχη στήριξη στους πληγέντες ήταν επί-
σης ψεύτικα. Ο κ. Μητσοτάκης µε τη συγγνώµη που διάβασε δεν
έσωσε την εικόνα της πλήρους διάλυσης, του χαοτικού συντονι-
σµού, των αβοήθητων και απροστάτευτων πολιτών από το επιτε-
λικό του κράτους. 

Στη Βαρυµπόµπη η φωτιά έσβησε και αφήσατε τη µισή Αττική
να καεί δύο µέρες µετά. Κάηκαν η Πάρνηθα, η Βαρυµπόµπη, το
Κρυονέρι, η Χρυσοπηγή, οι Αφίδνες, ο συνοικισµός Ποντίων µε
άπνοια. Δεν έγινε καµµία άµεση ενέργεια για να προβλεφθεί και
να προληφθεί η φωτιά στην αρχή. Αφήσατε τη βόρεια Εύβοια,
την Ηλεία, τη Μάνη αβοήθητες. Ο Αρχηγός της Πυροσβεστικής
Υπηρεσίας ήταν τρεις µέρες στο πανέµορφο δάσος της Πάρνη-
θας για να καεί όλο. Στις υπόλοιπες περιοχές η παραγωγική δρα-
στηριότητα καταστράφηκε ολοσχερώς. 

Ποια είναι η πρόβλεψη για την Ηλεία; Άκουσα και τον Βου-
λευτή σας. Εκεί θα βάλετε άλλον κ. Μπένο να τρέχει; Ποια είναι
η πρόβλεψη για την Ολυµπία, για την Αρκαδία, για τη Μάνη; Βέ-
βαια στη δυτική Αττική αποδείχθηκε και ολοκληρώθηκε η από-
δειξη του επιτελικού µπάχαλου και χάους. 

Τo Beriev µας είπατε ότι θα είναι πέντε µέρες για συντήρηση
µέσα στην αντιπυρική περίοδο. Παραλίγο να είχαµε αεροπορικό
ατύχηµα µε το Ilyushin γιατί δεν υπήρχε συντονιστής – µεταφρα-
στής. Ο Αρχηγός της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας την πρώτη µέρα
ήταν κάτω στη Λαυρεωτική. Στρατηγική υποµονή κι εκεί. 

Και σήµερα εµφανίστηκαν όλοι οι Υπουργοί στα κανάλια, όχι
στην Αίθουσα βέβαια, που έλειπαν τις ώρες της καταστροφής,
όχι για να είναι στη συνεδρίαση, όπως θα περίµεναν οι πολίτες,
αλλά για να µετέχουν στον επιτελικό ανασχηµατισµό.

Η ψυχή σας, αγαπητοί συνάδελφοι, η σκέψη σας, το µυαλό
σας, η αγωνία σας, δεν είναι στους ανθρώπους που χάθηκαν, δεν
είναι στους εγκαυµατίες που τραυµατίστηκαν, γιατί δεν έχετε
βάλει µία πρόβλεψη, µία λέξη µέσα στις ΠΝΠ, για όσους έχασαν
τα σπίτια τους, τις περιουσίες τους, τους κόπους µιας ζωής. Είναι
στρατηγική υποµονή του ανασχηµατισµού. Είναι νέος επιτελικός
όρος. Θα το λέµε και εµείς από σήµερα. Στρατηγική υποµονή
µέχρι να φύγει το «επιτελικό κράτος Μητσοτάκη», µέχρι να απο-
µακρυνθείτε, µέχρι ο άνθρωπος που αντιµετώπισε τόσο άριστα
την πανδηµία, που µας είπε ότι έτσι θα αντιµετωπίσει και τις φυ-
σικές καταστροφές, να φύγει. 

Να δούµε λίγο τα στοιχεία τα περσινά και τα σηµερινά, στις 30
Αυγούστου του ‘20 και αυτά στις 30 Αυγούστου του ‘21: Εκατόν
πενήντα επτά ήταν τα κρούσµατα πέρυσι, δύο χιλιάδες τριακόσια
σαράντα τρία φέτος, αύξηση 1.500%, δέκα χιλιάδες εκατόν
τριάντα τέσσερα συνολικά κρούσµατα πέρυσι, πεντακόσιες
ογδόντα τρεις χιλιάδες εξακόσια πενήντα οκτώ φέτος, αύξηση
5.759%, πέντε διασωληνωµένοι πέρυσι τριακόσιοι τριάντα οκτώ
φέτος, αύξηση 6.760%, δύο θάνατοι πέρυσι, δεκαεννέα φέτος,
αύξηση 950%, διακόσιοι εξήντα δύο συνολικά θάνατοι πέρυσι,
δεκατρείς χιλιάδες εξακόσιοι πενήντα έξι φέτος, αύξηση 5.212%
και ούτε µία συγγνώµη, ούτε µία, ούτε να το διαβάζει από µέσα. 

Θα περιµέναµε να έχετε προβλέψει, να έχετε συµπληρώσει,
να έχετε τροποποιήσει όσα σας είπαµε στην επιτροπή. Είκοσι
τέσσερις σελίδες σας δώσαµε. Μας ζητάτε προτάσεις, σάς κά-
νουµε, µία αλλαγή δεν κάνετε. Δεν είναι για τον ΣΥΡΙΖΑ ή για την
αντιπολίτευση, αλλά για τους πολίτες, γι’ αυτά που ξεχάσατε, για
τα κροκοδείλια κλάµατα που είχατε. 

Ξεχάσατε τις 5.000 ευρώ έκτακτο επίδοµα, ξεχάσατε ότι το κό-
στος κατασκευής είναι σήµερα στα 1.300 ευρώ, το βάλατε στα
1.000, αφαιρέσατε και 20% από κει, βάλατε και προκαταβολή
από αυτά που δικαιούνται οι πολίτες, ξεχάσατε τις κατεδαφίσεις,
τη δηµόσια υγεία, τη συλλογή αµιάντου, τα καµένα δέντρα, τα
πάντα. Ξεχάσατε τους εγκαυµατίες. 

Κοιτάξτε στο Μάτι δύο χρόνια τι κάνατε. Πού είναι το Μάτι
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ξανά, κύριε Υπουργέ; Εδώ πρώτο νοµοσχέδιο το φέρατε. Ένα
οικόπεδο καθαρίσατε και κάνατε φιέστα ολόκληρη. Έχετε ορίσει
ένα οικόπεδο τώρα και να κόψετε τα καµένα δέντρα από τις αστι-
κές περιοχές και τα δάση –ένα- σε όλη την Ελλάδα στο ενάµιση
εκατοµµύριο στρέµµατα; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στην Ηλεία, στη βόρειο Εύβοια, στην
Αρκαδία, δεν έχει µεροκάµατο. Να το ξέρετε. Δεν έχετε πάει και
ούτε πρόκειται να πάτε, λέµε όµως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, λίγο την υποµονή σας.
Όχι, τη στρατηγική υποµονή.

Όταν σε έναν χώρο, όπως η Νέα Δηµοκρατία δεν γίνεται ούτε
µία αναφορά ούτε στην επιτροπή ούτε σήµερα, έστω από έναν
Βουλευτή σας, για έναν άνθρωπο που έχασε τη ζωή του στην
πυρκαγιά, επειδή η φωτιά µπήκε στην αυλή του, για έναν άν-
θρωπο που πάλεψε για τη Νέα Δηµοκρατία, τον Κώστα Μίχαλο,
τον πρόεδρο του ΕΒΕΑ, αντιλαµβάνεται κανείς τι επικρατεί σή-
µερα µέσα στη Νέα Δηµοκρατία. Αντιλαµβάνεται κανείς πάρα
πολύ καλά τι επικρατεί. Ούτε συλλυπητήρια δεν δώσατε εδώ µέ-
σα στην οικογένειά του. Να τα δώσουµε εµείς, γιατί εµείς δεν ξε-
χνάµε όσους προσφέρουν όπου κι αν ανήκουν. 

Και κλείνω µε το εξής: Συνεχίζουµε και εµείς την στρατηγική
υποµονή µέχρι να αποχωρήσετε από τη διακυβέρνηση της χώ-
ρας. Μην πείτε τίποτα για τα λάθη σας, µην πείτε τίποτα στους
πολίτες που έχουν πληγεί, που ζητούσαν ένα πυροσβεστικό
όχηµα, µην πείτε τίποτα στους δηµάρχους και τους περιφερει-
άρχες που ζητούσαν ένα εναέριο µέσο. 

Πάρτε τηλέφωνο δηµάρχους, περιφερειάρχες, κανάλια, για να
κρύψετε τι πραγµατικά έγινε, το ενάµισι εκατοµµύριο καµένα
στρέµµατα, την πανδηµία, τους σαράντα χιλιάδες νέους που
αφήσατε έξω από τα πανεπιστήµια, την ανάπτυξη που έγινε
ύφεση, την ανεργία, τα κλειστά µαγαζιά, κρύψτε τα από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Στρατηγική υποµονή κάνουµε. Θα φύγετε.
Η αντίστροφη µέτρηση έχει ξεκινήσει και είναι πολύ σύντοµα.

Στο σηµείο αυτό θα καταθέσω, κυρία Πρόεδρε, και τις προτά-
σεις µας, ξανά, σε αυτά που ξέχασε η Κυβέρνηση να βάλει και
δεν τα διόρθωσε, γιατί της τα δώσαµε και στην επιτροπή. Κατα-
θέτω και το ηµερολόγιο των ενεργειών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
στο Μάτι, για να αποδείξουµε πως ούτε τη γραφειοκρατία µπο-
ρείτε να αντιµετωπίσετε ούτε τους χρόνους που δήθεν λέτε, επι-
τελικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντινόπουλος από το Κίνηµα
Αλλαγής. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπω απευθείας στο θέµα,
γιατί ο Γιώργος Αρβανιτίδης, ο συνάδελφος και εισηγητής, µί-
λησε αναλυτικά για την ΠΝΠ. Και θέλω να µιλήσω γιατί νοµίζω
ότι υπάρχουν διάφοροι συνάδελφοι εδώ και από άλλες περιοχές,
εκτός της Εύβοιας, οι οποίοι αναζητούν -και νοµίζω ότι αναζη-
τούµε όλοι από την Κυβέρνηση- έναν δίκαιο τρόπο αντιµετώπι-
σης. 

Σε κάθε περίπτωση αναγνωρίζουµε και κατανοούµε ότι στην
Εύβοια έγινε πάρα πολύ µεγάλη καταστροφή και πιστεύουµε ότι
πρέπει να βγούµε µπροστά για να στηρίξουµε τους ανθρώπους
της περιοχής αυτής, τώρα, την επόµενη µέρα για τα αντιπληµ-
µυρικά. Όµως ανάλογα προβλήµατα υπάρχουν και σε άλλες πε-
ριοχές. 

Θέλω να σας πω λίγο για την Αρκαδία. Στην Αρκαδία κάηκαν
εκατό χιλιάδες στρέµµατα το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Μά-
λιστα, ο Αντιπεριφερειάρχης, ο κ. Λαµπρόπουλος, ο οποίος είναι
της παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας λέει χθες στο Περιφερει-

ακό Συµβούλιο –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- «30.000.000
ευρώ η καταστροφή από τις πυρκαγιές σε υποδοµές στην Αρκα-
δία». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μέχρι στιγµής στην Αρκαδία έχουν δοθεί από το κράτος προς
τους δήµους 300.000 ευρώ –νοµίζω- στον Δήµο Γορτυνίας και
250.000 ευρώ στον Δήµο Μεγαλόπολης. Υπάρχουν κι άλλες πε-
ριοχές, όπως δίπλα της Ηλείας, αλλά και άλλες περιοχές, όπως
είναι παραδείγµατος χάριν τα Μέγαρα, για τα οποία µάλιστα κα-
τέθεσα µία ερώτηση, κύριε Αµυρά, σύµφωνα µε την οποία ένας
άνθρωπος του οποίου έχει καεί το οινοποιείο του εδώ και τρεις
µήνες δεν έχει πάρει ούτε ένα ευρώ. Σας κατέθεσα ερώτηση
συγκεκριµένη, µε συγκεκριµένο όνοµα, συγκεκριµένες διαδικα-
σίες. 

Και πάµε τώρα στα συγκεκριµένα. Κοιτάξτε, περιοχές όπως
είναι η Γορτυνία είναι περιοχές οι οποίες είναι δυσπρόσιτες πε-
ριοχές, δύσκολες περιοχές. Πιο εύκολα, παραδείγµατος χάριν,
θα πάνε στην αρχαία Ολυµπία ή στον Πύργο, παρά στην Τρίπολη.
Ο νέος κόσµος έχει µειωθεί πάρα πολύ και αυτή η πυρκαγιά ίσως
του δώσει το τελειωτικό χτύπηµα. Άρα χρειαζόµαστε ουσιαστικά
άµεσα και γρήγορα απαντήσεις σε αυτά τα θέµατα. 

Πέρα από τα θέµατα που είπατε και βλέπω που αφορούν τις
καταστροφές και όλα αυτά, πρέπει να δώσουµε ένα κίνητρο σε
αυτούς τους ανθρώπους, κύριε Υπουργέ, να έχουν εισόδηµα και
όχι επίδοµα -και το επίδοµα χρειάζεται- για τα επόµενα έξι µε
επτά χρόνια. Δηλαδή, οι ελιές και τα λιοστάσια ή εν πάση περι-
πτώσει κάποιοι που είχαν και ρόδια έχουν καταστραφεί ολοσχε-
ρώς. Αυτά χρειάζονται τέσσερα και πέντε χρόνια. 

Καταλαβαίνω ότι κάτι ανάλογο έχετε σκεφτεί για τους ρητινο-
παραγωγούς, για τους µελισσοκόµους, γιατί εκεί έχουν προβλή-
µατα στην Εύβοια, αλλά στην Αρκαδία τι θα κάνετε για αυτούς;
Δεν µας έχετε πει. Εµείς έχουµε δύο συγκεκριµένες προτάσεις,
για τις οποίες έχουµε και επίκαιρη ερώτηση την επόµενη εβδο-
µάδα, τη Δευτέρα, σε σας, το Υπουργείο σας για δύο συγκεκρι-
µένα θέµατα.

Πρώτον, δεν γίνεται να µην γυρίσουν οι επιστρεπτέες προκα-
ταβολές στις πυρόπληκτες περιοχές της Εύβοιας, όπως ανακοί-
νωσε η Κυβέρνηση και στις υπόλοιπες περιοχές, όπως η
Αρκαδία, η Ηλεία και άλλοι νοµοί να µην ισχύει αυτό. Αυτό δεν
είναι ισονοµία. Και θα θέλαµε µια απάντηση σε αυτό. Τι γίνεται;
Παίζουµε σε δύο επίπεδα; Πώς γίνεται αυτό; Στην Εύβοια -και
σωστά- να µην γυρίζουν οι επιστρεπτέες, αλλά στις άλλες περιο-
χές που έχουν καεί να γυρίσουν και να επιστραφούν από τους
επιχειρηµατίες; Χρειάζεται ένας ενιαίος τρόπος να µην γυρίζουν
οι επιστρεπτέες προκαταβολές από τις πυρόπληκτες περιοχές. 

Κύριε Υπουργέ, σας είπα κάτι το οποίο νοµίζω χρειαζόµαστε
όλοι για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε αυτήν την κατα-
στροφή σε βάθος χρόνου. Εδώ πρέπει να γίνει µια επιλογή, είναι
επιλογή του Υπουργείου σας και αφορά τα φωτοβολταϊκά. Πρέ-
πει να δοθούν κίνητρα για µικρά φωτοβολταϊκά 100 KW-500 KW
στους ανθρώπους αυτούς που παραδείγµατος χάριν τους κάη-
καν τα λιοστάσια. Επίσης, στην περιοχή µας, στην κάτω Γορτυ-
νία, υπάρχει ένα ελαιοτριβείο το οποίο δεν κάηκε. Από τη στιγµή,
όµως που το 80% της παραγωγής έχει καεί, τι να το κάνει; Άρα
θα πρέπει να δώσουµε ένα εισόδηµα σε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Ποιος τους δίνει εισόδηµα; Ένα µικρό φωτοβολταϊκό. Αντί
να δοθεί ένα µέρος στους µεγάλους παίκτες της αγοράς -έχουν
χώρο να πάρουν-, θα πρέπει στην Εύβοια, στην Αρκαδία, στην
Ηλεία και στους άλλους νοµούς, στους ανθρώπους που είχαν
ενασχόληση µε τον πρωτογενή τοµέα ή µε τις επιχειρήσεις που
κάηκαν και θέλουν µεγάλο χρονικό διάστηµα για να φτιαχτούν -
οι ελιές για παράδειγµα θέλουν πέντε, έξι χρόνια για να πάρουν
µπρος πάλι και να κάνουν παραγωγή- να τους δοθεί δυνατότητα
µε συγκεκριµένα κίνητρα είτε µέσω του νέου ΕΣΠΑ είτε παρα-
δείγµατος χάριν στην Αρκαδία φτιάχνοντας τα χρήµατα για την
απολιγνιτοποίηση. Στην Αρκαδία υπάρχει η δυνατότητα να ξα-
ναµπούν σε µια νέα κατεύθυνση τα χρήµατα για την απολιγνιτο-
ποίηση και να στηριχθούν αυτές οι περιοχές, η µία είναι στη
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Μεγαλόπολη και η άλλη είναι στην Γορτυνία.
Και τρίτον, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω ένα γεγονός αν

και δεν είστε ο αρµόδιος. Εµείς στην Αρκαδία, στην κάτω Γορ-
τυνία είχαµε έναν εθελοντή ο οποίος έχασε το µάτι του. Οι γονείς
του και η οικογένειά του ζητάει από την Πυροσβεστική και από
την Αστυνοµία µία καταγραφή του περιστατικού και δυστυχώς
µέχρι σήµερα δεν την έχουν λάβει. Το λέω δηµόσια. Είναι ένα άν-
θρωπος ο όποιος µπήκε µπροστά, ένας εθελοντής, ένας αγρότης
της περιοχής. Οι αρµόδιες υπηρεσίες του κράτους δεν µπορούν
να καταγράψουν το περιστατικό. Είναι απάνθρωπο. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι τις τελευταίες µέρες τόσο στην ένταση
των διαδηλώσεων όσο και των φωτιών, υπάρχει µια φωτεινή εξαί-
ρεση. Θα περιαυτολογήσω περί της κουλτούρας που έχει η πα-
ράταξη µου, το ΠΑΣΟΚ, η οποία δεν µπαίνει σε εµφυλιοπολε-
µικές συγκρούσεις, δεν την ενδιαφέρει να ρίξει λάδι στη φωτιά,
αλλά πώς θα γίνει η υπέρβαση της κρίσης για το καλό της
χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας έδωσε µαζί µε τον λαό

τη µάχη των πυρκαγιών και σήµερα παλεύει µαζί του για τις δί-
καιες διεκδικήσεις του, που αρνείται να ικανοποιήσει η Κυβέρ-
νηση. 

Ζήσαµε την πυρκαγιά στη βόρεια Εύβοια. Κατέκαψε τα δάση
και τις λαϊκές περιουσίες και οι ευθύνες της Κυβέρνησης είναι
εγκληµατικές. Είναι εγκληµατική η πολιτική που εφαρµόζεται δια-
χρονικά από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι δασοκτόνα, τη διαπερνά η εµπορευµατο-
ποίηση της γης, καταπατήσεις και αλλαγές χρήσης σε κρατικά
δάση και δασικές εκτάσεις, εγκαταστάσεις αιολικών πάρκων
ακόµα και σε περιοχές ιδιαίτερης φυσικής οµορφιάς. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας µε δεκάδες παρεµβά-
σεις έχει απαιτήσει µέτρα δασοπροστασίας και πυρόσβεσης.
Αλλά δεν πήρατε µέτρα πρόληψης, κύριοι της Κυβέρνησης ούτε
καν δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών, δασικών δρόµων, εξασφά-
λιση νερού. Είστε συνένοχοι για τη χρόνια υποχρηµατοδότηση
και υποστελέχωση της Πυροσβεστικής και των δασαρχείων, για
τα πεπαλαιωµένα πυροσβεστικά οχήµατα και χρησιµοποιείτε την
κλιµατική κρίση ως δικαιολογία για να ξεφύγετε. Οι ευθύνες σας
θα καταλογιστούν. 

Αντιµετωπίζετε όλοι σας τις λαϊκές ανάγκες ως κόστος και θε-
ωρείτε όφελος τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων. Το αστικό
κράτος που δείχνει την πυγµή του κατά του λαού ως φρουρός
της καπιταλιστικής βαρβαρότητας έδειξε τη γύµνια του για την
προστασία του δάσους και των λαϊκών περιουσιών. 

Η φωτιά στη βόρεια Εύβοια µπορούσε να ελεγχθεί από το
πρώτο εικοσιτετράωρο. Η Κυβέρνηση όµως αρνήθηκε να ρίξει
επαρκή µέσα πυρόσβεσης. Δεν υπήρχε σχέδιο και συντονισµός.
Η συνδροµή του µηχανισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
κάθε φορά ήταν µετά τραγωδίας. Τα χωριά διασώθηκαν χάρη
στην αυτοθυσία των παλικαριών που έµειναν πίσω και δεν ακο-
λούθησαν την τυφλή και χωρίς σχέδιο εκκένωση. Οι λιγοστές δυ-
νάµεις της Πυροσβεστικής ήταν χωρίς καθοδήγηση και βοήθεια. 

Η καταστροφή είναι τεράστια, συνολική και η Πράξη Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου είναι δραµατικά πίσω από τις λαϊκές ανάγ-
κες. Γι’ αυτό την καταψηφίζουµε.

Οι δόσεις που διαφηµίζετε, κύριε Υπουργέ, δεν καλύπτουν τις
ζηµιές. Και σταµατήστε να παίζετε µε τον πόνο των λαϊκών οικο-
γενειών που τους κατέστρεψε η πολιτική σας. 

Στις 21 Αυγούστου η µεγαλειώδης κινητοποίηση του λαού της
Εύβοιας στον κόµβο της Στροφυλιάς έδωσε αποφασιστική απάν-
τηση. Μεγάλος αγώνας, κύµα αλληλεγγύης, χιλιάδες λαού κα-
ταδίκασαν την πολιτική που τους έκαψε και τους εµπαίζει.
Διαµόρφωσαν τα αιτήµατά τους. Το ψήφισµα που εγκρίθηκε είναι
µελετηµένο, ρεαλιστικό και αυτό το στηρίζει το ΚΚΕ. Έκτακτη οι-
κονοµική ενίσχυση χωρίς όρους και προϋποθέσεις. Αποζηµίωση
100% για κάθε σπίτι, στάβλο, αποθήκη, ζώα και καλλιέργειες,

αγροτικό εξοπλισµό. Πραγµατική αναπλήρωση εισοδήµατος για
όλους. Αποκατάσταση του δάσους, αντιπληµµυρικά έργα τώρα,
γιατί ο κίνδυνος είναι άµεσος. Οι ρητινοκαλλιεργητές βρέθηκαν
στον δρόµο και επιβάλλεται να πληρωθούν άµεσα για την παρα-
γωγή του 2020 και 2021. Να εξασφαλιστεί µόνιµη δουλειά µε
σύµβαση εργασίας, µισθό και δικαιώµατα για την αναδάσωση,
συντήρηση του δάσους. Συνταξιοδότηση στα πενήντα πέντε χρό-
νια για τους άνδρες και στα πενήντα για τις γυναίκες για όσους
το επιθυµούν µε τεσσεράµισι χιλιάδες βαρέα ένσηµα.

Η πρόταση που πλάσαρε ο Πρωθυπουργός για τα λεγόµενα
κοινωφελή προγράµµατα των 530 ευρώ µεικτά είναι απαράδεκτη
και είναι επίσης προκλητικοί οι εκβιασµοί να γίνουν οι ρετσινάδες
σκλάβοι της ΤΕΡΝΑ και κάθε ΤΕΡΝΑ. Οι κτηνοτρόφοι, οι µελισ-
σοκόµοι έπαθαν πολύ µεγάλες ζηµιές και απαιτούµε αποζηµίωση
από το πρώτο µέχρι το τελευταίο ζώο και κυψέλη, χωρίς εξαιρέ-
σεις. Τροφές για τα ζώα και τα µελισσοσµήνη. 

Οι προϋποθέσεις του πρώην ΠΣΕΑ για τη φυτική παραγωγή
προβλέπουν απαράδεκτους αποκλεισµούς, κόβουν τουλάχιστον
το 50% στις αποζηµιώσεις στους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες. Κάηκαν χιλιάδες ελιές, καταστράφηκαν ελαιοπαραγωγοί και
δεν µπορούν να ζήσουν τα επόµενα χρόνια µε 10 ευρώ τον χρόνο
ανά δέντρο. Ουσιαστική στήριξη των µικρών επιχειρήσεων στον
τουρισµό και την εστίαση. 

Προσπαθείτε να χρυσώσετε το χάπι µε απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ για τρία χρόνια. Μετά τι θα γίνει; Πού θα βρουν οι λαϊκές
οικογένειες τους πόρους; Γι’ αυτό είναι αναγκαία όχι µόνο η επέ-
κταση των απαλλαγών, αλλά η κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, η δια-
γραφή των χρεών των πληγέντων σε εφορία, τράπεζες, ΔΕΗ, η
κάλυψη των ασφαλιστικών εισφορών από το κράτος. Οι προκα-
ταβολές για τα καµένα σπίτια, στάβλους, αποθήκες δεν αρκούν
για να γίνουν οι µελέτες, να αγοραστούν υλικά, να πληρωθούν
οι λογιστές για τους φακέλους. 

Υποτιµάτε τις ζηµιές, κύριε Υπουργέ και οδηγείτε τους πυρό-
πληκτους στις τράπεζες σε δάνεια που δεν µπορούν να αποπλη-
ρώσουν. Αναδάσωση µε κρατική ευθύνη χωρίς αναδόχους,
ενιαίος σχεδιασµός µε επιστηµονικά κριτήρια. Τι δεν καταλαβαί-
νετε; Δεν ξέρετε για τις καταπατήσεις και τις αλλαγές χρήσης
γης, για τους στόχους των αρπακτικών στον κατασκευαστικό το-
µέα, στον τουρισµό, στην ενέργεια, τους εργολάβους που και-
ροφυλακτούν;

Η Επιτροπή Ανασυγκρότησης υπό τον κ. Μπένο είναι φορέας
προώθησης επιχειρηµατικών συµφερόντων στη γραµµή της λε-
γόµενης πράσινης ανάπτυξης, της ανάπτυξης για τους λίγους µε
χορό δισεκατοµµυρίων από το Ταµείο Ανάπτυξης, το γνωστό
υπερµνηµόνιο. 

Ο λαός έχει χορτάσει από µεγάλα λόγια. Κυβερνήσατε όλοι
σας και τον 21ο αιώνα και παραµένει ένα επικίνδυνο οδικό δίκτυο
που καταδικάζει το χειµώνα σε αποµόνωση τη βόρεια Εύβοια. Τα
κέντρα υγείας είναι παρατηµένα. Ένα χρόνο από την πληµµύρα
του Αυγούστου του 2020 στο Ληλάντιο Πεδίο και στο Δήµο Διρ-
φύων - Μεσσαπίων δεν έχει γίνει κανένα ουσιαστικό αντιπληµµυ-
ρικό έργο. Οι πληµµυροπαθείς αγωνιούν και υποφέρουν. Πολλοί
αποκλείστηκαν και από τις ανεπαρκέστατες αποζηµιώσεις και
αυτοί που πήραν κάτι, πλήρωσαν πολλαπλάσια για την αποκατά-
σταση. 

Γι’ αυτό λέµε στο λαό µας καµµία εµπιστοσύνη στην Κυβέρ-
νηση και στα κόµµατα που υπηρετούν τα συµφέροντα του µεγά-
λου κεφαλαίου. Οργάνωση και πάλι, γιατί µόνο ο λαός µπορεί να
σώσει το λαό, να ξεµπερδέψει µε αυτό το σάπιο σύστηµα και να
ανοίξει το δρόµο για να ικανοποιηθούν οι ανάγκες του χωρίς εκ-
µεταλλευτές και ψευτοσωτήρες. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μυλωνάκης από την Ελληνική Λύση.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγγνώµη

του Πρωθυπουργού προφανώς πήρε σάρκα και οστά σήµερα τε-
λειώνοντας από τη θέση του τον κ. Χρυσοχοΐδη, τον Υφυπουργό
Πολιτικής Προστασίας και τον Υπουργό Υγείας. 

Άρα, λοιπόν, παραδέχθηκε εµµέσως πλην σαφώς ο Πρωθυ-
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πουργός ότι τα εγκληµατικά λάθη, τα οποία είχαν γίνει, θα µπο-
ρούσαν να είχαν αποφευχθεί και έτσι η µεγάλη καταστροφή η
οποία συνετελέσθη µε πάνω από ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χι-
λιάδες στρέµµατα γης και ανθρώπους οι οποίοι έχασαν τα σπίτια
τους, το βιός τους, την επαγγελµατική τους υπόσταση, θα µπο-
ρούσε να µην έχει γίνει.

Βέβαια άκουσα -και το λέω για τον ΣΥΡΙΖΑ- τον κ. Σπίρτζη, ο
οποίος είπε ότι κρίµα που δανείζεται η Κυβέρνηση Υπουργούς
από άλλα κόµµατα. Δεν έχετε παράπονο, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Φτιάξατε µια τρικοµµατική κυβέρνηση τώρα. Υπήρχε η Νέα Δη-
µοκρατία µε το Κίνηµα Αλλαγής, τώρα σας έβαλε και εσάς στο
παιχνίδι. 

Άλλωστε το είχε ζητήσει ο κ. Τσίπρας. Και θα ήθελα απλώς
µόνο µία ερώτηση να του έκανα, αν ήταν εδώ και αν θα µου απαν-
τούσε: Πότε συνεννοήθηκαν µε τον κ. Μητσοτάκη, προτού βά-
λουν τον κ. Αποστολάκη; Δεν είναι κακό. Είχε ζητήσει ο ίδιος να
βάλουν ένα πρόσωπο κοινής αποδοχής και βρήκαν τον άνθρωπο
για όλες τις αποστολές, τον άνθρωπο ο οποίος ανέλαβε επί ηµε-
ρών σας να υπογράψει την προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών,
όταν έφυγε ο κ. Καµµένος. Τώρα, λοιπόν, δεν έχετε κανένα πα-
ράπονο. Έρχεται η ώρα που θα συγκυβερνήσετε, κύριε Υπουργέ,
Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλαγής είναι δικό σας, δεν
έχετε κανένα πρόβληµα. 

Ο ελληνικός λαός, όµως, πρέπει να ξέρει την αλήθεια όταν ψη-
φίζει, τι ψηφίζει. Και προπάντων αυτό που θέλει η Ελληνική Λύση
και το έχει πει πάρα πολλές φορές είναι να ξυπνήσει τον εν υπνώ-
σει γίγαντα του 55% του ελληνικού λαού που δεν πάει να ψηφί-
σει, να έρθει να ψηφίσει, να δει τα προγράµµατα, να δει ποιοι τον
κοροϊδεύουν, να δει ποιοι του λένε την αλήθεια και να δώσει µία
µόνο τετραετία στην Ελληνική Λύση και τότε θα τα πούµε. 

Γιατί ό,τι και να σας λέγαµε, ό,τι προτάσεις και να κάναµε για
το συγκεκριµένο θέµα, για τις πυρκαγιές δεν ακούγατε. Σας εί-
χαµε πει πάρα πολλές φορές, το είπα και την περασµένη Πέµπτη
που είχε µια ευρεία σύσκεψη στον Δήµο Αχαρνών στο Μενίδι µε
τον περιφερειάρχη, µε τα επαγγελµατικά επιµελητήρια, µε Βου-
λευτές, ότι το 60% και παραπάνω για να µην έχουµε µία κατα-
στροφή δασική από πυρκαγιά είναι η πρόληψη, το 40% η
καταστολή. Πώς δεν το καταλαβαίνουµε αυτό το πράγµα δηλαδή;

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε αποτύχει. Έχετε αποτύχει για
ένα και µοναδικό λόγο, διότι όλα νοµίζετε ότι περνάνε στον ελ-
ληνικό λαό µέσω των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Κοροϊδεύετε
τον κόσµο. Δεν κάνατε τίποτα για πρόληψη. 

Και θα σας πω κάτι το οποίο το έχω ζήσει από την εµπειρία
µου πολλά χρόνια στις Ένοπλες Δυνάµεις, κυρίως σαν πιλότος,
που κάναµε κατ’ αρχάς επιτήρηση παλιά µε τα U-17 και στην Ατ-
τική και στην Πελοπόννησο και στις µεγάλες πόλεις από το
πρώτο µέχρι το τελευταίο φως. Τώρα θα µπορούσε να γίνει µε
drones αυτή η επιτήρηση πάρα πολύ εύκολα, ανέξοδα. Δεύτερον
σβήναµε φωτιές µε τους κάδους των ελικοπτέρων. 

Τώρα υπάρχουν µέσα. Προτού, όµως, φτάσουµε στην κατα-
στολή πρέπει να ξέρουµε ότι πρέπει να έχουµε κάνει ορισµένα
πράγµατα για την πρόληψη. Και ποια είναι αυτά; Τόσο απλά, αν-
τιπυρικές ζώνες. Πόσες φορές µας έχετε ακούσει να τα λέµε
αυτά τα πράγµατα;

Λένε οι κάτοικοι: «Μα, ο πυροσβέστης» και τα ρίχνουν στους
πυροσβέστες, οι οποίοι άνθρωποι και λίγοι είναι, διότι έχετε µει-
ώσει τη δασοπροστασία. Οι πέντε χιλιάδες δασοκοµάντος, που
τους λέγαµε παλιά, που υπήρχαν µέχρι πριν λίγο καιρό, αυτοί
δεν ανανεώθηκαν εκτός από χίλιους πεντακόσιους που πήρε τε-
λευταία και τους δασοφύλακες οι οποίοι έπρεπε να είναι σε ορι-
σµένα σηµεία µέσα στο δάσος και βέβαια οι αντιπυρικές ζώνες.
Έλεγαν οι άνθρωποι: «Μα, οι πυροσβέστες δεν µπαίνουν µέσα
στο δάσος. Βλέπουµε την πυρκαγιά και δεν σβήνει». Μα, πώς θα
µπούνε µέσα στο δάσος; Πώς θα µπει το όχηµα όταν δεν υπάρ-
χουν δροµολόγια;

Και θα σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ, θέλω να το σηµειώσετε
αυτό σας παρακαλώ, για την Ιπποκράτειο Πολιτεία. Προσέξτε.
Το 2020 η Μονάδα Αντιµετώπισης Κινδύνων Ιπποκρατείου Πολι-
τείας -τα έχω εδώ και θα τα καταθέσω, τα είχα πει τότε και στον
περιφερειάρχη και στον δήµαρχο και στο Υπουργείο- είχε στείλει
ολόκληρη κατάσταση. Εκτός από τους κρουνούς οι οποίοι υπάρ-

χουν -δεν υπάρχουν, οι περισσότεροι ήταν χαλασµένοι- δεν
υπήρχε νερό, δεν υπήρχε ηλεκτροπαραγωγό ζεύγος για να µπο-
ρέσουν να διαδραµατίσουν τον ρόλο που πρέπει, αντιπυρικές
ζώνες είχαν σχεδιαστεί. Εδώ κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, σχεδια-
σµένες αντιπυρικές ζώνες, οι οποίες δεν έγιναν ποτέ. 

Φταίνε οι δασάρχες; Φταίει το Υπουργείο; Φταίει η περιφέρεια;
Φταίει ο δήµος; Κάποιος πρέπει να φταίει, επιτέλους!

Καθαρισµός και άνοιγµα των δασικών δροµολογίων όπου
απαιτείται, κρουνοί, ηλεκτροπαραγωγά ζεύγη να είναι εν ενερ-
γεία. Να ξέρουµε ότι έχουν το καύσιµό τους, ότι λειτουργούν.
Υπογειοποίηση των καλωδίων. Σχέδια επικαιροποιηµένα και δο-
κιµασµένα. 

Υπάρχουν σχέδια δοκιµασµένα τα οποία να έχουν γίνει πρό-
σφατα, επικαιροποιηµένα; Να ξέρουµε ότι αυτοί θα πάνε εδώ, θα
περάσουν αυτά τα δροµολόγια, να τα δροµολόγια τα οποία υ-
πάρχουν µέσα στο δάσος. Δεν υπήρχε τίποτα. Πώς θα µπει να
κάνει κατάσβεση; 

Και να ξέρετε κάτι. Επειδή φωνάζουν όλοι για τα εναέρια µέσα
το εναέρια µέσα, το εναέριο µέσο δεν σβήνει τη φωτιά. Το εναέ-
ριο µέσο περιορίζει τη φωτιά, οριοθετεί τη φωτιά. Η φωτιά µπαί-
νει από το έδαφος και σβήνει από το έδαφος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θυµάστε όσοι ήµασταν παλιά στρατιώτες ότι πηγαίναµε όλοι
µαζί και χτυπάγαµε µε κλαριά. Όσοι θυµούνται. Τώρα δεν υπάρ-
χει ούτε µάνικα. Φωνάζει ο κόσµος: «Πού είναι οι µάνικες, παι-
διά;». Πουθενά οι µάνικες, όχι γιατί δεν υπάρχουν µάνικες, που
έπρεπε να έχουµε καινούργια οχήµατα πυροσβεστικά, αλλά γιατί
δεν υπάρχουν δροµολόγια να περάσουν οι άνθρωποι. Πώς να
σβήσει η φωτιά; Άρα, λοιπόν, µοιραία θα καεί όλο το δάσος. 

Επίσης, δεν έχουµε τη µέριµνα να δώσουµε την εντολή να φύ-
γουν τα πεύκα κοντά στα σπίτια, όπως και στις οδούς δασοπυ-
ρόσβεσης. Κύριε Υπουργέ, πρέπει ένθεν και ένθεν, διακόσια και
διακόσια µέτρα, όπως έγινε στην Ιταλία, να αλλάξει το δέντρο.
Το πεύκο πρέπει να αλλάξει άµεσα. Γιατί, δηλαδή, οι Ιταλοί το
έχουν κάνει κατά 80% και εµείς δεν έχουµε κάνει τίποτα; Τόσα
χρόνια καιγόµαστε. Ούτε αυτό δεν µπορούσαµε να το καταλά-
βουµε; Υπάρχουν δέντρα τα οποία δεν καίγονται τόσο εύκολα. 

Με όλα αυτά βλέπουµε ότι οι παραλείψεις ήταν πάρα πολλές.
Αυτό το οποίο λέει η Ελληνική Λύση είναι τώρα άµεσα να γίνουν
αυτά τα οποία έχουµε προτείνει. Ο Πρόεδρος προχθές στην
Ολοµέλεια, την τελευταία ηµέρα που µίλησε, κατέθεσε και σχέ-
διο για πυρκαγιά. Θα καταθέσουµε και για πληµµύρες, θα κατα-
θέσουµε και για κάθε φυσική καταστροφή. 

Επίσης, λέµε: Αποζηµιώσεις 100% σε όλους όσους έχασαν το
σπίτι τους. Τα σπίτια πρέπει, κύριε Υπουργέ, να ξαναφτιαχτούν.
Δεν ευθύνονται οι άνθρωποι. Θα σας πω κάτι το οποίο το έχουµε
αντιµετωπίσει και µαζί µε το Μάτι. Το θυµάστε. Γιατί είστε ένας
Υπουργός που προσπαθεί. Εγώ το λέω. 

Στο Μάτι ακόµα υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν πάρει
τις αποζηµιώσεις για να µπουν στα σπίτια τους. Το ΚΕΔΑΣ φω-
νάζει, τα ΚΑΑΥ φωνάζουν. Σου λέει ότι εδώ πέρα µένουν άνθρω-
ποι ακόµα. Και τους διώχνουν. Πού θα πάνε να µείνουν αυτοί οι
άνθρωποι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Υπάρχουν συγκεκριµένες οικογέ-
νειες –το είχα πει στον κ. Κεφαλογιάννη- οι οποίες δεν έχουν
πάρει ακόµα χρήµατα να ξαναφτιάξουν το σπιτικό τους. Είναι
απίστευτα αυτά τα πράγµατα, να µπαίνουµε στη γραφειοκρατία. 

Επίσης, 100% αποζηµιώσεις σε όλους τους επαγγελµατίες οι
οποίοι πρέπει να ξεκινήσουν να εργάζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.  

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, και
ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 

Όχι αυτό το ασυµβίβαστο, το απίστευτο για µένα, να δίνουµε
δουλειά –λέει- στους ρυτινοπαραγωγούς και σε άλλους να πάνε
να δουλέψουν στην ΤΕΡΝΑ για τις ανεµογεννήτριες. Τι είναι αυτά
τα πράγµατα; Τι είναι αυτά τα πράγµατα που κάνετε; Είναι απί-
στευτα. 
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Εγώ πιστεύω ότι άµεσα µπορούµε να ξεκινήσουµε όλοι µαζί,
να φτιάξουµε προγράµµατα τα οποία θα απογειώσουν αυτό το
οποίο λέµε. Άµεσες ενέργειες. Πρέπει να γίνουν και οι δρόµοι
και οι κρουνοί και η υπογειοποίηση των καλωδίων, αλλαγή των
δέντρων και οι αποζηµιώσεις στους ανθρώπους. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Μπαίνουµε στον δεύτερο κύκλο µε φυσική παρουσία. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση της

κύρωσης των Πράξεων Νοµοθετικού Περιεχοµένου για την προ-
στασία του περιβάλλοντος και την αποζηµίωση των πληγέντων
από τις πρόσφατες πυρκαγιές είναι εξαιρετικά πολύτιµη. Και το
λέω αυτό, πρώτον, διότι γίνεται νόµος του κράτους ένα συνε-
κτικό σύνολο κυβερνητικών παρεµβάσεων και δράσεων που ενι-
σχύουν τον κρατικό µηχανισµό για να αντιµετωπίσει αποτελεσ-
µατικότερα αντίστοιχες απειλές, ενώ ανακουφίζονται και όσοι
είδαν τις περιουσίες τους να καίγονται. Και δεύτερον, προσφέ-
ρεται στους πολίτες η δυνατότητα να συγκρίνουν την αποτελε-
σµατικότητα και το ήθος των διοικήσεων Μητσοτάκη και Τσίπρα. 

Πράγµατι, οι φωτιές του Αυγούστου προκάλεσαν µεγάλη πε-
ριβαλλοντική καταστροφή, αφού κάηκαν πάνω από ένα εκατοµ-
µύριο στρέµµατα δάσους και καλλιεργειών, ενώ προκλήθηκαν
σηµαντικές ζηµιές σε σπίτια και επιχειρήσεις. Ωστόσο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πέραν της απώλειας του ηρωικού εθελοντή
πυροσβέστη, δεν είχαµε απώλειες σε ανθρώπινες ζωές. Και αυτό
είναι το πιο σηµαντικό, γιατί πάνω απ’ όλα για κάθε κυβέρνηση
υπέρτατη αξία είναι η ανθρώπινη ζωή. 

Και εσείς αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όχι απλώς
το αγνοείτε επιδεικτικά, αλλά το διακωµωδείτε κιόλας. Δεν θέλω
να φανταστώ ότι θέλετε να ξεχάσετε τη µεγάλη τραγωδία του
2018. Και κατηγορείτε τώρα το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη επειδή εφάρµοσε τη στρατηγική των εκκενώσεων. Μας κα-
τηγορείτε επειδή σώθηκαν ανθρώπινες ζωές. Εκτός αν θέλετε να
συµψηφίσετε τις ανθρώπινες απώλειες µε καµένα στρέµµατα.
Επίσης, για πρώτη φορά Πρωθυπουργός είχε το πολιτικό θάρ-
ρος να ζητήσει συγγνώµη. 

Το 112, ο αριθµός πολιτικής προστασίας, απεδείχθη σωτήριος,
ενώ καθοριστική ήταν και η ενίσχυση των εναέριων µέσων πυρό-
σβεσης, που στην Ελλάδα είναι φέτος πολύ περισσότερα αναλο-
γικά απ’ ό,τι στις άλλες µεσογειακές χώρες. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση προχωρά σε µια ση-
µαντική µεταρρύθµιση υπάγοντας το σύνολο των δασικών υπη-
ρεσιών από τις αποκεντρωµένες διοικήσεις στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος. Έτσι, οι δασικές υπηρεσίες µεταφέρονται στον
σκληρό πυρήνα της δηµόσιας διοίκησης και εξασφαλίζεται κα-
λύτερος συντονισµός τους µε το Υπουργείο Πολιτικής Προστα-
σίας, που δεν ξεχνάµε ότι επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ήταν απλώς
µια ξεχασµένη µονάδα του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη.
Αντίθετα, επί διακυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας συνέβαλε κα-
θοριστικά στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Κοινό στοιχείο των µαχών κατά των πύρινων µετώπων και της
πανδηµίας είναι η διασπορά ψευδών ειδήσεων, ιδίως µέσω των
µέσων κοινωνικής δικτύωσης. Οι αρνητές των εµβολίων, µετά τα
σηµεία και τέρατα που έχουν αναπτύξει αναφορικά µε τον
COVID-19, βρήκαν και νέα συνωµοσία τώρα, τη συνωµοσία των
ανεµογεννητριών, η οποία καλλιεργείται από ακραίους πολιτι-
κούς κύκλους που προσπαθούν είτε να αναδειχθούν είτε να επι-
βιώσουν πολιτικά. 

Κατ’ αρχάς, οι πολίτες πρέπει να γνωρίζουν ότι η τοποθέτηση
των ανεµογεννητριών επιτρέπεται ούτως ή άλλως στα δάση,
σύµφωνα µε γνωµάτευση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Σύµ-
φωνα δε µε το άρθρο 117 του Συντάγµατος, οι δασικές εκτάσεις
που καίγονται κηρύσσονται υποχρεωτικά αναδασωτέες και απο-

κλείεται να διατεθούν για οποιονδήποτε άλλον προορισµό. Προ-
σθέτως, µε τον παρόντα νόµο µειώνεται το υποχρεωτικό διά-
στηµα κήρυξης έκτασης ως αναδασωτέας από ενενήντα σε
τριάντα µέρες και επισπεύδονται τα απαραίτητα δασοτεχνικά
έργα. 

Συγχρόνως, όµως, πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι η εγκα-
τάσταση ανεµογεννητριών αφορά το δηµόσιο συµφέρον και συ-
νιστά τρόπο παραγωγής ανανεώσιµης ενέργειας. Πανευρω-
παϊκός στόχος είναι να µειώσουµε τις εκποµπές αερίων του θερ-
µοκηπίου κατά 55% έως το 2030 και να τις µηδενίσουµε µέχρι το
2050. Πρόκειται για µια υπερεθνική στρατηγική, την οποία κα-
λούµαστε να υλοποιήσουµε επενδύοντας σε ΑΠΕ και προάγον-
τας την απολιγνιτοποίηση. 

Η αξιοποίηση της ηλιακής, της αιολικής και της υδατικής ενέρ-
γειας δεν έχει βεβαίως καµία σχέση µε τις φωτιές όπως πολύ
καλά αντιλαµβάνεστε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, αγαπητοί
συνάδελφοι, και οφείλουµε να ενηµερώσουµε τους συµπολίτες
µας ώστε να µην παραπλανούν από τους κάθε λογής «ειδικούς»
του πληκτρολογίου.

Άλλωστε, οι πυρκαγιές δεν είναι αποκλειστικά ελληνικό φαινό-
µενο. Μεγάλες φωτιές αντιµετωπίζουν κάθε χρόνο και οι Ηνωµέ-
νες Πολιτείες της Αµερικής και η Ρωσία, που είναι οι ισχυρότερες
στρατιωτικά δυνάµεις στον πλανήτη. Και εκεί καίγονται δασικές
εκτάσεις και προκαλούνται ζηµιές συνεπεία της κλιµατικής αλ-
λαγής και του ανθρώπινου παράγοντα. Και η νότια Ευρώπη δο-
κιµάστηκε φέτος και η Τουρκία και η Αλγερία. Ήταν άραγε η αιτία
των πυρκαγιών οι ανεµογεννήτριες ή µήπως δεν λειτούργησαν
όπως έπρεπε οι οικείες υπηρεσίες πολιτικής προστασίας; 

Η αλήθεια είναι ότι η πατρίδα µας είχε να αντιµετωπίσει ανά-
λογο κύµα καύσωνα από το 1987. Και βέβαια η ξηρασία σε συν-
δυασµό µε το υψηλό φορτίο καύσιµης ύλης δηµιούργησαν ιδιαί-
τερα ευνοϊκές συνθήκες για την ανάφλεξη, την εξάπλωση και την
αναζωπύρωση των εστιών, καθώς και τη διάπραξη εµπρησµών. 

Η κατάσβεση χιλίων διακοσίων ενενήντα επτά πυρκαγιών τις
πρώτες µέρες του Αυγούστου ήταν µια πρωτοφανής πρόκληση
για τα ελληνικά δεδοµένα. 

Εξυπακούεται πως πρέπει να βελτιώσουµε περαιτέρω τις δυ-
νατότητές µας και να γίνουµε ακόµα πιο αποτελεσµατικοί, αντ-
λώντας εµπειρία και τεχνογνωσία από τους εταίρους µας και
επενδύοντας περισσότερα χρήµατα στην πολιτική προστασία.
Μέσω του ΕΣΠΑ 2021-2027 έχουµε εξασφαλίσει πόρους που
φτάνουν τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και συνιστούν το µεγαλύ-
τερο πρόγραµµα πολιτικής προστασίας που έχει υλοποιηθεί ποτέ
στη χώρα. 

Αναλόγως, η Κυβέρνηση έχει µεριµνήσει για τις αποζηµιώσεις
των πυρόπληκτων. Επιδεικνύοντας άµεσα αντανακλαστικά και µε
αξιοσηµείωτη ταχύτητα συστάθηκε η arogi.gov.gr στην οποία οι
πληγέντες υποβάλλουν τις αιτήσεις τους και ήδη έχουν διατεθεί
16.713.000 ευρώ σε τρεις χιλιάδες εκατόν επτά µοναδικά ΑΦΜ.
Με το παρόν σχέδιο νόµου κυρώνονται τόσο η δηµιουργία της
arogi.gov.gr µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης όσο και οι απο-
ζηµιώσεις όσων υπέστησαν ζηµιά σε σπίτια, επιχειρήσεις σε καλ-
λιέργειες. 

Ταυτόχρονα, προβλέπονται αποζηµιώσεις για τους τραυµα-
τίες, διορισµοί στο δηµόσιο για εγκαυµατίες µε ποσοστό αναπη-
ρίας άνω του 67%, καθώς και δυνατότητα µεταγραφής φοιτητών
και επέκταση του προγράµµατος «Ψηφιακή Μέριµνα» σε πληγέν-
τες µαθητές, σπουδαστές και εκπαιδευτικούς. 

Θυµάστε, κύριοι συνάδελφοι, µετά την τραγωδία στο Μάτι να
επιδείχθηκε αντίστοιχη ολιστική προσέγγιση στήριξης των πλη-
γέντων; Ασφαλώς και όχι. Αυτές είναι οι διαφορές µας! Οι πολί-
τες, η µεγάλη και εν πολλοίς σιωπηρή πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, τις αντιλαµβάνεται και στέλνει τα µηνύµατά της χωρίς να
ασχολείται µε τις θορυβώδεις µειοψηφίες των συνωµοσιολόγων
και εκείνων που επενδύουν στις καταστροφές προκειµένου να
καλύψουν πολιτικά κενά και την αδυναµία τους να επιχειρηµατο-
λογήσουν για το καλό και την πρόοδο της χώρας. 

Μαζί µε την κοινωνική πλειοψηφία προχωρούµε µπροστά και
τα αλλάζουµε  όλα. Πορευόµαστε µαζί στο αύριο, κάνοντας την
πατρίδα µας πιο ανθεκτική στις προκλήσεις και εξασφαλίζοντας
ένα βιώσιµο µέλλον για τη νέα γενιά. 
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Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλεξιάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η παρουσία µόνο τεσσάρων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-

τίας στην Αίθουσα δείχνει τον ενθουσιασµό τους για τον ανασχη-
µατισµό. Ας µην ξύνω πληγές όµως σε µια δύσκολη µέρα σήµερα
για τη Νέα Δηµοκρατία. Ας µην ξύνω πληγές, ειδικά για τη σύν-
θεση αυτής της Κυβέρνησης.

Ας έρθω στα του νοµοσχεδίου. Ξέρετε, όταν η χώρα έχει πε-
ράσει µια περίοδο τόσων µεγάλων καταστροφών, τόσων απω-
λειών σε ανθρώπινες ζωές λόγω της πανδηµίας, σε καταστροφές
τόσο µεγάλης έκτασης, πρωτοφανούς στα χρονικά, της χώρας,
καθώς και της καταστροφής περιουσιών, σπιτιών, επιχειρήσεων,
θα περίµενε κανείς η Κυβέρνηση να αναλαµβάνει µια στοιχειώδη
ευθύνη συνεννόησης, ηπιότητας, διαλόγου. 

Άκουσα µε µεγάλη έκπληξη τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας -ο οποίος επιβραβεύτηκε κιόλας από τον Πρωθυπουργό, απ’
ό,τι είδα, αναλαµβάνοντας θέση ευθύνης- να µιλάει στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και να πανηγυρίζει για "κουλ-
τούρα διακυβέρνησης που ταιριάζει και αξίζει σε µια σύγχρονη
χώρα". Μετά από όλα αυτά που είδαµε, να πανηγυρίζει και να θε-
ωρεί ότι όλα έγιναν τέλεια! Δεν διαβάζει φαίνεται ούτε καν το
«ΒΗΜΑ», το οποίο έχει αρχίσει την αποδόµηση διότι κατάλαβαν
ακόµα και αυτοί και σε ένα πολύ καλό άρθρο σήµερα µιλούν για
«τον τραυµατισµένο κ. Μητσοτάκη».

Ο κ. Μητσοτάκης, όπως απέδειξε και µε τον ανασχηµατισµό,
δηµιουργεί ένα τεράστιο πολιτικό ερώτηµα που ελπίζω κάποιος
από την Κυβέρνηση ή από τη Νέα Δηµοκρατία να το απαντήσει
αργότερα. Αφού όλα έγιναν τέλεια στην πανδηµία, στην κατά-
σβεση των φωτιών κ.λπ., για ποιον λόγο οι αρµόδιοι Υπουργοί
άλλαξαν; Εκτός κι αν ο κ. Μητσοτάκης βρήκε τον «µουτζούρη»,
κατά το κοινώς λεγόµενο, αν βρήκαµε σε ποιους θα ρίξουµε την
ευθύνη. Αφού δεν υπάρχει κάποια ευθύνη, αφού δεν καταλάβαµε
τι έγινε λάθος από την Κυβέρνηση, γιατί άλλαξαν οι αρµόδιοι
Υπουργοί; 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πολύ σηµαντικό για
ένα κόµµα να διαθέτει συναίσθηση της πραγµατικότητας, αλλά
και ενσυναίσθηση. Δεν θέλω να αναλύσω το ένα και το άλλο,
αλλά είναι πολύ σηµαντικό να τα διαθέτει. Απέδειξε, δυστυχώς,
η Νέα Δηµοκρατία διά του εισηγητή της ότι δεν διαθέτει ούτε το
ένα ούτε το άλλο. Διότι αντί να αναζητήσει τον διάλογο, τη δια-
βούλευση, τον κοινό τόπο συναίνεσης, στην επιτροπή που συζη-
τήθηκε το νοµοσχέδιο ακούσαµε έναν αλαζονικό πολιτικό λόγο
ο οποίος εκφράζει τη Νέα Δηµοκρατία.

Πρέπει να αναζητούµε ειδικά σε περίοδο καταστροφών µια λο-
γική διαβούλευσης µε την κοινωνία. Διότι να θυµίσω ότι για αυτό
το τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο δεν έγινε κανένας διάλογος σε επί-
πεδο Βουλής. Δεν καλέσαµε καν τους αρµόδιους φορείς να το-
ποθετηθούν, ακόµα και τους φορείς, τους περιφερειάρχες, τους
δηµάρχους κ.λπ. που ανήκαν -δεν ξέρω αν ανήκουν ακόµα- στον
δικό σας ιδεολογικό χώρο. 

Ακούσαµε, λοιπόν, τον εισηγητή της Πλειοψηφίας να καταλο-
γίζει στην Αντιπολίτευση λόγο στείρο, ρόλο λαϊκιστή, πρωτόγονο
πολιτικό πολιτισµό και αδόκιµη κοινοβουλευτική συµµετοχή. Ε,
έλεος επιτέλους! Έλεος, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας! Στις πρόσφατες πυρκαγιές ακόµη και οι τυφλοί είδαν την
αχρηστία σας, το ξεγύµνωµα των αρίστων και του ξεχαρβαλω-
µένου επιτελικού κράτους σε όλο του το µεγαλείο! 

Η διαχείριση του γεγονότος µε τις φωτιές να σβήνουν στη θά-
λασσα έδειξε την ανεπάρκειά σας. Οι απίθανες δικαιολογίες που
ακολούθησαν, βλέποντας µποφόρ σε κατάσταση ηρεµίας και µε-
τρώντας αεροσκάφη που πετούν µόνο στη φαντασία σας, ενώ
δεν τα έβλεπαν και το κατήγγειλαν ακόµη και οι οµοϊδεάτες σας
στις περιφέρειες, ήρθαν να προστεθούν σε αυτό που ξέρετε
καλά να κάνετε από την πρώτη µέρα που αναλάβατε, στο διαζύ-
γιο µε την πραγµατικότητα στα δελτία ειδήσεων. Μπορώ να σας
θυµίσω πάρα πολλές περιπτώσεις σκανδαλώδους διαχείρισης,
ανεπάρκειας, απόκρυψης στοιχείων, µη απάντησης, µη ενηµέ-

ρωσης, περίεργων αναθέσεων και µιας σειράς σκανδαλωδών
διατάξεων. 

Δεν φτάνουν, όµως, µόνο αυτά. Ας έρθουµε στο νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα εδώ. Το νοµοσχέδιο, πολύ σωστά και αυτό
είναι το αυτονόητο, προβλέπει ακατάσχετο για πολλές περιπτώ-
σεις αποζηµιώσεων για ρητινοκαλλιεργητές, για το θέµα των επι-
χειρήσεων, για το θέµα των σπιτιών κ.λπ.. Έψαξα, κύριε Υπουρ-
γέ, το νοµοσχέδιο δεν είναι αποκλειστικά στη δική σας αρµοδιό-
τητα, είναι στη συναρµοδιότητα, έχει σχέση και µε το Υπουργείο
Οικονοµικών και µε το Υπουργείο Εργασίας. Δεν το βρήκα παρ’
ό,τι διαβάζω αρκετά χρόνια νοµοσχέδια, δεν το βρήκα. Θυµίστε
µου σας παρακαλώ πολύ το άρθρο που προβλέπει το σχετικό αί-
τηµα που θα βάλω. Πολύ σωστά, λοιπόν, και είναι το αυτονόητο,
έχετε µέσα στο νοµοσχέδιο διατάξεις για το ακατάσχετο των
αποζηµιώσεων και το αφορολόγητο. Δεν θέλω να συζητήσουµε
γι’ αυτό παραπάνω, είναι αυτονόητο. 

Αυτοί, όµως, οι οποίοι θα πάρουν αποζηµιώσεις επειδή κάηκε
το σπίτι τους, η επιχείρησή τους, το δάσος κ.λπ., για πείτε µου
σε ποιο άρθρο προβλέπεται το οτιδήποτε για τα χρέη τους στην
εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία, στις τράπεζες; Εκτός κι αν όλοι
αυτοί, σαν να µη συνέβη τίποτα στην περιοχή τους, θα πάνε να
κάνουν ρύθµιση χρεών ή θα τακτοποιήσουν από τα «λεφτόδεν-
τρα» που έµειναν άκαυτα τις υποχρεώσεις τους. 

Είναι απλό -και παράκληση προβλέψτε το είτε σήµερα είτε
αύριο- να παγώσουν οι υποχρεώσεις όσων είναι δικαιούχοι απο-
ζηµιώσεων από οποιαδήποτε αιτία τουλάχιστον για ένα έτος, µε
εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια, βεβαίως, για να µην κα-
τηγορηθώ για οτιδήποτε άλλο. 

Και βλέπω, κύριε Υπουργέ, µε µεγάλη χαρά ότι η Κυβέρνηση
παρ’ ότι σε ορισµένα θέµατα του «επιτελικού» κράτους δεν τα
πάει τόσο καλά, σε κάποια άλλα το «επιτελικό» κράτος είναι
παρόν και «τρέχει» υποθέσεις. 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε δύο προτάσεις.
Ήταν παρόν το καλοκαίρι για το θέµα της Εγνατίας Οδού, ένα

άλλο τεράστιο σκάνδαλο το οποίο τακτοποιήθηκε καλοκαιριά-
τικα, µέσα στον Αύγουστο, είναι παρόν το «επιτελικό» κράτος για
το θέµα της συµφωνίας «COSCO» - ελληνικού δηµοσίου. Θα σας
το θυµίζω κάθε φορά που θα ανεβαίνω στο Βήµα αυτό το σκάν-
δαλο, για το οποίο να ξέρετε ότι η ελληνική δικαιοσύνη, είτε µε
τον έναν τρόπο είτε µε τον άλλον, θα ασχοληθεί. 

Επίσης, θέλω να συγχαρώ το «επιτελικό» σας κράτος για το
εξής: Την Πέµπτη συζητήθηκε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υπο-
θέσεων και στις άλλες επιτροπές το νοµοσχέδιο. Φέρατε την τρο-
πολογία που συζητάµε σήµερα την Παρασκευή -δεν ήταν έτοιµο
το «επιτελικό» κράτος να µας τη φέρει την Πέµπτη στην επι-
τροπή- στις 20.00’ η ώρα το βράδυ και στις 18.30’ καταθέσατε
άλλη τροπολογία, του Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία θα συ-
ζητηθεί στο αυριανό νοµοσχέδιο! 

Δεν έχω παρά να συγχαρώ το «επιτελικό» σας κράτος, να συγ-
χαρώ όσους Υπουργούς έµειναν, να πω καλή δύναµη σε αυτούς
που έφυγαν και κυρίως να τονίσω αυτό που είπε ο σύντροφος
και φίλος, ο κ. Σπίρτζης, ότι δεν θα κάνουµε στρατηγική υποµονή
να φύγετε, θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να πέσετε όσο γί-
νεται πιο γρήγορα.

Ευχαριστώ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κυρία Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τον περ-

σινό δύσκολο, λόγω της πανδηµίας, χειµώνα η Ελλάδα βίωσε,
δυστυχώς, και ένα πάρα πολύ άσχηµο καλοκαίρι, ένα καλοκαίρι
µε έναν εξοντωτικό, τόσο σε ένταση όσο και σε διάρκεια, καύ-
σωνα και µε µια πολύ σκληρή µάχη µε εκατοντάδες πύρινα µέ-
τωπα. Η έκταση της καταστροφής ειδικά στην Εύβοια και στην
Αττική µαύρισε και τις καρδιές όλων µας. 

Σε αυτήν τη µάχη η προστασία της ανθρώπινης ζωής ήταν ο
πρώτος και αδιαπραγµάτευτος στόχος µας. Ευτυχώς, ο µηχανι-
σµός των έγκαιρων και συντονισµένων εκκενώσεων των περιο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18149



χών που κινδύνευαν λειτούργησε ως ασπίδα των συνανθρώπων
µας απέναντι στην πύρινη επέλαση. Έτσι, κατορθώσαµε να µη
θρηνήσουµε θύµατα, αν και χάσαµε τον Βασίλη, έναν ηρωικό
εθελοντή, στον οποίο χρωστάµε όλοι µας πολλά. Προστατέψαµε,
ωστόσο, χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Παρά την άµεση επέµβαση της Πολιτικής Προστασίας και τη
µεγάλη αυτοθυσία πυροσβεστών και εθελοντών, δυστυχώς πολ-
λοί συµπολίτες µας έχασαν τις περιουσίες τους, είδαν τους κό-
πους µιας ζωής να καταστρέφονται µπροστά στα µάτια τους. Η
απόγνωση τους είναι απόλυτα κατανοητή, γι’ αυτό και η πολιτεία
δεσµεύτηκε να είναι στο πλάι τους -και θα είναι- όπως, άλλωστε,
έκανε και µετά τις πληµµύρες του «Ιανού» στη Θεσσαλία και του
µεγάλου σεισµού της Σάµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση -όπως έχει τονίσει
και ο Πρωθυπουργός- δεν πρόκειται να αφήσει κανέναν πυρό-
πληκτο αβοήθητο και καµµία από τις πληγείσες περιοχές χωρίς
τις παρεµβάσεις που απαιτούνται για την αποκατάστασή τους.
Η ουσιαστική συµπαράσταση της πολιτείας καταδεικνύεται από
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που καλούµαστε να κυ-
ρώσουµε σήµερα. Τα µέτρα που αυτές προβλέπουν δεν αλλά-
ζουν σίγουρα τα όσα έγιναν, θα µας επιτρέψουν, όµως, να
απαλύνουµε τις επιπτώσεις τους και να αποτρέψουµε το να ξα-
νασυµβούν. 

Ειδικότερα, ανάµεσα σε όλα όσα προβλέπονται στις πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου της 5ης και της 13ης Αυγούστου βρί-
σκουµε αποζηµιώσεις µέσω αιτήσεων στην ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα arogi.gov.gr για τις πρώτες ανάγκες των νοικοκυριών για
οικοσκευή. Μέχρι στιγµής, σε λίγες µόνο ηµέρες, δηλαδή από
την έναρξη λειτουργίας της πλατφόρµας arogi.gov.gr, έχουν δια-
τεθεί περισσότερα από 10,4 εκατοµµύρια ευρώ. Το ύψος των
αποζηµιώσεων εξαρτάται από την έκταση των ζηµιών, αλλά και
τις ιδιαίτερες συνθήκες που επικρατούν σε κάθε οικογένεια. Εάν
είναι, για παράδειγµα, πολύτεκνη, αν περιλαµβάνει άτοµα µε ει-
δικές ανάγκες και άλλα. Βρίσκουµε, επίσης, οικονοµική ενίσχυση
για την επισκευή ή την αντικατάσταση οικοσκευής της κύριας
πληγείσας οικίας, όπως και για τα άτοµα που υπέστησαν τραυ-
µατισµό στη φυσική καταστροφή. Τα ποσά των παραπάνω οικο-
νοµικών ενισχύσεων αξίζει να σηµειωθεί ότι είναι αφορολόγητα,
ανεκχώρητα και ακατάσχετα. 

Βρίσκουµε, ακόµα, ρυθµίσεις για παροχή στεγαστικής συν-
δροµής σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα για την αποκατάσταση
κτηρίων, επιχορήγηση επιχειρήσεων και αγροτών που επλήγη-
σαν από την πυρκαγιά για την αντιµετώπιση των ζηµιών τους,
αναστολή όλων των εκκρεµών βεβαιωµένων και ληξιπρόθεσµων
φορολογικών υποχρεώσεων τόσο για τις επιχειρήσεις όσο και
για τα φυσικά πρόσωπα που επλήγησαν για περίοδο έξι µηνών,
αναστολή, επίσης για έξι µήνες, διενέργειας κάθε πράξης αναγ-
καστικής εκτέλεσης επί της κινητής ή ακίνητης περιουσίας των
πληγέντων, απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για κτίσµατα και αγροτε-
µάχια για τα έτη 2021 µέχρι και το 2023, ρύθµιση και αναστολή
εισφορών, επιδότηση ενοικίου συγκατοίκησης για την κάλυψη
δαπανών προσωρινής στέγασης των µόνιµων κατοίκων οι κατοι-
κίες των οποίων επλήγησαν από τις πυρκαγιές, όπως και τη δυ-
νατότητα πρόσληψης στο δηµόσιο ή στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα για άτοµα που υπέστησαν σοβαρά εγκαύµατα ή στα οποία
προέκυψε συγκεκριµένο ποσοστό αναπηρίας λόγω των πυρκα-
γιών. 

Παράλληλα, προβλέπονται µέτρα ενίσχυσης των φοιτητών
στην περίπτωση που αυτοί εµπίπτουν στην κατηγορία των πυρό-
πληκτων, καθώς και η σύσταση ταµείου κρατικής αρωγής µε τη
µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου. Το ταµείο αυτό θα
εποπτεύεται από τον Υπουργό Οικονοµικών και σκοπός του θα
είναι η χρηµατοδότηση προγραµµάτων και δράσεων στήριξης
και η ενίσχυση πληγέντων και από θεοµηνίες. 

Τώρα, ως προς την αποτελεσµατική προστασία και την ταχεία
αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σύµφωνα µε τις εν λόγω πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου κηρύσσονται αναδασωτέες οι καµένες εκτάσεις
εντός τριάντα ηµερών αντί των ενενήντα ηµερών που ίσχυε µέχρι
σήµερα και προωθείται η υπαγωγή των δασικών υπηρεσιών των
αποκεντρωµένων διοικήσεων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και

Ενέργειας. Πρόκειται για µία σηµαντική δοµική αλλαγή, καθώς
θα υπάγονται πλέον τα δασαρχεία στο Υπουργείο Περιβάλλον-
τος υπό τον αρµόδιο Υφυπουργό και τη Γενική Διεύθυνση Δα-
σών, έτσι ώστε να υπάρχει ένα ενιαίο εποπτικό κέντρο που θα
καθορίζει τη δασική µας πολιτική και θα εποπτεύει και τα δασαρ-
χεία. Προβλέπεται, επίσης, η επίσπευση των ειδικών δασοτεχνι-
κών έργων και η απλοποίηση της διαδικασίας έγκρισης απόληξης
των καµένων δένδρων και εισάγεται το ακατάσχετο των πληρω-
µών των εργατών τόσο από το δηµόσιο όσο και από τρίτους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε θέµατα όπως οι καταστρο-
φικές πυρκαγιές που ζήσαµε το καλοκαίρι, δεν χωρούν στείρα
αντιπολίτευση και κοµµατικές αντιπαραθέσεις. Η αλήθεια είναι
µία: Παρά τις πρωτόγνωρες συνθήκες που κλήθηκε να αντιµετω-
πίσει, η Κυβέρνηση κινήθηκε µε ταχύτητα και ευστοχία προστα-
τεύοντας το υπέρτατο αγαθό της ανθρώπινης ζωής. Σίγουρα τα
σπίτια που κάηκαν µε δυσκολία θα ξαναφτιαχτούν, αλλά θα ξα-
ναφτιαχτούν. Επίσης, τα δάση θα ξαναγίνουν έστω και µετά από
χρόνια. Οι ανθρώπινες ζωές, όµως, αν χάνονταν, δεν θα γυρνού-
σαν πίσω. 

Η βαρύτητα που δίνει η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγ-
µή της διακυβέρνησής της στην Πολιτική Προστασία αποτυπώ-
νεται πέρα από την επιτυχή λειτουργία του τηλεφωνικού κέντρου
112 που θα αποτελέσει παρακαταθήκη για το µέλλον, και στις
σηµαντικές επενδύσεις που έχει ήδη κάνει σ’ αυτόν τον τοµέα.
Μια απλή σύγκριση ανάµεσα στο 2018 και στο 2021 είναι αρκετή.
Οι δαπάνες της Πολιτικής Προστασίας το 2018 αναλογούσαν σε
400 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ σήµερα έχουν αυξηθεί κατά 56% αγ-
γίζοντας τα 616 εκατοµµύρια ευρώ. Αντίστοιχα οι εργαζόµενοι
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας αυξήθηκαν κατά 15,6% σε σύγ-
κριση µε το 2018 τη στιγµή που τα εναέρια µέσα πυρόσβεσης
αυξήθηκαν κατά 45%. 

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως η κλιµατική
αλλαγή απαιτεί να τα αλλάξουµε όλα: τον τρόπο µε τον οποίο
µετακινούµαστε, τον τρόπο µε τον οποίο παράγουµε ενέργεια,
τον τρόπο µε τον οποίο κτίζουµε τα σπίτια µας. Γι’ αυτό και η Κυ-
βέρνηση εξασφάλισε 18,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από το σχέδιο
«Ελλάδα 2.0» και από τους πόρους του ΕΣΠΑ, έτσι ώστε ένας
από τους τέσσερις βασικούς πυλώνες του πρώτου σχέδιο ανά-
καµψης να αφορά στην πράσινη οικονοµία. 

Πέρα από τους αριθµούς και πάνω από όλα πρέπει να είµαστε
όλοι ενωµένοι απέναντι σε τόσο µεγάλες οικολογικές καταστρο-
φές, επειδή µόνο έτσι θα µπορέσουµε να επιτύχουµε σηµαντι-
κούς εθνικούς στόχους όπως η αντιµετώπιση της κλιµατικής
κρίσης, που τόσο έντονα έκανε την παρουσία της φέτος στη
χώρα µας, δυστυχώς. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αλήθεια, κύριε Υπουργέ; Ο Θανάσης Πλεύρης Υπουργός Υ-

γείας; Να σας διαβάσω τι έλεγε πριν από λίγα χρόνια; «Όταν
είσαι εδώ δεν θα υπάρχουν κοινωνικές παροχές, δεν θα µπορείς
να φας, να πιεις, δεν θα µπορείς να πας στο νοσοκοµείο. Η κό-
λαση πρέπει να φαντάζει παράδεισος σε αυτό που θα ζουν εδώ».
Αυτός ο άνθρωπος µπορεί να είναι Υπουργός Υγείας; Δεν υπάρ-
χει όρκος του Ιπποκράτη, δεν υπάρχει ανθρωπισµός, δεν υπάρ-
χουν διεθνείς συνθήκες και βάλατε αυτόν τον άνθρωπο Υπουργό
Υγείας; Πιστεύετε ότι οι πολίτες θα αισθάνονται ασφάλεια µ’
αυτή την επιλογή του Πρωθυπουργού; 

Στο Twitter του ζήτησαν να ανακαλέσει. Είπε ότι ήταν παλιά δή-
λωση. Και ήταν, όντως, παλιά δήλωση, αλλά δεν ανακάλεσε.
Κατά την άποψή µας, έχετε δύο επιλογές. Η πρώτη επιλογή είναι
να ανακαλέσει τώρα, πριν από την ορκωµοσία. Η άλλη επιλογή
είναι να αναιρέσει την απόφασή του ο κ. Μητσοτάκης, γιατί δεν
είναι δυνατόν σε ευρωπαϊκή χώρα να υπάρχει Υπουργός Υγείας
που έχει πει αυτά τα πράγµατα!

Υπάρχουν στιγµές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, moments τα
λένε οι Άγγλοι, όπου καταλαβαίνεις ότι κάτι ριζικά αλλάζει στο
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πολιτικό και στο κοινωνικό κλίµα. Μία στιγµή, ένα moment ήταν
το «Μπλερ moment». Ήταν ο πόλεµος στο Ιράκ, υπήρχε το Α-
µπού Γκράιµπ και οι βασανισµοί, υπήρχαν οι εικόνες για το πώς
κακοµεταχειρίζονταν τους Ιρακινούς στρατιώτες. Σε µια συνέν-
τευξη, όταν ρώτησαν τον Μπλερ «τι λέτε γι’ αυτό;», ο Μπλερ απά-
ντησε: «Μην ξεχνάτε ότι από τους βασανισµούς µαθαίνουµε πολ-
λές πληροφορίες». Ήταν η στιγµή που πάρα πολλοί Βρετανοί κα-
τάλαβαν ότι κάτι έχει αλλάξει, ότι οποιοδήποτε ηθικό στοιχείο
είχε αυτός ο άνθρωπος χάθηκε. Και από εκεί, ξεκίνησε η κατρα-
κύλα, που µάθαµε ότι δεν υπήρχαν όπλα µαζικής καταστροφής
και ποτέ δεν επέστρεψε ο Τόνι Μπλερ. 

Βλέπουµε τα αποτελέσµατα τώρα στο Αφγανιστάν, που νοµί-
ζουν οι δυτικές δηµοκρατίες ότι µπορούν να βοµβαρδίζουν, να
κάνουν επεµβάσεις και θα έχουν στήριξη από τον λαό. Και όλοι
έχουν συµµετάσχει σ’ αυτό και οι ελληνικές κυβερνήσεις. Είναι
απάντηση σ’ αυτό που γίνεται στο Αφγανιστάν το να µην δεχό-
µαστε κανέναν µετανάστη; Έχει σχέση µε τον ευρωπαϊκό πολιτι-
σµό, τον πραγµατικό, όχι των σηµερινών κυβερνήσεων; Πιέζει η
Κυβέρνηση για µια άλλη πολιτική την Ευρώπη που έχει τεράστιες
ευθύνες, µαζί µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής βέβαια;
Πιέζει για µια διαφορετική πολιτική; Δεν νοµίζω. Συνεχίζεται η
ίδια πολιτική, συνεχίζονται οι βοµβαρδισµοί και κανένας δεν µπο-
ρεί να πιστέψει ότι θα έχει υποστήριξη απ’ αυτούς τους λαούς,
όσο και καταστροφικοί και να είναι οι Ταλιµπάν, όσο απεχθείς και
να είναι. 

Φέτος το καλοκαίρι, τηρουµένων των αναλογιών, είχαµε το
«Μητσοτάκης moment», τη στιγµή του κ. Μητσοτάκη στη συνέν-
τευξη για τις φωτιές, που καταλάβαµε όλοι ότι δεν είχε καταλάβει
τίποτα. Για τις καταστροφές που περιέγραψαν και ο Βαγγέλης
Αποστόλου και ο Χρήστος Σπίρτζης, για αυτές τις τεράστιες κα-
ταστροφές, δεν φάνηκε να αισθάνθηκε ότι έγινε κάτι πολύ σο-
βαρό. 

Εγώ δεν θα µιλήσω για τις καταστροφές. Θα µιλήσω για τις
προτάσεις, που δέχθηκε τον Γκολντάµερ και την επιτροπή του
και δεν έκανε τίποτα. Μας είπε ότι κάποια πήρε απ’ αυτά, ενώ
είχε δεσµευτεί ότι ο Γκολντάµερ είναι µια συναινετική λύση να
µάθουµε κάποτε, να µπορούµε να αισθανόµαστε ότι κάτι µπορεί
να αλλάξει.

Ότι ο κόσµος πρέπει να έχει ιδιωτική ασφάλεια, είναι αυτή
λύση; Ότι θα αναθέσουµε, όπως είπε ο εισηγητής µας, σε ιδιώτες
να κάνουν αναδάσωση είναι λύση, αντί να πούµε µε σιγουριά ότι
κανένας ιδιώτης δεν µπαίνει εκεί που έχουν γίνει οι φωτιές; 

Όλες οι κινήσεις σας δείχνουν ότι δεν έχετε καταλάβει το µέ-
γεθος της κλιµατικής κρίσης, ότι δεν είναι µόνο φυσικό φαινό-
µενο, αλλά είναι και οι άνθρωποι που την έχουν δηµιουργήσει και
το µοντέλο τους, ότι είναι η ιδιοτέλεια και το ιδιωτικό µοντέλο
που έχει δηµιουργήσει αυτό το κλίµα. Και τι κάνετε σε νοµοσχέ-
διο που φέρνετε µετά από άλλο νοµοσχέδιο; Φαίνεται ότι και πάλι
δεν έχετε καταλάβει τίποτα. Όταν είχαµε τριάντα έξι φορείς δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών, που τους συγχωνεύετε σε
είκοσι τέσσερις και τους βάζετε κάτω από έναν Ενιαίο Φορέα Ορ-
γανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, ου-
σιαστικά τι λέτε; Το αποκεντρωµένο συµµετοχικό µοντέλο δια-
χείρισης αντικαθίσταται από ένα µοντέλο αυστηρά ελεγχόµενο
από το κεντρικό κράτος, χωρίς πραγµατική συµµετοχή της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, των ΜΚΟ, των παραγωγικών φορέων και της
κοινωνίας των πολιτών. 

Αυτό είναι το µοντέλο σας. Το µοντέλο σας που δεν έµαθε τί-
ποτα ούτε αυτό το καλοκαίρι, ότι αν είναι να αντιµετωπίσουµε
την κλιµατική κρίση, πρέπει να ενεργοποιήσουµε τους πάντες,
αντί να λέµε ότι όλα θα τα λύσει το επιτελικό κράτος, που φάνηκε
ότι δεν µπορεί. Αυτό εµείς µάθαµε. Μάθαµε πόσο σηµαντικοί
ήταν οι άνθρωποι που ήταν εκεί, οι νέοι, οι εθελοντές, οι δασάρ-
χες που έχουν απαξιωθεί, που ξέρουν σαν το πίσω µέρος του χε-
ριού τους πού είναι το ρυάκι, πού είναι το µονοπάτι, πού πρέπει
να πάει η Πυροσβεστική. Αυτοί το ξέρουν, δεν µπορεί να το ξέρει
το κεντρικό κράτος. Αντί να το καταλάβετε αυτό και να έρθετε
να πείτε «συγγνώµη, µάθαµε κάτι, πρέπει να αλλάξουµε το µον-
τέλο», συνεχίζουµε µε µια αντιµετώπιση που δηµιουργεί ανασφά-
λεια στους πολίτες. Γιατί, όταν αφήνουµε «παραθυράκια», όπως
σας ανέπτυξε ο κ. Αποστόλου, σε αυτό το νοµοσχέδιο και όπως

και ο κ. Φάµελλος σας ανέπτυξε σε ένα νοµοσχέδιο πριν από τις
διακοπές, µε παρόµοια «παραθυράκια» για τις δασικές εκτάσεις,
τι ασφάλεια να αισθάνεται ο πολίτης, ότι δεν θα έχουµε και άλλες
τέτοιες επιπτώσεις;

Ο κ. Μητσοτάκης είχε τρία συνθήµατα για να κερδίσει τις εκλο-
γές του 2019. Το ένα ήταν η ασφάλεια. Εγώ βλέπω ανασφάλεια
παντού. Παντού, όµως! Οι πολίτες αισθάνονται ότι δεν µπορούν
να προγραµµατίσουν γιατί δεν ξέρουν από πού θα έρθει το επό-
µενο κακό. 

Τι να πούµε, για την υγεία, που το ΕΣΥ δεν το πιστεύετε; Και
πολλές άλλες κυβερνήσεις, που και αυτές δεν το πίστευαν, έκα-
ναν όµως κάποιες κινήσεις γι’ αυτό. Τώρα, µέσα στην πανδηµία,
φέρνετε συγχωνεύσεις; Πραγµατικά, θεωρείτε ότι µε τις συγχω-
νεύσεις αυτή τη συγκεκριµένη εποχή θα αισθανθούν οι πολίτες
µεγαλύτερη ασφάλεια, όταν δεν έχετε δώσει τίποτα στην πρω-
τοβάθµια υγεία για να µπορεί να αντιµετωπίσει τους άνω των
ογδόντα χρονών, όπου είναι πολύ µεγάλο το ποσοστό ακόµα που
δεν είναι εµβολιασµένοι; Θα µπορούσε ένα αποκεντρωµένο σύ-
στηµα πρωτοβάθµιας υγείας να τους βοηθήσει να εµβολιαστούν,
γιατί οι πιο πολλοί απ’ αυτούς που είναι πάνω από ογδόντα χρο-
νών δεν είναι αντιεµβολιαστές. 

Όµως, κάνετε λάθη και για τους εµβολιασµένους και γι’ αυ-
τούς που είναι αντιεµβολιαστές. Στους εµβολιασµένους δηµιουρ-
γήσατε την εικόνα ότι όλα καλά, κάντε το εµβόλιο και τελείωσε.
Μεγάλο λάθος! Μεγάλο λάθος, γιατί έβαλε τους εµβολιασµένους
σε αντίθετη ροπή µε αυτούς που είναι αρνητές. Και τους αρνητές
δεν προσπαθήσατε να τους πείσετε µε µια τεράστια καµπάνια,
δεν ζητήσατε τη βοήθεια της Αντιπολίτευσης, να κάνουµε µαζί
µια καµπάνια, να πείσουµε τον κόσµο για να γίνουν οι εµβολια-
σµοί, που ο ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζει ως το βασικό µέτρο αντιµετώπι-
σης αυτής της κρίσης. Γιατί; Γιατί δεν πιστεύετε ούτε στο εθνικό
σύστηµα υγείας ούτε πιστεύετε στον σχεδιασµό και αυτό δηµι-
ουργεί ανασφάλεια. 

Πάµε τώρα στα πανεπιστήµια και αυτό που έγινε µε τους «κοµ-
µένους». Το αφήγηµα της Κυβέρνησης είναι «γιατί να πάνε τριά-
ντα φοιτητές για εναλλακτική κηπουρική στο πανεπιστήµιο του
Άνω Βλάτου;». Αυτό, καταλαβαίνω, είναι το βασικό σας επιχεί-
ρηµα. Μα, τα αποτελέσµατα δεν είναι αυτά. Πώς µπορείτε να δι-
καιολογήσετε το γεγονός ότι ένα εξαιρετικό τµήµα, το Φυσικό
Ηρακλείου, που είχε εκατόν πενήντα τόσες θέσεις, θα πάνε
τριάντα τέσσερις; Γιατί να γίνει αυτό και να µην πάνε περισσότε-
ροι στο τµήµα του Φυσικού του Πανεπιστηµίου Κρήτης, που είναι
ένα εξαιρετικό τµήµα; Μπορεί και τους φοιτητές που έχουν χα-
µηλότερους βαθµούς να τους εξελίξει, να τους βοηθήσει. Δεν
δηµιουργεί αυτό µια ανασφάλεια στην κοινωνία; Δεν δηµιουργεί
την αίσθηση της ανισότητας, που είναι η άλλη πλευρά του ίδιου
νοµίσµατος της ανασφάλειας; Γιατί λέτε ότι το πανεπιστήµιο
είναι για τους λίγους και οι άλλοι θα πρέπει να βρουν στην ελεύ-
θερη αγορά, µε χαµηλούς µισθούς, όποια προοπτική θα µπορέ-
σουν να βρουν.

Δεν είναι ανασφάλεια αυτό; 
Δεν πρέπει να έχουµε έναν πολύ διευρυµένο ορισµό της ασφά-

λειας; Η ασφάλεια στη γειτονιά, βεβαίως η ασφάλεια ενάντια
στην εγκληµατικότητα, αλλά στο ότι θα έχεις συντάξεις -θα το
συζητήσουµε αύριο και µεθαύριο αυτό- ότι θα µπορέσεις να
βρεις δουλειά, ότι θα έχεις µια προοπτική επαγγελµατικής ανό-
δου, ότι θα υπάρχει ένα σύστηµα υγείας, ότι θα υπάρχει φρον-
τίδα στο σπίτι, ότι όπως οι άλλες χώρες στην Ευρώπη θέλουµε
να αυξήσουµε τον αριθµό των παιδιών µας που πάνε στα πανε-
πιστήµια για τη µόρφωση; 

Η µόρφωση για µας είναι αυταξία, ανεξαρτήτως τι αποτελέ-
σµατα έχει στην ανάπτυξη; Είναι θετικό πράγµα από µόνο του.
Αυτό έχω προσπαθήσει στις οµιλίες µου να πω στην κ. Κεραµέως
και δεν καταλαβαίνει. Δεν είναι εργαλειακό πράγµα η εκπαίδευ-
ση, είναι κάτι που σε ασφαλίζει, γιατί έχεις γνώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόµαστε νέες αξίες, µετά
από την τριπλή κρίση, την κλιµατική, την οικονοµική και την υγει-
ονοµική. Πρέπει να ξαναβρούµε τι σηµαίνει συµµετοχή και αλλη-
λεγγύη και πώς ενεργοποιούµε µια ολόκληρη κοινωνία. Χρειαζό-
µαστε ένα καινούργιο µοντέλο, και παραγωγής και κατανάλω-
σης, µε συγκεκριµένα µέτρα για να αντιµετωπίσει την κλιµατική
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αλλαγή, µε την πρόληψη, µε διαφορετικό τρόπο να παράγεις
ακόµα και τις εναλλακτικές µορφές σε µικρότερο µέγεθος. Πρέ-
πει να σκεφτούµε µαζί τι µπορείς να κάνεις σε αυτό το παραγω-
γικό µοντέλο. Και της κατανάλωσης. 

Γίνεται αυτό να λύσει όλα τα προβλήµατα στον ιδιωτικό τοµέα;
Το πιστεύετε πραγµατικά; Πιστεύετε, δηλαδή, ότι ο ιδιωτικός το-
µέας, που θέλει την ανάπτυξη γιατί έτσι βγάζει κέρδος, µπορεί
να είναι ο βασικός µοχλός που αντιµετωπίζει την κλιµατική αλ-
λαγή; 

Νέες αξίες, νέο µοντέλο, νέα κυβέρνηση. Η στιγµή Μητσοτάκη
-να το θυµηθείτε- είναι το καλοκαίρι του 2021. Είναι η στιγµή που
πάρα πολλοί κατάλαβαν ότι κάτι δεν πάει καθόλου καλά ούτε µε
το επιτελικό κράτος ούτε µε το σύστηµα υγείας ούτε µε την αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. Κατάλαβαν οι πολίτες, δη-
λαδή -σιγά σιγά θα φανεί αυτό- ότι θέλουµε νέες αξίες, ένα νέο
µοντέλο ανάπτυξης και µια νέα κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ και

συζητάµε µετά από µια πρωτοφανή αποτυχία του µηχανισµού
πολιτικής προστασίας, αλλά και της πολιτείας συνολικά να προ-
στατέψει τον φυσικό πλούτο της χώρας, καθώς και τις περιου-
σίες χιλιάδων οικογενειών. Αποτυχία οµολογείται όχι µόνο από
την υπερεπάρκεια πόρων, για την οποία µας διαβεβαίωνε ο κ.
Σκέρτσος, ούτε βεβαίως και από τη συγγνώµη του Πρωθυπουρ-
γού και την αναφορά του σε αδυναµίες. Αποτυχία οµολογείται
από τα δεδοµένα των καταστροφών, από το ρεκόρ των καµένων
εκτάσεων στη χώρα. Αποτυχία διαπιστώνεται από την ίδια την
κοινωνία, που οδήγησε τον Πρωθυπουργό σε έναν ανασχηµατι-
σµό κυριολεκτικά οπερέτας. 

Το πρώτο που διαπιστώνουµε είναι ότι δικαιωνόµαστε, όταν
από την πρώτη στιγµή ζητούσαµε την παραίτηση των συγκεκρι-
µένων αυτών προσώπων, τα οποία ήρθε εκ των υστέρων ο Πρω-
θυπουργός και αντικατέστησε. Δικαιωνόµαστε, επίσης, και όταν
είχαµε επισηµάνει από την αρχή-αρχή ότι η πολιτική προστασία
θα έπρεπε να έχει µια θεσµική θέση στην πολιτεία πολύ ανώτερη
από την αρχική, που όπως θυµάστε ήταν µια απλή Γενική Γραµ-
µατεία στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και στη συνέχεια
ένα Υφυπουργείο. Τώρα, το γεγονός ότι καθιερώνεται πια Υ-
πουργείο µάς οδηγεί στο να διαπιστώσουµε την πικρή δικαίωση
των θέσεών µας. 

Βέβαια, δεν αρκεί ο διορισµός ενός πρώην στρατιωτικού, όσο
άξιος και αν είναι, σε αυτήν τη θέση του Υπουργού. Είναι κάτι
πολύ πιο σύνθετο και περίπλοκο η κοινωνική ή η πολιτική προ-
στασία από ένα «αποφασίζουµε και διατάσσουµε». Απαιτεί µεθό-
δευση στο επίπεδο της πρόληψης, δικτύωση, συνεννόηση µε τις
τοπικές κοινωνίες, µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, ανοιχτό
πνεύµα. Απαιτεί, όπως επιβάλλουν οι καιροί, δικτύωση. Μπορεί
όταν εκδηλώνεται η πυρκαγιά ή γενικότερα η κρίση να υφίσταται
µια κατάσταση ανάγκης και εκεί πιθανόν να χρειάζεται ένας άν-
θρωπος αποφασιστικός, αλλά δεν αρκεί αυτό. Το ζητούµενο είναι
τι έχει γίνει πριν. Είναι αυτό ακριβώς το κενό που διαπιστώσαµε
σε αυτές τις πυρκαγιές οι οποίες κατέστρεψαν ένα εκατοµµύριο
τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. 

Το 2007 η κυβέρνησή σας µιλούσε για τον «στρατηγό άνεµο»,
το 2021 µάς µιλά για την κλιµατική αλλαγή. Θυµάµαι ότι λέγατε
τότε «κλιµατική αλλαγή ή πράσσειν άλογα», όταν αναφερόσα-
σταν µε ειρωνεία στις θέσεις τότε της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ και
του Γιώργου Παπανδρέου προσωπικά, όταν ουσιαστικά πριν από
είκοσι χρόνια είχαν θέσει το θέµα της κλιµατικής αλλαγής. 

Αλλά η κλιµατική αλλαγή δεν είναι τοπικό φαινόµενο. Στην
Ισπανία, για παράδειγµα, οι καµένες εκτάσεις το 2021 ήταν κοντά
στα τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα, στη Γαλλία λίγο πάνω από
διακόσιες χιλιάδες, στην Πορτογαλία κάτω από διακόσιες χιλιά-
δες. Εκεί δεν τους επηρέασε η κλιµατική αλλαγή; 

Αν δεν σκύψουµε πολύ προσεκτικά να δούµε το πρόβληµα,
στο επίπεδο των πυρκαγιών τώρα, δεν θα καταλάβουµε τι συµ-

βαίνει. Τον Ιανουάριο απηύθυνα ερώτηση στον κ. Χαρδαλιά για
το σχέδιο «Βορέας» και τις χιονοπτώσεις. Τότε, προσπαθώντας
να µου απαντήσει ο τέως Υφυπουργός, µου παρέθετε σχέδια.
Είχε µάλιστα φέρει και κάποιους τόµους, τους οποίους τους κρά-
δαινε. Σχέδια για τις χιονοπτώσεις, για τις πληµµύρες, για τις
πυρκαγιές, τόµοι ολόκληροι. Του απάντησα τότε ότι σ’ αυτόν τον
τόπο έχουµε χορτάσει από σχέδια και ότι η βούληση εφαρµογής
των σχεδίων, η µεθοδική δουλειά και η συνέχεια στη δράση της
διοίκησης είναι αυτά που λείπουν. Και δυστυχώς, δικαιώθηκα
λίγο αργότερα. 

Κατά κόρον έχει γίνει λόγος για τις αντιπυρικές ζώνες, κατά
κόρον έχει γίνει λόγος ότι δεν διανοίξαµε δρόµους µέσα στα
δάση, κατά κόρον έχει γίνει λόγος ότι δεν έχουµε καθαρίσει τα
δάση. Πράγµατι, όλα αυτά συνετέλεσαν αποφασιστικά στην έκ-
ταση των πυρκαγιών. Γιατί; Γιατί η πυρκαγιά κατά βάση γίνεται
καταστροφική όταν ξεκινάει και συνεχίζεται από κάτω. Τα πυρο-
σβεστικά µέσα τα εναέρια, για τα οποία επαίρεται η Κυβέρνηση
-και καλά κάνει από µια άποψη- ότι ξόδεψε πάρα πολλά λεφτά
για να τα εξασφαλίσει στη χώρα, υπολείπονται κατά πολύ σε
αποτελεσµατικότητα όταν ξεσπάσει πυρκαγιά από τις εναέριες
δυνάµεις, αλλά δεν είναι και καθόλου αποτελεσµατικά όταν πια
εκδηλώνεται µια πυρκαγιά στις συνθήκες που εκδηλώθηκε, ενός
καύσωνα και σε πολλές περιπτώσεις µε ανέµους. Τότε πρέπει να
έχει καθαριστεί το δάσος. Σε υψηλές θερµοκρασίες το νερό που
πέφτει από πάνω εξατµίζεται στην ουσία πριν καν φτάσει στο
έδαφος. Άρα, εδώ πέρα φαίνεται η αξία της πρόληψης. 

Άλλη κοινοβουλευτική ερώτηση είχα απευθύνει στον κ. Χαρ-
δαλιά στις 26 Μαΐου, µε αφορµή τότε τις πυρκαγιές στα Γεράνεια
Όρη. Είχε ξεσπάσει η πυρκαγιά αυτή πάρα πολύ νωρίς και θο-
ρυβήθηκα από το γεγονός ότι µόλις το προηγούµενο φθινόπωρο
πάλι είχαν καεί τα Γεράνεια Όρη από την άλλη πλευρά. Και ρω-
τούσα, λοιπόν, πόσα χιλιόµετρα αντιπυρικών ζωνών έχουν ανοί-
ξει ανά έτος σε κάθε νοµό της χώρας τα τελευταία είκοσι χρόνια.

Η ερώτηση απευθυνόταν σε πολλά Υπουργεία, γιατί είχε κι
άλλα στοιχεία. Πήρα κάποια αποσπασµατικά οικονοµικά στοιχεία
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, κάποια ελλιπή στοιχεία από
το Υπουργείο Εσωτερικών. Απάντηση στο ερώτηµα δεν πήρα και
δεν νοµίζω ότι είχε καµµία πρόθεση το Υπουργείο να αποκρύψει
τα στοιχεία. Είναι ότι δεν έχουµε στοιχεία, κύριε Αποστόλου.
Όπως λέγαµε και για τις αναδασώσεις, δυστυχώς το ξεχαρβά-
λωµα εδώ και πάρα πολλά χρόνια της ελληνικής δηµόσιας διοί-
κησης ουσιαστικά έχει δηµιουργήσει µια κατάσταση όπου πάµε
να ασκήσουµε πολιτική χωρίς να έχουµε στοιχεία στα χέρια µας.
Υπό αυτές τις προϋποθέσεις η άσκηση πολιτικής είναι αδύνατη.

Βέβαια, εκτός από τις ελλείψεις σε πόρους και σε µεθοδική
δουλειά, σε επίπεδο πρόληψης καµµία αλλαγή και σε θεσµικό
επίπεδο. Από το ξεκαθάρισµα αρµοδιοτήτων που έταζε την
άνοιξη και µετά τη «Μήδεια» ο Πρωθυπουργός µέχρι σήµερα
έχουµε εξαγγελίες και µεγαλοστοµίες. Δεν είδαµε κανένα ξεκα-
θάρισµα αρµοδιοτήτων. 

Βέβαια, το γεγονός ότι µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου µεταφέρονται οι αρµοδιότητες των δασικών υπηρεσιών στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας δεν µας λέει απολύτως
τίποτα. Πραγµατική πρόληψη και αποτελεσµατική αντιµετώπιση
θα υπάρξει όταν θα έχουµε µια αποκέντρωση σε αυτές τις αρ-
µοδιότητες, βέβαια µε έναν σοβαρό έλεγχο από την πολιτεία, µε
αξιολόγηση και αξιοποίηση όλων των δυνάµεων.

Αντ’ αυτού, σήµερα µας φέρνει η Κυβέρνηση πάλι σκόρπιες
και προβληµατικές διατάξεις, διατάξεις µακριά από την κοινωνία,
µακριά από αυτούς που θα κληθούν να τις εφαρµόσουν και µα-
κριά και από αυτούς που θα ζήσουν τις συνέπειές τους, µακριά
από την επιστηµονική κοινότητα, από τις καλές πρακτικές σε διε-
θνές επίπεδο, µακριά από κάθε σοβαρή και µεθοδική διαβού-
λευση και έρευνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την τοπο-
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θέτησή µου αναφορικά µε το σχέδιο νόµου που συζητάµε σή-
µερα, θα ήθελα να τονίσω ότι δεν υπάρχει Ελληνίδα και Έλληνας
πολίτης που να µην επιθυµεί να εκφράσει τις θερµές ευχαριστίες,
την εκτίµηση, αλλά και την ευγνωµοσύνη του στις γυναίκες και
τους άνδρες της Πυροσβεστικής, στους εθελοντές πυροσβέστες
και τις υπεράνθρωπες προσπάθειες που έκαναν στο πεδίο της
πύρινης λαίλαπας. Όλοι αναγνωρίζουµε τον τιτάνιο αγώνα τους
ώστε να αναχαιτίσουν τις πυρκαγιές και να περιορίσουν το εύρος
της ζηµιάς, τόσο στο φυσικό περιβάλλον όσο και στους οικι-
σµούς. Το ίδιο εκφράζουµε και στα στελέχη της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, του Λιµενικού Σώµατος για την επιτυχή εκκένωση των
περιοχών. Έτσι, ευτυχώς, δεν θρηνήσαµε θύµατα, επιτυγχάνον-
τας τον βασικό και πρωταρχικό στόχο που δεν ήταν άλλος από
την προστασία της ανθρώπινης ζωής. Δυστυχώς είχαµε µία απώ-
λεια για την οποία όλοι µας εκφράζουµε τα βαθιά και ειλικρινή
µας συλλυπητήρια στους οικείους του εθελοντή πυροσβέστη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον περασµένο µήνα η χώρα
µας χτυπήθηκε σφοδρά από την ταυτόχρονη εκδήλωση εκατον-
τάδων πυρκαγιών. Όπως δήλωσε στην επιτροπή ο Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκας, σύµφωνα µε τα στοιχεία
για το πρώτο διάστηµα του Αυγούστου στη χώρα µας εκδηλώ-
θηκαν χίλιες διακόσιες εβδοµήντα εννιά πυρκαγιές. Η Γενική Κυ-
βέρνηση, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, οι αρµόδιοι
Υπουργοί και οι σχετιζόµενες κρατικές υπηρεσίες κλήθηκαν να
διαχειριστούν µια εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία. Οι κάτοικοι των
περιοχών όπου εκδηλώθηκαν τα φαινόµενα δοκιµάστηκαν σκλη-
ρά και όλοι µας νιώσαµε την οδύνη που αισθάνεται κάποιος
µπροστά σε µια µεγάλη φυσική καταστροφή.

Αποτελεί, πιστεύω, κοινό τόπο η θέση ότι η συµπεριφορά της
φύσης δεν είναι κάτι που µπορούµε εύκολα να ελέγξουµε και
πολλές φορές δεν είναι βέβαιο αν όσα έχουµε κάνει για να την
αντιµετωπίσουµε είναι αρκετά, ιδιαίτερα τώρα που τα αποτελέ-
σµατα της κλιµατικής κρίσης γίνονται περισσότερο αισθητά και
ορατά. Ξέρουµε ότι η πολιτική για το περιβάλλον και την προ-
στασία του πρέπει να βρίσκονται στο επίκεντρο, κάτι που οφεί-
λουµε να πούµε ότι η σηµερινή Κυβέρνηση το έχει κάνει στην
πράξη, αναλαµβάνοντας σηµαντικές πρωτοβουλίες µε εµβληµα-
τική αυτή την απολιγνιτοποίηση της χώρας. 

Αυτό, όµως, που είναι εξίσου σηµαντικό µε την πρόληψη και
την προετοιµασία είναι να µπορούµε να δρούµε άµεσα για την
επούλωση των πληγών που αφήνουν πίσω τους τέτοια είδους
φαινόµενα. Άλλωστε είναι και το πρώτο πράγµα που ζητούν οι
πολίτες από την πολιτεία, την παρουσία του κράτους στα δύ-
σκολα. 

Σίγουρα δεν µπορείς να κάνεις πολλά για την εκδήλωση ενός
παρατεταµένου καύσωνα. Μπορείς, όµως, να αποκαταστήσεις
γρήγορα και µε αποτελεσµατικότητα τις συνέπειες µιας πυρκα-
γιάς που προήλθε από άσχηµες καιρικές συνθήκες, αφού βέβαια
αντιµετωπίσεις το ίδιο το φαινόµενο κατά τη διάρκεια της εκδή-
λωσής του. Κι αν αυτό στη χώρα µας δεν ήταν µέχρι πρότινος
κανόνας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη έχει αποδείξει ότι µπορεί να γίνει.

Τα αντανακλαστικά που δείχνει αυτή η Κυβέρνηση τα τελευ-
ταία δύο χρόνια µέσα από τον σωστό συντονισµό και την ορθή
οργάνωση αποδεικνύουν ότι το κράτος οφείλει και µπορεί να
είναι δίπλα στον πολίτη, ξέρει πως να τον προστατεύσει και να
παίρνει τις κατάλληλες αποφάσεις για να τον στηρίξει όπου και
όποτε χρειάζεται.

Καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε δύο Πράξεις Νοµοθετικού
Περιεχοµένου για την πρόληψη του φαινοµένου των φυσικών κα-
ταστροφών, αλλά και την αντιµετώπιση των πολλών συνεπειών
που είχαν οι πυρκαγιές στα οικοσυστήµατα, καθώς και µέτρα
στήριξης των συµπολιτών µας. 

Αναφέροµαι και εγώ εν τάχει σε ορισµένες από αυτές τις ρυθ-
µίσεις που θα συµβάλλουν στην πρόληψη, την προστασία, αλλά
και την αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, όπως είναι
η µείωση του χρόνου κήρυξης των καµένων εκτάσεων ως ανα-
δασωτέων από ενενήντα µέρες σε τριάντα, υπαγωγή των δασι-
κών υπηρεσιών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας για
την αποτελεσµατικότερη διοίκηση, εισαγωγή του θεσµού ανάδο-
χου αναδάσωσης, για να δοθεί η δυνατότητα στους ιδιώτες να

συµµετέχουν στα έργα αναδάσωσης µε πλήρη διαφάνεια και
εποπτεία του κράτους.

Η Αντιπολίτευση διαφωνεί, αλλά ακόµα δεν µας έχουν εξηγή-
σει πού βρίσκεται αυτή η διαφωνία. Στο ότι θα γίνουν πιο γρή-
γορα οι διαδικασίες; Στο ότι θα µπορούν να συµµετέχουν ιδιώτες
εθελοντές σε αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια αποκατάστασης των
δασικών οικοσυστηµάτων; Σηµαντική επίσης είναι η ρύθµιση για
το ακατάσχετο των πληρωµών τόσο από το δηµόσιο όσο και από
τους τρίτους.

Όσον αφορά τώρα στα µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων
συµπολιτών προβλέπεται η δηµιουργία αυτής της ηλεκτρονικής
πλατφόρµας, η εφάπαξ έκτακτη επιχορήγηση για κτηριακές εγ-
καταστάσεις φυσικών ή νοµικών προσώπων, η επιδότηση των
επιχειρήσεων και των φορέων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα για
την αντιµετώπιση των ζηµιών που υπέστησαν, χορήγηση εφάπαξ
οικονοµικής ενίσχυσης για όσους συµπολίτες µας τραυµατίστη-
καν. Επίσης, λαµβάνονται µέτρα για τη διασφάλιση των θέσεων
εργασίας για τις περιοχές που ανήκουν στα διοικητικά όρια των
δήµων που επλήγησαν, ενώ λαµβάνονται µέτρα για τους φοιτη-
τές που ανήκουν σ’ αυτήν την κατηγορία.

Σύµφωνα µε τα όσα προβλέπονται στην πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου και κυρώνονται σήµερα, νιώθω ότι η Αντιπολίτευση
κάνει µια εξαιρετικά µεγάλη προσπάθεια ώστε να βρει σηµεία να
διαφωνήσει και να δικαιολογήσει έτσι την αρνητική της στάση,
αποδεικνύοντας και σήµερα ότι το βασικό της µέληµα δεν είναι
να λύνονται προβλήµατα, να αντιµετωπίζονται οι δύσκολες κα-
ταστάσεις και να στηρίζονται οι πολίτες, αλλά να µείνει πιστή στη
στείρα και µονότονη αντιπολιτευτική της στάση του «όχι» σε όλα.

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία από την άλλη έχουµε αποδείξει ότι
µέσα απ’ τη διακυβέρνηση της χώρας το βασικό µας µέληµα είναι
η εκπλήρωση των υποχρεώσεων που έχουµε αναλάβει απέναντι
στους πολίτες και υποχρέωσή µας στην παρούσα συγκυρία είναι
να φροντίσουµε για την επόµενη µέρα, να κλείσουµε πληγές, να
αποκαταστήσουµε τις ζηµιές γρήγορα, να προστατέψουµε και
να αποκαταστήσουµε το φυσικό περιβάλλον, να φροντίσουµε για
την αντιπληµµυρική προστασία και τέλος να σταθούµε δίπλα σε
όσους δοκιµάστηκαν και να στηρίξουµε οικονοµικά τους συµπο-
λίτες µας και τις τοπικές κοινωνίες που επλήγησαν, ώστε να µπο-
ρέσουν σύντοµα να σταθούν στα πόδια τους και να κάνουν ένα
νέο ξεκίνηµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Καλά τα είπατε για τον Πλεύρη. Βασικά άποψή σας είναι. Για

τον Αποστολάκη θα µας πείτε τίποτα στον ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί εδώ το
ότι πηγαίνετε χέρι-χέρι πλέον είναι ξεκάθαρο, ότι ετοιµάζεστε.

Για την επιλογή του κ. Αποστολάκη, Υπουργού δικού σας που
αναλαµβάνει µαζί µε τον Μπένο -η διείσδυση στο ΠΑΣΟΚ είναι
δεδοµένη ούτως ή άλλως- θα πείτε τίποτα ή µόνο α λα καρτ σας
προκαλούν ανατριχίλα οι επιλογές της Κυβέρνησης; Γιατί απ’ ό,τι
φαίνεται ο ανασχηµατισµός αυτός έγινε από κοινού. Τα µιλήσατε,
τα συµφωνήσατε και οδεύετε να έχετε βίον ανθόσπαρτο τελικά.
Έτσι πάτε, σιγά-σιγά, χέρι-χέρι µε δικούς σας ανθρώπους. Όλοι
µέσα στο κόλπο και προχωράτε. Έχετε την αίσθηση ή την ψευ-
δαίσθηση ότι αυτά ο ελληνικός λαός δεν τα βλέπει; 

Κύριε Βρούτση, Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, κάνατε τον κ.
Αποστολάκη Υπουργό στη Νέα Δηµοκρατία, τον ζηλωτή της Συµ-
φωνία των Πρεσπών! Συγχαρητήρια στη Νέα Δηµοκρατία! Δείτε
το λίγο γιατί δεν έχετε στελέχη, µόνο Βουλευτές έχετε οι οποίοι
µένουν ανενεργοί. Εσάς αφήνει στην απ’ έξω ο Πρωθυπουργός
σας και παίρνει στελέχη από το ΠΑΣΟΚ, βλέπε Μπένος, και από
τον ΣΥΡΙΖΑ και κάνει τη δουλειά του. Ανασχηµατισµός µε καµένα
χαρτιά δεν γίνεται. Δεν µπορείς να ανακατέψεις την όποια κοµ-
µατική κυβερνητική τράπουλα µε «καµένα χαρτιά».

Και να σας πω και κάτι. Πριν από πέντε µέρες ήρθε εδώ ο Πρω-
θυπουργός και µας είπε: «Τι καλά που τα κάναµε. Πόσο επιτυχη-
µένοι είµαστε και στο κοµµάτι της πανδηµίας και στο κοµµάτι των
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πυρκαγιών». Δύο Υπουργούς «καθάρισε» σήµερα, της πυρκαγιάς
και της πανδηµίας. Τι ήρθε να µας πει πριν πέντε µέρες εδώ ότι
τα κάνατε καλά; Πού είναι ο δοµικός ανασχηµατισµός που τα
συντονισµένα µέσα ενηµέρωσης µάς έλεγαν προχθές ότι θα αλ-
λάξουν και ότι θα πάρει κεφάλια; Δύο κεφάλια πήρε, του Υπουρ-
γείου Υγείας και του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας. Αυτά
έκανε. Άρα, λοιπόν, είναι µια ξεκάθαρη οµολογία αποτυχίας.
Όπως κάηκε η Ελλάδα κάηκε και το επιτελικό σας κράτος. 

Εάν νοµίζετε ότι δεν τα βλέπει αυτά ο κόσµος, µπορείτε να συ-
νεχίσετε να ζείτε στη µικρή σας φούσκα εδώ µέσα και να νοµίζετε
ότι έξω είναι όλα καλά και καλώς καµωµένα. Αυτή η Κυβέρνηση
δεν σώζεται µε ανασχηµατισµό, σώζεται µε να κατεδαφισµό,
όπως σωστά είπε η Ελληνική Λύση στην ανακοίνωσή της εχθές.
Με κατεδαφισµό σώζεστε. Να φύγετε να ανασάνει η χώρα. Κα-
νένας ανασχηµατισµός δεν χρειάζεται. 

Κύριε Υπουργέ, δύο χρόνια συµπληρώσαµε. Άνοιξε η Βουλή
πάλι σήµερα και ήρθε το πρώτο νοµοσχέδιο. Να ’µαστε, λοιπόν,
και πάλι εδώ δύο χρόνια αφού αναλάβατε τη διακυβέρνηση της
χώρας. Τι συζητάµε σήµερα εδώ; Μήπως για την πρόοδο και την
ανάπτυξη που ζει η χώρα µας τον τελευταίο καιρό χάρη στη Νέα
Δηµοκρατία, για την ανάκαµψη της οικονοµίας, την ευηµερία των
Ελλήνων πολιτών; Να έρθουµε να κάνουµε ένα ταµείο, τι κουβεν-
τιάζουµε µετά από δύο χρόνια στο πρώτο νοµοσχέδιο; Μήπως
για το πόσο έχουν βελτιωθεί οι δείκτες της αγοράς, η ανταγωνι-
στικότητα των ελληνικών προϊόντων; Μήπως µιλάµε για την επα-
νεκκίνηση της οικονοµίας; Για τίποτα από όλα αυτά δεν µιλάµε! 

Δύο χρόνια αφότου γίνατε Κυβέρνηση και αναλάβατε την
εξουσία ποιο είναι το έργο που επιδείξατε για το κράτος, την πα-
τρίδα, για τους Έλληνες πολίτες; Πείτε µας εδώ τι απέγιναν όλες
εκείνες οι υποσχέσεις και οι εξαγγελίες ότι εσείς έχετε τη λύση
για τα προβλήµατα του τόπου, ότι εσείς έχετε τη λύση για τα
προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών. Δεν σας σώζει τίποτα. Κανέ-
νας ανασχηµατισµός! Τελειώσατε και περιµένετε καρτερικά το
πολιτικό σας τέλος. 

Η πραγµατικότητα είναι σκληρή και τη βλέπουµε όλοι. Κύριε
Υπουργέ, καήκαµε, καταστραφήκαµε. Εκατοµµύρια εκτάσεις καί-
γονταν βδοµάδες ολόκληρες, περιουσίες καταστράφηκαν, άν-
θρωποι έχασαν το σπίτι τους, το βιός τους, τις δουλειές τους.
Αγώνες και κόποι ζωής ολόκληρης έγιναν στάχτες και µαζί µε
αυτά κάηκε και το ψευδεπίγραφο επιτελικό σας κράτος. Εκείνη
την ώρα το κράτος έπρεπε να δείξει, έπρεπε να υποστηρίξει όσα
υπερηφανεύεται ότι κάνει ή ότι µπορεί να κάνει. Δεν κάνατε τί-
ποτα, όµως. Σε αυτές τις δύσκολες στιγµές ως κράτος, ως Κυ-
βέρνηση τι προτάξατε; Προτάξατε την κουλτούρα της εκκέ-
νωσης. «Φύγε να σωθείς». Αυτή είναι η κουλτούρα της εκκένω-
σης. 

Και για να πούµε τα πράγµατα όπως είναι, αν δεν ήταν οι πυ-
ροσβέστες των 1.000 και των 900 ευρώ, αν δεν ήταν οι χειριστές
των µετρηµένων στα δάχτυλα του ενός χεριού γερασµένων ενα-
έριων µέσων, αν δεν ήταν οι εθελοντές, αν δεν ήταν οι κάτοικοι,
αλλά και η βοήθεια που ήρθε από τις άλλες χώρες απ’ έξω, τα
πράγµατα θα ήταν πολύ χειρότερα και το ξέρουµε πάρα πολύ
καλά όλοι αυτό. 

Έρχεστε εδώ και τσάµπα τσακώνεστε αφού τα έχετε βρει. Δεν
βλέπετε εδώ; Αλλάζετε Υπουργούς, ο ένας παίρνει του άλλου, τι
ωραία, τι καλά, υπόγειες συµφωνίες, υπόγεια ρεύµατα και παί-
ζετε µπιλιάρδο στην πλάτη του λαού και κάνετε υπόγειες συµ-
φωνίες και πάτε για συγκυβέρνηση και µας λέτε για το Μάτι.
Ωραίο δίληµµα! 

Ο ελληνικός λαός ακούστε τι δίληµµα έχει: Ή φέρετρα ή
στρέµµατα. Ή που θα πεθάνω δηλαδή ή που θα καώ αν έχω Νέα
Δηµοκρατία ή ΣΥΡΙΖΑ. Άλλη επιλογή δεν δικαιούται να έχει ο Έλ-
ληνας πολίτης; Το να ζήσει, να έχει µια φυσιολογική ζωή, να έχει
ένα κράτος που να τον προστατεύει είναι δικαίωµα ή το δίληµµα
είναι αυτό που έθεσε ο κ. Μητσοτάκης προχθές ή φέρετρα ή
στρέµµατα; Ωραίοι! Οι µεν καίνε και µε τους άλλους έχουµε θύ-
µατα. Ωραίο δίληµµα! Αυτό είναι το δίληµµα; Και βγάλατε τα µα-
χαίρια πάλι για το Μάτι –και καλά για το Μάτι- όταν εµείς, η
Ελληνική Λύση από τον Ιούλιο του 2020 έχουµε καταθέσει πρό-
ταση για σύσταση εξεταστικής επιτροπής για την τραγωδία στο
Μάτι και ποιείτε την νήσσαν. 

Δεν κάνετε τίποτα γιατί τους καλύπτετε σε όλα και για το
πρώτο εξάµηνο που η οικονοµία µας καταστράφηκε και το Μάτι
και για όλα. Όλα είναι για τα µάτια του κόσµου. Οι κόντρες σας
εδώ µέσα είναι ψεύτικες, ψεύτικες, ψεύτικες! Χωρίς καµµία
ουσία!

Και γι’ αυτούς που χειροκροτούσατε υποκριτικά στα µπαλκό-
νια, γι’ αυτούς που έβαλαν ψυχή, πλάτη, αίµα, δάκρυα, εργατο-
ώρες για να σώσουν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τους Έλληνες
πολίτες, για τους υγειονοµικούς έρχεστε τώρα και µε µία τροµα-
κτική απόφαση καταργείτε κάθε έννοια ισονοµίας και δηµοκρα-
τίας. Με την αναστολή εργασίας από αύριο χιλιάδες εργαζό-
µενοι, στο πολύ ευαίσθητο χώρο της υγείας, οδηγούνται στην
απαξίωση. Υπάρχει πολύ µεγάλος κίνδυνος να λυγίσει το υγει-
ονοµικό σύστηµα µε ανυπολόγιστες συνέπειες για τους Έλληνες.
Αλλά για εσάς δεν υπάρχει πρόβληµα. Λέτε: «Ζήτω ο ιδιωτικός
τοµέας». Θα τους στέλνετε εκεί. Business is business. Δουλειά
να γίνεται! Αν δεν µπορεί ο δηµόσιος τοµέας να ανταπεξέλθει
γιατί θα βγάλουµε πολλούς σε αναστολή, θα τους στείλουµε
στον ιδιωτικό τοµέα. Κανένα πρόβληµα για τη Νέα Δηµοκρατία!
Τα ξέρουµε αυτά. 

Το πρωί που ταξίδευα συναντήθηκα µε αστυνοµικούς που µου
είπαν το εξής: «Κύριε Χήτα, θέστε µια ερώτηση στη Βουλή και
συζητήστε το, σας παρακαλώ πολύ». Γνωρίζετε ότι από τους πε-
νήντα πέντε χιλιάδες αστυνοµικούς το 49% -ας το κάνω 50% για
να είναι πιο εύηχο-, οι µισοί είναι ανεµβολίαστοι; Τι θα κάνετε;
Θα βγάλετε σε αναστολή την αστυνοµία; Είκοσι πέντε χιλιάδες
αστυνοµικούς θα τους βγάλετε σε αναστολή; Το ίδιο είναι και το
55% των πυροσβεστών. Το γνωρίζετε; Τι θα κάνετε µε αυτούς;
Με τους ένστολους τι θα κάνετε; Άντε και τους υγειονοµικούς
τους «καθαρίζετε», µε αυτούς τι θα κάνετε; Θα τους βγάλετε σε
αναστολή; Έχετε τα πολιτικά άντερα να βγάλετε σε αναστολή το
50% των αστυνοµικών; Κάντε το! 

Έρχεστε εδώ και διχάζετε την κοινωνία σε εµβολισµένους και
ανεµβολίαστους και κάνετε αυτά που κάνετε και δεν βλέπετε το
µεγάλο κάδρο. Ποιο είναι το µεγάλο κάδρο; Η παταγώδης απο-
τυχία του επιτελικού σας κράτους από τα επίσηµα στοιχεία -γιατί
αυτό είναι το µεγάλο θέµα- που αφορούν στην ελληνική οικονο-
µία. Επικρατεί ένα οικονοµικό χάος που φέρει φαρδιά πλατιά τη
σφραγίδα και την υπογραφή της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Οι αριθµοί λένε την αλήθεια -όχι πάντα, αλλά πολλές
φορές τη λένε- και είναι αµείλικτη. Το χρέος της κεντρικής διοί-
κησης στα τέλη Ιουνίου εκτοξεύθηκε στα 387,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Το καταλαβαίνετε; Στο 233,5% του ΑΕΠ του 2020 και ανα-
µένεται να ξεπεράσει σύντοµα τα 400 δισεκατοµµύρια και µιλάτε
για ανάπτυξη και ότι έρχονται καλές µέρες.

Στα 400 δισεκατοµµύρια εκτοξεύθηκε το χρέος! Οι Έλληνες
που µας ακούν τώρα εκεί έξω και οι Ελληνίδες χρωστούν! Έβλε-
πα το tweet του Βασίλη Βιλιάρδου χθες και παίρνω τα στοιχεία
να τα παρουσιάσω. Χρωστούν οι Έλληνες 110 δισεκατοµµύρια
στο κράτος, 90 δισεκατοµµύρια τόκους, πρόστιµα και επιβαρύν-
σεις, 40 δισεκατοµµύρια στους ασφαλιστικούς οργανισµούς και
χρωστούν και άλλα 110 δισεκατοµµύρια στα κόκκινα δάνεια. Που
πάµε; Πού πάµε µε αυτά; Και σε ενάµιση χρόνο πανδηµίας χρε-
ωθήκαµε άλλα 41 δισεκατοµµύρια που µας έδωσε η Ευρώπη για
να τα σκορπάµε σε επιδόµατα ανεργίας. Αντί να επιδοτήσουµε
την εργασία, εµείς επιδοτούσαµε την ανεργία. Πάνε τα λεφτά
αυτά. Να είναι γερά τα παιδιά µας και τα εγγόνια µας, να έχουν
λεφτά να πληρώνουν τις δικές σας αµαρτίες.

Σε µια άλλη αίθουσα της Βουλής, εδώ από πάνω, συζητείται
τούτη την ώρα το νοµοσχέδιο για τη µετανάστευση, όπως το ονο-
µάζει ο κ. Μηταράκης. Μετά από εδώ, θα πάµε εκεί. Θέλω να
πούµε το εξής: Να στείλει η Ελλάδα ένα ξεκάθαρο ηχηρό µή-
νυµα, όπως το έκανε ο Κουρτς, ο Καγκελάριος της Αυστρίας
«Ούτε έναν» είπε. Το είπε; Το είπε. Βγήκε κάποιος από την Κυ-
βέρνησή µας, εδώ, την ελληνική Κυβέρνηση, να το πει αυτό;
Ούτε έναν δεν αντέχει αυτός ο τόπος που χρωστάει 400 δισεκα-
τοµµύρια, ο Έλληνας ο πτωχευµένος, ο άνεργος. Δεν αντέχει να
µπει ούτε ένας, ούτε Αφγανός ούτε Πακιστανός ούτε κανένας.
Και τα λέµε αυτά εν όψει της νέας κρίσης που έρχεται λόγω Αφ-
γανιστάν, γιατί θα τα βρούµε µπροστά µας αυτά. Και δεν σας σώ-
ζουν τα επικοινωνιακά σόου τύπου Παναγιωτόπουλου «ελέγχω
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τον φράχτη, άµα κουνιέται ή όχι», γιατί όταν σας λέγαµε για τεί-
χος ως Ελληνική Λύση, πριν από ενάµιση δύο χρόνια καταθέταµε
µελέτες εδώ για το τείχος κι εσείς λέγατε «Α! Και τι είναι αυτά
που λέτε; Είστε προκλητικοί, είστε ερριστικοί, είστε ακραίοι».
Πάλι αντιγράφετε, πάλι λάθος, πάλι τα µισά κάνετε, πάλι σύρµα
πάτε βάζετε. Τουλάχιστον κάτι κάνατε. Πάει εκεί τώρα ο Υπουρ-
γός και θα δει «κρατάει;» Κρατάει! Πολύ ωραία! Πολύ ωραία
πράγµατα! 

Λοιπόν, να είµαστε προσεκτικοί γιατί η Τουρκία ετοιµάζεται.
Ήδη την προβοκάτσια την ενηµερωθήκατε που στέλνουν Αφγα-
νούς πάνω ότι και καλά η Ελλάδα ανοίγει τα σύνορα 28 – 31 Αυ-
γούστου. 

Και θα κλείσω µε αυτό, για να σας δείξουµε τι ισχύει και πώς
λειτουργούν οι πολιτικές δυνάµεις, οι σοβαρές, οι οποίες θέλουν
να δοθεί λύση σε θέµατα. Υπάρχει ένας ωµός εκβιασµός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, στην οποία Ευρωπαϊκή Ένωση η Ελλάδα
ποτέ δεν σήκωσε τη φωνή της και δεν είπε ένα «όχι». Ποτέ! Σε
όλα «ναι». «Η Ελλάδα δέχεται ωµό εκβιασµό», γράφει το «SPIE-
GEL», το γερµανικό περιοδικό «από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
να ανοίξει σύνορα για τους παράνοµους µετανάστες», τους λα-
θροµετανάστες, όπως θέλετε πείτε τους εσείς. Με απόφαση, λοι-
πόν, της κ. Γιόχανσον µπλοκάρονται κονδύλια για την Ελλάδα
15,8 εκατοµµύρια ευρώ για προστασία των συνόρων µας. Τι µας
λέει αυτή, λοιπόν; Κάτι άκουσα ότι κάνετε, λέει, κάτι pushback
και κάτι επιστροφές ή θέλετε να µη δεχτείτε κόσµο. Α, αν είναι
έτσι, τα 15,8 εκατοµµύρια ευρώ δεν σας τα δίνω. Ποτέ µην τα
δώσεις. Έλα πάρε και αυτούς που είναι εδώ και δεν θέλουµε
λεφτά. Τι θα γίνει; Θα µας στέλνετε λεφτά εσείς για να µα-
ζεύουµε εµείς εδώ πέρα όλον τον κόσµο; Είναι αυτή η κατά-
σταση; 

Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς; Γιατί πίσω από όλα αυτά –και κλείνω,
κυρία Πρόεδρε- κρύβονται οι ΜΚΟ. Γιατί έχουµε πει εκατό φορές
«κλείστε τις ρηµάδες της ΜΚΟ» που είναι το καρκίνωµα της ιστο-
ρίας αυτής, αλλά τις κρατάτε ανοιχτές. Γιατί άµα κλείσετε τις
ΜΚΟ, δεν θα υπάρχουν λεφτουδάκια να διαχειρίζονται αυτές, οι
οποίες βέβαια σε πυρκαγιές, σε σεισµούς, σε πληµµύρες, που
καταστρέφονται οι Έλληνες, δεν εµφανίζονται. Εκεί δεν έχει µπα-
γιόκο, δεν έχει λεφτουδάκια εκεί, µόνο µε τους παράνοµους µε-
τανάστες έχει. Πολύ ωραία. Η απάντηση, λοιπόν, της Ελληνικής
Λύσης –και κλείνω µε αυτό- ήρθε άµεσα, γιατί εµείς προχωράµε
σε έργα και όχι σε λόγια, φρου φρου κι αρώµατα, µέσω του Ευ-
ρωβουλευτή µας του Μανώλη Φράγκου. Με επιστολή, λοιπόν,
καταγγείλαµε τις προκλητικές παρεµβάσεις της Επιτρόπου, προς
την οποία δηλώσαµε -ο Ευρωβουλευτής µας της Ελληνικής
Λύσης- ότι µε τη στάση της έχει απεµπολήσει η κ. Γιόχανσον το
ηθικό δικαίωµα να λαµβάνει αποφάσεις για την προστασία των
συνόρων της Ελλάδας. Η Ελλάδα, εµείς, θα αποφασίζουµε για
τα σύνορά µας. Καµµία Ευρώπη και καµµία Γιόχανσον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα η κυρία Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Πριν από λίγες ώρες ανακοινώθηκε ένας ανασχηµατισµός από

τον κ. Μητσοτάκη. Φαίνεται, όµως, ότι αυτός ο ανασχηµατισµός
δεν έχει τελειώσει ακόµα, γιατί πρόσφατα, πριν από λίγο, διά-
βασα στα social media ότι η υπουργοποίηση του κ. Αποστολάκη
δεν έχει ολοκληρωθεί, µέχρι στιγµής. Θα δούµε. Ανεξάρτητα,
όµως, αυτού, αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι πρόκειται για
έναν ανασχηµατισµό ο οποίος, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν σας
σώζει. Είναι ένας ανασχηµατισµός ενός αδύναµου Πρωθυπουρ-
γού, ένα προϊόν -αν θέλετε- ισορροπιών, πιέσεων, ακόµα και από
οικονοµικές ελίτ -κι αυτό γράφτηκε άλλωστε- και βέβαια προϊόν
πιέσεων και από εσωκοµµατικές συσπειρώσεις στη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Δύο χρόνια µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και η καταστρο-
φική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης δεν έχει τελειωµό. Αποκο-
ρύφωµα, βέβαια, ήταν το φετινό καλοκαίρι, που οι καταστρο-
φικές επιπτώσεις ήταν πολύ σηµαντικές. Βέβαια για όλα αυτά
υπεύθυνος είναι ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός. Ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα καµένης

γης -και παραπάνω ίσως- µια πανδηµία, η οποία καλπάζει ακάθε-
κτη θα έλεγα, ένα ΕΣΥ το οποίο από την Κυβέρνηση υπονοµεύε-
ται συστηµατικά, τη στιγµή που οι λειτουργοί της δηµόσιας
υγείας στήριξαν αυτό το διάστηµα, τον ενάµιση χρόνο, το θέµα
της πανδηµίας και βέβαια και εσείς τότε τους χειροκροτούσατε
και τώρα βάζετε καινούργια µέτρα και αναστολές και άλλα, µε
βαθιά µέσα σας τη σκέψη και τον στόχο της ιδιωτικοποίησης της
υγείας. Αδιαφορία για τη δηµόσια υγεία. Έχουµε ένα εκατοµµύ-
ριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα καµένα, µε φοβερές συνέ-
πειες στο περιβάλλον της πατρίδας µας την εποχή της κλιµα-
τικής αλλαγής, αλλά έχουµε βέβαια και την καταστροφή τοπικών
οικονοµιών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα γι’ αυτό αποτελεί η Βό-
ρεια Εύβοια, η οποία ήταν ένα µοντέλο ήπιας βιώσιµης ανάπτυ-
ξης, µε µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, µε τουρισµό, µε ανε-
πτυγµένο ιδιαίτερα τον πρωτογενή τοµέα -οι ρητινοσυλλέκτες
και η ρητίνη που συλλεγόταν στην περιοχή αντιπροσώπευε το
90% περίπου πανελλαδικά- ενώ περίπου δέκα τόνοι µέλι, προϊόν
µελισσοκοµίας, που παραγόταν εκεί, θα λείψουν από την οικο-
νοµία. 

Παρά τις θριαµβολογίες της Κυβέρνησης για το επιτελικό κρά-
τος, το οποίο καταρρέει -και φέτος το καλοκαίρι κατέρρευσε,
εγώ θα έλεγα- παρά τις θριαµβολογίες για τον ν.4622 του ’19 για
το επιτελικό κράτος που υποτίθεται θα συντόνιζε τους φορείς,
Κυβέρνηση, κεντρική διοίκηση, ότι θα υπήρχε συντονισµός και
έλεγχος, τελικά φάνηκε αυτή η ανυπαρξία του επιτελικού κρά-
τους. Να µην πούµε, βέβαια, για τον µηχανισµό πολιτικής προ-
στασίας, που µε τον ν.4662 του ’20, για τον οποίο πανηγύριζε η
Κυβέρνηση ότι θα λύσει όλα τα ζητήµατα συµβατά µε την κατά-
σταση που βιώνουµε σε παγκόσµιο επίπεδο, ότι θα αντιµετώπιζε
τις κρίσεις -όποιες κρίσεις- βλέπουµε τελικά τα αποτελέσµατα,
ένα πολυδαίδαλο οργανωτικό σχήµα, µε διαπλεκόµενες λειτουρ-
γίες και µε έλλειψη, ουσιαστικά, συντονισµού. Ένα πουκάµισο
αδειανό αυτός ο νόµος, ο 4662 του ‘20.  Και βέβαια εδώ πρέπει
να πούµε ότι µόλις τον ψήφισε η Κυβέρνηση, σε ενάµιση µήνα,
τον έθεσε σε αναστολή και η αντιπυρική περίοδος λειτούργησε
µε νόµους του 2003, τον γνωστό «ΞΕΝΟΚΡΑΤΗ».

Αυτό σηµαίνει πρόοδος, κύριε Μητσοτάκη; Γιατί, πραγµατικά,
ο Πρωθυπουργός µίλησε την προηγούµενη βδοµάδα σαν να
ήταν από άλλον κόσµο, από άλλο γαλαξία, εκτός πραγµατικότη-
τας. Έδειξε ότι δεν έχει κοινωνική ενσυναίσθηση, όταν είπε ότι
ήµασταν προετοιµασµένοι και αν θέλετε τα πήγαµε και καλά, ότι
ελήφθησαν όλα τα µέτρα, επιτυχηµένες εκκενώσεις και όλα αυτά
τα οποία ανέφερε.

Άλλα έλεγαν οι Υφυπουργοί του για τον αριθµό των εναέριων
µέσων. Ας διάβαζε τουλάχιστον τα Πρακτικά και ας έβλεπε τι λέει
ο ένας Υφυπουργός κι ο άλλος Υφυπουργός, αντίστοιχα. Ο κ.
Μητσοτάκης είπε ότι όλα έγιναν καλά, πετυχηµένες εκκενώσεις,
καθαρισµοί στην Ιπποκράτειο Πολιτεία και το Τατόι τα οποία
όµως άµεσα κάηκαν µετά από την εξαγγελία του γνωστού σχε-
δίου «Δρυάδες». Μίλησε για αναδόχους αναδασώσεων, ότι θα
υπάρχει ασφάλιση προφανώς από ιδιωτικές εταιρείες και βέβαια,
δεν ξέχασε να κρυφτεί για άλλη µια φορά πίσω από την κλιµατική
αλλαγή. 

Την ίδια στιγµή, βέβαια, ισχύουν οι αντιπεριβαλλοντικοί νόµοι
του κ. Χατζηδάκη που επιτρέπουν και µέσα σε προστατευόµενες
περιοχές, αν θέλετε, επαγγελµατικές δραστηριότητες και βαριές,
θα έλεγα -είναι γνωστό το καθεστώς «NATURA» και τι ισχύει
πραγµατικά σε πανευρωπαϊκό επίπεδο- επιχειρηµατικές δραστη-
ριότητες που δεν έχουν σχέση και µε την προστασία της φύσης.

Βέβαια, η αποµάκρυνση των δύο Υπουργών από το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και η µετακίνηση του Υφυπουργού Πο-
λιτικής Προστασίας σε άλλο Υπουργείο είναι έµµεση αναγνώ-
ριση, πραγµατικά, ότι δεν έγιναν καλά τα πράγµατα, άσχετα τι
λέει ο κ. Μητσοτάκης.

Βέβαια, δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστο και κάτι ακόµα το
οποίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ και επικίνδυνο. Το-
ποθετήθηκε ο Πρωθυπουργός την προηγούµενη εβδοµάδα και
είπε το Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών να πάει στην Πολιτική
Προστασία. Ένα ερευνητικό ίδρυµα το οποίο έχει πάνω από έναν
αιώνα ιστορία, µε σηµαντική συνεισφορά στον επιστηµονικό
κόσµο της χώρας µας και στα επιστηµονικά δρώµενα να πάει
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στην Πολιτική Προστασία. Το Εθνικό Αστεροσκοπείο µουτζού-
ρωσε την fake εικόνα της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, λέγον-
τας την επιστηµονική αλήθεια, όπως κάνουν οι λειτουργοί της
επιστήµης και επειδή δεν µπορούµε να το ελέγξουµε, προσπα-
θούµε να το χειραγωγήσουµε. Αυτό αν προχωρήσει, θεωρώ ότι
είναι πολύ σηµαντικό πλήγµα και για την έρευνα και για την επι-
στήµη και δεν το συζητάµε και για την Κυβέρνηση. 

Ο πράσινος, λοιπόν, Πρωθυπουργός µας ετοιµάζεται σε τρεις
µέρες να πάει στη Μασσαλία, στην περιφερειακή σύσκεψη για
τη διατήρηση της Μεσογείου που διοργανώνεται από τη Διεθνή
Ένωση Προστασίας της Φύσης. Θα µιλήσει για τη βιοποικιλό-
τητα, για την προστασία της Μεσογείου. Τι θα πει έχοντας στην
πλάτη του 1,3 εκατοµµύρια στρέµµατα καµένα και, βέβαια, χωρίς
να έχει κυρώσει η ελληνική Βουλή -έχουµε κάνει ερωτήσεις-
πολλά πρωτόκολλα της Βαρκελώνης;

Οι ευθύνες, λοιπόν, είναι τεράστιες. Θα κριθείτε όπως κριθή-
κατε τώρα µε την έλλειψη πολιτικών πρόληψης, γιατί αυτό απου-
σίαζε εντελώς στις πολιτικές σας και το αποδεικνύει το αποτέ-
λεσµα. Θα κριθείτε, βέβαια, και στην πορεία από εδώ και πέρα,
στην αποκατάσταση, στα αντιπληµµυρικά έργα τα οποία θα γί-
νουν, τα σχέδια ανόρθωσης των περιοχών οι οποίες επλήγησαν,
πρώτα και κύρια εγώ θα έλεγα στη βόρεια Εύβοια -για λόγους
που είπα πριν- αλλά και στην Αρκαδία, στην Ηλεία, στη Λακωνία,
στη Μεσσηνία και στην Αττική. Εκεί, όµως, η συµµετοχή των το-
πικών κοινωνιών πρέπει να είναι σηµαντική. Δεν µπορεί να γίνεται
αποκατάσταση µε ιδιότυπο σχήµα αναδόχων δασών, µε επώνυ-
µους ειδήµονες. Χρειάζονται και ειδήµονες, βέβαια, αλλά η το-
πική κοινωνία µέσω των δασικών συνεταιρισµών και των φορέων
τους, πρέπει να έχει σηµαντικό λόγο, να τηρείται το Σύνταγµα,
να τηρηθεί και το άρθρο 24 και το άρθρο 117. Δεν µπορεί η χώρα
να µην έχει δασικούς χάρτες, δεν µπορεί το δηµόσιο να µην έχει
τον έλεγχο και τον λόγο και την κύρια εποπτεία σε όλες αυτές
τις διαδικασίες ανόρθωσης. 

Πραγµατικά ένα σχέδιο οικονοµικής ανόρθωσης των περιοχών
οι οποίες επλήγησαν που θα έχει σαν επίκεντρο πάντα τον άν-
θρωπο, τους κατοίκους, τους εργαζόµενους και το περιβάλλον.
Να κάνουµε τα πάντα και αν δεν το κάνετε εσείς -φοβάµαι γι’
αυτό, µπορώ να πω- µια άλλη κυβέρνηση δηµοκρατική, προοδευ-
τική θα αναλάβει και αυτή την ευθύνη, όπως έχει συνηθίσει στα
δύσκολα να αναλαµβάνει την ευθύνη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι θα περίµενα

σήµερα τουλάχιστον στο θέµα των πυρκαγιών να υπάρχει µια κά-
ποια προσπάθεια να αντιληφθούµε ότι έστω και µε τον τρόπο
που µπορεί να γίνει, έτσι όπως δουλεύει η κοινοβουλευτική µας
δηµοκρατία, αυτό που ζήτησε πριν από λίγες µέρες ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -γιατί υπάρχει ένα σκέλος µε το
οποίο διαφωνώ και θα το εξηγήσω-, δηλαδή ότι πρέπει να βρού-
µε πρόσωπα τα οποία να έχουν αποδείξει κάτι κοινώς αποδεκτό,
τουλάχιστον θα το υποστήριζε. Και βρήκε την ευκαιρία, δεν του
πήρε ούτε ένα τέταρτο -ίσως λίγο παραπάνω για να κάνει και κά-
ποιες τηλεφωνικές συνεννοήσεις µε ανθρώπους των οποίων τη
γνώµη λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν ή τουλάχιστον την είχε λάβει
σοβαρά υπ’ όψιν τον Ιανουάριο του 2019- για να υβρίσει έναν
από τους ανθρώπους, ο όποιος εκλήθη να βοηθήσει. Αν αντιλαµ-
βάνεστε τη συµµετοχή σας στην πολιτική και στην κοινοβουλευ-
τική σύγκρουση κατ’ αυτόν τον τρόπο, τότε να το ξέρουµε από
πριν για να ξέρουµε πώς θα µιλάµε εδώ µέσα. Αν την αντιλαµβά-
νεστε διαφορετικά και όταν υπάρχει κάτι το οποίο αφορά όλες
και όλους µας θέλετε, πραγµατικά, να συνεισφέρετε, τότε να το
λέτε και να µη βρίζετε, γιατί η βρισιά έχει αντικαταστήσει τα επι-
χειρήµατα. 

Βεβαίως, υπάρχει και η άλλη πλευρά, η πλευρά του κ. Τσακα-
λώτου, ο οποίος ήταν συγκινητικός. Συγκινηθήκατε, αγαπητέ συ-
νάδελφε, γιατί είχε πει κάτι ο Θάνος Πλεύρης.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κάτι; Κάτι;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κάτι. Και

επιµένω σε αυτό, γιατί βγάζετε συστηµατικά και µε τον πλέον
σταλινικό τρόπο εκτός περιεχοµένου και εκτός πλαισίου το τι λέει
ο καθένας. Και του λες «έλα εδώ να απολογηθείς».

Το 1932 θα κάνατε άλλη δουλειά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κάτι το λέτε αυτό;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ο Θάνος

Πλεύρης, έχει υποστηρίξει συστηµατικά όλον αυτόν τον καιρό
θέσεις προωθηµένες -και αυτό είναι που σας ενοχλεί- στον τοµέα
της υγείας. Ήταν έτοιµος να πάει εκεί και πήγε και τον υποστη-
ρίζουµε προφανώς απολύτως.

Άρα σε αυτό στο οποίο αναφέρεστε κάνετε και λάθος επι-
πλέον, διότι το τι θα γίνει µε τους ανθρώπους που έχουν ανάγκη
το ορίζει ο νόµος. Το ορίζουν και οι διεθνείς συµβάσεις εκ των
οποίων άλλωστε εκπορεύεται και ο νόµος τον οποίο τηρούµε
εδώ. Και σε κάθε περίπτωση υπάρχει κυβερνητική πολιτική. Ό,τι
κι αν πιστεύει ο καθένας όταν καλείται να αναλάβει αυτή τη δου-
λειά, κάνει αυτό που πρέπει να κάνει ως Κυβέρνηση. Άλλωστε,
νοµίζω ότι εσείς πρώτος το αποδείξατε αυτό διότι όσο ήσασταν
Υπουργός Οικονοµικών δεν κάνατε τίποτα από τα όσα πιστεύετε
και τα θυµηθήκαµε αφότου παύσατε από εκείνη τη θέση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το άλλο περίεργο είναι ότι µιλάµε για τις καταστροφές και έρ-
χεται ο κ. Τσίπρας και µας κουνάει την έκθεση Γκολντάµερ και -
δεν θα είναι η πρώτη φορά βεβαίως- αµφιβάλλω αν την έχει
κοιτάξει. Αµφιβάλλω αν την διάβασε γιατί η έκθεση αυτή αποτέ-
λεσε οδηγό για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», το οποίο τίθεται τώρα σε
ακόµη µεγαλύτερη ισχύ. Δυστυχώς, στερνή µου γνώση, καθώς
καθυστερήσαµε. Έπρεπε να έχουν γίνει πιο γρήγορα πολλά
πράγµατα, αλλά έπαιξε το ρόλο της και η πανδηµία. Δεν το λέω
για να δικαιολογηθώ ούτε εγώ ούτε η πλειοψηφία ούτε προφα-
νώς η Κυβέρνηση. Οι ευθύνες αναλαµβάνονται µία και έξω εδώ,
όπως το ξέρετε και όπως το διαπιστώνετε. Όταν όµως, γράφει
στη σελίδα 71 «Γενικά η συνεισφορά των αεροσκαφών στη δα-
σοπυρόσβεση λαµβανοµένου υπ’ όψιν του σχετικού κόστους
µπορεί να θεωρηθεί υπερεκτιµηµένη», θα έπρεπε να είσαστε λίγο
πιο συγκρατηµένος όταν βάζετε τα «βρωµοτρόλ» σας να επιτε-
θούν στον Πρωθυπουργό, επειδή είπε κάτι το οποίο το λέτε όλοι.
Εδώ έξω ήµασταν στους διαδρόµους, όλοι το ίδιο λέγαµε. Διότι,
όλοι θέλουµε τη στιγµή της πυρκαγιάς από πάνω µας το ελικό-
πτερο και δίπλα µας τον πυροσβέστη. Έτσι πρέπει να είναι. Μα-
κάρι να είναι.

Ο Πρωθυπουργός όµως, ήρθε να µιλήσει µε µία, θα έλεγα,
προσήνεια και µια ειλικρίνεια. Αν ούτε αυτό πλέον σας χαρακτη-
ρίζει, τι να πω. Τι να πω! Κυριολεκτικά χαλάει η έννοια του δια-
λόγου. 

Υπάρχουν πολλά σηµεία στην έκθεση Γκολτνάµερ τα οποία θα
µπορούσα να σας πω και να σας δείξω ότι δεν την έχετε διαβά-
σει. Το πιο απλό είναι ότι δεν φροντίσατε να την εφαρµόσετε.
Παρ’ όλο που υπάρχουν µεταξύ σας άνθρωποι που τα ξέρουν
και τα πιστεύουν, δεν τους δίνατε φωνή. 

Σας ένοιαζε και σας νοιάζει ακόµη η κοµµατική, η στενή
ατζέντα. Και αυτό είναι που, δυστυχώς, θα µας πάει πιο κάτω. 

Επειδή η Εύβοια είναι η δεύτερη πατρίδα µου, περνάω εκεί
πάρα πολύ χρόνο τα τελευταία είκοσι χρόνια και την αγαπώ πολύ
και έχω τρέξει σε πάρα πολλές φωτιές και, κυριολεκτικά, θλίβο-
µαι από αυτό που συνέβη. Θέλω να σας πω ότι αυτό που συνέβη
δεν είναι µόνον το δάσος και δεν συµφωνώ µε το ότι τα δάση ξα-
ναγίνονται. Το ίδιο δάσος δεν ξαναγίνεται, γιατί το δάσος το
έχουµε και µέσα µας, είναι µια πατρίδα ψυχική. 

Αυτό, όµως, που έχει γίνει στην Εύβοια και είναι έγκληµα -και
δεν έχει λιγότερες ευθύνες η παράταξη στην οποία ανήκω σή-
µερα- είναι ότι η Εύβοια είχε εγκαταλειφθεί σε πολύ µεγάλο
βαθµό. Αυτό που λέει ο Γκολντάµερ ότι όταν φεύγουν οι κάτοικοι,
όταν φεύγουν οι δραστηριότητες, όταν κόµµατα στα οποία η Εύ-
βοια δίνει σχεδόν µονοψηφία, αλλά και άλλα κόµµατα τα οποία
έχουν τεράστια υποστήριξη στην Εύβοια, δεν την φροντίζουν την
Εύβοια κάποια στιγµή θα γίνει η καταστροφή ή αν το πούµε κα-
λύτερα θα πάρει τεράστιες διαστάσεις. Παρ’ όλα αυτά θέλω να
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σας πω ότι πάλι καλά, εγώ πίστευα ότι είναι πολύ µεγάλη κατα-
στροφή, απ’ ό,τι φαίνεται είναι λίγο λιγότερο από την πολύ µε-
γάλη. Όταν, όµως, αυτό συµβαίνει δίπλα εδώ στην Αθήνα στη
Βαρυµπόµπη κοντά στον Άγιο Στέφανο αυτό είναι που πρέπει να
µας προκαλέσει ένα ρίγος, για το αν έχουµε πραγµατικό κράτος
έτσι όπως το θέλουµε.

Γιατί, όµως, ο κ. Τσακαλώτος σε αυτή την περίσταση επιµένει
να είναι αντίθετος σε οτιδήποτε αφορά την πρωτοβουλία των
ιδιωτών; Περάσατε σχεδόν όλη σας την οµιλία να κατηγορείτε
τους ιδιώτες. Επιµένω και θα έρθει το θέµα να το συζητήσουµε
σύντοµα, ευτυχώς ο Πρωθυπουργός το βάζει στην ατζέντα, ότι
το να υπάρχει ασφάλιση της περιουσίας, των κατοικιών έναντι
των κινδύνων είναι µεταφορά ευθυνών και βαρών στο ιδιωτικό
κεφάλαιο που λέτε εσείς, αυτό που λέω εγώ στην οργάνωση της
κοινωνίας µας την σωστή, όπως γίνεται παντού στον κόσµο και
ότι αυτό βγάζει από την πολιτεία ένα µέρος του βάρους, ώστε
επιτέλους να ρίξει όλο της το βάρος εκεί που, πραγµατικά, πρέ-
πει να το ρίξει, στην πρόληψη και στην πυρόσβεση. 

Πρέπει, όµως, να συµµετάσχετε επιτέλους σε αυτό που λέγε-
ται σύγχρονη κοινωνία και σηµερινός κόσµος και γι’ αυτό πρέπει
να ενστερνιστείτε την αξία των όσων σύντοµα θα εισηγηθεί η Κυ-
βέρνηση που θα φέρει εδώ το ότι θα συµµετέχουµε εµείς µε όλα
µας τα µέσα στην προσωπική και στη συλλογική ασφάλεια. Προ-
φανώς, αυτό θα γίνει µε την κατάλληλη φοροδιευκόλυνση, ώστε
σε κάτι και οι πολίτες να αρχίσουν να διευκολύνονται όταν παίρ-
νουν µέτρα για να βοηθήσουν το σύνολο και τον εαυτό τους µαζί,
γιατί αυτό µπορεί να συµβεί και σε αυτό είναι καλύτερη η ιδιωτική
πρωτοβουλία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25 την
κ. Αδαµοπούλου. Στη συνέχεια θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Κα-
τσώτη, στον κ. Ζεµπίλη και µετά στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΚΙΝΑΛ, τον κ. Κατρίνη.

Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να σχολιάσω τα περί ανασχηµατισµού.

Αυτός µόνο ριζικός και δοµικός ανασχηµατισµός δεν είναι, είναι
ένα απλό ανακάτεµα της τράπουλας. Δεν έχουµε δει ουσιώδεις
αλλαγές. Και, βεβαίως, ο κ. Χρυσοχοΐδης έφυγε, ο κ. Πλεύρης
ήρθε. Εδώ είµαστε, θα δούµε πόσο ακόµη περισσότερο θα οξυν-
θεί η πόλωση, πόσο ακόµη περισσότερο θα αυξηθούν, θα ενι-
σχυθούν τα διχαστικά µέτρα. Η επιλογή του κ. Πλεύρη στον πολύ
κοµβικό τοµέα της υγείας µόνο τυχαία δεν είναι. Και, βεβαίως,
είναι επιλογές που ικανοποιούν όλα τα συστήµατα και τις πτέρυ-
γες της Νέας Δηµοκρατίας.

Τώρα προχωράω επί της συζήτησης. Έχω την εντύπωση ότι
µε την σηµερινή συζήτηση η Κυβέρνηση θέλει να κλείσει τον
κύκλο της πολιτικής αντιπαράθεσης σε σχέση µε τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές που ζήσαµε ολόκληρο το καλοκαίρι. Θέλει µε
λίγα λόγια να απαλλαγεί από τις ευθύνες τις εγκληµατικές που
την βαρύνουν, να έρχεται στη Βουλή διά του Πρωθυπουργού και
µε ένα θράσος κυριολεκτικά να προσπαθεί να µετατρέψει σε
πολλά σηµεία της οµιλίας του το άσπρο σε µαύρο µε τη συνέρ-
γεια πάντα των κατεστηµένων µέσων µαζικής ενηµέρωσης, τα
οποία αφού φρόντισε να καλοταΐσει τώρα τι κάνουν; Έχουν σαλ-
πίσει ένα γενικό σιωπητήριο κατ’ εντολή πάντοτε και καθ’ υπό-
δειξη των διαφόρων παραγοντίσκων της Κυβέρνησης που θεω-
ρούν ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι πιο σηµαντική από τη χώρα µας
και την πατρίδα µας. 

Αυτή, βέβαια, δεν είναι µια καινοφανής τακτική για την Κυβέρ-
νηση. Στους είκοσι πέντε µήνες, στα δύο περίπου χρόνια διακυ-
βέρνησής της βλέπουµε ότι έχει βάλει µπροστά το σχέδιο να
αλώσει το κράτος, να το παραδώσει βορά στις ορέξεις των συµ-
φερόντων της ρεµούλας και της διαπλοκής. Βλέπουµε ότι µε τις
νοµοθετικές, αντιδραστικές πρωτοβουλίες της που εκφράζουν
ακραίες ιδεολογικές αγκυλώσεις έχει προκαλέσει ανυπολόγιστη
καταστροφή σε όλους τους τοµείς της κοινωνικής δράσης. Όπου
γυρίσουµε και όπου κοιτάξουµε υγεία, παιδεία, δικαιοσύνη, ενέρ-

γεια, επιχειρείν, δικαιώµατα, ατοµικές ελευθερίες, τοπική αυτο-
διοίκηση αυτό που βλέπουµε είναι µια διαρκής υποβάθµιση.

Φαίνεται, λοιπόν, ότι ο όρος «καµένη γη» δεν αρκούσε για την
Κυβέρνηση ως ένα απλό σχήµα λόγου για τις νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες της και το διοικητικό της έργο και ερχόµαστε στο σή-
µερα µετά από ένα καλοκαίρι, που ήταν το παρανάλωµα κυριο-
λεκτικά, µε πάνω από ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα καµένης γης, µε ανθρώπους οι οποίοι έχουν χάσει το
βιός τους, τα σπίτια τους, την εργασία τους, δεν έχουν ελπίδα,
βρίσκονται κυριολεκτικά σε απόγνωση. Ερχόµαστε στο σήµερα
µε µία ντροπιαστική διαχείριση της πυρκαγιάς εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης. Βεβαίως όλες αυτές οι καταστροφές, όλες αυτές οι
ζηµιές για να αποκατασταθούν θα πρέπει να πληρώνουν γενιές
ολόκληρες οι οποίες θα χρεωθούν στις πλάτες τους έξτρα χρέη
που θα αυξήσουν το δηµόσιο και το ιδιωτικό χρέος. 

Ερχόµαστε στο σήµερα µε ένα επιτελικό κράτος, το οποίο
µόνο επιτελικό δεν το λες, υποτελές το λες στα διάφορα ιδιωτικά
συµφέροντα, διότι απέδειξε ανύπαρκτο συντονισµό, µηδενική
αποτελεσµατικότητα και έναν Πρωθυπουργό τόσο στη συνέν-
τευξη Τύπου που έδωσε όσο και στην Ολοµέλεια, αλλά και γενι-
κότερα σε σχέση µε τη διαχείριση της πυρκαγιάς να αποδεικνύε-
ται κατώτερος των περιστάσεων και η συγγνώµη που έδωσε να
µην είναι ειλικρινής στην Ολοµέλεια, να είναι προσχηµατική σε
σύγκριση µε τα υπόλοιπα λεγόµενα της οµιλίας του.

Πριν αναφερθώ στα λεγόµενά του να κάνω µια παρένθεση και
να πω έτσι σαν µια εικόνα της διαχείρισης της επικοινωνιακής εκ
µέρους της Κυβέρνησης ότι στις 3 Αυγούστου και ενώ καιγόταν
η χώρα το κρατικό κανάλι, η ΕΡΤ, που υποτίθεται ότι είναι το κα-
νάλι των πολιτών, αλλά µάλλον τελικά αποδεικνύεται ότι είναι κα-
νάλι των εκάστοτε ενοίκων του Μαξίµου, αφιέρωσε ένα πλούσιο
ρεπορτάζ στις πυρκαγιές που είχαν ξεσπάσει στην Τουρκία για
να στηλιτεύσει την ανευθυνότητα της κυβέρνησης Ερντογάν.

Μετά από λίγες µέρες και ενώ η κυβέρνηση Ερντογάν είχε κα-
ταφέρει να αντιµετωπίσει τις πυρκαγιές και όλα τα πύρινα µέ-
τωπα έστειλε και αεροπλάνα στην Ελλάδα για να βοηθήσει στην
κατάσβεση των πυρκαγιών. Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, η Κυ-
βέρνηση έδωσε ένα ωραιότατο διπλωµατικό κεφάλαιο στον Ερν-
τογάν, που θα το αποταµιεύσει, θα το χρησιµοποιήσει έντοκα στο
εγγύς µέλλον για να δείχνει ότι είναι αυτός ο οποίος έδειξε και
ανθρωπιστικό πρόσωπο προς την Ελλάδα µε µία Κυβέρνηση ελ-
ληνική ανίκανη. Έτσι, λοιπόν, έδωσε το δικαίωµα σε µια τέτοια
κρίσιµη περίοδο για τα εθνικά µας ζητήµατα σε µία χώρα σαν την
Τουρκία να λέει κιόλας προς τα έξω ότι της χρωστάµε και χάρη.

Και, βεβαίως, στην κορυφή όλης αυτής της κατάστασης και
της ανικανότητας βρίσκεται ο Πρωθυπουργός, ο οποίος -επανα-
λαµβάνω- είπε µια συγγνώµη προσχηµατική, αλλά αν συγκρατή-
σουµε λίγο κάποια λεγόµενά του όπως ότι ήµασταν καλύτερα
προετοιµασµένοι από ποτέ -τα σηµείωνα την ώρα που τα έλεγε-
δείξτε µου, πείτε µου στα Βίλια τι λάθος κάναµε, ότι έφτασε στο
σηµείο ακόµη και να λοιδορήσει τους πυρόπληκτους και να πει
ειρωνευόµενος ότι δεν είναι δυνατόν να θέλουν οι κάτοικοι από
ένα χωριό πάνω από τα κεφάλια τους και από ένα αεροπλάνο. 

Σηµειωτέον ο ίδιος για να πάει να δει µία παράσταση του Λι-
γνάδη στην Επίδαυρο χρησιµοποιεί στρατιωτικό ελικόπτερο. Το
θέµα είναι ότι οι ίδιοι οι κάτοικοι, γιατί εδώ πρέπει να εστιάσουµε,
έβγαιναν στα κανάλια, κατήγγειλαν την ολιγωρία του κρατικού
µηχανισµού. Την ώρα, βέβαια, που τα έλεγαν τα δελτία της πα-
ραπληροφόρησης τους έκοβαν για να µην πουν παραπέρα.
«Μόνοι µας προσπαθούµε» έλεγαν σε ζωντανή σύνδεση.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι πού είναι η συγγνώµη της Κυβέρνη-
σης. Είναι µία στοιχειώδης πράξη η αποχώρηση του κ. Χρυσο-
χοΐδη. 

Θα ήθελα, όµως, να εστιάσω σε κάποια πράγµατα τα οποία
είπαν δικά σας στελέχη, ειδικοί, όπως είναι ο πρώην Υπαρχηγός
του Πυροσβεστικού Σώµατος, ο οποίος µέχρι τον περασµένο
Μάρτιο σας κατακεραύνωνε κατ’ επανάληψη, ο κ. Γκουρµπά-
τσης, που είναι ειδικός και δικαστικός πραγµατογνώµονας, και ο
οποίος είπε τα εξής για τη φωτιά της Βαρυµπόµπης: «Βλέποντας
την πυρκαγιά στην έναρξή της διαπίστωσα ότι στην αρχή δεν είχε
µεγάλο µέτωπο. Εκείνη τη στιγµή, όµως, δεν είδα να σπεύδουν
εναέρια µέσα, από την αρχή που πρέπει να γίνει ακριβώς η πα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18157



ρέµβαση των µέσων, δεδοµένου ότι οι πυροσβεστικές δυνάµεις
δεν µπορούσαν να προσεγγίσουν το σηµείο επειδή ήταν συµπα-
γές το δάσος». Σηµειωτέων, βέβαια, ότι η δασική υπηρεσία που
είναι η µόνη αρµόδια για να γνωρίζει ακριβώς τη δασική περιοχή
και να έχει χαρτογραφήσει τους δασικούς δρόµους και τη δασική
περιοχή, έχει υποβαθµιστεί από την κυβέρνηση του κ. Σηµίτη το
1998 και καµµία κυβέρνηση δεν αναβάθµισε τον ρόλο της. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Γκουρµπάτσης: «Αν επιτηρούσαν δύο εναέ-
ρια µέσα, όπως προβλέπεται από τον επιχειρησιακό σχεδιασµό
και όπως απαιτείται, όταν υπάρχει κατηγορία κινδύνου 4, θα µπο-
ρούσαν να προσεγγίσουν µέσα σε δέκα λεπτά και να επιχειρή-
σουν, ακόµη και αν βρισκόντουσαν στο πιο αποµακρυσµένο ση-
µείο της Αττικής. Κάτι τέτοιο δεν είδα. Αν επιχειρούσαν τα ανα-
γκαία εναέρια µέσα µε την έναρξη, θα την αντιµετώπιζαν. Καθυ-
στέρησαν και µετά η φωτιά είχε πάρει ήδη διαστάσεις, οπότε
ήταν δύσκολο να ελεγχθεί». 

Το σχέδιο της Πυροσβεστικής για την Αττική προβλέπει ότι αν
υπάρξει σε υπαίθριο χώρο δασική πυρκαγιά, αυτή αυτοµάτως θα
κατευθυνθεί σε οικιστική περιοχή. Έπρεπε, λοιπόν, οι δυνάµεις,
σύµφωνα µε τον σχεδιασµό και ανάλογα µε τη διεύθυνση του
ανέµου, να προσεγγίσουν τη Βαρυµπόµπη, τον οικισµό που κα-
τευθυνόταν η πυρκαγιά. Κάτι τέτοιο δεν φάνηκε, επειδή είδαµε
ότι µπήκε στη Βαρυµπόµπη και έκαψε σπίτια. Λογικό, γιατί παν-
τού δινόταν η εντολή των εκκενώσεων. Και όπου οι κάτοικοι, τε-
λικά, δεν υπάκουσαν, κατάφεραν µόνοι τους και προστάτευσαν
τα σπίτια τους. 

Πυρκαγιά στην Εύβοια. Δεν πήγαν εγκαίρως µε την έναρξη τα
αναγκαία εναέρια µέσα για να την αντιµετωπίσουν. Σε απο-
στροφή του λόγου του ο Πρωθυπουργός, και σε συνέντευξη Τύ-
που και στην Ολοµέλεια, είπε ότι τα εναέρια µέσα πετούσαν
πάνω από την Εύβοια, αλλά δεν έβρισκαν –λέει- άνοιγµα µέσα
από τους καπνούς για να ρίξουν νερό. Λογικό, γιατί δεν στείλατε
τα εναέρια µέσα εγκαίρως πριν ο καπνός σκεπάσει όλη την ατµό-
σφαιρα και δεν υπάρχει ορατότητα. 

Επίσης, αν και είπε ότι τα εναέρια µέσα δεν είναι πανάκεια,
φέτος ήταν περισσότερα από κάθε χρονιά, όταν ο ίδιος ο Δήµαρ-
χος Μαντουδίου τον διαψεύδει και λέει ότι υπήρχαν πενήντα δύο
εναέρια µέσα, ενώ θα έπρεπε να υπάρχουν εκατόν ογδόντα µε
διακόσια είκοσι. Παρ’ όλα αυτά, ανακοίνωσε ότι θα αγοράσει. Το
θέµα είναι και που θα αγοράσει τι θα τα κάνει; Γιατί όλες οι κυ-
βερνήσεις αγόραζαν, αλλά το θέµα είναι ότι τα άφηναν να σαπί-
ζουν ανεκµετάλλευτα, ασυντήρητα και δεν υπήρχαν χειριστές,
άνθρωποι εκπαιδευµένοι να τα χειρίζονται. 

Σε ερώτηση για το πού αποδίδονται οι αναζωπυρώσεις, όπως
αυτή που είχαµε στη Βαρυµπόµπη, η απάντηση του κ. Γκουρµ-
πάτση ήταν πραγµατικός κόλαφος: «Αναζωπύρωση πυρκαγιάς
σηµαίνει επιχειρησιακό και εγκληµατικό λάθος. Φαίνεται ότι
αυτός που είχε την ευθύνη της επιτήρησης της περιοχής την
υποτίµησε». 

Ρωτήθηκε και για µια άλλη σας «καραµέλα», ότι δήθεν οι πύρι-
νες εστίες ήταν πρωτοφανείς σε αριθµό. Είπε: «Άκουσα τον κ.
Χαρδαλιά σε δήλωσή του να λέει την ηµέρα που ξεκίνησε η
φωτιά στη Βαρυµπόµπη ότι είχαµε στην επικράτεια εκατόν δε-
καοκτώ πυρκαγιές. Ο αριθµός αυτός είναι µεν µεγάλος, είναι
πάνω από τον µέσο όρο για την αντιπυρική περίοδο, που είναι
εξήντα πυρκαγιές, όµως δεν µπορεί να συγκριθεί µε άλλες χρο-
νιές όταν είχαµε εκατό εβδοµήντα πυρκαγιές το 2001 σε µία
µόνο µέρα και µια άλλη χρονιά εκατό σαράντα πέντε και το 2007
σε µία ηµέρα εκατόν είκοσι τέσσερις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας θα χρησιµοποιήσω και τη
δευτερολογία µου. 

Ως προς τη φωτιά στα Βίλια, θα καταθέσω στα Πρακτικά τα
εξής: «Έγλειψαν τα Βίλια οι φλόγες, σκηνές αλλοφροσύνης. Εθε-
λοντές κάτοικοι και πυροσβέστες, Έλληνες και Ευρωπαίοι µαζί,
προσπαθούσαν να φτιάξουν αντιπυρικές ζώνες της τελευταίας
στιγµής ώστε να σωθεί ο οικισµός». Ο Αντιπεριφερειάρχης Αττι-
κής, ο κ. Κόκκαλης, δήλωσε ότι η φωτιά θα σταµατούσε όταν δεν
θα είχε κάτι άλλο να κάψει προφανώς. 

Για λανθασµένη διαχείριση της πυρκαγιάς στα Βίλια και υπερ-

βολικές εκκενώσεις οικισµών µίλησε και ο πρώην Διευθυντής
Δασών Δυτικής Αττικής κ. Σπαθής, ο οποίος είπε: «Η κατεύθυνση
που έχει δοθεί να εκκενώνουµε οικισµούς επειδή είχαµε το Μάτι
είναι λάθος. Αν εκκενώσεις τον οικισµό, σηµαίνει ότι τον παραδί-
δεις για να καεί. Φυλάς τον οικισµό και σου καίγεται το δάσος».
Επεσήµανε ακόµη ότι η περιοχή που καίγεται διαθέτει ένα πυκνό
δίκτυο δασικών δρόµων οι οποίοι δεν συντηρήθηκαν, γιατί η δα-
σική υπηρεσία δεν είχε ούτε 1 ευρώ για συντήρηση. Αφήνει αιχ-
µές για τη µη είσοδο των οχηµάτων της πυροσβεστικής σε δασι-
κούς δρόµους. Τελικά, ήταν οι εθελοντές, νέοι, οι οποίοι προ-
σπαθούσαν τρεις µέρες στην πρώτη γραµµή άυπνοι και οι ίδιοι
οι κάτοικοι. 

Είπε ο Πρωθυπουργός -και θέλω λίγο να εστιάσω σε αυτό- ότι
πρέπει να δώσουµε σηµασία στο γεγονός ότι σώθηκαν ανθρώ-
πινες ζωές. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ότι δεν είχαµε απώ-
λειες. Χάσαµε έναν εθελοντή. Όµως, αυτή η δήθεν ανθρωπο-
κεντρική προσέγγιση θα πρέπει να πάψει να είναι αυτό το επικοι-
νωνιακό αφήγηµα, διότι θα πρέπει να καταλάβει ότι υπάρχουν
πολιτισµικές και κοινωνικές σηµασίες που φέρει ένα σπίτι. 

Ένα σπίτι δεν είναι απλά µια υλική κατασκευή, είναι ένας τόπος
µνήµης, είναι ένα σύµβολο ταυτότητας κι αν τα σπίτια ξαναχτί-
ζονται τόσο εύκολα, καλά θα κάνει να καταβάλλει αποζηµίωση
που θα αντιστοιχεί στο ξαναχτίσιµο αυτών των σπιτιών και όχι τα
ψίχουλα που βλέπουµε ότι δίνει αυτή τη στιγµή.

Πυρκαγιά στην Ολυµπία: «Έτσι σώσαµε το χωριό µας, δυστυ-
χώς έχουµε µάθει να µην περιµένουµε από το κράτος». Οι άν-
θρωποι, από την προγενέστερη εµπειρία που είχαν, µόνοι τους
είναι εφοδιασµένοι στα αγροτικά αυτοκίνητα µε βυτία νερού,
τρακτέρ. Περιγράφουν, πραγµατικά, πώς κατάφεραν µε τις πλα-
στικές δεξαµενές να σώσουν ό,τι έσωσαν, διότι υπάρχει η κρα-
τική αδιαφορία και έλλειψη. 

Για τη φωτιά στα Βίλια, έχουν πει ότι το Διοικητικό Συµβούλιο
της Κοινότητας του Αγίου Νεκταρίου είχε εγγράφως προειδο-
ποιήσει για τον κίνδυνο καταστροφής σε περίπτωση πυρκαγιάς,
ζήτησαν ενίσχυση µε τρία πυροσβεστικά, κάτι το οποίο δεν υλο-
ποιήθηκε ποτέ. Και το ερώτηµα του Πρωθυπουργού είναι: «Πείτε
µας τι κάναµε λάθος». 

Ως προς το ζήτηµα της πρόληψης, µας µίλησε ο πρώην Υπαρ-
χηγός της Πυροσβεστικής. «Η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προ-
στασίας εκδίδει σύµφωνα µε το σχέδιο «ΞΕΝΟΚΡΑΤΗΣ» γενικά
σχέδια αντιµετώπισης όλων των κινδύνων». Εκδόθηκε, λοιπόν, το
Γενικό Σχέδιο Αντιµετώπισης Δασικών Πυρκαγιών µε τη συνθη-
µατική ονοµασία «ΙΟΛΑΟΣ» τον Δεκέµβριο του ’19, το οποίο
ισχύει µέχρι σήµερα. Είναι ένα σχέδιο το οποίο απευθύνεται σε
όλα τα Υπουργεία, σε όλους τους φορείς. 

Σύµφωνα µε αυτό το σχέδιο, σε επίπεδο πρόληψης οι δήµοι
και οι περιφέρειες είναι υποχρεωµένοι, στην έναρξη της αντιπυ-
ρικής περιόδου, να έχουν καθαρίσει τους χώρους αρµοδιότητάς
τους. Είδαµε µε το Μάτι ότι πήγαν κατηγορούµενοι τρεις δήµαρ-
χοι επειδή δεν είχαν κάνει καθαρισµό στην περιοχή. 

Φέτος, η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας εκδίδει µε
την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου απόφαση που λέει ότι δε-
καοκτώ περιοχές στην Αττική και άλλες, όπως το Σέιχ Σου και η
Ολυµπία, κηρύσσονται σε κατάσταση ανάγκης για να καθαρί-
σουν τους χώρους αρµοδιότητάς τους, µε δεδοµένο ότι τον Φε-
βρουάριο είχαµε το ακραίο καιρικό φαινόµενο, τη «Μήδεια». Με
αυτή την απόφαση η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας
έρχεται σε κόντρα µε τον εαυτό της, από τη µία βγάζει τον
«ΙΟΛΑΟ», που αναφέρει ότι «στις 31 Απριλίου πρέπει να είστε
όλοι έτοιµοι» και από την άλλη έρχεται και λέει ότι γι’ αυτές τις
δεκαοκτώ περιοχές, επειδή δεν πρόλαβαν, τους δίνουµε χάρη
έναν µήνα. Στον δε Δήµο Διονύσου έληξε η διορία και τους έδω-
σαν παράταση άλλον ένα µήνα, µέχρι 17 Αυγούστου, αν θυµάµαι
καλά.

Και τέλος, ένας ακόµη επιφανής νεοδηµοκράτης, είναι γνω-
στός φίλος της οικογένειας του κ. Μητσοτάκη, ο κ. Κατσούδας,
είχε πει το εξής: «Αποζηµιώσεις για σπίτια, για ζώα, για χαµένες
δουλειές, για επιχειρήσεις και πέφτουν σαν τη βροχή τα δισεκα-
τοµµύρια ενός καταχρεωµένου κράτους. Αυτά µάλιστα είναι επι-
πλέον των δισεκατοµµυρίων που δώσαµε για κατασβέσεις µε
δεκάδες αεροπλάνα και ελικόπτερα και των τεράστιων δαπανών
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που πρέπει να γίνουν για αποφυγή πληµµυρών και αναδασώ-
σεις». 

Το 1/20 αυτών των πόρων να είχε δοθεί για πρόληψη, οι µισές
τουλάχιστον καταστροφές θα είχαν αποφευχθεί. Τώρα, µετά από
δύο χρόνια, γίνονται βήµατα για αναβίωση της Δασικής Υπηρε-
σίας. 

Κι ενώ, λοιπόν, τα ίδια τα στελέχη σας έρχονται και σας στή-
νουν στον τοίχο, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κάνει την εξής δή-
λωση: «Καταλαβαίνουµε ότι επιδόθηκαν σε µια σειρά από κρίσιµα
ζητήµατα στο παρελθόν είχαν και έχουν δηµιουργήσει πολύ υψη-
λές προσδοκίες και όλοι θα ευχόντουσαν να µην είχαµε τις απώ-
λειες που έχουµε από τις πυρκαγιές». Δηλαδή, ακριβώς επειδή
είσαστε µία ικανή Κυβέρνηση κάηκε η µισή Ελλάδα. Αν ήσασταν
λιγότερο ικανοί µε τις ψηλές προσδοκίες που έχουµε θα είχε
κάνει όλη η Ελλάδα. 

Είναι εξωφρενικά αυτά που ακούµε! Η µόνη προσδοκία που
έχει πλέον ο λαός από εσάς είναι για την ανεπανάληπτη πολιτική
και επιχειρησιακή κατάντια που δείξατε και στις πυρκαγιές, αλλά
και δύο χρόνια τώρα και το ξεπούληµα της ίδιας της χώρας που
µας διασύρει και διεθνώς. Γιατί έρχονται οι Ρουµάνοι οι οποίοι
βοήθησαν µε ένα άκρως αποτελεσµατικό σχέδιο, ο επικεφαλής
των οποίων είπε το εξής σε ρουµανικό κανάλι, βέβαια, στην Ελ-
λάδα δεν µεταδόθηκε: «Όµως εµείς είδαµε τη φωτιά. Ήταν σαν
να µην ήθελε κάποιος να τη σβήσει. Η φωτιά µπορούσε να έχει
σβήσει από την πρώτη µέρα. Δεν θέλω να πω κάτι περισσότερο.
Εµείς, όταν τελειώσει η αποστολή µας, θα υποβάλουµε την έκ-
θεσή µας προς τον ευρωπαϊκό οργανισµό «NATURA» και τον αν-
τίστοιχο του ΟΗΕ, γιατί η περιοχή έχει χαρακτηριστεί ως «NATU-
RA» εδώ και χρόνια Κι εµείς αλλά είδαµε και άλλα µάθαµε. Μηδέν
πρόληψη, µηδέν αντιπυρική ζώνες ως όφειλαν να υπάρχουν σ’
αυτήν την περιοχή». 

Όταν, λοιπόν, επί µήνες ζητούσαµε από την Κυβέρνηση να διο-
χετεύσει κονδύλια για τη δασοπυρόσβεση, για τη δηµιουργία αν-
τιπυρικών ζωνών, εσείς τι κάνατε; Μοιράζετε τα εκατοµµύρια στα
κανάλια και στους φίλους σας τους βιοµήχανους µε απευθείας
αναθέσεις. 

Ο Πρωθυπουργός µίλησε σε αποστροφή του λόγου του για
την πρόληψη, για καθαρισµούς και διαχείριση δασών, παρά το
γεγονός ότι µόλις 51 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν στην πρόληψη
και 1,7 δισεκατοµµύρια στην καταστολή. Σχεδόν τίποτα δεν µας
είπε, ούτε για αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα ούτε για
έργα διευθέτησης ορεινών υδάτων ούτε για καθαρισµούς από
την καµένη βιοµάζα ούτε για προσλήψεις δεσµοφυλάκων επί ει-
κοσιτετραώρου βάσεως ούτε για το πάρα πολύ κρίσιµο θέµα που
µου έχουν εντοπίσει πολλοί πυροσβέστες και το έχει εντοπίσει
µέχρι και η Κύπρος -υπάρχει δηµοσίευµα- της τεχνικής αντιπύρ,
η οποία δεν έχει θεσµοθετηθεί καν νοµικά. Αναφέρει τη δυστο-
πική γραφειοκρατία που υπάρχει σ’ αυτόν τον τοµέα η οποία εµ-
ποδίζει την δασοπυρόσβεση στο να χρησιµοποιήσει τη
διαδεδοµένη τεχνική του αντιπύρ ως µέσο καταπολέµησης της
φωτιάς ακριβώς γιατί δεν έχει θεσµοθετηθεί νοµικά. Θα το κα-
ταθέσω και αυτό µαζί µε τα υπόλοιπα στα Πρακτικά. 

Δεν µας είπε τίποτα για την άµεση και επαρκή στελέχωση της
Δασικής Υπηρεσίας µε το απαιτούµενο επιστηµονικό προσωπικό,
για τη χρηµατοδότηση της διαχείρισης του δάσους, για το πιστο-
ποιητικό πυρανθεκτικότητας στα κτήρια, για τη στήριξη και δια-
τήρηση των παραδοσιακών της χρήσης γης. Είπε ότι τα δάση
δεν θα αναδασωθούν ως επί το πλείστον µε φυσικό τρόπο αλλά
µε τεχνητό τρόπο, µε τους εθνικούς νονούς δηλαδή της αναδά-
σωσης που θα έρθουν για να προετοιµάσουν το έδαφος για τις
έξτρα ανεµογεννήτριες που θα έρθουν. Γιατί είπε ότι θα συνυ-
πάρξουν τα δάση µε τις ανεµογεννήτριες. Δεν είπε για την έγ-
καιρη πυρανίχνευση µε δίκτυα πυροφυλακίων και µεικτών περι-
πολιών, ούτε για τον έγκαιρο εντοπισµό, τη χαρτογράφηση επι-
κίνδυνων περιοχών, τη γενικότερη αναβάθµιση της Δασικής Υπη-
ρεσίας ούτε, βεβαίως, για την εκπαίδευση των πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αδαµοπού-
λου, σας ενηµερώνω ότι σε λίγο ολοκληρώνετε και τον χρόνο της
τριτολογίας σας. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Και, βέβαια, το κρεσέντο -της συνωµοσιολογίας εγώ θα πω-
του Πρωθυπουργού ήταν όταν σε ερώτηση που του απηύθυνε ο
κ. Βαρουφάκης, ο Γενικός Γραµµατέας του ΜέΡΑ25, γιατί δεν
δέχτηκε την τροπολογία του ΜέΡΑ25 για την απαγόρευση αλλα-
γής χρήσης γης για τα επόµενα τριάντα χρόνια στα δάση, η
απάντηση ήταν γιατί έτσι –λέει- θα δώσουµε το πάτηµα σ’ αυτούς
οι οποίοι δεν θέλουν τις ανεµογεννήτριες να αρχίζουν να βάζουν
φωτιές, ενώ µε τις τεχνητές αναδασώσεις αυτό δεν θα γίνει. 

Από την επαφή που είχαµε µε πολίτες και µε συλλογικότητες
και στην Εύβοια και στις υπόλοιπες καµένες περιοχές αυτό το
οποίο έχουµε αποκοµίσει είναι το εξής. Κατ’ αρχάς ότι υπάρχει
ένας σχεδιασµός ιδιωτικοποίησης των δασών, εκµετάλλευσης
των δασών, γιατί η Κυβέρνηση λειτουργεί ως εντολοδόχος ιδιω-
τικών και ξένων συµφερόντων. Έχει γίνει συµφωνία µε την κ.
Μέρκελ για τα αιολικά πάρκα που ουσιαστικά θα µεταφερθούν,
θα µεταναστεύσουν από τη Γερµανία στην Ελλάδα. 

Μιλάνε για σχέδιο ιδιωτικοποίησης που παρουσίασε ο Πρωθυ-
πουργός και το Σωµατείο Ρητινοαλλιεργητών Δασεργατών Ευ-
βοίας καταγγέλλει ότι τους έχουν προσεγγίσει συγκεκριµένοι
κυβερνητικοί παράγοντες και προσπαθούν να τους δελεάσουν
ότι η εταιρεία «ΤΕΡΝΑ» θα είναι ένας ευεργέτης, διότι θα δώσει
και δουλειά στους πυρόπληκτους, αποσιωπώντας ότι αυτή η
εταιρεία έχει προβεί σε παράνοµες απολύσεις εργαζοµένων
αφού τους ξεζούµισε σε άλλα έργα. 

Και, βεβαίως, καταγγέλλουν -για να µιλάµε µόνο γι’ αυτή την
Κυβέρνηση- την αδιαφορία εκ µέρους όλων των κυβερνήσεων
στον τοµέα της πρόληψης µε αντιπυρικά, αντιδιαβρωτικά και αν-
τιπληµµυρικά έργα, ακόµη και σε περιοχές οι οποίες είχαν πληγεί
τα προηγούµενα χρόνια. 

Μετά απ’ όλα αυτά -και τελειώνω µε αυτό- σε συνδυασµό µε
τα όσα έχουν πει τα στελέχη σας και ο Πρωθυπουργός, καταλή-
γουµε στο συµπέρασµα ότι είστε η Κυβέρνηση του ψεύδους, της
αναλγησίας. Είστε µία Κυβέρνηση που κουρελιάζει τους θε-
σµούς, που θέλει ουσιαστικά να χαρίσει µία καµένη χώρα στους
επιχειρηµατίες της ψευτοεπένδυσης και της ψευτοανάπτυξης,
γιατί βεβαίως ο ανελέητος οικονοµισµός πρέπει να τα ιδιωτικο-
ποιήσει όλα. Ο Πρωθυπουργός θα παραδώσει de facto τη χώρα,
την καµένη γη στους εθνικούς νονούς. 

Κάθε λεπτό, λοιπόν, που παραµένετε στην εξουσία -και δεν
σας σώζει κανένας ανασχηµατισµός- είναι ένα λεπτό καταστρο-
φικό για την χώρα µας. Οι Έλληνες και οι Ελληνίδες, συµπερι-
λαµβανοµένων και των ψηφοφόρων σας -γιατί τυχαίνει να µιλάω
και µε ψηφοφόρους σας- θέλουν να φύγετε µια ώρα αρχύτερα.
Παρακαλούν να φύγετε. Όσο νωρίτερα τόσο το καλύτερο για την
ίδια την πατρίδα. 

Ως ΜέΡΑ25, λέµε όχι ανεµογεννήτριες στη στεριά, απαγό-
ρευση αλλαγής χρήσης για τα επόµενα χρόνια, έξω οι ολιγάρχες
από τα δάση, φυσική αναδάσωση. Αφήστε τη γη να αυτοϊαθεί.
Έχει δικούς της µηχανισµούς αποθεραπείας. Σταµατήστε να τη
βιάζετε!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον κ. Κατσώτη και µετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών, ο κ. Σταϊκούρας, για τη σχετική τροπολογία
που έχει καταθέσει στο νοµοσχέδιο. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο απολογισµός της αντιπυρικής περιόδου είναι πολύ βαρύς.

Οι διαβεβαιώσεις για ετοιµότητα αποδείχτηκαν λόγια του αέρα.
Έγιναν στάχτη ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
στην Εύβοια, στην Αττική, στην Ηλεία, µε κατεστραµµένες λιανι-
κές περιουσίες, δουλειές και εισόδηµα. Είναι τεράστια η κατα-
στροφή και τα µέτρα της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου δεν
αντιστοιχούν στις απώλειες, δεν αντιστοιχούν σε αυτά που διεκ-
δικούν οι ίδιοι οι πληγέντες. 

Αυτή η καταστροφή έχει υπεύθυνους και αιτία. Υπεύθυνες
είναι όλες οι κυβερνήσεις και αιτία είναι το καπιταλιστικό κέρδος.
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Αυτή η καταστροφή είναι το αποτέλεσµα της εγκληµατικής κυ-
βερνητικής πολιτικής από όλες τις κυβερνήσεις, της Νέας Δηµο-
κρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Είναι απόδειξη ότι το
σύστηµα που υπηρετείτε έχει ως κίνητρο τα κέρδη των οµίλων
και προκειµένου αυτός να υπηρετείται, τα αποκαΐδια τα εισπράτ-
τει ο λαός. Τα πάντα θα µετατρέπετε σε εµπόρευµα. Αυτή η πο-
λιτική, αντικειµενικά, δεν µπορεί να προστατεύσει τα δάση, εκτός
αν από την εκµετάλλευσή τους βγαίνουν κέρδη.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -όπως και οι προηγού-
µενες- επιχείρησε αυτή την περίοδο να κρυφτεί πίσω από τα
ακραία καιρικά φαινόµενα, την κλιµατική αλλαγή. Η πολύ σοβαρή
συζήτηση για τη λεγόµενη κλιµατική κρίση δεν µπορεί να γίνει
ούτε καταφύγιο για την Κυβέρνηση ούτε άλλοθι για να δικαιολο-
γεί πότε το Μάτι και ποτέ την Εύβοια, πότε τη Μάνδρα και ποτέ
την Καρδίτσα. Ο καύσωνας φταίει για πολλά αλλά δεν φταίει για
το γεγονός ότι το Πυροσβεστικό Σώµα πάσχει από χρόνια υπο-
στελέχωση, γερασµένο προσωπικό ή για το ότι δεν υπάρχει ολο-
κληρωµένο σχέδιο δασοπροστασίας µε επίκεντρο την πρόληψη. 

Οι άνεµοι δεν είναι υπεύθυνοι για το γεγονός ότι το κράτος
διαχρονικά υποχρηµατοδοτεί τη δασοπροστασία, υπονοµεύει µε
κάθε δυνατό τρόπο τη δασοπυρόσβεση. Ακόµη και τα πεύκα βα-
φτίστηκαν ένοχα αυτή την περίοδο, λες και τα πεύκα αποφάσι-
σαν να δώσουν 6 δισεκατοµµύρια φέτος στο ΝΑΤΟ, ενώ για το
άνοιγµα δασικών δρόµων στην Αττική δόθηκαν µόνο 30.000
ευρώ.

Όχι, η Κυβέρνηση δεν είναι ανίκανη, όπως λένε. Η πολιτική της
είναι εγκληµατική. Εµείς δεν λέµε ότι δεν υπάρχει κράτος, όπως
λένε άλλοι. Το κράτος που έδωσε φέτος 1,7 εκατοµµύρια στα
δασαρχεία από τα 17,7 εκατοµµύρια που ζήτησαν, είναι το ίδιο
κράτος που έβγαλε ζεστά 2,5 δισεκατοµµύρια επιπλέον για να-
τοϊκά εξοπλιστικά προγράµµατα µε τις ψήφους τόσο της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας όσο και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ. 

Το κράτος που δεν είχε τα µέσα για την κατάσβεση των πυρ-
καγιών είναι το ίδιο κράτος που στο άψε - σβήσε βγάζει χιλιάδες
αστυνοµικούς στους δρόµους όταν πρέπει να καταστείλει λαϊκές
διαµαρτυρίες, είναι το ίδιο κράτος που έτοιµο από καιρό, µε ήδη
ψηφισµένο νοµοθετικό πλαίσιο από τη σηµερινή και τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις, παραδίδει τον φυσικό πλούτο σε επιχειρη-
µατικά συµφέροντα. 

Το µόνο νέο ήταν το «112», που στην πράξη, όµως, σήµαινε
«τρεχάτε ποδαράκια µου και ας καούν όλα». Ακόµα και το εργα-
λείο της εκκένωσης δεν είχε δοκιµαστεί από πριν, ούτε, βεβαίως,
ήταν ενταγµένο σε κάποιο ολοκληρωµένο σχέδιο διαχείρισης φυ-
σικών καταστροφών. Τα όσα ζήσαµε ήταν µια ακόµα τρανταχτή
απόδειξη ότι το σηµερινό κράτος είναι εχθρικό απέναντι στις λαϊ-
κές ανάγκες. 

Το 2021, που κάποιοι κάνουν το διάστηµα εξοχικό τους, κά-
ποιοι σβήνουν φωτιές µε τις κλάρες, κύριε Υπουργέ. Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και πριν του ΣΥΡΙΖΑ, έχει την
ίδια στρατηγική της «πράσινης» µετάβασης. Χαρακτηριστικό της
είναι η εµπορευµατοποίηση της γης, των δασών και ο χωροταξι-
κός σχεδιασµός µε κριτήριο το κέρδος. Έτσι, δηµιουργήθηκαν
οι µεικτές εύφλεκτες ζώνες οικισµών µέσα σε δάση ως αποτέλε-
σµα της εµπορευµατοποίησης του λαϊκού δικαιώµατος για
πρώτη και παραθεριστική κατοικία χωρίς όρους και προϋποθέ-
σεις. Εγκαταλείφθηκαν τα δάση. Έτσι υλοποιείται η στάση απέ-
ναντι στην ολοκληρωµένη διαχείριση και προστασία των δασών. 

Είναι ανύπαρκτος ο αντιπυρικός σχεδιασµός, γιατί δεν έχει
κέρδος για τα µονοπώλια. Προχωρά η αλλαγή χρήσης ή ο απο-
χαρακτηρισµός του δάσους για ανεµογεννήτριες, βιοµηχανίες,
logistics, βίλες, τουριστικές επιχειρήσεις, ιδιωτική πολεοδόµηση
και σε προστατευόµενες περιοχές. Δίνεται το βάρος στην κατα-
στολή και όχι, όπως θα έπρεπε, στην πρόληψη και στην οργά-
νωση των επίγειων δυνάµεων. Εµφανίζετε τα εναέρια µέσα ως
το κύριο µέσο κατάσβεσης, ενώ είναι γνωστό παγκόσµια και ει-
δικά στους ειδικούς, ότι τα εναέρια µέσα µόνο βοηθούν στην κα-
τάσβεση. Τις πυρκαγιές µπορούν να σβήσουν εξειδικευµένες
επίγειες δυνάµεις µέσα στο δάσος στο πλαίσιο ενός σύγχρονου
αντιπυρικού σχεδιασµού µε κύριο βάρος στην πρόληψη και εκ-
παίδευση για την πρώτη προσβολή στο πλαίσιο της ολοκληρω-
µένης διαχείρισης.

Με τη συνδροµή των µέσων µαζικής ενηµέρωσης δηµιουρ-
γούνται αυταπάτες στον κόσµο, ότι δήθεν αφού δεν µπόρεσαν
τα αεροπλάνα να κάνουν κάτι, δεν γίνεται τίποτα. Τα ίδια, βέβαια,
µέσα µαζικής ενηµέρωσης στηρίζουν και προβάλλουν την αντι-
δαστική, αντιπεριβαλλοντική, απάνθρωπη τελικά πολιτική και αν-
τίληψη του κόστους - οφέλους. Διαµορφώθηκε νοµικό πλαίσιο
που επιτρέπει, για παράδειγµα, την ανάπτυξη ανεµογεννητριών,
την τουριστική, βιοµηχανική και κάθε επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα µέσα στα δάση. 

Τα εγκαταλελειµµένα δάση, οι επιχειρήσεις και οι οικισµοί στα
δάση, τα εγκαταλελειµµένα χωριά, οι άδειες από προσωπικό,
µέσα και υποδοµές δασικές υπηρεσίες είναι η εύφλεκτη ύλη. Η
αντίληψη της εµπορευµατοποίησης των δασών, του κόστους και
οφέλους, είναι ο εµπρηστής τελικά.

Σε αυτές τις συνθήκες της καταστροφής -ιδιαίτερα στην Εύ-
βοια- εκφράστηκε πρωτοφανής λαϊκή αλληλεγγύη και αυτενέρ-
γεια που κουρέλιασε τον κρατικό µηχανισµό. Ως ΚΚΕ, εκφρά-
ζουµε την αλληλεγγύη µας απέναντι στους πληγέντες. Τους κα-
λούµε να πάρουν την υπόθεση της αποζηµίωσης από τις κατα-
στροφές και της προστασίας των δασών στα χέρια τους, να
διεκδικήσουν άµεση και 100% αποζηµίωση χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις και για όσο διάστηµα ισχύουν οι επιπτώσεις από τις
καταστροφές. Και θα είναι µεγάλο το διάστηµα αυτό! 

Καλούµε, επίσης, τον λαό µέσα από επιτροπές αγώνα να δυ-
ναµώσει την αλληλεγγύη σε όσους έχουν ανάγκη, να απαιτήσει
τη στήριξη των πληγέντων, να διεκδικήσει την ολοκληρωµένη
διαχείριση και προστασία των δασών, του σύγχρονου αντιπυρι-
κού σχεδιασµού µε κύριο βάρος την πρόληψη και την οργάνωση
των επίγειων δυνάµεων, να είναι σε ετοιµότητα και επαγρύπνηση
παντού, να απαιτήσει τα αναγκαία αντιπληµµυρικά µέτρα. 

Απευθυνόµαστε συνολικά στην εργατική τάξη και στις λαϊκές
δυνάµεις και τις καλούµε να µη δείξουν καµµία εµπιστοσύνη στην
Κυβέρνηση που η πολιτική της τσακίζει το σύνολο των εργατικών
λαϊκών δικαιωµάτων. Ο πραγµατικός αντίπαλος είναι η αστική
τάξη, το κράτος της, οι κυβερνήσεις της που ευθύνονται για το
ότι ο λαός πότε καίγεται, πότε πνίγεται και ενώ παράγει αµύθητο
πλούτο, ζει µόνιµα στον εργασιακό µεσαίωνα, τη φτώχεια, την
αβεβαιότητα, τις στερήσεις και την εξαθλίωση. Με αυτό το βάρ-
βαρο σύστηµα χρειάζεται να ξεµπερδεύει για να ανοίξει ο δρό-
µος για την εργατική εξουσία, το σοσιαλισµό που κύριος νόµος
θα είναι η ικανοποίηση των αναγκών του λαού. Σε αυτή την προ-
οπτική µπορεί να συναντηθεί η πλειοψηφία του λαού που υπο-
φέρει από το ζυγό του κεφαλαίου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρ-
κής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων: «Ασφαλιστική Μεταρρύθµιση για τη Νέα Γενιά: εισα-
γωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος προκαθορισµένων εισφο-
ρών στην επικουρική ασφάλιση, ίδρυση, οργάνωση και λειτουρ-
γία Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης και συ-
ναφείς διατάξεις». 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή ως Κυ-

βέρνηση και ως Υπουργείο Οικονοµικών θέσαµε προτεραιότητα
για την άµεση και γενναία στήριξη των πληττόµενων από τις τε-
λευταίες καταστροφικές πυρκαγιές µε ταυτόχρονο στόχο την
κατά το δυνατόν ταχύτερη και πιο αποτελεσµατική ανασυγκρό-
τηση των περιοχών. Στο πλαίσιο αυτό ενεργοποιήσαµε τις διαδι-
κασίες άµεσης προώθησης των µέτρων κρατικής αρωγής προς
φυσικά και νοµικά πρόσωπα για την αποκατάσταση κατοικιών,
επιχειρήσεων και αγροτικών εκµεταλλεύσεων, µέτρα πολλά από
τα οποία περιλαµβάνονται στο υπό κύρωση σχέδιο νόµου, σχέδιο
νόµου µε το οποίο επεκτείνεται το πεδίο εφαρµογής -και θέλω
να επιµείνω σε αυτό, είναι το άρθρο 3- στο πλαίσιο της ίσης µε-
ταχείρισης των περιοχών που επλήγησαν από τις πυρκαγιές από
1ης Μαΐου µέχρι την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου.

Άρα, έχουµε επέκταση και για άλλες φυσικές καταστροφές
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που έγιναν πριν ή µετά την επίµαχη περίοδο και τις συγκεκριµέ-
νες γεωγραφικές περιοχές.

Συγκεκριµένα και σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών -
γιατί έχει και άλλες διατάξεις το σχέδιο νόµου- υλοποιούνται οι
ακόλουθες παρεµβάσεις:

Πρώτον, υποβολή συµπληρωµατικού προϋπολογισµού. Με την
τροπολογία που κατατέθηκε, ψηφίζεται συµπληρωµατικός προ-
ϋπολογισµός µε τον οποίο αυξάνονται οι πιστώσεις του τακτικού
προϋπολογισµού κατά 150 εκατοµµύρια ευρώ και του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων κατά 350 εκατοµµύρια ευρώ. Σύ-
νολο 500 εκατοµµύρια ευρώ. Η µεθοδική και υπεύθυνη διαχεί-
ριση των δηµόσιων οικονοµικών της χώρας και του ταµείου
αυτής καθιστά εφικτή την κατάρτιση και την υλοποίηση συµπλη-
ρωµατικού προϋπολογισµού µε στόχο τη δηµιουργία του απα-
ραίτητου δηµοσιονοµικού χώρου προκειµένου να χρηµατοδοτη-
θούν εφέτος παρεµβάσεις αποκατάστασης δασών, οικισµών και
σχετικών υποδοµών που επλήγησαν από τις πυρκαγιές και να
υλοποιηθούν άµεσα τα µέτρα ενίσχυσης των πληττόµενων πε-
ριοχών, των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων.

Δεύτερον, δηµιουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας για την κρα-
τική αρωγή. Στις 18 Αυγούστου µε τη συµβολή της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων τέθηκε σε λειτουργία η ηλεκτρονική
πλατφόρµα για την άµεση αποζηµίωση και στήριξη των νοικοκυ-
ριών, των επιχειρήσεων και των ιδιοκτητών ακινήτων που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές. 

Ειδικότερα, οι πληγέντες από τις πυρκαγιές συµπολίτες µας
έχουν και θα έχουν για τις επόµενες εβδοµάδες τη δυνατότητα
για πρώτη φορά µε µία απλή αίτηση, η οποία επέχει θέση υπεύ-
θυνης δήλωσης, να ζητήσουν τη χορήγηση έκτακτης εφάπαξ οι-
κονοµικής ενίσχυσης ως πρώτη αρωγή από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, καθώς και την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ. Να ξέρετε, βε-
βαίως, ότι ψάχνουµε αρκετά προσεκτικά τις υπεύθυνες δηλώσεις
και έχουµε µία πρώτη αξιολόγηση για συγκεκριµένες γεωγραφι-
κές περιοχές της χώρας. 

Τρίτον, εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
έναντι στεγαστικής συνδροµής για κτηριακές εγκαταστάσεις και
κατοικίες φυσικών ή νοµικών προσώπων. Μέχρι σήµερα έχουν
καταβληθεί 8,9 εκατοµµύρια ευρώ σε χίλιους πεντακόσιους πε-
νήντα έναν δικαιούχους κρατικής αρωγής ως προκαταβολή στε-
γαστικής συνδροµής. Σήµερα, σε λίγες ώρες, θα κατατεθούν
επιπλέον 1,2 εκατοµµύρια ευρώ σε διακόσιους ογδόντα τρεις δι-
καιούχους. Το ύψος της ενίσχυσης έναντι στεγαστικής συνδρο-
µής ανάλογα µε τις βλάβες σε κτηριακές εγκαταστάσεις, επαγ-
γελµατικές εγκαταστάσεις, κατοικίες και λοιπά µη επαγγελµατι-
κής χρήσης κτήρια, που έχουν πληγεί, καθορίζεται από 3.000
έως 14.000. 

Τέταρτον, εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
φυσικών προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής. Μέχρι σήµερα
έχουν καταβληθεί 3,6 εκατοµµύρια ευρώ σε χίλιους εκατόν
ογδόντα οκτώ δικαιούχους κρατικής αρωγής ως αποζηµίωση οι-
κοσκευής. Σήµερα θα καταβληθούν επιπλέον 464.000 σε επι-
πλέον διακόσιους δύο δικαιούχους. Το ύψος της ενίσχυσης για
την αποζηµίωση οικοσκευής, ανάλογα µε τις βλάβες που έχει
υποστεί η κατοικία, κυµαίνεται από 2.000 έως 6.000.

Πέµπτον, εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
επιχειρήσεων έναντι επιχορήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών.
Η επιχορήγηση καλύπτει µέρος της εκτιµηθείσας ζηµίας και πε-
ριλαµβάνει υλικές ζηµίες σε µηχανολογικό εξοπλισµό, πρώτες
ύλες, εµπορεύµατα, µέσα παραγωγής και κατεστραµµένα οχή-
µατα της επιχείρησης. Στο ίδιο πλαίσιο εντάσσονται αγροτικές
εκµεταλλεύσεις και κτηνοτροφικές µονάδες. Μέχρι σήµερα
έχουν καταβληθεί 4,2 εκατοµµύρια ευρώ σε χίλιους εξακόσιους
εβδοµήντα έναν δικαιούχους κρατικής αρωγής ως προκαταβολή
επιχορήγησης σε επιχειρήσεις. Σήµερα θα καταβληθούν επι-
πλέον 761.000 σε τριακόσια πενήντα οκτώ επιπλέον ΑΦΜ. Το
ύψος της ενίσχυσης της επιχορήγησης, ανάλογα µε το µέγεθος
της ζηµίας, κυµαίνεται από 2.000 έως 8.000 ευρώ και για τις
αγροτικές εκµεταλλεύσεις χωρίς εγκατάσταση από 1.000 έως
4.000 ευρώ. Συνολικά, δηλαδή, για να έχετε µία εικόνα, σε λιγό-
τερο από δέκα ηµέρες θα έχουν εκταµιευθεί περίπου 20 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε τρεις χιλιάδες επτακόσια τριάντα έξι µοναδικά

ΑΦΜ. Αυτό δεν είχε γίνει ποτέ στο παρελθόν. 
Έκτον, πρόβλεψη αφορολογήτου και ακατάσχετου των ενισχύ-

σεων προς τους πληγέντες. Οι ενισχύσεις σε πληγέντα φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα είναι αφορολόγητες, ανεκχώρητες και ακατά-
σχετες στα χέρια του δηµοσίου και τρίτων, δεν υπόκεινται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύονται και
δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική δι-
οίκηση και το δηµόσιο εν γένει ή τα πιστωτικά ιδρύµατα. 

Έβδοµον, απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ. Τα ακίνητα κτίσµατα, οι-
κόπεδα, αγροτεµάχια που έχουν αποδεδειγµένα καταστραφεί ή
έχουν υποστεί λειτουργικές ζηµίες που τα καθιστούν επικίνδυνα
ή ακατάλληλα για χρήση απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ του
2021, του 2022 και του 2023. Δηλαδή, απαλλάσσονται για µία
τριετία. Μέχρι σήµερα οι σχετικές αιτήσεις των συµπατριωτών
µας προσεγγίζουν ή υπερβαίνουν τις τεσσερισήµισι χιλιάδες. 

Όγδοον, αναστολή φορολογικών υποχρεώσεων. Στα φυσικά
και νοµικά πρόσωπα που επλήγησαν και είναι δικαιούχοι των µέ-
τρων της στεγαστικής συνδροµής ή και της επιχορήγησης για
τις επιχειρήσεις αναστέλλεται η πληρωµή όλων των εκκρεµών
βεβαιωµένων και ληξιπρόθεσµων φορολογικών υποχρεώσεων
για έξι µήνες. Ήδη, για να σας ενηµερώσω, µέχρι σήµερα έχουν
υπογραφεί δεκαπέντε σχετικές αποφάσεις του αρµόδιου Υφυ-
πουργού Οικονοµικών.

Ένατον, αναστολή ασφαλιστικών εισφορών. Αντίστοιχα, µε
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
δίνεται η δυνατότητα να ανασταλούν για έξι µήνες οι ασφαλιστι-
κές εισφορές των πληττόµενων επιχειρήσεων και επιτηδευµα-
τιών. 

Δέκατον, αναστολή δανειακών υποχρεώσεων. Σε συνεργασία
µε την Ελληνική Ένωση Τραπεζών υλοποιείται από µέρους των
πιστωτικών ιδρυµάτων η αναστολή πληρωµής κάθε µορφής ενή-
µερων υποχρεώσεων για τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που
επλήγησαν και είναι δικαιούχοι των µέτρων της στεγαστικής συν-
δροµής ή και της επιχορήγησης της επιχείρησης. Σε αυτά, µε
πρωτοβουλία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, συµ-
περιλαµβάνονται τα δάνεια που έχουν χορηγηθεί µέσω του εγ-
γυοδοτικού προγράµµατος και του ΤΕΠΙΧ II της Ελληνικής
Αναπτυξιακής Τράπεζας. 

Ενδέκατον, απαλλαγή για τις πληττόµενες επιχειρήσεις, συµ-
περιλαµβανοµένων των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, του επι-
στρεπτέου µέρους της επιστρεπτέας προκαταβολής. Οι πληττό-
µενες από τις πυρκαγιές επιχειρήσεις που έχουν καταστραφεί
ολοσχερώς ή έχουν υποστεί ζηµίες που τις καθιστούν µη λει-
τουργικές απαλλάσσονται από την αποπληρωµή του επιτρε-
πτέου µέρους της επιστρεπτέας προκαταβολής. Η απαλλαγή
γίνεται µε την έκδοση σχετικής βεβαίωσης, κατόπιν εξέτασης,
βεβαίως, της ζηµίας από τις επιτροπές των περιφερειών. 

Δωδέκατον, επιδότηση ενοικίου συγκατοίκησης. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Υποδοµών και Μεταφορών, σε συνέχεια της οριοθέτησης των
πληγεισών περιοχών, δίδεται επιδότηση ενοικίου συγκατοίκησης
για την κάλυψη δαπανών προσωρινής στέγασης των µόνιµων κα-
τοίκων, οι κατοικίες των οποίων επλήγησαν από τις πυρκαγιές. 

Δέκατο τρίτο, επιπλέον µέτρα στήριξης για τα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις που βρίσκονται στους δύο συγκεκριµένους δή-
µους της βόρειας Εύβοιας, της Περιφερειακής Ενότητας Ευ-
βοίας. Τα µέτρα αναστολής φορολογικών υποχρεώσεων, ανα-
στολής ασφαλιστικών υποχρεώσεων, αναστολής δανειακών υπο-
χρεώσεων, αναστολής διενέργειας πράξεων αναγκαστικής εκτέ-
λεσης και µη πληρωµής επιστρεπτέας προκαταβολής ισχύουν
για το σύνολο των φυσικών και νοµικών προσώπων στους δύο
συγκεκριµένους πληττόµενους δήµους της Περιφερειακής Ενό-
τητας Ευβοίας, ανεξαρτήτως εάν έχουν υποστεί µεµονωµένες
ζηµίες από την πυρκαγιά. Επιπλέον, ειδικά για το 2021, το σύ-
νολο των ακινήτων που βρίσκονται σε αυτούς τους δύο πληττό-
µενους δήµους απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ.

Τέλος, δέκατο τέταρτο, σύσταση λογαριασµού κρατικής αρω-
γής για τη συγκέντρωση εισφορών ιδιωτών που επιθυµούν να
στηρίξουν τους πληγέντες. Μέχρι προχθές είχαν κατατεθεί 5,3
εκατοµµύρια ευρώ από τα τριακόσια ενενήντα έξι φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα που εξεδήλωσαν την επιθυµία να συµβάλλουν και
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προφανώς θα υπάρξουν σχετικές ανακοινώσεις από την Κυβέρ-
νηση για το πού θα διατεθούν τα συγκεκριµένα ποσά. Κατά αν-
τιστοιχία του σχετικού λογαριασµού που άνοιξε για την
αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης, οι πόροι του λογαρια-
σµού που συγκεντρώθηκαν θα κατατεθούν, προκειµένου η χώρα
να έχει δέκα ακόµα ασθενοφόρα, οµοιόµορφα κατανεµηµένα,
στις περιφερειακές ενότητες, στις ΥΠΕ της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός όµως από την ταχεία απο-
ζηµίωση νοικοκυριών και επιχειρήσεων που πλήττονται από τις
πυρκαγιές, η Κυβέρνηση έχει ήδη δροµολογήσει µεσοπρόθεσµα
µέτρα ενίσχυσης της πολιτικής προστασίας και αποκατάστασης
του φυσικού πλούτου της χώρας. Για τον σκοπό αυτό έχει προ-
βλεφθεί από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας και του ΕΣΠΑ η αξιοποίηση 16 δισεκατοµµυρίων ευρώ
µέχρι το 2027, εκ των οποίων 10,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για την «πράσινη µετάβαση»
και 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ ως προσαρµογή στην
κλιµατική αλλαγή. 

Στο πλαίσιο αυτό, ενδεικτικά υλοποιούνται άµεσα τρεις µεταρ-
ρυθµιστικές πρωτοβουλίες. Πρώτον, το Εθνικό Πρόγραµµα Πο-
λιτικής Προστασίας «ΑΙΓΙΣ». Μετά την υπογραφή στις 28
Ιανουαρίου του 2021 -το επαναλαµβάνω, στις 28 Ιανουαρίου του
2021- της σχετικής σύµβασης χρηµατοδότησης από την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων εγκρίθηκε τον Ιούνιο του 2021 από
τη Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής Προ-
στασίας το µεγαλύτερο διαχρονικά πρόγραµµα αναβάθµισης της
πολιτικής προστασίας. Λεπτοµέρειες αυτού έδωσε την προηγού-
µενη εβδοµάδα ο Πρωθυπουργός από την Ολοµέλεια.

Δεύτερον, Εθνικό Σχέδιο Αναδάσωσης και Υλοποίησης Αντι-
πληµµυρικών Έργων: Έχουν προβλεφθεί, αρχικά και µόνο, 224
εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για την αναδά-
σωση. Το έργο στοχεύει στην αποκατάσταση καµένων περιοχών
αλλά και στην ποιοτική διαφοροποίηση των νέων, αναδασωµένων
εκτάσεων, µε νέες ποικιλίες ανθεκτικότερες, κυρίως στις θερινές
πυρκαγιές. 

Επιπλέον, έχουν προβλεφθεί 110 εκατοµµύρια ευρώ για επεν-
δύσεις πολλαπλών χρήσεων, µε στόχο τον περιορισµό των κιν-
δύνων πληµµύρας, την παροχή νερού για αρδευτικούς σκοπούς
σε περιοχές µε µεγάλη ξηρασία κατά τη θερινή περίοδο αλλά και
την ενίσχυση της αποτελεσµατικής διαχείρισης των υδάτων. 

Επιπρόσθετα, προβλέπονται άλλα 100 εκατοµµύρια ευρώ για
δράσεις προστασίας βιοποικιλότητας. 

Παράλληλα, δροµολογούνται µέσω ΕΣΠΑ πρόσθετες δράσεις
για τη βιοποικιλότητα ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ, που πε-
ριλαµβάνουν και αναδασώσεις.

Τρίτον, έκδοση πράσινου οµολόγου. Το Υπουργείο Οικονοµι-
κών σε συνεργασία µε τον Οργανισµό Διαχείρισης Δηµοσίου
Χρέους, αµέσως µετά την ολοκλήρωση του µεγαλύτερου µέρους
του δανειακού και διαχειριστικού προγράµµατος για το τρέχον
έτος -σήµερα η χώρα ξαναβγαίνει στις αγορές- ξεκίνησε έρευνα
σύµφωνα µε τον αρχικό σχεδιασµό από τις αρχές Ιουνίου 2021
για τη δηµιουργία πλαισίου έκδοσης ελληνικών κρατικών χρεο-
γράφων, τα πιστωτικά έσοδα των οποίων θα χρησιµοποιηθούν
για έργα, δράσεις και προγράµµατα του ελληνικού δηµοσίου, µε
αποκλειστικό προσανατολισµό την πράσινη και βιώσιµη οικονο-
µική ανάπτυξη. 

Σύµφωνα µε τον σχεδιασµό, η πρώτη έκδοση ενός νέου, τέ-
τοιου κρατικού τίτλου µεσοµακροχρόνιας διάρκειας θα αποτε-
λέσει µέρος της εκδοτικής στρατηγικής του ελληνικού δηµοσίου
για το 2022. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία δύο χρόνια η Κυ-
βέρνηση και το Υπουργείο Οικονοµικών διαχειριστήκαµε πολλα-
πλές κρίσεις, την πρωτόγνωρη υγειονοµική κρίση, µεγάλες
φυσικές καταστροφές, εθνικές προκλήσεις και µεταναστευτικές
πιέσεις. Βρήκαµε τους πόρους, ενεργήσαµε έγκαιρα, αποζηµιώ-
σαµε και αποζηµιώνουµε άµεσα συµπατριώτες µας, χτίσαµε και
χτίζουµε δίχτυ προστασίας και ασφάλειας πάνω από νοικοκυριά
και επιχειρήσεις, ενισχύσαµε την εθνική άµυνα, ενδυναµώσουµε
την ισχύ της χώρας. Με την ίδια ταχύτητα και προσήλωση στον
στόχο, µε σεµνότητα και µε σεβασµό στον κάθε πολίτη ενερ-
γούµε και σήµερα, ανταποκρινόµενοι στη νέα πρόκληση και στις

ανάγκες των συµπατριωτών µας. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συνεχίσουµε
τώρα µε τον κατάλογο των οµιλητών και καλούµε στο Βήµα τον
κ. Αθανάσιο Ζεµπίλη από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει
ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλ-
λαγής και µετά ο κ. Καλαµατιανός και η κ. Αλεξοπούλου, µε την
οποία θα ολοκληρωθεί ο δεύτερος κύκλος οµιλητών. 

Κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα είχε

νόηµα και κυρίως δεν θα βοηθούσε την ανασυγκρότηση των πλη-
γεισών περιοχών το να επαναλάβουµε σήµερα εδώ τη συζήτηση
που προηγήθηκε σε επίπεδο αρχηγών Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων. Δυστυχώς, όµως, διαπιστώνω ότι ορισµένοι, αντί να δουν
την επόµενη µέρα, επιχειρούν κάτι τέτοιο, µια ιδιότυπη δηλαδή
ρεβάνς σε σχέση µε την ειδική συνεδρίαση της Βουλής και βέ-
βαια αυτό επιβεβαιώνει τον κανόνα ότι ρεβάνς ζητάει πάντα εκεί-
νος που έχει ηττηθεί. 

Ωστόσο, η επανάληψη µιας τέτοιας συζήτησης είναι σίγουρο
ότι δεν βοηθάει την προσπάθεια ανασυγκρότησης που έχει
ανάγκη σήµερα η βόρεια Εύβοια και άλλες περιοχές της χώρας.
Αντίθετα, θα πρέπει να υιοθετήσουµε το σύνθηµα στην καµπάνια
ευαισθητοποίησης των πολιτών του Δήµου Μαντουδίου - Λίµνης
- Αγίας Άννας, που είναι «Μαζί θα τα καταφέρουµε.». Διότι αυτό
που προέχει είναι η συσπείρωση και η κινητοποίηση όλων των
δυνάµεων.

Με την ευκαιρία αυτή, ευχαριστώ τους εθελοντές και όλους
όσοι συµµετείχαν σε αυτό το συγκλονιστικό και πρωτοφανές
κύµα συµπαράστασης προς τους πληγέντες που εκδηλώθηκε σε
Ελλάδα και εξωτερικό. Είναι γνωστό ότι η πύρινη λαίλαπα δεν
κατέκαψε µόνο το 1/3 των δασών της Εύβοιας, αλλά κατέστρεψε
και τη ζωή χιλιάδων βιοπαλαιστών. Διότι το δάσος της βόρειας
Εύβοιας έδινε ζωή σε ρητινοκαλλιεργητές, µελισσοκόµους, υλο-
τόµους, δασεργάτες, έδινε ζωή σε γεωργούς, κτηνοτρόφους και
επαγγελµατίες της εστίασης και του τουρισµού. Άµεσα ή έµµεσα
η ζωή και η δραστηριότητα των τριάντα χιλιάδων και πλέον κα-
τοίκων της ήταν στενά συνυφασµένη µε αυτό το πανέµορφο
δάσος. Αυτός ήταν κι ο πλούτος που κρατούσε τη νεολαία στον
τόπο της, σε αποµακρυσµένα, αλλά ζωντανά και παραγωγικά
χωριά. 

Έτσι στην προκειµένη περίπτωση έχουµε την πλήρη αποσά-
θρωση του κοινωνικού και παραγωγικού ιστού µιας περιοχής που
αναπτυσσόταν δυναµικά. Αυτό από µόνο του καταδεικνύει τις δυ-
σκολίες της διαχείρισης των συνεπειών της καταστροφής αλλά
και το µέγεθος του εγχειρήµατος της ανάταξης. 

Είναι γεγονός ότι σε αυτή τη µεγάλη πρόκληση η Κυβέρνηση
ανταποκρίθηκε µε επάρκεια και από την πρώτη στιγµή στάθηκε
δίπλα στους πληγέντες. Επιδεικνύοντας γρήγορα αντανακλα-
στικά, απλοποίησε και ψηφιοποίησε τις διαδικασίες και προ-
ώθησε µια ολοκληρωµένη σειρά πρώτων µέτρων για την
ανακούφιση των πληγέντων, τα οποία ανέπτυξε µε πληρότητα ο
εισηγητής µας και βεβαίως και ο Υπουργός Οικονοµικών πριν
από λίγο. 

Από την πλευρά µου, θα ήθελα να επισηµάνω την ευελιξία µε
την οποία λειτούργησε ο κρατικός µηχανισµός για τις αποζηµιώ-
σεις και την πρώτη αρωγή, προκειµένου ο κόσµος να σταθεί στα
πόδια του. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τα µέτρα αυτά στην πορεία
θα πρέπει να ενισχυθούν και να επεκταθούν. Ιδιαίτερα, απαιτούν-
ται γενναία µέτρα, που θα εξασφαλίσουν ένα σταθερό εισόδηµα
στις οικογένειες όσων στερήθηκαν το αντικείµενο της εργασίας
τους. Άλλωστε, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε σε άµεσα
και µεσοπρόθεσµα µέτρα αλλά και µακροπρόθεσµους στόχους
για την ανασυγκρότηση της βόρειας Εύβοιας. 

Έχει σηµασία ότι ο συντονισµός αυτού του µεγαλόπνοου
έργου ανατέθηκε σε έναν ανιδιοτελή οραµατιστή της αυτοδιοί-
κησης, του πολιτισµού και του εθελοντισµού, τον Σταύρο Μπένο,
κι αυτή είναι η κρίσιµη διαφορά σε σχέση µε το παρελθόν, που
όταν έσβηνε το φως της δηµοσιότητας έσβηνε και το ενδιαφέρον
µιας κυβέρνησης. Αυτό που λέγαν εύστοχα, «κάθε θαύµα τρεις
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µέρες και το µεγάλο τέσσερις», τόσο διαρκούσε και η κρατική
µέριµνα. 

Είναι, συνεπώς, δική µας ευθύνη να µετατρέψουµε αυτή τη
συµφορά σε µια ευκαιρία, προκειµένου η βόρεια Εύβοια να εξέλ-
θει από το τέλµα και την εγκατάλειψη και για να επιτευχθεί αυτό
απαραίτητη προϋπόθεση είναι η ασφαλής και γρήγορη οδική
πρόσβαση. Ήδη από το 2007 είχαν ανατεθεί οι µελέτες για την
αναβάθµιση του Βόρειου Οδικού Άξονα. Σήµερα, οι δύο µελέτες,
που αφορούν µάλιστα τις πληγείσες περιοχές του Αρτεµισίου και
της Αγίας Άννας, βρίσκονται σε ώριµο στάδιο. Θα πρέπει, συνε-
πώς, να επισπευσθεί η συµπλήρωση και η επικαιροποίηση των
µελετών µε σκοπό να δηµοπρατηθεί το έργο της αναβάθµισης
τµήµατος πενήντα χιλιοµέτρων της ΕΟ77, που αποτελεί συνέχεια
της οδικής παράκαµψης Χαλκίδας - Αρτάκης - Ψαχνών. 

Αυτός είναι κι ο γρηγορότερος δρόµος προς την ανάπτυξη, το
να δηµιουργήσουµε, δηλαδή, σύγχρονες υποδοµές, υποδοµές
ανθεκτικές στην κλιµατική αλλαγή. Και είναι η πρώτη φορά που
εκπονείται ένα τέτοιο σχέδιο ολιστικής ανασυγκρότησης, µε προ-
οπτική και µακροπρόθεσµη στόχευση, µε ειδικά πολεοδοµικά
σχέδια και µε µελέτες για τις κρίσιµες υποδοµές και τα δίκτυα,
για το ανθρώπινο δυναµικό και το εργασιακό περιβάλλον, για µια
νέα τουριστική ταυτότητα και ένα νέο παραγωγικό µοντέλο, που
θα συνδυάζει τις δηµόσιες επενδύσεις µε την κινητοποίηση ιδιω-
τικών κεφαλαίων.

Ιδιαίτερα, όµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σταθώ στην προ-
σπάθεια αναγέννησης του δάσους. Οι καµένες εκτάσεις µε τις
διατάξεις της υπό κύρωσης πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
κηρύσσονται αναδασωτέες σε τριάντα ηµέρες από ενενήντα που
είναι σήµερα, ενώ προωθείται και ένα φιλόδοξο εθνικό σχέδιο
αναδάσωσης και αποτελεσµατικής διαχείρισης των υδάτων. 

Είναι γεγονός ότι σήµερα το κράτος δίνει µια µάχη µε τον
χρόνο, προκειµένου να ολοκληρωθούν τα αντιπληµµυρικά και αν-
τιδιαβρωτικά έργα σε χρόνο ρεκόρ. Στη βόρεια Εύβοια, όπως
έχει δεσµευτεί ο Υπουργός, ο κ. Σκρέκας, τα δασαρχεία θα ανα-
θέσουν τα έργα περιορισµού της επιφανειακής διάβρωσης
στους δασικούς συνεταιρισµούς µε απευθείας ανάθεση που επι-
πλέον ενισχύθηκαν και από τον κρατικό προϋπολογισµό µε το
ποσό των 700.000 ευρώ. Ιδιαίτερα τα έργα της ορεινής κοίτης
έχουν ανάγκη τους ρητινοκαλλιεργητές και τους δασεργάτες,
τους ανθρώπους που αγαπούν το δάσος και γνωρίζουν το
δάσος. Εκείνοι είναι που θα αναλάβουν να ολοκληρώσουν τα
έργα αποκατάστασης και προστασίας των κατεστραµµένων δα-
σικών οικοσυστηµάτων.

Αυτό µας επιβάλλει να σταθούµε όρθιοι, όπως είναι και η προ-
τροπή του Δήµου Ιστιαίας - Αιδηψού, όρθιοι για να αναγεννή-
σουµε το δάσος, όρθιοι για να προλάβουµε την ερηµοποίηση της
περιοχής, όρθιοι για να κάνουµε γρήγορα µικρά και µεγάλα θαύ-
µατα, όρθιοι για να ξαναχτίσουµε τη βόρεια Εύβοια καλύτερη και
οµορφότερη από αυτό που ήταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Μιχά-
λης Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήσαµε ένα πρωτοφανές περι-

στατικό πριν από λίγη ώρα που αποδεικνύει ότι όταν η επικοινω-
νία και οι εντυπώσεις υποκαθιστούν την πολιτική, τότε προκύπ-
τουν καταστάσεις που γελοιοποιούν το πολιτικό σύστηµα και εκ-
θέτουν προφανώς τους εµπνευστές τους. Για λίγες ώρες είχαµε
πολιτική προστασία χωρίς πολιτικό προϊστάµενο, ενώ είναι το αν-
τικείµενο της συζήτησης και του σηµερινού νοµοσχεδίου και του
τελευταίου διαστήµατος. 

Και επειδή ακριβώς είπα ότι εκτίθενται οι εµπνευστές αυτής
της επικοινωνιακού τύπου επιλογής που ποτέ δεν έγινε αποδεκτή
και οδήγησε σε ναυάγιο, σ’ αυτήν την περίπτωση εκτεθειµένος
είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο εµπνευστής αυτής της επιλο-
γής, ο οποίος επιτάχυνε τον ανασχηµατισµό γιατί και οι δηµο-
σκοπήσεις από τη µια και η ανάγκη να διατηρηθεί ο ίδιος στο
απυρόβλητο από την άλλη -σε επικοινωνιακό πάντα επίπεδο και
όχι σε ουσιαστικό- οδήγησαν στην επίσπευση αυτού του ανασχη-
µατισµού, ο οποίος προαναγγέλθηκε µετά επαίνων και τελικά κα-

τέληξε σε αυτά τα πρωτοφανή περιστατικά.
Γυρίζοντας τον χρόνο πίσω δεκατέσσερα χρόνια πριν ακριβώς

την ίδια περίοδο, ήταν 29 Αυγούστου του 2007, τότε στις φονικές
πυρκαγιές της Ηλείας, την όγδοη µεγαλύτερη καταστροφή παγ-
κοσµίως σύµφωνα µε το «TIME», τότε πάλι η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας είχε έρθει µε µια ανάλογη πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου. 

Τότε βέβαια, κύριε Υπουργέ, είχατε προκηρύξει εκλογές, ήταν
αυτή η κίνηση πολιτικού ελιγµού. Σήµερα περιοριστήκατε σε
αυτόν τον ανασχηµατισµό ο οποίος οδήγησε σε τραγελαφικές
καταστάσεις. Είναι ένας ανασχηµατισµός που συνιστά οµολογία
πλήρους αποτυχίας στην παρουσία του κράτους και στην αντι-
µετώπιση τόσο της πανδηµίας από τη µια, όσο και των φυσικών
καταστροφών από την άλλη. 

Είναι ένας ανασχηµατισµός που αποδεικνύει ότι o Πρωθυ-
πουργός είναι δέσµιος -σφιχτά όµως- των εσωτερικών ισορρο-
πιών και έχει έναν βραχύ εκλογικό ορίζοντα, γι’ αυτό εξάλλου
έγιναν και συγκεκριµένες επιλογές προσώπων για κάποιον ο
οποίος γνωρίζει πολύ καλά την ανθρωπογεωγραφία του κόµµα-
τος που είναι στην Κυβέρνηση.

Είναι ένας ανασχηµατισµός που αποτελεί ένα µήνυµα προς
όλους όσοι εµφανίζονται πρόθυµοι να ξεπλύνουν τη Νέα Δηµο-
κρατία, να τη βοηθήσουν να ξαναγράψει την ιστορία όπως θέλει
και τους οποίους βεβαίως τους περιµένει ένα τέλος αντάξιο της
επιλογής που έκαναν να προσχωρήσουν στη συντηρητική παρά-
ταξη. 

Είναι ένας ανασχηµατισµός που αφήνει εντελώς στο απυρό-
βλητο το υπερσυγκεντρωτικό και πλήρως αναποτελεσµατικό επι-
τελικό κράτος, το οποίο απέτυχε και στη διαχείριση της πανδη-
µίας, το οποίο απέτυχε και στη διαχείριση των φυσικών κατα-
στροφών. 

Άρα, γιατί παραµένει; Γιατί ο Πρωθυπουργός µια εβδοµάδα
πριν µίλησε για επιτυχίες και αποτυχίες του επιτελικού κράτους.
Προφανώς εν όψει της αξιοποίησης των πόρων του Ταµείου Ανά-
καµψης κρίθηκε ότι το επιτελικό κράτος πρέπει να παραµείνει ως
έχει και δεν έχει καµµία ευθύνη για αυτά τα οποία ζήσαµε τον
Αύγουστο και στην Ηλεία και στην Εύβοια και στην Αττική και
στην Αρκαδία και στη Λακωνία και σε άλλες περιοχές, αλλά και
αυτά τα οποία βλέπουµε τις τελευταίες σαράντα µέρες να συµ-
βαίνουν σε σχέση µε τη διαχείριση της πανδηµίας.

Και µια απορία, κύριε Υπουργέ. Μου κάνει εντύπωση ότι στο
καινούργιο σχήµα δεν υπάρχει Υπουργός για τη χρηµατοπιστω-
τική σταθερότητα. Έναν µήνα πριν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
αλληλοσυγχαιρόσασταν µε τον κ. Ζαββό για το δεύτερο πρό-
γραµµα τιτλοποιήσεων που µείωνε τα κόκκινα δάνεια των τραπε-
ζών -βεβαίως τα κόκκινα δάνεια των πολιτών ουδέποτε µειώ-
θηκαν, τουναντίον αυξήθηκαν-, έναν Υπουργό ο οποίος έλεγε ότι
έχουµε ευστάθεια στο τραπεζικό σύστηµα, αλλά από την άλλη
το γκισέ των τραπεζών είναι ερµητικά κλειστό για το 95% των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων, τη στιγµή που οι τράπεζες δανείζονται µε
αρνητικό επιτόκιο από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και έναν
Υπουργό ο οποίος έλεγε ότι θα λύσει αυτό το πρόβληµα µε τις
µικροχρηµατοδοτήσεις, οι οποίες ενάµιση χρόνο µετά δεν έχουν
ξεκινήσει ακόµα. Αυτή, λοιπόν, είναι µια οµολογία αποτυχίας σε
έναν τοµέα στον οποίον πάσχει η Κυβέρνηση, πάσχει, όµως, κυ-
ρίως η οικονοµία και η επιχειρηµατικότητα.

Στους δύο τοµείς στους οποίους θα αναφερθώ έγιναν και οι
αλλαγές και είναι η οµολογία αποτυχίας της Κυβέρνησης. Ο πρώ-
τος τοµέας είναι βεβαίως το κοµµάτι της πανδηµίας. Είµαστε όχι
προ των πυλών, ζούµε το τρίτο κύµα της πανδηµίας. Τα στοιχεία
συγκρινόµενα έναν χρόνο πριν είναι αµείλικτα: Πολλαπλασια-
σµός κρουσµάτων, εισαγωγών στα νοσοκοµεία, εισαγόµενων σε
µονάδες εντατικής θεραπείας, αύξηση των θανάτων σε σχέση µε
τα περσινά νούµερα την περίοδο του Αυγούστου 2020, όταν δεν
είχε ξεκινήσει καν ο εµβολιασµός. Παρ’ όλα αυτά οι Υπουργοί
της Κυβέρνησης µάς διαβεβαιώνουν ότι όλα είναι υπό έλεγχο,
ότι δεν θα γίνει lockdown, ότι δεν θα έχουµε προβλήµατα και ότι
η κατάσταση είναι σε πολύ ικανοποιητικό επίπεδο.

Βεβαίως δεν ξέρω αν η αποµάκρυνση του Υπουργού Υγείας
και η αποκαθήλωση του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας, τους
οποίους επίσης πριν από έναν µήνα η Κυβέρνηση αποθέωνε λέ-
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γοντας ότι διαχειρίζονται πολύ σωστά την πανδηµία, ότι έχουν
προετοιµάσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο, ότι έχουν θωρακιστεί υγειονοµικά όλες οι περιοχές,
ότι το εµβολιαστικό πρόγραµµα πηγαίνει πάρα πολύ καλά, ότι εί-
µαστε σε ένα ικανοποιητικό επίπεδο συγκρινόµενοι σαν χώρα µε
τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες, αν οι σηµερινές αποµακρύνσεις
συνιστούν -που σίγουρα συνιστούν, είναι ρητορικό το ερώτηµα-
οµολογία αποτυχίας και σε αυτόν τον τοµέα, που δυστυχώς έχει
κόστος ανθρώπινο σε ζωές, υγειονοµικό, αλλά και οικονοµικό.

Όλο αυτό, λοιπόν, το διάστηµα το οποίο φαινόταν η εξέλιξη
της πανδηµίας και κάποιοι σε αυτήν την Αίθουσα σας έλεγαν
«µην θριαµβολογείτε, µην δηµιουργείτε ένα κλίµα υπεραισιοδο-
ξίας, ο κίνδυνος δεν έχει αποµακρυνθεί», εσείς τι κάνατε; Κάνατε
τον εµβολιασµό πεδίο µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης µε κά-
ποιες ατυχείς δηλώσεις. Αντί να χρησιµοποιήσετε την πλειοψη-
φία των στελεχών της Αντιπολίτευσης οι οποίοι τάσσονταν
αναφανδόν υπέρ του εµβολιασµού για να κάνουν από κοινού µια
εκστρατεία ενηµέρωσης ευαισθητοποίησης της κοινής γνώµης,
προσπαθούσατε κάποιες ατυχείς δηλώσεις -έστω και µεµονωµέ-
νες- να τις χρησιµοποιήσετε για µικροκοµµατικό όφελος, διχά-
ζοντας την κοινωνία, δηµιουργώντας πολιτικό ζήτηµα σε ένα
ζήτηµα που δεν έχει σχέση µε την πολιτική, είναι ζήτηµα δηµό-
σιας υγείας και αποτελεί εθνικό στόχο.

Και βεβαίως οι επιστήµονες, οι οποίοι θα έπρεπε να απευθύ-
νονται µόνο αυτοί στην κοινωνία και τους πολίτες για να πείσουν
και αυτούς οι οποίοι έχουν αµφιβολίες, αυτούς οι οποίοι φοβούν-
ται, οι οποίοι έχουν παρασυρθεί από τη δηµόσια συζήτηση, δυ-
στυχώς και αυτοί εργαλειοποιήθηκαν και ακυρώθηκαν και
βγήκαν µπροστά πολιτικοί που µε τον δικό τους εµπρηστικό και
διχαστικό λόγο αντί να συµβάλλουν στην κοινή προσπάθεια, έφε-
ραν αντίθετα αποτελέσµατα από τα προσδοκώµενα.

Η Κυβέρνηση έπεσε έξω σε όλες τις εκτιµήσεις που έχει κάνει
µέχρι σήµερα για την επίτευξη του τείχους της ανοσίας.

Δεν ενίσχυσε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τις δοµές του. Δεν
ενεργοποίησε έγκαιρα τον ιδιωτικό τοµέα στο κοµµάτι των κατ’
οίκον εµβολιασµών. Προφανώς έχασε το στοίχηµα της αξιοπι-
στίας και της πειθούς απέναντι στους πολίτες και κυρίως δεν
αξιοποίησε τη συντριπτική στήριξη του πολιτικού συστήµατος σε
µια προσπάθεια που θα έπρεπε να είναι κοινή για να φέρει καλύ-
τερα αποτελέσµατα, αλλά αντίθετα προσπάθησε κατά τη γνωστή
της στρατηγική να αποκοµίσει πολιτικά οφέλη πρόσκαιρου χα-
ρακτήρα. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το ένα µέτωπο στο οποίο η Κυβέρνηση, δυ-
στυχώς για τη χώρα, έχει αποτύχει µέχρι σήµερα και δεν µπο-
ρούµε να ξέρουµε και ποιες θα είναι οι συνέπειες αυτής της
κακής διαχείρισης. 

Το δεύτερο είναι ο τοµέας των φυσικών καταστροφών και των
πυρκαγιών που έπληξαν τον Αύγουστο τη χώρα µας. Υπήρξε
αποτυχία στην πρόληψη, παρά το γεγονός ότι λίγους µήνες πριν
οι αρµόδιοι Υπουργοί µας διαβεβαίωναν ότι είµαστε έτοιµοι.
Υπήρξε αποτυχία στη διαχείριση και αντιµετώπιση των πυρκα-
γιών την ώρα της κατάσβεσης, αυτό δεν χρειάζεται να το πούµε
εµείς σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά το είδαν -να είστε σίγουρος,
κύριε Υπουργέ- οι κάτοικοι όλων των περιοχών που επλήγησαν,
δηλαδή την απουσία του κρατικού µηχανισµού και της παρέµβα-
σης την ώρα της κρίσης. Και βεβαίως παρά τις φιλότιµες προ-
σπάθειες πυροσβεστών, αστυνοµικών, εθελοντών και λιµενικών
που έσωσαν την τιµή του κράτους, η κρατική µηχανή δεν ήταν
ούτε έτοιµη ούτε αποτελεσµατική για να δώσει µια στήριξη
στους πολίτες. 

Τι έχουµε τώρα, λοιπόν; Μιλάµε για µια πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου η οποία αποτελεί την πρώτη κίνηση για την ανασυγ-
κρότηση των περιοχών που επλήγησαν. Έχουµε διά στόµατος
Πρωθυπουργού πάρα πολλές φορές µία ανακοίνωση για ανα-
συγκρότηση της βόρειας Εύβοιας. Μόλις την προηγούµενη Τε-
τάρτη και µετά από πολλές πιέσεις θεσµικών, πολιτικών και
επαγγελµατικών φορέων της Ηλείας ακούσαµε για πρώτη φορά
θα υπάρχει ένα ειδικό σχέδιο ανασυγκρότησης και για την Ηλεία
το οποίο περιµένουµε να το δούµε, όπως και για την Εύβοια.
Υπάρχουν, όµως, και άλλες περιοχές, η Γορτυνία του Νοµού Αρ-
καδίας, η Μάνη, οι περιοχές της Αττικής που επλήγησαν, περιο-

χές της Αχαΐας. Θα πρέπει να υπαχθούν σε ένα σχέδιο ανασυγ-
κρότησης που θα είναι µακρόπνοο και ολιστικό. 

Ποιο είναι το µοντέλο που θα επιλέξει αυτή τη φορά η Κυβέρ-
νηση; Προφανώς δεν θα είναι το αποτυχηµένο µοντέλο του Τα-
µείου Μολυβιάτη που υιοθετήθηκε δεκατέσσερα χρόνια πριν. Και
το λέω αυτό γιατί πριν από ενάµιση χρόνο κατέθεσα ερώτηση κι
έκανα µάλιστα και αίτηση κατάθεσης εγγράφων ζητώντας ανα-
λυτικά στοιχεία για το Ταµείο Μολυβιάτη και πού βρισκόµαστε.
Και η απάντηση που πήρα τότε είναι ότι υπήρχαν 61 εκατοµµύρια
ευρώ τα 208 συνολικά τα οποία ήταν αδιάθετα, αλλά δεσµευµένα
µεν µε έργα τα οποία θα εντάσσονταν και θα ακολουθούσε
υπουργική απόφαση που θα κοινοποίησε το πού τελικά θα δια-
τεθούν. Σήµερα που µιλάµε εγώ ρωτώ την Κυβέρνηση πόσα είναι
τα αδιάθετα χρήµατα του Ταµείου Μολυβιάτη αποκατάστασης
πυρόπληκτων περιοχών που σήµερα µπορούν να αξιοποιηθούν
προς αυτόν τον τοµέα;

Ταυτόχρονα, θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά, µαζί µε τις
απαντήσεις των Υπουργών, τον κατάλογο των έργων που µου
δηµοσιοποιήθηκε πριν από ενάµιση χρόνο που δείχνει τα κριτή-
ρια και τον τρόπο µε τον οποίο δόθηκαν τα χρήµατα τα οποία
συγκεντρώθηκαν µε αφορµή τις απώλειες ζωών στην Ηλεία και
δόθηκαν και µε όρους άνισους για τις περιοχές οι οποίες κατα-
στράφηκαν και προφανώς µε κριτήρια τα οποία δεν ήταν αντικει-
µενικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μι-
χαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Αυτό νοµίζω ότι αποτελεί πραγµατικά ένα παράδειγµα προς
αποφυγή για οποιοδήποτε σχέδιο ανασυγκρότησης επιλεγεί είτε
στην Ηλεία είτε στη βόρεια Εύβοια είτε στην Αρκαδία είτε σε
όποιες άλλες περιοχές τελικά αποφάσισε η Κυβέρνηση να εντά-
ξει σε ένα σχέδιο ανασυγκρότησης. 

Και αλήθεια, συστήνονται επιτροπές για να συγκροτήσουν τις
περιοχές αυτές, αλλά δεν έχουν οικονοµική αυτονοµία γιατί όλα
θα ελέγχονται από τον αρµόδιο Υφυπουργό. Είναι ένα µοντέλο,
λοιπόν, συγκεντρωτικό όπου και πάλι το επιτελικό κράτος θα παί-
ξει έναν ρόλο ο οποίος θα είναι αποφασιστικός. Ελπίζω ο ρόλος
των επιτροπών αυτών να µην είναι διακοσµητικός. 

Υπάρχουν αστοχίες µεγάλες και σε σχέση µε την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου την οποία συζητάµε σήµερα. Δυστυχώς
έχει γίνει διαχωρισµός των περιοχών που επλήγησαν. Το έχουµε
πει πάρα πολλές φορές, το λέµε και σήµερα. Θα πρέπει τα µέτρα
ανακούφισης και στήριξης να αφορούν όλους τους κατοίκους
όλων των πυρόπληκτων περιοχών. 

Τα οριζόντια µέτρα τα οποία µας ανακοίνωσε ως Υπουργός Οι-
κονοµικών αφορούν δύο δήµους της Εύβοιας, αλλά αλήθεια στο
Δήµο Αρχαίας Ολυµπίας που τον επισκέφθηκε η ίδια η Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας πριν από πέντε ηµέρες και είναι πάνω από το
50% των διαµερισµάτων πυρόπληκτα, δεν θα πρέπει να µπουν;
Το ίδιο ισχύει και για τον Δήµο Γόρτυνος και για άλλους δήµους
που έχουν αναλόγου µεγέθους φυσική καταστροφή. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι θα πρέπει αυτό να διορθωθεί άµεσα και αυτό από µόνο
του συνιστά µία ατέλεια της σηµερινής πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. 

Δεύτερον, δεν υπάρχει τίποτα για την απώλεια εισοδήµατος
σε αυτές τις περιοχές πέρα από την αναφορά του Πρωθυπουρ-
γού ότι θα έχουµε κάποια προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας.
Δεν λέει τίποτα για το απολεσθέν αγροτικό εισόδηµα. Δεν υπάρ-
χει σήµερα που µιλάµε -το βλέπουν οι κάτοικοι που προσπαθούν
να µπουν στην πλατφόρµα- κάτι για την αποζηµίωση, για την
αρωγή ανθρώπων που έχασαν φυτικό κεφάλαιο, αλλά δεν είναι
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, είναι αγρότες ειδικού καθεστώ-
τος και οι οποίοι ενώ καταστράφηκαν, αυτή τη στιγµή βρίσκονται
εκτός αποζηµιώσεων. 

Βεβαίως, αυτό που έχει µεγάλη σηµασία είναι και η ταχύτητα
αποκατάστασης του φυτικού κεφαλαίου, γιατί γνωρίζουµε όλοι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα προγράµµατα κρατικών οι-
κονοµικών ενισχύσεων µέσω του ΕΛΓΑ θα κάνουν πάνω από ενά-
µιση χρόνο µέχρι να ολοκληρωθούν, να κοινοποιηθούν, µε
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αυστηρές προϋποθέσεις να λάβουν έγκριση σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. Άρα, µεγάλο κοµµάτι συµπολιτών µας θα µείνει εκτός. 

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις των περιοχών που επλήγησαν,
είναι αδιανόητο ένας άνθρωπος ο οποίος έχει χάσει το σύνολο
της περιουσίας του σε φυτικό κεφάλαιο να καλείται να πληρώσει
ΕΝΦΙΑ επειδή δεν κάηκε το σπίτι του και να απαλλάσσονται µόνο
αυτοί οι οποίοι τους κάηκε το σπίτι ή επιχειρήσεις οι οποίες συν-
δέονται µε τον πρωτογενή τοµέα και νοµοτελειακά όχι µόνο το
2021, για πολλά χρόνια ακόµα, δεν θα έχουν κύκλο εργασιών, να
µην έχουν ευεργετήµατα σε σχέση µε την επιστρεπτέα προκα-
ταβολή, µε την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ. Πρέπει να γίνει ένα ει-
δικό πρόγραµµα στήριξης επιστρεπτέας προκαταβολής µε µικρό
ποσό επιστροφής για τα επόµενα χρόνια, γιατί όπως είπα οι τρά-
πεζες, δυστυχώς, είναι ερµητικά κλειστές για την µεγάλη πλει-
οψηφία των επιχειρήσεων. 

Για όλα αυτά θα πρέπει µε σοβαρότητα να γίνει µια καθαρή
συζήτηση εδώ στη Βουλή και όχι σε επίπεδο υπουργικών απο-
φάσεων, κύριε Υπουργέ, όπως προβλέπεται στο άρθρο 21 και
λέτε ότι ο τρόπος διάθεσης των χρηµάτων του Ταµείου Αρωγής
θα αποφασιστεί σε υπουργική απόφαση. Αυτό πρέπει να το συµ-
φωνήσουµε όλοι εδώ µέσα για να µην ζήσουµε πάλι την κακή κα-
τανοµή πόρων και ουσιαστικά διασπάθιση των χρηµάτων του
Ταµείου Μολυβιάτη που κατέληξαν σε µικροέργα σε περιφέ-
ρειες, οι οποίες όλως τυχαίως διοικούνταν από περιφερειάρχες
προσκείµενους στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και είχαν
πολύ µικρότερο ποσοστό καταστροφής από την Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδας που ήταν και η αφορµή για την οποία µαζεύτηκαν. 

Στο Ταµείο Ανάκαµψης θα πρέπει να υπάρχει ανασχεδιασµός
των δράσεων σε σχέση και µε περιβαλλοντικούς σκοπούς, αλλά
και σε σχέση µε την απασχόληση και την ανασυγκρότηση και την
οικονοµική ανασύσταση των περιοχών. Ανασχεδιασµός της το-
πικής οικονοµίας θα πρέπει να γίνει στην πραγµατικότητα.

Και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι η πρώτη ουσιαστικά
πράξη µιας συζήτησης που ανοίγει σήµερα. Εµείς είµαστε εξαι-
ρετικά επιφυλακτικοί και σε σχέση µε τη στρατηγική και σε σχέση
µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης και το αν όντως εννοεί ανα-
συγκρότηση των πυρόπληκτων περιοχών, ανασυγκρότηση που
δεν µπορεί να γίνει ερήµην των τοπικών κοινωνιών, ανασυγκρό-
τηση που δεν µπορεί να γίνει χωρίς διάλογο µε τους επαγγελµα-
τικούς και κοινωνικούς φορείς που ξέρουν τα τοπικά ζητήµατα,
αλλά να γίνει µε αποφάσεις του επιτελικού κράτους που µε άλλα
κριτήρια και µε άλλες προϋποθέσεις θα πάρει τις αποφάσεις. 

Και σ’ αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση θεωρούµε ότι θα πρέπει
και το κράτος να δράσει πολύ πιο γρήγορα, πολύ πιο αποτελε-
σµατικά, πολύ πιο ουσιαστικά, γιατί οι κάτοικοι των περιοχών που
επλήγησαν και κάποιοι, όπως στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την
Ηλεία, έχουν υποστεί αυτήν την τραγική κατάσταση για δεύτερη
και τρίτη φορά τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, βαρέθηκαν να
ακούν εξαγγελίες και κοκοροµαχίες. Θέλουν ουσιαστικές απαν-
τήσεις και λύσεις και φοβάµαι ότι η Κυβέρνησή σας, επειδή ακρι-
βώς κινείται στη σφαίρα της επικοινωνίας και µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο και µε τη συνολική της στάση από την αρχή των πυρ-
καγιών µέχρι σήµερα, δυστυχώς δεν δίνει αυτές τις απαντήσεις. 

Εµείς, όµως, θα επιµείνουµε και θα σας ελέγχουµε σε τακτά
χρονικά διαστήµατα για να δούµε πού θα πάνε τα χρήµατα και
αν τα χρήµατα αυτά πραγµατικά θα βοηθήσουν στην ανακούφιση
και ανασυγκρότηση των περιοχών που επλήγησαν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον κ. Διονύσιο Καλαµατιανό από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά
θα µιλήσει η κ. Αλεξοπούλου και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Βρούτσης. 

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα σχολιάσω κατ’ αρχάς τον ανασχηµατισµό. Φαίνεται ότι το

επιτελικό µπάχαλο, µετά τη δηµόσια διοίκηση, τα ασφαλιστικά
ταµεία, τα σώµατα ασφαλείας, τη διαδικασία της διαχείρισης
πανδηµίας, τις φυσικές καταστροφές και τις πυρκαγιές επεκτεί-
νεται και στη συγκρότηση του υπουργικού συµβουλίου. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Βρούτση, κύριε Σκρέκα -είστε

παλιοί κοινοβουλευτικοί, πρώην Υπουργοί- αν θυµάστε άλλο τέ-
τοιο φιάσκο να ανακοινώνεται υπουργός και να µην αποδέχεται
τελικά τη θέση. Εγώ είµαι νέος βουλευτής δεν θυµάµαι κάτι τέ-
τοιο ανάλογο στο παρελθόν. 

Φαίνεται, λοιπόν, ότι ούτε ένα υπουργικό συµβούλιο δεν µπο-
ρείτε να συγκροτήσετε και αυτό είναι ένα µεγάλο ερώτηµα για
την Κυβέρνησή σας. Γίνονται συνεχείς, έντονες προσπάθειες να
καλυφθούν και να δικαιολογηθούν και να εξωραϊστούν οι επανα-
λαµβανόµενες αποτυχίες της Κυβέρνησής σας. Το µόνο που έχει
σηµασία για τα κυβερνητικά στελέχη είναι η επικοινωνιακή δια-
χείριση της καταστροφής. Το ίδιο έργο είδαµε στην πανδηµία.
Το ίδιο έργο ζήσαµε και µε τις πυρκαγιές. 

Όσο, όµως, και να προσπαθείτε δεν µπορείτε να κρύψετε την
αποτυχία σας στην προετοιµασία και την πρόληψη και τη διαχεί-
ριση των πυρκαγιών. Ο ανασχηµατισµός, πέρα από το φιάσκο,
απέδειξε ότι οµολογείτε την αποτυχία, γιατί άλλαξαν οι δύο αρ-
µόδιοι υπουργοί που είχαν τη διαχείριση των πυρκαγιών. Άρα,
οµολογείτε ουσιαστικά ότι έγιναν λάθη και υπήρξε αποτυχία,
αλλά ουσιαστικά την πολιτική σας δεν την αλλάζετε, την πολιτική
που ευθύνεται γι’ αυτήν την αποτυχία. 

Δεν µπορεί να κρυφτεί, λοιπόν, η αποτυχία σας. Δεν µπορεί να
κρυφτεί η ακύρωση όλων των µέτρων, των νοµοθετηµάτων, των
υπουργικών αποφάσεων, που είχαν ληφθεί από την προηγού-
µενη κυβέρνηση και σε υλοποίηση της επιτροπής Γκολντάµερ,
δεν µπορεί να κρυφτεί η έλλειψη µέσων πυρόσβεσης, κυρίως
εναέριων, δεν µπορεί να κρυφτεί η έλλειψη συντονισµού και της
διαχείρισης της αντιµετώπισης των πυρκαγιών. 

Ό,τι και να ισχυριστείτε το µέγεθος της καταστροφής σάς δια-
ψεύδει. Δεν µπορούν να κρυφτούν και οι εκκλήσεις των κατοίκων
των περιοχών που κάηκαν για βοήθεια, η οποία βέβαια δεν ήρθε
ποτέ. Δεν µπορεί να κρυφτεί και η οργή και η αγανάκτηση και η
αγωνία τους για το παρόν και το µέλλον των ιδίων και των οικο-
γενειών τους στις πληγείσες περιοχές. 

Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα. Πώς θα µπορέσουν να µείνουν
στον τόπο τους και να δουλέψουν; Πώς θα µπορέσουν να ξανα-
φυτέψουν τις ελιές τους; Άκουσα αρκετούς από τους παραγω-
γούς να µου λένε ότι από την προηγούµενη µεγάλη καταστροφή
του τόπου µας µπόρεσαν µε πολύ κόπο, µε κόστος, να ξαναφτιά-
ξουν τις περιουσίες και τις καλλιέργειές τους, χωρίς ουσιαστική
βοήθεια από την πολιτεία. Τώρα, όµως, οι ίδιοι λένε ότι δεν µπο-
ρούν να το ξανακάνουν, δεν έχουν το κουράγιο και τη δύναµη
και τους πόρους και τα µέσα για να το ξανακάνουν αν δεν βοη-
θηθούν ουσιαστικά. Πώς θα ξαναφτιάξουν οι κτηνοτρόφοι τους
στάβλους τους, πώς θα ταΐσουν τα ζώα τους; Πώς θα µπορέσουν
οι επαγγελµατίες και οι επιχειρήσεις στον τουρισµό, στον επισι-
τισµό, στα ελαιοτριβεία και άλλες επιχειρήσεις να επιβιώσουν
όταν όλα γύρω είναι καµένα; 

Ο Σύλλογος Γεωπόνων Ηλείας εξέδωσε µια επιστολή, κραυγή
αγωνίας ουσιαστικά, όπου τονίζουν ότι οι τιµές των προϊόντων
τα τελευταία χρόνια έχουν κατρακυλήσει, η παραγωγή καρπου-
ζιού, πατάτας, κηπευτικών ακόµα περιµένουν τις ενισχύσεις από
το κορωνοϊό, κύριε Υπουργέ. Οι ακραίες καιρικές συνθήκες ως
συνέπεια της κλιµατικής αλλαγής έχουν ζηµιώσει πλήθος καλ-
λιεργειών αυτό το διάστηµα. Οι παραγωγοί ακόµα περιµένουν
τις αποζηµιώσεις τους. Ήρθε τώρα και η νέα καταστροφή των
πυρκαγιών, τη στιγµή που είχαµε αρχίσει να ξεπερνάµε την προ-
ηγούµενη καταστροφή του 2007. Βγάζουν, λοιπόν, κραυγή αγω-
νίας και απόγνωσης οι γεωπόνοι, εκφράζοντας όλους τους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους της Ηλείας και βεβαίως τονίζουν
ότι ο πληθυσµός της υπαίθρου είναι έτοιµος να την εγκαταλείψει. 

Το ίδιο και τα επιµελητήρια και οι εµπορικοί σύλλογοι, οι οποίοι
τονίζουν ότι αν δεν στηριχθούν, δεν θα µπορέσουν να αντέξουν
τα απανωτά χτυπήµατα και τονίζω εδώ ότι είναι επιχειρήσεις και
επαγγελµατίες οι οποίοι επιβίωσαν από τη µεγάλη καταστροφή
του 2007, επιβίωσαν από την οικονοµική κρίση και την πτώχευση
του 2010, επιβίωσαν και από τα τελευταία lockdown, αλλά τώρα
σηκώνουν τα χέρια ψηλά και δεν ξέρουν τι τους ξηµερώνει. 

Σε όλα αυτά, βέβαια, δεν απαντάτε µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου. Φαίνεται ότι δεν αντιλαµβάνεστε τη µεγάλη ει-
κόνα. Δεν επιλέγετε να δώσετε την αναγκαία στήριξη, που έχουν
ανάγκη, σε όλους τους πληγέντες και σε όλες τις περιοχές. Στην
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Ηλεία κάηκαν εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες στρέµµατα, τα µισά
από τα οποία είναι καλλιέργειες. 

Τα οριζόντια µέτρα σε όλες τις καµένες περιοχές είναι ζωτικής
σηµασίας. Βεβαίως, στη βόρεια Εύβοια οι δύο δήµοι έχουν πλη-
γεί ιδιαίτερα, αλλά δεν πρέπει, δεν είναι σωστό, δεν είναι δίκαιο,
να λησµονείτε την πυρόπληκτη Ηλεία, την πολύπαθη Ηλεία, την
αγνοηµένη και εγκαταλελειµµένη Ηλεία και από την προηγού-
µενη καταστροφή και από τις µεγάλες ελλείψεις σε δοµές και
υποδοµές. Πού είναι η αναστολή φορολογικών και ασφαλιστικών
υποχρεώσεων για όλους τους άµεσα και έµµεσα πληγέντες σε
όλες τις περιοχές; Δεν υπάρχει στην πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου. 

Γιατί εξαιρείτε την Ηλεία; Είναι το µεγάλο ερώτηµα. Επανα-
λαµβάνω, για να µπορέσουν οι κάτοικοι της Ηλείας να µείνουν
στον τόπο τους είναι αναγκαίο να έχουν ρόλο και ενεργή συµµε-
τοχή στα αντιδιαβρωτικά, στα αντιπληµµυρικά και γενικά στα
έργα ανασυγκρότησης. Έτσι, θα µπορέσουν να έχουν µέλλον και
να µείνουν στον τόπο τους, θα έχουν και δουλειά. 

Θα πρέπει να δοθεί έκτακτο επίδοµα σε αυτούς που έχουν
χάσει τα πάντα ώστε να αναπληρώσουν το χαµένο εισόδηµά
τους, να αποκατασταθεί το χαµένο φυτικό και ζωικό κεφάλαιο,
να ρυθµιστούν τα πυρόπληκτα δάνεια και τα άλλα δάνεια που
πήραν οι επιχειρήσεις αυτές µέσα στην κρίση και δεν µπορούν
να αποπληρώσουν. 

Σε λίγο ξεκινά και η εφαρµογή του νέου Πτωχευτικού Κώδικα,
νόµου, µε τον οποίο τους παίρνετε όλη την περιουσία ακόµα και
την πρώτη κατοικία. Θα πρέπει να υπάρξει, βεβαίως, ρευστότητα
στις επιχειρήσεις του νοµού. Είναι απαραίτητο να υπάρξουν ει-
δικά χρηµατοδοτικά εργαλεία για τις επιχειρήσεις και τους επαγ-
γελµατίες. 

Επίσης, χρειάζεται πρόβλεψη για ενίσχυση όσων εξαιρούνται
από την επιχορήγηση και την βοήθεια του ΕΛΓΑ. Υπάρχουν µη
κατ’ επάγγελµα αγρότες και µικροί καλλιεργητές που δεν έκαναν
δηλώσεις ΟΣΔΕ. Γι’ αυτούς δεν προβλέπεται τίποτα. Δεν θέ-
λουµε αυτοί οι άνθρωποι να µείνουν στον τόπο τους και να καλ-
λιεργήσουν; Βεβαίως και το θέλουµε. Άρα, πρέπει να υπάρξει
ειδική πρόβλεψη και για αυτούς. 

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι πρέπει για την Ηλεία ειδικά να
υπάρξει ειδικό σχέδιο ανασυγκρότησης που δεν υλοποιήθηκε το
2007. Υπήρχαν υποσχέσεις, λόγια πολλά από τότε, αλλά έµειναν
όλα στον αέρα χωρίς πράξεις. Υπάρχουν µελέτες για υπογειοποί-
ηση του αρδευτικού συστήµατος, για υποδοµές, για δρόµους,
για πανεπιστηµιακές σχολές και πανεπιστηµιακά τµήµατα που θα
µπορέσουν να αξιοποιήσουν τις τεράστιες δυνατότητες του
τόπου. Επιτέλους αυτό πρέπει να γίνει.

Δυστυχώς, όµως, τόσο το παλαιότερο όσο και το πρόσφατο
παρελθόν της παράταξής σας στη διαχείριση των κρίσεων δεν
µας αφήνει πολλά περιθώρια αισιοδοξίας. 

Τώρα, µέσα στην καταστροφή, επιδιώκετε να προωθήσετε συ-
νεργασία µε ιδιώτες, παραβλέπετε την ανάγκη που υπάρχει για
ένα κεντρικό ενιαίο σχεδιασµό του κράτους στα έργα αποκατά-
στασης, παραβλέπετε τον ρόλο των τοπικών κοινωνιών σε αυτές
τις διαδικασίες αποκατάστασης, βλέπετε ευκαιρία για κέρδος
πάνω σε µια ακόµα καταστροφή. Όπως και µε την πανδηµία, έτσι
και εδώ, αποφεύγετε να αναφέρετε ή να πράξετε οτιδήποτε
αφορά την ενίσχυση των δηµόσιων δοµών και υποδοµών. Αντί-
θετα, φροντίζετε να αποδιοργανώσετε και να αποσυντονίσετε τις
δηµόσιες δοµές και υποδοµές. 

Οι προοδευτικοί πολίτες, όµως, και οι προοδευτικές δυνάµεις
θα ανατρέψουν τα σχέδιά σας. Εµείς πιστεύουµε ότι µαζί µε τους
πολίτες, µαζί µε τους επιστηµονικούς, περιβαλλοντικούς και εκ-
παιδευτικούς φορείς µπορούµε να διαµορφώσουµε σχέδια
πραγµατικής ανασυγκρότησης και παρεµβάσεις ώστε να έχει η
Ηλεία και όλες οι πληττόµενες περιοχές αυτά που αξίζουν και δι-
καιούνται. Και βεβαίως µαζί τους µπορούµε να καταφέρουµε την
ανάκαµψη και την ανασυγκρότηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
την κυρία Αναστασία - Αικατερίνη Αλεξοπούλου από την Ελλη-
νική Λύση. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, οι µεγάλες φωτιές του φετινού καλοκαιριού
αφήνουν ανυπολόγιστες πληγές και ζηµιές στην πατρίδα µας.
Πάνω από ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες καµένα στρέµ-
µατα δασικής γης και αυτά µόνο µέχρι τώρα που µιλάµε, αποτε-
λούν θλιβερό ρεκόρ όλων των εποχών για τη χώρα. Είναι ολο-
φάνερο ότι κανένας σχεδιασµός αποτροπής και πρόληψη της
Κυβέρνησης δεν λειτούργησε. 

Η Ελληνική Λύση είχε προειδοποιήσει εδώ και καιρό από το
2019 µε ερωτήσεις µας στη Βουλή, µε άρθρα στον τύπο, µε δη-
µόσιες δράσεις µας. Η απάντηση ήταν «Όλα καλά, όλα ελεγχό-
µενα». 

Κυρίες και κύριοι, γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά ότι η εγκατά-
λειψη της γεωργίας του πρωτογενούς τοµέα της οικονοµίας είναι
που ευνοεί κυρίως τις δασικές πυρκαγιές. Κι αυτό επειδή είναι
γνωστό πως στη γη που δεν καλλιεργείται εµφανίζονται σταδιακά
αγριόχορτα, θάµνοι, µεµονωµένα δέντρα και τέλος δάση. Κι όλα
αυτά µαζί όταν δεν έχουν φροντίδα παρέχουν στη φωτιά περισ-
σότερη τροφή από τις εντατικά καλλιεργούµενες αγροτικές πε-
ριοχές ή βοσκότοπους. 

Όταν όµως, η Ελλάδα είχε κάποτε ισχυρή αγροτική παρα-
γωγή, τότε δεν είχαµε σχεδόν ποτέ καταστροφικές πυρκαγιές.
Γι’ αυτό η Ελληνική Λύση και ο Κυριάκος Βελόπουλος εδώ και
πολλά χρόνια λένε το αυτονόητο: «Επιστροφή των Ελλήνων στην
πρωτογενή παραγωγή, επιστροφή στην ύπαιθρο, στις ρίζες του
ελληνισµού». 

Επιτρέψτε µου να δώσω ένα παράδειγµα. Αντί να κλαίνε ορι-
σµένοι υποκριτικά πάνω στα καµένα της βόρειας Εύβοιας, όπου
η καταστροφή είναι πράγµατι βιβλικών διαστάσεων -πήγα η ίδια
αµέσως και το είδα και µε τα µάτια µου- ας κάνουν κάτι απλό, να
δώσουν κίνητρα, ώθηση στους κατοίκους της περιοχής να µεί-
νουν στον τόπο τους, να τον αναγεννήσουν και να ανασυγκρο-
τήσουν την τοπική οικονοµία, τους ρητινοπαραγωγούς, αγρότες,
κτηνοτρόφους, µελισσοκόµους. Γιατί αλλιώς, πώς θα ζήσουν;
Χάθηκε όλο το βιος τους. Να δοθεί στήριξη, χωρίς εξαιρέσεις. 

Άλλο παράδειγµα, για να µιλάµε τη ζωντανή γλώσσα της πραγ-
µατικότητας. Πρόκειται για τη διαχείριση των καµένων δασών,
δηλαδή την εκµετάλλευση της ξυλείας, κάτι που κατά την άποψή
µου πρέπει να γίνει από τους ίδιους τους πληγέντες κατοίκους
αυτών των περιοχών και προς όφελος της τοπικής κοινωνίας.
Πέρα από τα όσα θετικά σηµαίνει κάτι τέτοιο για το φυσικό περι-
βάλλον ή αποµάκρυνση του απανθρακωµένου υλικού δίνει την
ευκαιρία στο έδαφος να ανακάµψει. Τα οφέλη για την εγχώρια
οικονοµία είναι µεγάλα. Η υλοτόµηση των καµένων δέντρων στην
Εύβοια, την Αττική, την Πελοπόννησο και αλλού να περιέλθει
προς αποκλειστική εκµετάλλευση των κατοίκων ως µέτρο έµπρα-
κτης στήριξης στους πληγέντες. 

Επίσης, λέµε και κάτι πολύ σωστό για τις αναδασώσεις, οι
οποίες όµως να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις τοπικές ιδιαιτερότητες.
Πρώτα από όλα στην Εύβοια, την Κερατέα, την Κόρινθο και
αλλού να προστατευθεί οπωσδήποτε το παράκτιο τοπίο, να µην
αλλοιωθεί το παραλιακό µέτωπο αυτών των περιοχών. Και πάνω
από όλα εδώ και τώρα να γίνουν αντιπληµµυρικά έργα. Είδατε τι
έγινε στην Τουρκία, όπου µετά τις φωτιές συνέβησαν θανατηφό-
ρες πληµµύρες. Πρέπει να βιώσουµε και εδώ τα ίδια; Από πέρσι
έφερα το θέµα στη Βουλή. Αντιπληµµυρικά έργα λοιπόν, που
έπρεπε να ξεκινήσουν χθες. 

Οι επιστήµονες είναι κατηγορηµατικοί: ο κίνδυνος πληµµύρας
σε λεκάνες απορροής µετά από πυρκαγιά λένε είναι πολύ πιθα-
νός µε σοβαρότατες οικονοµικές, κοινωνικές, περιβαλλοντικές
και οικολογικές επιπτώσεις στον ευρύτερο γεωγραφικό χώρο.
Να προλάβουµε συνεπώς, τα πληµµυρικά φαινόµενα, να µην
θρηνήσουµε και άλλα θύµατα από την αµέλεια και την αδιαφο-
ρία. 

Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ και σε κάτι που πολλοί δεν γνω-
ρίζουν. Ο κύριος Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης όντας τότε
Πρόεδρος της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Προστασίας Περιβάλ-
λοντος της Βουλής το 2008 είχε καταθέσει ένα πόρισµα-έκθεση
στο οποίο εισηγούνταν, ανάµεσα στα άλλα, τη σύσταση ενιαίου
φορέα δασοπροστασίας, ενδυνάµωση της δασικής υπηρεσίας
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µε χιλιάδες προσλήψεις και επιστροφή της υπηρεσίας αυτής
στην αντιµετώπιση των πυρκαγιών. Γράφει το πόρισµα αυτό µε
ηµεροµηνία 27 Ιουνίου 2008 για παθογένειες του συστήµατος,
για απόλυτη προσήλωση στα εναέρια µέσα, για περιορισµό των
χερσαίων δυνάµεων στην προστασία οικισµών και όχι στην
άµεση πυρανίχνευση, για µηδαµινή αξιοποίηση µεθόδων διαχεί-
ρισης της βλάστησης, καθώς και για ελλιπή αξιοποίηση της εθε-
λοντικής προσφοράς. 

Με συγχωρείτε αλλά αυτά, που περιγράφει, πολύ σωστά, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός πριν από δεκατρία ολόκληρα χρόνια ως πα-
θογένειες και ελλείψεις, αυτά ακριβώς αντιµετωπίσαµε και φέτος
επί των ηµερών της Κυβέρνησής του. Τίποτα δεν άλλαξε δηλαδή
από τότε. Δυστυχώς το πόρισµα του κ. Μητσοτάκη παραµένει
δραµατικά επίκαιρο. Μόνο που τώρα ο ίδιος είναι πλέον Πρωθυ-
πουργός και αντικείµενο της δικής του κριτικής από τότε. 

Επαναλαµβάνω, εδώ κρατώ τη σχετική έκθεση του 2008 και
διαπιστώνω ότι οι βασικές προτάσεις, που έγιναν τότε δεν αξιο-
ποιήθηκαν και δεν υλοποιήθηκαν ποτέ. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αναστασία - Αικατερίνη Αλε-

ξοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι κατά το Σύν-
ταγµα της Ελλάδος, άρθρο 24 µε τίτλο «Προστασία του περιβάλ-
λοντος» παράγραφος 1 «Η προστασία του φυσικού και πολιτιστι-
κού περιβάλλοντος αποτελεί υποχρέωση του κράτους και δι-
καίωµα του καθενός». Επίσης, διαβάζουµε στην ίδια παράγραφο
ότι «απαγορεύεται η µεταβολή του προορισµού των δασών και
των δασικών εκτάσεων». Τι άλλο χρειαζόµαστε για να κάνουµε
τον υπέρτατο νόµο πράξη; 

Τα δάση είναι η ψυχή µας. Ο πρόσφατος όλεθρος, που βιώ-
σαµε µας δίνει σήµερα τη δυνατότητα το δηµιουργικό σοκ να
αναστήσουµε την ελληνική γη, ανασυγκροτώντας και την κατά
τόπους οικονοµία, αναπτύσσοντας την πρωτογενή παραγωγή και
ξαναζωντανεύοντας την ύπαιθρο και τους ανθρώπους µας. Δεν
πρέπει να χαθεί από την δυνατότητα. Να µην αφήσουµε να γίνει
η πατρίδα µας κρανίου τόπος. 

Ας κάνουµε λοιπόν, τη συµφορά ευκαιρία να διορθωθούν όσα
πρέπει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Βρούτσης.

Θα ακολουθήσει ο τρίτος κύκλος οµιλητών µε φυσική παρου-
σία και µε Webex µε πρώτη οµιλήτρια την κ. Αυγερινοπούλου
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σήµερα στη Βουλή των Ελλήνων δεν διεξάγεται µία
τυπική νοµοθετική πρωτοβουλία, όπως συνηθίζεται, όπως ειση-
γούνται οι κυβερνήσεις διαχρονικά. Είναι µια ξεχωριστή συζή-
τηση. Δυστυχώς, είναι µία δυσάρεστη συζήτηση, διότι αφορά ένα
έκτακτο γεγονός, ένα δραµατικό γεγονός ως αποτέλεσµα των
καταστροφικών πυρκαγιών, που υπέστη η πατρίδα µας πριν ένα
σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Ας ξεκινήσουµε όµως το κουβάρι λίγο διαφορετικά. Οφείλω
και εγώ να καταθέσω τις δικές µου σκέψεις, παρατηρήσεις και
αγωνία για τα ζητήµατα, που αφορούν την καταστροφή του ζωι-
κού, αλλά και του φυσικού πλούτου της χώρας µας. 

Τι συνιστά πλούτο σε µία χώρα; Από αυτό πρέπει να ξεκινή-
σουµε. Πλούτο σε µία χώρα συνιστά το άθροισµα του φυσικού,
του ζωικού, του αρχαιολογικού, του πολιτιστικού, του ιστορικού
πλούτου της συνολικά. Αυτός είναι ο πλούτος µιας χώρας.

Η χώρα µας έχει το προνόµιο να είναι µία προικισµένη σε
πλούτο χώρα, µία χώρα, που τα έχει όλα από αρχαιολογία µέχρι
ορυκτό πλούτο, µέχρι ζωικό πλούτο, µέχρι φυσικό πλούτο. Αυτή
είναι η Ελλάδα, µια Ελλάδα η οποία δυστυχώς λόγω της κλιµατι-
κής αλλαγής στον τοµέα του φυσικού πλούτου, που αφορά τα
δάση εδώ και χρόνια, όχι µόνο φέτος, δέχεται καταστροφικές
επιθέσεις λόγω της αλλαγής κατ’ εξοχήν του κλίµατος και αυτό

είναι µία πραγµατικότητα, που πρέπει να την δούµε κατάµατα. 
Σε καµµία περίπτωση, άλλωστε το διαπιστώσατε στην ειλικρί-

νεια και από τον Πρωθυπουργό και από όλους τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, κανείς δεν είπε ότι τα πράγµατα έγιναν
τέλεια. Η χώρα υπέστη µία δραµατική καταστροφή λόγω των
πυρκαγιών εκτεταµένη αυτό το καλοκαίρι, στην οποία πρέπει να
παραδεχθούµε ότι κύρια αιτία ήταν η αλλαγή του κλίµατος. 

Κανέναν δεν άκουσα να λέει ότι ήταν οι πυροσβέστες υπεύθυ-
νοι ή ότι ήταν µειωµένη η αντίδραση του κράτους. Και η αντί-
δραση του κράτους ήταν αυτή, που έπρεπε και οι πυροσβέστες
έδωσαν µάχη, αλλά και οι ίδιοι οι πολίτες που αυτοοργανώθηκαν
στις περιοχές και στα χωριά τους. Δόθηκε µία συνολική µάχη. Το
αποτέλεσµα, δυστυχώς, δεν είναι καλό, είναι ένα αρνητικό απο-
τέλεσµα για τη χώρα µας και το φυσικό της πλούτο. 

Το δεύτερο στοιχείο, το οποίο ανοίγω µία παρένθεση, για το
παρόν νοµοσχέδιο απευθυνόµενος προς την εκλεκτή πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, είναι ότι κύριε Υπουργέ,
κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να δούµε και τον υπόλοιπο φυσικό
πλούτο µε αφορµή την καταστροφή του συγκεκριµένου, λόγω
των πυρκαγιών φέτος δασικού πλούτου της χώρας µας. Υπάρ-
χουν και άλλα τµήµατα της χώρας, όπως είναι ο πολιτιστικός, ο
νησιωτικός πλούτος, ο παραδοσιακός πλούτος.

Ως Βουλευτής, που κατάγοµαι από έναν πανέµορφο νοµό, το
Νοµό των Κυκλάδων, πρέπει να σας µεταφέρω ότι εδώ και χρό-
νια, όχι µόνο φέτος, υπάρχουν εκτεταµένες παραβάσεις σε αµ-
µουδιές, σε καταστρατήγηση της αρχιτεκτονικής οµορφιάς όπως
προβλέπεται σε παραδοσιακούς οικισµούς και σε κτίσµατα και
επιπλέον οι παραβάσεις οι πολεοδοµικές αυθαίρετα. Γίνονται
παντού; Όχι, αλλά γίνονται. 

Και εδώ έρχεται η πολιτεία, που πρέπει να παρέµβει άµεσα.
Κοιτάω την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι σηµερινό το γεγονός,
είναι διαχρονικό το γεγονός. Υπάρχει ατιµωρησία και µειωµένη
αντίδραση του κράτους στα ζητήµατα τα συγκεκριµένα. Και το
λέω αυτό, διότι οι Κυκλάδες και όχι µόνο οι Κυκλάδες, αλλά και
τα Δωδεκάνησα και η Κρήτη και το Αιγαίο, αλλά και η υπόλοιπη
ηπειρωτική Ελλάδα, η πανέµορφη αυτή χώρα µας δεν πρέπει στο
όνοµα του κέρδους ή της αυθαιρεσίας να αφεθεί στο έλεος αν-
θρώπων, οι οποίοι δεν βλέπουν έτσι όπως πρέπει σύµφωνα µε
τον νόµο τα πράγµατα.

Χρειάζεται, λοιπόν, µία ενεργοποίηση εκ µέρους του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος µε αυστηροποίηση του πλαισίου, µε πιο
συγκεκριµένα χαρακτηριστικά στη δόµηση και µε επίβλεψη ειδι-
κών σωµάτων που θα πηγαίνουν και θα επιβλέπουν τα κτίσµατα
και τα αυθαίρετα, τα οποία θα πρέπει επιτόπου να κατεδαφίζον-
ται. 

Και το λέω αυτό, διότι σε µία χρονική περίοδο αρχική βλέπαµε
να εξελίσσονται ορισµένα πράγµατα και η λογική του εφησυχα-
σµού άφηνε τα πράγµατα και το χρόνο να τρέχουν. Δεν είναι
έτσι. Βλέπουµε, δεν θέλω να αναφέρω νησιά από τον νοµό µου,
αλλά εκεί υπάρχει εκτεταµένη παραβίαση του νοµοθετικού πλαι-
σίου. Είναι διαχρονικό πρόβληµα, όχι σηµερινό. 

Και εδώ πρέπει να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, πρέπει να ενώ-
σουµε τις σκέψεις µας για να σώσουµε το φυσικό αυτό πλούτο
και την οµορφιά της χώρας µας. Δεν νοείται παραλίες να παρα-
βιάζονται, να καταπατούνται στο όνοµα του κέρδους και στο
όνοµα κάποιων ισχυρών οι οποίοι θέλουν να επιβάλουν το δικό
τους νόµο ή το δικό τους τσαµπουκά σε περιοχές οι οποίες σή-
µερα αποτελούν αυτό τον ανεκτίµητο θησαυρό για την πατρίδα
µας που αύριο δεν θα υπάρχει αν συνεχιστεί µια κατάσταση,
όπως την περιγράφουν.

Είµαι σίγουρος ότι υπάρχει πολιτική βούληση και από την Κυ-
βέρνηση και από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος. Γνωρίζω και τους Υφυπουργούς και τον Υπουργό, ξέρω
και τη θέληση τους, έχω συζητήσει µαζί τους και πρέπει τα µέτρα
να παρθούν τώρα πριν να είναι αργά. 

Η σηµερινή λοιπόν συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εκτός του συγκεκριµένου, που ανέφερα πριν ως παρένθεση έχει
να κάνει όχι µε τα αίτια της καταστροφής ή µε το τι µπορούµε
να κάνουµε για να την αντιµετωπίσουµε, γιατί αυτό συζητήθηκε
εκτενώς στην ίδια την πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού που
έφερε εδώ τη συζήτηση και αναπτύχθηκαν όλοι οι παράµετροι
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και της καταστροφής και της προετοιµασίας του κράτους και το
τι πρέπει να γίνει. Ακούστηκαν προτάσεις, κατεγράφησαν και
αυτές πρέπει να αποτελούν πυξίδα για το µέλλον. 

Αυτό, όµως, που συζητάµε σήµερα είναι αν το κράτος έχει αν-
τανακλαστικά, έχει ευαισθησία και αν το κράτος τρέχει γρήγορα
για να αντιµετωπίσει και να ανακουφίσει και τον κόσµο ο όποιος
επλήγη και να υπάρχουν µέτρα αποκατάστασης των ζηµιών. Και
σήµερα πραγµατικά επιβεβαιώνεται για άλλη µία φορά µέσα σε
αυτό το δυσάρεστο περιβάλλον ότι η Κυβέρνηση και αντανακλα-
στικά διαθέτει χαρακτηριστικά και ευαισθησία έχει. Και αυτό
ακριβώς γίνεται λίγες µέρες µετά την µεγάλη αυτή καταστροφή.

Αποφεύγω να πω και να συγκρίνω τα ζητήµατα, τα οποία αφο-
ρούν τι έγινε στο παρελθόν, διότι η Κυβέρνηση έδωσε προτεραι-
ότητα στο ζήτηµα το να σωθούν ανθρώπινες ζωές, που αυτό
κανείς δεν πρέπει να το παραβλέψει. Διότι στην προτεραιότητα
τι πρέπει να σώσουµε είναι ο άνθρωπος και σε δεύτερη µοίρα ο
πλούτος ο φυσικός ή θα έλεγα ταυτόχρονα, αλλά προηγείται ο
άνθρωπος, η ανθρώπινη ζωή. Και η Κυβέρνηση το πέτυχε µε την
καινοτόµο διαδικασία του «112», που λοιδορήθηκε από την
πλευρά της Αντιπολίτευσης, αλλά αυτό έσωσε ζωές φέτος σ’
αυτήν τη µεγάλη καταστροφική λαίλαπα της φωτιάς. Έσωσε
ζωές φέτος το «112».

Πάµε, λοιπόν, τώρα στα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης,
γιατί αυτό συζητάµε, για τα µέτρα των 500 εκατοµµυρίων που ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και ο Υπουργός Οικονοµικών εξήγγει-
λαν συνδυαστικά µε την ταχύτητα και την αποτελεσµατικότητα
των µέτρων. 

Είµαι υποχρεωµένος λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
απαριθµήσω τα µέτρα, τα οποία πήραµε ταχύτατα τώρα κάνο-
ντας όµως και µία αναφορά στο παρελθόν. Η Κυβέρνηση έχει
δώσει εξετάσεις σε ανάλογες περιπτώσεις. Έχει δώσει στο σει-
σµό της Σάµου, έχει δώσει στον «Ιανό» στη µεγάλη αυτή καται-
γίδα µε τις πληµµύρες, που έφερε στην κεντρική Ελλάδα. Έχει
δώσει εξετάσεις και έχει πάρει υψηλό βαθµό, διότι έδειξε ότι έχει
και αντανακλαστικά και έδωσε αµέσως ανακούφιση στους πλη-
γέντες. 

Σήµερα µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ερχόµαστε
και πρώτον, κηρύσσονται αναδασωτέες οι καµένες εκτάσεις
εντός τριάντα ηµερών αντί ενενήντα ηµερών που ίσχυε µέχρι σή-
µερα. Προωθείται η υπαγωγή των δασικών υπηρεσιών των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Ο κ. Σκρέκας αναλαµβάνει πλέον ως πολιτικός προ-
ϊστάµενος τη µεγάλη αυτή ευθύνη. Εισάγεται και θεσµοθετείται
µία νέα έννοια αυτή του «αναδόχου αναδάσωσης». Προβλέπεται
η επίσπευση των ειδικών δασοτεχνικών έργων. Προβλέπεται η
απλοποίηση της διαδικασίας έγκρισης απόληψης των καµένων
ιστάµενων δέντρων. Εισάγεται το ακατάσχετο των πληρωµών ρη-
τινεργατών, τόσο από το δηµόσιο όσο και από τρίτους, µέχρι και
του ποσού των 7.500 ευρώ ετησίως γενικώς και ειδικώς µέχρι
του ποσού των 12.000 ευρώ ετησίως για τους δικαιούχους των
περιοχών, που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. 

Δεύτερον ως προς την ουσιαστική και ευρεία στήριξη των πλη-
γέντων συµπολιτών µας από τις πυρκαγιές Ιουλίου, Αυγούστου
του ’21 δηµιουργείται ηλεκτρονική πλατφόρµα µε την ονοµασία
arogi.gov.gr. Ήδη έχει δηµιουργηθεί και στην οποία έχουν µπει
χιλιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι έχουν πληγεί και παίρνουν τα
πρώτα χρήµατα ανακούφισης. 

Εισάγεται η εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
για κτιριακές εγκαταστάσεις φυσικών ή νοµικών προσώπων,
καθώς και για οικοσκευή. Για τις επιχειρήσεις όσο και τους φο-
ρείς µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα προβλέπεται η επιχορήγηση
για την αντιµετώπιση των ζηµιών που υπέστησαν. 

Ως προς τους συµπολίτες µας, που υπέστησαν τραυµατισµό
λόγω των πυρκαγιών και νοσηλεύτηκαν για πάνω από δύο ηµέ-
ρες προβλέπεται η χορήγηση εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης
ύψους 6.000 ευρώ. Θεσπίζεται το αφορολόγητο και ακατάσχετο
των ενισχύσεων για τους πληγέντες από τις πυρκαγιές. 

Επιπλέον για τα έτη 2021, ’22 και ’23 προβλέπεται η απαλλαγή
από τον ενιαίο φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων, κοινώς ΕΝΦΙΑ τόσο
για τα ακίνητα στις περιοχές όπου εκδηλώθηκαν οι πυρκαγιές
όσο και για τα αγροτεµάχια των οποίων οι ιδιοκτήτες είναι κάτο-

χοι βεβαίωσης καταστροφής από τα αρµόδια τµήµατα αγροτικής
παραγωγής και ελέγχων. 

Για τις επιχειρήσεις, εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα ανεξαρ-
τήτως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας και ανεξαρ-
τήτως του αν υπέστησαν υλικές ζηµιές ή όχι στις περιοχές, που
ανήκουν στα διοικητικά όρια των Δήµων Ιστιαίας, Αιδηψού και
Μαντουδίου, Λίµνης, Αγίας Άννας, της Περιφερειακής Ενότητας
Εύβοιας, της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας εξασφαλίζεται η µη
απόλυση των εργαζοµένων. 

Για τους πληγέντες, που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά
ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης προβλέ-
πεται η δυνατότητα να επαναχορηγούνται από τον Εθνικό Οργα-
νισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας είδη φαρµακευτικής και
πρόσθετης περίθαλψης, καθώς και θεραπευτικά µέσα συµπερι-
λαµβανοµένων και των ιατροτεχνολογικών προϊόντων, που έχουν
καταστραφεί ανεξαρτήτως του χρόνου λήψης αυτών και χωρίς
συµµετοχή του ασφαλισµένου ή δικαιούχου περίθαλψης -µηδε-
νική συµµετοχή δηλαδή- κατά παρέκκλιση του ισχύοντος ενιαίου
κανονισµού παροχών υγείας του οργανισµού και των οικείων νο-
µοθετικών διατάξεων. 

Προβλέπεται η δυνατότητα διορισµού στο δηµόσιο ή στον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα για άτοµα, που υπέστησαν σοβαρά εγ-
καύµατα και νοσηλεύτηκαν σε µονάδα εντατικής θεραπείας ή σε
µονάδα αυξηµένης φροντίδας ή για τα οποία προκύπτει ποσοστό
αναπηρίας τουλάχιστον 67% συνεπεία των πυρκαγιών του Ιου-
λίου-Αυγούστου του 2021. 

Λαµβάνονται µέτρα ενίσχυσης των φοιτητών ως προς τη δυ-
νατότητα µεταγραφής, τη στέγαση σε φοιτητικές εστίες και τη
σίτιση σε περίπτωση, που αυτοί εµπίπτουν στην κατηγορία των
πυρόπληκτων. Και επεκτείνεται το πεδίο εφαρµογής του προ-
γράµµατος της ψηφιακής µέριµνας, στο οποίο εµπίπτουν πλέον
τόσο οι µαθητές όσο και το εκπαιδευτικό προσωπικό όλων των
βαθµίδων. 

Τέλος, προβλέπεται η σύσταση του ταµείου κρατικής αρωγής
µε τη µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου. Το Ταµείο θα
εποπτεύεται από τον Υπουργό Οικονοµικών και σκοπός του θα
είναι η χρηµατοδότηση προγραµµάτων και δράσεων στήριξης
και ενίσχυσης πληγέντων από θεοµηνίες, καθώς και αποκαταστά-
σεων µετά από θεοµηνίες συµπληρωµατικά προς τις ενισχύσεις
και τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι ένα συνεκτικό πακέτο
µέτρων, που πριν από λίγο ήρθε και το συµπλήρωσε ο Υπουργός
Οικονοµικών, ο κ. Σταϊκούρας µε επιπλέον στοιχεία στα οποία
έθεσε ερωτηµατικά ο κ. Καλαµατιανός απ’ ό,τι άκουσα. 

Ναι, υπάρχει και ασφαλιστική και φορολογική δυνατότητα για
δόσεις ή αναστολή, όπως περιέγραψε ο Υπουργός Οικονοµικών.
Καλό είναι να ακούµε τους Υπουργούς όταν έρχονται µε τροπο-
λογίες και µιλάνε από Βήµατος Βουλής. 

Το συµπέρασµα είναι το εξής. Ανεξάρτητα αν διαφωνείτε ή όχι
µε το µέγεθος των παρεµβάσεων, που κάνει η Κυβέρνηση, αυτά
τα µέτρα, τα οποία είναι σηµαντικά και έρχονται αυτή τη στιγµή
να αµβλύνουν και να αποκαταστήσουν ζηµιές και να ανακουφί-
σουν έναν κόσµο ο οποίος υποφέρει, πρέπει να τα ψηφίσετε.
Μπορείτε να βάλετε εσείς τα δικά σας επιπλέον που χρειάζεται
να µπουν, κατά τη γνώµη σας, αλλά αυτά τα 500 εκατοµµύρια
δεν δικαιολογείται ο ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι «αρνούµαι να τα ψη-
φίσω», γιατί είναι µέτρα ανακούφισης, µέτρα τα οποία θα απο-
καταστήσουν ζηµιές που πρόσφατα είχαµε από τις φωτιές και
είναι πολιτική σας υποχρέωση και χρέος να το κάνετε. Εάν δεν
το κάνετε, αξιολογείστε από τον κόσµο ο όποιος παρακολουθεί
τη συζήτηση και ο οποίος έχει ανάγκη αυτά τα χρήµατα και αυτή
την παρέµβαση.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην αρχή, είναι

µια δυσάρεστη δυστυχώς συζήτηση, που αφορά ένα έκτακτο δυ-
σάρεστο γεγονός για την πατρίδα µας. Να ευχηθούµε να µην
επαναληφθεί στο µέλλον. 

Στο τµήµα, όµως, που αφορά την παρέµβαση του Υπουργείου
Περιβάλλοντος νοµίζω ότι η στάθµιση του ειδικού βάρους του
Υπουργείου Περιβάλλοντος είναι πλέον ιδιαίτερα σηµαντική και
µεγάλη. Ο φυσικός, ο αρχαιολογικός, ο ιστορικός, ο µορφολογι-
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κός, ο γεωγραφικός πλούτος της χώρας µας πρέπει να είναι
πρώτη προτεραιότητα. Τα νησιά του Αιγαίου, η Κρήτη και τα
µέρη της ηπειρωτικής Ελλάδος, τα οποία έχουν τους παραδο-
σιακούς οικισµούς, τα οποία είναι αυτό το αναλλοίωτο µοναδικό
ελληνικό περιβάλλον, το ιστορικό και το πολιτιστικό, πρέπει να
αποτελούν πρώτη προτεραιότητα και πρέπει να υπάρχουν έλεγ-
χοι από το Υπουργείο Περιβάλλοντος έτσι ώστε αυτά ούτε να αλ-
λοιωθούν ούτε να καταστραφούν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά
θα ακολουθήσει ο κ. Χατζηγιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τις προηγούµενες µέρες

η χώρα µας βίωσε µία µεγάλης κλίµακας περιβαλλοντική κατα-
στροφή και την απώλεια χιλιάδων στρεµµάτων δασικών και αγρο-
τικών εκτάσεων. Οι πυρκαγιές αυτές, όπως φαίνεται και από
αντίστοιχα περιστατικά σε άλλα ευρωµεσογειακά κράτη, οφεί-
λονται, κατά µεγάλο µέρος, και στην κλιµατική κρίση, αλλά και
την ιδιαίτερη ευαλωτότητα των οικοσυστηµάτων της Ανατολικής
Μεσογείου. 

Σε δύο µέρες ξεκινά στη Μασσαλία της Γαλλίας ένα σηµαντικό
διεθνές συνέδριο για την προστασία της βιοποικιλότητας, στο
οποίο η χώρα µας θα εκπροσωπηθεί και σε επίπεδο Πρωθυπουρ-
γού, όπου µεταξύ άλλων κρίσιµων ζητηµάτων θα συζητηθεί και
το ζήτηµα των µεσογειακών πυρκαγιών. Η δε Επιτροπή Περιβάλ-
λοντος της Βουλής έχει αιτηθεί κοινή συνεδρίαση µε τα άλλα κοι-
νοβούλια των ευρωµεσογειακών κρατών ώστε να αποφανθούµε
επί κοινών πολιτικών πρόληψης και αντιµετώπισης των πυρκα-
γιών στα µεσογειακά δάση. 

Δεν θα πρέπει, όµως, να αγνοήσουµε και τη διάσταση των αν-
θρωπογενών αιτιών της πυρκαγιάς, όπως των εµπρησµών, οι
οποίοι φαίνεται να αποτελούν βασική αιτία της πυρκαγιάς σε
πολλά µέτωπα στη χώρα µας, µεταξύ των οποίων και στην Ηλεία.
Για τις περιπτώσεις των εµπρησµών αυτών πρέπει να διεξαχθεί
ενδελεχής έρευνα και για τα αποτελέσµατα να ενηµερωθεί και
το Κοινοβούλιο. 

Με τα δυσχερή αυτά δεδοµένα για τις επιχειρήσεις κατάσβε-
σης αξίζουν συγχαρητήρια στους άνδρες και τις γυναίκες της
Πυροσβεστικής και όλων των Σωµάτων Ασφαλείας, καθώς και
στους εθελοντές, οι οποίοι από την πρώτη στιγµή βρέθηκαν στο
µέτωπο της πυρκαγιάς. 

Όσον αφορά στην αποκατάσταση των πληγέντων, αναµφισβή-
τητα η Κυβέρνηση κινήθηκε τάχιστα και προχωρά µε γοργούς
ρυθµούς για την ανακούφιση των πυρόπληκτων συµπολιτών µας.
Το πρώτο στάδιο των αυτοψιών έχει ήδη ολοκληρωθεί και τα κλι-
µάκια του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά και του
ΕΛΓΑ έχουν σχεδόν διεκπεραιώσει τις αυτοψίες. Σηµαντικό
µέρος των προκαταβολών των αποζηµιώσεων για τους συµπολί-
τες µας έχουν ήδη καταβληθεί. Οι συµπολίτες µας θα αποζηµιω-
θούν ως προς την απώλεια του φυτικού και ζωικού τους κεφα-
λαίου, των οικιών τους και τις οικογένειές τους. Αναστέλλονται
δε οι ασφαλιστικές, φορολογικές και δανειακές υποχρεώσεις των
πληγέντων, οι οποίοι απαλλάσσονται ακόµα και από τον ΕΝΦΙΑ.
Περαιτέρω, το νοµοσχέδιο προβλέπει έκτακτα µέτρα για την
προστασία των θέσεων εργασίας και την επιδότηση ανεργίας ερ-
γαζοµένων σε επιχειρήσεις που καταστράφηκαν. 

Τα µέτρα τα οποία υιοθετούµε σήµερα θα πρέπει να ισχύουν
και στην Ηλεία, ακριβώς όπως και στην Εύβοια. Η έκταση της
πυρκαγιάς στην Ηλεία έχει οδηγήσει σε µεγάλο πλήγµα της οι-
κονοµικής ζωής της αρχαίας Ολυµπίας και του Δήµου Πύργου
και βεβαίως επηρεάζεται µέσω της οικονοµικής αλυσίδας η οι-
κονοµική ζωή σε όλη τη νότια Ηλεία. 

Λαµβανοµένων υπ’ όψιν των πολλαπλών χτυπηµάτων του νο-
µού µας από την κλιµατική αλλαγή από το 2007 συνεχώς ως σή-
µερα, αναµένουµε την πλήρη στήριξη, αλλά και τη θωράκιση του
νοµού µας. Συνεπώς, αναµένουµε το επόµενο χρονικό διάστηµα
να ακούσουµε τις λεπτοµέρειες για το σχέδιο ανασυγκρότησης

της αρχαίας Ολυµπίας και της ευρύτερης περιοχής. 
Περαιτέρω, µείζονος σηµασίας για την αποτελεσµατική αντι-

µετώπιση των πυρκαγιών αποτελεί η αναδιάρθρωση της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας ώστε αυτή να καταστεί αποτελεσµα-
τικότερη, ειδικά για την αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών.
Αυτή είναι µία µεγάλη τοµή η οποία πρέπει άµεσα να υλοποιηθεί. 

Οµοίως, η µεταφορά των δασικών υπηρεσιών στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος ευελπιστούµε να ενισχύσει τις δράσεις πρόλη-
ψης και αποκατάστασης των φυσικών καταστροφών που θα
πραγµατοποιούνται από τα δασαρχεία µας. Επίσης µια άλλη
τοµή στην οποία προχώρησε η Κυβέρνηση και την οποία έχει ζη-
τήσει επανειληµµένως και η Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βου-
λής.

Εκτός από τη φυσική και την οικονοµική ανασυγκρότηση, η
πρόληψη από εδώ και πέρα πρέπει να είναι το βασικό µας µέ-
ληµα. Έχουµε ήδη καταθέσει µία πρόταση να δηµιουργηθεί µία
κοινή οµάδα σχεδιασµού και δράσης µεταξύ του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη προς
τον σκοπό αυτό. 

Ας αξιοποιήσουµε την πείρα, που πικρά έχουµε συλλέξει ως
σήµερα. Ας αξιοποιήσουµε τις νέες τεχνολογίες, που είναι πλέον
διαθέσιµες στον τοµέα της πρόληψης των φυσικών καταστρο-
φών. Ας οικοδοµήσουµε µία µακροπρόθεσµη στρατηγική αντιµε-
τώπισης της κλιµατικής αλλαγής και αντιµετώπισης των φυσικών
και ανθρωπογενών καταστροφών και ας θωρακίσουµε αποτελε-
σµατικά τη χώρα µας για το µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
τώρα τον κ. Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά θα
ακολουθήσουν ο κ. Κωτσός, ο κ. Μπούµπας και ο κ. Μπουτσικά-
κης, οι επόµενοι τρεις οµιλητές µετά τον κ. Χατζηγιαννάκη. 

Κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από είκοσι περίπου µέρες, τις τελευταίες ηµέρες που

περνάγαµε επάνω στη βόρεια Εύβοια µε τις πυρκαγιές, στις ελά-
χιστες ώρες ύπνου, που ήταν απαραίτητες για να µπορέσουµε
να σηκωθούµε να ξαναπάµε στα µέτωπα µαζί µε τους δηµάρ-
χους, µε τους ανθρώπους της περιοχής, τους κατοίκους σκεφτό-
µουν ότι, ανεξαρτήτως ποιο θα είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που
θα κληθώ να µιλήσω από το Βήµα της Ολοµέλειας, θα έκανα
πλήρη αναφορά στην πυρκαγιά που έπληξε τον τόπο µας, τη βό-
ρεια Εύβοια. 

Το θεώρησα καθήκον απέναντι σ’ αυτούς τους ανθρώπους,
που καταστράφηκε το βιός τους, απέναντι σε αυτούς τους αν-
θρώπους, που ζούσαν καθηµερινά µε την αγωνία της πυρηνικής
λαίλαπας. Προφανώς εκείνες τις ηµέρες δεν ξέραµε ποιο θα
είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί. Έτυχε και είναι,
πράγµατι, το νοµοσχέδιο για την κύρωση της πράξης νοµοθετι-
κού περιεχοµένου για τις πυρκαγιές, οπότε ταιριάζει και θεµατο-
λογικά. 

Η αλήθεια είναι, επειδή άκουσα πριν τον κ. Βρούτση, αλλά
άκουσα και τον Πρωθυπουργό την προηγούµενη εβδοµάδα, ο κ.
Βούτσης είπε ότι για τις πυρκαγιές στη χώρα µας ευθύνεται η
κλιµατική αλλαγή. Το ανακάλυψε η Νέα Δηµοκρατία εδώ και δύο
χρόνια, όχι τώρα. Το είχε πει και στο φόρουµ στο εξωτερικό ο
Κυριάκος Μητσοτάκης για το Μάτι τότε. Άλλα, βέβαια, έλεγε
πριν. Προφανώς και ευθύνεται και η κλιµατική αλλαγή. Δεν υπο-
νοώ ότι δεν ευθύνεται η κλιµατική αλλαγή. Ακούσαµε, όµως, ότι
δεν υπήρξαν ευθύνες του κρατικού µηχανισµού. 

Εγώ θα σας παραθέσω την εµπειρία, που έζησα πάνω επί
εννέα ηµέρες, µε πολύ συγκεκριµένα στοιχεία και θα βγάλετε
εσείς και ο κόσµος που θα µας ακούσει τα συµπεράσµατα για το
αν λειτούργησε ή όχι. Ξέρετε για ποιον λόγο έµεινα εννέα µέρες
πάνω στις πυρκαγιές; Ένας ήταν ο λόγος. Σας το λέω ειλικρινά,
εν τιµή. Επειδή ντρεπόµουν. Ντρεπόµουν αυτούς τους ανθρώ-
πους, που καιγόταν η περιουσία τους, ντρεπόµουν τους παρά-
γοντες όλους της τοπικής αυτοδιοίκησης, τους δηµάρχους, τους
αντιδηµάρχους, τον περιφερειάρχη, τους αντιπεριφερειάρχες,
όλους τους ανθρώπους, που ήταν πάνω και έβλεπαν και πάλευαν
µόνοι τους µε τη φωτιά, γιατί τους είχαµε εγκαταλείψει. Τους είχε
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εγκαταλείψει η πολιτεία. Αποτύχαµε σαν πολιτεία, αποτύχαµε
σαν κράτος και προφανώς αποτύχατε ως Κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Θα σας πω πολύ συγκεκριµένα για να µην νοµίζετε ότι µιλάω
γενικά. Στην Κρύα Βρύση δίπλα από το Μαντούδι οι άνθρωποι µε
κλάρες παρακαλούσαν τον δήµαρχο να καλέσει ένα πυροσβε-
στικό γιατί την προλαβαίναµε, ήταν σε αγρό. Και φαινόταν ότι αν
µπει µέσα στο δάσος θα είχε καεί και η Κήρινθος θα είχε καεί και
τα χωριά –γιατί θα πέρναγε σίγουρα µόλις έµπαινε στο δάσος-
Σπαθάρι, το Μετόχι και όλα αυτά. Δεν υπήρχε ούτε ένα πυροσβε-
στικό! Μαζί µε το δήµαρχο ήµασταν. Πήρα εγώ προσωπικά τη-
λέφωνο τέσσερις φορές. Δεν υπήρχε ούτε ένα πυροσβεστικό. 

Το ίδιο βράδυ στο χωριό Αµέλαντες µε τον αντιδήµαρχο, δε-
κατέσσερις ώρες έκαιγε στο ακριβώς απέναντι βουνό µία πολύ
µικρή εστία πυρκαγιάς, η οποία δεν κινούταν και καθόταν εκεί
πέρα περιµένοντας να τη σβήσουµε αφού είχε σχεδόν µηδενικό
αέρα. Παρακάλαγε ο αντιδήµαρχος, ο οποίος ειρήσθω εν πα-
ρόδω είναι και στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, για δεκατέσσε-
ρις ώρες και έλεγε «στείλτε ένα εναέριο µέσο να σβήσει τη φωτιά
γιατί αν φύγει θα καεί η Αγία Άννα, θα καεί το Αχλάδι, θα φτάσει
µέχρι τα Ελληνικά», όπως και έγινε. Δεκατέσσερις ώρες µαζί ήµα-
σταν µε τον πρόεδρο του χωριού. Προσπαθούσαν να κάνουν
ζώνες.

Στο Πευκί ήµασταν µε τον δήµαρχο και τον περιφερειάρχη.
Φαινόταν ότι ήταν επικίνδυνο να µπει από ένα κοµµάτι γιατί έχει
ένα πολύ µικρό αλσύλλιο στην είσοδο της κωµόπολης, από την
πλευρά που είναι το Ασµήνι. Δεν υπήρχε ούτε ένα πυροσβεστικό.
Πήγαµε να καούµε µαζί µε τον Δήµαρχο, τον Γιάννη τον Κοτζιά
και τον περιφερειάρχη. Φύγαµε τελευταία στιγµή µόλις µας πή-
δηξε η φωτιά. Και µόλις φτάσαµε κάτω, ξέσπασε ο άνθρωπος,
πέντε µέρες άυπνος, και έβαλε τα κλάµατα και κλαίγαµε µαζί λες
και ήµασταν µικρά παιδιά. 

Και αυτό το θεωρούµε κράτος; Θεωρείτε, δηλαδή, ότι πραγ-
µατικά είχατε µέσα προστασίας της βόρειας Εύβοιας; Γιατί δεν
µπορώ να µιλήσω για τις άλλες περιοχές. Αυτό, όµως, που το
έζησα πρέπει να το µεταφέρω. 

Ξέρετε τι είναι να καίγεται η Λίµνη βράδυ, µετά τα µεσάνυχτα,
να έχει κυκλωθεί -τρεις ήταν οι είσοδοι που µπορούσε να µπει η
πυρκαγιά, µπήκε και από τις τρεις- να έχει αποµακρυνθεί ο κό-
σµος, να έχουν µείνει όµως και να καταρρέει ο δήµαρχος άυπνος
δίπλα σου και η γυναίκα του να µην ξέρει τι να τον κάνει; 

Μπορεί να φαίνονται δραµατικά, αλλά αυτά ζήσαµε αυτές τις
ηµέρες στη βόρεια Εύβοια. Αυτά ζήσαµε. Ο περιφερειάρχης την
προηγούµενη εβδοµάδα είπε αυτό, που έζησε κι αυτός, γιατί
όντως εκεί ήταν. Αυτό είπε ο Φάνης ο Σπανός. Είπε ότι προσπα-
θούσαµε να σβήσουµε τη φωτιά χωρίς νερό. Έχετε δει φωτιά να
σβήνει χωρίς νερό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο παραπάνω χρόνο, γιατί είναι
το αντικείµενο και είναι η συνθήκη. Το ήξερα ότι θα χρειαστώ
λίγο παραπάνω χρόνο. Αν έχω την ανοχή σας θα προσπαθήσω
να είµαι πολύ σύντοµος, γιατί θα αναφερθώ πάρα πολύ σύντοµα
και στις ρυθµίσεις της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Η κατάσταση ήταν τραγική. Δεν µπορούσαµε να φανταστούµε
τις πρώτες µέρες όταν πηγαίναµε ότι θα καούν πεντακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες στρέµµατα. Και τώρα να πάτε, χθες που ήµασταν
στη Στροφυλιά, καµένο µυρίζει όλη περιοχή. Έχουν περάσει εί-
κοσι µέρες και αν ανοίξεις το παράθυρο του αυτοκινήτου σου,
δεν χρειάζεται να κατέβεις κάτω, µυρίζει παντού καµένο. 

Δεν θέλω να µακρηγορήσω, απλά θεωρούσα χρέος ότι έπρεπε
να ακουστούν από το Βήµα, ανεξάρτητα από το τι είπε ο Πρω-
θυπουργός, ανεξάρτητα τι ειπώθηκε την προηγούµενη βδοµάδα,
ανεξάρτητα τι µπορεί να λέµε ή τι µπορεί να µεταδόθηκε από
πάρα πολλά, η αλήθεια είναι, από την εικόνα των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης και των ειδησεογραφικών καναλιών. Έπρεπε να µε-
ταφέρω, το θεωρούσα χρέος µου, από την ντροπή, όπως σας
είπα και πριν, που αισθάνθηκα ως µέλος της ελληνικής πολιτείας,
ως αιρετό µέλος, ως εκλεγµένος εκπρόσωπος των ανθρώπων
αυτών που δεν είχα τι να τους πω. 

Ξέρετε, δεν υπάρχει ούτε ένας άνθρωπος στη βόρεια Εύβοια
που δεν θεωρεί ότι η βόρεια Εύβοια θυσιάστηκε. Δίκαια-άδικα,
δεν µπαίνω στην κριτική αυτού. Με όποιον και να πάτε να µιλή-
σετε, από τον πρώτο µέχρι τον τελευταίο, δεν υπάρχει ούτε ένας
άνθρωπος στη βόρεια Ελλάδα, που δεν θεωρεί ότι θυσιάστηκε η
Εύβοια. Και είναι µεν πραγµατικότητα ότι υπήρχαν πολλά µέτωπα
και άρα ήταν δύσκολο να υπάρξουν πάρα πολλά εναέρια, αλλά
ακόµα και την έβδοµη µέρα -γιατί πρέπει να το καταθέσω- που
δεν υπήρχαν άλλου ενεργά µέτωπα σοβαρά στη χώρα, από τις
δέκα το πρωί στο µέτωπο στις Καµατριάδες -που ήταν το κυριό-
τερο µέτωπο εκείνης της ηµέρας, γιατί αν έφευγε η φωτιά θα
έφτανε µέχρι τα Λουτρά της Αιδηψού, ήταν δεδοµένο και ευτυ-
χώς δεν έφυγε, δεν επέτρεψαν οι κλιµατολογικές συνθήκες- πε-
ριφερειάρχης, αντιπεριφερειάρχης, δήµαρχος Ιστιαίας, Αιδηψού
και ο στρατηγός της Πυροσβεστικής παρακαλούσαν να έρθει
εναέριο µέσο για να γλιτώσουµε αυτό, που σας είπα τώρα και
ήρθε στις τέσσερις. Τι να προλάβει να σβήσει από τις τέσσερις
µέχρι τις εφτά που πετάνε. Δύο ελικόπτερα ήρθαν και δεν µπο-
ρούσαν. 

Άρα, η ανεπάρκεια είναι δεδοµένη και δεν χρειάζεται να τη συ-
ζητάµε. Δεν χρειάζεται να λογοµαχούµε γιατί ήταν δεδοµένη η
αποτυχία του κρατικού µηχανισµού. 

Τώρα για τα µέτρα. Προφανώς και πρέπει να λάβουµε µέτρα.
Προφανώς και η Εύβοια -γιατί για την Εύβοια θα µιλήσω- χρει-
άζεται ένα πολύ σοβαρό σχέδιο ανασυγκρότησης, γιατί έχει την
ιδιαιτερότητα ότι στην ουσία όλοι σχεδόν οι παραγωγικοί τοµείς
ζούσαν από το δάσος. Γιατί αυτό είχαµε να εµφανίσουµε, αυτό
ήταν το στοιχείο που ο κόσµος επισκεπτόταν, το όµορφο στοι-
χείο της της Εύβοιας. Έχει πάρα πολλούς ανθρώπους, που
έχουν χάσει την δουλειά τους, µε τους δασεργάτες και τους ρη-
τινοκαλλιεργητές πρώτους απ’ όλους φυσικά. 

Εκεί τα µέτρα, µε συγχωρείτε, είναι, τουλάχιστον, ανεπαρκή.
Ελπίζω τις επόµενες ηµέρες να µπορέσετε και µε τη συµβολή τη
δική µας, γιατί σας το λέω εκ των προτέρων εµείς θα προσπαθή-
σουµε να συµβάλουµε στην επιτροπή του Μπένου. Το ζήτηµα
είναι να µην γίνουν αυτά, που έγιναν πέρσι, που πάλι στην Εύβοια
είχαµε πληµµύρες και θρηνήσαµε εννιά συνανθρώπους µας νε-
κρούς. Ήρθε όλο το Υπουργικό Συµβούλιο και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός και εξήγγειλε µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας για
τα οποία ακόµα δεν έχουν γίνει ούτε οι µελέτες. Μετά από έναν
χρόνο δεν έχουν γίνει οι µελέτες, δεν έχουν ολοκληρωθεί, ούτε
στον Λίλαντα ούτε στο Μεσσάπιο. 

Και τώρα υπάρχει σοβαρός κίνδυνος, το καταλαβαίνετε, µε κα-
µένη γη τη µισή Εύβοια τον χειµώνα να θρηνήσουµε θύµατα από
τις πληµµύρες. Αν προχωρήσετε πάλι µε τους ίδιους ρυθµούς
όπως πέρσι, πάλι θα είµαστε εδώ πέρα, θα λέµε τι κακή η κλιµα-
τική αλλαγή, τι µέτρα πρέπει να πάρουµε, τι υπουργεία πρέπει
να φτιάξουµε καινούργια, αλλά στην ουσία θα έχουµε κάνει µία
τρύπα στο νερό.

Και κλείνω µε αυτό. Στα καµένα κτήρια είναι τουλάχιστον ανε-
παρκής η διάταξη της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου για τον
εξής λόγο. Υπάρχει ταµείο του παλιού Οργανισµού Εργατικής
Κατοικίας το οποίο έχει διαθέσιµους πόρους, σοβαρούς διαθέ-
σιµους πόρους από το 2019 και το 2020 από ρύθµιση, που είχε
κάνει το Υπουργείο Εργασίας.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χατζηγιαννάκη,
καταλαβαίνω τη συναισθηµατική σας φόρτιση, τα κατανοώ όλα
αυτά…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ,

όµως…
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Υπάρχει ταµείο µε 640 εκα-

τοµµύρια και είναι για στεγαστική συνδροµή. Χρησιµοποιήστε το
και αποζηµιώστε 100% τη ζηµιά, που έχουν υποστεί οι άνθρωποι
όλης της χώρας από τις πυρκαγιές. Φτάνουν και περισσεύουν.
Είναι αχρησιµοποίητα αυτά τα χρήµατα. Μην τα χρησιµοποι-
ήσετε για άλλα «σκόιλ ελικίκου». 

Όσον αφορά τους ρητινοσυλλέκτες, προφανώς και εµείς κά-
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ναµε σχετική πρόταση. Ο Βαγγέλης ο Αποστόλου τα ξέρει πάρα
πολύ καλά. Είναι και από την περιοχή. Θα τα επεξεργαστούµε.
Και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έκανε πολύ σοβαρή πα-
ρέµβαση, γιατί υπάρχει ψήφισµα από πάνω. Οι παλιοί και προς
συνταξιοδότηση -αυτοί που έχουν ένσηµα και έχουν συµπληρώ-
σει κάποια ηλικία και δεν έχουν τι να κάνουν στη ζωή τους- χρει-
άζονται αποκατάσταση. Προφανώς πρέπει να υπάρξει σχέδιο
ώστε οι εργάτες και οι ρητινοκαλλιεργητές να µπορέσουν να
είναι χρήσιµοι µε σταθερές δουλειές για τα επόµενα χρόνια για
τη φροντίδα και την ανάπτυξη του δάσους. 

Θα επανέλθουµε στο µέλλον µε προτάσεις, που πρέπει να γί-
νουν γρήγορα, αλλά, δυστυχώς, αν δεν παρθούν πολύ σύντοµα
τα µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας και άµεσης αντιµετώπι-
σης της φτώχειας των ανθρώπων, θα έχουµε πολύ, πολύ µεγάλο
πρόβληµα στην Εύβοια που τους επόµενους µήνες. 

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας κι
από εµένα.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι

στο ελάχιστο, που µπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι µας είναι
πως έχουµε εισέλθει πλέον σε µια νέα εποχή όπου το κλίµα έχει
στην κυριολεξία απορυθµιστεί, το περιβάλλον έχει διαφοροποι-
ηθεί, γεγονός που ευνοεί τα ακραία, τα έντονα, τα σπάνια καιρικά
φαινόµενα, τα οποία γίνονται, απ’ ό,τι διαφαίνεται, µέρος της κα-
θηµερινότητάς µας καθ’ όλη τη διάρκεια των εποχών και πως ου-
σιαστικά το κλίµα στην Ελλάδα έχει µετατραπεί από εύκρατο,
µεσογειακό που µαθαίναµε στο δηµοτικό, σε υποτροπικό µε
ακραίες πληµµύρες τακτικά, αλλά και µε επώδυνους και µεγά-
λους καύσωνες. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να προσαρµοστούµε ως χώρα σε αυτά τα
νέα δεδοµένα σε πολλαπλά επίπεδα -στο επίπεδο του ανθρωπο-
γενούς περιβάλλοντος, στο επίπεδο του πρωτογενούς τοµέα,
των έργων υποδοµής- γιατί ζήσαµε -ιδιαίτερα στην Καρδίτσα µε
τον «Ιανό»- πληµµυρικά φαινόµενα, που τα έργα υποδοµής µε τη
διαστασιολόγηση που είχαν δεν µπορούσαν σε καµµία περί-
πτωση να τα αντέξουν. Κυρίως, όµως, θα πρέπει να αναπροσαρ-
µόσουµε και το σχέδιο, που έχουµε για την πολιτική µας προ-
στασία και τα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας, που, όπως
διεφάνη την τελευταία διετία, θα µας µας απασχολούν όλο και
πιο τακτικά.

Γι’ αυτό και ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε σήµερα την ίδρυση
αυτόνοµου Υπουργείου που έχει ως θέµα την πολιτική προστα-
σία. Ειδικά φέτος είχαµε ένα εξαιρετικά θερµό καλοκαίρι µε µε-
γάλους καύσωνες, σε µεγάλη διάρκεια. Στους σαράντα επτά
βαθµούς έφτανε η θερµοκρασία κάποιες στιγµές. Και αυτό, φυ-
σικά, δεν συνέβη µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλη τη νότια Ευ-
ρώπη όπου είχαµε και µεγάλες, δραµατικές πυρκαγιές -στην
Ιταλία, στη Γαλλία, στην Ισπανία- που έπληξαν, πραγµατικά,
αυτές τις περιοχές και δηµιούργησαν τεράστια προβλήµατα. 

Εδώ να επισηµάνουµε και να αναγνωρίσουµε ότι η πολιτική
,για να είναι χρήσιµη στους πολίτες, θα πρέπει να προσαρµόζεται
πάνω σε αυτές τις µεταβολές είτε είναι κοινωνικές είτε είναι πε-
ριβαλλοντικές. Μάλιστα, θα πρέπει να προσαρµόζεται µε γρή-
γορα και άµεσα αντανακλαστικά, όπως, εξάλλου, λειτούργησε
και η Κυβέρνησή µας σε όλες αυτές τις κρίσεις που αντιµετώπισε
στα προηγούµενα χρόνια και που δεν ήταν λίγες. Να ξεκινήσουµε
από τον Έβρο µε τις προσφυγικές ροές, την πανδηµία, το πληµ-
µυρικό φαινόµενο του «Ιανού» στην κεντρική Ελλάδα, που ήταν
πρωτόγνωρο εδώ και τριακόσια και πεντακόσια χρόνια, όπως
λένε οι ειδικοί, τους σεισµούς, τις πυρκαγιές; 

Και έρχεται η Κυβέρνηση µέσα από ένα δύσκολο, πραγµατικά,
έργο να δώσει απαντήσεις. Εύκολες απαντήσεις; Προφανώς και
όχι. Και είναι κατανοητή και η αγωνία και η στεναχώρια, αλλά και
η πίεση που νιώθουν οι άνθρωποι που υπέστησαν τις επιπτώσεις
από αυτού του είδους τα ακραία φαινόµενα. Και σας το λέω µετά
λόγου γνώσεως, ως Καρδιτσιώτης, που τον Οκτώβρη µήνα -τέλη
Οκτωβρίου- πνίγηκε ένας ολόκληρος νοµός. Αδράνησε η Κυβέρ-
νηση εκεί; Όχι βέβαια. Με πολύ µεγάλη αµεσότητα, µε πολύ µε-

γάλη ταχύτητα έδρασε, απάλυνε πληγές και έδωσε λύσεις σε ζη-
τήµατα και προχωράει έργα αποκατάστασης. Το ίδιο πράττουµε
και στην προκειµένη περίπτωση. 

Γι’ αυτό έρχεται και τόσο γρήγορα αυτή η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου να περάσει από το Κοινοβούλιο, που θα προγραµ-
µατίσει, θα οριοθετήσει και θα υλοποιήσει τα έργα αποκατάστα-
σης των πυρόπληκτων περιοχών. 

Να αναγνωρίσουµε, επίσης, ότι σε αυτού του είδους τα ζητή-
µατα δεν χωρούν µικρόψυχες και µικροπολιτικές αντιπαραθέ-
σεις; Νοµίζω ότι από όλες τις πτέρυγες έχει εκφραστεί η ανάγκη
διακοµµατικής συνεννόησης και εθνικού σχεδιασµού προκειµέ-
νου να αντιµετωπίσουµε αυτές τις προκλήσεις, τις πρωτόγνωρες
προκλήσεις, που απ’ ό,τι φαίνεται -όπως είπα και πιο πριν- θα
αποτελούν διαρκώς µέρος της ζωής µας. Αυτή, όµως, τη διακοµ-
µατική, την υπερκοµµατική συνεννόηση πώς την εννοείτε; 

Ο Πρωθυπουργός έδωσε σήµερα συγκεκριµένο δείγµα γρα-
φής, ξεπερνώντας τα κοµµατικά στερεότυπα, τις κοµµατικές
γραµµές. Και βλέπετε ότι στο νεοσυσταθέν Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας πρότεινε επικεφαλής του να είναι ένα κορυφαίο στέ-
λεχος της προηγούµενης κυβέρνησης. Αν µη τι άλλο αυτό δεν
είναι δείγµα ότι τείνει χείρα συνεργασίας προς όλες τις πλευρές,
ότι θέλει να αξιοποιηθούν όλοι εκείνοι που µπορούν, πραγµατικά,
να προσφέρουν σε αυτήν την ιστορία; Και ποια είναι η αντί-
δραση; Να ανακαλύπτουµε όρους, που φτάνουν µέχρι το επί-
πεδο της αποστασίας προκειµένου να αποτρέψουµε αυτή την
εξέλιξη. Μας τιµά; Άκουσα τον προηγούµενο οµιλητή να λέει, «θα
συµβάλλουµε και εµείς στα µέτρα ανόρθωσης και αποκατάστα-
σης των συγκεκριµένων περιοχών». Με ποιο τρόπο; Λεκτικά; Φι-
λολογικά; Με λεξιλαγνεία; 

Όλα αυτά έχουν αποτύπωµα πραγµατικό, ουσιαστικό, που φαί-
νεται στην πράξη. Και από αυτήν την πράξη κρινόµαστε καθηµε-
ρινά.

Και επειδή ο χρόνος «τρέχει», θέλω να µείνω σε ένα µόνο ση-
µείο: στον ρόλο που παίζει πλέον η Δασική Υπηρεσία στο σύγ-
χρονο ελληνικό κράτος. Ξέρετε, κατάγοµαι από µία εξαιρετικά
ορεινή και φτωχή περιοχή, την Αργιθέα, όπου το δασαρχείο σε
παλιές εποχές ήταν πυλώνας ανάπτυξης και οικονοµικής δρα-
στηριότητας για τις ορεινές περιοχές µέσα από έργα αυτεπιστα-
σίας, µέσα από διανοίξεις δρόµων, από έργα ορεινής υδρο-
νοµίας; Και που καταλήξαµε να είναι το δασαρχείο τα τελευταία
χρόνια; Να είναι ένας κατασταλτικός και καταγγελτικός µηχανι-
σµός. Αυτό το δασαρχείο θέλουµε; Αυτή την υπηρεσία θέλουµε
στην υπηρεσία του περιβάλλοντος, στην υπηρεσία του δάσους;

Ορθά, λοιπόν, η Κυβέρνηση περνάει αυτή την Υπηρεσία στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος να την αναδοµήσουµε, να την ανα-
διαρθρώσουµε, να την κάνουµε ουσιαστική και αποτελεσµατική,
ούτως ώστε να είναι ο πραγµατικός θεµατοφύλακας του δάσους,
ο πραγµατικός υποστηρικτής και πυλώνας ανάπτυξης των ορει-
νών, µειονεκτικών και πληθυσµιακά µειούµενων περιοχών. Μια
τέτοια υπηρεσία θέλουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Και εδώ θέλουµε να σας καλέσουµε όλους και όλες να συµβά-

λουµε, ούτως ώστε αφ’ ενός µεν στο συντοµότερο χρονικό διά-
στηµα να αναδιατάξουµε τις περιοχές που υπέστησαν τεράστιες
ζηµιές -και εδώ, πραγµατικά, πρέπει στο πεδίο, στην πράξη να
αποδείξουµε ότι εννοούµε τη διακοµµατική συναίνεση- αλλά και
ταυτόχρονα να δηµιουργήσουµε όλο εκείνο το θεσµικό, αλλά και
σε δηµόσιο επίπεδο πλαίσιο ούτως ώστε οι υπηρεσίες, που θα
συνεργάζονται πλέον µεταξύ τους από όλες τις πλευρές να µπο-
ρούν να είναι αποτελεσµατικές, ουσιαστικές και γρήγορες. 

Είµαι βέβαιος ότι αναγνωρίζετε όλες και όλοι σας ότι οι καιροί
δεν περιµένουν. Ο λαός έχει απαίτηση από εµάς να σταθούµε
στο ύψος των περιστάσεων. Εµείς, ως Κυβέρνηση, θέλουµε να
σας διαβεβαιώσουµε ότι είµαστε αποφασισµένοι να το πετύ-
χουµε. Σας καλούµε να είστε στο πλευρό µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.
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Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελ-
ληνική Λύση.

Επτά λεπτά είναι καλά, κύριε Μπούµπα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ετοιµαζόµασταν για έναν ανα-

σχηµατισµό τρικολόρε. Ας χρησιµοποιήσουµε αυτόν τον τίτλο.
Όµως, ένα κολόρ έφυγε και έγινε δικολόρ τώρα µε τον κ. Απο-
στολάκη, γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός ήθελε να εφαρµόσει το
σύστηµα «µπας και δεχθεί». Παλιά ήταν κάποιοι προπονητές πο-
δοσφαίρου, που έλεγαν «µπας και περάσει η µπαλιά». Δεν ήξερε
ότι ο κ. Αποστολάκης δεν είναι αλεξιπτωτιστής του στατικού ιµά-
ντα, είναι ελευθέρας πτώσεως, «Μαυροπουλάς»; Ήταν µέχρι και
το 2001 διοικητής στις υποβρύχιες καταστροφές. 

Καταστράφηκε αυτός ο σχηµατισµός, αλλά εγώ θέλω να ρω-
τήσω: Εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές στη Νέα Δηµοκρατία και
ψάχνει σε άλλα χωράφια ο Πρωθυπουργός; Τι θέλει τους Βου-
λευτές του, να είναι σε αγρανάπαυση; Γιατί αυτή η πρεµούρα να
πάει από ΣΥΡΙΖΑ µεριά για να έχουµε µία κυβέρνηση και αργό-
τερα συγκυβέρνηση σε µπλε, άντε πράσινους, άντε χακί λάδι -
δεν ξέρω και τι άλλο- και κάτι -ας µην πω κόκκινους- βυσσινί
κόκκους;

Ο κ. Ζαββός τι έγινε; Τα ξέρει πολύ καλά αυτά τα χρηµατοπι-
στωτικά και οικονοµικής φύσεως ο κ. Βιλιάρδος, ο οµοϊδεάτης
µου. Τι έγινε αυτό το περιβόητο υπουργείο χρηµατοπιστωτικής
σταθερότητας; Δεν µπόρεσαν να εξυπηρετηθούν τα κόκκινα δά-
νεια; Πού είναι ο κ. Ζαββός; Με ελαφρά πηδηµατάκια και αυτός;
Γιατί; Πού είναι το σύστηµα «ΗΡΑΚΛΗΣ»; Η µυθολογία λέει ότι ο
Ηρακλής δηλητηριάστηκε από τον ίδιο του τον χιτώνα. Εµείς τι
σας λέγαµε ως Ελληνική Λύση; Λέγαµε ότι το σύστηµα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» θα αποτύχει στα σπίτια των Ελλήνων, όπου προµηνύονται
πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας; Γιατί καταργήθηκε αυτό το
Υπουργείο;

Ο συνάδελφός µου, προηγουµένως, φαίνεται ότι δεν είναι ενή-
µερος. Μπορεί να είναι ανενηµέρωτος ίσως γι’ αυτό, αλλά µα-
θαίνουµε τι έγινε πριν από λίγο, µετά την αποχώρηση του
Ναυάρχου, του κ. Αποστολάκη, που του τράβηξε τα αυτιά και ο
Τσίπρας, που δεν «έδεσαν» καλά το γλυκό, το µενού. Ο γιος του
κ. Αποστολάκη είναι και τηλεοπτικός σεφ. Μήπως του είπε, το
µενού, πατέρα, δεν είναι καλό, φύγε; Το θέµα είναι -δεν ενηµε-
ρώθηκε ίσως ο προηγούµενος οµιλητής- ότι δεν γίνεται νέο
Υπουργείο τελικά. Αυτό µάθαµε πριν από λίγο. Το βλέπαµε πριν
από λίγο µε τον κ. Βιλιάρδο. Θα είναι τελικά υπό τις αρµοδιότη-
τες του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη η Πολιτική Προστα-
σία και τα χρέη πολιτικού προϊσταµένου θα τα κάνει ο γενικός
γραµµατέας. Άρα, πήγε να γίνει ένα νέο Υπουργείο, εν τη γενέσει
του όµως καταργήθηκε, όπως καταργήθηκε και το υπουργείο
της χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας. Έτσι θα κάνουµε µείγµα
πολιτικής ενός νέου κυβερνητικού ανασχηµατισµού και θα ψά-
χνει σε θολά νερά; Άµα δε θέλει να είναι Πρόεδρος στη Νέα Δη-
µοκρατία ο κ. Μητσοτάκης, ας το πει ξεκάθαρα ή έχει αλλάξει
ιδεολογική πλεύση και ψάχνει σε άλλα χωράφια; 

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο, γιατί πρέπει να ξέρει ο ελληνικός
λαός ποιες είναι οι παραλείψεις, στις οποίες εµείς ως Ελληνική
Λύση και ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος, ουκ ολίγες
φορές έχουµε αναφερθεί. 

Το 1998 δίνονται οι αρµοδιότητες από τη Δασική Υπηρεσία
στην Πυροσβεστική. Έχουν να συναντηθούν οι δύο εµπλεκόµενοι
φορείς, κυρίες και κύριοι, είκοσι ένα ολόκληρα χρόνια! Συναν-
τώνται για πρώτη φορά το 2019. Κάνει πρόταση η Πυροσβεστική
Υπηρεσία το 2008 να γίνει µια ειδική οµάδα ορεινών διαδροµών,
όχι καταστολής, αλλά πρόληψης πυρκαγιών, επικουρικά στην
ΕΜΑΚ και δεν αποδέχονται την πρόταση τότε τα Υπουργεία. Μι-
λάµε για πενήντα έξι χιλιάδες πυρκαγιές από το 1980 µέχρι σή-
µερα µε πάνω από δεκαεννέα εκατοµµύρια στρέµµατα. Δείτε
τους τεχνοκράτες, τους µελετητές, τους επαΐοντες και τους ει-
δικούς. Εγώ αυτούς περίµενα να ακούσω και να νοµοθετήσει η
Κυβέρνηση µε βάση τα πορίσµατα αυτά. 

Τι σας λέει η Ελληνική Λύση; Πάρτε αυτή τη στιγµή πόρισµα,
επιστηµονική εµπεριστατωµένη άποψη από τους ειδικούς. Αυ-
τούς πρέπει να δούµε, διότι έχουµε µία σειρά από εισηγήσεις.

Πού να πρωτοπάω; Δασική Υπηρεσία. Αρχές Αυγούστου βγαίνει
ο Αντιπρόεδρος των Δασολόγων, ο κ. Νίκος Μπόκαρης, και λέει
ότι έχουµε συσσωρευµένη καύσιµη ύλη στα δάση, αλλά περιµέ-
νουµε το ΕΣΠΑ για να τα καθαρίσουµε. Ο κ. Μπόκαρης προφη-
τικός. Βγαίνει ο Ντρίφης, ο οποίος στο περιοδικό «ΑΜΦΙΒΙΟΝ»,
τεύχος 97, λέει ότι πρέπει να αυξήσουµε τα δασοόρια και να
πάµε σε νέα είδη πλατύφυλλα δέντρων, που δεν καίγονται εύ-
κολα, όπως το καταραµένο δέντρο κατά τους Ρωµαίους, το
πεύκο, για το οποίο εµείς, ως Ελληνική Λύση, τι λέµε; Πηγαίντε
σε νέα είδη δένδρων, για να είναι δέντρα τα οποία δεν θα γίνον-
ται παρανάλωµα, που δεν θα είναι βόµβες. Δεν είπαµε να καταρ-
γηθούν τα πεύκα, αλλά όπως λένε και ο κ. Ντρίφης και οι ειδικοί,
να είναι αραιά φυτεµένα, για να µην καταργηθεί και το πευκό-
µελο από την επικονίαση και τη µελισσοκοµία. Απλώς, µελέτες
χρειάζονται. Αυτό λέει ο κ. Ντρίφης, ό,τι σας λέει και η Ελληνική
Λύση. Άρα, σας τα λένε οι ειδικοί.

Να πάµε στον κ. Σταθόπουλο, τον Πρόεδρο της οµοσπονδίας,
ο οποίος λέει ότι έχουµε τέσσερις χιλιάδες ελλείψεις στην Πυ-
ροσβεστική, µε έναν πεπαλαιωµένο στόλο οχηµάτων, που υπερ-
βαίνει την τριακονταετία και είναι πάνω από το 35% του στόλου;
Τι να πούµε τώρα; Για τον κ. Φραγκισκάκη, ο οποίος λέει ότι εί-
χαµε χίλιους διακόσιους δασολόγους ειδικούς για τα δάση και
έχουν µείνει πεντακόσιοι;

Πάµε µετά στην έρευνα του κ. Ανδριανού Γκουρµπάτση, ο
οποίος λέει αυτό που σας λέει η και Ελληνική Λύση: ενιαίος φο-
ρέας διαχείρισης όχι µόνο καταστολής, αλλά πρόληψης. Το προ-
λαµβάνειν πάντα καλύτερο του θεραπεύειν. Αυτό λέει ο κ.
Γκουρµπάτσης, ο αντιστράτηγος µε πολύ µεγάλη εµπειρία. 

Εδώ βλέπουµε ότι ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους αντιστοιχούν
12,7 δασικές πυρκαγιές. Το νούµερο, κυρίες και κύριοι, είναι µε-
γάλο. Να σας πω ότι από το 1980 στις πυρκαγιές της Πεντέλης
-σήµερα το στρέµµα πάει ένα εκατοµµύριο εκεί- από τα τριακό-
σιες χιλιάδες στρέµµατα που κάηκαν τα είκοσι πέντε χιλιάδες
µπήκαν στο σχέδιο πόλεως; Και συνεχίζεται το έγκληµα το 1990-
1991, όπου εκατόν τριάντα έξι στρέµµατα εξαιρέθηκαν, εκδόθη-
καν τριάντα µία οικοδοµικές άδειες µέσα στο δάσος. Αυτά σας
λέει η Ελληνική Λύση. Γι’ αυτό λέµε, µε νοµικό πλαίσιο κηρύξτε
αναδασωτέες περιοχές, όχι ανεµογεννήτριες, φουρφούρια και
φωτοβολταϊκά που καταγγέλλει η ίδια η Ελληνική Ορνιθολογική
Εταιρεία, καταγγέλλει ο Αγροτικός Σύλλογος Λιβαδειάς στη ΡΑΕ
για τις άδειες που έδωσε σε κατασκευάστριες εταιρείες από τις
έξι χιλιάδες τετρακόσιες αιτήσεις. Εµείς τα λέµε; Εδώ υπάρχουν
καταγγελίες σοβαρές. Εδώ υπάρχουν καταγγελίες σοβαρές για
πέντε χιλιάδες ανεµογεννήτριες σε δεκατέσσερα νησιά του νο-
τίου Αιγαίου! Θα πηγαίνουµε και θα φωτογραφίζουµε αντί για
ανεµόµυλους φουρφούρια!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε λίγο παρακάτω. Ξέρω ότι δεν έχω χρόνο, αλλά είναι σο-
βαρό το ζήτηµα. Άρθρα 6 και 12. Μιλάτε για νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου, κερδοσκοπικού ή µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, δηλαδή για ΜΚΟ που θα µπούνε στα δάση; Υπάρχει από
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ασάφεια. Κατ’ αρχάς, απο-
κλειστική χρήση για πόσο, για δέκα, για είκοσι, για τριάντα, για
σαράντα χρόνια; Δεν το διευκρινίζει ο νοµοθέτης, δεν το ξεκα-
θαρίζει. Μπήκε µέσα ο ιδιώτης, έχουµε τα παλιά χρυσόβουλα, θα
έχουµε και άλλα. Από πού θα χρηµατοδοτείται, από τα πακέτα
του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Ανάπτυξης, ΕΣΠΑ; Μας το δι-
ευκρινίζουν οι κυβερνώντες; Γιατί ανοίγει το ΕΣΠΑ από τώρα
µέχρι και το 2027. Την επιχειρηµατική δραστηριότητα, βλέπε ανε-
µογεννήτριες, φωτοβολταϊκά, παραθεριστικά χωριά, ξενοδοχει-
ακές εγκαταστάσεις, ποιος θα τη διαχειρίζεται; Τα οφέλη της
αγροτικής οικονοµίας ποιος; Το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα; Πάµε καλά; Είµαστε µε τα
καλά µας;

Θέλω να ρωτήσω τον Πρωθυπουργό. Το ξέρει ο κ. Αποστόλου
που είναι απέναντί µου. Υπήρχε πόρισµα από τον Γαβριήλ Ξαν-
θόπουλο µετά την τραγωδία στο Μάτι. Βγαίνει και δίνει πόρισµα.
Ποιος είναι ο Γαβριήλ Ξανθόπουλος; Είναι ερευνητής στο Μεσο-
γειακό Ινστιτούτο Δασικών Πυρκαγιών. Ποιος είναι ο κ. Γιόχαν
Γκολντάµερ; Είναι ο Πρόεδρος του Κέντρου Παρακολούθησης
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Δασικών Πυρκαγιών σε παγκόσµιο επίπεδο. Είναι έτσι; Έδωσαν
ένα πόρισµα, λοιπόν, τον Φεβρουάριο του 2019 στον τότε Πρό-
εδρο της Βουλής, τον κ. Βούτση, και βγαίνει ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός και τότε επικεφαλής της Αντιπολίτευσης και λέει:
Μόλις θα γίνω κυβέρνηση, θα κάνω πράξη το πόρισµα Γκολντά-
µερ και Ξανθόπουλου. 

Πού είναι το πόρισµα; Πείτε µου πού είναι το πόρισµα. Το ξέρει
ο ελληνικός λαός; Πού είναι το πόρισµα; Ψάχνουµε να το βρού-
µε. Δεν εφαρµόστηκε το πόρισµα. Υπάρχει µέρος στην Ελλάδα
παράδειγµα προς µίµηση, που πρέπει να το επισκεφθούµε άπαν-
τες, και είναι το δάσος Λευκίµµης – Σουφλίου - Δαδιάς, το οποίο
τι έκανε; Εκµεταλλεύθηκε το πρόγραµµα «ΙΝTERREG», όπως και
οι Ρουµάνοι, µαζί µε το Δήµο Χάσκοβο της Βουλγαρίας και έβα-
λαν θερµικές κάµερες σε ακτίνα δεκαπέντε χιλιοµέτρων, συνδε-
δεµένες µε τερµατικά alarm µε το κέντρο επιχειρήσεων της
Πυροσβεστικής στο Δήµο Σουφλίου µετά απ’ ό,τι έπαθαν το 2011
από την πυρκαγιά που είχαµε στο δάσος Δαδιάς µε τα σπάνια
είδη πουλιών. 

Εγώ περίµενα σήµερα να υπάρχει ένα πρόγραµµα µε παρατη-
ρητήρια, µε ταµιευτήρες νερού που θα µας δίνει τα εχέγγυα και
τα κονδύλια το νέο «HORIZON EUROPE», το πρόγραµµα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και θερµικές κάµερες που δεν είναι κοστοβό-
ρες. Το συζητούσα και µε τον κ. Βιλιάρδο. Είναι 413.000 ευρώ
δαπάνη στον Δήµο Σουφλίου για να καλύψει µε θερµικές κάµε-
ρες δεκαπέντε χιλιόµετρα και έχει το κεφάλι του ήσυχο.

Και τελειώνω µε τη ρητίνη, γιατί δεν ακούστηκε κάτι πολύ ση-
µαντικό. Η ρητίνη είχε για τη βόρεια και κεντρική Εύβοια εισό-
δηµα περίπου 5,5 εκατοµµύρια ευρώ. Οι εισφορές των ανθρώ-
πων µε τη ρητίνη και το ρετσίνι ήταν 220.000 ευρώ στα ασφαλι-
στικά ταµεία. Η ρητίνη ήταν περιζήτητη στην Ιστιαία, στη Χαλκίδα
και στα Μέγαρα που υπάρχει µια µοναδική βιοµηχανία για εβδο-
µήντα πέντε εφαρµογές και έχουν καταστραφεί άνθρωποι που
κρατούσαν και καθαρά τα δάση. Διότι ακόµη και για πυρηνικές
κεφαλές -πέρα από τα ακρυλικά χρώµατα, από τις τεχνητές
οδοντοστοιχίες για φαρµακευτικά που χρησιµοποιείται- έπαθαν
µεγάλη ζηµιά. Η τοπική οικονοµία της Εύβοιας κατέρρευσε. Με
534 ευρώ που θα παίρνουν και κάτι επιδόµατα των 6.000 ευρώ
οι ρητινοπαραγωγοί ή οι ρετσινοπαραγωγοί που συνέδραµαν
στην εθνική µας οικονοµία, έχουν καταστραφεί

Γι’ αυτό πρέπει να νοµοθετήσουµε µε βάση τα στοιχεία που
µας δίνουν επιστήµονες και αυτά που σας λέει η Ελληνική Λύση
και σας τα τεκµηριώνουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χριστόφορος Μπουτσικάκης από τη

Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Φέτος το καλοκαίρι, όπως είδαµε σε πολύ µικρό χρονικό διά-

στηµα, ζήσαµε πάρα πολύ µεγάλες πυρκαγιές, περίπου εξήντα
την ηµέρα, µε αποτέλεσµα φυσικά όχι µόνο της κλιµατικής αλ-
λαγής, αλλά και του ανθρώπινου παράγοντα και των εµπρησµών.

Η Κυβέρνησή µας αποφάσισε από την πρώτη στιγµή να σταθεί
δίπλα στους ανθρώπους οι οποίοι επλήγησαν από την κατα-
στροφή αυτή, από τη θεοµηνία και να µην αφήσει κανέναν άν-
θρωπο αβοήθητο. Αποφάσισε επίσης καµµία από τις περιοχές
αυτές, οι οποίες ειδικά στην Εύβοια έχουν υποστεί αυτές τις τε-
ράστιες καταστροφές, να µην µείνει χωρίς να αποκατασταθεί.
Αυτό αποδεικνύουν περίτρανα και οι πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου τις οποίες συζητάµε και ψηφίζουµε σήµερα, πράξεις
που εκδόθηκαν άµεσα από τους αρµόδιους Υπουργούς και τις
οποίες σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία θα κυρώσουµε.

Με τις πράξεις αυτές προωθείται µια ολοκληρωµένη σειρά µέ-
τρων, τα οποία αντιµετωπίζουν συνολικά τις συνέπειες των πυρ-
καγιών. Στόχος φυσικά η άµεση ενίσχυση των περιοχών και των
προσώπων που έχουν πληγεί. Οι µηχανικοί του Υπουργείου Υπο-
δοµών έχουν περάσει από όλες τις περιοχές οι οποίες έχουν κα-
ταστραφεί, Αττική, Εύβοια, Πελοπόννησο, Φθιώτιδα, Φωκίδα,
παντού και έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος και επανέλεγχος στις κα-
τοικίες και σε επαγγελµατικούς χώρους, αλλά και στα δηµόσια

κτήρια.
Σε ελάχιστα εικοσιτετράωρα ξεκίνησε η καταβολή των πρώτων

αποζηµιώσεων στους δικαιούχους της κρατικής αρωγής. Μέσα
από µια πολύ απλή διαδικασία έχουν δοθεί ήδη πάνω από 17 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε πάνω από τρεις χιλιάδες συµπολίτες µας, οι
οποίοι αντιµετωπίζουν πρόβληµα. Συγχρόνως, οι πληγέντες µπο-
ρούν να ζητήσουν προκαταβολή στεγαστικής συνδροµής µε µια
απλή αίτηση, απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ, αποζηµίωση για την οι-
κοσκευή, αλλά και άλλες οικονοµικές ενισχύσεις για ζηµιές τις
οποίες υπέστησαν οι επιχειρήσεις τους ή οι αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις.

Για την αποκατάσταση και την ανασυγκρότηση των περιοχών
που επλήγησαν έχει ήδη εγκριθεί η επέκταση και η έκτακτη επι-
χορήγηση των δήµων και των περιφερειών από το Υπουργείο
Εσωτερικών. Ένα µεγάλο µέρος αφορά την Εύβοια όπου θα εκ-
πονηθεί και ένα ολικό σχέδιο αποκατάστασης καινούργιων υπο-
δοµών, ανάπτυξης και ενίσχυσης οικονοµικών δραστηριοτήτων
λόγω του πρωτοφανούς µεγέθους της καταστροφής.

Πρωταρχικό καθήκον µας αποτελεί να διασφαλίσουµε την ανα-
δάσωση στην πράξη για όλα τα στρέµµατα του δάσους που κάη-
καν όχι στα λόγια, αλλά κάνοντας ό,τι χρειάζεται σύµφωνα µε τις
οδηγίες των ειδικών. Οι άνθρωποι που ζούσαν στο δάσος θα δου-
λέψουν στο δάσος. Κάνουµε ήδη αντιπληµµυρικά έργα και θα
αφήσουµε τη φύση να κάνει τη δουλειά της.

Φροντίζουµε να µην υπάρξει βόσκηση στα καµένα πευκοδάση,
έτσι ώστε να µπορούν να αναδασωθούν. Έτσι θα ακολουθήσει
και η φυσική αναγέννηση, όπως ακριβώς συστήνουν οι δασολό-
γοι. Βεβαίως υπάρχουν και περιοχές που πρέπει να γίνει η τε-
χνητή αναδάσωση, όπως στη βόρεια Εύβοια, στους οικισµούς
γύρω από τα δάση και στο Τατόι. Είµαστε εδώ, λοιπόν, να κά-
νουµε ό,τι χρειάζεται και θα το κάνουµε.

Καταφέραµε να µην θρηνήσουµε θύµατα. Χάρη στο «112» κα-
ταφέραµε να εκκενώσουµε εγκαίρως όλες τις περιοχές και
όλους τους οικισµούς. Σαφώς και έγιναν λάθη, σαφώς και υπήρ-
ξαν αδυναµίες. Δεν θα τις θάψουµε ούτε θα συγκαλύψουµε ευ-
θύνες όπως έκαναν κάποιοι οι οποίοι βρίσκονται σήµερα στην
Αντιπολίτευση. Τα αναδεικνύουµε όλα, ώστε να γίνουµε καλύτε-
ροι και πιο δυνατοί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα ανέφερα σήµερα είναι µε-
ρικά µόνο από τα πολλά δεκάδες µέτρα και ενέργειες που απο-
δεικνύουν ότι η Κυβέρνηση κινείται µε ταχύτητα, µε αποτελεσµα-
τικότητα στην αντιµετώπιση των συνεπειών της πρωτοφανούς
αυτής κατάστασης. Ποτέ άλλοτε το ελληνικό κράτος δεν έχει αν-
τιδράσει και δεν έχει κινηθεί ταχύτερα για την αντιµετώπιση συ-
νεπειών από φυσικές καταστροφές.

Στηρίζουµε τους πυρόπληκτους συµπολίτες µας, θωρακίζουµε
τον κρατικό µηχανισµό, αποκαθιστούµε τον εθνικό µας πλούτο,
αντιµετωπίζουµε τα κενά και τις αδυναµίες που κληρονοµήσαµε.
Η αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής µάς επιβάλλει να τα αλ-
λάξουµε όλα. Γι’ αυτό εξασφαλίσαµε περισσότερα από 18 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» και από το ΕΣΠΑ,
όπου ένας από τους τέσσερις πυλώνες αφορά φυσικά την πρά-
σινη οικονοµία.

Όλα αυτά δεν είναι υπόθεση µιας κυβέρνησης ή ενός µόνο
κόµµατος. Είναι υπόθεση όλης της Ελλάδας. Όπως στην περί-
πτωση της πανδηµίας, έτσι και τώρα για την αντιµετώπιση των
συνεπειών από τις πυρκαγιές, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας παίρνει περισσότερα, πιο άµεσα και πιο στοχευµένα από
ποτέ µέτρα. Το ελάχιστο που αξίζει να κάνουµε όσοι βρισκόµα-
στε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι να τα υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Μπουτσικάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, αφού ευχαριστήσω πρώτα τον κ. Φάµελλο
για την παραχώρηση του.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας σε αντίθεση µε τα άλλα

κόµµατα δεν κατηγορεί την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18173



απλά για κάποιες αστοχίες ή κάποιες παραλείψεις. Χωρίς υπερ-
βολή η Κυβέρνηση για µας είναι ο αυτουργός σε ένα κατά συρ-
ροή έγκληµα σε βάρος του φυσικού περιβάλλοντος, της λαϊκής
περιουσίας και απειλής της ανθρώπινης ζωής. Αυτή η κατηγορία
βέβαια βαραίνει διαχρονικά όλες τις κυβερνήσεις. Εκτός από τη
Νέα Δηµοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, όλες τις κυβερ-
νήσεις.

Καµµία συγνώµη Πρωθυπουργού και καµµία ελάχιστη συναί-
νεση συνεννόησης µε τη Νέα Δηµοκρατία, όπως ζητάει ο Πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ δεν σβήνει τις εγκληµατικές ευθύνες όλων
σας. Οι ευθύνες δεν παραγράφονται και από αυτήν την άποψη
είστε όλοι στο κάδρο για το διαχρονικό έγκληµα σε βάρος του
λαού.

Η βάση της συναίνεσης, της συνεννόησης, όπως αρέσκεστε
να λέτε, την οποία επιδιώκετε είναι ένα υπαρκτό ζήτηµα. Από-
δειξη ότι στον νέο ανασχηµατισµό επιχειρήθηκε να εκφραστεί µε
τη συµµετοχή στην Κυβέρνηση του κ. Αποστολάκη, του πρώην
Υπουργού Άµυνας επί ΣΥΡΙΖΑ.

Ο ίδιος βέβαια αρνήθηκε αν και τα ερωτηµατικά παραµένουν
αρκετά. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, η όλη υπόθεση, ανεξάρτητα από
τους όποιους επικοινωνιακούς χειρισµούς και τις εκατέρωθεν κα-
τηγορίες, κατέδειξε την κοινή στρατηγική της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΣΥΡΙΖΑ και την ευκολία που ένα πολιτικό πρόσωπο µπο-
ρεί να αξιοποιηθεί από δύο κόµµατα. Η συναίνεση αυτή αφορά
κυρίως τη συµφωνία σας στη στρατηγική της πράσινης ανάπτυ-
ξης, της πράσινης µετάβασης για τα 32 δισεκατοµµύρια του Τα-
µείου Ανάκαµψης που θα τα φορτωθεί ο λαός στις πλάτες του
µε ένα νέο υπερµνηµόνιο. Είναι κονδύλια βέβαια που δεν θα πάνε
ούτε για τον αντιπυρικό, αντιπληµµυρικό και αντισεισµικό σχε-
διασµό, ούτε για τη θωράκιση των περιοχών και των πληγέντων,
ούτε για νέες ΜΕΘ, νοσοκοµεία, προσλήψεις γιατρών και νοση-
λευτών, ούτε για σχολεία, για αίθουσες, για καθηγητές, ούτε για
να ενισχυθούν τα εισοδήµατα των αυτοαπασχολούµενων, των
φτωχών αγροτοκτηνοτρόφων, για τους µισθούς και τις συντά-
ξεις. Θα πάνε συστηµένα, δανεικά και αγύριστα για να εγγυη-
θούν τις νέες πράσινες και ψηφιακές µπίζνες των επιχειρη-
µατικών οµίλων µετατρέποντας την κλιµατική αλλαγή σε ευκαι-
ρία.

Από αυτήν την άποψη η πλειοδοσία ανάµεσα στη Νέα Δηµο-
κρατία και στον ΣΥΡΙΖΑ για το ποια καταστροφή ήταν µεγαλύ-
τερη, αν ήταν η φονική πυρκαγιά στο Μάτι ή οι φετινές πυρκαγιές
στην Εύβοια και στην Αττική είναι πραγµατικά πρόκληση για τους
χιλιάδες πυρόπληκτους των τελευταίων ετών που θρηνούν απώ-
λειες δικών τους ανθρώπων, καµένα σπίτια και περιουσίες. Είναι
το µελανό αποτύπωµα της χρόνιας εγκληµατικής αδιαφορίας,
της ανυπαρξίας ολοκληρωµένου σχεδίου αντιπυρικής προστα-
σίας. Και αυτό –επαναλαµβάνουµε- βαρύνει εξίσου τη Νέα Δη-
µοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ. Από το 1998 έως και
σήµερα είχαµε πάνω από έξι εκατοµµύρια στρέµµατα καµένου
δασικού πλούτου και διακόσιους είκοσι επτά νεκρούς. Να µην
θυµίσουµε τι αντιστοιχεί στη διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, τι αντι-
στοιχεί στις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Φέτος κάηκε περίπου ένα 1.300.000 στρέµµατα γης. 

Από το 1995 µέχρι σήµερα όλοι οι νοµοί όλων σας και της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ απέτυχαν να
αντιµετωπίσουν τα µεγάλα προβλήµατα πολιτικής προστασίας,
αδιαφορώντας προκλητικά για την ανθρώπινη ζωή και το περι-
βάλλον. Και ξέρετε γιατί; Όχι γιατί είστε ανίκανοι όπως σας κα-
ταλογίζει ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά γιατί όλες οι νοµοθετικές παρεµβάσεις,
παρ’ όλο που τις εµφανίζετε ως καινοτόµες, είχαν και έχουν ως
βάση την καταστολή και τη διαχείριση της καταστροφής που κο-
στίζει λιγότερο και όχι την πρόληψη. 

Η ανθρώπινη ζωή και το φυσικό περιβάλλον µπαίνουν στο ζύγι
κόστους-οφέλους για το κεφάλαιο, όπως άλλωστε αποδείχτηκε
και µε την πανδηµία, την άρνηση της Κυβέρνησης να πάρει ου-
σιαστικά µέτρα θωράκισης του δηµόσιου συστήµατος υγείας.
Αυτός είναι ο πυρήνας της πολιτικής που προωθεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση στον τοµέα των δασών, του περιβάλλοντος, της πολιτικής
προστασίας και της αξιοποίησής της ως µέσο ανάπτυξης της
κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Τα µέτρα που ανακοινώθηκαν για τους πυρόπληκτους όχι
απλά είναι ανεπαρκή, αλλά απέχουν παρασάγγας από το µέγε-
θος της καταστροφής και τις συνέπειες που υπέστησαν προκει-
µένου να ορθοποδήσουν σε αυτή τη δύσκολη φάση και µε
δεδοµένο ότι για µεγάλο χρονικό διάστηµα πολλοί από αυτούς
δεν πρόκειται να έχουν εισόδηµα, ενώ αρκετοί από αυτούς έµει-
ναν άστεγοι. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που συζητάµε είναι σκέτη
κοροϊδία και πρόκληση για τον λαό που δικαιολογηµένα αντιδρά
για τους πληγέντες. Τίποτα λιγότερο δεν µπορεί να γίνει ανεκτό
από τη γρήγορη άµεση και καθολική 100% αποζηµίωση για
όλους τους πυρόπληκτους, για όλα και χωρίς κανένα εµπόδιο,
µε πλήρη διαγραφή χρεών προς το δηµόσιο, στις τράπεζες, σε
ασφαλιστικές εταιρείες. Χρειάζονται συνολικά, µόνιµα και επαρ-
κή µέτρα εξασφάλισης µόνιµης δουλειάς µε µισθούς και δικαιώ-
µατα για τους ρετσινάδες, εισοδήµατος σε αγρότες αυτοαπα-
σχολούµενους και σε όλους τους εργαζόµενους σε κάθε πλη-
γείσα περιοχή. 

Αντίθετα η ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος,
όπως αναφέρεται στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου -και
αυτό τελικά είναι που σας ενδιαφέρει-, θα έχει τη σφραγίδα των
επενδυτών µε πρόσχηµα την προστασία του περιβάλλοντος και
την αποκατάσταση οικοσυστηµάτων µε γνώµονα πάντα την πρά-
σινη ανάπτυξη, δηλαδή τις πράσινες µπίζνες των µεγάλων οµί-
λων. 

Σας υπενθυµίζω τον ν.4662/20 για την Πολιτική Προστασία. Και
τότε, όπως και σε κάθε παρόµοια νοµοθετική πρωτοβουλία, το
ΚΚΕ προειδοποιούσε ότι ο προσανατολισµός στην καταστολή,
στη διαχείριση της καταστροφής και όχι στην πρόληψη θα είναι
καταστροφικός. Εσείς τον χαβά σας! Θα είναι ολέθριες οι συνέ-
πειες της συνεχώς µειούµενης χρηµατοδότησης από τον κρατικό
προϋπολογισµό για µελέτες, απαιτούµενα έργα και υποδοµές,
για επαρκή αντιπυρική, αντιπληµµυρική και αντισεισµική προστα-
σία. Και πάλι εσείς τον χαβά σας! 

Αποδυναµώθηκαν περαιτέρω οι υπηρεσίες Πολιτικής Προστα-
σίας, το Πυροσβεστικό Σώµα, η Δασική Υπηρεσία, οι αρµόδιες
υπηρεσίες δήµων και περιφερειών σε προσωπικό, µέσα, εξοπλι-
σµό και άλλες υποδοµές και όλα στη λογική του κόστους-οφέ-
λους. Αυτός ο νόµος του 2020 για το σχέδιο πρόληψης καταστ-
ροφών αναφέρει επί λέξει ότι λαµβάνει υπ’ όψιν τους πόρους,
δηλαδή το κόστος το οποίο συναρτάται µε τις υπόλοιπες πολιτι-
κές του κράτους. Ποιες είναι αυτές οι πολιτικές; Είναι η καπιτα-
λιστική ανάπτυξη στην οποία φυσικά όλοι υποκλίνεστε, ρυθµίσεις
που καταλήγουν µε µαθηµατική ακρίβεια στην ιδιωτικοποίηση
της πολιτικής προστασίας και της πρόληψης µε άµεση σύνδεση,
όπως προβλέπεται στον νόµο, της επίσηµης κρατικής δοµής µε
ιδιωτικούς φορείς, µε την κατασκευή υποδοµών πυρασφάλειας
µε συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, µε την αντισταθµι-
στική παροχή υπηρεσιών και τη διάθεση προσωπικού και µέσων
µε τιµολογιακή χρονοχρέωση για κάθε ώρα χρήσης σε επιχειρη-
µατικούς οµίλους που έχουν την εκµετάλλευση αεροδροµίων,
αυτοκινητόδροµων, λιµανιών, δικτύων, ειδικών εγκαταστάσεων
και µάλιστα µε καταβολή ανταλλάγµατος ή παροχή σε είδος. 

Είναι χαρακτηριστικό το άρθρο 6 του παρόντος νόµου περί
επιχειρηµατικών οµίλων αναδόχων όπου το ίδιο το πρόγραµµα
αναδασώσεων που λειτουργεί ως εργαλείο κερδοφορίας µε τις
αναδασώσεις ή τµήµατά τους να δίνονται µέσω συµπράξεων δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα µε µελέτες και έργα, όχι µέσω της
Δασικής Υπηρεσίας, αλλά διαφόρων ευαγών ιδρυµάτων. 

Όπως αναφέρει: Ως ανάδοχοι αποκατάστασης µπορούν να
ορίζονται νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου ανε-
ξαρτήτως αν έχουν κερδοσκοπικό ή µη χαρακτήρα Πρόκειται,
δηλαδή, για µέτρα που ήδη είχαν νοµοθετηθεί από προηγούµενα
χρόνια και εξειδικεύονται σήµερα µε την παρούσα πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου. Έλειπε δηλαδή η αφορµή. 

Οι πυρκαγιές και οι πληµµύρες, λοιπόν, δεν είναι το αποτέλε-
σµα κάποιας απροσεξίας ούτε θεϊκή τιµωρία. Είναι τα επιτεύγ-
µατα της καπιταλιστικής οικονοµίας και της εµπορευµατο-
ποίησης των πάντων σε όφελος των µεγάλων συµφερόντων. Κι
όταν το έγκληµα είναι επαναλαµβανόµενο, αυτό δεν είναι απλή
σύµπτωση. Δεν δικαιολογούνταν τέτοιας έκτασης καταστροφή.
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Θα µπορούσε να είχε αποτραπεί αυτή η καταστροφή αν υπήρχαν
τα αναγκαία µέτρα πρόληψης και όχι να αφήνετε τον λαό στο
έλεος των φαινοµένων αυτών. 

Επειδή βέβαια δεν ζούµε στην προϊστορία ούτε την περίοδο
που οι άνθρωποι κατοικούσαν σε πρόχειρες αχυρένιες καλύβες,
θα πρέπει να σταµατήσετε να συµπεριφέρεστε στον λαό σαν να
απευθύνεστε σε ιθαγενείς. Ο λαός δεν είναι ούτε µοιραίος ούτε
άβουλος. Αντιλαµβάνεται ότι αντίπαλός του δεν είναι το κλίµα
και ο καιρός. Κατά συνέπεια µπορεί να κατανοήσει ότι πραγµα-
τικός του αντίπαλος είναι ο ίδιος ο καπιταλισµός που µας εµπο-
δίζει να ζήσουµε όπως µας αξίζει. 

Ο άνθρωπος, λοιπόν, σήµερα µε τις σύγχρονες επιστηµονικές
µεθόδους, µε την τεχνολογία που διαθέτει µπορεί να δαµάσει σε
µεγάλο βαθµό τη φύση, όχι να την καταστρέψει, αλλά να την
αξιοποιήσει, να την κάνει σύµµαχο και την προστασία της ανθρώ-
πινης ζωής, για την ανάπτυξη και την ικανοποίηση των σύγχρο-
νων αναγκών. 

Για τον λαό είναι µονόδροµος η επιλογή ενός ριζικά διαφορε-
τικού δρόµου ανάπτυξης που δεν θα υπηρετεί το κέρδος, αλλά
τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες, απλά απαιτεί άλλη εξουσία, λαϊκή
µε κεντρικό σχεδιασµό και κοινωνικό έλεγχο. Σε αυτόν τον δρόµο
µαζί µε τον λαό µπορεί να βαδίσει και βαδίζει γιατί µόνο ο λαός
µπορεί να σώσει τον λαό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Συντυχάκη.
Καλείται στο βήµα ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι βουλευτές, κύριε Υφυπουργέ, σήµερα ζή-

σαµε ακόµα µία µέρα απαξίωσης του κ. Μητσοτάκη και της Κυ-
βέρνησής του. Για να σβήσουν τις ευθύνες από τις πυρκαγιές,
γι’ αυτήν τη βιβλική καταστροφή του ενός εκατοµµυρίου τριακο-
σίων χιλιάδων στρεµµάτων, ανακοίνωσε ανασχηµατισµό. Την
πρώτη µέρα τελικά δεν µπόρεσε να τον κάνει, παρότι τον ανα-
κοίνωσε, γιατί πολύ απλά υπήρχαν συµφέροντα που πιέζανε,
υπήρχαν Υπουργοί και Βουλευτές που αρνούνταν να δεχθούν αλ-
λαγές ή και υπουργοποιήσεις και υπήρχαν πάρα πολλές πιέσεις.
Όταν τελικά κατόρθωσε τη δεύτερη µέρα ο κ. Μητσοτάκης να
κάνει αυτόν τον προαναγγελθέντα ανασχηµατισµό, µας ανακοί-
νωσε έναν ανασχηµατισµό φιάσκο, αφού τα βρήκε µε τα οικονο-
µικά τζάκια πιθανά και µε τους εκδότες. Και παρά ταύτα νοµίζω
ότι έχουµε το πρώτο περιστατικό Υπουργού νέου υπουργείου -
και σηµαντικού, για την πολιτική προστασία, θέµατος- που αρνή-
θηκε να ορκιστεί, παρότι τον ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός. 

Είναι κάτι πρωτοφανές, το οποίο εκθέτει τον ίδιο τον κ. Μητσο-
τάκη και δηµιουργεί και ένα σοβαρό πρόβληµα επάρκειας του
Πρωθυπουργού. Πώς θα εµπιστευτεί η ελληνική κοινωνία τον κ.
Μητσοτάκη; Πώς θα εκπροσωπήσει την πατρίδα µας στο εξωτε-
ρικό; Πώς θα διαχειριστεί τις κρίσεις, όπως η περιβαλλοντική,
αλλά και η υγειονοµική την οποία ζούµε; Και ποιοι είναι τελικά οι
κερδισµένοι από αυτόν τον ανασχηµατισµό; Η ακροδεξιά. Όλα
τα στελέχη του ΛΑΟΣ έχουν γίνει κεντρικοί Υπουργοί, µαζί σας.
Το χαίρεστε; Είστε ευχαριστηµένοι γι’ αυτό; Ο κ. Γεωργιάδης, ο
κ. Βορίδης, ο κ. Πλεύρης. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία; Αυτή
είναι η παράδοσή σας; Εµείς δεν έχουµε να πούµε τίποτα γιατί
γνωρίζουµε την ακροδεξιά στροφή η οποία έχει συµβεί στη Νέα
Δηµοκρατία εδώ και αρκετά χρόνια. 

Συµµετέχετε, όµως, επίσης σε κάτι το οποίο δεν πρέπει να µεί-
νει χωρίς να το συζητήσουµε στην Αίθουσα. Χωρίς παρουσία των
γυναικών στο υπουργικό σχήµα -δεν αυξήθηκε ο αριθµός των γυ-
ναικών, που ήταν ήδη υποβαθµισµένος- χωρίς παρουσία της πε-
ριφέρειας –µε υποβαθµισµένη τη Θεσσαλονίκη, να τα λέµε αυτά-
και µε παραδοχή από τον Πρωθυπουργό ότι ήταν λάθος η πολι-
τική στο Υπουργείο Υγείας, στο Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη και Πολιτικής Προστασίας και στο Υπουργείο Τουρισµού. Κι
έρχεστε σήµερα εδώ, ενώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός απέπεµψε
τον «Υπουργό της µάνικας» κ. Χρυσοχοΐδη, να µας πείτε ξανά ότι
τα κάνατε όλα καλά, όπως είπε ο Πρωθυπουργός την προηγού-
µενη εβδοµάδα; 

Ο ανασχηµατισµός επιβεβαίωσε τα σοβαρότατα προβλήµατα
που υπήρχαν και στο θέµα της πολιτικής προστασίας και στο

θέµα της Πυροσβεστικής και της πυρόσβεσης. Άλλαξε τους αρ-
µόδιους Υπουργούς. Οφείλουµε, όµως, να πούµε ότι µια από τις
βασικές αιτίες της καταστροφικότητας και του µεγέθους των δα-
σικών πυρκαγιών του Αυγούστου ήταν η έλλειψη δασικής πολι-
τικής και η υποβάθµιση των δασικών υπηρεσιών από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Η Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά ο κ. Μητσοτάκης είναι υπεύ-
θυνος για το ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
καµένων εκτάσεων στην Ελλάδα. Μια βιβλική καταστροφή µε
πολύ αρνητικές συνέπειες, περιβαλλοντικές, οικονοµικές και κοι-
νωνικές. 

Διαβάζω από δηµοσιεύµατα του ευρωπαϊκού συστήµατος πλη-
ροφόρησης για τις δασικές πυρκαγιές ότι η χώρα µας, παρ’ ότι
είχε αύξηση µόνο 43% στο πλήθος των πυρκαγιών, είχε αύξηση
500% σε σχέση µε την περίοδο 2008 – 2020, από τα στοιχεία τα
ευρωπαϊκά των καµένων εκτάσεων. Και µάλιστα, η αύξηση αυτή
του 500% συγκρίνεται µε τη δεύτερη ευρωπαϊκή χώρα, την Ιτα-
λία, που είναι στο 260%. Πέρα, όµως, από την αύξηση των καµέ-
νων εκτάσεων, πρέπει να πούµε ότι η χώρα µας έχει ακόµα ένα
θλιβερό ρεκόρ. Η µέση καµένη έκταση ανά δασική πυρκαγιά
στην Ελλάδα ανέρχεται στις δεκαεννέα χιλιάδες στρέµµατα για
το ’21, όταν ήταν κάτω των πέντε χιλιάδων στρεµµάτων µέχρι πέ-
ρυσι, µέσος όρος δεκαπενταετίας, και ενώ βλέπω ότι η επόµενη
ευρωπαϊκή χώρα είναι η Κύπρος στις έξι χιλιάδες στρέµµατα.
Αυτά όλα είναι µε υπογραφή Κυριάκου Μητσοτάκη και Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Μην κρύβεστε πίσω από την καραµέλα της κλιµατικής κρίσης.
Η κλιµατική κρίση δεν είναι δικαιολογία. Η κλιµατική κρίση είναι
η αιτία για την οποία έπρεπε να είστε καλύτερα προετοιµασµένοι.
Ο καύσωνας ο πολυήµερος, η ξηρασία, ήταν ήδη προαναγγελ-
θέντα από τους επιστήµονες και του Περιβάλλοντος και της Με-
τεωρολογίας. Δεν τα λάβετε υπ’ όψιν, γιατί ακυρώσατε τις
πολιτικές πρόληψης, ακυρώσατε τις πολιτικές συνεργασίες δα-
σικών υπηρεσιών και Πυροσβεστικής, ακυρώσατε ακόµα και τον
εθελοντισµό των πολιτών που ήθελαν να σώσουν τον τόπο τους.
Αυτή είναι η αιτία της καταστροφής. Η δικιά σας άρνηση να προ-
ετοιµαστείτε και αυτή είναι η υπογραφή του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Η υποβάθµιση των Δασικών Υπηρεσιών φαίνεται και από την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Πού ακούστηκε στην αρχική
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στις 5 Αυγούστου –νοµίζω 2
του µήνα ξεκίνησαν οι µεγάλες πυρκαγιές, τρεις µέρες µετά, δη-
λαδή- να µην αναγράφονται οι δασικές υπηρεσίες ως υπηρεσίες
που εκτελούν το έργο της πράξης. Και ήρθαν στις 13 Αυγούστου,
µε δεύτερη πράξη, να το αλλάξουν. Ξέχασαν, δηλαδή, στην
πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου τις αρµόδιες υπηρεσίες
για τα δάση. Δεν περιέχονται. Το δεύτερο περίεργο είναι ότι µε
απόφαση Υφυπουργού, δυο τρεις µέρες µετά την έναρξη των
πυρκαγιών, στις 6 Αυγούστου, την Παρασκευή, απαγόρευσαν
την είσοδο των Δασικών Υπηρεσιών, των θηροφυλάκων, των υλο-
τόµων, στις δασικές εκτάσεις. Και ήρθαν και διόρθωσαν το λάθος
λίγες µέρες µετά, στις 9 Αυγούστου.

Εγώ ειλικρινά απορώ γιατί ήρθε το Υπουργείο Περιβάλλοντος
σήµερα να υπερασπιστεί µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
στην οποία αποδεδειγµένα δεν συµµετείχε στη σύνταξή της; Τι
κάνετε, αλήθεια, εδώ; Η πράξη συντάχθηκε µε αστυνοµικά µέτ-
ρα, µόνο, για να δηµιουργήσει εντυπώσεις, χωρίς επιστηµονικό
υπόβαθρο. Και ερχόµαστε σήµερα και τα αλλάζουµε όλα αυτά
για να µπορέσουµε µε πολλές διορθώσεις να καλύψουµε, έστω,
τις συµβατικές υποχρεώσεις της επιστήµης. 

Για να µην πω γι’ αυτό που αποκαλύφθηκε την εβδοµάδα, ότι
πέρασαν τρεις µήνες και στα Γεράνεια τελικά δεν εκδόθηκε
ακόµα, την προηγούµενη βδοµάδα, η κήρυξη ως αναδασωτέας
γης. Για να µην πω για τα παραθυράκια που δηµιουργείτε για
τους ιδιώτες, για τα αντιπληµµυρικά έργα που θα αδειοδοτούνται
από ιδιώτες και για όλη αυτήν την ιστορία της τεχνητής αναδά-
σωσης που θέλω να το ξεκαθαρίσουµε. Μην τολµήσετε να βά-
λετε χέρι στα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης µε υβρίδια, µε
ξενικά είδη και µε αδειοδοτήσεις οι οποίες δεν θα βγαίνουν από
τις δασικές υπηρεσίες και χωρίς στελέχη. Προσέξτε το αυτό γιατί
κυκλοφορεί πολύ στη συζήτηση. 
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Τι έχει γίνει, όµως, µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου;
Μεταφέρθηκαν οι Δασικές Υπηρεσίες στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, ενώ η δασική στρατηγική το έλεγε αυτό –την καθετοποί-
ηση- από το 2018. Έλεγε, όµως, µέσα «µε στελέχη και χρηµατο-
δότηση». Χωρίς, λοιπόν, να το µελετήσουν εδώ και δύο χρόνια,
για να το κάνουνε σωστά όπως προέβλεπε η στρατηγική της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, κόβοντας τις θέσεις εργασίας και τη χρη-
µατοδότηση, έρχονται και το ανακοινώνουν, έτσι, ως πυροτέχ-
νηµα, για να καλύψουν τις ευθύνες από τις δασικές πυρκαγιές. 

Και ερωτώ πολύ απλά: Γιατί όταν ο κ. Πατούλης κατηγορούσε
τις Δασικές Υπηρεσίες για τις πυρκαγιές δεν βγήκατε να τις υπε-
ρασπιστείτε; Γιατί όταν ο κύριος Πρωθυπουργός είπε από αυτό
εδώ το Βήµα ότι η πρόληψη των πυρκαγιών είναι αρµοδιότητα
της πολιτικής προστασίας, δεν βγήκατε να πείτε τίποτα; Είναι τε-
λικά στις Δασικές Υπηρεσίες η πρόληψη ή όχι; Γιατί βλέπουµε
πολλά έργα να ανατίθενται από την Πολιτική Προστασία µε αδια-
φάνεια και περίεργους προϋπολογισµούς για τις δασικές εκτά-
σεις, χωρίς εγκρίσεις των Δασικών Υπηρεσιών και να µην λέτε
τίποτα. Αυτό είναι υποβάθµιση των Δασικών Υπηρεσιών και ευ-
θύνεστε εσείς. Αφήστε που προσπαθείτε µε το άρθρο 4 να πα-
ρακάµψετε τις Δασικές Υπηρεσίες ακόµα και το Ενωσιακό Δίκαιο
για τις αναθέσεις µελετών και έργων δασοτεχνικών. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου είναι πρόχειρη, είναι ελ-
λειµµατική και είναι προσχηµατική. Ακόµα και στην τροπολογία
για τον ΔΕΔΔΗΕ που περάσατε, για τις υπερωρίες των συνερ-
γείων που δίνουν πράγµατι µάχη µε τις πυρκαγιές, ξεχάσανε τις
υπερωρίες του «Ιανού», ξεχάσανε τις υπερωρίες της «Μήδειας»,
ξεχάσανε τις υπερωρίες για τη Μεγαλόπολη και µπορεί να έχουν
βάλει µέσα και τίποτα «γαλάζια παιδιά» αφού καταργούν το πλα-
φόν αποζηµίωσης. 

Μόνο για το τεχνικό προσωπικό, κύριε Υπουργέ, να συζητή-
σουµε βάζοντας και τις υπόλοιπες θεοµηνίες µέσα, αν θέλετε
πραγµατικά να ασκείτε πολιτική προς όφελος των εργαζοµένων.
Το έλλειµµα, όµως, που δηµιούργησε η Νέα Δηµοκρατία στην
πρόληψη ήταν το βασικό πρόβληµα που δηµιούργησε τις πυρ-
καγιές. 

Και να το πούµε απλά: Η Νέα Δηµοκρατία και οι Υπουργοί της
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος πάγωσαν πεντακόσιες προσλή-
ψεις δασολόγων και δασοπόνων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
στις Δασικές Υπηρεσίες, εγκεκριµένα µε ΦΕΚ του 2019. 

Δεύτερον, σταµάτησαν το πρόγραµµα δασοπροστασίας, που
υλοποιούσε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σε συνεργασία Υπουργείου
Περιβάλλοντος µε Υπουργείο Εργασίας και έδιωξαν πέντε χιλιά-
δες εργαζόµενους που ήταν στα δάση της χώρας µας και βοη-
θούσαν και καθάριζαν αντιπυρικές ζώνες, δρόµους, ξερά και όλη
την υπόλοιπη -όσο µπορούσαν- καύσιµη ύλη. 

Τρίτον, δεν υλοποίησαν την πολιτική πρόληψης πυρκαγιών που
είχε και αυτή ΦΕΚ το 2019 και είχε προϋπολογισµό 140 εκατοµ-
µύρια ευρώ και ήταν κοµµάτι της πολιτικής πρόληψης της δασι-
κής στρατηγικής. 

Και τέταρτον, δεν προχώρησαν ένα πολύ κρίσιµο εργαλείο,
που θα µας λείψει και ελπίζουµε να µην µας λείψει στο µέλλον,
τα σχέδια αντιµετώπισης δασικών πυρκαγιών και πρόληψης στη
µικτή ζώνη δάσους – κατοικίας, εκεί που πονάει η Ελλάδα και εκεί
που έλεγε και το πόρισµα Γκολντάµερ ότι πρέπει να επισπεύ-
σουµε.

Το αποτέλεσµα. Η Νέα Δηµοκρατία ευθύνεται για τη σώρευση
καύσιµης ύλης στα δάση της χώρας και γιατί τα δάση της χώρας
έµειναν εκτός διαχείρισης. Και αυτή είναι η βασική πολιτική ευ-
θύνη την οποία έχετε αναλάβει και σας χρεώνεται µετά από τον
καταστροφικό Αύγουστο. Γιατί υποχρηµατοδοτήσατε τις Δασι-
κές Υπηρεσίες, ακυρώσατε τους δασικούς χάρτες, µεθοδεύετε
συνεχώς εξαιρέσεις από τη δασική νοµοθεσία. Είχαµε το ν.4685,
τον αντιπεριβαλλοντικό νόµο Χατζηδάκη, είχαµε το άρθρο 218
του Άδωνι Γεωργιάδη που σας πήρε την αρµοδιότητα για περιο-
χές «NATURA», τώρα έχουµε νοµοσχέδιο το οποίο αµφισβητεί
και τη διαχείριση του αιγιαλού και τη διαχείριση της παράκτιας
ζώνης σε ανάρτηση. Και απορώ: δεν έχει άποψη το Υπουργείο
Περιβάλλοντος για τα νέα αντιπεριβαλλοντικά σχέδια Γεωργιάδη
εναντίον και του αιγιαλού που θέλει να τον δώσει σε στρατηγικές
επενδύσεις; 

Δεν εφαρµόστηκε η υπουργική απόφαση συνεργασίας Δασι-
κών Υπηρεσιών και Πυροσβεστικής. Δεν προχωρούν τα περιφε-
ρειακά σχέδια προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή. Άρα, η Νέα
Δηµοκρατία ευθύνεται γιατί η κοινωνία µας δεν γίνεται ανθεκτική.
Είναι νοµοθετηµένο από το 2016. Τα περιφερειακά σχέδια ήταν
χρηµατοδοτηµένα και προχωρούσαν όσο ήµασταν κυβέρνηση.
Έτσι καθυστερούν σηµαντικά εργαλεία ενώ η Νέα Δηµοκρατία
έφτασε να αναστείλει ακόµα και τον δικό της νόµο για την Πολι-
τική Προστασία. 

Κατά τα άλλα από επικοινωνία, δόξα τω Θεώ. Η Πολιτική Προ-
στασία χωρίς αρχές παρεµβαίνει σε αρµοδιότητες Δασικής Υπη-
ρεσίας και ανακοινώνει. Και δεν είπατε τίποτα γι’ αυτό. Σας το
χρεώνουµε. Στις 23 Μαρτίου ανακοινώνει, πρώτον την ενίσχυση
των εναέριων µέσων µεγαλύτερη από κάθε φορά. Στις 24 Μαΐου
ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης ανακοινώνει ότι έχουµε την καλύτερη
δυνατή προετοιµασία. Στις 15 Ιουνίου ανακοινώνουν νέο σχέδιο
πρόληψης οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, όχι το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Στις 3 Αυγούστου, την πρώτη
µέρα µετά τη Βαρυµπόµπη, µας είπαν ότι ήταν έτοιµοι και είχαν
και αποτελεσµατική συνεργασία. Την επόµενη µέρα η πυρκαγιά
αναζωπυρώθηκε και κόντεψε να κάψει όλη τη βόρεια Αττική. Βλέ-
ποντας τα αποκαΐδια σε όλη την Ελλάδα οι Έλληνες πολίτες
έχουν καταλάβει πόσο ψεύτικη πολιτική έχει η Νέα Δηµοκρατία. 

Η Νέα Δηµοκρατία µας αφήνει καθηµερινά εκτεθειµένους.
Μειώνει τις δυνάµεις της ελληνικής πολιτείας. Κάνει αδύναµη την
ελληνική πολιτεία σε όλο το επίπεδο των δηµόσιων πολιτικών.
Αυτό θέλει η Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε σας παρα-
καλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλει µια πολιτεία που δεν θα αναλαµβάνει την ευθύνη έναντι

των πολιτών και θα λέει ότι όλα είναι προσωπική ευθύνη. Θα επι-
καλείται την ατοµική ευθύνη του πολίτη για να ξεπουλάει από
πίσω την περιουσία του ελληνικού κράτους. Αυτή η πολιτική που
εφαρµόζει πλέον η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει αρχές, δεν έχει ιδε-
ολογία, δεν έχει ιερό και όσιο, το µόνο που τους ενδιαφέρει είναι
να έχουν µία καρέκλα και να µοιράζουν δουλειές στους κολλη-
τούς τους. Δεν τους ενδιαφέρει ούτε η δηµοκρατία, ούτε το πε-
ριβάλλον, ούτε τα δάση, ούτε η περιουσία των πολιτών, ούτε η
δουλειά των πολιτών. Μόνο η καρέκλα για να παίζουν παιχνίδια.
Και γι’ αυτό όταν πέσετε απ’ αυτή την καρέκλα, επειδή είστε υπε-
ρόπτες και αλαζόνες θα κάνετε πολύ µεγάλο θόρυβο γιατί ο ελ-
ληνικός λαός θα σας ρίξει από αυτήν την κούφια καρέκλα της
εξουσίας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός, κ.
Γιώργος Αµυράς. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε,

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µια εισήγηση για τη νοµοθέτηση ρυθµίσεων που αναφέρον-
ται στα πρόσφατα δραµατικά γεγονότα των εκτεταµένων
πυρκαγιών στη χώρα δεν µπορεί παρά να ξεκινήσει µε την έκ-
φραση του οφειλόµενου σεβασµού και της συµπαράστασης
στους οικείους των ανθρώπων που έχασαν τη ζωή τους και σε
εκείνους που υπέστησαν βλάβη στην υγεία τους, στην περιουσία
τους, στην επαγγελµατική τους δραστηριότητα. Δεν χρειάζεται
να είναι κάποιος ειδικός ή να έχει στη διάθεσή του όλα τα δεδο-
µένα για να αντιληφθεί τον βαθµό δυσκολίας κατά την αντιµετώ-
πιση της πολυµέτωπης επίθεσης που δέχτηκε η χώρα το προη-
γούµενο διάστηµα. Εκατοντάδες εστίες πυρκαγιών σχεδόν ταυ-
τόχρονες, άλλες από εµπρησµούς, άλλες από αµέλεια, ίσως και
κάποιες από τυχαία γεγονότα. Υπάρχουν όµως αρµόδιες αρχές
και υπηρεσίες για να µας τα πουν αυτά και πρέπει να κάνουν επι-
σταµένη εργασία και να αποδώσουν ευθύνες όχι µόνο για να εµ-
πεδωθεί αίσθηµα δικαιοσύνης στην κοινωνία αλλά και για να
αποτελέσουν τα συµπεράσµατα αυτών των ερευνών τους δεί-

18176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κτες για την αποτελεσµατική πρόληψη και αντιµετώπιση στο µέλ-
λον παρόµοιων καταστάσεων. 

Ανεξάρτητα όµως από τις έρευνες, αυτό που µε βεβαιότητα
µπορεί να πει κάποιος είναι ότι η πολιτεία, όπως και στην πανδη-
µία, προέταξε -και ορθά- την ανθρώπινη υγεία και την ανθρώπινη
ζωή. Πρόκειται άλλωστε για τα υπέρτατα αγαθά και τα απόλυτα
κριτήρια. Αυτό, όµως, που πρέπει επίσης να καταγράψουµε και
να αποτελέσει γνώµονα για τα επόµενα βήµατα είναι ότι στους
παραδοσιακούς εχθρούς των ελληνικών δασών προστίθεται και
η κλιµατική κρίση αφού ήδη διανύουµε το στάδιο των συνεπειών
της κλιµατικής αλλαγής µε την εµφάνιση έντονων και µε πρωτο-
φανή συχνότητα καιρικών φαινοµένων. Ο παρατεταµένος καύ-
σωνας µε θερµοκρασίες κοντά στους 45 βαθµούς Κελσίου δεν
ήταν η φλόγα ήταν όµως σίγουρα η δάδα. Κι αυτό δεν είναι δι-
καιολογία. Δεν είχαµε δει για δεκαετίες τέτοιες ζεστές, ακόµα
και στις βορειότερες και στα πιο ηπειρωτικά τµήµατα της χώρας,
όπως ο νοµός µου, ο Νοµός Κοζάνης. Αυτές οι συνθήκες σί-
γουρα επέτειναν το πρόβληµα, έκαναν τα δάση µας µπαρούτι,
κατά το κοινώς λεγόµενο και σίγουρα τις προσπάθειες κατάσβε-
σης ακόµα δυσκολότερες. 

Αντίστοιχες καταστάσεις όµως έζησαν και άλλες χώρες µε
πολλαπλάσιες µάλιστα συνέπειες και θύµατα. Χώρες µε ισχυρά
συστήµατα, µε αναγνωρισµένη ποιότητα στις υποδοµές τους, µε
άφθονα µέσα και εξοπλισµούς, αποδείχτηκαν αδύναµες να αντι-
µετωπίσουν την αλλαγή της φύσης. Φονικές πληµµύρες, τυφώ-
νες. Οι ενδείξεις µάλιστα είναι ότι τέτοια καιρικά φαινόµενα θα
επαναληφθούν και ίσως να ενταθούν στο µέλλον. 

Η καταγραφή όµως αυτής της γενικευµένης και αναπόδρα-
στης πραγµατικότητας δεν αποτελεί άλλοθι, πολλώ µάλλον, αιτία
εφησυχασµού µπροστά στις αδάµαστες δυνάµεις της φύσης. Το
αντίθετο µάλιστα. Χρειάζεται σχέδιο, άµεσοι και µεσοµακροπρό-
θεσµοι στόχοι για την ενίσχυση των προληπτικών και αποτρεπτι-
κών δυνάµεων για την αποκατάσταση των δασών και της εν γένει
οικολογικής καταστροφής που προκλήθηκε, για την επούλωση
των πληγών, τη στήριξη πολιτών, επαγγελµατιών, παραγωγών,
της εκπαιδευτικής κοινότητας, των ανθρώπων που νοσηλεύτηκαν
ή υπέστησαν σοβαρότερη βλάβη στην υγεία τους. 

Μέρος αυτού του σχεδίου, τα άµεσα µέτρα για την αντιµετώ-
πιση αυτής της κρίσης περιλαµβάνονται στις προς κύρωση πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου µε απτό αποτέλεσµα για τους
πληγέντες ανεξάρτητα από τις ενστάσεις της Αντιπολίτευσης.
Όλοι νοµίζω αναγνωρίζουν την ετοιµότητα της Κυβέρνησης για
τη λήψη µέτρων, για την ανακούφιση των συµπολιτών µας αλλά
και τον σχεδιασµό για την ταχεία και βιώσιµη ανασυγκρότηση
των πληγεισών περιοχών. 

Επιγραµµατικά, η σύντµηση των προθεσµιών για την κήρυξη
εκτάσεων ως αναδασωτέων, η µεταφορά στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας του συνόλου των αρµοδιοτήτων και του
προσωπικού των Δασικών Υπηρεσιών από τις αποκεντρωµένες
διοικήσεις, η εισαγωγή του θεσµού του αναδόχου αποκατάστα-
σης και αναδάσωσης από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ή
και ιδιωτικού δικαίου κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα για την εκ-
πόνηση µελέτης και την υλοποίηση αντιδιαβρωτικών και έργων
αναδάσωσης µε έξοδα του αναδόχου. Η δηµιουργία ηλεκτρονι-
κής πλατφόρµας στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής για την τα-
χύτερη και καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. Η θέσπιση
ενισχύσεων για ζηµιές σε επαγγελµατικές εγκαταστάσεις κατοι-
κίες και άλλα κτήρια, σε οικοσκευή, σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις
ή για την αντιµετώπιση καταστάσεων τραυµατισµού συνανθρώ-
πων µας που θα είναι αφορολόγητες, ανεκχώρητες και ακατά-
σχετες και δεν θα υπολογίζονται στα εισοδηµατικά κριτήρια και
στην καταβολή κοινωνικών ή προνοιακών παροχών. Η απαλλαγή
από τον ΕΝΦΙΑ για τα έτη 2021-2022-2023 των ακινήτων στις πλη-
γείσες περιοχές υπό τις οριζόµενες βέβαια από τον νόµο προ-
ϋποθέσεις. Η παροχή πρόσθετων ενισχύσεων σε επιχειρήσεις και
εργαζόµενους µαθητές και φοιτητές. Όλα αυτά αποτελούν µία
δέσµη άµεσων και ουσιαστικών µέτρων για την ανάσχεση των
επιπτώσεων των καταστροφικών πυρκαγιών. 

Κλείνοντας θα ήθελα και εγώ να ευχαριστήσω τους ένστολους
και µη υπαλλήλους, αλλά και τις ξένες αποστολές που τους συ-
νέδραµαν για την γενναιότητα και την υπηρέτηση του καθήκον-

τος µε αυταπάρνηση. Να ευχαριστήσω και τους εθελοντές που
για µια ακόµα φορά µας έκαναν να νιώσουµε το υψηλό αίσθηµα
αλληλεγγύης που διακρίνει την κοινωνία µας. Ειδικά τις πολλές
επιχειρήσεις και τους φορείς αλλά και τους µεµονωµένους συµ-
πολίτες µου από την Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης που πρω-
τοστάτησαν σε αυτήν την προσπάθεια και µας έκαναν υπερήφα-
νους. 

Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, τα µέτρα στήριξης και αναµένουµε
πολλαπλάσιες παρεµβάσεις και θεσµικές διευκολύνσεις, όπως
κάναµε για το χρυσό στη Χαλκιδική ή για την έναρξη εργασιών
στο Ελληνικό, στην επικείµενη νοµοθετική πρωτοβουλία για τη
δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση για τη δυτική Μακεδονία και ιδίως
για τον Νοµό Κοζάνης που έχει υποστεί τεράστια οικολογική κα-
ταστροφή στη φάση της λιγνιτοποίησης και απειλείται µε αντί-
στοιχη οικονοµική και κοινωνική βλάβη στη φάση της απολιγνι-
τοποίησης. 

Δυστυχώς, σε όλα αυτά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση παραµέ-
νει εγκλωβισµένη στις αντιφάσεις της. Από τη µια, ζητάει ενισχύ-
σεις για τους πολίτες και όταν αυτές έρχονται εδώ να νοµο-
θετηθούν, τις καταψηφίζει, όπως καταψήφισε και τις προβλέψεις
του Ταµείου Ανάκαµψης -για την ακρίβεια δεν τις ψήφισε- που
προέβλεπαν την ισχυρή ενίσχυση οικονοµική και αναβάθµιση της
πολιτικής προστασίας στη χώρα, όπως κάνει και σήµερα που ενώ
ζητάει τη συναίνεση, δεν υπερασπίζεται την πρόταση για µια συ-
ναινετική επιλογή ενός προσώπου που να ηγηθεί της πολιτικής
προστασίας στη χώρα. 

Εγκλωβισµένοι στις αντιφάσεις σας, εκεί θα παραµείνετε,
µόνοι σας να βλέπετε τη χώρα να πηγαίνει µπροστά και εσείς να
ελπίζετε για το χειρότερο. Όµως, δεν θα έρθει. Θα έρθει η ανά-
πτυξη, θα έρθει η βελτίωση, θα έρθει η αντιµετώπιση αυτών των
φαινοµένων, γιατί υπάρχει θέληση, σχέδιο και αποφασιστικό-
τητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Κωνσταντινίδη.

Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός για θέµατα προστασίας του
περιβάλλοντος, ο κ. Γεώργιος Αµυράς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βίωσε µια µεγάλη, µια
πρωτόγνωρη καταστροφή από αυτές τις µέγα-πυρκαγιές που ξέ-
σπασαν το τελευταίο διάστηµα στη βόρεια Εύβοια, την Αττική,
την Ηλεία, τη Μεσσηνία και άλλες περιοχές. 

Ανεξάρτητα το αν πρόκειται για τυχαία γεγονότα ή εµπρη-
σµούς -τις υποθέσεις, άλλωστε, τις ερευνά η Πυροσβεστική Υπη-
ρεσία- το µέγεθος και η δυσκολία κατάσβεσης των πυρκαγιών
οφείλεται, όπως οι επιστήµονες κατηγορηµατικά και µε τεκµη-
ρίωση έχουν αποδείξει, στις ακραία υψηλές θερµοκρασίες και
την παρατεταµένη ξηρασία της βλάστησης και των εδαφών. 

Όλοι πλέον αναγνωρίζουν ότι η κλιµατική αλλαγή δεν είναι ένα
σενάριο επιστηµονικής φαντασίας, µια µελλοντολογική θεωρία
συνωµοσίας, αλλά είναι παρούσα και είναι παρούσα πολύ νωρί-
τερα από ότι την περιµέναµε, όχι µόνο εµείς στην Ελλάδα, αλλά
σε ολόκληρο τον πλανήτη, εκτός, βεβαίως, από τους αρνητές
της κλιµατικής κρίσης, οι οποίοι -ω του θαύµατος- συµπίπτουν
και µε τους αρνητές του εµβολίου και είναι αυτοί που διακινούν
όλα αυτά τα fake news και τα σενάρια για τις ανεµογεννήτριες
και τις καµένες εκτάσεις, για τα οποία, όµως, θα µιλήσω λίγο πα-
ρακάτω. 

Είδατε ότι φέτος στη Σιβηρία είχαµε πυρκαγιές αφού πρώτα
η θερµοκρασία στην περιοχή εκεί έφτασε τους 48 βαθµούς Κελ-
σίου. Στη Σιβηρία! Είδαµε στην Καλιφόρνια τι έγινε. Είδαµε, επί-
σης, την Αυστραλία µε τις τεράστιες πυρκαγιές που την ταλαιπώ-
ρησαν τα τελευταία δύο-τρία χρόνια, αλλά και το τι γίνεται στη
γειτονιά µας, στη Μεσόγειο. 

Εποµένως, λοιπόν, το ερώτηµα είναι ένα και απλό: Πώς θα αν-
τιµετωπιστεί η κλιµατική κρίση; Εµείς στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος εδώ και πολύ καιρό έχουµε πάψει να µιλάµε για κλιµατική
αλλαγή και έχουµε βάλει και έχουµε καθιερώσει στο λεξιλόγιό
µας τον όρο «κλιµατική κρίση», διότι περί κρίσης µιλάµε και πρό-
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κειται και, µάλιστα, πολύ µεγάλης. 
Πάντως, σίγουρα η κλιµατική κρίση δεν πρόκειται να αντιµε-

τωπιστεί µε µικροκοµµατικό λόγο, όπως αυτόν που ακούµε πε-
ριοδικά εδώ από κάποιους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ούτε, βέβαια,
θα καταργηθεί η κλιµατική κρίση µε έναν νόµο και ένα άρθρο,
παρά το γεγονός ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ένα know how, µια τεχνογνω-
σία αρκετά εξειδικευµένη στο «ένα νόµο και ένα άρθρο» για να
κάνει τα αδύνατα δυνατά και φυσικά δεν έκανε ποτέ τίποτα. 

Η ελληνική πολιτεία, λοιπόν, δεν έχει άλλη επιλογή από το να
προσαρµοστεί στις νέες και ιδιαίτερα απαιτητικές συνθήκες της
κλιµατικής κρίσης. Το οφείλουµε στους συµπολίτες µας που δο-
κιµάστηκαν σε αυτές τις πυρκαγιές, που έχασαν τις περιουσίες
τους, που κάηκαν τα χωράφια τους, η οικία τους, οι περιουσίες
τους, οι δουλειές τους. Το οφείλουµε σαφέστατα και σε όλους
τους ανθρώπους που έχασαν τη ζωή τους από πυρκαγιές τα τε-
λευταία χρόνια. Βλέπε Μάτι. Το οφείλουµε πάνω από όλα στις
επόµενες γενεές, στο µέλλον. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που θα κυρώσει σήµερα
η Βουλή έχει τα πρώτα, αλλά όχι τα µόνα, βήµατα για την αντι-
µετώπιση αυτών των προβληµάτων που η κλιµατική κρίση επιφέ-
ρει και δεν είναι άλλα από αυτά που σαφέστατα, πρώτον, ανα-
κουφίζουν τους ανθρώπους που υπέστησαν όλες τις συνέπειες
αυτών των πυρκαγιών, αλλά βάζουν και τα πρώτα θεµέλια, τις
πρώτες γραµµές για µια διεισδυτική και σε βάθος προστασία της
βιοποικιλότητάς µας, των υπέροχων φυσικών µας τοπίων, τον
πλούτο της φύσης, έτσι όπως τον περιέγραψε νωρίτερα ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Βρούτσης. 

Ένα, λοιπόν, από τα στοιχεία είναι: Κάθε δασική έκταση που
καταστρέφεται από πυρκαγιά ή άλλη αιτία θα κηρύσσεται πλέον
µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που θα κυρώσουµε
αναδασωτέα µέσα σε τριάντα ηµέρες και όχι σε ενενήντα ηµέ-
ρες, όπως συνέβαινε µέχρι τώρα. Δεν πρόκειται να αφήσουµε
κανένα «παραθυράκι» σε κανέναν επιτήδειο να κάνει «παιχνίδι»
πάνω στις καµένες εκτάσεις.

Και λυπάµαι που άκουσα και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ακόµα
και Βουλευτές, να µιλάνε για σύνδεση των πυρκαγιών µε τις ανε-
µογεννήτριες. Εκτός του ότι είναι αυτές οι θεωρίες πραγµατικά
ρηχές, κλούβιες και τοξικές, είναι και εντελώς εκτός τόπου και
χρόνου. 

Δεν γνωρίζει κανείς από εσάς του ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι συνάδελφοι,
ότι εδώ και σαράντα δύο χρόνια µε το άρθρο 53 του ν.998/1979
ισχύει η δυνατότητα της εγκατάστασης ανεµογεννητριών και σε
δάση και δασικές εκτάσεις και σε χορτολιβαδικές εκτάσεις και
βραχώδεις; Δεν χρειάζεται να καεί ένα δάσος για να µπει µια ανε-
µογεννήτρια. Το αντίθετο συµβαίνει. Όταν καίγεται µια έκταση
λόγω της υποχρέωσης, βεβαίως, άµεσα της κήρυξής της ως ανα-
δασωτέας, αλλά και παράλληλα λόγω της επιβάρυνσης της πε-
ριβαλλοντικής είναι πολύ πολύ-πολύ πιο δύσκολο να εγκριθεί µια
µελέτη περιβαλλοντικών όρων για εγκατάσταση ανεµογεννη-
τριών. 

Εµείς επιπλέον επισπεύδουµε τον χρόνο θεώρησης και έγκρι-
σης των µελετών για ειδικά δασοτεχνικά έργα, όπως τα αντιδια-
βρωτικά, τα αντιπληµµυρικά και, βεβαίως, σε δεύτερο χρόνο τις
αναδασώσεις. Καθορίζουµε σαφείς λεπτοµέρειες, έτσι ώστε και
τεχνικά ζητήµατα να µην βρίσκουµε µπροστά µας ως εµπόδια και
η δηµόσια διοίκηση να µπορεί να κινηθεί χωρίς γραφειοκρατίες
προς το επιδιωκόµενο, που το επιδιωκόµενο είναι η προστασία,
η αποκατάσταση και η αναγέννηση του φυσικού περιβάλλοντος
που υπέστη καταστροφή ή ζηµία από µια πυρκαγιά. 

Επίσης, τα αντιδιαβρωτικά έργα, τα κορµοδέµατα, τα κορµο-
πλέγµατα, όλες οι απαραίτητες πρώτες εργασίες για τη συγκρά-
τηση εδαφών γίνονται χάρη σε αυτήν την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου που θα κυρώσουµε µε απ’ ευθείας αναθέσεις σε
ποιους λέτε; Σε καµµιά πολυεθνική; Όχι, στους δασικούς συνε-
ταιρισµούς, στους δασικούς συνεταιρισµούς στην Εύβοια, για
παράδειγµα. 

Εποµένως, δεν ξέρω εάν θα καταψηφίσετε αυτήν τη ρύθµιση
εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ιδιαίτερα από την Εύβοια.
Ο Υπουργός, ο κ. Σκρέκας, ήδη ανακοίνωσε και υπέγραψε την
οικονοµική ενίσχυση ύψους 700 χιλιάδων ευρώ για τους δασι-
κούς συνεταιρισµούς της βόρειας Εύβοιας, για δέκα δασικούς

συνεταιρισµούς, επτά στη Λίµνη, τρεις στην Ιστιαία και εικοσι-
τέσσερις αναγκαστικούς δασικούς συνεταιρισµούς. Θα πάρουν
από 20.000 έως 40.000 ευρώ για πρώτα έξοδα -ανάλογα µε τα
µέλη τους δηλαδή- για τα πολύ γρήγορα, άµεσα έξοδά τους για
να αντικαταστήσουν εξοπλισµό, εάν τους έχει καταστραφεί, για
να βάλουν βενζίνες. 

Δεν θα το ψηφίσετε αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ιδιαίτερα εσείς οι Βουλευτές Ευβοίας; Δεν θέλετε να το
ψηφίσετε µάλλον και λυπάµαι που θα το κάνετε αυτό, εάν το κά-
νετε. 

Εµείς, επίσης, έχουµε ξεκινήσει άµεσα σε συνεργασία µε τους
δήµους, τις περιφέρειες, τα έργα απόρριψης των υφιστάµενων
καµένων δέντρων, αµεσότατα. Γίνονται εργασίες αυτήν τη στιγµή
που µιλάµε σε πάρα πολλά σηµεία, ιδιαίτερα στις παρόδιες πε-
ριοχές των καµένων εκτάσεων. 

Απλοποιούµε τη διαδικασία έγκρισης, επίσης, για την απόρ-
ριψη των καµένων δέντρων µέσα σε ιδιωτικές εκτάσεις. Είναι
απλοποιηµένη διαδικασία. Εάν µέσα σε είκοσι µέρες η Δασική
Υπηρεσία δεν ανταποκριθεί στο αίτηµα του ιδιώτη που θέλει να
αποµακρύνει τα καµένα δέντρα από την αυλή του, θεωρείται ότι
έχει δώσει την συγκατάθεσή της και ο ιδιώτης µπορεί να προχω-
ρήσει.

Το ίδιο θα κάνουµε όχι µόνο για τις εκτάσεις που απαιτούν
απόληψη καµένων δέντρων, αλλά και µε εγκύκλιο που θα βγά-
λουµε άµεσα προς τις δασικές υπηρεσίες, ώστε µε αντίστοιχη
διαδικασία-εξπρές, απλότητας και διαφάνειας, ηλεκτρονικά, να
διευκολύνουν τους ιδιώτες που θέλουν να κλαδέψουν τα δέντρα
τους.

Ξέρουµε το σίριαλ, που κράταγε δεκαετίες και ο ΣΥΡΙΖΑ που
κόπτεται για τη δασική πολιτική ούτε αυτό δεν φρόντισε: να µην
ταλαιπωρείται ο πολίτης, εκείνος ο άνθρωπος που έχει ένα πεύκο
στην αυλή του, το οποίο θέλει κλάδεµα, θέλει αραίωµα. Κι όµως,
µέχρι τώρα ούτε αυτό δεν φροντίσατε. Είναι ένα από τα πολλά
µικρά θέµατα, που θα φροντίσουµε εµείς, διότι πολλά µικρά κατά
την άποψή µας κάνουν ένα µεγάλο. 

Τώρα έρχοµαι στο νέο θεσµό του αναδόχου αναδάσωσης.
Εδώ κι αν ακούσαµε πράγµατα –ας πούµε αλλού- γι’ αλλού, εν-
τελώς ακατανόητα, εξωπραγµατικά. Άκουσα τον κ. Αποστόλου
να λέει ότι ο ανάδοχος θα εµποδίζει τη φυσική αναγέννηση του
δάσους για να πάει να παρέµβει και να πετύχει ή να µην πετύχει
αναδάσωση τεχνητή. 

Ποιος τα λέει αυτά, κύριε συνάδελφε; Η δασική υπηρεσία θα
είναι πανταχού παρούσα, σε κάθε βήµα του αναδόχου αναδάσω-
σης, ο οποίος ανάδοχος αναδάσωσης τι κάνει; Πληρώνει τις µε-
λέτες, πληρώνει και τα αντιδιαβρωτικά έργα, πάντα µε άδειες
που θα του δίνει το δασαρχείο. 

Βεβαίως, υποτιµάτε τους επιστήµονες των δασικών υπηρεσιών
που δεν είναι της µίας κυβέρνησης ή της άλλης. Είναι οι άνθρω-
ποι που είτε υπάρχει η µία κυβέρνηση είτε η άλλη, είναι εκεί ταγ-
µένοι ως ιερό δηµόσιο καθήκον να προασπίζουν το δάσος.
Εκείνοι ξέρουν και θα µας υποδείξουν που υπάρχει φυσική ανα-
γέννηση µε επιστηµονικά κριτήρια και θα αφήσουµε εκεί τη φύση
να επανέλθει και  όπου δεν µπορεί να επανέλθει, εκεί θα γίνει τε-
χνητή αναδάσωση. 

Όµως, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί βλέπετε τα πράγµατα
τόσο ρηχά. Είστε σχεδόν ανιστόρητοι όταν, στην ουσία, πετρο-
βολάτε το θεσµό της χορηγίας. Ο θεσµός της χορηγίας έχει βα-
θιές ρίζες στην Ελλάδα. Από την εποχή του Κλεισθένη µέχρι την
εποχή του Περικλή, που έφτασε στο απόγειό της, φτάσαµε στο
σηµείο, η χορηγία να παίρνει τη µορφή της εθνικής ευεργεσία
στα νεότερα χρόνια: Αβέρωφ, Τοσίτσας, Ριζάρης, Στουρνάρης
γράφτηκαν στην ιστορία της χώρας µε χρυσά γράµµατα. Μία τέ-
τοια εθνική ευεργεσία,  στην ουσία, είναι και ο θεσµός του ανα-
δόχου αναδάσωσης. 

Ένας καλός συνάδελφος ο κ. Μυλωνάκης από την Ελληνική
Λύση έδωσε ιδιαίτερη έµφαση στο ζήτηµα των µικτών ζωνών, δη-
λαδή εκεί που είτε το δάσος µπαίνει στον οικισµό είτε ο οικισµός
συναντάει το δάσος. Το έχουµε συζητήσει στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, το έχουµε µελετήσει εδώ και µήνες -όχι τώρα µετά
τις πυρκαγιές- ακριβώς για να δούµε πώς θα θωρακίσουµε τους
οικισµούς µε τεχνητές αναδασώσεις-φυτεύσεις µε πλατύφυλλα,
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µε πυράντοχα δέντρα έτσι ώστε να έχουµε ένα φυσικό τείχος
γύρω από τους οικισµούς. 

Αυτά είναι πράγµατα που τα έχουµε µελετήσει και τα προχω-
ράµε. Βεβαίως, τα έχουµε εντάξει και στο εθνικό σχέδιο αναδα-
σώσεων που χρηµατοδοτείται µε 200 εκατοµµύρια από το Ταµείο
Ανάκαµψης και σύµφωνα µε το οποίο ήµασταν έτοιµοι. Βεβαίως,
τώρα θα κάνουµε σαφέστατα τις διαφοροποιήσεις ανάλογα µε
το πού µπορούµε να βοηθήσουµε, πού επιβάλλεται να βοηθή-
σουµε περιοχές που κάηκαν και δεν µπορούν να επανέλθουν µε
φυσική αναγέννηση. Εκεί λοιπόν, στο σχεδιασµό υπάρχει η φύ-
τευση είκοσι εκατοµµυρίων δέντρων, τουλάχιστον εκατόν εξήντα
πέντε έως διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα.

Έρχοµαι στο θέµα των δασικών χαρτών. Οι δασικοί χάρτες
είναι ένα µεγάλο και πολύτιµο εργαλείο και άκουσα τον αγαπητό
συνάδελφο κ. Φαµέλλο να λέει πάλι µία ανακρίβεια. Είπε ότι τους
δασικούς χάρτες, που είχε επί των ηµερών της η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ αναρτήσει και κυρώσει, τους κατήργησε -λέει- η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Αµ δε! Το Συµβούλιο της Επικρατείας
είναι αυτό που έριξε µε πάταγο το νόµο του ΣΥΡΙΖΑ για τους δα-
σικούς χάρτες και για τις οικιστικές πυκνώσεις και για την εξα-
γορά των εκχερσωµένων και µάλιστα, ήταν αποφάσεις της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Εµείς τι κάναµε; Εµείς πήραµε το νήµα από εκεί που το είχε
αφήσει τσάτρα-πάτρα η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και έχουµε αναρτη-
µένες δασικούς χάρτες για το 95% της ελληνικής επικράτειας.
Χάρη σε αυτούς τους δασικούς χάρτες, που η Κυβέρνησή µας
ανήρτησε, µπορούµε να οριοθετήσουµε σωστά τις καµένες εκτά-
σεις από τις µη καµένες και το χαρακτήρα αυτών. 

Επίσης, µεγάλο και σηµαντικό βήµα που κάναµε σε σχέση µε
δασικούς χάρτες είναι και η επίλυση ενός από τα πολλά άλυτα
και δυσεπίλυτα εδώ και δεκαετίες προβλήµατα, όπως το ιδιοκτη-
σιακό. Πού ισχύει και πού δεν ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του
Δηµοσίου; Δώσαµε λύση και για τις Κυκλάδες και για τα Δωδε-
κάνησα και για το Ιόνιο και για την Ανατολική και Δυτική Μάνη
και για τη Σάµο, τη Χίο, τη Λέσβο. 

Δεν τολµήσατε εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να ακουµ-
πήσετε αυτά τα θέµατα. Εµείς όµως το κάναµε µε σοβαρότητα,
απλότητα και αποτελεσµατικότητα.

Έρχοµαι στην επιτροπή Μπένου. Πραγµατικά, εδώ βλέπω µία
τεράστια διάσταση απόψεων µεταξύ των Βουλευτών Ευβοίας
του ΣΥΡΙΖΑ. Ο µεν κ. Χατζηγιαννάκης είπε ότι εµείς καλοδεχό-
µαστε την Επιτροπή Μπένου και θα συµβάλλουµε µε προτάσεις,
ο δε έτερος Βουλευτής Ευβοίας του ΣΥΡΙΖΑ  κ. Αποστόλου απα-
ξίωσε –και λυπάµαι- πολύ το έργο και την προοπτική του έργου
της οµάδας της Επιτροπής του Σταύρου Μπένου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να είστε ακριβής!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας άκουσα, κύριε συνάδελφε, εδώ ήµουν. 
Σας φαίνεται ο Σταύρος Μπένος για ακροδεξιός, κύριε Φά-

µελλε, που βγάλατε κορώνες περί ακροδεξιάς ούγιας της Κυβέρ-
νησης; 

Όµως, εσείς ξέρετε καλά από ακροδεξιά. Επί τεσσεράµισι
χρόνια συγκυβερνούσατε µε τους ΑΝΕΛ, τους ακροδεξιούς των
ακροδεξιών. Χεράκι-χεράκι πηγαίνετε. Εδώ στις ίδιες αίθουσες
ήµασταν. Μαζί ψηφίζατε, µαζί γιουχάρατε και φτάσατε εκεί που
φτάσατε. 

Θα διατρέξω τα υπόλοιπα µέτρα της πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, τα οποία θα καταψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως για παρά-
δειγµα την επιδότηση ανεργίας των εργαζοµένων σε επιχειρή-
σεις που καταστράφηκαν, όπως για παράδειγµα τη δυνατότητα
µεταγραφής των πληγέντων φοιτητών σε αντίστοιχη σχολή-
τµήµα ΑΕΙ που βρίσκεται στην πλησιέστερη κατοικία των ίδιων ή
κάποιου συγγενή τους πρώτου βαθµού. Θα τα καταψηφίσουν
αυτά.

Θα καταψηφίσουν την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για τα έτη
2021, 2022 και 2023 των ακινήτων που έχουν χαρακτηριστεί επι-
κίνδυνα ή ακατάλληλα για χρήση. 

Επίσης, θα καταψηφίσουν -µου κάνει εντύπωση πώς θα το κά-
νουν αυτό οι Βουλευτές Εύβοιας του ΣΥΡΙΖΑ- την ενίσχυση που
δίνουµε στους ρητινοσυλλέκτες της Βόρειας Εύβοιας, τα 3,7
εκατοµµύρια ευρώ που έρχονται να προστεθούν ως έκτακτη χρη-

µατοδότηση στα 2,3 εκατοµµύρια ευρώ που βεβαίως τους δί-
νουµε για τη δουλειά που είχαν κάνει πέρσι στο δάσος. Θα κα-
ταψηφίσει επίσης το ακατάσχετο των πληρωµών των ρητινερ-
γατών από το δηµόσιο. 

Θα τα καταψηφίσουν όλα στο ΣΥΡΙΖΑ, διότι κοιτάνε το δέντρο
και χάνουν το δάσος. Αυτό κάνουν!

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να ευχαριστήσω και εγώ ιδιαιτέ-
ρως και τους πυροσβέστες…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εσείς το κάψατε
το δάσος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
Με αυτό κλείστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε συνάδελφε, εγώ θα ήµουν πολύ πιο συγκρατηµέ-
νος και δεν θα τολµούσα να βγάζω  κορώνες έχοντας στο ιστο-
ρικό της διακυβέρνησής σας τη µεγάλη τραγωδία του 2018. Κιχ
δεν θα έβγαζα, όχι να φώναζα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω τους
Έλληνες και ξένους πυροσβέστες, τους υπηρεσιακούς και τους
εθελοντές. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τους εργαζόµενους, τα στελέχη,
τους υπαλλήλους των δασικών υπηρεσιών. Βρέθηκαν στην
πρώτη γραµµή, έδωσαν λύση την ώρα του κινδύνου. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω βεβαίως και τους πολίτες, που βοή-
θησαν, µε κάθε τρόπο ο καθένας στην κατάσβεση των πυρκα-
γιών, όλοι µε αυταπάρνηση.

Επίσης, θα ήθελα να ευχαριστήσω και τις µη κερδοσκοπικές
οργανώσεις που περιέθαλψαν τα ζώα τα οποία κινδύνευαν, τα
οποία είχαν υποστεί βλάβες και ζηµιές, όπως την Εθελοντική
Δράση Κτηνιάτρων Ελλάδας, τη µη κερδοσκοπική οργάνωση
«Dogs’ voice», όπως επίσης και την οργάνωση stray.gr. Έστησαν
δύο σταθµούς πρώτων βοηθειών -θα έλεγα- σαν µικρά νοσοκο-
µεία για τα ζώα στο πρώην  λατοµείο του Γαλατσίου και στην οδό
Τατοΐου.

Βεβαίως, να εκφράσω τη βαθιά µου θλίψη και τα συλλυπητή-
ριά µου στην οικογένεια του εθελοντή πυροσβέστη Βασίλη Φι-
λώρα, που έχασε τη ζωή του στο µέτωπο των πυρκαγιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να σας πω πάρα
πολλά. Θα µπορούσα να σας πω για τα προγράµµατα αντιπυρι-
κής προστασίας που µε τον κ. Σκρέκα εντάξαµε στο πρόγραµµα
αγροτικής ανάπτυξης, δηλαδή στα ΠΑΑ, τα υποµέτρα 8.3 και 8.4
ύψους 80 και 80 εκατοµµυρίων ευρώ για αντιπυρική προστασία
και διαχειριστικές µελέτες διαχείρισης των δασών. Το κάναµε
πολύ πριν τις πυρκαγιές και από του χρόνου όταν τα έργα θα αρ-
χίσουν να αποδίδουν, θα δείτε τη διαφορά. 

Να σας ενηµερώσω ότι για το Δασαρχείο Λίµνης -µε έναν εξαι-
ρετικό δασάρχη, ο οποίος είναι ικανότατος- έχουν ήδη δηµοπρα-
τηθεί εννέα  προτάσεις για δασοπροστασίας στη Λίµνη και απο-
κατάσταση του δάσους. Υπάρχουν είκοσι δύο έργα σε ωριµό-
τητα τευχών δηµοπράτησης, τριάντα ένα σε προετοιµασία τευ-
χών και εξήντα δύο έπονται στο επόµενο διάστηµα, συνολικά
εκατόν δεκαέξι έργα ύψους 79.500.000 ευρώ. 

Αυτά τα έχουµε δουλέψει στο Υπουργείο Περιβάλλοντος εδώ
και καιρό και σαφέστατα έχουν την αξία τους. Καταλήγοντας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µε αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, αλλά το θέµα είναι ιδιαί-
τερο, αντιλαµβάνεστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Να µιλήσουµε κι
εµείς, κύριε Πρόεδρε, διπλό χρόνο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Καταλήγοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στην πιο σηµαν-
τική δέσµευση όσον αφορά στην περιβαλλοντική πολιτική της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη, που είναι ο εθνικός κλιµατικός νόµος.

Ελπίζω να µην είστε απόντες και από εκεί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ιδιαιτέρως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πρό-
κειται για τον πρώτο νόµο για το κλίµα από συστάσεως, ιδρύ-
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σεως του ελληνικού κράτους, προκειµένου να συµπορευτούµε
µε τον µεγάλο ευρωπαϊκό στόχο για µηδενικές εκποµπές άν-
θρακα ως το 2050. Εµείς κάνουµε το πρώτο βήµα και θα το πάµε
µέχρι τέλους µε διαβούλευση µε την κοινωνία των πολιτών, µε
τους επιστήµονες, µε τους φορείς, µε όλους όσοι ενδιαφέρονται,
για να αφήσουµε ένα φυσικό περιβάλλον καλύτερο από αυτό που
βρήκαµε. Είναι η ώρα να αντιµετωπίσουµε δυναµικά και όλοι µαζί
την κλιµατική κρίση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, ο Κοινοβουλευ-
τικός, κύριε Αποστόλου. Θα τα πείτε στη δευτερολογία σας, πα-
ρακαλώ πολύ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κοιτάξτε, όχι ότι έχω πρόβληµα,
απλώς να αποκαταστήσουµε τα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, σας παρακαλώ,
θα τα πείτε στη δευτερολογία σας. Τώρα, αν θέλει, να µιλήσει ο
κ. Τσακαλώτος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Γιατί το να λέει ο Υπουργός… Θα
απαντήσω σε ένα δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Άδικα τα λέτε, κύριε
Αποστόλου. Καταλαβαίνω ότι είστε από την Εύβοια, όλα αυτά τα
κατανοώ. Ξέρω ότι πνίγεστε. Στη δευτερολογία σας, παρακαλώ,
εκτός αν θέλει να πάρει τον λόγο ο κ. Τσακαλώτος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρό-
εδρε!

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει µετά. Ο

κ. Σκουρολιάκος και η κ. Φωτίου…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκαν ψέµατα

για τον ίδιο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για σας το κάνω, κύριε

Σκουρολιάκο, εσείς διαµαρτύρεστε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω κανένα

πρόβληµα, απλά δεν είναι αλήθεια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, πείτε µου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν υπονόµευσα εγώ -δεν έχω,

όµως και πρόβληµα- και µε την τακτική του αυτή υπονοµεύει ο
ίδιος τον κ. Μπένο. Καταλαβαίνετε; Όταν σε µία κοινωνία, ιδιαί-
τερα αυτή την ώρα που έχει πληγεί, εκφράζει τέτοιες απόψεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Την Επιτροπή Μπένου τη δέχεστε;

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να, αυτά ήθελα να

αποφύγω, σας παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Είναι απλό το ερώτηµα, συνάδελφε, κύριε Αποστόλου:
Αποδέχεστε, υποστηρίζετε εσείς την εργασία που θα κάνει η
οµάδα Μπένου, ναι ή όχι; Όλα τα άλλα είναι µεσοβέζικα. Ναι ή
όχι;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τι σχέση έχει αυτό που είπε τώρα
µε το άλλο που εξέφρασε προηγούµενα, ότι υπονόµευσα; Ποιος
του είπε ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, σας παρακαλώ,
κύριε Αποστόλου. Σας ευχαριστώ πολύ.

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δεν απαντάτε. Ναι ή όχι;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το καταλαβαίνετε; Αυτός υπονο-

µεύει! Το τι στάση θα τηρήσει το κόµµα µας, το τι στάση θα τη-
ρήσω εγώ είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ζητάει και µία απάν-
τηση, όµως. 

Κύριε Υφυπουργέ, σας παρακαλώ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ-

Προοδευτική Συµµαχία και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος κ. Καραθανασόπουλο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, στα όσα πολλά και ανακριβή ανέφερε ο κύριος Υφυ-
πουργός θέλω να κάνω µόνον δύο παρατηρήσεις.

Η απόδοση, κύριε Υφυπουργέ, των αιτίων της βιβλικής κατα-
στροφής που υπέστησαν µεγάλες περιοχές της χώρας φέτος,
στην κλιµατική κρίση και η παραποµπή στις πυρκαγιές της Σιβη-
ρίας, της Καλιφόρνιας αποσκοπεί στο να αποκρύψει τις βαρύτα-
τες κυβερνητικές ευθύνες και για την πρόκληση -γιατί δεν
υπήρξε καµµιά πολιτική πρόληψης- αλλά και για την εξέλιξη των
πυρκαγιών σε αυτές τις περιοχές.

Η δεύτερη παρατήρηση που θέλω να κάνω είναι ότι ανακηρύ-
ξατε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου -µάλιστα µπορεί να είναι
και κερδοσκοπικού χαρακτήρα- που θα οριστούν ανάδοχοι απο-
κατάστασης και αναδάσωσης δηµοσίων εκτάσεων δασικού χα-
ρακτήρα που έχουν κηρυχθεί αναδασωτέες, σε εθνικούς ευερ-
γέτες. Τι να πούµε; Συγχαρητήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό κρίση νοµοσχέδιο
αφορά στην κύρωση δύο πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, ο
τίτλος των οποίων δηµιουργεί για άλλη µία φορά ψευδείς εντυ-
πώσεις, αφού τα έκτακτα µέτρα, που προβλέπονται ούτε αποτε-
λεσµατικά είναι ούτε µε την αναγκαία ταχύτητα λαµβάνονται και
κυρίως, δεν αφορούν όλες τις πληγείσες από τις πυρκαγιές πε-
ριοχές. Από την πατρίδα µου περιοχές της Γορτυνίας και της Με-
γαλόπολης εξαιρούνται, µένουν στην απέξω.

Θα επικεντρώσω, λοιπόν, την τοποθέτησή µου στις πυρκαγιές
που έπληξαν περιοχές της Γορτυνίας και της Μεγαλόπολης του
Νοµού Αρκαδίας και που κατάφεραν τεράστιο πλήγµα σε αυτές.

Δεν χρειάζεται να αναφερθεί ότι δεν υπήρξε πολιτική πρόλη-
ψης. Ας µην λησµονούµε ότι τον Σεπτέµβρη του 2019 έπαυσαν
να απασχολούνται, απολύθηκαν από την Κυβέρνησή σας εκατόν
εννέα εργαζόµενοι στην Πυροπροστασία στην Αρκαδία και το
αποτέλεσµα το είδαµε µε τις πρόσφατες πυρκαγιές.

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να αναφερθεί ότι δεν υπήρξε πολιτική
πρόληψης και ότι η αντιµετώπιση των πυρκαγιών στο πεδίο
υπήρξε -να το πω ευγενικά- πληµµελέστατη.

Οφθαλµοφανής ήταν η έλλειψη οργάνωσης και συντονισµού,
καθυστερηµένη, σηµειακή και περιορισµένη η χρήση επίγειων
και κυρίως εναέριων µέσων, ενώ η τακτική των άκριτων εκκενώ-
σεων χωριών και οικισµών -ορθά της αποµάκρυνσης των κατοί-
κων- που κατά την Κυβέρνηση αυτή η πολιτική εκκενώσεων έγινε
κουλτούρα!!! Εκτός από την πολιτική σκοπιµότητα που υπέκρυ-
πτε και που έγινε φανερή στους κατοίκους των πληγεισών περιο-
χών αµέσως, ήταν και επιχειρησιακά εσφαλµένη. Αυτό διότι
χωρίς τη σύµπραξη και τη συµµετοχή των ντόπιων και των εθε-
λοντών που γνωρίζουν τους χώρους στα χωριά, στους οικισµούς
και στο βουνό, όπως στην παλάµη του χεριού τους και την ψυ-
χολογία ότι υπερασπίζονται το χωριό και το σπίτι τους, η σωτηρία
χωριών και σπιτιών δεν θα ήταν δυνατή. Τελικά, η απειθαρχία
αυτών των ανθρώπων που δεν έφυγαν, δεν αποµακρύνθηκαν
απέτρεψε µεγαλύτερες καταστροφές, έσωσε χωριά και σπίτια.

Οι περιοχές της Γορτυνίας και της Μεγαλόπολης είναι οι πλέον
µειονεκτούσες περιοχές της Αρκαδίας, αν όχι της Πελοποννή-
σου. Οι µόνιµοι κάτοικοί τους είναι λίγοι και προχωρηµένης ηλι-
κίας, ασχολούνται µε την καλλιέργεια της ελιάς µε την εκτροφή
αιγοπροβάτων και µε την µελισσοκοµία. Η επαναφορά σε πλήρη
ανάπτυξη αυτών των δραστηριοτήτων θα απαιτήσει χρόνο και
πόρους, τους οποίους η πολιτεία οφείλει να διαθέσει.

Επιπλέον, οι επιχειρήσεις σε αυτές τις περιοχές συνδέονται µε
τις αγροτικές δραστηριότητες. Υπάρχουν ελαιοτριβεία, τυροκο-
µεία και συνεπώς, γι’ αυτές χρειάζεται ιδιαίτερη πρόνοια, όπως
επίσης και για τα τοπικά καταστήµατα εστίασης, αφού είναι γνω-
στό ότι η παρουσία του καφενείου σε ένα χωριό είναι σηµαντική
για την ίδια την ύπαρξη του χωριού και των ανθρώπων του.

Η καταστροφή που επήλθε από τις πυρκαγιές υπήρξε τέτοιας
έκτασης, ώστε το εισόδηµα των πυρόπληκτων κατοίκων των πε-
ριοχών αυτών να έχει µηδενιστεί.

Απαιτείται τα περιορισµένα, ανεπαρκή µέτρα στήριξης που
αποφασίζονται για την Εύβοια -αυτό µας είπατε και αυτό περι-

18180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λαµβάνεται στις ΠΝΠ- να επεκταθούν και πέραν της Εύβοιας σε
περιοχές όπως η Γορτυνία και η Μεγαλόπολη. Εν προκειµένω δε,
γίνεται κατανοητό γιατί παραβιάζονται µε αυτόν τον κατάφωρο
τρόπο η αρχή της ισονοµίας και της ίσης µεταχείρισης. Πρέπει,
όµως τα µέτρα να λαµβάνουν υπ’ όψιν και τις ειδικές συνθήκες
που επικρατούν, όπως το γεγονός ότι λόγω του κατακερµατισµέ-
νου κλήρου ασχολούνται µε αγροτικές εργασίες και κάτοικοι
αστικών κέντρων, που προέρχονται από αυτές τις περιοχές και
διαµένουν επί αρκετούς µήνες στα χωριά τους και οι οποίοι συµ-
πληρώνουν το εισόδηµά τους από αυτές, ιδίως το λάδι. Είναι δύο
στοιχεία που πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν.

Βάσει όλων αυτών, απαιτείται η αναπλήρωση εισοδήµατος και
η διασφάλιση οικονοµικής βάσης για όλους τους πυρόπληκτους
επί όσο χρόνο χρειαστεί µε την εφαρµογή κατεπειγουσών διαδι-
κασιών, που να συνάδουν µε τα τοπικά δεδοµένα και ανάγκες,
αλλά και µε πλήρη διαφάνεια. Σ’ αυτό το πλαίσιο, τα αναγκαία
έργα υποδοµής, όπως τα αντιδιαβρωτικά που έπρεπε να έχουν
ξεκινήσει και να έχουν ολοκληρωθεί χθες, γιατί οι κίνδυνοι είναι
µεγάλοι, ο καθαρισµός των ρεµάτων, η διάνοιξη των αγροτικών
δρόµων, τα αντιπληµµυρικά έργα που θα ακολουθήσουν, πρέπει
να ανατεθούν σε ντόπιους και να υπάρξει απασχόληση σε αυτά
ντόπιων κατοίκων. Έτσι, θα εξασφαλιστεί  το µεροκάµατο. 

Τα µέτρα ανακούφισης που προβλέπονται στις πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου δεν επαρκούν. Είναι στάχτη στα µάτια. Συ-
νίστανται σε αναστολές καταβολής υποχρεώσεων, σε προκατα-
βολές και σε επιστρεπτέες καταβολές. Για την ανασυγκρότηση
και τη βιώσιµη επιβίωση αυτών των περιοχών, την παραµονή και
τη δραστηριοποίηση των ανθρώπων σε αυτές, απαιτείται η κα-
τάρτιση ειδικών τοπικών αναπτυξιακών σχεδίων, µε την αποφα-
σιστική συµµετοχή των άµεσα ενδιαφεροµένων. Αυτό διότι οι
περιοχές αυτές και στη Γορτυνία και στη Μεγαλόπολη έχουν
συγκριτικά πλεονεκτήµατα και κατά συνέπεια, προοπτικές ανά-
ταξης. 

Ο τρόπος αντιµετώπισης των καταστροφικών πυρκαγιών σ
αυτές τις περιοχές, αλλά και ευρύτερα, ανέδειξε τις αδυναµίες
και την ανικανότητα της ελληνικής πολιτείας υπό τη διακυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τη δύναµη των τοπικών
κοινωνιών της ελληνικής περιφέρειας, εν προκειµένω της Γορτυ-
νίας και της Μεγαλόπολης. Οι ντόπιοι και οι εθελοντές, σε συ-
νεργασία µε τους πυροσβέστες και τις δυνάµεις της τοπικής
αυτοδιοίκησης, επέδειξαν ικανότητες, δύναµη ψυχής και αλλη-
λεγγύη. Όλα αυτά σηµατοδοτούν το µέλλον περιοχών, που µπο-
ρεί να στηρίζονται στους ανθρώπους τους, σε συνδυασµό µε τα
συγκριτικά πλεονεκτήµατα που διαθέτουν. Αντίστοιχα όµως, η
πολιτεία οφείλει να επιτελέσει το χρέος της. 

Αυτό δεν γίνεται µε την πολιτική της Κυβέρνησής σας, κύριε
Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και οι
πολίτες δεν µπορεί να έχουν «στρατηγική υποµονή», όπως είπε
ο Πρωθυπουργός. 

Θα ήθελα να κάνω άλλη µία παρατήρηση όσον αφορά την
υπουργική τροπολογία, που καταθέσατε και αφορά στις αποζη-
µιώσεις για υπερωρίες εργαζοµένων του ΔΕΔΔΗΕ κατά παρέκ-
κλιση των διατάξεων για το ανώτατο όριο αποδοχών. Σε αυτές,
για λόγους δικαιοσύνης, πρέπει να συµπεριληφθούν για την ταυ-
τότητα του λόγου και οι εργαζόµενοι της πρώτης γραµµής που
συνέβαλαν στην αποκατάσταση του δικτύου και κατ’ αναλογίαν
οι εργαζόµενοι της «Λιγνιτικής Μεγαλόπολης Α.Ε.» που εργάστη-
καν στη µονάδα ΙΙΙ της Μεγαλόπολης. Είναι γνωστό ότι αυτή η
µονάδα τέθηκε και πάλι σε λειτουργία όπως-όπως, χωρίς περι-
βαλλοντικά µέτρα, όπως την ενεργοποίηση της αποθείωσης κατά
την περίοδο του καύσωνα, λόγω των συνακόλουθων προβληµά-
των ενεργειακής επάρκειας και ισορροπίας του συστήµατος που
ανέκυψαν. 

Οι εργαζόµενοι που εργάστηκαν κατ’ αυτό το διάστηµα πρέπει
να αποζηµιωθούν και για την υπερωριακή απασχόλησή τους,
διότι φρόντιζαν για τη διατήρηση της ευστάθειας του ενεργει-
ακού συστήµατος. 

Είναι ένα ζήτηµα που ανέκυψε και έπρεπε να προβληµατίσει
την Κυβέρνησή σας, ώστε να αναθεωρηθεί η απόφασή σας, κύ-
ριοι Υπουργοί, για βίαιη απολιγνιτοποίηση των µονάδων της ΔΕΗ
Μεγαλόπολης και όχι µόνον, πέραν του ότι αυτή η βίαιη απολι-

γνιτοποίηση θα οδηγήσει σε απόλυτο µαρασµό την περιοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας

παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Χρειάζεται χρόνος για την προετοι-

µασία της µεταλιγνιτικής περιόδου και η Κυβέρνηση οφείλει να
τον παράσχει στην τοπική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νίκος Καραθανασόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αλήθεια, ποιο είναι το κλίµα που επικρατεί στους κατοίκους

των πυρόπληκτων περιοχών; Από την πρώτη στιγµή τα στελέχη
του ΚΚΕ παραβρέθηκαν στα πεδία των πυρκαγιών. Οµάδες πυ-
ρασφάλειας από στελέχη, µέλη, οπαδούς του κόµµατος και της
ΚΝΕ συνέβαλαν στην κατάσβεση των πυρκαγιών. Σ’ αυτά τα
πλαίσια και χθες πολυµελής αντιπροσωπεία του ΚΚΕ µε επικε-
φαλής τον Γενικό Γραµµατέα, τον σύντροφο Δηµήτρη Κου-
τσούµπα, επισκεφθήκαµε τις πυρόπληκτες περιοχές στην Ηλεία.

Τι αποκοµίσαµε από αυτήν την επίσκεψη, κύριοι Υπουργοί;
Οργή και αγανάκτηση αποκοµίσαµε από τον κόσµο. Οργή και
αγανάκτηση για τις καταστροφικές πυρκαγιές και τις συνέπειες
που είχαν στις ζωές τους, αλλά και για τα ψεύτικα τα λόγια τα
µεγάλα της Κυβέρνησης περί αποκατάστασης από τις καταστρο-
φές. Θεωρούσαν ότι είναι εγκληµατικές οι ευθύνες της Κυβέρ-
νησης για τις καταστροφικές συνέπειες από τις πυρκαγιές.
Επένδυσε, έλεγαν, η Κυβέρνηση στο να µη θρηνήσουµε νεκρούς.
Όµως, αυτή η λογική ακριβώς οδήγησε στην καταστροφή της
ζωής των πυρόπληκτων. 

Όπως τόνισε, για παράδειγµα, η Πρόεδρος της Κοινότητας
Κλαδαίου, νεκρούς δεν είχαµε, αλλά θύµατα είχαµε και, µάλιστα,
πάρα πολλά. Η εκπρόσωπος των µελισσουργών µάς είπε ότι η
αβεβαιότητα για το µέλλον είναι ένας αργός θάνατος. Βέβαια,
τα σπίτια και τις περιουσίες τους τα έσωσαν οι ίδιοι οι κάτοικοι,
µε ανυπακοή στις εντολές εκκένωσης, χωρίς ουσιαστική βοή-
θεια. Ξεχείλιζαν από οργή, γιατί ενώ ακόµη ζουν µέσα στις στά-
χτες, η ΔΕΗ τους στέλνει τους λογαριασµούς για την πληρωµή
του ρεύµατος, όπως µας κατήγγειλε η Πρόεδρος του Κλαδαίου. 

Ξεχειλίζουν από οργή, γιατί θεωρούν κοροϊδία την απαλλαγή
µόνο για τρία έτη από τον ΕΝΦΙΑ, εφ’ όσον έχει καεί η πρώτη
τους κατοικία, η κύρια κατοικία τους. Δηλαδή, αν δεν καταστρά-
φηκε το σπίτι τους γιατί το έσωσαν οι ίδιοι µε αυτοθυσία, αλλά
καταστράφηκε η καλλιέργειά τους, πώς θα τον πληρώσει τον
ΕΝΦΙΑ αυτός ο κόσµος, που δεν µπορεί να καλλιεργήσει, που
δεν µπορεί να ζήσει; Αν κάηκε το πατρικό του σπίτι, στο οποίο
δεν διαµένει, δεν πλήρωνε γι’ αυτό το σπίτι ΕΝΦΙΑ, δεν πλήρωνε
φόρους; Γιατί δεν πρέπει να απαλλαγεί από τον ΕΝΦΙΑ για το
συγκεκριµένο ή γιατί δεν πρέπει να αποζηµιωθεί για την αποκα-
τάσταση και του πατρικού του σπιτιού;

Ο Υπουργός Οικονοµικών, µιλώντας λίγο νωρίτερα σε αυτήν
την Αίθουσα, απαρίθµησε µια σειρά µέτρα. Όµως, αυτά τα
µέτρα, τα οποία απαρίθµησε, είναι απλά και µόνο για να καλλιερ-
γηθούν εντυπώσεις, γιατί είναι χωρίς ουσία για την κατάσταση
και την πραγµατικότητα, την οποία βιώνουν οι πυρόπληκτοι. Δεν
απαντά στα πραγµατικά τους προβλήµατα και στις δυσκολίες,
αλλά θέλει να καλλιεργήσει εντυπώσεις ότι η Κυβέρνηση ευαί-
σθητα αντιµετωπίζει τα προβλήµατα από τις πυρκαγιές. Γιατί;
Είναι πολύ φανερό. Οι ίδιοι το γνωρίζουν. Γνωρίζουν, για παρά-
δειγµα, οι ελαιοκαλλιεργητές, των οποίων κάηκαν τα δέντρα, ότι
τους κοροϊδεύετε. Για παράδειγµα, σε έναν ο οποίος είχε δεκα-
πέντε στρέµµατα ελιές, περίπου τριακόσια δέντρα, τι του λέτε
ότι θα πάρει; Θα πάρει 2.500 ευρώ ως αποζηµίωση και 13.500
ευρώ για τέσσερα χρόνια για να αποκαταστήσει τα δέντρα τα
οποία του κάηκαν, δηλαδή σύνολο 16.000 ευρώ. 

Ο κύριος Υπουργός Οικονοµικών µπορεί να µην το γνωρίζει.
Ας ρωτήσει τον συνάδελφό του, του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης πόσο πρέπει να πληρώσει ο συγκεκριµένος αγρότης για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18181



ασφάλεια τα τέσσερα χρόνια στον ΕΛΓΑ. Πρέπει να πληρώσει
5.000 ευρώ και αν είναι ασφαλισµένη και η γυναίκα του, άλλα
5.000 ευρώ, δηλαδή 10.000 ευρώ σύνολο.

Του λέτε λοιπόν, ότι µε 16.000 θα αποκαταστήσει τα δέντρα,
θα πληρώσει την ασφάλεια, που είναι 10.000, αν είναι και τα δύο
άτοµα στον ΕΛΓΑ και ταυτόχρονα, θα ζει και την οικογένειά του.
Σοβαρολογείτε; Τα υπόλοιπα χρόνια, τα τέσσερα έως τα δέκα,
που θα καρπίσουν και θα βγάλουν το πρώτο λάδι οι ελιές του, τι
θα κάνει; Με τι θα ζήσει αυτός ο κόσµος; Δεν είναι εµπαιγµός;
Δεν του λέτε «σήκω, φύγε, εγκατέλειψε τα χωράφια σου και τις
καλλιέργειές σου»; Διότι δεν µπορεί να επιβιώσει, γιατί του ήρθε
η καταστροφή του 2007, προσπάθησε να αναγεννήσει τον τόπο
του και πάλι, του έρχεται δεύτερη κατραπακιά.

Ίδια εικόνα δεν αντιµετωπίζουν, για παράδειγµα, οι κτηνοτρό-
φοι, οι οποίοι βοσκούσαν ελεύθερα τα πρόβατα; Τώρα που θα
τα βοσκήσουν; Για εφτά χρόνια απαγορεύεται η ελεύθερη βό-
σκηση. Άρα, µε ζωοτροφές. Αυτό το κόστος ποιος θα το καλύψει;
Μπορείτε να πείτε στους κτηνοτρόφους ποιος θα καλύψει για
εφτά χρόνια το κόστος των ζωοτροφών, για να µπορέσουν να ζή-
σουν τα κοπάδια τους; Όχι. Άχνα από την Κυβέρνηση.

Μπορείτε να πείτε στους µελισσουργούς, που θα αναγκα-
στούν τώρα για να σώσουν τα µελίσσια τους, να τα πηγαίνουν
εκατοντάδες χιλιόµετρα µακριά, για να µπορούν να βρουν δέν-
τρα, για να µπορούν να παράγουν µέλι; Όχι. Αυτό το κόστος
ποιος θα το καλύψει; Κανείς.

Μπορείτε να πείτε το ίδιο για τους ρητινοπαραγωγούς, όπου
τι λέτε; Θα πάρετε µια αποζηµίωση, θα βρούµε και προγράµµατα
κοινωνικής εργασίας των 534 ευρώ. ‘Η, αν θέλετε, τους σπρώ-
χνετε να πάνε να γίνουν εργάτες στα αιολικά πάρκα που θα δη-
µιουργήσει η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ στην περιοχή που καταστράφηκε από
τις πυρκαγιές.

Τι είδους αποζηµίωση θα πάρει ένας ο οποίος έχει λιοτρίβι και
το οποίο δεν έπαθε ζηµιά από την πυρκαγιά, αλλά για δέκα χρό-
νια δεν θα µπορεί να έχει παραγωγή καθόλου, γιατί δεν θα υπάρ-
χουν ελιές στην περιοχή; Θα πάρει κάποια αποζηµίωση αυτός ο
άνθρωπος; Πώς θα µπορέσει να ζήσει η οικογένειά του;

Ποια είναι η αποζηµίωση, την οποία θα πάρει ένας µικρός
επαγγελµατίας στον τουρισµό και στην εστίαση; Πηγαίνοντας
χθες προς το Λάλα, σε ένα ύψωµα υπήρχε µια καφετέρια. Σώ-
θηκε η καφετέρια. Γύρω-γύρω είναι καµένα. Πότε θα λειτουργή-
σει ξανά αυτή; Μετά από τρία-τέσσερα χρόνια, που θα αρχίσει
κάπως να φυτρώνει το πράσινο. Αυτός ο άνθρωπος πώς θα ζήσει
στον τόπο του; Μπορεί να ζήσει τα επόµενα τρία χρόνια, όταν
δεν θα µπορεί να πηγαίνει κανείς εκεί, γιατί είναι κρανίου τόπος,
µαύρο και αποκαΐδια;

Πώς, αλήθεια, απαντάτε στον Γραµµατέα του Φαρµακευτικού
Συλλόγου Ηλείας, ο οποίος κατήγγειλε τις απαράδεκτες εξαιρέ-
σεις κοινοτήτων του Δήµου Αρχαίας Ολυµπίας, οι οποίες, παρ’ότι
έπαθαν ζηµιά από την πυρκαγιά, εξαιρέθηκαν από την κοινή
υπουργική απόφαση. Θα πείτε τίποτα σε αυτόν;

Πώς απαντάτε στις καταγγελίες για τις προτεραιότητες αντι-
µετώπισης των πυρκαγιών- τέτοιες καταγγελίες έγιναν και στην
Εύβοια, έγιναν και στην Πελοπόννησο, έγιναν και στην Ηλεία-
όταν την Πέµπτη 5 Αυγούστου το πρωί δεν υπήρχε κίνδυνος για
τον αρχαιολογικό χώρο της Αρχαίας Ολυµπίας ούτε για το µου-
σείο. Όµως, όλα τα πυροσβεστικά µέτρα ήταν επικεντρωµένα
εκεί που δεν υπήρχε κίνδυνος, µε αποτέλεσµα να καεί το χωριό
Χελιδόνι και η φωτιά να φύγει και να φτάσει µέχρι τη Γορτυνία,
ενώ θα µπορούσαν να είχαν παρέµβει έγκαιρα τότε τα πυροσβε-
στικά µέσα -και τα εναέρια και τα επίγεια που υπήρχαν στην πε-
ριοχή- και να είχαν περιορίσει την καταστροφή. Διότι όταν κάηκε
το Χελιδόνι δεν υπήρχε ούτε ένα πυροσβεστικό και έφυγε η
φωτιά µετά προς τα πάνω και έφτασε στη Γορτυνία.

Έτσι, λοιπόν, για µια ακόµη φορά, έχουµε γίνει µάρτυρες ενός
διαχρονικού εγκλήµατος, ενός προδιαγεγραµµένου εγκλήµατος
και εδώ θα πούµε ποιος ευθύνεται. Βεβαίως, έχει τεράστιες ευ-
θύνες η σηµερινή Κυβέρνηση, που διαχειρίζεται αυτή την κατά-
σταση. Όµως, για να δούµε: Μόνο η Κυβέρνηση ευθύνεται; Δεν
είναι συνέπεια όλων αυτών των οποίων βιώνουµε στις πυρκαγιές,
στις πληµµύρες και στις άλλες φυσικές καταστροφές -για παρά-
δειγµα, στις πυρκαγιές- ο αντιεπιστηµονικός διαχωρισµός ανά-

µεσα στην πρόληψη και στην αντιµετώπιση; Άλλη υπηρεσία έχει
ευθύνη για την πρόληψη και άλλη υπηρεσία για την καταστολή.
Σοβαρά µιλάτε; Πού το ακούσατε αυτό; Ποιο επιστηµονικό εγ-
χειρίδιο το λέει αυτό;

Και όµως, αυτό έκανε η κυβέρνηση Σηµίτη το 1998, κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ, αυτό έκανε η Νέα Δηµοκρατία που τη διαδέχτηκε, το
ΠΑΣΟΚ που διαδέχθηκε τη Νέα Δηµοκρατία, η συγκυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δη-
µοκρατία σήµερα. Με αυτή τη λογική, τι κάνετε; Πρώτον, υπονο-
µεύετε τον κοινό σχεδιασµό. Δεν µπορεί να υπάρξει κοινός
σχεδιασµός, αν άλλος έχει την πρόληψη και άλλος την αντιµε-
τώπιση. Αυτό φαίνεται, βεβαίως, από τη λογική ότι οι πυροσβέ-
στες δεν έχουν γνώση του χώρου, ακόµη και αν είναι από την
περιοχή, γιατί δεν έχουν ασχοληθεί µε τα συγκεκριµένα δάση,
τα συγκεκριµένα δασικά συστήµατα. Υπονοµεύετε τον συντονι-
σµό όλων αυτών των υπηρεσιών, των φορέων, αλλά και των δρά-
σεων, όταν δεν έχει εικόνα των µέτρων πρόληψης -αν πάρθηκαν-
από αυτή τη διαδικασία αυτός που καλείται να αντιµετωπίσει την
πυρκαγιά.

Αυτός ο διαχωρισµός επί της ουσίας οδηγεί στη δεύτερη µε-
γάλη ευθύνη η οποία είναι κοινή. Ποια, δηλαδή; Στην υπονό-
µευση της πρόληψης. Όλες οι κυβερνήσεις, µηδεµιάς εξαιρου-
µένης, υπονόµευσαν την πρόληψη για τις πυρκαγιές. Ελάχιστα
χρήµατα δόθηκαν στις δασικές υπηρεσίες. Φέτος οι δασικές υπη-
ρεσίες ζήτησαν 17 εκατοµµύρια. Πόσα τους έδωσε η Κυβέρ-
νηση; Τους έδωσε 1,7 εκατοµµύρια για ορισµένα βασικά έργα
καθαρισµού του δάσους, όχι ότι θα καθάριζαν το δάσος και
έχουν εγκαταλειφθεί. Έχουν εγκαταλειφθεί για δεκαετίες, δηµι-
ουργώντας τεράστια καύσιµη ύλη µέσα στα δάση, όταν δεν κα-
θαρίζονται. Αυτή είναι η προστασία του δάσους -η «πράσινη»,
όπως θέλετε να πείτε- και του περιβάλλοντος; Τι δίνουν από τον
προϋπολογισµό όλες οι κυβερνήσεις; Το 0,04%. Έτσι προστα-
τεύετε τα δάση.

Μα, έτσι βάζετε µπουρλότο επί της ουσίας στα δάση, διατη-
ρώντας µια υποστελεχωµένη δασική υπηρεσία.

Τέταρτο ζήτηµα: Η λογική κόστους-οφέλους, που είναι ευαγ-
γέλιο όλων των κυβερνήσεων, είναι η λογική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Είναι η επίσηµη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι
λέει αυτή η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί κόστους-οφέ-
λους; Ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν χρηµατοδοτεί έργα που δεν
έχουν όφελος για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, δεν δίνουν
κέρδη στους επιχειρηµατικούς οµίλους, έργα που δεν έχουν
συµβολή στην καπιταλιστική αναπτυξιακή διαδικασία.

Γι’ αυτό ακριβώς και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο και στη χώρα
µας µεταφέρονται στις καλένδες έργα υποδοµής, τα οποία σχε-
τίζονται µε τις ανάγκες του λαού, σχετίζονται µε την προστασία
της ζωής του, έργα ολοκληρωµένης αντισεισµικής θωράκισης,
ολοκληρωµένης αντιπληµµυρικής θωράκισης, αντιπυρικής προ-
στασίας. Παίρνετε παράδειγµα το τι γίνεται στην Πορτογαλία,
στην Ισπανία ή σε άλλες χώρες της Ευρώπης µε τις πυρκαγιές
που έγιναν για να δικαιολογήσετε την κατάσταση και τις εγκλη-
µατικές ευθύνες της Κυβέρνησης; Μα, η ίδια πολιτική επικρατεί
και σε αυτές τις χώρες για τα συγκεκριµένα έργα υποδοµής.

Σε αυτή ακριβώς την «προσκρούστηκα κλίνη» του κόστους-
οφέλους έχει µεταφερθεί στις καλένδες, για παράδειγµα, η κα-
τασκευή του δρόµου Πατρών-Πύργου.

Τέταρτο ζήτηµα: Ο εµπρηστικός µηχανισµός στα δάση. Αυτό
που βάζει φωτιά στα δάση δεν είναι τίποτα άλλο παρά η πολιτική
εµπορευµατοποίησης του δάσους και των ορεινών όγκων. Αυτή
την πολιτική από κοινού την υπηρετήσατε όλοι σας και η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση και οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Έτσι, λοιπόν,
στα δάση και στους ορεινούς όγκους «φυτρώνουν» αιολικά
πάρκα, τουριστικές επιχειρήσεις. Τρίβει τα χέρια του ο κατα-
σκευαστικός κλάδος.

Πέµπτο ζήτηµα: Οι τεράστιες ελλείψεις διαχρονικά στην Πυ-
ροσβεστική Υπηρεσία σε έµψυχο δυναµικό. Είναι πολύ µεγάλος
ο µέσος όρος ηλικίας. Πώς θα µπορέσουν οι συγκεκριµένοι ερ-
γαζόµενοι στην Πυροσβεστική Υπηρεσία να αντιµετωπίσουν τις
φωτιές και µε τις τεράστιες ελλείψεις, τις οποίες έχουν σε αν-
θρώπινο δυναµικό, σε επίγεια µέσα; Διότι η φωτιά σβήνει µε την
επίγεια παρέµβαση. Μόνο έτσι θα σβήσει τη φωτιά.
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Βεβαίως, το έκτο µεγάλο θέµα είναι το αστικό κράτος. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, βεβαίως, προσπαθεί να τα φορτώσει στο επιτελικό κράτος
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, θέλοντας να συγκαλύ-
ψει ότι ο χαρακτήρας και του επιτελικού κράτους και του µη επι-
τελικού είναι το αστικό κράτος, που υπηρέτησαν διαχρονικά όλες
οι κυβερνήσεις, ένα κράτος που διαχρονικά έχει αποδειχθεί πολύ
ικανό στο να εφαρµόζει την αντιλαϊκή ταξική πολιτική, να τσακίζει
τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα, τις ανάγκες τους,
αλλά και τις διεκδικήσεις του και ταυτόχρονα, πολύ ανίκανο, όταν
πρέπει να συνδράµει για να προστατεύσει τη δηµόσια υγεία, για
να προστατεύσει τις ζωές του κόσµου από τα φυσικά φαινόµενα.

Το έκτο στοιχείο της κοινής σας αντίληψης είναι οι αποζηµιώ-
σεις προς τους πυρόπληκτους, προς αυτούς που έπαθαν ζηµιά.

Έχετε διαµορφώσει, όλες οι κυβερνήσεις, ένα αντιδραστικό
πλαίσιο µε προϋποθέσεις για το αν θα ζηµιωθεί κάποιος, µε εξαι-
ρέσεις για το αν θα αποζηµιωθεί, µε κόφτες και σας έπιασε ο
πόνος για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες που δεν απο-
ζηµιώνονται ή αποζηµιώνονται µε το 50% µόνο; Μα, εσείς δηµι-
ουργήσατε αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο. Σας έχει πιάσει ο πόνος
ότι αποζηµιώνονται µόνο στο 80% της αξίας της κύριας κατοι-
κίας; Δικό σας δηµιούργηµα, όλων των κυβερνήσεων, είναι και
δεν φτάνει να καλύψει το κόστος επαναδηµιουργίας του σπιτιού
µε αποτέλεσµα να καταφεύγει ο άλλος στον τραπεζικό δανεισµό.
Δικές σας είναι οι εξαιρέσεις για µη αποζηµίωση σε µια σειρά
από παράγοντες στο ζωικό και στο φυτικό κεφάλαιο. εσείς και
όλες οι κυβερνήσεις, τα έχετε ψηφίσει και σήµερα φωνάζετε ότι
δεν αποζηµιώνονται επί της ουσίας; Κανείς, όµως, από όλα τα
άλλα κόµµατα δεν τολµάει να πει να αποζηµιωθούν στο 100%
των ζηµιών χωρίς προϋποθέσεις, χωρίς εξαιρέσεις, χωρίς κό-
φτες, για το σύνολο των ζηµιών που έπαθαν.

Φτάνετε στο σηµείο επί της ουσίας να εµπαίζετε τους πυρό-
πληκτους λέγοντας στους αγρότες και στους επαγγελµατίες ότι
θα τους δώσετε εξάµηνη αναστολή για την πληρωµή της ασφα-
λιστικής εισφοράς. Μα καλά, είστε σοβαροί; Θα βρουν µετά τα
χρήµατα να πληρώσουν τις ασφαλιστικές τους εισφορές; Το
κράτος πρέπει, λόγω της απώλειας του εισοδήµατος που έχουν
οι αγρότες και οι επαγγελµατίες, να καλύψει τις ασφαλιστικές ει-
σφορές. Παράταση, λέει, αναστολή φορολογικών υποχρεώσεων.
Λες και θα µπορούν µετά να τα πληρώσουν, χωρίς εισοδήµατα,
χωρίς µέσα και χωρίς πόρους, ενώ δεν µπορούν να ζήσουν ούτε
τις οικογένειές τους.

Το αποτέλεσµα, λοιπόν, όλων αυτών των πολιτικών και όσον
αφορά τις επιπτώσεις τις καταστροφικές από τις πυρκαγιές,
αλλά και από την πολιτική των αποζηµιώσεων, δεν είναι τίποτα
άλλο παρά να συνεχιστεί η εγκατάλειψη των καλλιεργειών, η εγ-
κατάλειψη των χωριών και της υπαίθρου, ιδιαίτερα από τους
νέους ανθρώπους, να συγκεντρωθεί η γη σε όλο και λιγότερα
χέρια και να αλλάξει η χρήση γης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Έτσι, λοιπόν, η κλιµατική αλλαγή, η κλιµατική κρίση όπως την
είπατε, κύριε Υπουργέ, αποτελεί άλλοθι για να συγκαλύψετε τις
ευθύνες σας. Το  1988 που κάηκαν 1,5 εκατοµµύριο στρέµµατα
στην Ελλάδα υπήρχε και το 1999 που ήταν µεγαλύτερες οι πε-
ρισσότερες πυρκαγιές σε όλη την Ελλάδα υπήρχε και το 2000
που κάηκαν οι µεγαλύτερες εκτάσεις στη χώρα µας µε 1,6 εκα-
τοµµύρια στρέµµατα υπήρχε και το 2007 που θρηνήσαµε εκα-
τοντάδες νεκρούς υπήρχε. Τώρα υπάρχει. Και τα µέτρα που
παίρνετε ποια είναι για να αντιµετωπιστούν αυτά τα επαναλαµ-
βανόµενα φαινόµενα και στις πυρκαγιές, αλλά και στις πληµµύ-
ρες;

Αντίθετα, τι θέλετε να προωθήσετε; Είστε έτοιµοι από καιρό.
Τα σχέδια ανασυγκρότησης των πυρόπληκτων περιοχών. Στην
Εύβοια, στη Βόρεια Εύβοια λέει θα προχωρήσει το σχέδιο ανα-
συγκρότησης και ζητάνε και οι Βουλευτές της Ηλείας να γίνει και
στην Ηλεία ένα παρόµοιο σχέδιο ανασυγκρότησης, που τι θα πε-
ριλαµβάνει; Τα σχέδια της πράσινης µετάβασης, των πράσινων
επενδύσεων. Τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, οι µεγάλοι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι θα βρουν ευκαιρία να προχωρήσουν πολύ πιο
γρήγορα τους επενδυτικούς τους σχεδιασµούς, για να αλλάξει
πραγµατικά, εικόνα ο τόπος εκεί όπως τον έχουµε γνωρίσει. Έτσι

θα προχωρήσουν πολύ γρήγορα τα επιχειρηµατικά σχέδια και σε
αυτήν την κατεύθυνση θα κινηθεί βεβαίως και η επιτροπή µε επι-
κεφαλής τον κ. Μπένο ή η άλλη που θα συγκροτηθεί για την
Ηλεία για το δικό της σχέδιο ανασυγκρότησης. Αυτά τα σχέδια
ανασυγκρότησης θα είναι σε βάρος των λαϊκών αναγκών, σε
βάρος της νέας γενιάς. 

Βεβαίως ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να βάλει και πλάτη για να προχωρή-
σουν αυτά τα σχέδια. Άλλωστε ,είναι βολική η κριτική που σας
κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόµµατα, εστιάζοντας στα πρόσωπα.
Τους «παραίτησε», λέει, τους δύο Υπουργούς, που ήταν υπεύθυ-
νοι ο κ. Μητσοτάκης µε τον ανασχηµατισµό. Και λοιπόν; Έτσι κα-
λύπτονται οι ευθύνες της Κυβέρνησης ή έτσι θα αλλάξει η κατά-
σταση; Δηλαδή η αλλαγή των προσώπων θα αλλάξει τις στρατη-
γικές επιλογές της Κυβέρνησης, που είναι ταξικές, αντιλαϊκές,
αντεργατικές, αντιαγροτικές; Θέλετε να διαµορφώσετε άλλοθι,
για να πείτε ότι είναι ζήτηµα διαχείρισης και ότι ένας καλύτερος
διαχειριστής που θα µπορέσει να υλοποιήσει τις στρατηγικές
εκροές του κεφαλαίου.

Επίσης, κάνετε έναν ψευδεπίγραφο διαχωρισµό ανάµεσα στις
αποζηµιώσεις που θα πάρουν οι κάτοικοι των πυρόπληκτων πε-
ριοχών της Βόρειας Εύβοιας και οι κάτοικοι των πυρόπληκτων
περιοχών της Ηλείας και ιδιαίτερα της Αρχαίας Ολυµπίας. Δη-
λαδή είναι ικανοποιηµένοι οι κάτοικοι, οι αγρότες, οι ρητινοπα-
ραγωγοί, οι µελισσουργοί της Βόρειας Εύβοιας, τρίβουν τα χέρια
τους από χαρά! Δεν διοργάνωσαν το µεγαλύτερο συλλαλητήριο
διεκδικώντας να µπορούν να παραµείνουν στον τόπο τους! Λέτε
ότι δεν παίρνουν τα ίδια και οι κάτοικοι της Ηλείας. Αυτός ο δια-
χωρισµός, όµως, που θέλετε να κάνετε, είναι ακριβώς για να
χάσει ο κόσµος το δάσος και να βλέπει το δέντρο.

Απάντηση στον συνολικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης και της
άρχουσας τάξης είναι το σχέδιο του ΚΚΕ. Ποιο είναι το σχέδιο
του ΚΚΕ; Πάρα πολύ απλό. Αποζηµίωση 100% για το σύνολο των
ζηµιών που έπαθαν, χωρίς προϋποθέσεις, εξαιρέσεις και κόφτες.
Αποκατάσταση του χαµένου εισοδήµατος, που έχουν για όσα
χρόνια διαρκέσει αυτή η αποκατάσταση. Αντιπληµµυρικά έργα
που θα µπορέσουν να θωρακίσουν αντιπληµµυρικά τις περιοχές
µας. Τι µας είπε ο πρόεδρος της Αρχαίας Ολυµπίας; Θα πάρει
500 χιλιάρικα για αντιπληµµυρικά έργα και από αυτά τα 500 χι-
λιάρικα, τα 150 θα τα δώσει γιατί δεν έχει ΚΑΔ στα µηχανήµατα
που πήραν µέρος στην κατάσβεση της πυρκαγιάς. Δηλαδή επί
της ουσίας, 450 χιλιάρικα, τα οποία βεβαίως, εκ των υστέρων θα
δοθούν, χωρίς να µπορέσουν να γίνουν τα απαραίτητα αντιπληµ-
µυρικά έργα.

Έτσι, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά. Το είπαµε και χθες στον
κόσµο που συναντήσαµε στην Ηλεία: «µην περιµένετε να σας λύ-
σουν τα προβλήµατα οι διάφοροι προστάτες». 

Τα προβλήµατα θα τα λύσει ο ίδιος ο λαός. Μόνο ο λαός µπο-
ρεί να σώσει τον λαό και µε την αλληλεγγύη του την ταξική η
οποία εκδηλώνεται και εκφράζεται, αλλά και µε τις διεκδικήσεις
των κατοίκων των πυρόπληκτων περιοχών, που είναι απάντηση
στο κλίµα ελεηµοσύνης το οποίο καλλιεργείται, αλλά και στα διά-
φορα φιλοδωρήµατα και επιδόµατα που θέλετε να του δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, σας παρακαλώ πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω την οµιλία
µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είκοσι δύο
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό θέλω. Είµαι
µέσα στον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σε ποιον
χρόνο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τα είκοσι ένα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είκοσι

δύο. Εντάξει!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ έχουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, «δεν

έχουµε». Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει.
Από αυτήν, λοιπόν, την άποψη εµείς λέµε καθαρά ότι δεν πρέ-

πει να βολευτεί µε αυτά τα επιδόµατα φτωχοποίησης, που προ-
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σπαθούν ακριβώς να χρυσώσουν το χάπι, αλλά να οργανώσει µε
µεγαλύτερη αποφασιστικότητα την πάλη του, να διεκδικήσει το
σύνολο των δικαιωµάτων και την ικανοποίηση των σύγχρονων
αναγκών, για να µπορέσει να παραµείνει στον τόπο του, να συ-
νεχίσει να ζει εκεί µε αξιοπρέπεια. Αυτόν τον δρόµο τον έδειξαν
οι αγωνιζόµενοι πυρόπληκτοι µε το µεγαλειώδες συλλαλητήριο
στη Στροφυλιά της Εύβοιας, αλλά θα το δείξουν και οι πυρόπλη-
κτοι της Ηλείας µε το συλλαλητήριο, το οποίο διοργανώνεται
στον Πύργο Ηλείας την Πέµπτη 2 Σεπτέµβρη. 

Το ΚΚΕ θα είναι εκεί, στους µικρούς και στους µεγάλους αγώ-
νες, για να στηρίξει τα δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων, των
αγροτών και των επαγγελµατιών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επόµενος

οµιλητής είναι ο κ. Παναγιώτης Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Θα ακολουθήσουν οι οµιλίες µέσω
Webex. Σας παρακαλώ όλους να τηρείτε τον χρόνο. 

Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Βέβαια, στην επικαιρότητα σήµερα είναι ο ανασχηµατισµός.

Συγχαρητήρια που παραµείνατε στις θέσεις σας, κύριοι Υπουρ-
γοί. Τον ανασχηµατισµό τον τορπίλισε ο ναύαρχος και µάλλον
τον βούλιαξε! 

Το νοµοσχέδιο ήρθε µε τίτλο: «Κύρωση πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύ-
νου των πυρκαγιών”». Όταν τον ακούει κανένας, έρχεται ένα συ-
ναίσθηµα που εκφράζεται µε ένα χαµόγελο θλίψης. Ήταν δύσ-
κολο αυτό το καλοκαίρι οµολογουµένως. Και στα δύσκολα δοκι-
µάζονται οι κυβερνώντες.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή σας, κυρίες και κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µας είχαν καθησυχάσει. Το αφήγηµά
σας για τους πανάξιους άριστους, που έχουν τα πάντα προβλέ-
ψει και έχουν προγραµµατίσει τις λύσεις τους κατέρρευσε. Απο-
δείχθηκε ότι το επιτελικό τους σχέδιο, το οποίο απορρέει από το
επιτελικό κράτος, αυτό το επιτελικό σχέδιο που θα προλάµβανε
δύσκολες καταστάσεις, ήταν απλώς ανύπαρκτο. 

Το καλοκαίρι του 2021 φεύγοντας συµπαρασύρει µαζί του χι-
λιάδες στρέµµατα καµένου δάσους, σπιτιών και επιχειρήσεων.
Από νωρίς, µετά την καταστροφική χειµωνιάτικη Μήδεια, επισκε-
πτόµενος ως Βουλευτής που δραστηριοποιείται στην Περιφέρεια
Ανατολικής Αττικής τις περιοχές που επλήγησαν περισσότερο,
Άγιο Στέφανο, Διόνυσο, Αφίδνες, Ιπποκράτειο Πολιτεία, επεσή-
µανα πως όλα αυτά τα δέντρα, τα οποία έγειραν και έσπασαν
από το βάρος του χιονιού, είναι άκρως επικίνδυνα για πιθανή κα-
λοκαιρινή πυρκαγιά. Μας διαβεβαίωσαν πως θα καθαριστούν
άµεσα. 

Στην αρχή του καλοκαιριού διαπιστώσαµε πως η εικόνα δεν
είχε αλλάξει. Μιλήσαµε µε φορείς και κατοίκους της περιοχής
που όλοι τους µας εξέφρασαν τον φόβο τους για την κατάσταση.
Χρησιµοποίησα λοιπόν κι εγώ το εργαλείο της κοινοβουλευτικής
ερώτησης. Στις 2 Ιουνίου και αφού δεν είχε ξεκινήσει ακόµα καµ-
µία αντιπυρική εργασία στην περιοχή κατέθεσα σχετική ερώτηση
προς τα αρµόδια υπουργεία µε την οποία ζητούσα να µας ενη-
µερώσουν τον λόγο µη έναρξης των εργασιών. Δεν έλαβα καµµία
απάντηση ούτε από τον κ. Χαρδαλιά ούτε από εσάς, κύριε
Σκρέκα. 

Η µοναδική ενηµέρωση που είχαµε ήταν µέσω Facebook πως
ξεκίνησαν οι εργασίες καθαρισµού της Πάρνηθας όσο και οι συ-
νεχιζόµενες ασκήσεις πολιτικής προστασίας στην περιοχή των
Αφιδνών στη Δροσοπηγή. Στις ασκήσεις βαθµολόγησαν τον
εαυτό τους µε άριστα. Στις πραγµατικές συνθήκες όµως παρέ-
δωσαν καµένα δέντρα -ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα- σπίτια, επιχειρήσεις και στάχτη. 

Την Πέµπτη το µεσηµέρι, πριν ακόµα δώσουν την εκκένωση
της Ιπποκρατείου Πολιτείας και της Δροσοπηγής, ήµουν παρών,
δίπλα στους κατοίκους της περιοχής και το µόνο που µπορούσε
να καταλάβει ακόµα και το πιο άπειρο µάτι στη διαχείριση τέ-
τοιων κρίσεων ήταν πως υπήρχε πλήρης έλλειψη οργάνωσης και
ουδεµία ετοιµότητα. 

Βρισκόµασταν συγκεκριµένα στη θέση Αγία Τριάδα πάνω από

τις Αφίδνες. Βλέπαµε στο απέναντι βουνό, µακριά το καταπρά-
σινο µε µικρές εστίες που απλώς τις βλέπαµε, τις κοιτούσαµε.
Βέβαια, από το απέναντι βουνό, αφού τελείωσε η πυρκαγιά το
καταστροφικό της έργο, ήρθε και στο βουνό πάνω από τις Αφίδ-
νες. Η φωτιά πέρασε δύο δήµους -Αχαρνών και Διονύσου- σε
συνθήκες άπνοιας, χωρίς να ανακοπεί και τελικά, κατέκαψε Αφίδ-
νες, Ιπποκράτειο Πολιτεία, Δροσοπηγή, πέρασε απέναντι από την
Εθνική Οδό στον Άγιο Στέφανο, Καπανδρίτι, Πολυδένδρι και κα-
τέληξε στη Μαλακάσα. 

Ακόµα ηχεί στα αφτιά µας η αγωνία του Προέδρου της Κοινό-
τητας Αφιδνών, του κ. Ανδρέα Θεοδωρακόπουλου, για να δοθεί
και εκκένωση στις Αφίδνες και η καταγγελία του Αντιπροέδρου,
του κ. Γιώργου Ντόστη πως -κι αυτό το είδα και εγώ πραγµατικά-
είχατε φέρει χιλιάδες αστυνοµικούς, αλλά δεν υπήρχαν πυρο-
σβέστες, ελάχιστοι πυροσβέστες. 

Σύµφωνα µε τις καταγγελίες των εθελοντικών οµάδων, αλλά
και των κατοίκων των περιοχών τίποτα δεν λειτούργησε µε ορθό
τρόπο παρά µόνο οι εκκενώσεις των χωριών, αλλά ακόµα και
αυτές έγιναν χωρίς κανέναν συντονισµό. 

Λόγω της διακοπής της παροχής ρεύµατος στην περιοχή οι
πυροσβεστικοί κρουνοί έµειναν χωρίς νερό. Γιατί; Διότι η ΕΥΔΑΠ
δεν είχε γεννήτριες στις τοπικές εγκαταστάσεις στο Καπανδρίτι.
Αλήθεια, θα απολογηθεί κανένας για αυτό; Είναι δυνατόν κεντρι-
κές εγκαταστάσεις της ΕΥΔΑΠ να µην έχουν γεννήτριες; 

Δεν είχαν γίνει οι απαραίτητες εργασίες πυρασφάλειας, όπως
η διάνοιξη αγροτικών δρόµων, ο καθαρισµός των δασικών εκτά-
σεων από τα πεσµένα δέντρα, όπως είπα και προηγουµένως. Το
Κέντρο Υγείας Καπανδριτίου έκλεισε για πρώτη φορά από το
1982 ενώ η φωτιά ήταν σε πάνω από τέσσερα χιλιόµετρα από-
σταση. 

Όλα αυτά που περιγράφουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δεν µπορούν να διορθωθούν µε όσα έχει εξαγγείλει η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη ως παρηγοριά στον άρρωστο. Εδώ χρειάζεται ένα
µεγάλο σχέδιο ανασυγκρότησης για την επόµενη µέρα το οποίο
πρέπει να γίνει από µία προοδευτική κυβέρνηση σε συνεργασία
µε τις τοπικές κοινωνίες. Ανάγκη είναι να εκπονηθεί ένα σχέδιο
µακράς πνοής που αποφασιστικά θα υλοποιηθεί. 

Οι Κυβερνήτες και η Κυβέρνηση που κυβερνούν ελέω ολιγαρ-
χών τη χώρα µας έχουν εκλάβει την αποστολή τους ως ένα ανέ-
µελο ταξίδι στην εξουσία µε όλα τα προβλήµατα όχι λυµένα,
αλλά κουκουλωµένα και τις αποτυχίες τους δικαιολογηµένες ή
αποστασιοποιηµένες. Σε µια τέτοια ανεµελιά κινείται ο κ. Κυριά-
κος Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του χωρίς συναίσθηση, χωρίς
αντίληψη της πραγµατικότητας. 

Αυτό το καλοκαίρι κανένας πια δεν έχει αµφιβολία για την ανι-
κανότητα αυτής της Κυβέρνησης και την ανάγκη να υπάρξει µια
νέα προοδευτική δηµοκρατική κυβέρνηση ώστε να πάει αυτός ο
τόπος, αυτός ο λαός ένα βήµα µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για το χρόνο. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρ-

νηση της Νέας Δηµοκρατίας, επιχειρώντας να συγκρατήσει τις
αρνητικές εξελίξεις των γεγονότων που προηγήθηκαν και αφο-
ρούσαν τις πυρκαγιές που ζήσαµε, και ζούµε, και θα ζήσουµε για
πολλά χρόνια, µια ανείπωτη καταστροφή της πατρίδας, επιχεί-
ρησε σήµερα µε τον πολυαναφερόµενο ανασχηµατισµό να αλ-
λάξει την ατζέντα. 

Και έπεσε µέσα στον λάκκο που δηµιούργησε γιατί ακριβώς
επιχείρησε µε αυτόν τον ανασχηµατισµό να πείσει ότι δεν συµ-
βαίνει τίποτα σε ό,τι αφορά τη µεγάλη καταστροφή που ζει η ελ-
ληνική κοινωνία. Έτσι λοιπόν βρέθηκε µπροστά σε εξελίξεις
απρόοπτες. 

Όταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Πρόεδρε, τοποθέτησε
τον ναύαρχο, έναν εξαιρετικό αξιωµατικό που εµπνέει εµπιστο-
σύνη η παρουσία του, Υπουργό ο κ. Μητσοτάκης -όπως αρέσκε-
ται να ξεχνάει, γιατί αυτό συµβαίνει στην οικογένεια Μητσοτάκη,
δηλαδή να ξεχνούν εύκολα- τον χαρακτήρισε ως προϊόν επιλο-
γής κυβερνήσεων της χούντας, ότι αυτά γινόντουσαν επί χούν-
τας, ότι είναι το ίδιο περιστατικό µε τον Σπαντιδάκη. Σήµερα
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λοιπόν ζήτησε από τον άνθρωπο αυτόν να αναλάβει ένα υπουρ-
γείο για να αντιµετωπιστεί αυτή η περίφηµη κρίση που προέκυψε. 

Υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε, στη ζωή στιγµές που πρέπει να θυ-
µόµαστε την ιστορία. Έλεγε κάποτε ο Γεώργιος Παπανδρέου
στο πλαίσιο της αποστασίας του 1965 ότι υπάρχουν στη δηµόσια
ζωή άντρες, υπάρχουν και ανδρείκελα και σήµερα ο κ. Μητσο-
τάκης συνάντησε έναν δηµόσιο άντρα που πραγµατικά έδειξε ότι
εννοεί τη λέξη περηφάνια και αξιοπρέπεια. 

Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση φέρει βαρύτατες ευθύνες ακόµα
και ποινικού χαρακτήρα για πράξεις και παραλείψεις, αλλά και
για προτεραιότητες. Γιατί αφέθηκαν πολλές περιοχές στην τύχη
τους, αλλά ακόµα και αυτή η επιλογή προτεραιοτήτων απέτυχε
παταγωδώς γιατί στην αίθουσα επιχειρήσεων του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη λαλούσαν πολλοί κοκόροι, και πολιτικοί
και υπηρεσιακοί. 

Η συνέπεια ήταν να µην προλάβουν την έναρξη καµµιάς πυρ-
καγιάς, αλλά ακόµα χειρότερα, να µην προλάβουν και τις ανα-
ζωπυρώσεις. 

Η Αττική, κύριε Πρόεδρε, καιγόταν επί εννέα µέρες µε µία κα-
ταστροφική φωτιά. Φανταστείτε αν είχαµε τους δυτικούς ανέ-
µους που υπήρξαν στο Μάτι µε εκείνο το τραγικό γεγονός,
δηλαδή να έχουµε δέκα µποφόρ, να έχουµε ριπές φωτιάς -όχι
αέρα- εκατόν είκοσι χιλιοµέτρων.

Και όµως για εµένα προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, το µεγαλύ-
τερο λάθος αυτής της Κυβέρνησης είναι ότι δεν έµαθε. Είναι ανε-
πίδεκτη µαθήσεως, διότι έπαιξε προεκλογικά και άρπαξε την
εκλογή µε κυρίαρχα ζητήµατα ένα από τα οποία ήταν η κατα-
στροφή στο Μάτι. Και εγώ πράγµατι οφείλω να πω ότι και εκεί
έγιναν λάθη. Αλλά όταν δεν διδάσκεσαι από τα λάθη, διαπράττεις
τα ίδια λάθη µε πολύ µεγαλύτερες καταστροφικές συνέπειες,
αφού είµαστε η πρώτη χώρα στην Ευρώπη όπου έχουµε 500%
παραπάνω κατεστραµµένη γη. Και είχε και την ανήθικη σύλληψη
ο κ. Μητσοτάκης να µας πει ότι «εµείς µετράµε στρέµµατα και
εσείς µετράτε φέρετρα». Ένας πολιτικός που σέβεται τον εαυτό
του θα έπρεπε να αποφύγει να τυµβωρυχεί. Αλλά δεν περιµέ-
νουµε κάτι άλλο. 

Όµως, δεν µας είπε για την αξιοπρέπεια των χιλιάδων ανθρώ-
πων µεταξύ των οποίων και της ιδιαίτερης πατρίδας σας, κύριε
Πρόεδρε, της Μάνης, της Ηλείας, της Εύβοιας, της Αττικής και
άλλων περιοχών. Δεν ξέρει βέβαια ο κ. Μητσοτάκης τι σηµαίνει
ένα ελαιόδενδρο, κύριε Πρόεδρε, πώς το φυτεύεις, πόσος κόπος
και µόχθος χρειάζεται να το περιποιηθείς, να το προστατεύσεις
από τις κλιµατολογικές συνθήκες για να µπορέσει κάποια στιγµή
να καρποφορήσει. Μέχρι τότε χρειάζονται δέκα χρόνια. Τι θα γί-
νουν αυτοί οι άνθρωποι; Θα µας το πει η Κυβέρνηση; Η Κυβέρ-
νηση έφερε ένα νοµοσχέδιο για να µετατρέψει στην ουσία τους
νοικοκυραίους σε επιδοµατούχους. Και ο νοών νοείτο τι σηµαίνει
ένας άνθρωπος από νοικοκύρης να βρεθεί επιδοµατούχος. «Να
σε κάψω, Γιάννη µου, -λέει ο λαός- να σε αλείψω λάδι». 

Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση ισχυρίστηκε ότι έσωσε τις ζωές
των ανθρώπων µε το 112. Και εδώ, όπως οµολογούν οι ειδικοί,
όχι εγώ, πρωτίστως οι ειδικοί, έγινε αλόγιστη χρήση. Γιατί, όπως
ξέρετε κι εσείς κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, στα χωριά µας οι πρώτοι
που έτρεχαν στις πυρκαγιές για να συνδράµουν την κατάσβεση
ήταν οι µάχιµοι του χωριού. Αυτό το απέτρεψε ο κ. Μητσοτάκης
κι έτσι αναγκάστηκε η Πυροσβεστική και εδώ, αντί να τρέχει να
σβήνει τις φωτιές στα δάση, να προστατεύει τα σπίτια. Και εδώ
έγινε αλαλούµ σε όλη αυτή τη διαδικασία. 

Και πραγµατικά µου προκαλεί εντύπωση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η στάση της δικαιοσύνης. Ήξερα και ξέρω ότι η δι-
καιοσύνη είναι τυφλή, δηλαδή απευθύνεται εκεί που πρέπει
χωρίς σκοπιµότητες. Σήµερα η δικαιοσύνη -αναγκάζοµαι να το
πω, παρότι σέβοµαι τη δικαιοσύνη και ξέρω τον σηµαντικό της
ρόλο στη ζωή και στην κοινωνία µας- περιορίστηκε σε εµπρη-
σµούς. Δεν ακούει η δικαιοσύνη; Δεν βλέπει τι έχει προκύψει από
µαρτυρίες και καταγγελίες όχι µόνο απλών πολιτών που βρίσκον-
ται αγανακτισµένοι, αλλά θεσµικών εκπροσώπων; 

Έτσι, λοιπόν, ερχόµαστε στο σηµείο, κύριε Πρόεδρε, να κα-
ταγγείλουµε αυτό το γεγονός και θα καταθέσω µηνυτήρια ανα-
φορά τις επόµενες µέρες και θα ζητήσω από τον Άρειο Πάγο να
ερευνήσει όλες αυτές τις καταγγελίες περί προτεραιοτήτων,

όπου άφησαν περιοχές να καούν γιατί πίστευαν ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα σώσουν την Αθήνα. Αλλά και την έσωσαν ούτε την
Αθήνα γιατί κατήργησαν, κύριε Πρόεδρε, το πρόγραµµα των
πέντε χιλιάδων ανθρώπων που διά µέσου του ΟΑΕΔ έπαιρναν τα
δασαρχεία για να µαζέψουν την καύσιµη ύλη και τα λεφτά αυτά
τα έδωσαν σε «ηµετέρους» εργολάβους. Ένας από αυτούς ανέ-
λαβε και το Τατόι. Αλλά το Τατόι δεν σώθηκε. Δεν µας είπαν ό-
µως τι θησαυροί καταστράφηκαν, αυτοί που διασώθηκαν πού
πήγαν, πού βρίσκονται. Για να θυµίσω και πάλι ότι το 1992 δώ-
δεκα νταλίκες έµφορτες µε απόφαση του τότε Πρωθυπουργού -
θησαυροί του ελληνικού λαού- δόθηκαν παρανόµως στους
γαλαζοαίµατους. 

Κύριε Πρόεδρε, η αξιοπρέπεια χιλιάδων ανθρώπων…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μισό λεπτό και κλείνω, κύριε

Πρόεδρε. 
Όταν καιγόταν η Αθήνα από τους Πέρσες, ο Θεµιστοκλής ζή-

τησε να φύγουν και τότε οι Αθηναίοι απάντησαν «Πώς να φύ-
γουµε; Ποια αξιοπρέπεια θα έχουµε χωρίς περιουσίες;».

Η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, έπληξε το απόλυτο ύψιστο δι-
καίωµα, την απόλυτη ύψιστη αξία της αξιοπρέπειας των ανθρώ-
πων. Αποδείχθηκαν Επιµηθείς και όχι Προµηθείς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Κόκκαλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Αµέσως µετά είναι η κ. Φωτίου και ο κ. Καρασµάνης.
Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω αξίζει τουλάχιστον για

ένα λεπτό ένα σύντοµο σχόλιο για το φιάσκο µε τον σηµερινό
ανασχηµατισµό. Δίνει άλλη έννοια στη λέξη πολιτικό φιάσκο αυτό
που έγινε σήµερα. Ασχέτως µε το οποιοδήποτε παρασκήνιο, δύο
είναι τα αποτελέσµατα, διότι η πολιτική κρίνεται εκ του αποτελέ-
σµατος. Πρώτον, έχουµε την απαξίωση την πολιτική ως θεσµό
του ίδιου του Πρωθυπουργού. Δεύτερον, -και το πιο σηµαντικό-
είναι ότι ακυρώθηκε ή ανεστάλη επ’ αόριστον η σύσταση Υπουρ-
γείου Πολιτικής Προστασίας και από αυτό αποδεικνύεται ότι ο
σκοπός της Κυβέρνησης ήταν να φέρει σε δύσκολη θέση τον
κοµµατικό της αντίπαλο, γιατί άκουσα για συναινέσεις. 

Ναι, πράγµατι, οι φυσικές καταστροφές δεν έχουν και δεν πρέ-
πει να έχουν κοµµατικό πρόσηµο. Η κλιµατική κρίση απαιτεί νέα
όπλα και απαιτούνται συναινέσεις, οι οποίες δεν είναι πλέον στη
διακριτική µας ευχέρεια, αλλά είναι αυτονόητη υποχρέωσή µας.
Πρέπει να το καταλάβουµε όλοι, αλλά όχι όµως µε µικροκοµµα-
τικές σκοπιµότητες όπως η σηµερινή, διότι απεδείχθη περίτρανα
ότι η Κυβέρνηση δεν ήθελε τη µεταρρύθµιση, δηλαδή τη σύ-
σταση του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας, αλλά ήθελε ξεκά-
θαρα να φέρει σε δύσκολη θέση την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µετά από φυσικές
καταστροφές η παράθεση γεγονότων, σχολίων, κρίσεων, η έκ-
φραση ευγνωµοσύνης, συµπάθειας, αλληλεγγύης προσβάλλει
πραγµατικά το αίσθηµα αυτών οι οποίοι έχουν πληγεί. Ο κόσµος
έχει κουραστεί πραγµατικά από τα πολλά - πολλά λόγια. Δύο
είναι τα σηµαντικά µετά από φυσικές καταστροφές. Πρώτον η
διδαχή και δεύτερον η δίκαιη και η έγκαιρη αποκατάσταση των
ζηµιών. 

Δυστυχώς για εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης, είστε δύο χρόνια
πλέον στην εξουσία. Από την τραγωδία στο Μάτι διδαχτήκατε;
Το πόρισµα που συνετάγη τον Φεβρουάριο του 2019 και κατατέ-
θηκε εδώ στη Βουλή, στον Πρόεδρο της Βουλής, και ανέλαβε
την υποχρέωση ο τότε Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και νυν Πρωθυπουργός να το αξιοποιήσει τι το κάνατε; Έγινε
κάτι; 

Τι αποδεικνύεται µε αυτό; Αποδεικνύεται ότι δεν είχατε σχέδιο
για την πυρόσβεση. Αντ’ αυτού, κάνατε σύγκριση της τραγωδίας
στο Μάτι µε τις φετινές καταστροφές. Επιτρέψτε µου, να πω ότι
αυτή η σύγκριση ήταν και είναι χυδαία, δεύτερον, είναι ανόητη
γιατί δεν υπάρχει άνθρωπος, ο οποίος θα βάλει τις περιουσίες
πάνω από τις ζωές και τρίτον και το πιο σηµαντικό, δείχνει ότι
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δεν είχατε σχέδιο γι’ αυτές τις καταστροφές και ότι η Κυβέρνηση
αντί ν’ απολογηθεί γι’ αυτά τα οποία έγιναν κατηγορεί την Αντι-
πολίτευση για την τραγωδία στο Μάτι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δεύτερο και σηµαντικό είναι
η δίκαιη και έγκαιρη αποκατάσταση των ζηµιών. Από τούτο εδώ
το Βήµα -αν θυµάστε- ο Πρωθυπουργός την προηγούµενη εβδο-
µάδα µε περηφάνια, µε χαρά έδειξε στον ελληνικό λαό και στην
Εθνική Αντιπροσωπεία µια φωτογραφία. Έδειξε τη φωτογραφία
από το Δαµάσι του Τυρνάβου, το οποίο επλήγη στις 3 Μαρτίου
από τον σεισµό µε το σχολείο, το οποίο είναι σχεδόν έτοιµο και
θα υποδεχτεί τους µαθητές. Το σχολείο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έγινε µε συνδροµή - δωρεά ιδιώτη -και καλά έκανε και
έγινε- και πράγµατι, απ’ ό,τι φαίνεται, θα είναι έτοιµο.

Σήµερα, θα δείξω και θα προσκοµίσω στα Πρακτικά φωτογρα-
φίες, οι οποίες φέρουν ηµεροµηνία προ τριών ηµερών, µε τα
γκρεµισµένα σπίτια από το Δαµάσι Τυρνάβου από τον σεισµό έξι
µήνες µετά. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, ούτε καν τα µπάζα, τα τούβλα από τα γκρεµισµένα
σπίτια δεν φιλοτιµήθηκε αυτό το επιτελικό κράτος να µαζέψει. Οι
µαθητές θα πηγαίνουν σε καινούργιο σχολείο, κύριε Υπουργέ,
αλλά θα γυρνάνε στα κοντέινερ, µέσα στο κρύο τον χειµώνα.
Αυτό εσείς το λέτε κρατική αρωγή; Αυτό -επιτρέψτε µου, µε όλον
τον σεβασµό- δεν λέγεται θράσος; Αυτή είναι η αποκατάσταση
των ζηµιών που υποσχεθήκατε τώρα στους πυρόπληκτους στην
Εύβοια, ότι θα τα ξαναφτιάξετε; Είπε ο Πρωθυπουργός: «Μην
ανησυχείτε, θα φτιαχτούν τα σπίτια και όλα και τα δάση». Αυτή
την αποκατάσταση εννοούσε, όπως στο Δαµάσι; 

Προσκοµίζω τις συγκεκριµένες φωτογραφίες στα Πρακτικά,
όπου βλέπετε πλήρως κατεστραµµένα σπίτια από τον σεισµό έξι
µήνες µετά. Γι’ αυτά θα απολογηθεί ο Πρωθυπουργός;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ζηµιές: Οφείλετε ακόµα χρήµατα από τις πληµµύρες στην Εύ-
βοια. Δεύτερον, «Ιανός»: Έχει καταβληθεί στις πληττόµενες επι-
χειρήσεις από τις πληµµύρες -το ανέφερα και σε προηγούµενο
νοµοσχέδιο- µόνο το 20%. Στην Καρδίτσα εκατόν πενήντα µε
εκατόν εβδοµήντα επιχειρήσεις δεν έχουν λάβει ακόµα τα 8.000
ευρώ. Και ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό που λέω το ψάχνω. Αυτή
είναι η αποκατάσταση που υποσχεθήκατε για τους πυρόπλη-
κτους στην Αττική, στην Ηλεία, στην Αρκαδία, στην Εύβοια; Τέ-
τοιου είδους αποκατάσταση υποσχεθήκατε, όπως κάνατε στο
Δαµάσι, στο Μεσοχώρι, στα Φάρσαλα και στην Καρδίτσα; 

Νοµίζω πρέπει να προσγειωθείτε στην πραγµατικότητα, να
αφήσετε την επικοινωνία επιτέλους για το καλό της ίδιας της κοι-
νωνίας και να ασχοληθείτε µε την ουσία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε. 
Κυρία Φωτίου, µου ζητάει ο κ. Πάνας, επειδή έχει µία οµιλία

και είναι στο Webex, αν µπορεί να προηγηθεί από εσάς. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο. (…δεν ακούγεται λόγω κακής σύν-

δεσης)
Μάλλον, δεν είµαστε έτοιµοι. 
Κυρία Φωτίου, ελάτε να εσείς στο Βήµα και θα ετοιµαστεί ο κ.

Πάνας και θα µιλήσει µετά. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Μητσοτάκης σήµερα, µε τον αποκεφαλισµό των Χρυσο-

χοΐδη, Χαρδαλιά, θεωρεί ότι απαντά στην οργή και την απελπισία
της κοινωνίας γι’ αυτόν τον τραγικό Αύγουστο. Θεωρεί ότι βγάζει
από το κάδρο των ευθυνών τον εαυτό του και το επιτελικό κρά-
τος που δηµιούργησε, αποκλειστικά, για να εξυπηρετεί οικονο-
µικές ελίτ, κοµµατικές ανάγκες και να ελέγχει το Υπουργικό του
Συµβούλιο και την Κοινοβουλευτική του Οµάδα. Θεωρεί ότι ξε-
χάσαµε τον ήρεµο, καθησυχαστικό και αυτάρκη Πρωθυπουργό
να µας λέει µέσα σε αυτή την Αίθουσα, λιγότερο πριν από µια

βδοµάδα ότι κάναµε µε επάρκεια ότι ήταν ανθρωπίνως δυνατόν,
ότι το επιτελικό κράτος δούλεψε επιτυχώς και οι αρµόδιοι Υπουρ-
γοί επίσης. Θεωρεί ότι ξεχάσαµε µέσα σε µια βδοµάδα ότι είναι
υπεύθυνος της µεγαλύτερης περιβαλλοντικής, δασικής, αγροτι-
κής και οικιστικής καταστροφής της χώρας λόγω πυρκαγιάς. 

Ακόµα και σήµερα, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας επι-
χειρηµατολογούν ότι γι’ αυτή την τραγωδία φταίνε οι πολλές
πυρκαγιές. Όµως, τα στοιχεία του Ευρωπαϊκού Συστήµατος Πλη-
ροφοριών Πυρκαγιών τους διαψεύδουν. Καταγράφουν µικρή αύ-
ξηση των πυρκαγιών κατά 25% και τεράστια αύξηση καµένων
εκτάσεων 450%. Πρώτη η χώρα µας, µεταξύ δεκαπέντε χωρών
της Μεσογείου -θλιβερή πρωτιά- όπου η κάθε πυρκαγιά φέτος
έκαψε είκοσι χιλιάδες τετραγωνικά στρέµµατα, ενώ ο µέσος
όρος ήταν µέχρι σήµερα πέντε χιλιάδες τετραγωνικά µέσα σε
δώδεκα χρόνια. 

Βέβαια, αν οι κάτοικοι δεν έπαιρναν την κατάσταση στα χέρια
τους, η καταστροφή θα ήταν πολλαπλάσια. Πρόκειται για µια
πρωτοφανή για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα πράξη ανυπακοής και
αλληλεγγύης για να υπερασπιστούν το βιός τους. Γι’ αυτούς
τους πολίτες είναι τα µέτρα τα οποία ψηφίζετε µόνοι σας σή-
µερα, Βουλευτές και Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι
µέτρα ελλιπή, είναι µέτρα ανεπαρκή και µικρόψυχα.

Οι κάτοικοι των πυρόπληκτων πρέπει να ενισχυθούν µε όλα τα
µέσα, για να σταθούν στα πόδια τους και να µην εγκαταλείψουν
τον τόπο τους. Διότι οι άνθρωποι είναι η µεγάλη ελπίδα προστα-
σίας των δασών, της αγροτικής παραγωγής, του οικιστικού πε-
ριβάλλοντος. Το απέδειξαν αυτές οι τραγικές µέρες του Αυγού-
στου.

Αντί γι’ αυτό όµως η αποζηµίωση η δεδοµένη που δινόταν
πάντα, τα 1.000 ευρώ το τετραγωνικό έγινε 800 ευρώ. Τα υπό-
λοιπα θα τα πάρουν από δάνεια. Για πρώτη φορά ανοίγεται ένα
νέο παράθυρο νεοφιλελευθερισµού και κερδοσκοπίας στην ανα-
δάσωση των καµένων δασών, διότι από το ένα εκατοµµύριο τρια-
κόσιες χιλιάδες στρέµµατα που κάηκαν µόνο τα εκατόν εξήντα
πέντε χιλιάδες -δηλαδή δαπάνη 224 ευρώ- θα σχεδιαστούν και
θα υλοποιηθούν από το κράτος. Η περιβαλλοντική και παραγω-
γική καταστροφή, δηλαδή, γίνεται ευκαιρία για την κερδοφορία
των ιδιωτών, οι οποίοι µόλις αποκαλέστηκαν από τον Υφυπουργό
κ. Αµυρά «εθνικοί ευεργέτες». Υπάρχει πλήρης σύγχυση δηλαδή. 

Είναι το ίδιο που έκανε ο κ. Μητσοτάκης στην Υγεία. Την απο-
τυχία στη διαχείριση της πανδηµίας και του εµβολιασµού την
χρεώνει στον κ. Κικίλια και στον κ. Κοντοζαµάνη που αποκεφά-
λισε, ενώ ο επερχόµενος κ. Πλεύρης µπήκε -φαντάζοµαι- γιατί
έχει το πολιτικό «σθένος» να υλοποιήσει τις προαναγγελθείσες
απολύσεις υγειονοµικών, για να µπουν οι ιδιώτες κλινικάρχες στο
ΕΣΥ. Είναι το ίδιο που έκανε στην Παιδεία, που απέκλεισε σα-
ράντα χιλιάδες παιδιά για να απεγκλωβιστούν, όπως µας είπαν,
από τα πανεπιστήµια, ώστε να οδηγηθούν -φαντάζοµαι- απεγ-
κλωβιζόµενα στα πανάκριβα πανεπιστήµια του εξωτερικού, µε
βάση το παράδειγµα που έδωσε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ή στα
κολέγια, όπως προτρέπει η κυρία Υπουργός Παιδείας η οποία
έµεινε στη θέση της. 

Είναι το ίδιο που κάνει ο κ. Μητσοτάκης για την ιδιωτικοποίηση
της επικουρικής σύνταξης. Εµείς λέµε ότι τώρα είναι η ώρα για
µια νέα αρχή. Τα µέτρα ενίσχυσης των κατοίκων των πυρόπλη-
κτων περιοχών πρέπει να σηµατοδοτήσουν ένα νέο µέλλον
ασφαλές και βιώσιµο που θα γίνει ανάχωµα στην εγκατάλειψη
της υπαίθρου και του πρωτογενούς τοµέα, στη γήρανση του πλη-
θυσµού σ’ αυτές τις περιοχές και στη διαρκή έξοδο των νέων
προς τις πόλεις. Μέτρα ενίσχυσης που υπερβαίνουν την πεπα-
τηµένη και δείχνουν σε όλους ότι εγκαινιάζουµε µια νέα εποχή
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης και των φυσικών κα-
ταστροφών. 

Τα µέτρα αφορούν τα εξής. Λέω, δηλαδή, τι θα κάναµε εµείς
αν ήµασταν κυβέρνηση. Πρώτον, την πλήρη αποζηµίωση των πυ-
ρόπληκτων για την αποκατάσταση των υλικών ζηµιών που υπέ-
στησαν κτήρια, εγκαταστάσεις, µηχανήµατα, καλλιέργειες και
κτηνοτροφία. Δεύτερον, την κάλυψη του 100% του απολεσθέν-
τος αγροτικού εισοδήµατος για πέντε χρόνια και την επιδότηση
των ζωοτροφών. Τρίτον, παροχή δωρεάν υπηρεσιών και επιδο-
µάτων του κοινωνικού κράτους στους πυρόπληκτους. Και κυρίως
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το εισόδηµα έκτακτης ανάγκης για όλες τις οικογένειες που ση-
µαίνει, 400 ευρώ για το πρώτο ενήλικο µέλος, 200 ευρώ για το
κάθε άλλο ενήλικο, 100 ευρώ για το κάθε παιδί, το επίδοµα προ-
σωρινής στέγασης που να καλύπτει πραγµατικά το ενοίκιο για
όσο χρόνο διαρκέσει η κατασκευή ή επανόρθωση των καµένων
κατοικιών και δωρεάν προφανώς πρωτοβάθµιες υπηρεσίες
υγείας πρόνοιας, καθώς και ενίσχυση των παιδιών µε επιδόµατα
και παροχές. Τέταρτον, έναν οριστικό επανασχεδιασµό του φυ-
σικού, αγροτικού και οικιστικού τοπίου για την πραγµατική ασφά-
λεια των οικοσυστηµάτων, της παραγωγής και των κατοίκων. 

Συνδέεται αυτός ο σχεδιασµός µε την ανθεκτική γεωργία, την
αύξηση του αγροτικού εισοδήµατος µε έµφαση στην ενίσχυση
των νέων, κυρίως των γυναικών, την καινοτόµα και ψηφιακή ορ-
γάνωση της παραγωγής, την ενίσχυση των οικογενειακών συλ-
λογικών εγχειρηµάτων µε επιδοτήσεις και δάνεια από αναπτυ-
ξιακή τράπεζα και βέβαια µε νέα ουσιαστικά µέτρα πρόληψης,
προστασίας, παρακολούθησης και αντιµετώπισης των φυσικών
καταστροφών. Το σχέδιο Γκολντάµερ, η ολοκληρωµένη πρόταση
προστασίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και οι εξαγγε-
λίες του Αλέξη Τσίπρα χαράσσουν ένα νέο δρόµο. 

Τελειώνοντας, η κλιµατική κρίση για να αντιµετωπιστεί απαιτεί
την επανακατοίκηση της υπαίθρου και την επιστροφή των νέων
σε αυτή. Σήµερα η ανάπτυξη του αγροτουρισµού, της τηλεργα-
σίας, η µικρή αλλά υπαρκτή τάση φυγής των νέων οικογενειών
από τις πόλεις πρέπει να ενισχυθούν. Το πρώτο βήµα είναι ένα
ολοκληρωµένο πρόγραµµα αποκατάστασης των πυρόπληκτων
περιοχών µε το βλέµµα στο µέλλον. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία είναι έτοιµος για αυτή τη µεγάλη ανάγκη που απαιτεί-
ται στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε.
Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι να πει κανείς

για τις αποκαρδιωτικές εικόνες, για τα σοκαριστικά στοιχεία που
αποδεικνύουν το µέγεθος της καταστροφής που αντιµετώπισαν
πέντε περιοχές της χώρας µας το τελευταίο διάστηµα από τις
πρόσφατες πυρκαγιές. Ειδικότερα οι πρώτοι υπολογισµοί ανε-
βάζουν τις απώλειες εθνικού πλούτου σε πάνω από 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ λόγων των καταστροφών σε κατοικίες, επιχειρήσεις,
αγροτικές καλλιέργειες, φυτικό και ζωικό κεφάλαιο. Σε εκατον-
τάδες εκατοµµύρια ευρώ ανέρχεται και το δηµοσιονοµικό κό-
στος. Το (…δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεση) των πυρκαγιών
έρχεται την ώρα που τόσο στη χώρα όσο και σε ολόκληρο τον
κόσµο αρχίζουν να εξασθενούν σε κάποιο βαθµό οι επιπτώσεις
από την πανδηµία και η οικονοµία µας επιχείρησε να βρει τα πα-
τήµατά της και να επιστρέψει σε µια κάποια κανονικότητα. 

Κύριε Υπουργέ, η νέα κοινοβουλευτική περίοδος ανοίγει µε τα
έκτακτα µέτρα των δυο πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου
εξαιτίας των καταστροφικών πυρκαγιών. Τα σηµεία που θα επι-
σηµάνω αφορούν κυρίως τον αγροτικό τοµέα. Πρώτα απ’ όλα
υπάρχει σοβαρός προβληµατισµός για τον ορίζοντα απαγόρευ-
σης, µετακίνησης, διέλευσης και παραµονής όσον αφορά στις
οικιστικές περιοχές, τους οικιστικούς ιστούς και µάλιστα µέχρι
τις 31 Οκτωβρίου. Ο κλάδος της µελισσοκοµίας έχει µείνει ξε-
κρέµαστος, κύριε Υπουργέ. Δεν δέχτηκε καµµία ενίσχυση ως το-
µέας πληττόµενος από την πανδηµία και από τις 9 Αυγούστου
δεν µπορεί να συνεχίσει τις εργασίες του λόγω της απαγόρευσης
αυτής. Παραδέχεστε πως δεν γίνεται οι εργασίες της µελισσο-
κοµίας να πραγµατοποιηθούν µε αυστηρές προφυλάξεις και
προτιµάτε την απαγόρευση της επαγγελµατικής τους δραστη-
ριότητας. Τι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Τι θα γίνει µε όλες
αυτές τις περιουσίες που αφανίστηκαν; Θα πρέπει, λοιπόν, η πο-
λιτεία να χορηγήσει άµεσα ενισχύσεις στους µελισσοκόµους για
το κόστος µετακίνησης των κυψελών, κόστος πετρελαίου, καθώς
µιλάµε για επιδότησης της νοµαδικής µελισσοκοµίας διότι οι µε-
λισσοκόµοι θα πρέπει να µεταφέρουν τις όποιες κυψέλες απέ-
µειναν στην Χαλκιδική και τη Θάσο. 

Επίσης, τι θα απογίνουν οι ρητινοκαλλιεργητές οι οποίοι συγ-
κεκριµένα στην Εύβοια παρήγαγαν το 85% της πανελλαδικής πα-

ραγωγής; Από τις καταστροφικές φωτιές χάθηκε το 70% - 80%.
Τι θα γίνει µε τους χαµένους παραγωγικούς ελαιώνες και τους
κόπους δεκαετιών; 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι καταστροφι-
κές συνέπειες στο σύνολο του αγροτοδιατροφικού τοµέα θα
αποτυπώνονται αναµφίβολα τα επόµενα είκοσι µε είκοσι πέντε
χρόνια στο συνολικό ΑΕΠ της χώρας µας. Γνωρίζουµε όλοι πολύ
καλά πως η χορήγηση της εφάπαξ και έκτακτης οικονοµικής ενί-
σχυσης που θα κυµανθεί από 1000 - 4000 ευρώ για τις αγροτικές
εκµεταλλεύσεις δεν αρκεί. Όπως δεν αρκεί και η απαλλαγή του
ΕΝΦΙΑ των αγροτεµαχίων µέχρι και το 2023. Ας µη γελιόµαστε.
Δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική πρόβλεψη για την απώλεια εισο-
δήµατος για τους πυρόπληκτους παραγωγούς. Δεν γίνεται καµ-
µία αναφορά στην απώλεια εισοδήµατος παραγωγού έως ότου
ορθοποδήσει ιδίως για όσους µέχρι πρότινος καλλιεργούσαν
δέντρα. Γνωρίζετε καλά πως ένα ελαιόδεντρο για να έρθει σε πα-
ραγωγή πρέπει να περάσει τουλάχιστον µια επταετία. Ενώ για
µια βιώσιµη παραγωγή χρειάζονται πάνω από δεκατρία χρόνια. 

Δεν θα επεκταθώ περισσότερο. Θα σταθώ απλά λίγο και θα
υπογραµµίσω πως όπως προκύπτει από τη συνοδευτική έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου το συνολικό κόστος των δυο προτά-
σεων νοµοθετικού περιεχοµένου που θα (…δεν ακούστηκε λόγω
κακής σύνδεσης) ανέρχεται περίπου σε 60 εκατοµµύρια ευρώ
χωρίς να µπορούν να συνυπολογιστούν επακριβώς τη στιγµή
αυτή όλες οι τελικές δαπάνες. Και βέβαια δεν υπολογίζεται που-
θενά ακόµα το τεράστιο κόστος από την απώλεια του δασικού,
αγροτικού και ζωικού πλούτου και της βιοποικιλότητας των πε-
ριοχών που κάηκαν. Αν όµως η Κυβέρνηση είχε δώσει έστω ένα
µέρος των 60 εκατοµµυρίων ευρώ σε µέτρα πρόληψης µπορεί
και να µην ήµασταν αναγκασµένοι να ψάξουµε να καλύψουµε
αυτή την τρύπα στον προϋπολογισµό από τα µέτρα αποκατάστα-
σης. 

Κλείνοντας θέλω να αναφέρω πως όλη αυτή η συζήτηση που
κάνουµε σήµερα δεν είναι συζήτηση από το µηδέν. Έχουν ειπω-
θεί και ξαναειπωθεί προτάσεις. Έχουν προταθεί µέτρα. Έχουµε
ως Κίνηµα Αλλαγής προτείνει όλο αυτό το διάστηµα µέσα από
την ψήφιση του ελληνικού κλιµατικού νόµου αλλά και τις προ-
ηγούµενες ευκαιρίες νοµοθέτησης τη θεσµοθέτηση του Ταµείου
Ασφάλισης Φυσικών Καταστροφών µε τη συµβολή του ιδιωτικού
τοµέα προκειµένου να θωρακιστούν τα νοικοκυριά από ακραία
καιρικά φαινόµενα στα πρότυπα αντίστοιχων ταµείων που υπάρ-
χουν σε άλλες χώρες. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, τα µέτρα στήριξης των πληγέν-
των συµπολιτών µας και αποκατάστασης των περιοχών είναι ανα-
γκαία. Αλλά είναι σίγουρο ότι χρειάζεται περαιτέρω µελέτη όπως
επιτέλους χρειάζεται µια εντελώς άλλη φιλοσοφία προσέγγισης
των δασικών πυρκαγιών µε έµφαση στην πρόληψη και την άµεση
επέµβαση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καρασµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Αµέσως µετά ακολουθεί ο κ. Κόνσολας και ολοκληρώνουµε µε

τον κ. Αραχωβίτη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να κυρώ-

σουµε δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου µε έκτακτα µέτρα
για την αντιµετώπιση του κινδύνου των πυρκαγιών και για την
αποτελεσµατική προστασία και την ταχεία αποκατάσταση του
φυσικού περιβάλλοντος καθώς και την άµεση στήριξη των πλη-
γέντων από τις πυρκαγιές του τελευταίου διµήνου. Ο εισηγητής
µας, ο Μιχάλης Παπαδόπουλος -τον οποίον συγχαίρω για την
υπουργοποίηση- έχει αναφερθεί διεξοδικά.

Εκτιµώ ότι οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου είναι ρεαλι-
στικές και ότι θα υλοποιηθούν άµεσα και θα στηρίξουν ουσια-
στικά όλους όσους χτυπήθηκαν από την πύρινη θεοµηνία. 

Δυστυχώς, ζήσαµε ένα από τα χειρότερα καλοκαίρια των τε-
λευταίων ετών. Μετά τις καταστροφικές και πολύνεκρες πληµ-
µύρες στη βόρειο και κεντρική Ευρώπη, είχαµε και τις εξαιρετικά
υψηλές θερµοκρασίες, όπως έγινε, άλλωστε, και σε όλες τις µε-
σογειακές χώρες. Ζήσαµε ακραίες, δηλαδή καταστάσεις, απόρ-
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ροια της κλιµατικής αλλαγής που εξελίσσεται σε παγκόσµια κλι-
µατική κρίση, µιας κρίσης της οποίας η αντιµετώπιση η Νέας Δη-
µοκρατίας είχε και έχει θέσει ως πρώτη προτεραιότητα. 

Ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση είχαµε προτείνει διά του Προ-
έδρου µας την αναθεώρηση του άρθρου 24 µε σηµαντικές βελ-
τιωτικές διατάξεις για την ουσιαστική προστασία από τις
συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής. Όµως, όπως όλοι θυµόµαστε
τον Φεβρουάριο του 2019 η τότε κυβέρνηση απέρριψε την πρό-
τασή µας. 

Επίσης, και προσωπικά ως Βουλευτής από τις πρώτες µέρες
της κοινοβουλευτικής µου διαδροµής είχα αναφερθεί και είχα
επισηµάνει τον επερχόµενο κλιµατικό Αρµαγεδδώνα. Ως Υπουρ-
γός µε τους συνεργάτες µου είχαµε εκπονήσει µια σειρά προ-
γραµµάτων και µέτρων, όπως, παραδείγµατος χάριν, την αντι-
µετώπιση της λειψυδρίας και της απερήµωσης µε τα 436 εκατοµ-
µύρια για τη δηµιουργία φραγµάτων λιµνοδεξαµενών, που, δυ-
στυχώς, επί τεσσεράµισι χρόνια έµειναν από την προηγούµενη
κυβέρνηση ανενεργά, όπως, επίσης, το µέτρο Μ17 µε τα 200 εκα-
τοµµύρια για την ισχυροποίηση του ΕΛΓΑ, ώστε να αντιµετωπι-
στούν οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής στην αγροτική µας
παραγωγή. 

Και το σηµαντικότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  είναι το
πρόγραµµα Μ8 µε 226 εκατοµµύρια κοινοτικά χρήµατα, που θα
θωράκιζαν αποτελεσµατικά τον δασικό µας πλούτο και γενικό-
τερα το περιβάλλον. 

Επαναλαµβάνω ότι δεν µιλάµε για 5, 10, 20 εκατοµµύρια, αλλά
για 226 «ζεστά» κοινοτικά εκατοµµύρια, που και αυτά η προκά-
τοχος κυβέρνησή επί τεσσεράµισι χρόνια τα παράτησε να αρα-
χνιάζουν αζήτητα στα ταµεία των Βρυξελλών. Ακούγεται απί-
στευτο, αλλά είναι η θλιβερή πραγµατικότητα. 

Τι και αν όλα αυτά τα χρόνια κατέθετα ερωτήσεις στους αρ-
µόδιους Υπουργούς; Απάντηση δεν πήρα ποτέ. Τι και αν προχώ-
ρησα σε παρεµβάσεις επί  παρεµβάσεων στις επιτροπές της
Βουλής; Τι και αν κατήγγειλα από αυτό το Βήµα της Ολοµέλειας;
Φωνή βοώντος σε ώτα µη ακουόντων.

Και ήρθε η δική µας Κυβέρνηση. Ενηµέρωσα τον Κωστή Χα-
τζηδάκη, ο οποίος διακρίνεται από την πολιτική οξυδέρκεια και
ο οποίος αµέσως είδε την τεράστια σηµασία και πολύπλευρη
χρησιµότητα του προγράµµατος και τον Νοέµβριο του 2019 µε
διαδικασίες εξπρές το προκήρυξε. 

Υποβλήθηκαν εκατόν δεκαέξι έργα σε ολόκληρη τη χώρα και
παρακαλώ δώστε την προσοχή σας, αγαπητοί συνάδελφοι, για
κάποια από αυτά τα έργα που προκηρύχθηκαν και αφορούν πε-
ριοχές που χτύπησε σκληρά ο τελευταίος πύρινος εφιάλτης, για
να αντιληφθούµε όλοι τι θα µπορούσε να είχε σήµερα διασωθεί
από την καταστροφή, αν δεν είχαν µεσολαβήσει αυτά τα τεσσε-
ράµισι χρόνια της εξοργιστικής, να µην πω εγκληµατικής, απρα-
ξίας.

Έχουµε και λέµε, λοιπόν: Στην Αττική 8.632.580 για πρόληψη
δασικών πυρκαγιών, αντιπυρική προστασία, εξοπλισµό καινοτό-
µου συστήµατος πρόληψης, εγκατάστασης συστηµάτων πυρα-
νίχνευσης και παρακολούθησης των δασικών πυρκαγιών και επι-
κοινωνιακού εξοπλισµού στις περιοχές Πάρνηθας, Τατοΐου, Πεν-
τέλης, Διονύσου, Κηφισιάς, Μαρκόπουλου, Σπάτων, Ραφήνας,
Παιανίας, Μεγάρων, Μάνδρας και λοιπά και λοιπά, 3.777.507 για
αναδασώσεις καµένων δασικών εκτάσεων, αποκατάσταση σε πε-
ριοχές Υµηττού, Βύρωνα, Βαρνάβα, Αργυρούπολης και λοιπά,
στην πολύπαθη από την τελευταία καταστροφή Εύβοια 1.637.769
για πρόληψη δασικών πυρκαγιών, αντιπυρική προστασία, βελτιώ-
σεις δασικών δρόµων, 329 για αναδασώσεις δασικών εκτάσεων,
1.052.000 για πρόληψη και προστασία από πληµµυρικά φαινό-
µενα, 418.000 για αποκατάσταση των δασικών υποδοµών, απο-
κατάσταση βάσει συµβατότητας δασικών δρόµων και λοιπά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σταχυολόγησα λίγα και ενδει-
κτικά από τα πολλά έργα που έχουν πάρει τον δρόµο της δηµο-
πράτησης σε ολόκληρη τη χώρα, όπως, για παράδειγµα, και τα
4.000.000 στον νοµό Πέλλας για δασικά έργα. 

Γι’ αυτό και για να µην καταχραστώ τον χρόνο καταθέτω την
πλήρη λίστα στα Πρακτικά. Είναι εξαιρετικά αποκαλυπτική για το
τι µπορούσαµε να έχουµε διασώσει όχι µόνο από τις πρόσφατες
θεοµηνίες, αλλά και από τις προηγούµενες καταστροφές και το

τονίζω αυτό, διότι αν αυτά τα δασικά έργα είχαν έγκαιρα δροµο-
λογηθεί από το Υπουργείο Περιβάλλοντος το 2015, το 2016, σή-
µερα, έξι χρόνια µετά, πολλά από αυτά θα είχαν ήδη ολοκλη-
ρωθεί και θα συνέβαλαν ουσιαστικά στην αποτροπή ή στην ελα-
χιστοποίηση των καταστροφικών συνεπειών από τις δασικές πυρ-
καγιές και τα πληµµυρικά φαινόµενα. Είναι έργα πρόληψης που
υπέβαλαν οι δασικές υπηρεσίες, οι δήµοι της χώρας από τον Νο-
έµβριο του 2019 µέχρι τον Απρίλιο του 2020 και τώρα έχουν εν-
ταχθεί προς υλοποίηση. 

Είναι προφανές -επαναλαµβάνω- ότι αν τα έργα αυτά είχαν έγ-
καιρα υλοποιηθεί, θα συνέβαλαν τα µέγιστα και στην καταστολή
των δασικών πυρκαγιών και πληµµυρών, καθώς θα έδιναν τη δυ-
νατότητα άµεσης απένταξης στις δυνάµεις πολιτικής προστα-
σίας µε ικανοποιητικό δίκτυο δρόµων πρόσβασης και προσπέ-
λασης αντιπυρικών ζωνών και τη δηµιουργία σηµείων υδρολη-
ψίας και ανεφοδιασµού για τα πυροσβεστικά οχήµατα και άλλες
επίγειες δυνάµεις δασοπυρόσβεσης. 

Σήµερα αυτά τα δασικά έργα είναι επιβεβληµένο να επιταχυν-
θούν ως έργα κατεπείγουσας σηµασίας και έκτακτης ανάγκης,
διότι οι διαγωνιστικές διαδικασίες είναι πολύπλοκες και χρονο-
βόρες και ο χειµώνας στα βουνά είναι µακρύς και ο χρόνος υλο-
ποίησης των έργων είναι περιορισµένος.

Για να µπορέσουν, λοιπόν, οι δασικές υπηρεσίες να ανταπε-
ξέλθουν άµεσα σε αυτό το εθνικής σηµασίας σχέδιο, θα πρέπει
να ενισχυθούν γενναία τόσο σε επιστηµονικό όσο και σε τεχνικό
επίπεδο. Επιβάλλεται η επείγουσα κατ’ εξαίρεση πρόσληψη δα-
σαρχών και δασοπόνων, καθώς και η σύσταση τεχνικής υπηρε-
σίας, όπως έχω προτείνει, για να συνδράµει τα δασαρχεία που
είναι υποστελεχωµένα και δεν έχουν τη γνώση του να δροµολο-
γήσουν τις διαγωνιστικές διαδικασίες και να δηµοπρατήσουν τα
έργα µε κίνδυνο τα χρήµατα να χαθούν.

Παρακολουθώ από κοντά τα έργα. Είµαι σε επικοινωνία µε τον
αρµόδιο Υφυπουργό Γιώργο Αµυρά, ο οποίος επιδεικνύει µεγάλη
προσπάθεια, ώστε να επιταχύνει όλες τις διαδικασίες. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω τη µεγάλη συµβολή των
υλοτόµων στην πρόληψη πυρκαγιών και γενικότερα στην προ-
στασία των δασών, διότι ζουν µέσα σε αυτά και ζουν από αυτά.
Γι’ αυτό πρέπει να δώσουµε κίνητρα παραµονής, αλλά και προ-
σέλκυσης νέων ανθρώπων στο επάγγελµα. Θεωρώ, λοιπόν, ση-
µαντική την απόφαση του Υφυπουργού Περιβάλλοντος να
δοθούν 700.000 ευρώ στους δασικούς συνεταιρισµούς, τα οποία
προορίζονται για δαπάνες συντήρησης, επισκευής και αντικατά-
στασης του εξοπλισµού τους. Έχουµε να δούµε πολλά χρόνια
αυτήν την επιχορήγηση.

Εγώ θα παρακαλούσα πάρα πολύ, κύριε Υφυπουργέ, αυτήν τη
χρηµατοδότηση να τη δώσετε σε όλους τους δασικούς συνεται-
ρισµούς. Η Πέλλα µάλιστα, για παράδειγµα, έχει τους περισσό-
τερους δασικούς συνεταιρισµούς από όλη την Ελλάδα. Έχει
σαράντα έξι δασικούς συνεταιρισµούς, χίλιους πεντακόσιους
υλοτόµους. Ο εξοπλισµός τους είναι απαρχαιωµένος, χρειάζεται
αντικατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, θεωρώ ιδιαίτερα θετική την αποκατάσταση από τον

Κωστή Χατζηδάκη των αδικιών του ν.2423/2016 στους δασικούς
συνεταιρισµούς και υλοτόµους και πιστεύω ότι µε την ευθυκρισία
που διακρίνει θα επιλύσει και το θέµα το συνταξιοδοτικό των υλο-
τόµων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Γεώργιος Καρασµάνης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Κόνσολα από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

διεξάγεται µια σηµαντική συζήτηση για τη χώρα, µια συζήτηση
που επικαιροποιεί τα προβλήµατα από τις πυρκαγιές του προ-
ηγούµενου διαστήµατος, αλλά και φυσικών καταστροφών από
το προηγούµενο διάστηµα. 

Η συζήτηση, λοιπόν, του νοµοσχεδίου για τα µέτρα στήριξης
των πολιτών, των επιχειρήσεων, των επαγγελµατιών στις πυρό-
πληκτες περιοχές, αλλά και για την αποτελεσµατική προστασία
του περιβάλλοντος, δεν µπορεί να διεξαχθεί σε ένα πεδίο δηµα-
γωγίας και λαϊκισµού. Επειδή η σηµαντικότητα είναι ένα κριτήριο
που οι πολίτες το έχουν ως σηµείο αναφοράς και θα το έχουν
στο επόµενο διάστηµα, για ι αυτό πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν
µας τι συµβαίνει και στη διεθνή κοινότητα αφού η διεθνής εµπει-
ρία από ανάλογες φυσικές καταστροφές στις Ηνωµένες Πολι-
τείες για παράδειγµα, αλλά και σε ευρωπαϊκές χώρες αποτυ-
πώνει τις βέλτιστες πρακτικές µε τις οποίες οι δυτικές δηµοκρα-
τίες αναλύουν τα δεδοµένα, αντλούν συµπεράσµατα και προχω-
ρούν στη λήψη µέτρων για να µην ζήσουµε ξανά παρόµοια
φαινόµενα. 

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, κάνω έκκληση για ενότητα για να βρε-
θούµε µακριά από λογικές πολιτικού κανιβαλισµού και ανθρωπο-
φαγίας για τα θέµατα αυτά που συζητούµε σήµερα γιατί κάποιοι
περιορίζουν ακριβώς τη συζήτηση και τον δηµόσιο λόγο τους.
Δεν µπορεί να εξαντλείται ο δηµόσιος λόγος ωστόσο στην απαί-
τηση παραιτήσεων και καρατοµήσεων χωρίς να υπάρχει καµµία
ουσιαστική πρόταση για αλλαγές στις δοµές δασοπυρόσβεσης
και δασοπροστασίας. Είναι µια παράµετρος που θέλω να την κα-
ταθέσω µε πολύ σεβασµό στους συναδέλφους. 

Η κύρωση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου που προβλέ-
πει την υπαγωγή των δασικών υπηρεσιών των αποκεντρωµένων
διοικήσεων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, αλλά και την κήρυξη
ως αναδασωτέων των καµένων εκτάσεων εντός τριάντα ηµερών
αντί των ενενήντα ηµερών που ίσχυε µέχρι σήµερα, αποτελούν
ένα σηµαντικό πρώτο βήµα. 

Φυσικά δεν µπορούν να περιοριστούν µόνο σε αυτά τα δύο ση-
µεία οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης. Δεν υπάρχει αµφιβολία
ότι ο ν.2612/1998 της κυβέρνησης Σηµίτη ήταν µια λανθασµένη
θεσµική πρωτοβουλία που οδήγησε στην αποδυνάµωση της δα-
σικής υπηρεσίας. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, δεν το λέει ο Μάνος Κόνσολας. Αυτό το
λένε οι πολίτες που ήδη το βίωσαν, το πώς αντιµετωπίζουµε τα
προβλήµατα αυτά το προηγούµενο διάστηµα σε όλη την επικρά-
τεια. Μετά από αυτήν τη βιβλική καταστροφή που όλοι ζήσαµε -
και επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι εδώ στα Δωδεκάνησα, η
Ρόδος έζησε για τρίτη φορά από το 2008 µια µεγάλου µεγέθους
καταστροφή από τις πυρκαγιές- προκύπτει η ανάγκη αναδιάρ-
θρωσης και ενίσχυσης των δασικών υπηρεσιών. Ποιες είναι
αυτές οι προτεραιότητες;

Η πρώτη προτεραιότητα είναι η ενίσχυση µε προσωπικό και
πόρους. Δεν µπορεί να υπάρχει αποτελεσµατική υπηρεσία χωρίς
το αναγκαίο προσωπικό. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να επιταχυν-
θούν οι διαδικασίες για την πρόσληψη µέσω ΑΣΕΠ χιλίων εκατό
ατόµων. Τα δασαρχεία χρειάζονται δασονόµους, δασοφύλακες.
Πρέπει να είναι σε θέση να υλοποιήσουν έργα δασοπροστασίας
και καθαρισµού στα δάση. Ως παράδειγµα αναφέρω το Δασαρ-
χείο της Κω που έχει έναν υπάλληλο. Άρα είναι αυτονόητο πως
εκεί που υπάρχουν δάση, πρέπει να υπάρχουν αυτά τα στοιχεία
που προανέφερα. 

Δεύτερον, απαιτείται η αναδιάρθρωση της δοµής της Δασικής
Υπηρεσίας: ένα µόνο δασαρχείο ανά νοµό µε διευρυµένες αρ-
µοδιότητες αλλά και µε προτεραιοποίηση των έργων -αυτό πρέ-
πει να επισηµάνουµε-, έργων άµεσης προτεραιότητας όπως είναι
για παράδειγµα η υπογειοποίηση των δικτύων της ΔΕΗ στις δα-
σικές περιοχές. Είναι κάτι που πρέπει να καταθέσω σήµερα στη
συζήτηση. Αυτό σηµαίνει ότι άµεσα θα πρέπει να επεκταθούν οι
εντάξεις και οι χρηµατοδοτήσεις αυτών των έργων από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Είναι µια λαµπρή ευκαιρία ώστε την επόµενη πε-
ρίοδο -είναι και ο Υφυπουργός Οικονοµικών ο κ. Βεσυρόπουλος
εδώ και νοµίζω ότι έχει την ευαισθησία να µεταφέρει στο οικο-
νοµικό επιτελείο αυτή την πρόταση- να το δούµε -και είναι ση-

µαντικό αυτό- χωρίς κανέναν ενδοιασµό. 
Τρίτο στοιχείο είναι το ευέλικτο πλαίσιο για να µπορούν να

υλοποιούνται ταχύτατα τα έργα δασοπροστασίας. Ο νόµος που
έφερε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το 2016 για τις δηµόσιες συµ-
βάσεις οδηγεί στο να απαιτούνται δύο και πλέον µήνες για να
αναδυθεί ένα απλό, µικρό έργο δασοπροστασίας.

Σαφέστατα πρέπει να δούµε και το ζήτηµα της δασοπυρόσβε-
σης και εγώ θα σας µεταφέρω και πάλι την εµπειρία από την αν-
τιµετώπιση και τη διαχείριση των πυρκαγιών στο νησιωτικό χώρο.
Στις νησιωτικές περιοχές, όπως τα νησιά των Κυκλάδων και της
Δωδεκανήσου, δεν υπάρχουν οι απαιτούµενες δυνάµεις της Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας αλλά ούτε και τα εναέρια µέσα για να
υπάρχει άµεση παρέµβαση σε µια πυρκαγιά που θα ξεσπάσει σε
ένα νησί. 

Είµαι βέβαιος ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε πως ο πιο κρίσιµος
παράγοντας σε αυτές τις καταστάσεις είναι ο χρόνος, άµεσα δη-
λαδή να υπάρχει αντίδραση. Κι αυτό σηµαίνει ότι η ταχύτητα, η
αντίδραση και η παρέµβαση επίγειων και εναέριων δυνάµεων
συµβάλλει στον περιορισµό και στον έλεγχο µιας πυρκαγιάς. 

Είναι δεδοµένο ότι αυτή η ιδιαιτερότητα στις νησιωτικές πε-
ριοχές, στις οποίες απαιτείται και χρόνος για να έρθει η βοήθεια,
επιβάλλει σε όλους µας αλλά κυρίως στα αρµόδια όργανα της -
πολιτείας να εξετάσουν τη δηµιουργία ενιαίας δοµής δασοπυρό-
σβεσης που θα έχει την επιχειρησιακή ευθύνη σε όλα τα νησιά
του νοτίου Αιγαίου. 

Η δοµή αυτή θα περιλαµβάνει τις υποδοµές και θα συντονίζει
το προσωπικό όλων των εµπλεκόµενων φορέων, όπως η Πυρο-
σβεστική, η Δασική Υπηρεσία και η αυτοδιοίκηση. Θα διαθέτει ει-
δικό σώµα δασοκοµάντος, υπαγόµενο στην Πυροσβεστική Υπη-
ρεσία µε άµεση διαθεσιµότητα, αλλά και αεροµεταφορά ειδικών
δυνάµεων δασοπυρόσβεσης, ενώ θα έχει τα δικά της εναέρια
µέσα που θα σταθµεύουν µόνιµα στην περιοχή. 

Δύο είναι τα πλεονεκτήµατα που προκύπτουν από τη δηµιουρ-
γία της ενιαίας δοµής δασοπυρόσβεσης στην Περιφέρεια Νοτίου
Αιγαίου. Πρώτον, η ταχύτητα και η αποτελεσµατικότητα στην αν-
τιµετώπιση των πυρκαγιών στα νησιά. Δεύτερον, ο συντονισµός
όλων των φορέων, επαρκείς εναέριες δυνάµεις που θα κινούνται
άµεσα, ειδικές επίγειες δυνάµεις που θα επιχειρούν µε ταχύτητα
και δεν απαιτείται η ενίσχυση από την Αττική µε εναέρια µέσα και
επίγειες δυνάµεις. 

Επιτρέψτε µου να επισηµάνω και να υπενθυµίσω ότι η πρόταση
αυτή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στηρίζεται
στην προγραµµατική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας που πα-
ρουσιάστηκε τον Οκτώβριο του 2018 και προβλέπει τη δηµιουρ-
γία ενιαίου φορέα δασοπροστασίας και τη συγκρότηση ειδικού
σώµατος δασοκοµάντος εντός της Πυροσβεστικής. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός στη συζήτηση το προηγούµενο διά-
στηµα στη Βουλή, στην προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση για
τα θέµατα αυτά, τοποθετήθηκε επί της ουσίας για την αναφερό-
µενη δέσµευση που είχαµε και προεκλογικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ αυτονόητο ότι θα υπάρ-
ξει διακοµµατική στήριξη στα µέτρα στήριξης για τους πυρόπλη-
κτους πολίτες και τις επιχειρήσεις. Από εκεί και πέρα, πιστεύω
ότι πρέπει να διαµορφωθεί µια ευρεία συνεργασία και συνεν-
νόηση απέναντι σε ζητήµατα όπως η προστασία του φυσικού πε-
ριβάλλοντος, απαλλαγµένη από πρακτικές και συµπεριφορές του
παρελθόντος. 

Και πάλι σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ολοκληρώνουµε τη διαδικασία τώρα µε τους οµιλητές µε τον

κ. Αραχωβίτη από το ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά θα πάρουν το λόγο
οι εισηγητές -όσοι επιθυµούν- για πέντε λεπτά και εν συνεχεία
θα µιλήσει ο Υπουργός και θα κλείσει η διαδικασία. 

Παρακαλώ, κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ

παρά να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο για το σηµερινό ανασχηµατισµό.
Αν έτσι εννοεί ο Πρωθυπουργός τη συνεννόηση -και όχι τη συ-
ναίνεση, τη συνεννόηση-, νοµίζω ότι βρίσκεται σε τελείως λάθος
δρόµο. Με αυτά τα φτηνά -επιτρέψτε µου την έκφραση- τεχνά-
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σµατα για να εξασφαλίσει την πολυπόθητη συναίνεση που βλέπει
ότι χρειάζεται για την πολιτική του επιβίωση, δεν γίνεται. Όπως
την προηγούµενη εβδοµάδα θυµόµαστε όλοι µία από τις χειρό-
τερες τοποθετήσεις Πρωθυπουργού µε τέτοιας έκτασης και τέ-
τοιας έντασης τυµβωρυχία µέσα από την Ολοµέλεια στη
συζήτηση στην προ ηµερησίας διατάξεως, συναίνεση και συνεν-
νόηση δεν µπορεί να υπάρξει. 

Καταλαβαίνουµε την αγωνία του, καταλαβαίνουµε ότι αντιλαµ-
βάνεται και ο ίδιος και το επιτελείο του ότι η Κυβέρνηση πλέον
πνέει τα λοίσθια και δεν σώζεται µε τέτοια τρικάκια, αλλά έτσι
δεν µπορεί να υπάρξει καµµία ανοχή και καµµία συναίνεση. 

Όπως επίσης ανοχή και συναίνεση δεν µπορεί να υπάρξει,
όταν από το Βήµα της Βουλής ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ειρω-
νεύεται τους κατοίκους της Μάνης, της Εύβοιας, της Ηλείας, της
ανατολικής Αττικής λέγοντας ότι δεν µπορεί ο καθένας να περι-
µένει πάνω από το χωριό του ένα ελικόπτερο. 

Ας τα πει στους πληγέντες! Ας τα πει στους κατοίκους της
Μάνης που περίµεναν ένα ελικόπτερο για να µη φύγει η φωτιά
από τον Ταΰγετο και να καταλήξει µε τρεις πύρινες γλώσσες στη
θάλασσα κατακαίγοντας εκατόν δέκα χιλιάδες στρέµµατα αγρο-
τικής έκτασης ως επί το πλείστον και βοσκοτόπων -στην αγροτική
εκµετάλλευση εντάσσεται- και δασικής έκτασης. Αυτά όταν τα
ακούν οι κάτοικοι, εξοργίζονται, γιατί εδώ η Κυβέρνηση θα πρέ-
πει να αντιληφθεί τρία βασικά πράγµατα. 

Το πρώτο είναι ότι αυτά που δηµιουργήθηκαν µε πολύ δύσκο-
λες συνθήκες, πραγµατικά µε προσωπική εργασία γενεών αν-
θρώπων πάνω στα ορεινά είτε της Μάνης είτε της Γορτυνίας είτε
της βόρειας Εύβοιας -όποιος ξέρει τις περιοχές, καταλαβαίνει-
δεν µπορούν να ξαναγίνουν υπό τις σηµερινές συνθήκες της εγ-
κατάλειψης της υπαίθρου. Ένα το κρατούµενο. 

Το δεύτερο είναι ότι για τους µελισσοκόµους, τους κτηνοτρό-
φους ή τους ελαιοπαραγωγούς µέχρι να αποκατασταθεί το τοπίο
και να αποδώσει ξανά εισόδηµα, θα περάσουν πάρα µα πάρα
πολλά χρόνια. Ο κίνδυνος ο µεγάλος, πέραν του προφανούς της
επιβίωσης των ίδιων των ανθρώπων, είναι η εγκατάλειψη της
υπαίθρου, άρα τα µέτρα θα πρέπει να έχουν µια τέτοια προ-
οπτική και ένα τέτοιο βάθος. Μιλάµε για µια πρωτόγνωρη και οι-
κολογική και οικονοµική καταστροφή. 

Και το τρίτο είναι ότι αυτή η ζηµιά εκτός από τους αγρότες,
τους κτηνοτρόφους, τους ρητινοπαραγωγούς και τους µελισσο-
κόµους, που όλοι οι συνάδελφοι λιγότερο ή περισσότερο ανα-
φέρθηκαν, είναι ζηµιά στην οικονοµία των περιοχών. Τα ελαιοτρι-
βεία, οι µονάδες µεταποίησης, τυποποίησης µελιού, οι συνεται-
ρισµοί, οι µονάδες επεξεργασίας και παραγωγής τυροκοµικών
προϊόντων για τα επόµενα χρόνια δεν θα έχουν πρώτη ύλη να
δουλέψουν. Αυτό σηµαίνει απώλεια θέσεων εργασίας, µεγάλο
χτύπηµα για την τοπική οικονοµία και απώλεια αγορών. 

Αυτά έχουν ένα βάθος, το οποίο η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
το αντιληφθεί. Αυτό δείχνει και ότι η Κυβέρνηση έχει πάρει δια-
ζύγιο από την πραγµατική κατάσταση που επικρατεί στη χώρα. 

Εµείς από 11 Αυγούστου καταθέσαµε συγκεκριµένες προτά-
σεις τόσο για την πρωτογενή παραγωγή και για τους παραγω-
γούς όσο και για την ευρύτερη οικονοµία και µάλιστα υποδεικ-
νύαµε τα εργαλεία µε τα οποία µπορεί να γίνει αυτό.

Μέχρι τώρα δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός από το αρµόδιο
Υπουργείο και το Οικονοµικών και το Αγροτικής Ανάπτυξης.

Εδώ επιτρέψτε µου, βέβαια και µία ακόµα παρέµβαση όσον
αφορά τα µέτρα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης που
παραλάβαµε το 2015. Τα µέτρα, τα πολυδιαφηµισµένα µέτρα,
γύρισαν πίσω από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τετρακόσιες πε-
νήντα και πλέον -σχεδόν τετρακόσιες εξήντα- παρατηρήσεις.
Στην ουσία ήταν ένα κόσκινο. Ξαναφτιάχτηκε το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης έναν χρόνο µετά, επειδή ακριβώς έγινε βε-
βιασµένα, µόνο και µόνο για να φανεί ότι κάτι έγινε πριν τις εκλο-
γές του 2014 και στην πραγµατικότητα έφερε έναν χρόνο πίσω
-έναν ολόκληρο χρόνο πίσω!- αυτά τα προγράµµατα.

Άρα, καλό θα είναι, όταν µιλάµε στην Ολοµέλεια, να είµαστε
τεκµηριωµένοι πάνω σε αυτό που λέµε.

Και θα τελειώσω µε το εξής µόνο, µίλησαν και οι άλλοι συνά-
δελφοι: Για να µην συγκρίνουµε ανόµοιες καταστάσεις και να µην
βρίσκουµε σαν πρόφαση και σαν αιτιολογία για τα πάντα τώρα

πια την κλιµατική αλλαγή και την κλιµατική κρίση, είναι η ανικα-
νότητα αυτής της Κυβέρνησης και στην πρόληψη και στην αντι-
µετώπιση. Και αυτό το δείχνουν τα στοιχεία τα οποία είναι
αναµφισβήτητα και αναφέρθηκε και ο κ. Φάµελλος. Έχουµε τον
υψηλότερο αριθµό στρεµµάτων ανά δασική πυρκαγιά. Αυτό το
στοιχείο οφείλεται καθαρά και µόνο στη διαχείριση που έγινε από
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και την ηγεσία της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας και πουθενά αλλού. Κλιµατική αλλαγή και
κλιµατική κρίση είχαµε σε όλες τις χώρες της Νότιας Ευρώπης
από την Κύπρο, την Ιταλία, την Ισπανία, αλλά αυτό τον αριθµό,
τον τεράστιο αριθµό στρεµµάτων ανά δασική πυρκαγιά, τον εί-
χαµε µόνο στην Ελλάδα.

Ας αναλογιστεί, λοιπόν, έστω και τώρα η Κυβέρνηση και ας
µην ζητάει συναινέσεις εκεί όπου φαίνεται ότι είναι στριµωγµένη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
Ας αρχίσουµε τώρα τον κύκλο των δευτερολογιών.
Ο κ. Λογιάδης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω πρώτα από όλα επαναλαµβάνοντας αυτό που

είχε πει ο κύριος Πρωθυπουργός εδώ στην Ολοµέλεια στις 25-
8: «Βάλαµε τον πήχη ψηλά, αλλά περάσαµε από κάτω». Θεω-
ρούµε ότι όλες οι κυβερνήσεις έχουν περάσει κάτω από την πήχη
και βέβαια, δεν ήταν µόνο θέµα του κ. Χρυσοχοΐδη για τον σηµε-
ρινό ανασχηµατισµό. Τα τελευταία χρόνια υπογράψατε τα µνη-
µόνια, έχει απαξιωθεί ο δηµόσιος τοµέας, έχει υποστελεχωθεί
και ουσιαστικά ιδιωτικοποιείτε και ξεπουλάτε τον δηµόσιο τοµέα.

Μίλησε προηγουµένως ο κ. Κόνσολας για την Αµερική, ανα-
φέρθηκε στην Αµερική, στο παράδειγµα της Αµερικής και πολύ
σωστά. Θα πρέπει να δείτε στην πολιτική προστασία στην Αµε-
ρική τι κάνουν σε θέµατα σεισµών, διότι σε θέµατα σεισµών τα
κέντρα επιχειρησιακού ελέγχου, που ελέγχουν τις καταστάσεις
και αντιδρούν, είναι κατασκευές σεισµικά µονωµένες.

Εδώ στην Ελλάδα έχετε φτιάξει µία σεισµικά µονωµένη κατα-
σκευή;

Θα πάει κάτω, θα γίνει ένας µεγάλος σεισµός -που θα γίνει,
κάποια ώρα θα γίνει- πώς θα αντιδράσετε; Τι θα κάνετε; Υπάρχει
αυτή η τεχνολογία, λάβετε τα µέτρα σας!

Και το άλλο θέµα –ρωτήσατε εσείς, κύριε Αµυρά- πώς θα αν-
τιµετωπιστεί η κλιµατική κρίση; Πάντως, όχι µε εξορύξεις που
λέει ο κύριος Πρωθυπουργός και διαψεύδει ο κ. Δένδιας –τέλος
πάντων, ξεκάθαρη απάντηση δεν έχουµε πάρει- όχι µε κατα-
σκευή υπερσύγχρονων αυτοκινητοδρόµων, αλλά χωρίς χρήση
και πρόβλεψη τρένων, µε τον Ε-65, µε τον ΒΟΑΚ στην Κρήτη, ή
µε το «Καστέλι-Ηράκλειο» πάλι στην Κρήτη -εφ’ όσον δεν υπάρ-
χει τρένο, αυτό το πράγµα επιβαρύνει το περιβάλλον και εννοώ
τις εθνικές οδούς- και το τελευταίο, βέβαια, όχι χωρίς πάρκινγκ
στους σταθµούς του µετρό των Αθηνών! Δεν µπορεί το µετρό
Αθηνών, το µετρό όλων των Αθηνών, να έχει µόνο δύο σταθµούς
πάρκινγκ. Αυτό δεν βοηθάει το περιβάλλον!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Βι-

λιάρδος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχουµε αλλάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Μα-

νωλάκου έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Προτιµώ να βγάλω τη µάσκα και

να έρθω στο Βήµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία συνάδελφε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η συζήτηση για την πύρινη λαί-

λαπα και τα ανεπαρκή µέτρα σας είναι κάτω από την επίδραση
της σηµερινής ανακοίνωσης του ανασχηµατισµού της Κυβέρνη-
σης, µε κύριο χαρακτηριστικό αλλαγές σε Υπουργεία που είναι
σχετικά µε τις καταστροφικές µεγάλες φωτιές και τις βαριές κυ-
βερνητικές ευθύνες. Θέλετε µέσα από αυτές τις αλλαγές να αµ-
βλύνετε και να κρύψετε τις βαριές πολιτικές ευθύνες που σας
βαραίνουν.

Ωστόσο, η κυβερνητική πολιτική δεν είναι θέµα προσώπων,
αλλά της στρατηγικής που έχετε. Και η δική σας επιλογή είναι οι
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ανάγκες του κεφαλαίου για κερδοφορία και πώς θα τις ικανοποι-
ήσετε, κατακρεουργώντας ταυτόχρονα λαϊκές ανάγκες.

Γι’ αυτό είναι καθαρό ότι αυτή την εγκληµατική πολιτική για το
περιβάλλον θα τη συνεχίσετε και η άµεση, γενναία και ταχύτατη
αποζηµίωση πληγέντων που µας είπε ο κ. Σταϊκούρας είναι
όνειρο θερινής νυκτός για τα λαϊκά στρώµατα των πληγέντων.

Θα επικεντρωθώ στην τροπολογία που καταθέσατε για δήθεν
αποκατάσταση των πληγέντων από τη µεγάλη καταστροφή.

Πρώτον, δεν έχουν σχέση τα µέτρα σας µε τις ανάγκες και τα
αιτήµατα των λαϊκών στρωµάτων που επλήγησαν και αναφέρον-
ται στα ψηφίσµατα και αιτήµατα των επιτροπών τους, που το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κατέθεσε.

Δεύτερον, τα άρθρα της τροπολογίας 4 και 5 αναφέρονται σε
ρυθµίσεις για τουριστικές επιχειρήσεις µόνο για την περιοχή της
βόρειας Εύβοιας, αν και ανάγκη τέτοιων ρυθµίσεων µπορεί να
υπάρχει και σε άλλες περιοχές που επλήγησαν στην Πελοπόν-
νησο, Ηλεία, Λακωνία, Αρκαδία, Μεσσηνία και αλλού.

Τρίτον, στο άρθρο 7 αντί να καταργήσετε τα όρια στο ακατά-
σχετο, τα διατηρείτε και ισχύουν και για την ασφαλιστική-φορο-
λογική ενηµερότητα. Όµως, η απαλλαγή θα πρέπει να αφορά το
σύνολο των πληρωµών.

Τέταρτον, στο άρθρο 8 αποζηµιώνετε το 80% των καµένων
σπιτιών. Με το υπόλοιπο τι θα γίνει; Θα πάρουν δάνειο; Και ποιος
θα το δώσει, όταν ο κατεστραµµένος δεν έχει ούτε εισόδηµα
ούτε δουλειά; Πώς θα το αποπληρώσει; Εκτός εάν δανείσετε και
το έχετε µεσοπρόθεσµα για ένταξη στη λίστα πλειστηριασµών
της λαϊκής κατοικίας.

Και βέβαια, τίποτε δεν αναφέρεται στις πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου και στην κυβερνητική τροπολογία για πρόληψη,
ολοκληρωµένη διαχείριση και προστασία των δασών.

Γι’ αυτό, κρύβεστε πίσω από τα ακραία καιρικά φαινόµενα, την
κλιµατική αλλαγή και εσείς και η προηγούµενη κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, δεν απαλλάσσεστε από τις ευθύνες σας και δεν
πρέπει να ξεχαστούν!

Είναι αλήθεια ότι επιτρέπεται και από εσάς και από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ η εγκατάσταση ανεµογεννητριών
στα δάση, ακόµα και σε NATURA περιοχές, πράγµα για εµάς
απαράδεκτο.

Ωστόσο και για αυτές τις περιπτώσεις χρειάζεται άδεια για να
κοπούν δέντρα για τη διάνοιξη δρόµων, µερικές φορές και µέσα
από δάση, για τη µεταφορά των ανεµογεννητριών, πράγµα αρ-
κετά κοστοβόρο.

Ορισµένα δασαρχεία δεν έδιναν άδεια για κοπή δέντρων και
διάνοιξη δρόµων, όπως αυτό της Καρδίτσας. Τι κάνατε; Μεταφέ-
ρατε την αρµοδιότητα σε δασαρχείο γειτονικού νοµού. Τώρα τι
κάνετε; Ενοποιείτε και παίρνετε από την αποκεντρωµένη την αρ-
µοδιότητα των δασαρχείων. Βεβαίως, αυτό καταρχήν είναι καλό,
ότι ενοποιούνται οι υπηρεσίες, όµως, εσείς το κάνετε γιατί θέλετε
να τα συγκεντρώσετε όλα, ώστε να µην υπάρχουν φραγµοί και
καθυστερήσεις στους επιχειρηµατικούς οµίλους των ΑΠΕ. Θέ-
λουν να πάνε ακόµα πιο γρήγορα χωρίς καθυστερήσεις για να
ξεκοκαλίσουν το Ταµείο Ανάκαµψης.

Σε ό,τι αφορά τους δασικούς χάρτες, µαζί τους υλοποιείτε Νέα
Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αποτελούν κυρίαρχη κερδοφόρα
επιδίωξη των µονοπωλιακών οµίλων, του Συνδέσµου Ελλήνων
Βιοµηχάνων, των τραπεζών, για να διαµορφωθεί καθαρό τοπίο
που θα επιταχύνει τα εκµεταλλευτικά τους σχέδια, διευκολύνον-
τας τη συγκέντρωση της γης σε λίγα χέρια.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν και τις πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου και την κυβερνητική τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και συναισθηµατικά θα ήθελα να αναφερθώ στους συµπα-

τριώτες µου που αναζητούν αυτήν την ώρα την κάθαρση, την
ανάδειξη των ευθυνών, τη στήριξή τους, θεωρώ ότι πρέπει κά-
ποια στιγµή να πούµε και µερικά πράγµατα για την επόµενη µέ-
ρα. Βιώσαµε µια ανικανότητα από πλευράς συντονισµού και ταυ-
τόχρονα βεβαίως ένα µοντέλο δασοπυρόσβεσης, το οποίο για
πολλοστή φορά απέδειξε ότι δεν υπηρετεί τον δασικό χώρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώσαµε ένα δεκαπενθήµερο
τον Αύγουστο τροµακτικό. Οι τεράστιες καταστροφές της χώρας
µας από τις πρόσφατες πυρκαγιές απανθράκωσαν ουσιαστικά
το µοντέλο. Οφείλουµε, λοιπόν, να το επανεξετάσουµε εκ βά-
θρων. Πάνω απ’ όλα, όµως, πρέπει να εµπεδώσουµε την αντί-
ληψη ότι δασοπυροπροστασία χωρίς αντιπυρικά σχέδια δεν
υπάρχει. Αν συνεχίσουµε µε την υπάρχουσα οργάνωση και µάλι-
στα µεταβάλλουµε τη δασοπυροπροστασία, όπως είπε και ο
Πρωθυπουργός, σε µία µόνιµη οµπρέλα εναέριων µέσων στις
ευαίσθητες περιοχές –φανταστείτε αυτό το σενάριο πώς λει-
τουργεί και ως εικόνα- µας περιµένουν ακόµη πιο δύσκολες
µέρες.

Θα σταθώ στις πυρκαγιές της επαρχίας, γιατί οι περιαστικές
αφορούν σε ένα ανθρωπογενές σύµπλεγµα δόµησης και βλάστη-
σης και χρειάζονται άλλη προσέγγιση. Χρειάζονται µία προσέγ-
γιση στην οποία η Πυροσβεστική Υπηρεσία, η τοπική αυτο-
διοίκηση, οι εθελοντές, θα έλεγα ότι θα είναι αυτοί που θα απο-
τελέσουν την εµπροσθοφυλακή για την αντιµετώπιση των επει-
σοδίων.

Στις πυρκαγιές, λοιπόν, της επαρχίας, µας δόθηκε ένα µάθηµα
που πρέπει να αξιοποιηθεί σε κάθε σχέδιο δασοπυρόσβεσης και
πάνω σε αυτό να ληφθούν καίριες πρωτοβουλίες. Ήταν η προ-
σπάθεια των κατοίκων και ειδικά των νέων να σώσουν τα χωριά
τους και τα έσωσαν. Με αυτούς µπορούµε να χτίσουµε µία και-
νούργια προσέγγιση, γιατί το ενδιαφέρον τους ακουµπά στην
επόµενη ηµέρα, πολύ περισσότερο όταν η απασχόλησή τους
συνδέεται κυρίως µε τον πρωτογενή, αλλά και τον τουριστικό
τοµέα.

Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε η µεταφορά της ευ-
θύνης της δασοπυρόσβεσης, και τότε είχαµε πολλές φωτιές,
αλλά ένα ελάχιστο ποσοστό εξελισσόταν σε µεγάλες, γιατί τότε
υπήρχε η έγκαιρη επέµβαση, η ετοιµότητα και αυτή γινόταν βα-
σικά από τους κατοίκους των πληττόµενων περιοχών που ήταν
κυρίως αγρότες.

Η αντίδρασή µας τότε ως Συνασπισµός ήταν σκληρή γιατί προ-
βλέπαµε ότι αυτή η κίνηση θα φέρει την αποµάκρυνση της δασι-
κής υπηρεσίας από ένα γνωστικό αντικείµενο και µάλιστα χωρίς
να υπάρχει διάδοχη κατάσταση. Ήταν εγκληµατική µόνο και
µόνο αυτή η ρύθµιση! Και αυτό, βεβαίως, είχε τις συνέπειές του,
γιατί τον πρώτο χρόνο είχαµε πάνω από ένα εκατοµµύριο εκτά-
σεις οι οποίες κάηκαν, καταστράφηκαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Όµως και τα επόµενα χρόνια που δεν υπήρξε η απαραίτητη

αποδοτική ετοιµότητα, οι πυρκαγιές στην πλειοψηφία τους γι-
νόντουσαν µεγάλες. Έτσι, λοιπόν, αρχίζει να βιώνει ο δασικός
χώρος το παράδοξο οι δασικοί να µη συµµετέχουν όταν καιγόταν
η περιοχή που διαχειρίζονταν. Και κοντά σε αυτούς αποµακρύν-
θηκαν και οι κάτοικοι και ειδικά αυτοί που ζούσαν από και µέσα
στο δάσος, δηλαδή οι δασεργάτες, οι κτηνοτρόφοι, οι δασικοί
και άλλοι.

Όµως, η απουσία αυτή έφερε και ένα άλλο αποτέλεσµα, την
εξαφάνιση της πρόληψης και τη θεοποίηση της εναέριας κατα-
στολής. Είναι αναµφισβήτητο ότι η ύπαρξη αρκετών εναέριων
µέσων καταστολής αποτελεί πλέον αναγκαιότητα. Δεν µπορεί,
όµως, αυτή η προσέγγιση να αναιρεί την πρόληψη ως το βασι-
κότερο εργαλείο υπεράσπισής της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σήµερα, όµως, πρέπει να δούµε και µία άλλη καταστροφική
οπτική. Οι πυρκαγιές αυτές αφορούν σε σηµαντικό βαθµό τον
αγροτουριστικό χώρο που συµβάλλει καθοριστικά στη διαβίωση
των κατοίκων σε αυτές τις περιοχές. Περίπου πεντακόσιοι ογδό-
ντα πέντε χιλιάδες πολίτες στη χώρα µας έχουν κύριο ή συµπλη-
ρωµατικό εισόδηµα από τον αγροτικό χώρο, από τη συγκεκρι-
µένη δραστηριότητα. Ειδικά, η γεωργία από τις πυρκαγιές αυτές
χάνει κάθε χρόνο περισσότερο από πενήντα χιλιάδες στρέµµατα
καλλιεργειών και άλλες υποδοµές.

Επίσης, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι το 50% των εκτάσεων δα-
σικού χαρακτήρα χρησιµοποιούνται πλέον από τους κτηνοτρό-
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φους είτε για βόσκηση, είτε για δήλωση, ως επιλέξιµες στον
ΟΣΔΕ για τις ενισχύσεις, τότε καταλαβαίνετε ότι όταν κηρύσσον-
ται οι συγκεκριµένες εκτάσεις αναδασωτέες, υπάρχει ένα τερά-
στιο πρόβληµα και πολύ σωστά κηρύσσονται αναδασωτέες οι
συγκεκριµένες δραστηριότητες.

Γι’ αυτό, λοιπόν και µακροπρόθεσµα πρέπει να δηµιουργηθούν
οι προϋποθέσεις εκείνες που θα επιτρέψουν στους κατοίκους
των περιοχών που πλήττονται από πυρκαγιές, δηλαδή στους
αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους δασεργάτες, τους µελισσο-
κόµους, να ασχολούνται ενεργά µε την αποκατάσταση και την
προστασία των δασών.

Το πρώτο, όµως, που πρέπει να συµβεί για να είναι αποτελε-
σµατική µία δασοπυρόσβεση είναι η διαχείριση των δασών, όπως
προείπα, να γίνεται πάντα µε προσανατολισµό τη αντιπυρική
τους προστασία. Αυτό σηµαίνει όχι µόνο αντιπυρικές ζώνες, αλλά
και απαραίτητο δίκτυο. Σηµαίνει ότι πρέπει να υπάρχει µια ολό-
κληρη διαδικασία. 

Βεβαίως, πάνω από όλα να µην ξεχνάµε ότι σήµερα οι δαπάνες
πρόληψης είναι κάτω από το 1/10 των δαπανών που έχουν σχέση
µε την καταστολή. Υπάρχει το πόρισµα Γκολντάµερ, το οποίο
έχει γίνει ευρύτερα αποδεκτό. Προτείνει την ίδρυση ενός επιστη-
µονικού συµβουλευτικού-συντονιστικού οργάνου για τη συστη-
µατική οργάνωση -προσέξτε τη φράση- της διαχείρισης των
πυρκαγιών και της υπαίθρου. Είναι ταυτόσηµα. Όντως, βασικός
στόχος είναι να επιτευχθεί η απαραίτητη συνεργασία µε όλους
τους εµπλεκόµενους φορείς. 

Όλοι όσοι ασχολούνται, λοιπόν, σήµερα µε τη δασοπυρό-
σβεση χρειάζονται -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- αρκεί να έχουν
συγκεκριµένους ρόλους.

Αν µπούµε, λοιπόν, σε µία τέτοια πορεία όσον αφορά τη δα-
σοπυρόσβεση, θα δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις -δεν γίνονται
αµέσως αυτά, αλλά σιγά-σιγά- εντός ορθού, θα έλεγα, συντονι-
σµού που οπωσδήποτε πρέπει να γίνεται από αυτούς οι οποίοι
έχουν γνώση των παραµέτρων που λειτουργούν σε ένα επεισό-
διο πυρκαγιάς. Και εκ των πραγµάτων, τουλάχιστον αυτήν την
ώρα την έχει η δασική υπηρεσία.

Πιστεύω ότι στη σχετική συζήτηση που θα γίνει γι’ αυτά τα ζη-
τήµατα -δεσµεύτηκε ο Πρόεδρος- θα πούµε περισσότερα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε και εσάς, αγαπητοί συ-
νάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε.

Ο κ. Παπαδόπουλος έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Έγινε µία κουβέντα για πράγµατα τα οποία είναι αυτονόητα.

Αυτονόητο, βέβαια, δεν είναι τα σπουδαία αντανακλαστικά που
έδειξε η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, δηλώνοντας σήµερα –από
όλους µας εδώ, φαντάζοµαι- το πόσο γρήγορα κινηθήκαµε.
Ακούστηκαν βέβαια και πλειοδοσίες. Σίγουρα θα µπορούσαµε να
δώσουµε πολύ περισσότερα. Βεβαίως, αυτά είναι τα πρώτα
µέτρα τα οποία έγιναν γρήγορα. Και αυτό σηµαίνει ότι ένα κρά-
τος αρχίζει να λειτουργεί στα πρότυπα των κρατών τα οποία ζη-
λεύαµε. Έδειξε αµεσότητα, δυνατότητα και ευελιξία, ώστε να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε ένα µεγάλο ζήτηµα.

Βέβαια, από τη ζηµία µην περιµένουµε κέρδος. Έχουµε τερά-
στια ζηµία, πραγµατικά και δεν είµαι αυτός ο οποίος θα πω αν
έφταιγε κάτι περισσότερο ή αν έγιναν κάποια λάθη ή τα πόσα
έγιναν σωστά.

Το είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός µας µε παρρησία. Είναι η
πρώτη φορά που εδώ στην Αίθουσα αναλαµβάνει κάποιος το
µέρος της ευθύνης που αναλογεί σε σχέση µε τις κυβερνητικές
δράσεις. Από εκεί και πέρα, όµως, είναι πολύ σηµαντικό -αυτό
συζητούµε σήµερα, την κύρωση της πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου- ότι άµεσα κινηθήκαµε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Σίγουρα η προστασία του δάσους και γενικότερα του περιβάλ-
λοντος είναι κάτι πολυδιάστατο. Ακούµε διάφορες θεωρίες από
«ειδικούς» για τις αντιπυρικές ζώνες. Απαντήθηκαν από τον Πρω-
θυπουργό. Ο ίδιος ζήτησε να γίνει αυτή η κουβέντα και δεν κρύ-
φτηκε ώστε να γίνει µετά από µήνες, ούτε χάθηκε από την
επικαιρότητα. Από κει και πέρα ούτε τα εναέρια µέσα είναι µονό-

δροµος ούτε είναι πανάκεια. Το ξέρετε πολύ καλά και το ξέρουµε
όλοι. Άρα είναι ένα ζήτηµα πολυδιάστατο που αφορά το περι-
βάλλον. 

Σαφώς η κλιµατική αλλαγή έχει πολύ µεγάλη σχέση, αλλά δεν
είναι η µόνη αιτία. Αυτό που βλέπουµε όµως είναι ότι δεν είµαστε
ένα κράτος, όπως η Ελβετία, η Δανία ή οι Ηνωµένες Πολιτείες.
Γινόµαστε όµως και αυτό φαίνεται από τον προγραµµατισµό που
έχει κάνει και ο Υπουργός στο συγκεκριµένο Υπουργείο, αλλά
και από τις εντολές του Πρωθυπουργού µε βάση τις οποίες θα
προχωρήσουµε στη σωστή κατεύθυνση.

Σε αυτά τα βήµατα, λοιπόν, βαδίζουµε. Ας κρατήσουµε από
όλη την υπόθεση ότι δουλέψαµε πολύ δυνατά σε δύσκολες συν-
θήκες. Να συγχαρούµε όλους αυτούς που κατέθεσαν ψυχή, τους
πυροσβέστες και τους πολίτες όλους, αλλά παράλληλα να δεχ-
θούµε ότι υπήρξαν γρήγορα αντανακλαστικά, υπήρξε αποζη-
µίωση -επαναλαµβάνω ότι από τη ζηµιά ας µην περιµένουµε και
κέρδος- σε ένα µεγάλο µέρος. Εποµένως είµαστε στη σωστή κα-
τεύθυνση, ένα κράτος το οποίο φροντίζει, το οποίο δείχνει ότι
µπορεί να λειτουργήσει και θα γίνουµε ακόµη καλύτεροι. 

Με αυτή την έννοια προτείνω ότι θα πρέπει να ψηφιστεί το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ώστε να δείξουµε πραγµατικά ότι όλοι
µαζί µπορούµε να κάνουµε περισσότερα βήµατα. Δεν άκουσα ιδι-
αίτερες αντιρρήσεις εδώ µέσα. Αν θέλουµε να µιλήσουµε για τον
ανασχηµατισµό ή οτιδήποτε άλλο δεν είναι της παρούσης. Αν-
τιρρήσεις επί του προκειµένου, αν έγιναν γρήγορα, αν είναι
σωστό το επίπεδο των βοηθειών που δίνονται στους συγκεκρι-
µένους κατοίκους των περιοχών που είχαν την ατυχία αυτή να
υπάρχουν τόσο µεγάλες πυρκαγιές, να το συζητήσουµε. Εποµέ-
νως, ψηφίζουµε, δείχνουµε θετική διάθεση και δείχνουµε τη συ-
ναίνεσή µας στην πράξη και όχι σε πολιτικούς λόγους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνος
Σκρέκας για δεκαοκτώ λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συνεδρίαση της Επιτροπής
Παραγωγής και Εµπορίου, η οποία έλαβε χώρα σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα στις 26 Αυγούστου, παρουσιάσαµε την έµπρακτη και
άµεση ανταπόκριση της Κυβέρνησής µας στις προκλήσεις της
επόµενης ηµέρας µετά την επέλαση µιας πραγµατικά τεράστιας
πύρινης λαίλαπας που έπληξε την πατρίδα µας.

Κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης της επιτροπής, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συζητήσαµε για τα άµεσα µέτρα τα οποία
έχει λάβει η Κυβέρνησή µας για να στηρίξουµε τους πληγέντες,
µέτρα τα οποία έχουν να κάνουν µε οικονοµική στήριξη σε αυ-
τούς οι οποίοι επλήγησαν, αλλά και µέτρα που έχουν να κάνουν
µε διοικητικές µεταρρυθµίσεις, ώστε να µπορέσουµε να βοηθή-
σουµε τις αρµόδιες υπηρεσίες -τις δασικές υπηρεσίες κυρίως-
να ανασυγκροτηθούν, να αναδιοργανωθούν και έτσι να µπορέ-
σουν να επιτελέσουν το έργο τους, που είναι να προστατεύσουν
τα δασικά οικοσυστήµατα απέναντι στις προκλήσεις της κλιµα-
τικής αλλαγής, της κλιµατικής κρίσης και τις επιπτώσεις αυτής,
που θα τις βλέπουµε όλο και πιο συχνά να εµφανίζονται στην κα-
θηµερινότητά µας.

Και ρωτάω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και µεταξύ άλλων και
τον εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, ο όποιος είναι στην Αίθουσα και πε-
ριοχή καταγωγής του είναι η Εύβοια, όπου και εκλέγεται, τα
εξής: 

Κύριε συνάδελφε, διαφωνείτε µε τη µεταφορά των δασικών
υπηρεσιών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας κάτω
από µία κάθετη οργάνωση, έτσι ώστε να υπάρχει ένας ολοκλη-
ρωµένος στρατηγικός σχεδιασµός, ένας συντονισµός και έτσι µε
αυτόν τον τρόπο να υπάρξει πολύ καλύτερη, πολύ πιο αποτελε-
σµατική λειτουργία;

Διαφωνείτε µε την ανάθεση των έργων που έχουµε αποφασί-
σει να κάνουµε µέσα από τις δασικές υπηρεσίες και µε χρήµατα
που εµείς θα µεταφέρουµε στους δασικούς συνεταιρισµούς της
βορείου Εύβοιας και εν γένει στους κατά τόπους δασικούς συ-
νεταιρισµούς εκείνης της περιοχής που επλήγησαν ώστε να προ-
χωρήσουν άµεσα στα έργα προστασίας, όπως είναι τα αντι-
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διαβρωτικά και άλλα;
Διαφωνείτε µε την έκτακτη επιχορήγηση, που προχωρήσαµε

µέσα από το Πράσινο Ταµείο, των δασικών συνεταιρισµών και
των αναγκαστικών συνεταιρισµών στη βόρεια Εύβοια µε επτακό-
σιες χιλιάδες ευρώ, έτσι ώστε να καλύψουν τα πρώτα έξοδά
τους, να συντηρήσουν τα µηχανήµατά τους αλλά και τα πρώτα
έξοδα κίνησης για να µπορέσουν να προχωρήσουν σε εκείνα τα
έργα προστασίας που θα τους δώσουν τη δυνατότητα, όπως λέει
και η λέξη, να προστατέψουν τα σπίτια τους, τους οικισµούς
τους, τις περιοχές όπου ζουν;

Διαφωνείτε µε την έκτακτη επιχορήγηση των ρητινοκαλλιερ-
γητών των καµένων περιοχών µε το ποσό των 3.700.000 ευρώ,
πέρα και πάνω από τα 2.300.000 ευρώ, που κάθε χρόνο έπαιρναν
ως οικονοµική ενίσχυση από την πολιτεία; 

Διαφωνείτε µε την καθιέρωση ακατάσχετου ποσού έως 7.500
ευρώ οριζόντια για όλους τους ρητινοκαλλιεργητές, το οποίο ιδι-
αίτερα σε εκείνες τις περιοχές που έχουν πληγεί από τις πυρκα-
γιές ανέρχεται στις 12.000 ευρώ;

Διαφωνείτε µε την καθιέρωση της ταχύτερης διαδικασίας θε-
ώρησης και έγκρισης άρα και υλοποίησης των µελετών δασοτε-
χνικών έργων, καθώς θα δώσει για άλλη µια φορά και αυτή η
διάταξη τη δυνατότητα να προχωρήσουµε πολύ πιο γρήγορα τα
αναγκαία έργα προστασίας; 

Διαφωνείτε για την πλήρη αξιοποίηση των χορηγιών και των
δωρεών ιδιωτικών φορέων για την αποκατάσταση των καµένων
περιοχών και βέβαια την υποστήριξη, όπου είναι αναγκαίο φυ-
σικά και µετά από επιστηµονική µελέτη, της φυσικής αναγέννη-
σης µε τεχνητή αναδάσωση;

Διαφωνείτε µε την καθιέρωση της διαδικασίας ταχύτατης απο-
µάκρυνσης των καµένων ιστάµενων δέντρων από ιδιόκτητες
εκτάσεις µη δασικού χαρακτήρα που προχωράµε µε τις διατάξεις
που διαλαµβάνονται στην παρούσα πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου; 

Εγώ δεν άκουσα να διαφωνείτε µε όλα αυτά τα οποία σας είπα
και µε πολλά άλλα τα οποία έχουν να κάνουν µε την οικονοµική
στήριξη, τη στεγαστική συνδροµή και όλες αυτές τις οικονοµικές
πρόνοιες που έχουµε αναλάβει και που περιλαµβάνουµε για να
καλύψουµε τις άµεσες, αλλά και τις µεσοπρόθεσµες ανάγκες
των πληγέντων σε αυτές τις περιοχές.

Αφού, λοιπόν, δεν διαφωνείτε, γιατί δεν τις στηρίζετε; Είναι µια
απλή ερώτηση την οποία οφείλετε να απαντήσετε. Γιατί δεν ψη-
φίζετε; Πώς θα πάτε, κύριε συνάδελφε, στην Εύβοια, στους συµ-
πολίτες σας, στους ψηφοφόρους σας, σε αυτούς που σας
έστειλαν στη Βουλή να τους εκπροσωπήσετε και θα τους πείτε
ότι «εγώ δεν ψήφισα και δεν στήριξα αυτά τα µέτρα που τόσο
καλό θα κάνουν ως αποκατάσταση και αποζηµίωση για τις ζηµιές
που έχετε υποστεί»;

Πρέπει να αποφασίσετε τι είδους αντιπολίτευση θέλετε θα κά-
νετε και θα πρέπει να αποφασίσει και ο Αρχηγός σας ο κ. Τσί-
πρας, αν είναι µια αντιπολίτευση πάλι του «όχι σε όλα» ή µία
αντιπολίτευση εποικοδοµητική η οποία πραγµατικά επιδιώκει τη
συναίνεση σε θέµατα τα οποία είναι υπερεθνικά και σε θέµατα
τα οποία δεν έχουν να κάνουν µε χρώµατα και µε κόµµατα. Ένα
τέτοιο θέµα έχει να κάνει δυστυχώς και µε την κλιµατική αλλαγή
και µε τις επιπτώσεις αυτής οι οποίες έρχονται δυστυχώς και τα-
λανίζουν τη χώρα µας µε τα έκτακτα καιρικά φαινόµενα έτσι
όπως εµφανίζονται.

Και βέβαια πράγµατι η επέλαση της πύρινης αυτής λαίλαπας,
που δοκίµασε σκληρά τη χώρα µας, δεν ήταν ένα φαινόµενο το
οποίο επηρέασε µόνο τον δικό µας τόπο, αλλά δυστυχώς και
πολλές άλλες χώρες και πολλά άλλα κράτη και στη Μεσόγειο και
στη Νότια Ευρώπη, αλλά και στον υπόλοιπο κόσµο. Αρκεί να
πούµε ότι προηγήθηκε αυτών των πολύ αυξηµένων σε αριθµό
αλλά και σε µέγεθος πυρκαγιών, ο δεύτερος θερµότερος Ιούλιος
που έχει καταγραφεί ποτέ στην Ευρώπη. 

Μιλάµε, λοιπόν, για µία πρόκληση, όπως είπα, η οποία δεν γνω-
ρίζει σύνορα, είναι υπερεθνική και προφανώς, αφού δεν γνωρίζει
σύνορα, πολύ περισσότερο δεν γνωρίζει και διαχωριστικές γραµ-
µές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοµµατικές, παραταξιακές
διαχωριστικές γραµµές. Είναι µία υπερκοµµατική δυστυχώς
κρίση την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Είναι µια πρόκληση

που υπαγορεύει σε όλες τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου να
είναι συσπειρωµένες και µεθοδικές ώστε να εξασφαλίσουµε την
περιφρούρηση του περιβαλλοντικού µας κεκτηµένου και για την
παρούσα, αλλά και για τις µελλοντικές γενιές. 

Σε αυτές τις νέες και δύσκολες προκλήσεις, τόσο η Κυβέρ-
νησή µας, όσο και προσωπικά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, δεν θα µπορούσε παρά να επιδείξει ακα-
ριαία και άµεσα αντανακλαστικά µε υιοθέτηση απτών και συγκε-
κριµένων µέτρων υποστήριξης.

Στόχος µας µε την παρούσα πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που έχουµε καταθέσει προς ψήφιση στη Βουλή είναι να στηρί-
ξουµε µε τον ταχύτερο και αποτελεσµατικότερο τρόπο τους πλη-
γέντες συµπολίτες µας και δεύτερον, να θέσουµε τις βάσεις για
έναν µακροπρόθεσµο σχεδιασµό τόνωσης της περιβαλλοντικής
συνείδησης των Ελλήνων πολιτών. Διότι το περιβάλλον είναι το
κοινό µας σπίτι και η όποια οικολογική καταστροφή, όπως είπα,
δεν γνωρίζει σύνορα. Η προστασία, λοιπόν, είναι χρέος και ευ-
θύνη όλων µας.

Ακούσαµε από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
στην τοποθέτησή του να αναφέρει ότι είναι ώρες θλίψης, ανησυ-
χίας, προβληµατισµού, ώρες ανασφάλειας για όλους και όρισε
ευθύνες για όλους εµάς εδώ, στο Κοινοβούλιο, στην Κυβέρνηση,
αλλά και την Αντιπολίτευση. Αυτά είπε ο κ. Τσίπρας και σε αυτό,
πράγµατι, δεν µπορεί κανένας να διαφωνεί και είµαστε όλοι σύµ-
φωνοι.

Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έδειξε, µάλιστα, ήδη
εµπράκτως ότι η Κυβέρνησή µας κινείται προς αυτή την κατεύ-
θυνση µε την επιλογή του Σταύρου Μπένου ως επικεφαλής στην
Ειδική Επιτροπή Ανασυγκρότησης της βόρειας Εύβοιας, που θα
σχεδιάσει όχι την επόµενη, αλλά και τη µεθεπόµενη µέρα. Η το-
ποθέτηση, όπως νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε, του κ. Μπέ-
νου, η οποία µάλιστα έχει εναγκαλιστεί από πλήθος Ελλήνων
πολιτικών µε διαφορετικές αφετηρίες, ακριβώς συµβολίζει και
σηµατοδοτεί αυτή την πρόθεση του Πρωθυπουργού.

Έτσι αποδεικνύουµε ότι δεν είναι η κοµµατική ταυτότητα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, το ζητούµενο και
το κριτήριο προκειµένου να ανταπεξέλθουµε στα σηµαντικά και
µεγάλα ζητήµατα του τόπου. Κριτήριο είναι η αξιοσύνη, η απο-
τελεσµατικότητα, η διαπιστευµένη διαδροµή. Αυτά, βέβαια, είναι
έννοιες και λέξεις που είναι πολύ δύσκολο να τις αντιληφθεί ο
Αλέξης Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ωστόσο, από το σύνολο των τοποθετήσεων τόσο του κ. Τσί-
πρα, αλλά και των υπολοίπων συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, δυστυ-
χώς, γίνεται αντιληπτό ότι όλες αυτές οι δηλώσεις οι οποίες
έχουν καταγραφεί σε αυτή την Αίθουσα είναι δηλώσεις οι οποίες
είναι κενές περιεχοµένου. Αυτή η τραγική περίσταση των κατα-
στροφικών πυρκαγιών αντί να ενώσει όλες τις πολιτικές δυνάµεις
του τόπου σε µια γόνιµη συνεργασία, δυστυχώς επιχειρείται για
άλλη µια φορά από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να γίνει αντι-
κείµενο µικροπολιτικής σκοπιµότητας.

Διερωτώµαι πραγµατικά, κύριοι συνάδελφοι, µετά από εκείνα
τα απευκταία γεγονότα που όλοι θέλουµε να ξεχάσουµε, που συ-
νέβησαν στο Μάτι, πώς αναφέρεται από τον Αρχηγό σας, τον κ.
Τσίπρα, ότι κύριο µέληµά σας υποτίθεται ότι είναι η ασφάλεια
του κόσµου, όταν ακριβώς µετά από εκείνα τα καταστροφικά γε-
γονότα αυτό το οποίο κάνατε ήταν η µετατροπή του εµπρησµού
από κακούργηµα σε πληµµέληµα µια βδοµάδα πριν από τις εθνι-
κές εκλογές. Με αυτό τον τρόπο εσείς αντιλαµβάνεστε ότι βοη-
θάτε τον τόπο µας και µε αυτόν τον τρόπο πιστεύετε ότι βοηθάτε
την ασφάλεια των πολιτών; Διότι ήταν το µόνο που έµεινε από
αυτό το οποίο εσείς κάνατε µετά το γεγονός εκείνης της τερά-
στιας καταστροφής.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν βάζετε µυαλό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ακούσαµε, επίσης, µεταξύ άλλων µύδρους σφο-
δρής…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν βάζετε µυαλό και γι’ αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα τα ακούσετε όλα, κύριε συνάδελφε. Όπως σας
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ακούσαµε εµείς πάρα πολύ προσεκτικά όλες αυτές τις ώρες που
είµαστε εδώ, έτσι θα κάτσετε να τα ακούσετε όλα.

Ακούσαµε, λοιπόν µύδρους σφοδρής, ανεδαφικής και µικρό-
ψυχης, πολλές φορές, κριτικής από τους συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης και τον ΣΥΡΙΖΑ ως προς τον θεσµό του αναδόχου
αναδάσωσης. Και ρωτάω: Αντί να προτρέψετε την κοινωνία και
τους εθελοντές εκείνους που έχουν, βέβαια, την οικονοµική δυ-
νατότητα και τη θέληση να στηρίξουν αυτή τη νέα νοµοθετική
πρωτοβουλία, δηλητηριάζετε την κοινή γνώµη µε τη δήθεν απο-
κάλυψη ότι πρόκειται τάχα για ένα όχηµα εξυπηρέτησης διαφό-
ρων συµφερόντων, γενικά και αόριστα. Και ρωτάω: Πόσο δύ-
σκολο είναι να καταλάβετε για σας -αναφέρθηκαν πάρα πολύ
καλά και πάρα πολύ ωραία παραδείγµατα και από τον Υφυ-
πουργό, τον Γιώργο Αµυρά- ότι υπάρχουν συµπολίτες µας πετυ-
χηµένοι οι οποίοι έχουν την οικονοµική δυνατότητα και τη θέληση
να προσφέρουν στον τόπο τους µέσα από µια οικονοµική χορη-
γία ή µέσα από την κάλυψη των εξόδων για ένα έργο, ένα έργο
κοινωφελές, ένα έργο το οποίο βοηθάει τους συµπολίτες µας.

Πόσο δύσκολο είναι, λοιπόν, να καταλάβετε ότι αυτό για να
γίνει µε έναν τρόπο σταθερό, µόνιµα οργανωµένο και µε απόλυτη
διαφάνεια, πρέπει να θεσµοθετηθεί και έτσι ερχόµαστε εµείς και
το θεσµοθετούµε.

Για πρώτη φορά θεσµοθετούµε τον ανάδοχο αναδάσωσης και
έτσι στη βόρεια Εύβοια, κύριε συνάδελφε, θα υπάρχουν πολλές
εταιρείες, πολλά νοµικά πρόσωπα, πολλές µη κερδοσκοπικές ορ-
γανώσεις, πολλά ιδρύµατα τα οποία θα µπορέσουν να αξιοποι-
ήσουν αυτόν τον θεσµό και να έρθουν στην περιοχή που εκλέγε-
στε εσείς και πολλοί άλλοι Βουλευτές σε αυτό το Κοινοβούλιο,
θα µπορέσουν να συµβάλουν, ώστε να υπάρξουν γρήγορα µέτρα
προστασίας και αποκατάστασης των δασικών οικοσυστηµάτων
τα οποία έχουν πληγεί και έχουν καταστραφεί είτε µερικώς είτε
ολοσχερώς.

Το ερώτηµα είναι: Θα το στηρίξετε; Θα στηρίξετε, δηλαδή,
αυτόν τον θεσµό ο οποίος δίνει τη δυνατότητα να εµπλακεί
ακόµα περισσότερο η κοινωνία των πολιτών µε έναν τρόπο που,
όπως είπα, θα είναι απόλυτα διαφανής, µόνο και αποκλειστικά
για την υλοποίηση έργων προστασίας και αποκατάστασης, χωρίς
το δηµόσιο να χάνει οποιοδήποτε δικαίωµα επί των εκτάσεων
αυτών και µόνο µετά από την υπόδειξη των οικείων δασαρχείων
και µετά από µελέτες που θα έχουν εγκριθεί από τις αρµόδιες
υπηρεσίες της πολιτείας, από τα δασαρχεία, από τις αρµόδιες
υπηρεσίες της διοίκησης;

Να πούµε, επίσης, ότι ως προς την ουσιαστική και ευρεία στή-
ριξη των πληγέντων συµπολιτών µας από τις πυρκαγιές Ιουλίου
και Αυγούστου, προχωράµε και κηρύσσουµε αναδασωτέες τις
καµένες εκτάσεις εντός τριάντα ηµερών αντί ενενήντα ηµερών
που ίσχυε µέχρι σήµερα. Ειρήσθω εν παρόδω, για το θέµα της
κήρυξης αναδασωτέων εκτάσεων στην περιοχή των Γερανείων
Ορέων τα οποία επλήγησαν περίπου τρεις µήνες, ήδη εχθές ή
σήµερα υπογράφηκε τελικά η κήρυξη της αναδάσωσης από τον
Συντονιστή της Επιτροπής Περιφέρειας. Αυτό δεν το έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μειώνουµε
τον χρόνο από ενενήντα ηµέρες σε τριάντα ηµέρες.

Προωθούµε µια τεράστια διοικητική µεταρρύθµιση για την
οποία δεν µας έχετε πει ξεκάθαρα αν συµφωνείτε είτε όχι. Μας
λέτε ότι δήθεν θέλετε και πιστεύετε στις δασικές υπηρεσίες του
ελληνικού κράτους, αλλά δεν κάνατε τίποτα µόνιµο καθ’ όλη τη
διάρκεια στην οποία βρισκόσασταν στη διακυβέρνηση αυτού του
τόπου. Και ερχόµαστε σήµερα να κάνουµε µια τεράστια µεταρ-
ρύθµιση και να δηµιουργήσουµε µια κάθετη οργάνωση, µε τον
απόλυτο συντονισµό και την απόλυτη εφαρµογή της πολιτικής η
οποία σχεδιάζεται από το Υπουργείο και πολλές φορές φυσικά
εγκρίνεται από το Κοινοβούλιο εδώ όπου χρειάζεται και όποτε
απαιτείται και εσείς δεν έρχεστε να µας πείτε αν τελικά συµφω-
νείτε και θα το στηρίξετε. Και δεν µας λέτε ότι, αν συµφωνείτε,
γιατί δεν θα το στηρίξετε, όπως έχετε δηλώσει τουλάχιστον στη
συνεδρίαση της επιτροπής. Θα περιµένουµε να δούµε µήπως αλ-
λάξετε άποψη και έστω και την τελευταία στιγµή ψηφίσετε και
στηρίξετε αυτά τα µέτρα µε τα οποία λέτε ότι συµφωνείτε εν
τέλει.

Προωθούµε, λοιπόν, την υπαγωγή των δασικών υπηρεσιών

των αποκεντρωµένων διοικήσεων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. Στόχος µας είναι να εξασφαλίσουµε µια ενιαία
συντονισµένη, έγκαιρη και έγκυρη, αποτελεσµατική υλοποίηση
της ασκούµενης δασικής πολιτικής.

Σας ανέφερα και τον θεσµό του αναδόχου αναδάσωσης, ο
οποίος συµπληρωµατικά έρχεται να υποστηριχθεί και µέσα από
καινοτόµες παρεµβάσεις σε ό,τι αφορά την επίσπευση ειδικών
δασοτεχνικών έργων, καθώς και την απλοποίηση διαδικασίας έγ-
κρισης απόληψης των καµένων ιστάµενων δένδρων.

Επιπλέον, πέραν της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης που ήδη
προαναγγείλαµε για τους ρητινοκαλλιεργητές στις πληγείσες πε-
ριοχές Εύβοιας και των Γερανείων Ορέων, ήδη εισάγουµε το
ακατάσχετο των πληρωµών ρητινεργατών τόσο από το δηµόσιο
όσο και από τρίτους. Σας ανέφερα ότι µέχρι 7.500 ευρώ είναι το
ακατάσχετο γενικώς οριζόντια σε όλους, για όλη την Ελλάδα και
επιπλέον, µέχρι 12.000 ευρώ ετησίως για τους δικαιούχους των
περιοχών που κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης.

Ως προς την ουσιαστική και ευρεία στήριξη των πληγέντων
συµπολιτών µας και στο πλαίσιο βέβαια της κρατικής αρωγής,
δηµιουργούµε κυριολεκτικά αστραπιαία µια ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα που ήδη λειτουργεί µε την ονοµασία «arogi.gov.gr», προ-
κειµένου να µην υπάρχει καµµία καθυστέρηση, ούτε και µιας
µέρας, από τη δυνατότητα πρόσβασης στην πλατφόρµα για τους
πληγέντες συµπολίτες µας. Ήδη, όπως αναφέραµε, µέχρι το
τέλος της προηγούµενης εβδοµάδας είχαν πιστωθεί περίπου
10,5 εκατοµµύρια ευρώ για αποζηµιώσεις.

Δεν θα µπορούσαµε, βέβαια, να αφήσουµε έξω από αυτή τη
νοµοθετική πρωτοβουλία και τις επιχειρήσεις, αλλά και τους φο-
ρείς µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, για τους οποίους επίσης ει-
σάγουµε επιχορήγηση για την αντιµετώπιση των ζηµιών που τους
έπληξαν.

Επίσης σε ό,τι αφορά τους συµπολίτες που υπέστησαν τραυ-
µατισµό λόγω των πυρκαγιών και νοσηλεύτηκαν για πάνω από
δύο ηµέρες χορηγούµε εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση ύψους
6.000 ευρώ ενώ πρέπει να αναφέρω ότι ισχύει το αφορολόγητο
και ακατάσχετο των ενισχύσεων και για τους πληγέντες. 

Επιπλέον για τα έτη 2021, 2022 και 2023 προβλέπουµε απαλ-
λαγή από τον ενιαίο φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων, από τον ΕΝΦΙΑ,
τόσο για τις περιοχές όπου εκδηλώθηκαν οι πυρκαγιές όσο και
για τα αγροτεµάχια των οποίων οι ιδιοκτήτες είναι κάτοχοι βεβαί-
ωσης καταστροφής από τα αρµόδια τµήµατα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Ελέγχων. 

Ρωτάω: Θα τα στηρίξετε αυτά; Θα τα ψηφίσετε; Ή και σε αυτά
θα ψηφίσετε «όχι»; Γιατί, αν όλοι κρίνουµε και κάνουµε αυτό το
οποίο προτείνετε εσείς ως θέση, τότε αυτά δεν θα µπορέσουν
να λάβουν χώρα και έτσι οι συµπολίτες µας δεν θα λάβουν αυτή
την οικονοµική στήριξη. Και ρωτάω: Για ποιον λόγο αφού συµ-
φωνείτε δεν ψηφίζετε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, άλλη µια φορά θα
σας το πω: Δεν καλύπτουν ανάγκες αυτά που φέρατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αντί να φωνάζετε, κύριε συνάδελφε από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ελάτε και ψηφίστε τα για να το στηρίξετε, γιατί τώρα ψηφίζετε
«όχι» σε αυτά τα οποία προαναφέρθηκα και αναλυτικά περι-
γράφω. 

Επίσης για τις επιχειρήσεις και τους εργοδότες του ιδιωτικού
τοµέα ανεξαρτήτως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας
και ανεξαρτήτως αν υπέστησαν υλικές ζηµιές ή όχι στις περιοχές
που ανήκουν τα διοικητικά όρια των δήµων Ιστιαίας, Αιδηψού,
Μαντουδίου, Λίµνης Αγίας Άννας της περιφερειακής ενότητας
Ευβοίας προνοούµε και θωρακίζουµε τις θέσεις εργασίας. Έτσι
εφόσον αυτές οι εταιρείες, αυτά τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου έχουν κάνει χρήση κάποιας από τις ευεργετικές διατά-
ξεις που προβλέπονται στην παρούσα πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, τότε κρίνεται παράνοµη η όποια απόλυση εργαζοµένων
σε αυτές τις εταιρείες. 

Για τους πληγέντες που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά
ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης φροντί-
ζουµε ώστε να επαναχορηγούνται από τον Εθνικό Οργανισµό
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας είδη φαρµακευτικής και πρόσθετης
περίθαλψης καθώς και θεραπευτικά µέσα συµπεριλαµβανοµένων
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των ιατροτεχνολογικών προϊόντων που έχουν καταστραφεί εξαι-
τίας πυρκαγιάς ανεξαρτήτως βέβαια χρόνου λήψης και µε µηδε-
νική συµµετοχή από τους δικαιούχους. 

Βέβαια να πούµε ότι η έµπρακτη στήριξη προς τους πληγέντες
συµπολίτες µας επίσης αναδεικνύεται από το άρθρο 20 της πρά-
ξης νοµοθετικού περιεχοµένου καθώς προβλέπει τη δυνατότητα
διορισµού στο δηµόσιο ή τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα για άτοµα
τα οποία υπέστησαν σοβαρά εγκαύµατα και νοσηλεύτηκαν σε
µονάδα εντατικής θεραπείας ή σε µονάδα αυξηµένης φροντίδας
ή για τα οποία προκύπτει ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 67%
συνεπεία των πυρκαγιών Ιουλίου και Αυγούστου του 2021. 

Επιπλέον δεν θα πρέπει να αµελήσουµε να αναφέρουµε τα
µέτρα ενίσχυσης των φοιτητών µας ως προς τη δυνατότητα µε-
ταγραφής, τη στέγαση σε φοιτητικές εστίες και τη σίτιση στην
περίπτωση που αυτοί εµπίπτουν στην κατηγορία των πυρόπλη-
κτων, αλλά και µε την επέκταση του προγράµµατος της ψηφια-
κής µέριµνας στο όποιο εµπίπτουν επιπλέον τόσο οι µαθητές όσο
και το εκπαιδευτικό προσωπικό όλων των βαθµίδων. 

Προκειµένου δε να επαυξήσουµε την ετοιµότητά µας και τη
δυνατότητα κρατικής στήριξης σε παρόµοιες έκτακτες δυσµε-
νείς συνθήκες, προβαίνουµε στη σύσταση του Ταµείου Κρατικής
Αρωγής µε τη µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου. Έτσι
µε αυτό το ταµείο, το οποίο θα εποπτεύεται από τον Υπουργό
Οικονοµικών, θα µπορέσουµε να χρηµατοδοτήσουµε προγράµ-
µατα και δράσεις στήριξης και ενίσχυσης πληγέντων από θεοµη-
νίες καθώς και αποκαταστάσεις µετά από θεοµηνίες συµπλη-
ρωµατικά, πέρα και πάνω δηλαδή, από τις ενισχύσεις που προ-
βλέπονται ήδη από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Επίσης θα πρέπει να αναφέρουµε ότι πέρα και πάνω από αυτά
τα οποία προαναφέραµε δεν θα πρέπει να αµελήσουµε να ανα-
δείξουµε το γεγονός ότι το ελληνικό κράτος κινήθηκε ταχύτερα
από ποτέ σε σχέση µε τη χορήγηση σηµαντικών αποζηµιώσεων
στους πληγέντες. Θα συνεχίσουµε ακάθεκτοι µε οποιοδήποτε
τρόπο είναι αναγκαίο για να στηρίξουµε τους πληγέντες συµπο-
λίτες µας και βέβαια µε τον καλύτερο και αποτελεσµατικότερο
τρόπο. 

Σας καλώ λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ψηφίσετε
και να στηρίξετε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που φέ-
ραµε προς ψήφιση στη Βουλή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής, επί των άρθρων και της τροπολογίας του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση: α) της
από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Έκτακτα
µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών» (Α’ 138)
και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία και την τα-
χεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, την άµεση στή-
ριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του Ιουλίου/Αυγούστου
2021 και συναφείς διατάξεις» (Α’ 143) και άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, την
τροπολογία, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο
του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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«Κύρωση: α) της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου " Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρ-
καγιών" (Α’138) και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου "Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστα-
σία και την ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος,
την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του Ιου-
λίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις" (Α’143) και άλλες
διατάξεις».

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 1046/91  ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Κύρωση: α) της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-
νου «Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκα-
γιών» (Α’138) και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστα-
σία και την ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος,
την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του Ιου-
λίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις» (Α’143) και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση: α) της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου «Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου
πυρκαγιών» (Α’138) και β) της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική
προστασία και την ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περι-
βάλλοντος, την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκα-
γιές του Ιουλίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις»
(Α’143) και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο 1
Κύρωση της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

«Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών»
ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
«Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκα-

γιών»
Άρθρο πρώτο Απαγορεύσεις που αφορούν δάση, προστατευό-

µενες περιοχές και άλση
Άρθρο δεύτερο Απαγόρευση υπαίθριων δραστηριοτήτων

που µπορεί να προκαλέσουν πυρκαγιά
Άρθρο τρίτο Αρµόδιες αρχές
Άρθρο τέταρτο Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο πέµπτο Ισχύς
Άρθρο 2
Κύρωση της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-

νου «Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία και την
ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, την άµεση
στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του Ιουλίου/Αυγού-
στου 2021 και συναφείς διατάξεις»

ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
«Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία και την

ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, την άµεση
στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του Ιουλίου/Αυγού-
στου 2021 και συναφείς διατάξεις»

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ: ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ
Άρθρο πρώτο Πεδίο εφαρµογής
MΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΗ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΤΑΧΕΙΑ ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΟΥ ΦΥΣΙΚΟΥ
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

Άρθρο δεύτερο Υποχρεωτική κήρυξη αναδάσωσης και σύν-
τµηση προθεσµίας για την κήρυξη έκτασης ως αναδασωτέας -
Τροποποίηση της παρ. 3 των άρθρων 41 και 70 του ν. 998/1979

Άρθρο τρίτο Κάθετη οργάνωση και υπαγωγή των Δασικών
Υπηρεσιών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας

Άρθρο τέταρτο Διατάξεις για την επίσπευση των ειδικών δα-
σοτεχνικών έργων - Προσθήκη παρ. 1Α και τροποποίηση της
παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 998/1979

Άρθρο πέµπτο Απλοποίηση της διαδικασίας έγκρισης απόλη-
ψης των καµένων ιστάµενων δένδρων, εντός ιδιωτικών εκτάσεων
εκτός σχεδίου από τους ιδιοκτήτες - Τροποποίηση της παρ. 1 και
προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 176 του ν.δ. 86/1969

Άρθρο έκτο Ανάδοχοι Αναδάσωσης - Προσθήκη παρ. 3 στο
άρθρο 42 του ν. 998/1979

Άρθρο έβδοµο Ακατάσχετο πληρωµών ρητινεργατών
Άρθρο όγδοο Προσθήκη δασικών υπηρεσιών και Λιµενικού Σώ-

µατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής στις αρµόδιες αρχές για την
εφαρµογή της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών»

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΕΣΗ ΚΑΙ ΑΠΟΤΕΛΕ-

ΣΜΑΤΙΚΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΩΝ ΠΛΗΓΕΝΤΩΝ
Άρθρο ένατο Δηµιουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας για

την κρατική αρωγή
Άρθρο δέκατο Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενί-

σχυσης για κτιριακές εγκαταστάσεις και κατοικίες φυσικών ή νο-
µικών προσώπων, έναντι στεγαστικής συνδροµής

Άρθρο ενδέκατο Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενί-
σχυσης φυσικών προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής

Άρθρο δωδέκατο Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενί-
σχυσης επιχειρήσεων και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορέων,
έναντι επιχορήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών

Άρθρο δέκατο τρίτο Χορήγηση εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης
σε άτοµα που υπέστησαν τραυµατισµό

Άρθρο δέκατο τέταρτο Συµψηφισµός και επιστροφή ποσών
έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα

Άρθρο δέκατο πέµπτο Αφορολόγητο και ακατάσχετο των ενι-
σχύσεων προς τους πληγέντες

Άρθρο δέκατο έκτο Απαλλαγές από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτη-
σίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) - Τροποποίηση του ν. 4223/2013

Άρθρο δέκατο έβδοµο Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την
προστασία των θέσεων εργασίας

Άρθρο δέκατο όγδοο Επιδότηση ανεργίας εργαζοµένων σε
επιχειρήσεις που καταστράφηκαν 

Άρθρο δέκατο ένατο Αντικατάσταση καταστραφέντων ειδών
περίθαλψης και θεραπευτικών µέσων

Άρθρο εικοστό Δικαίωµα διορισµού στο Δηµόσιο ή τον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα

Άρθρο εικοστό πρώτο Μεταβατικές διατάξεις για το Ταµείο
Κρατικής Αρωγής και τον Λογαριασµό Κρατικής Αρωγής - Τρο-
ποποίηση των άρθρων 14 και 24 του ν. 4797/2021

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ: ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙ-
ΚΗΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο εικοστό δεύτερο  Μέτρα ενίσχυσης φοιτητών
Άρθρο εικοστό τρίτο Επέκταση του Προγράµµατος «Ψηφιακή

Μέριµνα»
Άρθρο εικοστό τέταρτο Παράταση προθεσµίας για την ορ-

κωµοσία - ανάληψη υπηρεσίας νεοδιοριζόµενων εκπαιδευτικών
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του σχολικού
έτους 2020-2021

Άρθρο εικοστό πέµπτο Ειδική ψηφιακή πλατφόρµα για την
υλοποίηση των µέτρων ενίσχυσης των πληγέντων µελών της εκ-
παιδευτικής κοινότητας

ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ: ΣΥΝΑΦΕΙΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο εικοστό έκτο Αποζηµίωση για απασχόληση πέραν των

συνήθων καθηκόντων των υπαλλήλων της Γενικής Διεύθυνσης
Αντιµετώπισης Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών για την προώθηση της αποκατάστασης πλη-
γεισών περιοχών

Άρθρο εικοστό έβδοµο Αποζηµίωση πλωτών µέσων
Άρθρο εικοστό όγδοο Παροχή πιστωτικού σηµειώµατος (vou-

cher) σε µέλη ξένων αποστολών πυροσβεστικών δυνάµεων
Άρθρο εικοστό ένατο Ηλεκτρονική Πλατφόρµα Δωρεών
ΜΕΡΟΣ ΕΚΤΟ: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο τριακοστό  Ισχύς
Άρθρο 3 Επέκταση πεδίου εφαρµογής
Άρθρο 4 Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός οικο-

νοµικού έτους 2021
Άρθρο 5 Αύξηση προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων

έτους 2021
Άρθρο 6 Ένταξη έργων στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος

του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
Άρθρο 7 Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβά-

σεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων, που εδρεύουν στους
Δήµους Μαντουδίου - Λίµνης-Αγίας Άννας και Ιστιαίας-Αιδηψού
της Περιφερειακής Ενότητας Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας που επλήγησαν από τις πυρκαγιές Ιουλίου - Αυγούστου
2021, και των πελατών τους για την παροχή τουριστικών υπηρε-
σιών

Άρθρο 8 Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβά-
σεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων, που εδρεύουν στους
Δήµους Μαντουδίου-Λίµνης-Αγίας Άννας και Ιστιαίας-Αιδηψού

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18197



της Περιφερειακής Ενότητας Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας που επλήγησαν από τις πυρκαγιές Ιουλίου - Αυγούστου
2021

Άρθρο 9 Ειδική ρύθµιση για τις αποζηµιώσεις υπερωριακής
απασχόλησης που καταβάλλονται στους εργαζοµένους της εται-
ρείας «Διαχειριστής Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής
Ενέργειας ΑΕ» (ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ)

Άρθρο 10 Διευκρινίσεις για το ακατάσχετο πληρωµών ρητινερ-
γατών 

Άρθρο 11 Προσδιορισµός ανώτατου ορίου της έκτακτης εφά-
παξ ενίσχυσης κτιριακών εγκαταστάσεων και κατοικιών προσώ-
πων, έναντι στεγαστικής συνδροµής

Άρθρο 12 Ειδική αποζηµίωση µαθητών σχολών Πυροσβεστι-
κού Σώµατος

Άρθρο 13 Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Κύρωση της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-

νου «Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρ-
καγιών»

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 5.8.2021 Πράξη Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κιν-
δύνου πυρκαγιών», που δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αριθµ. 138 Φύλλο
της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
«Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση 

του κινδύνου πυρκαγιών»

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Τις παρ. 1, 2, 4 και 5 του άρθρου 5, τις παρ. 3 και 4 του άρ-

θρου 21, την παρ. 1 του άρθρου 22, το άρθρο 24, ιδίως την παρ.
1 και την ερµηνευτική δήλωση αυτού, τις παρ. 1, 2 και 4 του άρ-
θρου 25, την παρ. 1 του άρθρου 44 και τις παρ. 3 και 4 του άρ-
θρου 117 του Συντάγµατος. 

2. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη αντιµετώπισης του κινδύ-
νου πυρκαγιών σε όλη την Επικράτεια, λαµβανοµένων υπόψη των
ακραίων κλιµατολογικών συνθηκών που επικρατούν επί σειρά
ηµερών και του µεγάλου αριθµού πυρκαγιών που είναι σε εξέλιξη
θέτοντας σε κίνδυνο ιδίως το φυσικό περιβάλλον, την ανθρώπινη
ζωή και υγεία.

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου,
αποφασίζουµε:

Άρθρο πρώτο
Απαγορεύσεις που αφορούν δάση, 

προστατευόµενες περιοχές και άλση

1. Απαγορεύεται, στο σύνολο της Επικράτειας και µε οποιοδή-
ποτε µέσο ή τρόπο, κάθε µετακίνηση, διέλευση ή παραµονή σε
(α) περιοχές NATURA, (β) δάση, (γ) εθνικούς δρυµούς, (δ) αισθη-
τικά δάση και (ε) άλση εντός οικιστικών ιστών.

2. Για κάθε παράβαση της παρ. 1 επιβάλλεται από τις αρµόδιες
αρχές του άρθρου τρίτου διοικητικό πρόστιµο χιλίων (1.000)
ευρώ.

Άρθρο δεύτερο
Απαγόρευση υπαίθριων δραστηριοτήτων 

που µπορεί να προκαλέσουν πυρκαγιά

1. Απαγορεύεται, στο σύνολο της Επικράτειας, κάθε υπαίθρια
δραστηριότητα που µπορεί να προκαλέσει πυρκαγιά, όπως, εν-
δεικτικά, εργασίες ή δραστηριότητες που µπορεί να προκαλέ-
σουν υπερθέρµανση (π.χ. οξυγονοκόλληση) ή περιλαµβάνουν
καύση εύφλεκτης ύλης (π.χ. απορριµµάτων) ή ενέχουν κίνδυνο
ανάφλεξης (π.χ. µελισσοκοµία). 

2. Για κάθε παράβαση της παρ. 1, µη θιγοµένων τυχόν ποινικών

κυρώσεων, επιβάλλεται από τις αρµόδιες αρχές του άρθρου τρί-
του διοικητικό πρόστιµο δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ.

Άρθρο τρίτο
Αρµόδιες αρχές

Αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή της παρούσας, τη διαπί-
στωση των παραβάσεων και την επιβολή του διοικητικού προστί-
µου του πρώτου και του δεύτερου άρθρου είναι η Ελληνική
Αστυνοµία, η Δηµοτική Αστυνοµία, η Γενική Γραµµατεία Πολιτι-
κής Προστασίας, καθώς και η Εθνική Αρχή Διαφάνειας (Ε.Α.Δ.)
του άρθρου 82 του  ν. 4622/2019 (Α’ 133).

Άρθρο τέταρτο
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εσωτερικών και των κατά πε-
ρίπτωση συναρµόδιων Υπουργών, που δεν αποτελεί προϋπόθεση
για την εφαρµογή της παρούσας, δύναται να:

α) εξειδικεύονται, συµπληρώνονται ή περιορίζονται οι περιο-
χές της παρ. 1 του άρθρου πρώτου και οι δραστηριότητες της
παρ. 1 του άρθρου δεύτερου, 

β) προβλέπονται τυχόν εξαιρέσεις από την εφαρµογή του άρ-
θρου πρώτου, ιδίως στην περίπτωση προσώπων που κατοικούν
ή εργάζονται εντός των περιοχών της παρ. 1 του άρθρου αυτού
και 

γ) ορίζεται κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της παρούσας. 

Άρθρο πέµπτο
Ισχύς

1. Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
την παρ. 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η παρούσα ισχύει µέχρι και τη Δευτέρα, 9 Αυγούστου 2021
και ώρα 06:00. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας
του Πολίτη, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εσωτερικών και
εφόσον υφίσταται η ανάγκη του στοιχείου 2 του προοιµίου, η
εφαρµογή της παρούσας δύναται να παρατείνεται ή να ενεργο-
ποιείται εκ νέου, για χρονικό διάστηµα που πάντως δεν υπερβαί-
νει την 31η Οκτωβρίου 2021.

Αθήνα, 5 Αυγούστου 2021

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Πρωθυπουργός
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ, ΣΠΥ-

ΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ,
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ, ΝΙΚΗ
ΚΕΡΑΜΕΩΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙ-
ΛΙΑΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ, ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ, ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ, ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑ-
ΚΙΩΤΑΚΗΣ, ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΙΒΑΝΟΣ, ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΘΕ-
ΟΧΑΡΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ,
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ, ΜΙΛ-
ΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ, ΣΤΥΛΙΑ-
ΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ.» 

Άρθρο 2 
Κύρωση της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού 

Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για την 
αποτελεσµατική προστασία και την ταχεία 

αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, την άµεση στή-
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ριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του 
Ιουλίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις»

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 13.8.2021 Πράξη Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική
προστασία και την ταχεία αποκατάσταση του φυσικού περιβάλ-
λοντος, την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές του
Ιουλίου/Αυγούστου 2021 και συναφείς διατάξεις», που δηµοσι-
εύθηκε στο υπ’ αριθµ. 143 Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνή-
σεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
«Έκτακτα µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία και την

ταχεία αποκατάσταση του φυσικού 
περιβάλλοντος, την άµεση στήριξη των πληγέντων 

από τις πυρκαγιές του Ιουλίου/Αυγούστου 2021 
και συναφείς διατάξεις»

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παρ. 5 του άρθρου 4, τις παρ. 1 και 5 του άρθρου 5, την

παρ. 2 του άρθρου 5Α, τα άρθρα 9Α και 16, τις παρ. 1, 2, 3, 4 και
6 του άρθρου 21, την παρ. 1 του άρθρου 22, το άρθρο 24, ιδίως
την παρ. 1 και την ερµηνευτική δήλωση αυτού, τις παρ. 1, 2 και
4 του άρθρου 25, την παρ. 1 του άρθρου 44, το άρθρο 101 και
τις παρ. 3 και 4 του άρθρου 117 του Συντάγµατος.

2. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη λήψης µέτρων για την
αποτελεσµατική προστασία και την ταχεία αποκατάσταση του
φυσικού περιβάλλοντος που επλήγη από τις πυρκαγιές που εκ-
δηλώθηκαν τις τελευταίες εβδοµάδες σε διάφορα σηµεία της
Επικράτειας και την άµεση στήριξη των πληγέντων από τις πυρ-
καγιές αυτές.

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου,
αποφασίζουµε:

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ 
ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο πρώτο 
Πεδίο εφαρµογής

Με την επιφύλαξη ειδικών διατάξεων:
1. Το δεύτερο µέρος ισχύει σε όλη την Επικράτεια.
2. Το τρίτο και πέµπτο µέρος ισχύουν στις περιοχές της Ελλη-

νικής Επικράτειας, στις οποίες εκδηλώθηκαν πυρκαγιές από την
27η Ιουλίου 2021 έως τη δηµοσίευση της παρούσας και για τις
οποίες εκδίδονται αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας για την κήρυξή τους σε κατάσταση Έκτακτης Ανάγ-
κης Πολιτικής Προστασίας.

3. Το τέταρτο µέρος ισχύει σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στις
επιµέρους διατάξεις του.

MΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΗ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ

ΤΗΝ ΤΑΧΕΙΑ ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 
ΤΟΥ ΦΥΣΙΚΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

Άρθρο δεύτερο
Υποχρεωτική κήρυξη αναδάσωσης και σύντµηση 

προθεσµίας για την κήρυξη έκτασης ως 
αναδασωτέας - Τροποποίηση της παρ. 3 
των άρθρων 41 και 70 του ν. 998/1979 

1. Δηµόσια ή ιδιωτικά δάση και δασικές εκτάσεις που κατα-
στράφηκαν ή καταστρέφονται από πυρκαγιά δεν αποβάλλουν για
τον λόγο αυτόν τον χαρακτήρα που είχαν πριν καταστραφούν,
κηρύσσονται υποχρεωτικά αναδασωτέες, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 117 του Συντάγµατος, και αποκλείεται να διατε-
θούν για άλλο προορισµό.

2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου
41 του ν. 998/1979 (Α’ 289), συντέµνεται και η παρ. 3 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«3. Ειδικώς προκειµένου περί κηρύξεως εκτάσεων ως αναδα-
σωτέων ένεκα µερικής ή ολικής καταστροφής δάσους ή δασικής
εκτάσεως εκ πυρκαϊάς ή άλλης αιτίας εκ των εν άρθρ. 38 παρ. 1
αναφεροµένων η κατά την παρ. 1 του παρόντος άρθρου απόφα-
σις του αρµοδίου οργάνου εκδίδεται, µετά εισήγησιν της αρµο-
δίας δασικής υπηρεσίας, υποχρεωτικώς εντός τριάντα (30)
ηµερών από της καταστολής της πυρκαϊάς ή της διαπιστώσεως
της εξ άλλης αιτίας καταστροφής. Διά της αποφάσεως ταύτης
καθορίζονται και αι υποχρεώσεις της δασικής υπηρεσίας διά την
κατάρτισιν και εφαρµογήν ειδικού διά την προκειµένην περίπτω-
σιν προγράµµατος αναδασώσεως.»

3. Η προθεσµία του πρώτου και δεύτερου εδαφίου της παρ. 3
του άρθρου 70 του ν. 998/1979 συντέµνεται και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«3. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου, που σύµφωνα µε το
άρθρο 41 του παρόντος νόµου εκδίδεται εντός τριάντα (30) ηµε-
ρών από την καταστολή της πυρκαγιάς ή τη διαπίστωση κατα-
στροφής δάσους ή δασικής έκτασης από οποιαδήποτε αιτία, οι
ανωτέρω εκτάσεις κηρύσσονται υποχρεωτικά αναδασωτέες. Σε
εξαιρετικές περιπτώσεις µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου,
που λαµβάνεται ύστερα από αιτιολογηµένη πρόταση του οικείου
δασάρχη, η προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου µπορεί να πα-
ραταθεί για χρονικό διάστηµα µέχρι τριάντα (30) ηµέρες ακόµη
κατ’ ανώτατο όριο. Παράλειψη έκδοσης από το αρµόδιο όργανο
της απόφασης αναδάσωσης, εντός της ανωτέρω προθεσµίας, τι-
µωρείται σύµφωνα µε το άρθρο 259 του Ποινικού Κώδικα.»

Άρθρο τρίτο 
Κάθετη οργάνωση και υπαγωγή των Δασικών Υπηρεσιών στο

Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας

1. Οι Δασικές Υπηρεσίες των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων της
Χώρας µεταφέρονται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, ως σύνολο αρµοδιοτήτων, προσωπικού, οργανικών θέ-
σεων και υλικοτεχνικής υποδοµής, και λειτουργούν εφεξής ως
περιφερειακές υπηρεσίες αυτού. Συγκεκριµένα οι κάτωθι υπη-
ρεσίες των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων: α) Γενικές Διευθύνσεις
Δασών και Αγροτικών Υποθέσεων, σε ό,τι αφορά τις ασκούµενες
αρµοδιότητες του τοµέα δασών, µετονοµαζόµενες σε Γενικές Δι-
ευθύνσεις Δασών, β) Διευθύνσεις Συντονισµού και Επιθεώρησης
Δασών, γ) Διευθύνσεις Δασών, δ) Διευθύνσεις Αναδασώσεων και
ε) Δασαρχεία, µε το σύνολο των ασκούµενων από αυτές αρµο-
διοτήτων, υπάγονται απευθείας στον Γενικό Γραµµατέα Φυσικού
Περιβάλλοντος και Υδάτων, που αναλαµβάνει τον συντονισµό και
έλεγχο των έργων και εργασιών που εκτελούν σε ό,τι αφορά την
ενιαία, έγκαιρη και αποτελεσµατική υλοποίηση της ασκούµενης
δασικής πολιτικής και της Εθνικής Στρατηγικής για τα Δάση. 

2. Οι υπηρεσίες της παρ. 1, οι οποίες διαρθρώνονται και έχουν
τις αρµοδιότητες, την έδρα και τη χωρική αρµοδιότητα που προ-
βλέπονται από τις κείµενες διατάξεις, όπως ισχύουν κατά την
έναρξη ισχύος της παρούσας, αποτελούν τις οργανωτικές και
εκτελεστικές δοµές υλοποίησης και επίτευξης των στρατηγικών
στόχων της ως άνω Γενικής Γραµµατείας του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέ-
ρεται ως αρµόδιος για θέµατα δασών ο Συντονιστής της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, νοείται εφεξής ο Γενικός Γραµµατέας
Φυσικού Περιβάλλοντος και Υδάτων.

3. Το τακτικό προσωπικό των οργανικών µονάδων των Αποκεν-
τρωµένων Διοικήσεων της παρ. 1 καθίσταται αυτοδίκαια προσω-
πικό του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας από τη
δηµοσίευση της παρούσας. Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζε-
ται κατ’ ανάλογο τρόπο και για το προσωπικό που απασχολείται
στις ως άνω υπηρεσίες µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου. Με διαπιστωτικές πράξεις των Αποκεντρωµένων
Διοικήσεων, που εκδίδονται µέσα σε προθεσµία ενός (1) µηνός
από την έναρξη ισχύος της παρούσας και δηµοσιεύονται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται το προσωπικό του
πρώτου εδαφίου, το οποίο µεταφέρεται στο Υπουργείο Περιβάλ-
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λοντος και Ενέργειας. Ακολούθως, µε διαπιστωτική πράξη του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το ως άνω προσωπικό
κατατάσσεται σε ισάριθµες θέσεις αντίστοιχης κατηγορίας, κλά-
δου ή ειδικότητας των υπηρεσιών του Υπουργείου, οι οποίες κα-
ταργούνται από τις Αποκεντρωµένες Διοικήσεις και καθίστανται
οργανικές θέσεις του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
αυξάνοντας αντίστοιχα τις προβλεπόµενες θέσεις κατά τον Ορ-
γανισµό του Υπουργείου. Πάσης φύσεως µισθολογικές διαφορές
και επιδόµατα, που ελάµβανε το µεταφερόµενο προσωπικό, εξα-
κολουθούν να διατηρούνται, ως προσωπική διαφορά. Ο χρόνος
προϋπηρεσίας του αναγνωρίζεται για όλες τις υπηρεσιακές και
µισθολογικές συνέπειες. 

4. Οι Δασικές Υπηρεσίες των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων µε-
ταφέρονται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας σύµ-
φωνα µε το παρόν µε το προσωπικό, την οργάνωση, τον
εξοπλισµό, τις υποδοµές και τα οχήµατα που είχαν την 1η Αυ-
γούστου 2021. Μεταγενέστερες µεταβολές πάσης φύσεως δεν
λαµβάνονται υπόψη. Συλλογικά όργανα, στα οποία συµµετέχει
προσωπικό των Δασικών Υπηρεσιών εξακολουθούν να λειτουρ-
γούν χωρίς να θίγονται από την εφαρµογή του παρόντος και
χωρίς να απαιτείται η οποιαδήποτε ενέργεια ή διατύπωση. 

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµι-
κών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που εκδίδεται το αργό-
τερο εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος της παρούσας,
καθορίζονται οι διοικητικές λεπτοµέρειες της µεταφοράς των
υπηρεσιών της παρ. 1 και του αντίστοιχου προσωπικού, τα θέ-
µατα υπηρεσιακής κατάστασης, µεταθέσεων και κάθε είδους µε-
τακινήσεων του προσωπικού, η µισθοδοσία, η κάλυψη των κάθε
είδους δαπανών των µεταφερόµενων οργανικών µονάδων, η µε-
ταφορά πιστώσεων, η στέγαση υπηρεσιών και ρυθµίζονται τα θέ-
µατα άσκησης των αρµοδιοτήτων τους και κάθε άλλο σχετικό
θέµα για την εφαρµογή του παρόντος. Μέχρι την έκδοση της
απόφασης του πρώτου εδαφίου, το σύνολο των διοικητικών πρά-
ξεων των παραπάνω υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένων και των
πράξεων που αφορούν σε αυτές τις υπηρεσίες, εκδίδεται σύµ-
φωνα µε τις µέχρι σήµερα ισχύουσες διατάξεις και η µισθοδοσία
του προσωπικού των Δασικών Υπηρεσιών της παρ. 1 καλύπτεται
από τις Αποκεντρωµένες Διοικήσεις.

Άρθρο τέταρτο
Διατάξεις για την επίσπευση των ειδικών 
δασοτεχνικών έργων - Προσθήκη παρ. 1Α

και τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 16 
του ν. 998/1979

1. Στο άρθρο 16 του ν. 998/1979 (Α’ 289), περί ειδικών δασο-
τεχνικών έργων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:

α) Προστίθεται παρ. 1Α ως εξής: 
«1Α. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας, καθορίζονται οι λεπτοµέρειες και τα τεχνικά ζητήµατα που
αφορούν στη διαδικασία και τους χρόνους θεώρησης και έγκρι-
σης των σχετικών µελετών των δασοτεχνικών έργων της ανω-
τέρω παρ. 1, καθώς επίσης και των µελετών του άρθρου 42.»

β) Στην παρ. 3 προστίθεται νέο τελευταίο εδάφιο, ως προς το
προεδρικό διάταγµα για την εκτέλεση των δασοτεχνικών έργων,
ως εξής: 

«Το ως άνω προεδρικό διάταγµα ισχύει κατά παρέκκλιση οι-
ασδήποτε γενικής ή ειδικής διάταξης του ν. 4412/2016 (Α’ 147),
πλην των διατάξεων ενωσιακής προέλευσης». 

Άρθρο πέµπτο
Απλοποίηση της διαδικασίας έγκρισης απόληψης 
των καµένων ιστάµενων δένδρων, εντός ιδιωτικών 

εκτάσεων εκτός σχεδίου από τους ιδιοκτήτες - 
Τροποποίηση της παρ. 1 και προσθήκη παρ. 3 

στο άρθρο 176 του ν.δ. 86/1969

Στο άρθρο 176 του ν.δ. 86/1969 (Α’ 7), περί ατελών αδειών,
επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:

1. Προστίθεται περ. στ) στο τέλος της παρ. 1, ως προς τις πε-
ριπτώσεις ατελούς αδείας, ως εξής: 

«στ) καµένα ιστάµενα δέντρα εντός ιδιωτικών εκτάσεων µη δα-
σικού χαρακτήρα, οι οποίες βρίσκονται εκτός ορίων οικισµού».

2. Προστίθεται παρ. 3, ως εξής:
«3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

καθορίζονται οι λεπτοµέρειες και τα τεχνικά ζητήµατα που αφο-
ρούν στην υλοτοµία - απόληψη καµένων ιστάµενων δέντρων της
περ. στ) της παρ. 1.»

Άρθρο έκτο
Ανάδοχοι Αναδάσωσης - Προσθήκη παρ. 3

στο άρθρο 42 του ν. 998/1979

Στο άρθρο 42 του ν. 998/1979 (Α’ 289), περί πραγµατοποίησης
των αναδασώσεων, προστίθεται παρ. 3 ως εξής: 

«3. Ειδικώς για την προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος και
την ταχύτατη αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, δύνα-
ται να ορίζεται ανάδοχος αποκατάστασης και αναδάσωσης δη-
µοσίων εκτάσεων δασικού χαρακτήρα, των οποίων η βλάστηση
καταστράφηκε από πυρκαγιά και έχουν κηρυχθεί αναδασωτέες
σύµφωνα µε τα άρθρα 38 και 41 ή πληρούνται οι προϋποθέσεις
για να κηρυχθούν αναδασωτέες. Ως ανάδοχοι αναδάσωσης µπο-
ρούν να ορίζονται νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δι-
καίου, ανεξαρτήτως αν έχουν κερδοσκοπικό ή µη χαρακτήρα. Η
πράξη ορισµού αναδόχου αποσκοπεί αποκλειστικά και µόνο στην
εκπόνηση µελέτης και την υλοποίηση των αντιδιαβρωτικών
έργων προστασίας των εδαφών, καθώς και των έργων τεχνητής
αναδάσωσης, σύµφωνα µε τις ισχύουσες τεχνικές προδιαγραφές
για τα ως άνω έργα. Η εκπόνηση της µελέτης και η υλοποίηση
των έργων διενεργούνται µε έξοδα του αναδόχου, χωρίς το ελ-
ληνικό Δηµόσιο να απεµπολεί οποιοδήποτε δικαίωµά του επί των
εκτάσεων αυτών. Η θεώρηση και έγκριση των σχετικών µελετών,
καθώς και η επίβλεψη εκτέλεσης των έργων γίνονται από την οι-
κεία δασική υπηρεσία. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας εξειδικεύονται οι προϋποθέσεις εφαρµογής
της παρούσας, η επίβλεψη και ο έλεγχος του αναδόχου από τις
αρµόδιες δασικές υπηρεσίες και κάθε τεχνικό ή λεπτοµερειακό
ζήτηµα για την εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο έβδοµο
Ακατάσχετο πληρωµών ρητινεργατών

1. Οι πληρωµές που λαµβάνουν οι δικαιούχοι από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, για εργασίες πυροπροστα-
σίας των δασών, οι οποίες διενεργούνται συνεπεία της
παραγωγής ρητίνης από τα ελληνικά δάση, δεν κατάσχονται στα
χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή
ειδικής διάταξης, δεν υπόκεινται σε κανενός είδους παρακρά-
τηση και δεν συµψηφίζονται µε οφειλές προς το Δηµόσιο και
οποιονδήποτε φορέα του δηµόσιου τοµέα, καθώς και προς τους
ασφαλιστικούς οργανισµούς, µέχρι του ποσού των επτά χιλιάδων
πεντακοσίων (7.500) ευρώ ετησίως. Οι δικαιούχοι των ανωτέρω
πληρωµών απαλλάσσονται από την υποχρέωση προσκόµισης
αποδεικτικού φορολογικής ή ασφαλιστικής ενηµερότητας.

2. Κατ’ εξαίρεση, για περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης και για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί
αυτή, οι πληρωµές δικαιούχων, για εργασίες πυροπροστασίας
των δασών οι οποίες διενεργούνται συνεπεία της παραγωγής ρη-
τίνης από τα ελληνικά δάση δεν κατάσχονται στα χέρια του Δη-
µοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής
διάταξης, δεν υπόκεινται σε κανενός είδους παρακράτηση και
δεν συµψηφίζονται µε τυχόν οφειλές προς το Δηµόσιο και οποι-
ονδήποτε φορέα του δηµόσιου τοµέα, καθώς και προς τους
ασφαλιστικούς οργανισµούς, µέχρι του ποσού των δώδεκα χι-
λιάδων (12.000) ευρώ. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 εφαρµό-
ζεται και για τις περιπτώσεις της παρούσας παραγράφου.

3. Σε περίπτωση επιβολής κατάσχεσης σε τραπεζικές καταθέ-
σεις εις χείρας πιστωτικών ιδρυµάτων ως τρίτων, στις οποίες πε-
ριλαµβάνονται και οι πληρωµές των ανωτέρω ενισχύσεων, τα
πιστωτικά ιδρύµατα εξετάζουν αν πληρούνται οι προϋποθέσεις
για την επιβολή της κατάσχεσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος.

18200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο όγδοο
Προσθήκη δασικών υπηρεσιών και Λιµενικού Σώµατος - Ελ-

ληνικής Ακτοφυλακής στις αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή
της από 5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού 

Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του κιν-
δύνου πυρκαγιών»

Στις αρµόδιες αρχές του άρθρου τρίτου της από 5.8.2021
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 138), περί έκτακτων µέ-
τρων για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών, τη διαπί-
στωση των παραβάσεων και την επιβολή του διοικητικού
προστίµου του πρώτου και του δεύτερου άρθρου της ίδιας Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου προστίθενται: α) το Λιµενικό
Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή και β) οι Δασικές Υπηρεσίες. 

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΕΣΗ ΚΑΙ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΗ ΣΤΗ-

ΡΙΞΗ ΤΩΝ ΠΛΗΓΕΝΤΩΝ

Άρθρο ένατο
Δηµιουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας 

για την κρατική αρωγή

Στο πλαίσιο παροχής κρατικής αρωγής για την αντιµετώπιση
των συνεπειών από τις πυρκαγιές δηµιουργείται ηλεκτρονική
πλατφόρµα µε την ονοµασία «arogi.gov.gr», η οποία είναι προ-
σβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοί-
κησης (gov.gr-ΕΨΠ) του άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

Άρθρο δέκατο
Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης 

για κτιριακές εγκαταστάσεις και κατοικίες 
φυσικών ή νοµικών προσώπων, 
έναντι στεγαστικής συνδροµής

1. Σε πληγέντα φυσικά και νοµικά πρόσωπα και πληγείσες νο-
µικές οντότητες που περιέρχονται ή περιήλθαν, προσωρινά ή µό-
νιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των φαινοµένων
του άρθρου πρώτου, χορηγείται πρώτη αρωγή έναντι στεγαστι-
κής συνδροµής, µε τη µορφή έκτακτης εφάπαξ ενίσχυσης, σύµ-
φωνα µε το παρόν. 

2. Η πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συνδροµής παρέχεται
ως εξής:

α) Για ζηµιές σε επαγγελµατικές κτιριακές εγκαταστάσεις που
έχουν πληγεί από τα φαινόµενα του άρθρου πρώτου, παρέχεται
στον, κατά πλήρη ή ψιλή κυριότητα, ιδιοκτήτη των κτιριακών εγ-
καταστάσεων και ανέρχεται:

αα) στο ποσό των δεκατεσσάρων χιλιάδων (14.000) ευρώ, για
κτιριακές εγκαταστάσεις που έχουν υποστεί βαριές βλάβες που
τις καθιστούν επικίνδυνες για χρήση και δεν επιτρέπουν την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας των στεγαζόµενων επι-
χειρήσεων, συµπεριλαµβανοµένων των αγροτικών και των κτη-
νοτροφικών, πτηνοτροφικών και χοιροτροφικών εκµεταλλεύ-
σεων,

αβ) στο ποσό των οχτώ χιλιάδων (8.000) ευρώ, για κτιριακές
εγκαταστάσεις που έχουν υποστεί σοβαρές βλάβες που τις κα-
θιστούν προσωρινά ακατάλληλες για χρήση, συµπεριλαµβανο-
µένων των αγροτικών και των κτηνοτροφικών, πτηνοτροφικών και
χοιροτροφικών εκµεταλλεύσεων, και 

αγ) στο ποσό των τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ, για κτιριακές
εγκαταστάσεις που έχουν υποστεί ελαφρές βλάβες, οι οποίες
δεν καθιστούν αδύνατη την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας των στεγαζόµενων επιχειρήσεων, συµπεριλαµβανοµένων
των αγροτικών και των κτηνοτροφικών, πτηνοτροφικών και χοι-
ροτροφικών εκµεταλλεύσεων.

β) Για ζηµιές σε κατοικίες και λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής
χρήσης που έχουν πληγεί από τα φαινόµενα του άρθρου πρώ-
του, παρέχεται στους, κατά πλήρη ή ψιλή κυριότητα, ιδιοκτήτες
και ανέρχεται:

βα) στο ποσό των δεκατεσσάρων χιλιάδων (14.000) ευρώ, για
κατοικίες ή λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής χρήσης που έχουν

υποστεί βαριές βλάβες που τα καθιστούν επικίνδυνα για χρήση,
ββ) στο ποσό των οχτώ χιλιάδων (8.000) ευρώ, για κατοικίες ή

λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής χρήσης που έχουν υποστεί σο-
βαρές βλάβες που τα καθιστούν προσωρινά ακατάλληλα για
χρήση,

βγ) στο ποσό των τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ, για κατοικίες
ή λοιπά κτίρια µη επαγγελµατικής χρήσης που έχουν υποστεί
ελαφρές βλάβες, οι οποίες δεν τα καθιστούν ακατάλληλα για
χρήση.

Το συνολικό ποσό πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής συν-
δροµής ανά δικαιούχο δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των
εκατόν είκοσι χιλιάδων (120.000) ευρώ.

3. Η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 2 παρέχεται για ζηµιές
σε ιδιοκτησίες φυσικών και νοµικών προσώπων, όπως αυτές προ-
κύπτουν από την τελευταία δήλωση περιουσιακής κατάστασης
(έντυπο Ε9) και δεν δύναται να υπερβαίνει το ογδόντα τοις εκατό
(80%) της κατά πλήρη κυριότητα αξίας του ακινήτου, όπως αυτή
υπολογίζεται για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.), µε βάση το ποσοστό συνιδιοκτησίας και, σε περί-
πτωση ψιλής κυριότητας, µε βάση το ποσοστό συνιδιοκτησίας
επί της ψιλής κυριότητας.

4. Η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της περ. α) της παρ. 2, χορη-
γείται σε ιδιοκτήτες των κτιριακών επαγγελµατικών εγκαταστά-
σεων που επλήγησαν από τα φαινόµενα του άρθρου πρώτου,
εφόσον η κτιριακή εγκατάσταση δεν ήταν εγκαταλελειµµένη και,
στην περίπτωση που πρόκειται για ακίνητο ιδιοκτησίας της επι-
χείρησης, εφόσον η επιχείρηση που επλήγη είναι ενεργή στο µη-
τρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ). Την
έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της περ. β) της παρ. 2, δικαιούνται οι
ιδιοκτήτες ακινήτων τόσο για την κύρια όσο και για τις δευτε-
ρεύουσες κατοικίες που είτε ιδιοχρησιµοποιούνται, είτε µισθώ-
νονται σε τρίτους. Οι ιδιοκτήτες εγκαταλελειµµένων κτιρίων δεν
δικαιούνται την έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση.

5. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός δικαιούχων (συνιδιο-
κτητών, κατά πλήρη ή ψιλή κυριότητα) η αίτηση της παρ. 6 υπο-
βάλλεται από τον καθένα χωριστά και χορηγείται το ποσό της
ενίσχυσης που αντιστοιχεί στο ποσοστό ιδιοκτησίας του καθε-
νός. 

6. Για τη χορήγηση της ενίσχυσης, υποβάλλεται αίτηση, η
οποία συνιστά ταυτοχρόνως και υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/
1986 (Α’ 75) ως προς την αλήθεια του περιεχοµένου της, µέσω
της ψηφιακής πλατφόρµας της ΑΑΔΕ στη διαδικτυακή πύλη
«arogi.gov.gr». 

7. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε µόνη την
υποβολή της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο
από τη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, στον λογαριασµό IBΑΝ, όπως αυτός έχει δη-
λωθεί από τον δικαιούχο στην ΑΑΔΕ και βαρύνει τον Προϋπολο-
γισµό Δηµοσίων Επενδύσεων.

8. Οι ενισχύσεις προς επιχειρήσεις χορηγούνται βάσει των Κα-
νονισµών (ΕΕ) 651/2014, 702/2014 και 1388/2014, πληρουµένων
των προϋποθέσεων που τίθενται σε αυτούς.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Υποδοµών και
Μεταφορών, µετά από εισήγηση του Διοικητή της ΑΑΔΕ για θέ-
µατα αρµοδιότητάς της, δύναται να καθορίζονται οι τεχνικές λε-
πτοµέρειες και τα ειδικότερα ζητήµατα για το περιεχόµενο, την
υποβολή της αίτησης, τη διαδικασία και τον τρόπο πληρωµής,
την εφαρµογή του ν. 4624/2019 (Α’ 137) και του Κανονισµού (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της
27ης Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ΕΕ L 119), για την προστασία
των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµέ-
νων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία
των δεδοµένων αυτών, επιπλέον στοιχεία ή δικαιολογητικά που
τυχόν θα απαιτηθούν κατά περίπτωση, η καταληκτική ηµεροµη-
νία υποβολής αιτήσεων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο ενδέκατο
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Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης φυσικών
προσώπων για αποζηµίωση οικοσκευής

1. Σε πληγέντα φυσικά πρόσωπα που περιέρχονται ή περιήλ-
θαν, προσωρινά ή µόνιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαι-
τίας των φαινοµένων του άρθρου πρώτου, χορηγείται πρώτη
αρωγή για αποζηµίωση οικοσκευής, σύµφωνα µε το παρόν. 

2. Η ενίσχυση πρώτης αρωγής για αποζηµίωση οικοσκευής
ανέρχεται:

α) στο ποσό των έξι χιλιάδων (6.000) ευρώ, ανά κατοικία, εφό-
σον αυτή έχει υποστεί βαριές βλάβες που την καθιστούν επικίν-
δυνη για χρήση,

β) στο ποσό των τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ανά κατοι-
κία, εφόσον αυτή έχει υποστεί βαριές βλάβες που την καθιστούν
προσωρινά ακατάλληλη για χρήση,

γ) στο ποσό των δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, ανά κατοικία, εφό-
σον αυτή έχει υποστεί ελαφρές βλάβες οι οποίες δεν την καθι-
στούν ακατάλληλη για χρήση.

3. Η έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 2 χορηγείται στα φυ-
σικά πρόσωπα που χρησιµοποιούν ακίνητα, ως κύρια ή δευτε-
ρεύουσα κατοικία, η οποία έχει πληγεί από τα φαινόµενα του
άρθρου πρώτου και είναι πλήρεις κύριοι ή επικαρπωτές ή µισθω-
τές, µε εξαίρεση τους µισθωτές των βραχυχρόνιων µισθώσεων. 

4. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός ιδιοκτητών µε πλήρη
κυριότητα ή περισσότερων του ενός επικαρπωτών, η αίτηση της
παρ. 5 υποβάλλεται από καθένα και χορηγείται ποσό ενίσχυσης,
ανάλογα µε το ποσοστό πλήρους κυριότητας ή επικαρπίας του
καθενός. Σε περίπτωση περισσοτέρων του ενός µισθωτών, η αί-
τηση της παρ. 5 υποβάλλεται από τον µισθωτή που αναφέρεται
πρώτος στη Δήλωση Πληροφοριακών Στοιχείων Μίσθωσης Ακί-
νητης Περιουσίας που έχει υποβληθεί για τη σχετική µίσθωση,
στον οποίο και χορηγείται το ποσό ενίσχυσης. Ειδικά για τις οι-
κοσκευές µισθωτών ακινήτων, η χορήγηση γίνεται µε βάση την
αίτηση που υποβάλλει ο εκµισθωτής για το ακίνητο αυτό, υπέ-
χοντας σχετική υποχρέωση.

5. Για τη χορήγηση της ενίσχυσης, υποβάλλεται αίτηση, η
οποία συνιστά ταυτοχρόνως και υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/
1986 (Α’ 75), ως προς την αλήθεια του περιεχοµένου της, µέσω
της ψηφιακής πλατφόρµας της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων (ΑΑΔΕ) στη διαδικτυακή πύλη «arogi.gov.gr». 

6. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε µόνη την
υποβολή της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο
από τη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, στον λογαριασµό IBΑΝ που έχει δηλωθεί από
τον δικαιούχο στην ΑΑΔΕ και βαρύνει τον Προϋπολογισµό Δηµο-
σίων Επενδύσεων.

7. Με την καταβολή της ενίσχυσης ικανοποιείται πλήρως κάθε
τυχόν δικαίωµα του δικαιούχου που απορρέει από την υπ’ αριθµ.
33862/16.5.2019 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και
Οικονοµικών (Β’ 1699). 

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και Εσωτερικών, µετά από εισήγηση του Διοι-
κητή της ΑΑΔΕ για θέµατα αρµοδιότητάς της, δύναται να καθο-
ρίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες και τα ειδικότερα ζητήµατα για
το περιεχόµενο και την υποβολή της αίτησης, τη διαδικασία και
τον τρόπο πληρωµής, την εφαρµογή του ν. 4624/2019 (Α’ 137)
και του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016 (Γενικός Κα-
νονισµός για την Προστασία Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα, ΕΕ L 119), για την προστασία των φυσικών προσώ-
πων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών,
επιπλέον στοιχεία ή δικαιολογητικά που τυχόν θα απαιτηθούν
κατά περίπτωση, κυρώσεις, οι αρµόδιες για τον έλεγχο και την
επιστροφή υπηρεσίες, η καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής αι-
τήσεων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.

Άρθρο δωδέκατο
Εφάπαξ έκτακτη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης 

επιχειρήσεων και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα 

φορέων, έναντι επιχορήγησης 
για την αντιµετώπιση ζηµιών

1. Σε πληγείσες επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα φορείς που περιέρχονται ή περιήλθαν, προσωρινά ή µό-
νιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των φαινοµένων
του άρθρου πρώτου, χορηγείται πρώτη αρωγή έναντι της επιχο-
ρήγησης για την αντιµετώπιση ζηµιών του ν. 4797/2021 (Α’ 66),
µε τη µορφή έκτακτης εφάπαξ ενίσχυσης, σύµφωνα µε το παρόν. 

2. Η ενίσχυση πρώτης αρωγής έναντι της επιχορήγησης για
την αντιµετώπιση ζηµιών του ν. 4797/2021, παρέχεται σε επιχει-
ρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς, που έχουν υπο-
στεί υλικές ζηµιές σε στοιχεία ενεργητικού, όπως εξοπλισµό,
πρώτες ύλες, εµπορεύµατα, µέσα παραγωγής, συµπεριλαµβα-
νοµένων εγγείου κεφαλαίου και αποθηκευµένων προϊόντων, φορ-
τηγά αυτοκίνητα δηµόσιας και ιδιωτικής χρήσης και αυτοκίνητα
επαγγελµατικής χρήσης, κινητές µονάδες στέγασης ζώων και
ανέρχεται:

α) για επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς,
συµπεριλαµβανοµένων και των αγροτικών, κτηνοτροφικών, πτη-
νοτροφικών και χοιροτροφικών εκµεταλλεύσεων, µε εγκαταστά-
σεις:

αα) στο ποσό των οχτώ χιλιάδων (8.000) ευρώ, ανά επιχείρηση
ή φορέα, του οποίου οι εγκαταστάσεις έχουν υποστεί σοβαρές
υλικές ζηµιές που τις καθιστούν επικίνδυνες για χρήση και δεν
επιτρέπουν την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας, 

αβ) στο ποσό των τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ανά επι-
χείρηση ή φορέα, του οποίου οι εγκαταστάσεις έχουν υποστεί
σοβαρές υλικές ζηµιές που καθιστούν προσωρινά µη δυνατή την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας,

αγ) στο ποσό των δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, ανά επιχείρηση
ή φορέα, του οποίου οι εγκαταστάσεις έχουν υποστεί σοβαρές
υλικές ζηµιές που δεν καθιστούν µη δυνατή την άσκηση επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας, και 

β) για αγροτικές εκµεταλλεύσεις που δεν έχουν υποστεί υλικές
ζηµιές στις εγκαταστάσεις τους ή δεν έχουν εγκαταστάσεις, και
έχουν υποστεί υλικές ζηµιές σε πολυετείς καλλιέργειες:

βα) στο ποσό των τεσσάρων χιλιάδων (4.000) ευρώ, ανά αγρο-
τική εκµετάλλευση, για καλλιέργειες, στις οποίες έχουν πληγεί
εκτάσεις άνω των πενήντα (50) στρεµµάτων,

ββ) στο ποσό των δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, ανά αγροτική εκ-
µετάλλευση, για καλλιέργειες, στις οποίες έχουν πληγεί εκτάσεις
δέκα (10) ως πενήντα (50) στρεµµάτων και

βγ) στο ποσό των χιλίων (1.000) ευρώ, ανά αγροτική εκµετάλ-
λευση, για µικρότερες καλλιέργειες.

3. Την έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση της παρ. 2, δικαιούνται οι επι-
χειρήσεις και οι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς, συµπερι-
λαµβανοµένων και των αγροτικών, κτηνοτροφικών, πτηνοτρο-
φικών και χοιροτροφικών εκµεταλλεύσεων, που επλήγησαν από
τα φαινόµενα του άρθρου πρώτου µε την προϋπόθεση ότι είναι
ενεργές στο µητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
(ΑΑΔΕ). 

4. Για τη χορήγηση της ενίσχυσης, υποβάλλεται αίτηση, η
οποία συνιστά ταυτοχρόνως και υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/
1986 (Α’ 75) ως προς την αλήθεια του περιεχοµένου της, µέσω
της ψηφιακής πλατφόρµας της ΑΑΔΕ στη διαδικτυακή πύλη
«arogi.gov.gr». 

5. Η πληρωµή των δικαιούχων διεκπεραιώνεται µε µόνη την
υποβολή της αίτησης και το ποσό καταβάλλεται στον δικαιούχο
από τη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, στον λογαριασµό IBΑΝ που έχει δηλωθεί από
τον δικαιούχο στην ΑΑΔΕ και βαρύνει τον Προϋπολογισµό Δηµο-
σίων Επενδύσεων.

6. Οι ενισχύσεις προς επιχειρήσεις χορηγούνται βάσει των Κα-
νονισµών (ΕΕ) 651/2014, 702/2014 και 1388/2014, πληρουµένων
των προϋποθέσεων που τίθενται σε αυτούς.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µετά από εισήγηση του Διοικητή της ΑΑΔΕ
για θέµατα αρµοδιότητάς της, δύναται να καθορίζονται οι τεχνι-
κές λεπτοµέρειες και τα ειδικότερα ζητήµατα για το περιεχόµενο
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και την υποβολή της αίτησης, τη διαδικασία και τον τρόπο πλη-
ρωµής, την εφαρµογή του ν. 4624/2019 (Α’ 137) και του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για
την Προστασία Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ΕΕ L 119),
για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επεξερ-
γασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύ-
θερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών, επιπλέον στοιχεία ή
δικαιολογητικά που τυχόν θα απαιτηθούν κατά περίπτωση, η κα-
ταληκτική ηµεροµηνία υποβολής αιτήσεων και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο δέκατο τρίτο
Χορήγηση εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης σε άτοµα που υπέ-

στησαν τραυµατισµό

1. Χορηγείται εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση ύψους έξι χιλιάδων
(6.000) ευρώ στα άτοµα που υπέστησαν τραυµατισµό λόγω των
πυρκαγιών, και νοσηλεύτηκαν για χρονικό διάστηµα άνω των σα-
ράντα οκτώ (48) ωρών ή εξακολουθούν να νοσηλεύονται σε νο-
σοκοµεία.

2. Αρµόδιος φορέας για τη χορήγηση της εφάπαξ οικονοµικής
ενίσχυσης της παρ. 1 είναι ο Οργανισµός Προνοιακών Επιδοµά-
των και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (ΟΠΕΚΑ).

3. Σε περίπτωση που τα άτοµα, τα οποία υπέστησαν τραυµα-
τισµό απεβίωσαν, χωρίς να υποβάλουν αίτηση για την εφάπαξ
οικονοµική ενίσχυση της παρ. 1, η οικονοµική ενίσχυση καταβάλ-
λεται στον ή στην σύζυγο του αποβιώσαντος δικαιούχου ή στο
πρόσωπο, µε το οποίο είχε συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. Σε πε-
ρίπτωση που κατά τον χρόνο θανάτου του δικαιούχου δεν υφί-
σταται γάµος ή σύµφωνο συµβίωσης, η ανωτέρω οικονοµική
ενίσχυση καταβάλλεται στους κληρονόµους του, σύµφωνα µε τις
διατάξεις περί κληρονοµικής διαδοχής.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, δύναται να ρυθµίζονται η διαδικασία υποβολής της αίτησης,
να καθορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η διαδικασία
ελέγχου των προϋποθέσεων χορήγησης της οικονοµικής ενίσχυ-
σης και η περαιτέρω εξειδίκευσή τους, η διαδικασία έγκρισης και
καταβολής της οικονοµικής ενίσχυσης, οι προϋποθέσεις και η
διαδικασία ανάκλησης εγκριτικών αποφάσεων και ανάκτησης
τυχόν αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών, οι αρµόδιες προς
τούτο υπηρεσίες, ειδικότερα ζητήµατα για την εφαρµογή του ν.
4624/2019 (Α’ 137) και του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου
2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων Προ-
σωπικού Χαρακτήρα, ΕΕ L 119), για την προστασία των φυσικών
προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων
αυτών, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ή λεπτοµερειακό θέµα
σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο δέκατο τέταρτο
Συµψηφισµός και επιστροφή ποσών έκτακτης 

οικονοµικής ενίσχυσης σε φυσικά 
και νοµικά πρόσωπα

1. Σε περίπτωση ψευδούς δήλωσης ή σε περίπτωση που, κατά
τον έλεγχο από αρµόδια για την εξόφληση και εκκαθάριση του
τελικού δικαιούµενου ποσού όργανα, διαπιστωθεί µη τήρηση των
όρων της παρούσας ή ότι ο λαβών την ενίσχυση δεν είναι δι-
καιούχος, πέραν των προβλεπόµενων από άλλες διατάξεις κυ-
ρώσεων, το χορηγηθέν ποσό ενίσχυσης του δέκατου έως και
δέκατου τρίτου άρθρου επιστρέφεται υποχρεωτικά προς το ελ-
ληνικό Δηµόσιο και εισπράττεται κατά τις διατάξεις περί είσπρα-
ξης δηµοσίων εσόδων. Ειδικά για τις ενισχύσεις προς επιχει-
ρήσεις του δέκατου και δωδέκατου άρθρου, στις περιπτώσεις
του πρώτου εδαφίου επιβάλλεται η άµεση επιστροφή προς το
ελληνικό Δηµόσιο του συνόλου της χορηγηθείσας ενίσχυσης εν-
τόκως από τη στιγµή που τέθηκε στη διάθεση του δικαιούχου και
µέχρι την πραγµατική επιστροφή του, και σε κάθε περίπτωση

σύµφωνα µε το επιτόκιο ανάκτησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
όπως αυτό καθορίζεται σύµφωνα µε την Ανακοίνωσή της σχετικά
µε την αναθεώρηση της µεθόδου καθορισµού των επιτοκίων ανα-
φοράς και προεξόφλησης (2008/C 14/06), εφαρµοζοµένου κατά
τα λοιπά του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ΚΕΔΕ, ν.δ.
356/1974, Α’ 90). 

2. Η ενίσχυση του άρθρου δέκατου συµψηφίζεται µε τη στε-
γαστική συνδροµή, όπως αυτή καθορίζεται µετά την υποβολή
φακέλου, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εσω-
τερικών και Υποδοµών και Μεταφορών για την οριοθέτηση της
πληγείσας περιοχής και τη χορήγηση στεγαστικής συνδροµής.
Σε περίπτωση που δεν κατατεθούν αίτηση και φάκελος για στε-
γαστική συνδροµή ή ο αιτών δεν κριθεί δικαιούχος µετά την εξέ-
ταση του φακέλου από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών ή το ποσό στεγαστικής συνδροµής,
όπως αυτό θα καθοριστεί από την τελευταία, είναι µικρότερο από
το ποσό που έλαβε ο δικαιούχος, σύµφωνα µε το άρθρο δέκατο,
τότε το συνολικό ποσό ενίσχυσης ή το ποσό που υπερβαίνει το
ποσό της στεγαστικής συνδροµής, κατά περίπτωση, επιστρέφε-
ται εντόκως στο ελληνικό Δηµόσιο ως αχρεωστήτως καταβληθέν.
Ειδικά για τις επιχειρήσεις, το συνολικό ποσό ενίσχυσης ή το
ποσό που υπερβαίνει το ποσό της στεγαστικής συνδροµής, κατά
περίπτωση, επιστρέφεται εντόκως από τη στιγµή που τέθηκε στη
διάθεση του δικαιούχου και µέχρι την πραγµατική επιστροφή
του, και σε κάθε περίπτωση σύµφωνα µε το επιτόκιο ανάκτησης
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως αυτό καθορίζεται σύµφωνα
µε την Ανακοίνωσή της σχετικά µε την αναθεώρηση της µεθόδου
καθορισµού των επιτοκίων αναφοράς και προεξόφλησης, εφαρ-
µοζοµένου κατά τα λοιπά του ΚΕΔΕ. 

3. Η ενίσχυση του άρθρου δωδέκατου συµψηφίζεται µε την
επιχορήγηση για την αντιµετώπιση ζηµιών του     ν. 4797/2021
(Α’ 66). Σε περίπτωση που δεν υποβληθεί φάκελος ή ο λαβών την
ενίσχυση δεν κριθεί δικαιούχος από τις αρµόδιες επιτροπές κρα-
τικής αρωγής ή το ποσό της επιχορήγησης, βάσει της εκτιµώµε-
νης ζηµίας, όπως αυτή θα καθοριστεί από τις αρµόδιες
επιτροπές κρατικής αρωγής, είναι µικρότερο από το ποσό που
έλαβε ο δικαιούχος, σύµφωνα µε το άρθρο δωδέκατο, τότε το
συνολικό ποσό ενίσχυσης ή το ποσό που υπερβαίνει το ποσό της
δικαιούµενης επιχορήγησης, κατά περίπτωση, επιστρέφεται στο
ελληνικό Δηµόσιο ως αχρεωστήτως καταβληθέν, εντόκως από
τη στιγµή που τέθηκε στη διάθεση του δικαιούχου και µέχρι την
πραγµατική επιστροφή του, και σε κάθε περίπτωση σύµφωνα µε
το επιτόκιο ανάκτησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως αυτό
καθορίζεται σύµφωνα µε την Ανακοίνωσή της σχετικά µε την ανα-
θεώρηση της µεθόδου καθορισµού των επιτοκίων αναφοράς και
προεξόφλησης, εφαρµοζοµένου κατά τα λοιπά του ΚΕΔΕ. 

4. Η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων λαµβάνει όλα τα
αναγκαία µέτρα, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, για την εί-
σπραξη των αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών.

Άρθρο δέκατο πέµπτο
Αφορολόγητο και ακατάσχετο των ενισχύσεων 

προς τους πληγέντες

Η οικονοµική ενίσχυση των άρθρων δέκατου έως δέκατου τρί-
του που καταβάλλεται στα πληγέντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
ή τις πληγείσες νοµικές οντότητες, επιχειρήσεις και µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα φορείς που περιέρχονται ή περιήλθαν, προ-
σωρινά ή µόνιµα, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των
φαινοµένων του άρθρου πρώτου, ορίζεται ως αφορολόγητη, µη
εφαρµοζόµενης της παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 4172/2013
(Α’ 167) σε περίπτωση διανοµής ή κεφαλαιοποίησής της, ανεκ-
χώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµένης
και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του ν.
4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βε-
βαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν
γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα
πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια
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για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοι-
ακού χαρακτήρα.

Άρθρο δέκατο έκτο
Απαλλαγές από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-

των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) - Τροποποίηση του ν. 4223/2013

Στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), µετά την παρ. 7Α προ-
στίθεται παρ. 7Β, ως εξής:

«7Β. Ειδικά για τα έτη 2021, 2022 και 2023 απαλλάσσονται: 
α) τα ακίνητα, που ευρίσκονται σε περιοχές που επλήγησαν

από τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν αρχής γενοµένης την 27η
Ιουλίου 2021 και έως τη δηµοσίευση της παρούσας και για τις
οποίες εκδίδονται πράξεις του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας για την κήρυξή τους σε κατάσταση Έκτακτης Ανάγ-
κης Πολιτικής Προστασίας, εφόσον οι ιδιοκτήτες τους είναι κά-
τοχοι Δελτίου Επανελέγχου ή Έκθεσης Αυτοψίας, σύµφωνα µε
τα οποία το κτίριο έχει χαρακτηριστεί επικίνδυνο ή ακατάλληλο
για χρήση, ή Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επικινδύνως Ετοιµόρρο-
που Κτηρίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που εκ-
δίδονται έως τις 28.2.2022, εφόσον κατά τον κρίσιµο χρόνο η
κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανή-
κουν στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. 

β) Τα αγροτεµάχια, των οποίων οι ιδιοκτήτες είναι κάτοχοι βε-
βαίωσης καταστροφής από τα κατά τόπους αρµόδια Τµήµατα
Αγροτικής Ανάπτυξης και Ελέγχων (ΤΑΕΕ) των Αποκεντρωµένων
Υπηρεσιών της Γενικής Διεύθυνσης Αποκεντρωµένων Δοµών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι οποίες εκδί-
δονται έως τις 28.2.2022, εφόσον κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυ-
ριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν
στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. Τα ΤΑΕΕ εκδίδουν τις
ως άνω βεβαιώσεις, αφού λάβουν τα οικεία στοιχεία των αγρο-
τεµαχίων που έχουν εκτιµηθεί ως κατεστραµµένα από τον Οργα-
νισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων.

Η απαλλαγή χορηγείται µε βάση τις αιτήσεις που υποβάλλον-
ται στην ψηφιακή πλατφόρµα της ΑΑΔΕ στη διαδικτυακή πύλη
«arogi.gov.gr». Εφόσον, µετά τη χορήγηση της απαλλαγής, δια-
πιστωθεί ότι δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις χορήγησής της, ο
φόρος βεβαιώνεται και καταβάλλεται εφάπαξ µέχρι την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου της βεβαίωσης µήνα, εντό-
κως σύµφωνα µε το άρθρο 54Β του ν. 4174/2013 (Α’ 256).

Ειδικότερα τα ακίνητα που ευρίσκονται στα διοικητικά όρια
των Δήµων Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας και Ιστιαίας - Αι-
δηψού της Περιφερειακής Ενότητας Ευβοίας της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδας απαλλάσσονται για το έτος 2021, εφόσον κατά
τον κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώ-
µατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε φόρο για το έτος
αυτό.»

Άρθρο δέκατο έβδοµο
Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία 

των θέσεων εργασίας 

1. Οι επιχειρήσεις-εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα, ανεξαρτή-
τως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας και ανεξαρτή-
τως αν υπέστησαν υλικές ζηµιές ή όχι στις περιοχές που ανήκουν
στα διοικητικά όρια των Δήµων Ιστιαίας - Αιδηψού και Μαντου-
δίου - Λίµνης - Αγίας Άννας της Περιφερειακής Ενότητας Ευ-
βοίας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας, µπορούν να θέτουν σε
αναστολή τις συµβάσεις εργασίας µέρους ή όλων των εργαζο-
µένων τους, οι οποίοι είχαν προσληφθεί µέχρι και τη 2α Αυγού-
στου 2021, κατά ανώτατο χρονικό διάστηµα (3) µηνών.

2. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται να µην
προβούν σε µειώσεις προσωπικού µε καταγγελία των συµβά-
σεων εργασίας, για το χρονικό διάστηµα για το οποίο θέτουν τις
συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων τους σε αναστολή, σύµ-
φωνα µε την παρ. 1. Σε περίπτωση πραγµατοποίησής τους, οι
καταγγελίες αυτές είναι άκυρες.

3. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 που κάνουν χρήση
της ανωτέρω ρύθµισης υποχρεούνται µετά από τη λήξη του χρό-
νου της αναστολής των συµβάσεων εργασίας του προσωπικού

τους, να διατηρήσουν τον ίδιο αριθµό θέσεων εργασίας και µε
το ίδιο είδος σύµβασης για χρονικό διάστηµα ίσο µε εκείνο της
αναστολής.

4. Οι εργαζόµενοι, των οποίων η σύµβαση εργασίας τελεί σε
αναστολή, σύµφωνα µε την παρ. 1, είναι δικαιούχοι έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης, ως αποζηµίωσης ειδικού σκοπού του δέ-
κατου τρίτου άρθρου της από 14.3.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), ποσού πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων (534)
ευρώ που αντιστοιχεί σε τριάντα (30) ηµέρες, κατ’ αναλογία των
ηµερών διάρκειας της αναστολής των συµβάσεων εργασίας
τους, καθώς και αναλογίας δώρου Χριστουγέννων. Στους εργα-
ζόµενους των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε ανα-
στολή, παρέχεται πλήρης ασφαλιστική κάλυψη, υπολογιζόµενη
επί του ονοµαστικού τους µισθού και αναλογία δώρου Χριστου-
γέννων. 

5. Οι εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1, των
οποίων η σύµβαση εργασίας έχει λυθεί µε καταγγελία κατά το
χρονικό διάστηµα από τις 3 Αυγούστου 2021 µέχρι και τη δηµο-
σίευση της παρούσας, καθίστανται δικαιούχοι της έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης, ως αποζηµίωσης ειδικού σκοπού του
δέκατου τρίτου άρθρου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του
ν. 4682/2020, από την ηµεροµηνία λύσης της εργασιακής σχέσης
τους και για χρονικό διάστηµα όχι πέραν των τριών (3) µηνών. Η
αποζηµίωση ειδικού σκοπού ανέρχεται σε ποσό ύψους πεντακο-
σίων τριάντα τεσσάρων (534) ευρώ ανά µήνα, ποσό που αντιστοι-
χεί σε τριάντα (30) ηµέρες, εφόσον δεν έχουν σύµβαση
εξαρτηµένης εργασίας µε άλλον εργοδότη ή δεν λαµβάνουν τα-
κτική επιδότηση ανεργίας από τον Οργανισµό Απασχόλησης Ερ-
γατικού Δυναµικού (ΟΑΕΔ). Στους εργαζόµενους παρέχεται
πλήρης ασφαλιστική κάλυψη επί του ποσού των πεντακοσίων
τριάντα τεσσάρων (534) ευρώ. Η Αναλυτική Περιοδική Δήλωση
παράγεται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων. 

6. Η αποζηµίωση των παρ. 4 και 5 είναι αφορολόγητη, ανεκ-
χώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµένης
και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του ν.
4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βε-
βαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν
γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα
πιστωτικά ιδρύµατα.

7. Οι Αναλυτικές Περιοδικές Δηλώσεις των εργαζοµένων, των
οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε αναστολή, σύµφωνα
µε το παρόν, υποβάλλονται από τον εργοδότη. 

8. Η δαπάνη για την αποζηµίωση ειδικού σκοπού και την ασφα-
λιστική κάλυψη των εργαζοµένων των παρ. 4 και 5, καθώς και η
αναλογία του Δώρου Χριστουγέννων καλύπτονται από τον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό.

9. Για τη λήψη της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού από τους ερ-
γαζόµενους, ο εργοδότης υποχρεούται να υποβάλει υπεύθυνη
δήλωση στο Πληροφοριακό Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε την οποία δηλώνει τους
εργαζόµενους των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε ανα-
στολή.

10. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες υποχρεούνται να γνωστοποι-
ήσουν την ανωτέρω υπεύθυνη δήλωση, εγγράφως ή ηλεκτρο-
νικά, στον εργαζόµενο, δηλώνοντάς του και τον αριθµό
πρωτοκόλλου καταχώρισης της πράξης τους στο Πληροφοριακό
Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Μετά από την ανωτέρω γνωστοποίηση οι
δικαιούχοι-εργαζόµενοι της παρ. 4, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, για
να λάβουν την αποζηµίωση ειδικού σκοπού, υποβάλλουν υπεύ-
θυνη δήλωση σε ηλεκτρονική πλατφόρµα που τηρείται για τον
σκοπό αυτόν στη Γενική Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων, Υγείας
και Ασφάλειας στην Εργασία και Ένταξης στην Εργασία της Γε-
νικής Γραµµατείας Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων. Στην υπεύθυνη δήλωση των δικαιούχων
εργαζοµένων συµπεριλαµβάνονται, εκτός των προσωπικών τους
στοιχείων, τα οποία αντλούνται αυτόµατα από το Π.Σ. «ΕΡΓΑΝΗ»,
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τα στοιχεία του προσωπικού τους τραπεζικού λογαριασµού
IBAN, τα οποία διασταυρώνονται σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 11 του ν. 4557/2018 (Α’ 139), µέσω του Κέντρου Διαλει-
τουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών
Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθώς και ο αριθµός πρωτοκόλλου καταχώρι-
σης της υπεύθυνης δήλωσης του εργοδότη στο Π.Σ. «ΕΡΓΑΝΗ».

11. Οι εργαζόµενοι της παρ. 5 υποβάλλουν αίτηση, η οποία
επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης του ν. 1599/1986 (Α’ 75), στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα του ειδικού µηχανισµού στήριξης των
εργαζοµένων (supportemployees.services.gov.gr), µέσω της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ) του
άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η ηλεκτρονική πλατφόρµα
του πρώτου εδαφίου τηρείται στη Γενική Διεύθυνση Εργασιακών
Σχέσεων, Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία και Ένταξης στην
Εργασία της Γενικής Γραµµατείας Εργασίας, του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων. Για την είσοδο του αιτούν-
τος στην ανωτέρω πλατφόρµα απαιτείται η προηγούµενη    αυ-
θεντικοποίησή του µε τη χρήση των κωδικών διαπιστευτηρίων
της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµό-
σιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 24 του  ν. 4727/2020.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, δύνανται να τροποποιούνται η
χωρική και χρονική οριοθέτηση του πεδίου εφαρµογής του πα-
ρόντος, η ηµεροµηνία έναρξης ένταξης στο µέτρο της αναστο-
λής και καταβολής αποζηµίωσης για πυρόπληκτες περιοχές, το
απώτατο χρονικό όριο της αναστολής, να ρυθµίζονται οι όροι και
οι προϋποθέσεις ένταξης των επιχειρήσεων στο µέτρο της ανα-
στολής, οι όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης, το ύψος της
αποζηµίωσης ειδικού σκοπού και η διαδικασία καταβολής, καθώς
και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα και αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος. Με την ίδια ή όµοια απόφαση, εφό-
σον τεκµηριώνεται η συνδροµή αντίστοιχων λόγων, δύναται να
παρατείνεται η ισχύς του παρόντος ή να προβλέπεται η εφαρ-
µογή του για έτερες πυρόπληκτες περιοχές της Χώρας, καθώς
και έτερα χρονικά διαστήµατα.

13. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων δύνανται να καθορίζονται οι όροι και κάθε αναγκαία λε-
πτοµέρεια ειδικώς για την εφαρµογή του παρόντος µέσω του
Πληροφοριακού Συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» και της ηλεκτρονικής
πλατφόρµας που τηρείται για τον σκοπό αυτόν στη Γενική Διεύ-
θυνση Εργασιακών Σχέσεων, Υγείας και Ασφάλειας στην Εργα-
σία και Ένταξης στην Εργασία της Γενικής Γραµµατείας
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Άρθρο δέκατο όγδοο 
Επιδότηση ανεργίας εργαζοµένων σε επιχειρήσεις που κατα-

στράφηκαν 

1. Κατ’ εξαίρεση, οι εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις που κατα-
στράφηκαν ολικά ή µερικά εξαιτίας των φαινοµένων του άρθρου
πρώτου, και οι οποίοι κατέστησαν εξ αυτού του λόγου άνεργοι,
εφόσον δεν πληρούν τις προϋποθέσεις του άρθρου 4 του ν.
1545/1985 (Α’ 91), δικαιούνται να λάβουν την ελάχιστη διάρκεια
της τακτικής επιδότησης ανεργίας των κοινών ανέργων σύµφωνα
µε την παρ. 1α του άρθρου 6 του ιδίου νόµου.

2. Κατ’ εξαίρεση, οι εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις που κατα-
στράφηκαν ολικά ή µερικά εξαιτίας των φαινοµένων του άρθρου
πρώτου, και οι οποίοι κατέστησαν εξ αυτού του λόγου άνεργοι,
εφόσον είναι δικαιούχοι τακτικής επιδότησης ανεργίας σύµφωνα
µε την περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 1545/1985, δι-
καιούνται να λάβουν την ελάχιστη διάρκεια της τακτικής επιδό-
τησης ανεργίας των κοινών ανέργων σύµφωνα µε την παρ. 1α
του άρθρου 6 του ιδίου νόµου.

3. Οι ηµέρες επιδότησης της ελάχιστης διάρκειας της τακτικής
επιδότησης ανεργίας της παρ. 9 του άρθρου 4 και του τελευ-
ταίου εδαφίου της παρ. 9 του άρθρου 6 του ν. 1545/1985 εξαι-
ρούνται του περιορισµού της παρ. 8 του ιδίου άρθρου.

Άρθρο δέκατο ένατο
Αντικατάσταση καταστραφέντων

ειδών περίθαλψης και θεραπευτικών µέσων

Στους πληγέντες που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή
µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης επαναχο-
ρηγούνται από τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας είδη φαρµακευτικής και πρόσθετης περίθαλψης, καθώς
και θεραπευτικά µέσα, συµπεριλαµβανοµένων των ιατροτεχνο-
λογικών προϊόντων, που έχουν καταστραφεί, ανεξαρτήτως του
χρόνου λήψης αυτών και χωρίς συµµετοχή του ασφαλισµένου ή
δικαιούχου περίθαλψης (µηδενική συµµετοχή), κατά παρέκκλιση
του ισχύοντος Ενιαίου Κανονισµού Παροχών Υγείας του Οργα-
νισµού και των οικείων νοµοθετικών διατάξεων. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών προβλέπονται τα
αναγκαία δικαιολογητικά, η διαδικασία και κάθε άλλη λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο εικοστό 
Δικαίωµα διορισµού στο Δηµόσιο
ή τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα

Η παρ. 20 του άρθρου 14 του ν. 2266/1994 (Α’ 218) εφαρµό-
ζεται και επί προσώπων που υπέστησαν σοβαρά εγκαύµατα και
νοσηλεύτηκαν σε Μονάδα Εντατικής Θεραπείας (ΜΕΘ) ή σε Μο-
νάδα Αυξηµένης Φροντίδας (ΜΑΦ) ή για τα οποία προκύπτει πο-
σοστό αναπηρίας τουλάχιστον εξήντα επτά τοις εκατό (67%)
συνεπεία των πυρκαγιών του Ιουλίου/Αυγούστου 2021. 

Σε περίπτωση που δεν είναι δυνατός ο διορισµός τους, για λό-
γους υγείας, το δικαίωµα διορισµού µεταβιβάζεται στον ή στη
σύζυγό τους ή στο πρόσωπο µε το οποίο έχουν συνάψει σύµ-
φωνο συµβίωσης ή σε ένα τέκνο τους. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Εσωτερικών ορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η
προθεσµία και η διαδικασία υποβολής τους και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια.

Άρθρο εικοστό πρώτο
Μεταβατικές διατάξεις για το Ταµείο Κρατικής 

Αρωγής και τον Λογαριασµό Κρατικής Αρωγής - 
Τροποποίηση των άρθρων 14 και 24 του ν. 4797/2021 

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4797/2021 (Α’ 66) τροπο-
ποιείται το τρίτο εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Συστήνεται Ταµείο Κρατικής Αρωγής µε τη µορφή νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου (εφεξής «Ταµείο»). Το Ταµείο επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Οικονοµικών, υποστηρίζεται διοικη-
τικά και οικονοµικά από το Υπουργείο Οικονοµικών και εδρεύει
στην Αθήνα. Σκοπός του Ταµείου είναι η χρηµατοδότηση προ-
γραµµάτων και δράσεων στήριξης και ενίσχυσης πληγέντων από
θεοµηνίες, καθώς και αποκαταστάσεων µετά από θεοµηνίες,
συµπληρωµατικά προς τις ενισχύσεις από τον Κρατικό Προϋπο-
λογισµό».

2. Μετά την παρ. 7 του άρθρου 24 του ν. 4797/2021, προστί-
θεται παρ. 8 ως εξής:

«8. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος για τον Ορ-
γανισµό του Ταµείου Κρατικής Αρωγής της παρ. 5 του άρθρου
14, ο Λογαριασµός Κρατικής Αρωγής της περ. α) της παρ. 2 του
άρθρου 1, τελεί υπό τη διαχείριση και εποπτεία του Υπουργού
Οικονοµικών και κινείται µε εντολές του. Με απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται ο τρόπος διαχείρισης και
διάθεσης των πόρων του λογαριασµού, στο πλαίσιο της χρηµα-
τοδότησης προγραµµάτων και δράσεων στήριξης και ενίσχυσης
πληγέντων από θεοµηνίες, καθώς και αποκαταστάσεων µετά από
θεοµηνίες.»

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ 

ΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο εικοστό δεύτερο
Μέτρα ενίσχυσης φοιτητών
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1. Για όσους επλήγησαν από τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν
σε περιοχές της Ελληνικής Επικράτειας από την 27η Ιουλίου
2021 έως τη δηµοσίευση της παρούσας και περιήλθαν εξ αυτού
του λόγου σε κατάσταση αδυναµίας, ισχύουν τα εξής:

α) λαµβάνεται υπόψιν η ιδιότητα του πληγέντος στις αιτήσεις
για στέγαση σε φοιτητικές εστίες και σίτιση στις λέσχες, παράλ-
ληλα µε τις άλλες κατηγορίες δικαιούχων και

β) µπορούν να υποβάλουν αίτηση µετεγγραφής τους, εφόσον
φοιτούν και δεν έχουν υπερβεί τα υποχρεωτικά εξάµηνα φοίτη-
σης για τη λήψη πτυχίου ή εφόσον εισαχθούν το ακαδηµαϊκό
έτος 2021-2022 σε Ανώτατο Εκπαιδευτικό Ίδρυµα (Α.Ε.Ι.) της
Χώρας, στην πλησιέστερη στην κύρια κατοικία των ιδίων ή συγ-
γενούς έως και δεύτερου βαθµού ή του κηδεµόνα τους αντί-
στοιχη Σχολή ή Τµήµα Α.Ε.Ι., εφόσον πληρούν τη βάση
µετεγγραφής της περ. δ’ του άρθρου 72 του ν. 4692/2020 (Α’
111). Σε περίπτωση κατά την οποία δεν υπάρχει αντίστοιχο
Τµήµα Α.Ε.Ι. στην Περιφερειακή Ενότητα, µε εκείνο του Τµήµα-
τος εισαγωγής ή φοίτησής τους, ή δεν πληρούν τη βάση µετεγ-
γραφής της περ. δ’ του άρθρου 72 του                      ν. 4692/2020
τότε οι φοιτητές αυτοί δύνανται να υποβάλλουν αίτηση µετακί-
νησης σε Τµήµα του ίδιου επιστηµονικού πεδίου για το οποίο
συγκεντρώνουν τα µόρια της βάσης εισαγωγής κατά το έτος έγ-
γραφής τους στο Τµήµα προέλευσης. Η µετεγγραφή ή µετακί-
νηση γίνεται καθ’ υπέρβαση του εκάστοτε προβλεπόµενου
αριθµού µετεγγραφοµένων ή µετακινουµένων. Αρµόδια για την
εξέταση των αιτήσεων µετεγγραφής ή µετακίνησης είναι η Επι-
τροπή της παρ. 5 του άρθρου 79 του ν. 4692/2020.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
µπορούν να καθορίζονται οι ειδικότερες προϋποθέσεις και κατη-
γορίες πληγέντων, η διαδικασία, τα δικαιολογητικά που υποβάλ-
λουν οι ενδιαφερόµενοι και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή
του παρόντος. 

Άρθρο εικοστό τρίτο
Επέκταση του Προγράµµατος «Ψηφιακή Μέριµνα» 

Το άρθρο 151 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), ως προς το πρό-
γραµµα «Ψηφιακή Μέριµνα» εφαρµόζεται και για µαθητές, φοι-
τητές, σπουδαστές και καταρτιζόµενους, καθώς και για το
εκπαιδευτικό προσωπικό όλων των βαθµίδων της εκπαίδευσης
και τα µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού - Ειδικού Βοη-
θητικού Προσωπικού που επλήγησαν από τις πυρκαγιές που εκ-
δηλώθηκαν σε περιοχές της Ελληνικής Επικράτειας από την 27η
Ιουλίου 2021 έως τη δηµοσίευση της παρούσας και περιήλθαν
εξ αυτού του λόγου σε κατάσταση αδυναµίας, όπως οι κατηγο-
ρίες αυτές εξειδικεύονται µε την απόφαση της παρ. 2 του ιδίου
άρθρου.

Άρθρο εικοστό τέταρτο
Παράταση προθεσµίας για την ορκωµοσία - ανάληψη υπηρε-

σίας νεοδιοριζόµενων εκπαιδευτικών 
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης 

του σχολικού έτους 2020-2021 

Εξαιρετικώς, µε την επιφύλαξη του δευτέρου εδαφίου, οι νεο-
διοριζόµενοι εκπαιδευτικοί της Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης του σχολικού έτους 2020-2021 προσέρχονται
για ορκωµοσία και ανάληψη υπηρεσίας µέχρι την 23η Αυγούστου
2021 κατά παρέκκλιση της προθεσµίας που ορίζεται στην υπό
στοιχεία Δ2/20690/6.8.1987 απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 425), η οποία κυρώθηκε µε την
περ. στ’ του άρθρου 7 του ν. 1771/1988 (Α’ 71). Ειδικά οι νεοδιο-
ριζόµενοι εκπαιδευτικοί, των οποίων η µόνιµη κατοικία βρίσκεται
εντός του πεδίου εφαρµογής της παρ. 2 του άρθρου πρώτου της
παρούσας, προσέρχονται για ορκωµοσία και ανάληψη υπηρε-
σίας µέχρι την 31η Αυγούστου 2021, κατά παρέκκλιση της προ-
θεσµίας που ορίζεται στην ανωτέρω απόφαση. 

Άρθρο εικοστό πέµπτο
Ειδική ψηφιακή πλατφόρµα για την υλοποίηση των µέτρων

ενίσχυσης των πληγέντων µελών της 

εκπαιδευτικής κοινότητας

1. Για την εφαρµογή των άρθρων εικοστού δεύτερου και εικο-
στού τρίτου δύναται να λειτουργήσει ειδική ψηφιακή πλατφόρµα,
η οποία είναι προσβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ). 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του κατά περίπτωση συ-
ναρµόδιου Υπουργού ή οργάνου καθορίζονται οι αναγκαίες
τεχνικές λεπτοµέρειες σχετικά µε τη λειτουργία της πλατφόρ-
µας. Με όµοια απόφαση καθορίζονται η µεθοδολογία άντλησης,
επεξεργασίας και ανάλυσης των δεδοµένων που συλλέγονται, τα
τεχνικά και οργανωτικά µέτρα ασφαλείας της πλατφόρµας, και
οι απαιτούµενες διαλειτουργικότητες των επιµέρους πληροφο-
ριακών συστηµάτων των φορέων του δηµόσιου τοµέα, µε εξειδί-
κευση όσων υποχρεώσεων ή όρων πρέπει να τηρούνται,
σύµφωνα µε τον ν. 4624/2019 (Α’ 137) και τον Κανονισµό (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της
27ης Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ΕΕ L 119), για την προστασία
των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµέ-
νων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία
των δεδοµένων αυτών, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ή τεχνικό
θέµα σχετικά µε την εφαρµογή του παρόντος.

ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ 
ΣΥΝΑΦΕΙΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο εικοστό έκτο
Αποζηµίωση για απασχόληση πέραν των συνήθων 

καθηκόντων των υπαλλήλων της Γενικής Διεύθυνσης Αντιµε-
τώπισης Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Υποδοµών και

Μεταφορών για την προώθηση 
της αποκατάστασης πληγεισών περιοχών

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών καθορίζεται αποζηµίωση για την απασχόληση
πέραν των συνήθων καθηκόντων του πάσης φύσεως προσωπι-
κού που υπηρετεί στη Γενική Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώ-
σεων Φυσικών Καταστροφών της Γενικής Γραµµατείας Υπο-
δοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και
του προσωπικού που διατίθεται ή ασκεί παράλληλα καθήκοντα
στην ανωτέρω Γενική Διεύθυνση, για την αποκατάσταση των
πληγεισών περιοχών.

Άρθρο εικοστό έβδοµο
Αποζηµίωση πλωτών µέσων 

1. Στα πλοία και σκάφη παντός τύπου που δεσµεύθηκαν ή υπο-
χρεώθηκαν στην παροχή υπηρεσιών χωρίς αντίτιµο, κατόπιν εν-
τολής Λιµενικών Αρχών, στο πλαίσιο της αντιµετώπισης των
συνεπειών από τις πυρκαγιές, καταβάλλεται ειδική αποζηµίωση.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής καθορίζονται οι όροι, οι προϋπο-
θέσεις και το ύψος της αποζηµίωσης της παρ. 1. 

Άρθρο εικοστό όγδοο 
Παροχή πιστωτικού σηµειώµατος (voucher) σε µέλη ξένων

αποστολών πυροσβεστικών δυνάµεων

Χορηγείται οικονοµική διευκόλυνση (voucher) στους πυροσβέ-
στες, που συµµετέχουν στις πυροσβεστικές αποστολές κρατών
του εξωτερικού που συνέβαλαν στην αντιµετώπιση των πυρκα-
γιών, µε σκοπό τη λήψη τουριστικών υπηρεσιών. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ορίζονται οι ειδικό-
τερες λεπτοµέρειες, όπως ο τύπος της οικονοµικής διευκόλυν-
σης (voucher), οι δικαιούχοι αυτής, ο τρόπος έκδοσης και
πίστωσής της, το ύψος της αξίας, η διάρκεια των παρεχόµενων
υπηρεσιών, οι προϋποθέσεις και το χρονικό διάστηµα χρήσης
της οικονοµικής διευκόλυνσης, η τυχόν αναλογική εφαρµογή των
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παρ. 2, 4, 5, 6, 7 και 8 του άρθρου 34 του ν. 4816/2021 (Α’ 118),
τα αναγκαία δικαιολογητικά και η διαδικασία για την πιστοποίηση
του δικαιούχου, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.»

Άρθρο εικοστό ένατο
Ηλεκτρονική Πλατφόρµα Δωρεών 

Στην Hλεκτρονική Πλατφόρµα Δωρεών (e-Δωρεές) του άρ-
θρου 51 του ν. 4758/2020 (Α’ 242) παρέχεται η δυνατότητα πρό-
σβασης φυσικών και νοµικών προσώπων µε τους κωδικούς taxis,
προκειµένου να υποβάλλουν τις προσφορές τους για την απο-
κατάσταση του φυσικού και δοµηµένου περιβάλλοντος των πε-
ριοχών που επλήγησαν κατά τις πυρκαγιές του Αυγούστου 2021.

ΜΕΡΟΣ ΕΚΤΟ
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο τριακοστό
Ισχύς

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
την παρ. 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα, 13 Αυγούστου 2021

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Πρωθυπουργός
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ, ΣΠΥ-

ΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ,
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ, ΝΙΚΗ
ΚΕΡΑΜΕΩΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙ-
ΛΙΑΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ, ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ, ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ, ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑ-
ΚΙΩΤΑΚΗΣ, ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΙΒΑΝΟΣ, ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΘΕ-
ΟΧΑΡΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ,
ΧΡΗΣΤΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ, ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ,
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ, ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ, ΒΑΣΙ-
ΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ, ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ.» 

Άρθρο 3
Επέκταση πεδίου εφαρµογής 

Οι διατάξεις του τρίτου, του τέταρτου και του πέµπτου µέρους
της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 143)
που κυρώνεται µε το άρθρο 2 του παρόντος, εξαιρουµένων των
άρθρων δέκατου έκτου και δέκατου έβδοµου κατά το µέρος κατά
το οποίο το πεδίο εφαρµογής τους περιορίζεται σε συγκεκριµέ-
νους δήµους της Περιφερειακής Ενότητας Εύβοιας, καθώς και
του άρθρου εικοστού τέταρτου, ισχύουν και για τις λοιπές πε-
ριοχές της Ελληνικής Επικράτειας, στις οποίες εκδηλώθηκαν
πυρκαγιές από την 1η Μαΐου 2021 έως τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος και για τις οποίες εκδίδονται αποφάσεις του Γενικού
Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας για την κήρυξή τους σε κατά-
σταση Έκτακτης Ανάγκης Πολιτικής Προστασίας.

Άρθρο 4
Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός 

οικονοµικού έτους 2021

Οι πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού έτους 2021 του
Υπουργείου Οικονοµικών και ειδικότερα του ειδικού φορέα 1023-
711-0000000 «Γενικές Κρατικές Δαπάνες» αυξάνονται κατά εκα-
τόν πενήντα εκατοµµύρια (150.000.000) ευρώ. Οι εν λόγω
πιστώσεις εγγράφονται υπό τον Αναλυτικό Λογαριασµό Εξόδου

2910601061 µε τίτλο «Πιστώσεις για δράσεις που σχετίζονται µε
τη στήριξη και ενίσχυση πληγέντων από θεοµηνίες, καθώς και µε
την αποκατάσταση των προκαλούµενων ζηµιών» του ως άνω
φορέα και ειδικού φορέα.

Άρθρο 5
Αύξηση Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων

έτους 2021

Στον Προϋπολογισµό Δηµοσίων Επενδύσεων έτους 2021 του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, στον ειδικό φορέα 1035
501 0000000, αυξάνονται οι πιστώσεις κατά τριακόσια πενήντα
εκατοµµύρια (350.000.000) ευρώ στο εθνικό σκέλος. Οι προστι-
θέµενες πιστώσεις εγγράφονται υπό τον Αναλυτικό Λογαριασµό
Εξόδων 2910601001 µε τίτλο «Πιστώσεις για δαπάνες εφαρµο-
γής δράσεων προγραµµάτων» του ως άνω φορέα και ειδικού
φορέα.

Άρθρο 6
Ένταξη έργων στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος 

του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων

Έργα στο χρηµατοδοτικό σχήµα, των οποίων συµµετέχουν µε
πόρους ευρωπαϊκά ταµεία, ευρωπαϊκά προγράµµατα ή ευρωπαϊ-
κοί και διεθνείς χρηµατοδοτικοί οργανισµοί, µε χορήγηση δα-
νείων, δύνανται να εντάσσονται στο συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων εντός των εγ-
κεκριµένων ορίων του. 

Άρθρο 7
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων µε-
ταξύ τουριστικών επιχειρήσεων, που εδρεύουν στους Δή-

µους Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας και 
Ιστιαίας-Αιδηψού της Περιφερειακής Ενότητας 
Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας που 

επλήγησαν από τις πυρκαγιές Ιουλίου - Αυγούστου 2021, και
των πελατών τους για την παροχή 

τουριστικών υπηρεσιών

1. Για τους σκοπούς εφαρµογής του παρόντος, ως «πελάτες»
νοούνται: α) καταναλωτές, β) φυσικά πρόσωπα, συµπεριλαµβα-
νοµένων αντιπροσώπων µικρών επιχειρήσεων, αυτοαπασχολου-
µένων ή ελεύθερων επαγγελµατιών, οι οποίοι κάνουν κρατήσεις
για ταξίδια που σχετίζονται µε την επιχειρηµατική ή την επαγγελ-
µατική τους δραστηριότητα, γ) φυσικά ή νοµικά πρόσωπα τα
οποία, ενεργώντας για σκοπούς που αφορούν στην εµπορική,
επιχειρηµατική, βιοτεχνική ή επαγγελµατική τους δραστηριό-
τητα, συνάπτουν συµβάσεις µε τουριστικές επιχειρήσεις για τον
διακανονισµό επαγγελµατικών ταξιδιών και δ) φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, συµπεριλαµβανοµένων µη κερδοσκοπικών συλλόγων,
τα οποία συνάπτουν συµβάσεις µε τουριστικές επιχειρήσεις για
τον διακανονισµό ταξιδιών που προσφέρονται περιστασιακά και
σε µη κερδοσκοπική βάση σε περιορισµένη οµάδα ταξιδιωτών
και δεν απευθύνονται στο ευρύ κοινό. Οι πελάτες του πρώτου
εδαφίου κατοικοεδρεύουν είτε εντός είτε εκτός της Ελληνικής
Επικράτειας.

2. Το παρόν εφαρµόζεται σε συµβάσεις παροχής τουριστικών
υπηρεσιών, µεµονωµένα ή µε τη µορφή οργανωµένου ταξιδιού
(πακέτου), οι οποίες έχουν συναφθεί µεταξύ αφενός τουριστικών
επιχειρήσεων της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155),
που εδρεύουν στους Δήµους Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας
και Ιστιαίας-Αιδηψού της Περιφερειακής Ενότητας Εύβοιας της
Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας που επλήγησαν από τις πυρκα-
γιές Ιουλίου - Αυγούστου 2021, και αφετέρου πελατών, και οι
οποίες καταγγέλλονται από τις 27 Ιουλίου 2021 έως και τις 30
Σεπτεµβρίου 2021 από οποιοδήποτε συµβαλλόµενο µέρος.

3. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 2 καταγγελίας, η τουριστική
επιχείρηση υποχρεούται να επιστρέψει στον πελάτη οποιοδή-
ποτε χρηµατικό ποσό, το οποίο ο πελάτης έχει καταβάλει ως
προκαταβολή, εγγύηση, αρραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση ή
µε οποιαδήποτε άλλη µορφή για την εκτέλεση της σύµβασης, η
τουριστική επιχείρηση δύναται, κατά παρέκκλιση των κατά περί-
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πτωση εφαρµοστέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, να προσφέ-
ρει στον πελάτη αντί της επιστροφής χρηµάτων ισόποσο πιστω-
τικό σηµείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών από την ηµεροµηνία
έκδοσής του.

4. Η τουριστική επιχείρηση ενηµερώνει εγγράφως σε σταθερό
µέσο τον πελάτη για την προσφορά του πιστωτικού σηµειώµατος
εντός τριάντα (30) ηµερών από την ηµεροµηνία καταγγελίας της
σύµβασης ή, σε περίπτωση που η σύµβαση έχει καταγγελθεί πριν
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, εντός τριάντα (30) ηµερών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Σε περίπτωση που η του-
ριστική επιχείρηση δεν ενηµερώσει εγγράφως τον πελάτη για την
προσφορά του πιστωτικού σηµειώµατος εντός της προθεσµίας
του πρώτου εδαφίου, η τουριστική επιχείρηση υποχρεούται να
επιστρέψει στον πελάτη, σύµφωνα µε την παρ. 3, το οφειλόµενο
χρηµατικό ποσό.

5. Το πιστωτικό σηµείωµα αντιστοιχεί κατ’ ελάχιστον στο συ-
νολικό προς επιστροφή χρηµατικό ποσό. Η τουριστική επιχεί-
ρηση υποχρεούται να προσφέρει στον πελάτη τη δυνατότητα να
χρησιµοποιήσει το πιστωτικό σηµείωµα για την παροχή τουριστι-
κής υπηρεσίας όµοιας ή αντίστοιχης µε αυτήν στην οποία αφο-
ρούσε η καταγγελθείσα σύµβαση.

6. Τα πιστωτικά σηµειώµατα που εκδίδονται κατά το παρόν
άρθρο δύνανται να µεταβιβάζονται από τον λήπτη τους σε τρίτο
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο χωρίς πρόσθετο κόστος. Εφόσον πρό-
κειται για πιστωτικά σηµειώµατα που εκδίδονται από διοργανω-
τές πακέτων υπό την έννοια του π.δ. 7/2018 (Α’ 12), η δυνατότητα
µεταβίβασης χωρίς κόστος ισχύει µε την προϋπόθεση, ότι οι πά-
ροχοι των επιµέρους υπηρεσιών που περιλαµβάνονται στο ορ-
γανωµένο ταξίδι συµφωνούν µε τη µεταβίβαση χωρίς πρόσθετη
επιβάρυνση.

7. Εάν η συνολική αξία της τουριστικής υπηρεσίας που θα επι-
λέξει ο πελάτης είναι µικρότερη από την αξία του πιστωτικού ση-
µειώµατος, ο πελάτης δύναται να επιλέξει είτε να λάβει νέο
πιστωτικό σηµείωµα για το ποσό που αντιστοιχεί στη διαφορά
της αξίας, µε διάρκεια που συµφωνείται µεταξύ των µερών, είτε
να του επιστραφεί το αργότερο έως τον χρόνο λήξης ισχύος του
αρχικού πιστωτικού σηµειώµατος το ποσό που αντιστοιχεί στη
διαφορά της αξίας. Εάν η συνολική αξία της τουριστικής υπηρε-
σίας που θα επιλέξει ο πελάτης υπερβαίνει την αξία του πιστωτι-
κού σηµειώµατος, η διαφορά καταβάλλεται από τον πελάτη στην
τουριστική επιχείρηση.

8. Εάν για οποιονδήποτε λόγο κατά τη λήξη ισχύος του πιστω-
τικού σηµειώµατος δεν έχει συναφθεί νέα σύµβαση για την πα-
ροχή οιασδήποτε τουριστικής υπηρεσίας µεταξύ της τουριστικής
επιχείρησης και του πελάτη, η τουριστική επιχείρηση υποχρεού-
ται να καταβάλλει άµεσα και χωρίς άλλη διατύπωση στον πελάτη
το επιστρεπτέο κατά την παρ. 3 χρηµατικό ποσό.

9. Τα πιστωτικά σηµειώµατα που εκδίδονται κατά τις διατάξεις
του παρόντος από διοργανωτές πακέτων υπό την έννοια του π.δ.
7/2018 καλύπτονται από την προστασία κατά της αφερεγγυότη-
τας του διοργανωτή όπως αυτή προβλέπεται στο άρθρο 16 του
π.δ. 7/2018.

10. Το παρόν εφαρµόζεται αναγκαστικά και σε συµβάσεις στις
οποίες έχει συνοµολογηθεί µεταξύ των µερών, ως εφαρµοστέο
όχι µόνο ελληνικό αλλά και αλλοδαπό δίκαιο, εφόσον τα σχετικά
δικαιώµατα προβλέπονται στην ενωσιακή νοµοθεσία.

Άρθρο 8
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων µε-
ταξύ τουριστικών επιχειρήσεων, που εδρεύουν στους Δή-

µους Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας 
και Ιστιαίας - Αιδηψού της Περιφερειακής Ενότητας 

Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας 
που επλήγησαν από τις πυρκαγιές 

Ιουλίου - Αυγούστου 2021

1. Το παρόν εφαρµόζεται σε συµβάσεις που συνάπτονται µε-
ταξύ αφενός τουριστικών επιχειρήσεων της παρ. 1 του άρθρου
1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155), που εδρεύουν στους Δήµους Μαν-
τουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας και Ιστιαίας - Αιδηψού της Περι-
φερειακής Ενότητας Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας

που επλήγησαν από τις πυρκαγιές Ιουλίου - Αυγούστου 2021, και
αφετέρου είτε τουριστικών επιχειρήσεων της παρ. 1 του άρθρου
1 του ν. 4276/2014 που εδρεύουν οπουδήποτε στην ηµεδαπή είτε
τουριστικών επιχειρήσεων της αλλοδαπής, και οι οποίες καταγ-
γέλλονται από τις 27 Ιουλίου 2021 έως και τις 30 Σεπτεµβρίου
2021 από οποιοδήποτε συµβαλλόµενο µέρος.

2. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 καταγγελίας, η µία εκ των
συµβαλλοµένων τουριστική επιχείρηση, που εδρεύει στους Δή-
µους Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας ή Ιστιαίας - Αιδηψού της
Περιφερειακής Ενότητας Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς Ελ-
λάδας, που επλήγησαν από τις πυρκαγιές Ιουλίου - Αυγούστου
2021, υποχρεούται να επιστρέψει στην αντισυµβαλλόµενη του-
ριστική επιχείρηση οποιοδήποτε ποσό που η τελευταία κατέβαλε
ως προκαταβολή, εγγύηση, αρραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση
ή µε οποιαδήποτε άλλη µορφή, η οφειλέτρια τουριστική επιχεί-
ρηση δύναται, κατά παρέκκλιση των κατά περίπτωση εφαρµο-
στέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, να προσφέρει στην αντι-
συµβαλλόµενη τουριστική επιχείρηση αντί της επιστροφής χρη-
µάτων ισόποσο πιστωτικό σηµείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών
από την έκδοσή του.

3. Η οφειλέτρια τουριστική επιχείρηση ενηµερώνει εγγράφως
σε σταθερό µέσο την αντισυµβαλλόµενη τουριστική επιχείρηση
για την προσφορά του πιστωτικού σηµειώµατος εντός τριάντα
(30) ηµερών από την ηµεροµηνία καταγγελίας της σύµβασης ή,
σε περίπτωση που η σύµβαση έχει καταγγελθεί πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, εντός τριάντα (30) ηµερών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Σε περίπτωση που η οφειλέτρια
τουριστική επιχείρηση δεν ενηµερώνει εγγράφως την αντισυµ-
βαλλόµενη τουριστική επιχείρηση για την προσφορά του πιστω-
τικού σηµειώµατος εντός της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου,
η οφειλέτρια τουριστική επιχείρηση οφείλει να επιστρέψει στην
αντισυµβαλλόµενη τουριστική επιχείρηση το σύµφωνα µε την
παρ. 2 οφειλόµενο χρηµατικό ποσό.

4. Εάν κατά τον χρόνο λήξης της ισχύος των πιστωτικών ση-
µειωµάτων που εκδίδονται κατά τις παρ. 2 και 3 δεν έχει συνα-
φθεί νέα σύµβαση µεταξύ των αρχικώς συµβαλλόµενων τουρι-
στικών επιχειρήσεων µε χρήση του πιστωτικού σηµειώµατος, η
οφειλέτρια τουριστική επιχείρηση υποχρεούται να καταβάλλει
στη δανείστρια τουριστική επιχείρηση χρηµατικό ποσό ίσο µε την
αξία του πιστωτικού σηµειώµατος.

5. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται αναγκαστικά και
σε συµβάσεις, στις οποίες έχει συνοµολογηθεί µεταξύ των
µερών, ως εφαρµοστέο όχι µόνο ελληνικό αλλά και αλλοδαπό δί-
καιο, εφόσον τα σχετικά δικαιώµατα προβλέπονται στην ενω-
σιακή νοµοθεσία.

Άρθρο 9
Ειδική ρύθµιση για τις αποζηµιώσεις υπερωριακής 

απασχόλησης που καταβάλλονται στους εργαζοµένους της
εταιρείας «Διαχειριστής Ελληνικού Δικτύου 

Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας ΑΕ» (ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ)

1. Αποζηµιώσεις υπερωριακής απασχόλησης και οδοιπορικών
που καταβάλλονται από την εταιρεία «Διαχειριστής Ελληνικού Δι-
κτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας ΑΕ» στους εργαζοµένους
της, οι οποίοι συµµετείχαν στην αντιµετώπιση πυρκαγιών σε όλη
την Επικράτεια και στις εργασίες αποκατάστασης των ζηµιών
που επήλθαν εξ αυτής της αιτίας, δεν λαµβάνονται υπόψη στο
ανώτατο όριο αποδοχών του άρθρου 28 του ν. 4354/2015 (Α’
176). 

2. Η παρ. 1 ισχύει από την 1η.7.2021 έως την 30ή.9.2021.

Άρθρο 10
Διευκρινίσεις για το ακατάσχετο πληρωµών 

ρητινεργατών 

1. Οι δικαιούχοι των πληρωµών της παρ. 1 του άρθρου εβδό-
µου της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’
143), η οποία κυρώνεται µε το άρθρο πρώτο του παρόντος,
απαλλάσσονται από την υποχρέωση προσκόµισης αποδεικτικού
φορολογικής ή ασφαλιστικής ενηµερότητας για τις πληρωµές
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µέχρι του ποσού των επτά χιλιάδων πεντακοσίων (7.500) ευρώ
ετησίως. 

2. Οι δικαιούχοι των πληρωµών της παρ. 2 του άρθρου εβδό-
µου της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η
οποία κυρώνεται µε το άρθρο πρώτο του παρόντος, απαλλάσ-
σονται από την υποχρέωση προσκόµισης αποδεικτικού φορολο-
γικής ή ασφαλιστικής ενηµερότητας για τις πληρωµές µέχρι του
ποσού των δώδεκα χιλιάδων (12.000) ευρώ ετησίως. 

Άρθρο 11
Προσδιορισµός ανώτατου ορίου της έκτακτης 
εφάπαξ ενίσχυσης κτιριακών εγκαταστάσεων 

και κατοικιών προσώπων, 
έναντι στεγαστικής συνδροµής

Η έκτακτη εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση της παρ. 2 του άρθρου
δέκατου της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 143), όπως προσδιορίζεται στην παρ. 3 του ίδιου άρθρου, η
οποία κυρώνεται µε το άρθρο 1 του παρόντος, δεν υπερβαίνει
το 80% της κατά πλήρη κυριότητα αξίας του κτίσµατος. Κατά τον
υπολογισµό της αξίας δεν λαµβάνεται υπόψη η παλαιότητα
αυτού. Αιτήσεις που έχουν ήδη υποβληθεί µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος, επανυπολογίζονται οίκοθεν από την Ανε-
ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ), σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου δέκατου της από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου, σε συνδυασµό µε το προηγούµενο εδάφιο και
τυχόν διαφορά καταβάλλεται στους δικαιούχους από τη Γενική
Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. 

Άρθρο 12
Ειδική αποζηµίωση µαθητών 

σχολών Πυροσβεστικού Σώµατος

1. Στην περ. δ’ της παρ. Δ’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017
(Α’ 74), ως προς την ειδική αποζηµίωση που χορηγείται στο προ-
σωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας, προστίθενται οι λέξεις «και του
Πυροσβεστικού Σώµατος» και η περ. δ’ διαµορφώνεται ως εξής:

«δ. Οι ειδικές αποζηµιώσεις των περ. α’ και β’ καταβάλλονται
και στους µαθητές των σχολών της Ελληνικής Αστυνοµίας και
του Πυροσβεστικού Σώµατος, κατά τη διάρκεια της πρακτικής
τους εκπαίδευσης, µε τους όρους και προϋποθέσεις που ισχύουν
για το λοιπό ένστολο προσωπικό τους.»

2. Η περ. α’ του άρθρου 3 της κοινής απόφασης υπό στοιχεία
80423 Φ.501.34/2.4.2018 (Β’ 1198) των Αναπληρωτών Υπουργών
Εσωτερικών και Οικονοµικών καταργείται.   

Άρθρο 13
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                    2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ 7. ΥΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ  

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ 

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ               16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.57’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 1η Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη
συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων: «Ασφαλιστική Μεταρρύθµιση για τη Νέα Γενιά:
εισαγωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος προκαθορισµένων ει-
σφορών στην επικουρική ασφάλιση, ίδρυση, οργάνωση και λει-
τουργία Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης και
συναφείς διατάξεις».
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


